
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 1701 
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Κ. Σιµόπουλου, σελ.

1761 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από τα «Εκπαιδευτήρια Διαµαντοπούλου- Μπαρκαγιάν-
νη», µαθητές από το Ειδικό Δηµοτικό Σχολείο Κωφών και
Βαρηκόων Αργυρούπολης και  µέλη του Πανελλήνιου Συλλό-
γου Συνταξιούχων του Υπουργείου Εργασίας, σελ. 1749,
1756, 1769 

4. Αναφορά στην συγκέντρωση των εποχιακών πυροσβε-
στών έξω από το Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας και στα
επεισόδιά που έλαβαν χώρα κατά την διάρκεια αυτής, σελ.
1799, 1801, 1833, 1838, 1841,1842, 1843, 1844, 1846, 1847,
1848, 1849, 1850 

5. Αναφορά στο θέµα των γερµανικών αποζηµιώσεων, σελ.
1773, 1789, 1790, 1797, 1798, 1801, 1829, 1845 

6. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 1701,1734, 1748, 1749,
1756, 1761, 1763, 1766, 1768, 1769, 1774, 1776, 1777, 1778,
1782, 1787, 1788, 1790, 1791, 1792, 1793, 1797, 1798, 1801,
1803, 1807, 1813, 1815, 1817, 1819, 1823,1829, 1831, 1832,
1836, 1841, 1842, 1844, 1847, 1848, 1851, 1852, 1853 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 239 έως 296, σελ.

1702 - 1716 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

1717 - 1733 
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 1 Νοεµβρίου του 2024. , σελ. 1753 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,

των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Ρυθµίσεις για
τον εκσυγχρονισµό της διαχείρισης αποβλήτων, τη βελτίωση
του πλαισίου εξοικονόµησης ενέργειας, την ανάπτυξη των
έργων ενέργειας και την αντιµετώπιση πολεοδοµικών ζητη-
µάτων», σελ. 1734 - 1853 

2.  Ένσταση αντισυνταγµατικότητας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας  του ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλλαγής επί του άρθρου 13 του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, σελ. 1734 - 1744 

3. Συζήτηση και λήψη απόφασης επί της ένστασης αντι-
συνταγµατικότητας επί του άρθρου 13 του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σελ. 1761 -
1768 

4. Αίτηση διενέργειας ονοµαστικής ψηφοφορίας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλλαγής επί των
άρθρων 3, 4, 5, 6, 7 και 13 του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σελ. 1782 - 1786 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ                                                                                                        

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 1794 - 1816
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο . , σελ. 1769 - 1782                                                                                                    
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 1816 - 1836
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 1757 - 1762                                                                                                    

ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 1782 - 1794                                                                                                 
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 1701 - 1757

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Αναφορά στην συγκέντρωση των εποχιακών πυρο-
σβεστών έξω από το Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας και
στα επεισόδιά που έλαβαν χώρα κατά την διάρκεια αυτής:

ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 1833
ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ Ι. , σελ. 1845
ΔΙΓΕΝΗ Α. , σελ. 1841
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 1847
ΚΑΖΑΝΗ Α. , σελ. 1846
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 1843
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 1843
ΚΤΕΝΑ Α. , σελ. 1838, 1849
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 1799, 1801
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 1843
ΜΕΤΑΞΑΣ Κ. , σελ. 1844
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Σ. , σελ. 1833
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 1849
ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ Φ. , σελ. 1850
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 1841, 1842, 1848
ΣΔΟΥΚΟΥ Α., σελ. 1847
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 1824

Β. Αναφορά στο θέµα των γερµανικών αποζηµιώσεων:
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 1829
ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ Ι. , σελ. 1845
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 1798
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 1801
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 1797
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 1773
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 1789, 1790

Γ. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 1801
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 1797, 1798, 1801, 1803, 

1807, 1813, 1815
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ. 1803
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 1774, 1776, 1777, 1778
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 1817, 1819, 1823, 1829, 

1831, 1832
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 1787, 1788
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 1832, 1852
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 1803, 1832
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 1787
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 1788
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 1761, 1763, 1766, 1768, 

1769
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 1787, 1801, 1851
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 1782, 1787, 1788, 1790, 

1791, 1792, 1793, 1836, 
1841, 1842, 1844, 1847, 
1848, 1851, 1852, 1853

ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 1841, 1842

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΕ’

Πέµπτη 31 Οκτωβρίου 2024



ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 1701, 1734, 1748, 1749, 
1756

ΣΔΟΥΚΟΥ Α., σελ. 1848, 1853
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 1787, 1788
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 1793
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 1774

Δ. Επί σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος
και Ενέργειας:

ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 1801
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Χ. , σελ. 1817
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 1790
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 1774, 1776, 1777
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 1833
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , σελ. 1837
ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ Δ. , σελ. 1840
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 1771
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ. 1804
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 1776, 1777
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 1746, 1807
ΓΙΩΡΓΟΣ Ι. , σελ. 1794
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ Π. , σελ. 1823
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 1770
ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ Κ. , σελ. 1757, 1806, 1807
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 1829
ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ Ι. , σελ. 1845
ΔΙΓΕΝΗ Α. , σελ. 1841
ΕΥΘΥΜΙΟΥ  Ά. , σελ. 1819
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 1756, 1819, 1847, 1852, 

1853
ΚΑΖΑΝΗ Α. , σελ. 1846
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 1813
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 1803, 1831
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 1813, 1814, 1815
ΚΕΦΑΛΑ Γ. , σελ. 1791, 1792
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 1798
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 1818
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 1759
ΚΟΤΙΔΗΣ Β. , σελ. 1787
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 

σελ. 1840, 1843, 1844
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 1769, 1770
ΚΤΕΝΑ Α. , σελ. 1750, 1838, 1849
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 1827
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ Ε. , σελ. 1835, 1836
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 1799, 1801
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 1768, 1769
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 1745, 1780, 1851
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 1797, 1798
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 1792
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 1838
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 1777, 1803, 1822, 1834, 

1838, 1843, 1851
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 1779
ΜΕΤΑΞΑΣ Κ. , σελ. 1844
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Σ. , σελ. 1833
ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ Δ. , σελ. 1821
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 1777, 1735, 1796
ΜΠΙΑΓΚΗΣ Δ. , σελ. 1806, 1820
ΜΠΟΥΓΑΣ Ι. , σελ. 1802, 1804
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 1751, 1753, 1849
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 1830

ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 1772
ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ Φ. , σελ. 1748, 1806, 1839, 1850, 

1851
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 1770
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 1754, 1848, 1849, 1851
ΣΔΟΥΚΟΥ Α., σελ. 1754, 1839, 1852, 1853
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ. , σελ. 1770, 1805, 1806, 1807, 

1815
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 1796
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 1824
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Γ. , σελ. 1829
ΣΤΑΡΑΚΑ Χ. , σελ. 1816, 1817
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 1788
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 1828
ΤΑΓΑΡΑΣ Ν. , σελ. 1822, 1823
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 1793
ΤΣΙΜΑΡΗΣ Ι. , σελ. 1815
ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Σ. , σελ. 1825
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 1779, 1780
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 1778

Ε. Επί της ένστασης αντισυνταγµατικότητας:
ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 1766
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 1762, 1763
ΔΟΥΔΩΝΗΣ Π. , σελ. 1761, 1767
ΕΥΘΥΜΙΟΥ  Ά. , σελ. 1767
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 1764
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 1763
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 1766
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 1734, 1763
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 1764
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 1765
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 1762
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ. , σελ. 1767



Αθήνα, σήµερα στις 31 Οκτωβρίου 2024, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 10.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Καλή σας ηµέρα, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 30-10-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΙΔ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης

30-10-2024, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου
νόµου: «Κύρωση της υπ’ αριθ.79-1 Απόφασης του Συµβουλίου
Διοικητών του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου σχετικά µε τη Δέ-
κατη Έκτη Γενική Αναθεώρηση των Μεριδίων Συµµετοχής και
του πίνακα για τη µείωση των Νέων Διευθετήσεων Δανεισµού»)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Γεώργιο Βρεττάκο, Βουλευτή Β’ Πειραιώς, τα ακόλουθα: 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ B’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΕ’

Πέµπτη 31 Οκτωβρίου 2024



1702 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΕ’ - 31 ΟΚΤΩΒΡΟΥ 2024 1703



1704 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΕ’ - 31 ΟΚΤΩΒΡΟΥ 2024 1705



1706 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΕ’ - 31 ΟΚΤΩΒΡΟΥ 2024 1707



1708 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΕ’ - 31 ΟΚΤΩΒΡΟΥ 2024 1709



1710 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΕ’ - 31 ΟΚΤΩΒΡΟΥ 2024 1711



1712 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΕ’ - 31 ΟΚΤΩΒΡΟΥ 2024 1713



1714 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΕ’ - 31 ΟΚΤΩΒΡΟΥ 2024 1715



1716 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΕ’ - 31 ΟΚΤΩΒΡΟΥ 2024 1717

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



1718 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΕ’ - 31 ΟΚΤΩΒΡΟΥ 2024 1719



1720 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΕ’ - 31 ΟΚΤΩΒΡΟΥ 2024 1721



1722 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΕ’ - 31 ΟΚΤΩΒΡΟΥ 2024 1723



1724 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΕ’ - 31 ΟΚΤΩΒΡΟΥ 2024 1725



1726 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΕ’ - 31 ΟΚΤΩΒΡΟΥ 2024 1727



1728 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΕ’ - 31 ΟΚΤΩΒΡΟΥ 2024 1729



1730 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1732 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η ανακοίνωση των αναφορών. 

Εισερχόµαστε τώρα στην συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη
της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας «Ρυθµίσεις για τον εκσυγ-
χρονισµό της διαχείρισης αποβλήτων, τη βελτίωση του πλαισίου
εξοικονόµησης ενέργειας, την ανάπτυξη των έργων ενέργειας
και την αντιµετώπιση πολεοδοµικών ζητηµάτων».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
της 24ης Οκτωβρίου 2024, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση, ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών.

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το
τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.

Πριν δώσω τον λόγο στον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Λαζαρίδη, έχει ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του ΠΑΣΟΚ κ. Δηµήτριος Μάντζος.

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ενηµερώνω το Σώµα ότι κατά το άρθρο 100 του Κανονισµού

της Βουλής εγείρουµε ένσταση αντισυνταγµατικότητας κατά του
άρθρου 13 του συζητούµενου σήµερα σχεδίου νόµου. Το άρθρο
13, φέρει τίτλο: «Εθνικός και Περιφερειακός Σχεδιασµός Διαχεί-
ρισης Αποβλήτων». Κατά τη στέρεη νοµική και πολιτική µας
άποψη που τεκµηριώνουµε στην κατατιθέµενη ένσταση, η εν
λόγω διάταξη αντίκειται ευθέως στο άρθρο 102 παρ. 1 του Συν-
τάγµατος και στο τεκµήριο διαχείρισης των τοπικών υποθέσεων
από τους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης, αντίκειται στην
αρχή της εγγύτητας κατά το Ενωσιακό και Εθνικό Δίκαιο, όπως
έχει κρίνει και το ίδιο το Συµβούλιο της Επικρατείας από το 2021
και όπως αναλυτικώς θα τεκµηριώσουµε κατά τη συζήτηση της
ενστάσεως αυτής.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Η προαναφερθείσα ένσταση αντισυνταγµατικότητας του

ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος Αλλαγής καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής: 

1734 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1736 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1738 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1740 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1742 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1744 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Μάντζο. Παρακαλώ να διανεµηθεί.

Τον λόγο έχει τώρα ο Εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μα-
κάριος Λαζαρίδης για δεκαπέντε λεπτά.

Παρακαλώ, επίσης, να ανοίξει το ηλεκτρονικό σύστηµα εγγρα-
φής.

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περιβάλλον,

διαχείριση αποβλήτων και απορριµµάτων, πράσινη µετάβαση,
εξοικονόµηση ενέργειας, όροι τόσο επίκαιροι και τόσο σχετικοί
µεταξύ τους σε µία συγκυρία που η κλιµατική κρίση, πιο επικίν-
δυνη από ποτέ, κρούει ηχηρά τον κώδωνα του κινδύνου. Η δοκι-
µασία για τον πλανήτη είναι έντονη. Η πρόκληση για χώρες και
κυβερνήσεις µεγάλη. Το στοίχηµα για όλους επιβεβληµένο να
κερδηθεί.

Η Ελλάδα των τελευταίων ετών µε σχέδιο και µεθοδικότητα,
ξεπερνώντας στερεότυπα του παρελθόντος, έχει καταφέρει να
πρωταγωνιστεί στην αντιµετώπιση των δραµατικών αλλαγών στο
κλίµα σε µία προσπάθεια άρρηκτου συνδυασµού της προστα-
σίας του περιβάλλοντος, της βελτίωσης της ποιότητας ζωής του
πολίτη και του εκσυγχρονισµού της οικονοµίας. Σε αυτή την προ-
σπάθεια εντάσσεται και το παρόν σχέδιο νόµου, που τέθηκε σε
δηµόσια διαβούλευση επί µακρόν. Συζητήσαµε εκτενώς τις προ-
ηγούµενες ηµέρες στην αρµόδια επιτροπή και σήµερα ερχόµα-
στε στην Ολοµέλεια, για να το ψηφίσουµε και να γίνει νόµος του
κράτους.

Το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα άπτεται σηµαντικών πτυχών ανά-
µεσα στις οποίες ο εκσυγχρονισµός του πλαισίου της διαχείρι-
σης των αποβλήτων, η βελτίωση του πλαισίου εξοικονόµησης και
ανάπτυξης έργων ενέργειας, καθώς και η επίλυση χωροταξικών
και πολεοδοµικών ζητηµάτων. 

Σύµφωνα µε το Εθνικό Σχέδιο Διαχείρισης Αποβλήτων, προ-
βλέπεται η ανακύκλωση του 55% του συνόλου των αστικών απο-
βλήτων έως το 2025 και του 60% έως το 2030. Στις συσκευασίες
προβλέπεται ανακύκλωση του 60% κατά βάρος έως το 2025 και
του 70% έως το 2030. Παράλληλα, µέχρι τότε, µόλις το 10% των
παραγόµενων αποβλήτων θα καταλήγει σε διαδικασία υγειονο-
µικής ταφής ως υπόλειµµα.

Η επίτευξη αυτού του στόχου είναι εφικτή, η αποφασιστικό-
τητα της πολιτείας, η αποφασιστικότητα της Κυβέρνησης να τον
πετύχει δεδοµένη όπως δεδοµένη είναι και η ανταπόκριση των
πολιτών, έτσι ώστε οι χωµατερές µε τους απειλητικούς για τη δη-
µόσια υγεία όγκους σκουπιδιών να αποτελέσουν επιτέλους πα-
ρελθόν. Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι διαχρονικά το πρόβληµα στη
διαχείριση των αποβλήτων είναι έντονο. Ωστόσο, από το 2019
έως και σήµερα έχουν γίνει πολλά βήµατα µπροστά. Χαρακτηρι-
στικό είναι ότι πριν από πέντε χρόνια λειτουργούσαν µόλις τρεις
µονάδες επεξεργασίας απορριµµάτων και κατασκευάζονταν
άλλες πέντε. Πλέον λειτουργούν δώδεκα, κατασκευάζονται εί-
κοσι δύο, δηµοπρατούνται άλλες επτά, ενώ υπάρχουν και επι-
πλέον τέσσερα έργα µε τη µορφή ΣΔΙΤ.

Επίσης, οι χώροι ανεξέλεγκτης διάθεσης των απορριµµάτων
το 2019 ήταν εξήντα πέντε και σήµερα ο αριθµός τους έχει πέσει
στους είκοσι. Τι σηµαίνει αυτό πρακτικά; Ότι έχει συντελεστεί
σηµαντική πρόοδος καθώς µειώθηκε η ποσότητα των απορριµ-
µάτων που καταλήγουν ανεπεξέργαστα στις χωµατερές, την ίδια
ώρα που οι φορολογούµενοι έχουν αρχίσει να ανακουφίζονται
από τα συνεχή πρόστιµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτά, σύµ-
φωνα µε τον σχεδιασµό µας, σύµφωνα µε τον σχεδιασµό της Κυ-
βέρνησης, θα µηδενιστούν σε δύο χρόνια.

Με το νοµοσχέδιο που προσδοκούµε να ψηφιστεί σήµερα τρο-
ποποιείται το υφιστάµενο πλαίσιο µε σκοπό την αύξηση του πο-
σοστού της ανακύκλωσης, τη δηµιουργία ισχυρών φορέων
διαχείρισης αποβλήτων, την απλοποίηση διαδικασιών στη διαχεί-
ριση των αποβλήτων και την επίλυση προβληµάτων κατά τη δια-
χείριση των αστικών αποβλήτων.

Ο βασικός κανόνας της ευρωπαϊκής πολιτικής «πληρώνω όσο
ρυπαίνω» εκτιµούµε ότι µπορεί να αποτελέσει τη βάση της σω-
στής πολιτικής και στη χώρα µας στον τοµέα αυτόν, όπως, βε-
βαίως, και η ακόµα πιο ευρεία χρήση της ανακύκλωσης από τα
νοικοκυριά. Μεγάλη έµφαση δίνουµε στον καφέ κάδο που σχετί-

ζεται µε τη συλλογή οργανικών αποβλήτων. Δύσκολα -είναι αλή-
θεια- αυτός µπορεί να εφαρµοστεί για οικιακή χρήση, για πρα-
κτικούς λόγους. Πιο εύκολα, όµως, είναι σε θέση να
χρησιµοποιηθεί στους τοµείς της εστίασης και της φιλοξενίας.

Κοµβική, εξάλλου, είναι η πρόβλεψη εντός του νοµοσχεδίου
της εφαρµογής ενός ενιαίου πανελλαδικού συστήµατος εγγυο-
δοσίας για πλαστικές φιάλες και φιάλες από αλουµίνιο µέχρι το
τέλος του 2025. Περίπου δεκαπέντε χιλιάδες σηµεία επιστροφής
στην πλήρη ανάπτυξη του συστήµατος θα µπορούν να διευκο-
λύνουν τους καταναλωτές οι οποίοι θα εισπράττουν το αντίτιµο
της εγγυοδοσίας αφού έχουν επιστρέψει προηγουµένως τις φιά-
λες.

Ταυτόχρονα, δηµιουργείται µια υπηρεσία χωριστής συλλογής
ανακυκλώσιµων και βιοαποβλήτων σε µικρούς νησιωτικούς και
ορεινούς δήµους µε πληθυσµό κάτω από δέκα χιλιάδες κατοί-
κους και παρέχεται ο κατάλληλος εξοπλισµός στους υπόλοι-
πους. Ανοίγει δε ο δρόµος για άµεση παρέµβαση του
Υπουργείου για την αντιµετώπιση έκτακτων περιπτώσεων στη
διαχείριση των αποβλήτων, για την αποτροπή της περιβαλλοντι-
κής επιβάρυνσης, για την προστασία της δηµόσιας υγείας, ενώ
τίθενται οι βάσεις για τη δηµιουργία ισχυρών φορέων διαχείρι-
σης αποβλήτων σε περιφέρειες της χώρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σύµφωνα µε πρόσφατη έρευνα
που παρουσιάστηκε σε διεθνές συνέδριο, οι επενδύσεις στα δί-
κτυα ηλεκτρικής ενέργειας στην Ευρωπαϊκή Ένωση θα πρέπει
να αυξηθούν από τα 33 δισεκατοµµύρια ευρώ κατά µέσο όρο σε
67 δισεκατοµµύρια ευρώ ετησίως από το 2025 µέχρι το 2050. Και
αυτό για να καταστεί εφικτός ο µαζικός εξηλεκτρισµός των µε-
ταφορών, της θέρµανσης και της βιοµηχανίας, να ενσωµατωθούν
οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και να αντέξουν οι συχνότερες
ακραίες καιρικές συνθήκες και οι απειλές στον κυβερνοχώρο.

Η Ελλάδα προσπαθεί να συµµετέχει ενεργά σε αυτή την προ-
σπάθεια µε τη µέγιστη δυνατή αξιοποίηση των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας και µε στόχο να καταστούµε ανεξάρτητοι και
ενεργειακά και περιβαλλοντικά. Δεν είναι τυχαίο ότι η εγκατεστη-
µένη ισχύς µας στην ηλιακή και την αιολική ενέργεια έχει πρα-
κτικά διπλασιαστεί, ούτε επίσης και το γεγονός ότι το 2023
υπερδιπλασιάσαµε τις επενδύσεις στα δίκτυά µας σε σχέση µε
τα προηγούµενα χρόνια.

Η χώρα µας µπορεί να γίνει ένας σηµαντικός καθαρός εξαγω-
γέας ηλεκτρικής ενέργειας και η «πράσινη» µετάβαση δεν µπορεί
να συντελεστεί χωρίς φωτοβολταϊκά και ανεµογεννήτριες, οι
οποίες -όπως και ο Πρωθυπουργός πριν από λίγες ηµέρες από
αυτό εδώ το Βήµα είπε- µπορούν να γίνουν ήδη εντός των
δασών. Το λέω αυτό ως απάντηση στους συνωµοσιολόγους και
τους λαϊκιστές που έχουν συνήθεια να παραποιούν την πραγµα-
τικότητα.

Με το εν λόγω νοµοσχέδιο επιδιώκονται η αντιµετώπιση προ-
βληµάτων αδειοδότησης και εγκατάστασης έργων ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας, η προώθηση εγκατάστασης σχετικών τεχνο-
λογιών εντός του συγκεκριµένου πλαισίου καθώς και η προ-
ώθηση της εγκατάστασης σταθµών αποθήκευσης ηλεκτρικής
ενέργειας, προκειµένου να περιοριστούν οι απορρίψεις «πράσι-
νης» ενέργειας και να µειωθεί εν τέλει το κόστος ηλεκτρικής
ενέργειας κατά τις βραδινές ώρες που οι παραγωγοί ΑΠΕ από
φωτοβολταϊκούς σταθµούς είναι περιορισµένοι.

Η επιτάχυνση της εισαγωγής συστηµάτων αποθήκευσης, είτε
ως αυτοτελών σταθµών αποθήκευσης είτε ως προσθήκης σε υφι-
στάµενα ή υπό ένταξη έργα ΑΠΕ και το µοίρασµά τους σε όσο
το δυνατόν περισσότερους ενδιαφερόµενους, είναι βέβαιο ότι
θα ενισχύσει τον ανταγωνισµό, είναι βέβαιο ότι θα µειώσει τις
τιµές στην αγορά ηλεκτρικής ενέργειας και κατ’ επέκταση το κό-
στος του ρεύµατος για τον καταναλωτή.

Ειδικά όσον αφορά στην αποθήκευση, καθορίζεται ότι οι συµ-
βατικοί σταθµοί παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας που βρίσκον-
ται είτε στην ηπειρωτική είτε στη νησιωτική Ελλάδα και οι οποίοι
τίθενται εκτός λειτουργίας δύναται να τροποποιηθούν σε σταθ-
µούς αποθήκευσης ηλεκτρικής ενέργειας µέχρι συνολικής
ισχύος 450 MW. Προβλέπεται δε η εγκατάσταση πιλοτικών µι-
κρών πλωτών φωτοβολταϊκών σταθµών ισχύος έως 8 MW εκά-
στου και συνολικής εγκατεστηµένης ισχύος έως 80 MW σε
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λιµνοδεξαµενές, ταµιευτήρες, τεχνητές λίµνες, που δεν εντάσ-
σονται στο δίκτυο NATURA 2000 και φυσικά δεν χρησιµοποιούν-
ται για ανάγκες ύδρευσης καταναλωτών µε πόσιµο νερό και
τεχνητά υδάτινα σώµατα που έχουν δηµιουργηθεί σε µη ενεργές
εξορυκτικές εγκαταστάσεις. Σηµειώνεται ότι οι φωτοβολταϊκοί
σταθµοί της περίπτωσης αυτής δεν δύναται να καλύπτουν αθροι-
στικά επιφάνεια µεγαλύτερη του 5% της συνολικής επιφάνειας
των υδάτινων επιφανειών.

Επιπλέον, στο νοµοσχέδιο ενσωµατώνονται τα άρθρα της ευ-
ρωπαϊκής οδηγίας 2023/2413 όσον αφορά στην προώθηση της
ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές, προωθείται η υλοποίηση
προγραµµάτων εξοικονόµησης ενέργειας και η καλύτερη λει-
τουργία των φορέων της αγοράς ενέργειας, επιδιώκεται η ενί-
σχυση πληγέντων από φυσικές καταστροφές, ο εξορθολογισµός
της αξιοποίησης ακινήτων ιδίως τουριστικών, η εύρυθµη λειτουρ-
γία του Κεντρικού Συµβουλίου Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµ-
φισβητήσεων καθώς και η αναστολή οικοδοµικών αδειών σε
ειδικότερες περιοχές.

Μείζονος σηµασίας θεωρείται η θέσπιση του προγράµµατος
ενεργειακής αναβάθµισης «ΣΥΣΤΑΔΩΝ» επιλέξιµων δηµοσίων
κτηρίων µέσω συµβάσεων ενεργειακής απόδοσης προς ενί-
σχυση της ενεργειακής τους απόδοσης, αλλά και η ρύθµιση του
πλαισίου χορήγησης ενισχύσεων και εγκατάστασης µικρών ανε-
µογεννητριών ανάλογα µε το συνολικό τους ύψος και την επιφά-
νεια σάρωσης της πτερωτής τους.

Έτσι διασφαλίζεται ηλεκτρικός χώρος για την τοποθέτηση µι-
κρών ανεµογεννητριών, σταθµών βιοµάζας και µικρών υδροηλε-
κτρικών σταθµών, ώστε να ενισχυθεί κατά το δυνατόν το µείγµα
τεχνολογιών ΑΠΕ που συµµετέχουν στο ενεργειακό µείγµα του
τοπικού συστήµατος και της αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας. 

Θα ήθελα πηγαίνοντας προς το κλείσιµο της οµιλίας µου να
αναφερθώ εν συντοµία και στην τροπολογία την οποία κατέθεσε
χθες το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µια τροπολο-
γία η οποία έρχεται να ρυθµίσει τα σοβαρά ζητήµατα της τηλε-
θέρµανσης στη δυτική Μακεδονία, µια τροπολογία προς την
πολύ σωστή κατεύθυνση, καθώς –τι κάνουµε µε αυτήν;- ερχόµα-
στε και εξασφαλίζουµε πολύ χαµηλές τιµές στα νοικοκυριά που
βρίσκονται σε µία περιοχή µε µεγάλες δυσκολίες, κυρία Υφυ-
πουργέ, λόγω της απολιγνιτοποίησης. 

Μιλάµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για σαράντα πέντε χι-
λιάδες νοικοκυριά και θέλω να πιστεύω, καθώς δεν υπάρχει στην
παρούσα φάση κάποια άλλη λύση, τουλάχιστον δεν ακούσαµε
και στις επιτροπές κάποια άλλη πρόταση από τα κόµµατα, να την
υπερψηφίσετε γιατί –επαναλαµβάνω- αφορά σαράντα πέντε χι-
λιάδες νοικοκυριά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε
αφορά όπως καταλάβατε άµεσα την ποιότητα της ζωής µας,
αφορά την προστασία του περιβάλλοντος και τη βιώσιµη ανά-
πτυξη της χώρας µας. Είναι πλέον καιρός να προχωρήσουµε σε
έναν ουσιαστικό εκσυγχρονισµό της διαχείρισης των αποβλήτων
και να ενισχύσουµε το πλαίσιο εξοικονόµησης ενέργειας. Η κλι-
µατική κρίση, οι αυξηµένες απαιτήσεις του σύγχρονου πολίτη και
η ανάγκη για έναν καλύτερο πλανήτη για τις επόµενες γενιές µάς
υποχρεώνουν να δράσουµε τώρα και να δράσουµε αποφασι-
στικά.

Με τη θετική µας ψήφο δεν καλύπτουµε απλώς µία θεσµική
υποχρέωση. Θέτουµε, θέλω να πιστεύω, τα θεµέλια για ένα βιώ-
σιµο µέλλον όπου η ανάπτυξη, η καινοτοµία και βεβαίως η κοι-
νωνική συνοχή µπορούν να συνυπάρχουν. Δεσµευόµαστε για µία
Ελλάδα που είναι υπεύθυνη, προσαρµοστική και φιλική προς το
περιβάλλον και καλούµε όλους τους πολίτες να συµµετάσχουν
ενεργά. 

Σας ζητώ να ενώσουµε τις δυνάµεις µας και να ανοίξουµε τον
δρόµο για µια νέα εποχή, µια νέα εποχή περιβαλλοντικής υπευ-
θυνότητας. Η ψήφιση του σχεδίου νόµου αποτελεί ένα σηµαντικό
βήµα για την επίτευξη των στόχων µας και την προστασία του
πλανήτη µας. Ας σταθούµε αντάξιοι αυτής της πρόκλησης. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Λαζαρίδη.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον εισηγητή από τον ΣΥΡΙΖΑ, τον
κ. Χρήστο Γιαννούλη. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµφωνώ απολύτως µε τον ει-

σηγητή της Νέας Δηµοκρατίας ότι πρέπει να ανταποκριθούµε σε
µία πρόκληση, αλλά πρέπει να την οριοθετήσουµε. Θεωρώ εκ
των ων ουκ άνευ να εκφράσουµε όλοι την οδύνη µας γι’ αυτό που
συµβαίνει στην Ισπανία ως αποτέλεσµα της κλιµατικής κρίσης,
των µέτρων που λαµβάνονται προληπτικά ή της συνέπειας των
έργων προστασίας των πολιτών από τα πληµµυρικά φαινόµενα
και δεν θα καταφύγω σε αυτή την πολύ ευκολοφόρετη κατηγορία
του λαϊκισµού, για να συγκριθούµε µε χώρες και καταστάσεις εκ-
φράζοντας την οδύνη µας για κάτι που περνά ο λαός µιας χώρας.
Μπορούµε να βγάλουµε διδάγµατα και για το τι συµβαίνει στη
δική µας χώρα. 

Θα συµφωνήσω επίσης, πέρα από τη λογική των τροπολογιών-
µικρορουσφέτι σε διάφορες περιφέρειες, στο ότι στο συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο θα µπορούσε να υπάρχει µια δηµιουργική
πρόκληση για το περιβάλλον και το µέλλον. Ακούω όµως µε
πολλή ευκολία να απευθύνετε κατηγορίες λαϊκισµού, µικροκοµ-
µατικών συµφερόντων ή µικροκοµµατικής πολιτικής και την χρε-
ώνετε στην Αντιπολίτευση. Πρέπει λίγο να διορθώσουµε τους
καθρέφτες. Πρέπει, λοιπόν, να επαναπροσδιορίσουµε το ποιος
λέει τι και προς ποιον το απευθύνει. 

Κατά τη δική µου ταπεινή γνώµη λαϊκισµός και οπισθοδρόµηση
είναι η συµπλεγµατική συµπεριφορά στο κοινοβουλευτικό έργο.
Λαϊκισµός και µικροκοµµατική προσέγγιση είναι να κατατίθεται
µία τροπολογία που συµφωνεί το σύνολο σχεδόν του δηµοκρα-
τικού τόξου, από την Ελάσσονα Αντιπολίτευση, από το ΠΑΣΟΚ,
για τη διακοπή της χρηµατοδότησης των Σπαρτιατών –χωρίς να
χρειάζεται να εξηγήσω τι είναι οι Σπαρτιάτες -συµφωνεί η Κυβέρ-
νηση –για τα φώτα της δηµοσιότητας- και στην πράξη την απορ-
ρίπτει. Αυτό είναι λαϊκισµός και είναι κάτι χειρότερο από
λαϊκισµός. Είναι εµπόδιο στο να αποκτήσει την πολυπόθητη χα-
µένη αξιοπιστία του και το πολιτικό σύστηµα το οποίο υπηρε-
τούµε όλοι αλλά δεν είµαστε ίδιοι. Μπορεί να βρισκόµαστε όλοι
εντός του κοινοβουλευτικού πλαισίου, ελέγχου δραστηριότητας,
αλλά δεν εκφράζουµε όλοι τα ίδια πράγµατα. 

Και σε εκείνο που δεν µπορούµε να µη σταθούµε για λίγο είναι
ότι η Κυβέρνηση που εκπροσωπείτε εσείς, κυρία Υπουργέ, σή-
µερα έχει καταρρίψει κάθε ρεκόρ κοινοβουλευτικής ανισορρο-
πίας µεταξύ νοµοσχεδίων και πρωτοβουλιών που ψηφίζονται
µόνο από την πλειοψηφία και συναντούν την ακραία αντίδραση
τεκµηριωµένη από την Αντιπολίτευση. 

Είναι λαϊκισµός, επίσης, να µην υπάρχει η παραµικρή συστολή
σε σχέση µε το άρθρο 13, η αντισυνταγµατικότητα του οποίου
δεν είναι µόνο προς κρίση αλλά είναι και ένα κοινωνικό και πολι-
τικό χαρακτηριστικό. Είναι η αντίφαση, η πολιτική σας αντίφαση,
ότι όταν ο χάρτης γίνεται µπλε κοµπορρηµονείτε, ενθουσιάζεστε,
χειροκροτάτε, αναθαρρείτε, όλη η Ελλάδα είναι µπλε αυτοδιοι-
κητικά, κάθε µικρός ή µεγάλος δήµος εκλέγει και έναν δήµαρχο
µε τη στήριξη της Νέας Δηµοκρατίας κρυφή ή φανερή, όπως
στις περιπτώσεις της Μαγνησίας, αλλά την ώρα που είναι να απο-
δώσετε αρµοδιότητες, πόρους και πολιτική στήριξη στην αυτο-
διοίκηση, τότε ξαφνικά σας πιάνει δυσανεξία στο µακρύ χέρι του
γραφειοκρατικού και αθηνοκεντρικού κράτους και λέτε «όπα,
είναι ικανοί να τους έχουµε να µαζεύουν σταυρούς δεξιά και αρι-
στερά στα µικρά και ορεινά χωριά, δεν είναι ικανοί να χειριστούν
το θέµα των αποβλήτων». 

Διαλέξτε µε ποια αυτοδιοίκηση είστε: Την αυτοδιοίκηση του
Μαυρογιαλούρου ή την αυτοδιοίκηση διακεκριµένων µορφών δη-
µάρχων από όλο το πολιτικό φάσµα που κρίθηκαν και επιβεβαι-
ώθηκε το έργο τους µέσα από την πορεία και την ψήφο των
πολιτών; 

Επίσης, λαϊκισµός και κοµµατική, µικρόνοη στάση είναι το να
σχηµατίζετε και να παρουσιάζετε µια εικόνα αυτής της χώρας
και στα περιβαλλοντικά ζητήµατα αλλά και κυρίως σε αυτά που
έχουν σχέση µε την οικονοµία, την ποιότητα ζωής, την καθηµε-
ρινότητα, την ακρίβεια, άλλος κόσµος ο δικός σας, άλλος κόσµος
των Ελλήνων! Επί πεντέµισι χρόνια –θα διανύσουµε τον έκτο
χρόνο-, συνεχίζεται αυτή η αντίφαση. Έχει γεννήσει µία πολιτική
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ανισορροπία σε σχέση µε τις αποστάσεις των πολιτικών δυνά-
µεων, αλλά µε τον τρόπο που πολιτεύστε θα µικρύνει πολύ σύν-
τοµα και θα µικρύνει εις βάρος σας, αλλά δυστυχώς εις βάρος
των Ελλήνων πολιτών. 

Έχετε µια ακόµα ευκαιρία. Αναφέρθηκα στον κοινοβουλευτικό
συµπλεγµατισµό. Δεν είναι το µόνο παράδειγµα η τροπολογία
του ΠΑΣΟΚ για την χρηµατοδότηση των πολιτικών παραφυάδων
του Κασιδιάρη και κάθε εγκληµατικής οργάνωσης. Υπάρχει κα-
τατεθειµένη µια τροπολογία σήµερα από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ
– Προοδευτική Συµµαχία στο πλαίσιο του εκσυγχρονισµού της
διαχείρισης των αποβλήτων µε κριτήρια για τη διαβάθµιση της
αγροτικής γης και την ύπαρξη των απαραίτητων δοµών, έτσι
ώστε να είναι η πολιτεία πιο κοντά σε ανθρώπους που πλήττονται
ή που δηµιουργούν σε αγροτικές καλλιέργειες και σε δράσεις
του πρωτογενή τοµέα. Πεδίο δόξης λαµπρό! 

Τι είναι αυτό που σας εµποδίζει µία φορά έστω για τα µάτια
του κόσµου –το λέω σαρκαστικά- να αποδείξετε ότι είστε υπέρ
της διαβούλευσης, ότι ακούτε προτάσεις; Γιατί, συνεχώς, όταν
διαπιστώνονται τα αδιέξοδα, η αδράνεια, η αναποτελεσµατικό-
τητά σας, οχυρώνεστε πίσω από το καβούκι του σκαντζόχοιρου
του «δεν υπάρχουν προτάσεις». 

Μα πώς δεν υπάρχουν προτάσεις; Οι προτάσεις υπάρχουν σε
µεγαλύτερο βαθµό ουσιαστικής προσέγγισης των προβληµάτων
από τις γλυκανάλατες κοινοβουλευτικές παρεµβάσεις των συνα-
δέλφων της Συµπολίτευσης όπου µε χιλιάδες ερωτήσεις περι-
γράφουν «µα τι ωραία είναι αυτή η Κυβέρνηση, τι αποτελεσµα-
τική είναι αυτή η Κυβέρνηση, πόσο καλή Κυβέρνηση έχουµε».

Και όταν ξαφνικά προκύπτουν γνήσια κοινοβουλευτικά αιχµη-
ρές και ουσιαστικές ερωτήσεις από την πλευρά της Νέας Δηµο-
κρατίας, τότε ξαναθυµάστε το «αντάρτικο» και όλες αυτές τις
µεθόδους σπέκουλας και παραπληροφόρησης για όσους έχουν
τη γενναιότητα να το κάνουν. Εν πάση περιπτώσει!

Κύριε Υπουργέ, για µία ακόµη φορά, το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος φέρνει προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο το οποίο έχει φω-
τογραφικές ρυθµίσεις, αντισυνταγµατικές διατάξεις,
µικρορουσφέτια -το ακούσαµε λίγο πριν µε την περίπτωση της
Δράµας και την πολιτική καταγωγή του εισηγητή σας-, ρουσφέ-
τια σε γνωστούς και φίλους, διορθώσεις σε πρόσφατα δικά σας
ψηφισθέντα νοµοσχέδια. Άλλη πρωτοτυπία αυτή! 

Πού τη βρίσκετε την ανοχή και το κουράγιο να διορθώνετε δις,
τρις, τετράκις, πολλάκις νοµοσχέδια τα οποία ψηφίσατε πριν λί-
γους µήνες; Είναι µία νέα καινοτοµία που εισάγετε µε αρνητικό
πρόσωπο. Ψηφίζετε για να ξεψηφίζετε. Αυτά γίνονται –συγ-
γνώµη- µόνο σε παιδικούς σταθµούς. Και δεν υπάρχει ο όρος
«πολιτικός παιδικός σταθµός», για να το λειάνω. Μόνο σε παιδι-
κούς σταθµούς! «Πάρε εσύ-φέρε εσύ»! Δεν είναι νοµοθετήµατα
αυτά. Αυτά τα νοµοσχέδια είναι κάρτες τηλεπαιχνιδιού. 

Καταφέρατε για µια ακόµη φορά να πετάξετε στον κάλαθο των
αχρήστων οποιαδήποτε έννοια διαβούλευσης. Δεύτερο σηµείο
δυσανεξίας! Διαβούλευση είναι όσος χρόνος θα χρειαστεί να κα-
ταθέσουν πολίτες και φορείς τις απόψεις τους, για να το παρου-
σιάσετε ως επικοινωνιακό επίτευγµα ότι είστε άνθρωποι του
δηµοκρατικού διαλόγου και της διαβούλευσης, όσος χρόνος
χρειάζεται για να κατατεθούν, να τα αγνοήσετε και να κάνετε το
δικό σας. Αυτό! 

Δεν πάνε να λένε οι εκπρόσωποι της αυτοδιοίκησης, οι εκπρό-
σωποι των παραγωγικών φορέων το ακριβώς αντίθετο από αυτό
που εισηγείστε και αυτό που συµβαίνει στην ελληνική κοινωνία
και στην ελληνική οικονοµία; Εσείς θα «κρατάτε την αναπνοή
σας» µέχρι να διαπιστώσετε ότι έχετε το αλάθητο του Πάπα και
κάθε πρωτοβουλία σας διέπεται από απόλυτη σαφήνεια. Και
µετά από δύο µήνες ξανά αλλάζετε τον νόµο. 

Πάµε στη διαχείριση των αποβλήτων. Πάλι χωρίς διαβούλευση
µε τους δήµους πηγαίνετε σε συγχωνεύσεις των ΦΟΔΣΑ ανά πε-
ριφέρεια, των φορέων διαχείρισης των αποβλήτων. Έχουν δηµι-
ουργηθεί τεράστιες και ουσιαστικές αντιδράσεις. Ας µην πω
τεράστιες, ας πω ότι έχουν δηµιουργηθεί σηµαντικές αντιδρά-
σεις από ανθρώπους που δεν είναι το µόνο κριτήριο ότι συγχρω-
τίζεστε πολιτικά. Είναι και από ανθρώπους και στελέχη της
αυτοδιοίκησης που έχουν µεγάλη εµπειρία στη διαχείριση των
θεµάτων, και στον πρώτο και τον δεύτερο βαθµό. 

Οι συγχωνεύσεις που προφανώς είναι µια µανιέρα και ένα ερ-
γαλείο το οποίο χρησιµοποιείτε αδιάκριτα χωρίς να εξετάζετε τα
επιµέρους χαρακτηριστικά των υποθέσεων δεν αποτελούν πάντα
λύση. Υπάρχει ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα στην Κρήτη.
Προχωράτε στη συγχώνευση µιας Α.Ε που δεν αποτελεί ΦΟΔΣΑ
σε ΦΟΔΣΑ χωρίς εκκαθάριση της Α.Ε.. 

Θα είµαι εγώ ο κακός ή ο λαϊκιστής αν χρησιµοποιήσω τον όρο
της διοικητικής δοµής ή της πολιτειακής αντίληψης της «µπανα-
νίας»; Εν πάση περιπτώσει, εσείς θα το κρίνετε, γιατί όλα αυτά
συµβαίνουν την ίδια στιγµή που η Ευρωπαϊκή Ένωση χτυπάει συ-
νεχώς το καµπανάκι του κινδύνου για τις αδιαµφισβήτητες απο-
τυχίες µας, όχι τις επιτυχίες µας. 

Υπήρξε η εθνική στρατηγική για την κυκλική οικονοµία, το σχέ-
διο δράσης για την κυκλική οικονοµία και το εθνικό σχέδιο πρό-
ληψης αποβλήτων, κάτι που έχει µείνει στα χαρτιά. Και πόσο
ακόµα βέβαια! Δεν έχετε προχωρήσει εδώ και πέντε χρόνια στις
βασικές υποδοµές ακόµα και των ΣΔΙΤ που είναι η αγαπηµένη
σας οικονοµική διεργασία. 

Όσον αφορά την πολιτική για τα πλαστικά µιας χρήσης, στον
Ελληνικό Οργανισµό Ανακύκλωσης δεν έχουν προσωπικό, για
παράδειγµα, για να εποπτεύουν τα συστήµατα εναλλακτικής δια-
χείρισης. 

Με ποιον τρόπο λύνει το παρόν νοµοσχέδιο τα ζητήµατα στα
οποία αναφερόµαστε; Μεταφέρετε αρµοδιότητες εποπτείας στη
Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας και Υδάτων η οποία ακόµα δεν έχει
στελεχωθεί. Πόσος είναι ο χρόνος υλοποίησης µιας δέσµευσης
για τις δικές σας πολιτικές ταχύτητες; Πηγαίνετε µε «πρώτη», µε
«δευτέρα», κινείστε µε αυτόµατο «κιβώτιο ταχυτήτων» ή απλά το
«όχηµα» είναι παροπλισµένο και απλά λέµε, λέµε, λέµε, και κά-
ποια από αυτά θα µείνουν ως εντύπωση αλλά δεν θα γίνουν ποτέ
πραγµατικότητα; 

Ανέφερε και ο κ. Μάντζος τα ζητήµατα αντισυνταγµατικότητας
τα οποία θα συζητηθούν φαντάζοµαι στον σχετικό χρόνο. 

Καταργείτε επί της ουσίας την αυτοτέλεια των δήµων. Θα πα-
ρακάµπτονται συνεχώς. Το έχετε κάνει από την πρώτη στιγµή
της ανάληψης της διακυβέρνησης της χώρας που δεν έγινε το
2023, έγινε το 2019. Η πρώτη σας επιλογή βέβαια ήταν η ΕΡΤ,
το ΑΠΕ και η ΕΥΠ. Και είδαµε τα αποτελέσµατα στην τελευταία.
Αλλά, γενικά έχετε δηµιουργήσει ένα νέο σύστηµα διαχείρισης
και δηµόσιας διοίκησης. Ο κόσµος, τα προβλήµατα, οι πολίτες,
οι φορείς, οι εµπλεκόµενοι και ο Υπουργός -ο σούπερ Υπουρ-
γός!- ο οποίος θα έχει την τελική ευθύνη αξιολόγησης, ελέγχου,
λογοδοσίας, διαφάνειας, έγκρισης, χρηµατοδότησης, τα πάντα
και τίποτε. 

Η αυτοτέλεια των δήµων συνίσταται στον κίνδυνο ότι θα µπο-
ρούν να παρακάµπτονται από την κεντρική διοίκηση και θα υπάρ-
χει ένας ακόµα «µικρο- µονάρχης», «µικροβαρόνος», ο Γενικός
Γραµµατέας Συντονισµού και Διαχείρισης Αποβλήτων, που στην
ουσία θα µπορεί να αξιοποιεί τις αρµοδιότητες των ΟΤΑ. 

Και η Κεντρική Ένωση Δήµων της χώρας και η Περιφερειακή
Ένωση Δήµων και οι εκπρόσωποι των φορέων ήταν πραγµατικά
-είναι επιεικής η λέξη- κόλαφος γι’ αυτές τις διατάξεις. Αποκλεί-
οντας κάθε ευελιξία δράσης στους δήµους για την καταβολή της
ετήσιας εισφοράς, αυτή παρακρατείται αυτόµατα και αποδίδεται
στον οικείο ΦΟΔΣΑ. 

Εµείς είµαστε σταθερά κατά του τέλους ταφής, όταν οι δήµοι
παραµένουν χωρίς πόρους και εξοπλισµό για τη διαλογή στην
πηγή. 

Για την οικονοµία του χρόνου, για τα υπόλοιπα κεφάλαια θα
χρησιµοποιήσω τον χρόνο της δευτερολογίας µου αργότερα. 

Θέλω να κλείσω λέγοντας ότι επιτέλους κάποια στιγµή πρέπει
να αντιληφθείτε ότι σε αυτή την Αίθουσα απαιτείται µια σοβαρό-
τητα που ξεπερνάει τις συµπεριφορές και τις πρακτικές όπως
αυτές που βλέπουµε και στα εθνικά θέµατα µε τις δηλώσεις Σα-
µαρά, που στην ουσία εκθέτουν έναν Πρωθυπουργό και µια Κυ-
βέρνηση για πολύ επικίνδυνες καταστάσεις. Απαιτείται και
χρειάζεται µια σοβαρότητα και µια αξιοπρέπεια όπου τουλάχι-
στον απ’ αυτή την Αίθουσα να βγαίνει ένα µήνυµα ότι είµαστε
αυτό που κάνουµε και όχι αυτό που λέµε και ότι η κοινοβουλευ-
τική συνεννόηση, συναίνεση και αντίδραση στον λαϊκισµό είναι
οι πράξεις και όχι τα λόγια. 
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Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Γιαννούλη. 
Παρακαλώ να κλείσει ο ηλεκτρονικός κατάλογος. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από το ΠΑΣΟΚ,

τον κ. Φραγκίσκο Παρασύρη. 
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ (ΦΡΕΝΤΥ): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συζητώντας και αναλύοντας το παρόν σχέδιο νόµου
τις τελευταίες ηµέρες στην επιτροπή και σήµερα στην Ολοµέλεια
έρχεται στο µυαλό µου η φετινή απονοµή των βραβείων Νόµπελ
Οικονοµίας σε τρεις σπουδαίους επιστήµονες οι οποίοι εστιά-
ζουν στους κανόνες του παιχνιδιού ως προϋπόθεση για την οι-
κονοµική ανάπτυξη µέσω της λειτουργίας και της αποτελεσµα-
τικότητας των δηµοκρατικών θεσµών,αλλά και ποιες είναι οι
αξίες οι οποίες ιεραρχούνται από την πολιτεία. 

Αν στην έρευνα συµπεριελάµβαναν και την Ελλάδα, ειδικά
στον τοµέα της ενέργειας, θα αναδείκνυαν τη λειτουργία θεσµών
αποκλεισµού που περιορίζουν την πρόσβαση στις ευκαιρίες, εξυ-
πηρετούν πρωτίστως συµφέροντα συγκεκριµένων αυξάνοντας
έτσι τις ανισότητες, παρεµποδίζοντας την είσοδο νέων παικτών
και τελικά υπονοµεύοντας την οικονοµική πρόοδο. 

Είναι σηµαντική µια γνήσια, ειλικρινής και συµπεριληπτική δη-
µοκρατία τονίζει ο Σάιµον Τζόνσον. Εις ώτα µη ακουόντων θα πω
εγώ ερµηνεύοντας την ενεργειακή πολιτική της Κυβέρνησης τα
τελευταία πεντέµισι χρόνια. Και το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο
αποτελεί προς απογοήτευση όλων την επανάληψη της ίδιας συν-
ταγής αποτυχίας. 

Είχε δίκιο ο Υπουργός προχθές στην επιτροπή όταν έλεγε ότι
µεγαλύτερος εκδηµοκρατισµός από τη φθηνή ενέργεια στους
καταναλωτές δεν υπάρχει. 

Μόνο που η πραγµατικότητα τον διαψεύδει και δεν θα πρέπει
να µας διαφεύγει η µεγάλη εικόνα, το γεγονός δηλαδή ότι το πε-
ρασµένο καλοκαίρι η χώρα βίωσε και βιώνει ακόµα τιµές ρεύµα-
τος ενεργειακής κρίσης χωρίς να υπάρχει κρίση. 

Από αστοχίες και παραλείψεις της Κυβέρνησης η χώρα έχει
βρεθεί ανοχύρωτη χωρίς ανθεκτικότητα και παγιδευµένη σε ένα
µοτίβο συνεχών κρίσεων και διακυµάνσεων της τιµής του ρεύµα-
τος, µία συνθήκη για την οποία αν δεν ληφθούν τα κατάλληλα
µέτρα σχετικά µε το Χρηµατιστήριο Ενέργειας, το target model
και τις διασυνδέσεις, θα χρονίζει αυξάνοντας επικίνδυνα το κό-
στος ζωής των ελληνικών νοικοκυριών. Πρόκειται για µία αγορά
η οποία επιβραβεύει την ασυδοσία των ολιγοπωλίων της χον-
δρεµπορικής ρεύµατος, µεταβολίζει διαρκώς τις κρίσεις σε δυ-
σθεώρητα κέρδη για λίγους, ενώ αποτελεί µέγγενη για τους
καταναλωτές. Πρόκειται για ένα ζήτηµα που αποτελεί πλέον µεί-
ζον θέµα για την οικονοµία της χώρας.

Η «πράσινη» µετάβαση από µια ευκαιρία για την αλλαγή του
παραγωγικού µας µοντέλου και ως ένα νέο πεδίο µιας νέας συλ-
λογικής έµπνευσης και δράσης έχει µετατραπεί σε βραχνά για
την κοινωνία και την οικονοµία µε τους όρους που υλοποιείται
συσσωρεύοντας ολοένα και µεγαλύτερη δυσαρέσκεια. 

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
συνοψίζει τις πολιτικές επιλογές που κάνατε τον τελευταίο ενά-
µιση χρόνο µε τρόπο µάλιστα υποδειγµατικό, καθώς επιβεβαι-
ώνεστε διαρκώς κάνοντας ακόµη πιο διακριτές τις γραµµές
διαφοροποίησής σας από τους υπόλοιπους δίχως συνεκτική λο-
γική, µε απουσία ουσιαστικής διαβούλευσης, µε αποσπασµατι-
κότητα και φωτογραφικές ρυθµίσεις. Είναι η τρίτη φορά σε
λιγότερο από έναν χρόνο που προχωράτε στην κατάθεση ενός
σχεδίου νόµου το οποίο περιλαµβάνει δεκάδες άρθρα τα οποία
απλά ρυθµίζουν, διευθετούν, κόβουν και ράβουν αρµοδιότητες
και υπερσυγκεντρώνουν υπουργικές εξουσίες χωρίς να αισθά-
νεστε την ανάγκη της εφαρµογής των κανόνων της καλής νοµο-
θέτησης.

Μόλις χθες στις 23.00’ το βράδυ λάβαµε µία πολύ µεγάλη τρο-
πολογία η οποία επιχειρεί να διευθετήσει ένα πολύ σηµαντικό
θέµα σε ό,τι αφορά την τηλεθέρµανση της δυτικής Μακεδονίας.
Και παρά το γεγονός ότι από τη δική µας πλευρά σάς έχει κατα-
τεθεί συγκεκριµένη πρόταση από την αρχή του χρόνου, δυστυ-

χώς πάτε σε µία εντελώς διαφορετική κατεύθυνση µεταφέρον-
τας ουσιαστικά το κόστος αυτής της διαδικασίας στους δήµους,
στους πολίτες της δυτικής Μακεδονίας. 

Πίσω από τις αδιόρατες γραµµές των αποσπασµατικών διατά-
ξεων που φέρνετε κατά καιρούς προς ψήφιση υπάρχει µία φιλο-
σοφία αποψίλωσης των δυνατοτήτων που έχουν οι τοπικές
κοινωνίες εκφραζόµενες µέσα από τους οργανωµένους φορείς
τους. Υπάρχει ένα έλλειµµα εµπιστοσύνης προς τις τοπικές κοι-
νωνίες, κάτι που αποτελεί µία βασική ιδεολογική και πολιτική δια-
φορά µας στον τρόπο που εµείς αντιλαµβανόµαστε τον τρόπο
µε τον οποίο µπορούν να επιτευχθούν αποτελεσµατικότερα και
σίγουρα πιο δίκαια και δηµοκρατικά οι εθνικοί µας στόχοι σε πολ-
λούς τοµείς. 

Από την ένσταση αντισυνταγµατικότητας του άρθρου 13 ανα-
δεικνύεται ότι για το ΠΑΣΟΚ η οργανωµένη αποκέντρωση και η
εµπιστοσύνη στην τοπική αυτοδιοίκηση σε όλους τους τοµείς
είναι σήµερα η πρώτη προτεραιότητα, ενώ η ανάδειξη της τοπι-
κής αυτοδιοίκησης σε µοχλό ανάπτυξης και επιταχυντή της συλ-
λογικής ευηµερίας είναι το πρώτο βήµα. Όµως, εσείς επιλέγετε
ξανά τη ανάστροφη πορεία καθιστώντας τους ΟΤΑ από πρωτα-
γωνιστές σε θεατές των αλλαγών που επιχειρούνται τα τελευταία
χρόνια στο πεδίο εφαρµογής σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα άρθρα για τις καταργήσεις
και συνενώσεις των φορέων διαχείρισης απορριµµάτων και κυ-
ρίως το άρθρο για τη µεταφορά βασικών εξουσιών της αυτοδι-
οίκησης στον εκάστοτε γενικό γραµµατέα του Υπουργείου σας
συνιστούν µια ευθεία βολή προς τους δήµους. Δεν είναι, άλλω-
στε, τυχαίο το γεγονός ότι η Κεντρική Ένωση Δήµων Ελλάδος
εκφράζει την έντονη διαφωνία της µε τα συγκεκριµένα άρθρα.
Και επαναλαµβάνω για µία ακόµα φορά ότι δεν πρόκειται για µια
ευκαιριακή θέση καθώς τα τελευταία χρόνια νοµοθετείτε απορ-
ρυθµίζοντας τη λειτουργία της αυτοδιοίκησης αδιαφορώντας για
την πραγµατικότητα, κάτι που αποτελεί πολιτική σας επιλογή.
Αρκεί µόνο να σας τονίσω ότι µετά από οποιαδήποτε φυσική κα-
ταστροφή και ύστερα από οποιαδήποτε κοινωνική κρίση µόλις
φύγουν οι προβολείς των µέσων ενηµέρωσης, οι περιφερειάρχες
και οι δήµαρχοι είναι εκείνοι που καλούνται να βγάλουν τα κά-
στανα από τη φωτιά, γιατί αυτό επιβάλλει η αρχή της επικουρι-
κότητας και της εγγύτητας.

Σχετικά µε τη διαχείριση των απορριµµάτων, λοιπόν, ως
ΠΑΣΟΚ τονίζουµε και υιοθετούµε την άποψη του Πανελληνίου
Δικτύου ΦΟΔΣΑ και την απόφαση της ΚΕΔΕ σύµφωνα µε τις
οποίες οι συγκεκριµένες ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου δεν δίνουν
επαρκείς απαντήσεις για τον τρόπο λειτουργίας των φορέων,
ενώ µεταφέρουν λειτουργικές και οικονοµικές εκκρεµότητες
στους νέους οργανισµούς. 

Σας καλούµε έστω και την ύστατη στιγµή να αποσύρετε αυτές
τις διατάξεις των άρθρων 3 έως 7, ώστε πρώτα να διεξαχθούν
ειδικές διαβουλεύσεις µε κάθε µία από τις τέσσερις περιφέρειες
καθώς κάθε περιφέρεια διέπεται από τα δικά της ειδικά χαρα-
κτηριστικά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κατάλληλη µία ιστορική
αναδροµή σε σχέση µε τα ενεργειακά. Το 2009, µια ένταση στις
σχέσεις Ρωσίας - Ουκρανίας και η δέσµευση του φυσικού αερίου
ανάγκασε τη χώρα µας να αυξήσει τις εισαγωγές σε LNG. Παρ’
όλα αυτά, οι καταναλωτές δεν είδαν καµµία διαφορά στους λο-
γαριασµούς ρεύµατος. Το 2017, η µείωση της προσφοράς ρεύ-
µατος από τους πυρηνικούς σταθµούς της Γαλλίας αύξησε τη
ζήτηση σε φυσικό αέριο, αλλά τα µακροχρόνια συµβόλαια αγο-
ράς αποσόβησαν την ενεργειακή κρίση.

Από τον Οκτώβριο του 2021, ο πόλεµος στην Ουκρανία οδή-
γησε στην εκτίναξη των τιµών του ρεύµατος στην Ευρώπη και
την Ελλάδα. Τα έκτακτα µέτρα στήριξης που έλαβε η Κυβέρνηση
δεν αντιστάθµισαν τη µεταφορά πλούτου από τους καταναλω-
τές, παραγωγούς και προµηθευτές φυσικού αερίου και τα υπερ-
κέρδη έπεφταν από τον ουρανό. Πρόκειται για τρεις φάσεις της
ίδιας εποχής µε µία σηµαντική διαφορά. Από το 2020, η Ελλάδα
έχει υιοθετήσει το target model µε το χρηµατιστήριο της αγοράς
ηλεκτρικής ενέργειας, το µοντέλο της αγοράς, δηλαδή, που θε-
ωρητικά θα οδηγούσε στη µείωση των τιµών του ρεύµατος µε
παράλληλη διείσδυση των ΑΠΕ χωρίς κρατικές ενισχύσεις, κάτι
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που αποδεικνύεται ότι έχει αποτύχει ολοκληρωτικά, διότι το
ισχύον target model και το Χρηµατιστήριο Ενέργειας δεν λειτουρ-
γεί αποτελεσµατικά, οπότε θα οδηγεί διαρκώς σε αυξηµένες
τιµές ρεύµατος.

Στο σηµείο αυτό ανοίγω µια παρένθεση για να σας πω ότι στο
ολιγοπώλιο της χονδρικής η ΔΕΗ παίζει συχνά πρωταγωνιστικό
ρόλο. Να ξέρετε ότι εµείς περιµέναµε από τη ΔΕΗ να ανταποκρι-
θεί στον κοινωνικό και αναπτυξιακό της ρόλο, διότι µε την εύλογη
εύνοια που της έχουµε παράσχει, λόγω της συµµετοχής του δη-
µοσίου, θα µπορούσε ως ο µεγαλύτερος παίκτης της χονδρεµ-
πορικής να συγκρατήσει τις τιµές χονδρικής και να κάνει την
αγορά ενέργειας πιο ανταγωνιστική. Εδώ κλείνω την παρένθεση
αυτή και ίσως να επανέλθω αργότερα.

Η µόνη, λοιπόν, αύξηση των τιµών ενέργειας µετά τη χρηµατι-
στηριοποίησή της στην Ευρώπη θα µας ταλαιπωρεί, κάτι που επι-
βεβαιώνεται και στην έκθεση Ντράγκι, ενώ στη χώρα µας οι
υψηλές τιµές ρεύµατος επιβραδύνουν την «πράσινη» µετάβαση
και φυσικά υπονοµεύουν την ανταγωνιστικότητα της βιοµηχα-
νίας. Σας τα είπε και ο Πρόεδρος του ΣΕΒ ο οποίος την προηγού-
µενη εβδοµάδα στη γενική συνέλευση ανέφερε συγκεκριµένα τα
εξής: «Ανάµεσα στα νέα προβλήµατα ξεχωρίζει η υψηλότερη
τιµή της ηλεκτρικής ενέργειας σε σύγκριση µε τους ανταγωνι-
στές µας και οι µεγάλες διακυµάνσεις της. Το υψηλό κόστος της
ενέργειας µειώνει την ανταγωνιστικότητα, τροφοδοτεί τον πλη-
θωρισµό, ενώ οι µεγάλες διακυµάνσεις εµποδίζουν την προβλε-
ψιµότητα και δυσχεραίνουν τις επιχειρήσεις στη σύναψη
συµφωνιών µε πελάτες τους ακόµα και διάρκειας µερικών
µηνών.». Αυτή είναι η πραγµατικότητα, κύριε Υπουργέ, που δεί-
χνει το πόσο ευάλωτη και ανοχύρωτη είναι η χώρα και δεν σας
το λέει η Αντιπολίτευση ή απλά ένας Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ
αλλά οι ίδιοι οι βιοµήχανοι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν ήδη προτάσεις και
µελέτες από σοβαρά ερευνητικά κέντρα για την αναθεώρηση του
target model, τις οποίες θα έπρεπε να έχει µελετήσει εδώ και
καιρό η Κυβέρνηση και να έχει αρχίσει να τις θέτει σε εφαρµογή.
Εποµένως, αναγνωρίζοντας τις θεσµικές αδυναµίες της αγοράς
και µε αφορµή τη κατάθεση του αναθεωρηµένου ΕΣΕΚ θα περι-
µέναµε το Υπουργείο να οργανώσει τη νοµοθετική εργασία µε
τρόπο κατανοητό, ολιστικό και οραµατικό. 

Ας δούµε τι πετύχατε µε τις επιλογές σας για τις οποίες και
επαίρεστε. Πετύχατε να οδηγηθούµε µονοσήµαντα την τελευ-
ταία τριετία σε µια τεράστια είσοδο µονάδων ΑΠΕ στο ενεργει-
ακό µείγµα της χώρας καπαρώνοντας τον ενεργειακό χώρο
δυσανάλογα για τους µεγάλους παίκτες µετά την υπουργική
απόφαση Σκρέκα τον Αύγουστο του 2022. Και αυτή η τεράστια
είσοδος ΑΠΕ υπονοµεύεται, διότι έγινε µονοδιάστατα, έγινε
χωρίς ταυτόχρονη αποθήκευση, χωρίς συνδέσεις, χωρίς τις ηλε-
κτρικές λεωφόρους που διαφηµίζετε και οι οποίες θα εξήγαγαν
την παραγόµενη ενέργεια, στοιχεία τα οποία στο τέλος κινδυ-
νεύουν να καταστήσουν προβληµατικό και µη βιώσιµο όλο το
µοντέλο των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας στο οποίο έχουµε
επενδύσει ως χώρα.

Πρέπει να σηµειώσω ότι οι ρυθµοί µε τους οποίους εισέρχον-
ται στο σύστηµα τα έργα ΑΠΕ, επειδή δεν προχώρησε µια ταυ-
τόχρονη πολιτική αποθήκευσης, θα οδηγήσει σε περικοπές της
πράσινης ενέργειας της τάξης του 20% έως 30% σύµφωνα µε
µελέτες επιστηµονικών ινστιτούτων το 2030. Αυτό θα κλονίσει
συνολικά την αγορά πράσινης ενέργειας µε κίνδυνο, αν δεν λά-
βουµε άµεσα µέτρα, να καταρρεύσει συνολικά η αγορά. 

Ενδεικτικά οι στόχοι του ΕΣΕΚ για την εγκατάσταση µονάδων
ΑΠΕ µέχρι το 2030 θα πιαστούν εντός του 2025. Εδώ και ενάµιση
χρόνο το ΠΑΣΟΚ θέτει επιτακτικά την ανάγκη για υποδοµές απο-
θήκευσης µε τρόπο που να περιοριστούν οι περικοπές από τη
µία για τους παραγωγούς αλλά κυρίως –και προφανώς- διότι η
ενέργεια από ΑΠΕ είναι φθηνή και η απόρριψή της κοστίζει ετη-
σίως περί τα 220 µε 250 εκατοµµύρια για την ελληνική οικονοµία
και τους Έλληνες καταναλωτές. 

Σήµερα, λοιπόν, και παρά τα ασφυκτικά δεδοµένα η αποθή-
κευση ενέργειας στη χώρα είναι στο απόλυτο µηδέν. Η Κυβέρ-
νηση ολιγώρησε και επέδειξε πρωτοφανή διστακτικότητα στην
αποθήκευση, όταν ήδη από το 2021 η Οµάδα Εργασίας για την

αποθήκευση είχε προχωρήσει στην περιγραφή των απαιτούµε-
νων βηµάτων. Προφανώς µέχρι σήµερα προτεραιότητα της Κυ-
βέρνησης ήταν ο διαµοιρασµός του ενεργειακού χώρου µε βάση
την υπουργική απόφαση Σκρέκα το 2022. 

Ωστόσο, τώρα, βεβιασµένα και χωρίς καµµία οργανωµένη πρό-
ταση προχωράει µε πανικό η Κυβέρνηση έναν αρχικό σχεδιασµό
για την αποθήκευση. Επιπλέον, µε δεδοµένη τη µεγάλη είσοδο
ΑΠΕ το επόµενο διάστηµα οι στόχοι του Εθνικού Σχεδίου για την
ενέργεια και το κλίµα για την αποθήκευση το 2030, οι οποίοι είναι
4,3 GW για τις µπαταρίες και 1,7 GW για αντλησιοταµιευτικά, θα
πρέπει οπωσδήποτε να αναθεωρηθούν προς τα πάνω, για να µην
πω µάλιστα ότι πρέπει να φτάσουν σε διπλάσια χωρητικότητα σε
ό,τι αφορά τις µπαταρίες. 

Αντί, λοιπόν, µε υπευθυνότητα και επίγνωση της αστοχίας σας
η Κυβέρνηση να παρουσιάσει µια ξεχωριστή νοµοθετική πρωτο-
βουλία για την πολιτική αποθήκευσης, έρχεστε µε τρόπο βια-
στικό εντός τριών άρθρων να ρυθµίσετε επιµέρους θέµατα.
Μάλιστα στο άρθρο 41 παράγραφος 8, επιφυλάσσετε για τον
εαυτό σας –µέσω του κυρίου Υπουργού- την απόφαση για τον
ορισµό της σειράς επιλογής µεµονωµένων σταθµών αποθήκευ-
σης ηλεκτρικής ενέργειας που θα λαµβάνουν όρους σύνδεσης
υποκαθιστώντας πλείστα όργανα της πολιτείας. Επί της ουσίας
υιοθετείτε το ίδιο κακό παράδειγµα της υπουργικής απόφασης
Σκρέκα και αυτό µας κάνει ιδιαιτέρως επιφυλακτικούς. 

Ωστόσο στο άρθρο 40, η ρύθµιση η οποία γίνεται για την εγ-
κατάσταση µπαταριών σε φωτοβολταϊκούς σταθµούς είναι στη
σωστή κατεύθυνση, µε την επισήµανση µόνο ότι θα πρέπει να
αυξηθεί η ποσόστωση για τον ΔΕΔΔΗΕ, δηλαδή για τους µικρό-
τερους παραγωγούς και ενδεχοµένως να επεκταθεί και στα αι-
ολικά πάρκα. Βεβαίως, τα τρία αυτά άρθρα δεν είναι αρκετά για
να σχηµατίσουν µια πολιτική αποθήκευσης στη χώρα. Υποδηλώ-
νουν την αστοχία πολιτικής, τη βιασύνη και την έλλειψη σχεδια-
σµού µε τρόπο που πάντα το επείγον καταπίνει το ωφέλιµο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κλείνοντας, παρ’ ότι στο άρθρο 28 γίνεται ένα βήµα για την

αυτοκατανάλωση, στην παράγραφο 10 επιβάλλεται το «net
billing» στους ΟΤΑ κλείνοντας και το τελευταίο παράθυρο για το
«net metering» που υπήρχε. Ανήκει και αυτό στη σφαίρα της αν-
τίληψής σας για την ανταµοιβή των τοπικών κοινωνιών οι οποίες
έχουν αποκλειστεί από τον ενεργειακό χώρο για τη µείωση των
λειτουργικών εξόδων τους µε τη δικαιολογία ότι παραπέµπονται
στο «ΑΠΟΛΛΩΝ». 

Γι’ αυτό, κύριε Λαζαρίδη, µην απορείτε για τη δαιµονοποίηση
και τις αντιδράσεις που έχουν οι τοπικές κοινωνίες απέναντι στις
ΑΠΕ. Αυτό καταφέρατε, δυστυχώς, να βάλετε τις τοπικές κοινω-
νίες απέναντι στις ΑΠΕ διότι είναι αµέτοχες στην πράσινη µετά-
βαση. Αν γίνει αυτός ο «ΑΠΟΛΛΩΝ» -όποτε γίνει- θα καταστήσει
την τοπική αυτοδιοίκηση προνοµιακό πελάτη των µεγάλων παι-
κτών. Γι’ αυτόν τον λόγο καταθέσαµε τροπολογία, θεωρώντας
εύλογο και δίκαιο στη σηµερινή συνθήκη να µπορεί το σύστηµα
να αντέξει και να σηκώσει το «net metering» τουλάχιστον για τους
δήµους που καταναλώνουν ενέργεια το απόγευµα λόγω οδοφω-
τισµού. Εύχοµαι να την κάνετε δεκτή ως ελάχιστη αναγνώριση
των συνθηκών που βιώνουν οι ΟΤΑ όντας αποκλεισµένοι από τον
ενεργειακό χώρο.

Τελικά θα κλείσω λέγοντας ότι η πολιτική σας αποτυχία φαί-
νεται ακριβώς από το γεγονός ότι ένα περιθωριακό κίνηµα κατά
των ΑΠΕ πριν από κάποια χρόνια µετατράπηκε σε γενικευµένο
προβληµατισµό στη χώρα, βάζοντας µε τις µεροληπτικές πολιτι-
κές σας την κοινωνία απέναντι στις ΑΠΕ καθώς οι πολίτες προ-
φανώς νιώθουν ότι είναι αποκλεισµένοι από αυτήν την άδικη,
όπως υλοποιείται, πράσινη µετάβαση. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Παρασύρη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
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αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δη-
µοκρατίας», που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, δεκαεπτά µα-
θήτριες, τρείς µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από τα
«Εκπαιδευτήρια Διαµαντοπούλου - Μπαρκαγιάννη». 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στην ειδική αγορήτρια από το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας κ. Αφροδίτη Κτενά.

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα θέλαµε και από αυτό το Βήµα να εκφράσουµε την αλλη-

λεγγύη µας στον λαό της Ισπανίας και ιδιαίτερα της Βαλένθια
που αυτές τις ώρες δοκιµάζεται σκληρά. Άλλη µια φορά αποδει-
κνύεται ότι και στην Ισπανία και στην Ελλάδα και οπουδήποτε
αλλού ο λαός παραµένει απροστάτευτος χωρίς πολιτική προστα-
σία απέναντι σε ένα επιλεκτικά ανίκανο κράτος. Με την κλιµατική
κρίση να είναι καραµέλα, στερώντας από τους λαούς την προ-
στασία και τις υποδοµές που επιβάλλει σήµερα η τεχνολογία µία
λύση έχουν οι λαοί, να πάρουν την κατάσταση στα χέρια τους
γιατί ο λαός σώζει τον λαό και στην Ισπανία και στην Ελλάδα. 

Αυτό το επιλεκτικά ανίκανο κράτος γίνεται εξαιρετικά ικανό,
εξαιρετικά αποτελεσµατικό όταν νοµοθετεί για τους επιχειρηµα-
τικούς οµίλους, όπως στο νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, το
οποίο αποτελείται από τρία µέρη φαινοµενικά ασύνδετα µεταξύ
τους. Όµως, δεν είναι. Και η διαχείριση αποβλήτων και η προ-
ώθηση των ΑΠΕ και οι χωροταξικές ρυθµίσεις είναι ψηφίδες στη
µεγάλη εικόνα της πράσινης µετάβασης. Και, φυσικά, όταν λέµε
«πράσινη µετάβαση», εννοούµε έναν από τους σηµαντικότερους
πυλώνες της στρατηγικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης για ανά-
καµψη και ανθεκτικότητα. Ανάκαµψη σηµαίνει δηµιουργία επεν-
δυτικών ευκαιριών για λιµνάζοντα κεφάλαια και ανθεκτικότητα
σηµαίνει θωράκιση της κερδοφορίας αυτών των οµίλων.

Για να αποκωδικοποιήσουµε, λοιπόν, τις επιδιώξεις του νοµο-
σχεδίου αυτού, πρέπει να αναφερθούµε στους στόχους του ανα-
θεωρηµένου ΕΣΕΚ, του «Εθνικού Σχεδίου για την Ενέργεια και
το Κλίµα», δηλαδή την εξειδίκευση των στόχων της πολιτικής της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για το κλίµα και την ενέργεια στη χώρα
µας. Αυτούς ακριβώς επιχειρεί να προωθήσει το νοµοσχέδιο. Οι
στόχοι του ΕΣΕΚ για τη χώρα µας είναι να γίνουµε καθαρός εξα-
γωγέας ενέργειας κυρίως από ΑΠΕ, µε έµφαση στις τεχνολογίες
των φωτοβολταϊκών, των ανεµογεννητριών και των µπαταριών.
Για τις επενδύσεις αυτές θα απαιτηθούν –εκτιµάται- κεφάλαια
της τάξης των 95 δισεκατοµµυρίων µέχρι το 2030 και των 330 δι-
σεκατοµµυρίων µέχρι το 2050. Αυτό σηµαίνει περίπου 15 δισε-
κατοµµύρια τον χρόνο. Για να έχουµε µια σύγκριση, τόση
περίπου είναι η συνολική δαπάνη για την υγεία το 2022, εκ των
οποίων 10 δισεκατοµµύρια είναι από φόρους δικούς µας –δη-
λαδή, δηµόσια δαπάνη- και 6 δισεκατοµµύρια κατευθείαν από
την τσέπη µας.

Ποιοι, λοιπόν, θα επωµιστούν και αυτό το κόστος της πράσινης
µετάβασης; Το γνωρίζουν πολύ καλά αυτοί που ήδη πληρώνουν
ή ακόµα χειρότερα αυτοί που αδυνατούν να πληρώσουν µέσα
από τους πολύχρωµους λογαριασµούς ρεύµατος κάθε µήνα. 

Και ξέρετε το ίδιο το ΕΣΕΚ προβλέπει ότι η τιµή ρεύµατος για
τα νοικοκυριά και τις µικρές επιχειρήσεις θα συνεχίσει να ανε-
βαίνει µέχρι να πέσει -λέει- κάπου το 2050. Και δεν θα αναφερθώ
σε όσα είπε ο Υπουργός τις προάλλες για τη δυναµική της λιανι-
κής τιµής που δεν αποτυπώνεται στο ΕΣΕΚ, γιατί και άλλα δεν
αποτυπώνονται στο ΕΣΕΚ αλλά δεν έχουµε τον χρόνο τώρα. 

Είναι, λοιπόν, αφελές και επικίνδυνο να κάνουµε ότι δεν βλέ-
πουµε εδώ µέσα τη µεγάλη εικόνα, το φόντο, γιατί τίποτα δεν
συµβαίνει εν κενώ. Και η µεγάλη εικόνα είναι η πρωτοφανής σε
ένταση ανταγωνισµοί µεταξύ ιµπεριαλιστικών κέντρων για
έλεγχο δρόµων και αγορών. Οι στόχοι, δηλαδή, να γίνει η χώρα
µας ενεργειακός κόµβος και καθαρός εξαγωγέας ενέργειας, οι
στόχοι οι ίδιοι για τις ΑΠΕ, η απολιγνιτοποίηση, ο ρόλος του φυ-
σικού αερίου σε αυτή τη διαδικασία, όλα αυτά είναι εντελώς συν-
δεδεµένα µε τους σχεδιασµούς και υποτάσσονται στους
σχεδιασµούς των ΗΠΑ, ΝΑΤΟ και Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη
Νοτιοανατολική Μεσόγειο, για την απεξάρτηση από το ρωσικό
φυσικό αέριο, για τη χάραξη νέων δρόµων ενέργειας και εµπο-

ρευµάτων. Και είναι αφελές και επικίνδυνο να κάνουµε ότι δεν
βλέπουµε εδώ µέσα τη σύνδεση µεταξύ ανακύκλωσης και της
πολιτικής για τις κρίσιµες πρώτες ύλες για παράδειγµα. Ή  µε-
ταξύ της κυκλικής οικονοµίας και την πολιτική της πράσινης µε-
τάβασης, όταν η Κίνα ελέγχει κρίσιµες πρώτες ύλες που
απαιτούνται γι’ αυτή ή τη σχέση µεταξύ των στόχων εγκατεστη-
µένης ισχύος ΑΠΕ όπως προβλέπει το ΕΣΕΚ και των διασυνδέ-
σεων -των µεγάλων και διασυνδέσεων- όπως της Ελλάδας,
Κύπρου, Ισραήλ, αλλά και των µικρότερων. 

Με αυτούς τους στόχους, µε αυτές τις πολιτικές συµφωνούν
όλα τα κόµµατα που έχουν κυβερνήσει. Και η Νέα Δηµοκρατία
και το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ και µε όλες τις εκδοχές που συµµε-
τέχουν σε αυτή τη Βουλή. Συµφωνούν και µε τις πολιτικές της
Ευρωπαϊκής Ένωσης στις οποίες εξάλλου αναφέρονται όταν
στήνουν καυγάδες µε την Κυβέρνηση και µε την όλο και βαθύ-
τερη εµπλοκή της χώρας µας στους νατοϊκούς σχεδιασµούς. 

Πάµε στις προτεραιότητες, γιατί οι προτεραιότητες τίθενται
µε βάση τις επενδύσεις και την απόδοσή τους. Αυτό είναι το µόνο
κριτήριο και αυτό είναι και η µόνη αγωνία. Και ποιοι απουσιάζουν
από όλη αυτή τη συζήτηση; Μα αυτοί που παράγουν τα πάντα
και αυτοί που πληρώνουν για τα πάντα που είναι οι ίδιοι οι εργα-
ζόµενοι δηλαδή και οι οικογένειές τους οι οποίοι δεν είναι κατα-
ναλωτές και επιµένουµε σε αυτό όπως επιµένει να τους αποκαλεί
ο Υπουργός, γιατί µάλλον το κάνει για να εµπεδωθεί ότι είναι έρ-
µαια των δυνάµεων της αγοράς και η Κυβέρνηση δεν πρόκειται
ποτέ να κάνει κάτι γι’ αυτούς. Ατοµική ευθύνη και όποιος αντέξει,
ή όπως είχε πει ένας άλλος Υπουργός όποιος δεν προσαρµόζε-
ται πεθαίνει. Αλλά ξέρετε, η ηλεκτρική ενέργεια δεν είναι θέµα
γούστου ή επιλογής, είναι ανάγκη -βασική ανάγκη- και αυτή την
ανάγκη την κάνετε εµπόρευµα για να έχει εγγυηµένα κέρδη, βέ-
βαια, όποιος επενδύσει σε αυτή. 

Η προστασία του περιβάλλοντος, οι καθαρές γειτονιές δεν
είναι για κατανάλωση. Οι ελεύθεροι χώροι, τα δάση, οι παραλίες
δεν είναι για κατανάλωση. Η ισόρροπη σχέση ανθρωπογενούς
και φυσικού περιβάλλοντος είναι ανάγκη, είναι ποιότητα ζωής µε
σύγχρονους όρους, και αυτό είναι το πραγµατικά ζητούµενο και
το πραγµατικά προοδευτικό σήµερα και βέβαια αυτό ούτε θέλει
αλλά ούτε και µπορεί να το εγγυηθεί η λεγόµενη πράσινη µετά-
βαση. 

Κάτι ακόµη. Απευθύνεστε µε απαξίωση σε όποιον τολµά να
αναρωτηθεί αν η πράσινη µετάβαση είναι πράγµατι πράσινη, σε
όποιον αµφισβητεί το κοινωνικό όφελος από αυτή τη συγκεκρι-
µένη πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και λέτε µε απαράδεκτο
ύφος, κουνώντας το δάχτυλο, «είστε ενάντια στις ΑΠΕ». Γιατί για
κάποιον µεταφυσικό λόγο οι ΑΠΕ είναι υπεράνω κριτικής. Είναι
το νέο ιερό δισκοπότηρο προς το οποίο όλοι οφείλουµε να θυ-
σιάσουµε ό,τι έχουµε και δεν έχουµε. Αλλά ξέρετε δεν είναι µε
τις ΑΠΕ η αντίθεσή µας και αυτό σας το λέµε όλοι, µε την πολι-
τική που ακολουθείτε, ώστε αυτές να αποτελέσουν επενδυτικά
Eldorado για ελάχιστους επιχειρηµατικούς οµίλους, µε αυτό
έχουµε µέτωπο και θα έχουµε µέτωπο. Γιατί; Το ενεργειακό
µείγµα, για παράδειγµα -δηλαδή πόσα φωτοβολταϊκά, πόσες
ανεµογεννήτριες, πόσες µπαταρίες, πόσο φυσικό αέριο, πόσο λι-
γνίτης- δεν είναι κάτι µεταφυσικό, είναι αποτέλεσµα πολιτικής
απόφασης. 

Τα µοντέλα τα οποία τρέξατε για να βγάλετε αυτά τα αποτε-
λέσµατα έχουν παραδοχές. Οι παραδοχές έχουν πολιτικούς στό-
χους, είναι αποτέλεσµα πολιτικής απόφασης και οι στόχοι. Η
ιεράρχηση των διασυνδέσεων µικρών και µεγάλων είναι πολιτική
απόφαση. Το ότι το φυσικό αέριο επιλέχθηκε σαν µεταβατικό
ορυκτό καύσιµο που το έπαιρνε φθηνά η Γερµανία από τη Ρωσία
όταν η χώρα µας ήταν στα µνηµόνια, είναι πολιτική απόφαση. Το
ότι ο δικός µας φθηνός λιγνίτης έγινε ακριβός, ως µη όφειλε,
λόγω του ευρωπαϊκού καπέλου στους ρύπους -γιατί, ξέρετε δεν
είναι παγκόσµια σταθερά το EUCTS- αυτό είναι πολιτική από-
φαση. Το σύστηµα των ρύπων, το χρηµατιστήριο των ρύπων είναι
ένα εργαλείο στα χέρια λίγων. Το ότι οι µονάδες φυσικού αερίου,
που είναι στα χέρια συγκεκριµένων επιχειρηµατικών οµίλων, θα
αποζηµιώνονται -λέει το ΕΣΕΚ- και από πάνω επειδή θα παρά-
γουν λιγότερο σε λίγα χρόνια, αυτό είναι πολιτική απόφαση. 

Από πού κι ως πού, λοιπόν, µια πολιτική είναι υπεράνω κριτικής
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και κουνάτε και το δάχτυλο και µάλιστα µε ύφος ιεροεξεταστή
του Μεσαίωνα, θα µου επιτρέψετε, που αµφισβητεί το ορθό
δόγµα αλλά όλοι ξέρουµε πια τι έκρυβε εκείνο το ορθό δόγµα.
Είναι υποχρέωσή σας να ενηµερώνετε τον λαό για τους σχεδια-
σµούς που συνδέονται µε αυτή την πολιτική. Να εξηγείτε γιατί
ακολουθείτε αυτή την πολιτική µε τέτοια σπουδή και αγωνία. Και
επειδή, φυσικά, δεν θα το κάνετε οφείλουµε να το κάνουµε εµείς. 

Νοµοθετείτε, λοιπόν, για τα πλωτά φωτοβολταϊκά. Μια µη
ώριµη τεχνολογία µε προβλήµατα ακόµα, χωρίς προτυποποίηση,
µε περιβαλλοντικές επιπτώσεις που ακόµα µελετώνται. Με τι κρι-
τήρια θα χωροθετήσετε; Πώς θα εκπονηθούν οι µελέτες περι-
βαλλοντικών επιπτώσεων; Δεν είναι απάντηση, βέβαια, το ότι
είναι λίγα. Δεν θα πειράξουν, το θέµα είναι να γίνει αρχή, γιατί
θα ακολουθήσουν και άλλα. Εξάλλου οι επενδυτές θέλουν κι
άλλα, εσείς µας το είπατε. 

Νοµοθετείτε για την αποθήκευση. Στη µεγάλη διείσδυση ανα-
νεώσιµων ειδικά από µη επιλέξιµες πηγές όπως η ηλιακή και η
αιολική ενέργεια είναι µια λύση λέτε. Μια λύση, όµως, σε ένα
πρόβληµα που η πολιτική σας έχει δηµιουργήσει. Αλλά είναι µια
κακή λύση µε µικρό χρόνο ζωής, µε εξάρτηση από κρίσιµα ορυ-
κτά, όπως το λίθιο -που τις καθιστά στρατηγικά επισφαλείς ως
λύσεις- µε σηµαντικό περιβαλλοντικό αποτύπωµα και φυσικά
χωρίς θεσµικό πλαίσιο για την απόσυρση ούτε των µπαταριών
ούτε και οποιωνδήποτε άλλων από τις ΑΠΕ. 

Αναγνωρίζετε, για παράδειγµα, την υπεροχή της άντλησης
αποταµίευσης και αποτυπώνεται στους στόχους του ΕΣΕΚ, αλλά
τρέχετε να νοµοθετήσετε για τις µπαταρίες. Γιατί; Γιατί το ζητούν
οι επενδυτές όπως οι ίδιοι µας είπατε. Μόνο που οι επενδυτές
ενδιαφέρονται για το γρήγορο κέρδος. Εσείς θα έπρεπε να προ-
φυλάσσετε το δηµόσιο συµφέρον από τους επενδυτές, σε σύγ-
κρουση µε τους επενδυτές, σε σύγκρουση µε τα κέρδη τους.
Όµως, το κράτος που εσείς υπηρετείτε, είναι το κράτος των επι-
χειρηµατικών οµίλων των οποίων τα κέρδη και σε αυτή την περί-
πτωση περνάνε πάνω από τις ζωές µας. 

Και δυο λόγια για την ενεργειακή δηµοκρατία, πριν κλείσω.
Πολλά ακούστηκαν γι’ αυτήν -κόπτονται ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ γι’
αυτήν- και ακούσαµε και διαφορετικούς ορισµούς και από τον
Υπουργό και από την Υφυπουργό. Ενεργειακή δηµοκρατία είναι
η χαµηλή τιµή του ρεύµατος µας είπε ο Υπουργός. Άρα δεν
υπάρχει γιατί η τιµή του ρεύµατος είναι πανάκριβη. Η τιµή της
χονδρικής, µας είπε, είναι ακριβή και πάντα ήταν. 

Δεν θα σχολιάσω τις αντιφάσεις και τις ανακρίβειες των επι-
χειρηµάτων που ακολούθησαν αυτή τη διαπίστωση, αλλά θα πω
το εξής: Η τιµή της λιανικής από την άλλη ήταν προ µετάβασης
η φθηνότερη στην Ευρώπη ή από τις φθηνότερες µαζί µε της Λε-
τονίας, αν θυµάµαι καλά. Η µετάβαση χρόνια τώρα περνάει κυ-
ριολεκτικά πάνω από τις πλάτες των νοικοκυριών και των µικρών
επιχειρήσεων. Πού τη βλέπετε τη δηµοκρατία; 

Εσείς είπατε ότι η ενεργειακή δηµοκρατία, κυρία Υφυπουργέ,
είναι η διάχυση των συµφερόντων της ενεργειακής µετάβασης.
Δηλαδή, ερµηνεύουµε η διάχυση του ρίσκου σε µία αναδυόµενη
αγορά και όταν αυτή ωριµάσει, µαζεύουν το χαρτί οι µεγάλοι -
συµπληρώνουµε εµείς- γιατί έτσι γίνεται σε όλες τις αγορές. Δη-
µοκρατία στο ρίσκο ολιγαρχία στα κέρδη. 

Είναι µύθος η ενεργειακή δηµοκρατία, όπως µύθος είναι και η
δίκαιη ενεργειακή µετάβαση που κάποιοι υπερασπίζονται εδώ
µέσα. Δεν υπάρχει τίποτα δηµοκρατικό στη φτώχεια, δεν υπάρχει
καµµία δικαιοσύνη όταν κριτήριο είναι το κέρδος. Δείτε, για πα-
ράδειγµα, την ιστορική διαδροµή των αγροτικών συνεταιρισµών.
Δεν είναι τυχαίο ότι στο δικό τους πλαίσιο βασίστηκαν οι ενερ-
γειακές κοινότητες σε όλη την Ευρώπη και στη χώρα µας, και ξέ-
ρετε ο κύριος λόγος αποτυχίας των ενεργειακών κοινοτήτων στο
εξωτερικό, όσων δηλαδή, εξαγοράζονται ή πτωχεύουν, είναι
εντός εισαγωγικών η δηµοκρατία. 

Αυτές που επέζησαν, είναι αυτές που συγκεντρώθηκαν σε λίγα
χέρια, απέκτησαν µεγάλο πελατολόγιο και παίζουν στις αγορές
και της χονδρικής και της λιανικής µε όρους µονοπωλιακού οµί-
λου, όπως µια οποιαδήποτε άλλη εταιρεία του κλάδου και ήταν
καθετοποιηµένες έτσι όπως ακούστηκε και στις επιτροπές. 

Όπως εξάλλου είπε και ένας εκπρόσωπος φορέα, που ήταν
αποκαλυπτικός, «η δηµοκρατία και η αγορά δεν συµβαδίζουν.

Όταν κάποιος δεν πληρώνει, του κόβεις το ρεύµα δεν κοιτάς αν
είναι µέτοχος».

Και θα κλείσω µε την πρότασή µας. Η πρόταση του ΚΚΕ για
ισόρροπη ανάπτυξη συνίσταται στην απαλλαγή από τις δεσµεύ-
σεις του εµπορίου ρύπων και γενικότερα της πράσινης µετάβα-
σης που προωθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση, στην πλήρη αξιοποίηση
όλων των ενεργειακών πηγών και των εγχώριων αποθεµάτων λι-
γνίτη, στην κατασκευή νέων µεγάλων υδροηλεκτρικών έργων
που θα συµβάλουν και στις ανάγκες ύδρευσης στον τοµέα της
αγροτικής παραγωγής και φυσικά στην αξιοποίηση και των ΑΠΕ
αλλά µε ορθή κατανοµή και χωροθέτηση για να αποφευχθεί ο
κορεσµός συγκεκριµένων περιοχών και φυσικά να εξορθολογι-
στούν και τα κόστη και οι επενδύσεις οι απαιτούµενες για τον εκ-
συγχρονισµό των δικτύων. Μόνο έτσι µπορεί να ικανοποιηθεί η
ανάγκη για φθηνό ρεύµα για τον λαό και για τις παραγωγικές
ανάγκες της οικονοµίας και να εξασφαλιστεί η προστασία των
εργαζοµένων του κλάδου.

Για όλα τα παραπάνω, βέβαια, βασική προϋπόθεση είναι η κοι-
νωνικοποίηση των µέσων παραγωγής µε επιστηµονικό κεντρικό
σχεδιασµό, εργατικό έλεγχο και φυσικά αποδέσµευση από τους
ιµπεριαλιστικούς οργανισµούς, που σήµερα ο εναγκαλισµός µαζί
τους µυρίζει στην κυριολεξία µπαρούτι. 

Εσείς νοµοθετείτε για τους επενδυτές όχι για τους εργαζόµε-
νους, ούτε για τους αγρότες ούτε για τους επαγγελµατοβιοτέ-
χνες και τα λαϊκά νοικοκυριά. Γι’ αυτό το νοµοσχέδιο είναι ακραία
ταξικό και το καταψηφίζουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.
Κτενά.

Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική
Λύση, ο κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ θερµά, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πάλι µία
πανσπερµία άρθρων το νοµοσχέδιο αυτό το οποίο έχει να κάνει
µε το µέλλον του τόπου. Κάθε νοµοσχέδιο που έρχεται σε ό,τι
αφορά το περιβάλλον, όπως αυτό θα διαµορφωθεί ενεργειακά,
σίγουρα έχει να κάνει µε το αύριο του τόπου. Μόνο που τα λάθη
συνεχίζονται. Είναι ένα επιδερµικό νοµοσχέδιο, µε πάρα πολλές
απορίες, µε ερωτηµατικά, µε κρεοντικές εξουσίες σε Υπουργούς,
για µία ακόµη φορά µε παράκαµψη της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Στο σηµείο αυτό θα ανοίξω µια µικρή παρένθεση για την αυ-
τοδιοίκηση. Να πούµε ότι το επιτελικό κράτος που οραµατιστή-
κατε από το 2019, έχει περιορίσει τη λεγόµενη εκκλησία -«εκ» και
«καλώ»- του δήµου. Και γιατί το λέµε αυτό; Ο περιορισµός της
αυτοδιοίκησης η οποία δεν είναι αυτοδιοίκηση, ετεροδιοίκηση
είναι,  γίνεται εσκεµµένα διότι το αθηνοκεντρικό κοινοβουλευτικό
µοντέλο φοβάται να εκχωρήσει εξουσία στους δηµάρχους ή
τους έχει µε κοµµατικά κλισέ ανάλογα πώς βολεύει κατά περί-
πτωση γαλάζιους, πράσινους, κόκκινους, κίτρινους, µπλε, οτιδή-
ποτε, διότι είναι κωπηλάτες. Είναι κωπηλάτης ένας δήµαρχος
σήµερα διότι εσείς είστε που περιορίσατε τα δηµοτικά συµβού-
λια, δώσατε αρµοδιότητες στην οικονοµική επιτροπή να αποφα-
σίζει ποιο θέµα θα έρθει προς συζήτηση στα δηµοτικά
συµβούλια. Εσείς ήσασταν που κάνατε δορυφόρους τους πρώην
κοινοτάρχες οι οποίοι µπορεί να µην είναι αυτοί που παίρνουν τις
περισσότερες ψήφους αλλά να είναι του δηµάρχου «παιδιά».
Εσείς τους περιορίσατε και τους κάνατε νεροκουβαλητές και
τους πρώην κοινοτάρχες, µε αποτέλεσµα σήµερα η αυτοδιοί-
κηση να χάνει εξουσία, ενώ έπρεπε και ο δεύτερος βαθµός, όχι
η αποκεντρωµένη που είναι «στρίβειν διά του αρραβώνος» -µι-
λάµε για την αιρετή περιφέρεια-, να έχει και αυτή έναν ουσια-
στικό ρόλο στο χωροταξικό για τη διαχείριση των απορριµµάτων
που θέλετε να φέρετε και να έχει λόγο και άποψη ακόµη και που
θα µπουν χωροταξικά τα φωτοβολταϊκά και αυτά τα «φουρφού-
ρια» που λέµε εµείς στην Ελληνική Λύση, οι ανεµογεννήτριες.
Έχουµε ξεπεράσει πλέον τις τρεις χιλιάδες ανεµογεννήτριες.
Δείτε τα στατιστικά.

Σε ό,τι αφορά αυτό τη συνένωση των ΦΟΔΣΑ θεωρείτε ότι
είναι η πανάκεια;

Εδώ, κύριοι, δεν κάναµε τα βασικά. Σήµερα στις δύο χιλιάδες
εκατόν ογδόντα επτά ανεξέλεγκτες χωµατερές που είχαµε πριν
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από λίγα χρόνια δεν υπάρχει ολοκληρωµένη διαχείριση απορριµ-
µάτων. Επιδερµικό είναι. Το ξέρει κόσµος; Κατ’ αρχάς δεν υπάρ-
χει διαλογή στην πηγή, στο κύτταρο, δεν υπάρχει κοµπο-
στοποίηση. Είναι σύγχρονες χωµατερές δεν είναι τίποτα άλλο.
Απλά τις κάναµε λίγο µοντέρνες. Πόσο πληρώσαµε -στην Αί-
θουσα υπάρχουν και οικονοµολόγοι, όπως ο κ. Βιλιάρδος- µέχρι
τώρα; Έχουµε πληρώσει 53,4 εκατοµµύρια ευρώ για τις ανεξέ-
λεγκτες χωµατερές ως πρόστιµα στην Κοµισιόν, 80.000 ευρώ την
ηµέρα. Όταν ήρθαν τα χρήµατα να πάνε στους δηµάρχους προ-
κειµένου οι πολίτες να ενηµερωθούν για το θέµα των ΧΥΤΑ, τα
λεφτά πήγαν αλλού, άλλαξαν κωδικούς και έστρωναν µε αµµο-
χάλικο δρόµους οι δήµαρχοι. Αυτό έχει γίνει. Ανενηµέρωτοι οι
πολίτες για το θέµα της διαχείρισης αποβλήτων και απορριµµά-
των.

Γιατί θεσπίσατε την αποκεντρωµένη περιφέρεια; Διότι όταν
ένα θέµα -το λέω για να ξέρει ο κόσµος- δεν περνάει από το πε-
ριφερειακό συµβούλιο, από την αιρετή, σε τρεις µήνες έχει δι-
καίωµα να πάει στην αποκεντρωµένη και να πάρει «στρίβειν διά
του αρραβώνος» υπογραφή. 

Είναι δηµοκρατία αυτή, κύριοι; Απλά ρωτάω. Είναι δηµοκρατία
αυτοδιοίκησης; Σήµερα έπρεπε να έχουν τον πρώτο λόγο για τη
διαχείριση απορριµµάτων και τη χωροθέτηση και τα απαιτούµενα
οικονοµικά κονδύλια οι τοπικές κοινωνίες.

Σήµερα στον ΧΥΤΑ Παλαιοκάστρου Σερρών υπάρχει αγωνία
των κατοίκων -σας το είπα, κυρία Υπουργέ, και πρέπει να δείξετε
ενδιαφέρον κοινωνικού προφίλ- διότι οι άνθρωποι από τη δυσο-
σµία που έχει ο ΧΥΤΑ έχουν προβλήµατα,, βεβαίως µε την υγεία
τους. 

Το ίδιο στον ΧΥΤΑ Μαυροράχης. Λίγα είναι τα προβλήµατα; 
Θυµάστε που πριν από τρία χρόνια στην Άνδρο γίναµε ρεζίλι

σε όλο τον κόσµο από τον γνωστό ηθοποιό Λεονάρντο Ντι Κά-
πριο για τα πλαστικά στη θάλασσα; 

Είναι αυτή η πολιτική για την πράσινη ανάπτυξη µόνο µε τα
φωτοβολταϊκά και τις ανεµογεννήτριες; Σε λίγο καιρό στις Σέρ-
ρες θα φιλοξενούµε το µεγαλύτερο φωτοβολταϊκό πάρκο στο
Μενοίκιο όρος µε τετρακόσιες εξήντα έξι χιλιάδες πάνελς. Αφα-
νίζονται από τον χάρτη ενενήντα κτηνοτροφικές µονάδες. Ωραία
επένδυση κάνουµε! Γεµίζουµε µε ανεµογεννήτριες και φωτοβολ-
ταϊκά και αλλάζουµε την αρχιτεκτονική τοπίου σε όλη τη χώρα.
Σε λίγο στη Μύκονο αντί ανεµόµυλο, κύριε Γραµµένε, θα βλέπετε
µια µεγάλη ανεµογεννήτρια, οι οποίες είναι και άχαρες. 

Θα πάµε για να δούµε κατάµατα τον κόσµο και σας προκα-
λούµε, κυρία Υπουργέ, να τους πείτε την αλήθεια για την τιµή
του ηλεκτρικού ρεύµατος µε βάση τα στοιχεία του ΕΣΕΚ µέχρι
το 2050. Θα τα δώσουµε σε λίγο, για να ξέρει ο κόσµος ότι την
επόµενη τριακονταετία το ρεύµα θα το πληρώνει ακριβά. Είναι
γνωστό τοις πάσι ότι προσπαθούµε να κρύψουµε κάτω από το
χαλί τα προβλήµατα αυτήν την ώρα. Από τη στιγµή, κύριοι, που
το ηλεκτρικό ρεύµα έχει γίνει χρηµατιστηριακό προϊόν, παύει να
υπάρχει ευαίσθητη κοινωνική πολιτική για τον λαό, για τον βιο-
παλαιστή, τον µεροκαµατιάρη. Θα πληρώσει ακριβά από τον κά-
µατό του το ηλεκτρικό ρεύµα. 

Πάµε στα στοιχεία του ΕΣΕΚ. Δικό σας σχέδιο είναι για την
ανάπτυξη. Η µεγαβατώρα έχει 145 ευρώ το 2025. Ακούστε δια-
κύµανση: 139 ευρώ το 2030, 125 ευρώ το 2035, 117 ευρώ το
2040, 108 ευρώ το 2045, 95 ευρώ, παρακαλώ, το 2050. Ακόµη,,
δηλαδή θα πρέπει να περιµένουµε, τουλάχιστον, µια τριακοντα-
ετία για να πέσει η τιµή από τα 145 ευρώ στα 95 ευρώ. 

Δεν είναι δικά µας στοιχεία αυτά είναι στοιχεία του ΕΣΕΚ. Τα
φέρνει εδώ η Ελληνική Λύση για να πούµε κατάµατα στους Έλ-
ληνες ότι το ηλεκτρικό ρεύµα θα το πληρώσουν ακριβά, θα είναι
πλέον ένα ακριβό αγαθό το οποίο θα χάσει την κοινωνική του διά-
σταση. Και θεσπίζεται µεν το βραδινό τιµολόγιο αλλά πολύ φο-
βόµαστε ότι και το κοινωνικό τιµολόγιο θα πάει στις καλένδες. 

Σήµερα ένας νεφροπαθής, ένας άνθρωπος που είναι στο κρε-
βάτι και χρειάζεται οξυγόνο και ηλεκτρικό ρεύµα θα του κόβετε
50 ευρώ -όχι εσείς, η πολιτική που διαµορφώνεται µε τους πα-
ρόχους- και δεν θα υπάρχει ευαισθησία κοινωνικής πολιτικής για
ευαίσθητα λαϊκά στρώµατα, για τους Έλληνες. Αυτή είναι η αλή-
θεια. Αυτά είναι στοιχεία του ΕΣΕΚ.

Πάµε τώρα στο άρθρο 40 να το αναλύσουµε. Κεραίες λέει κι-

νητής τηλεφωνίας. Άλλο µεγάλο κακό να µη µας βρει! Πριν πάω
στις κεραίες κινητής τηλεφωνίας πρέπει να γίνει µια αναφορά.
Θα επικαλεστώ τον πρόεδρο των ιδιοκτητών µικρών φωτοβολ-
ταϊκών, τον συντοπίτη µου Σερραίο Γιάννη Παναγή, κυρία
Υπουργέ, που ήταν στην επιτροπή και κατέθεσε στοιχεία, γιατί
εσείς επιµένετε σε τύπου µικρές επενδύσεις, αλλά πάλι την ολι-
γαρχία και τους µεγάλους προωθείτε. 

Προχθές το βράδυ µπήκα να δω ποιες εταιρείες είναι αυτές
που παίρνουν τα διάφορα φωτοβολταϊκά και έχω πέσει πάνω σε
µια ελληνική να τη θεωρήσω, συµφερόντων «MOTOR OIL»,
έχουµε µέσα «SIEMENS», έχουµε VSB, γερµανική πολυεθνική
εταιρεία και στον Έβρο βλέπω µια δανέζικη εταιρεία. Άρα, λοι-
πόν, πού πάει η επένδυση; Σε ξένους, σε πολυεθνικές της Γη-
ραιάς και ενδεχοµένως όχι µόνο. 

Είναι πολλά τα λεφτά. Ξεκάθαρα πράγµατα. Μια µικρή ανεµο-
γεννήτρια κόστισε 2,5 εκατοµµύρια ευρώ. Μια µεγάλη ανεµογεν-
νήτρια κοστίζει 5 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτός που θα επενδύσει
αυτός που θα φέρει την ανεµογεννήτρια -να δούµε πού θα την
πάµε µετά γιατί είναι και ένα άχαρο, τεράστιο πράγµα, µόνο µια
νταλίκα να δούµε στην εθνική που κουβαλάει ένα πτερύγιό της
καταλαβαίνετε τι οπτική εικόνα δηµιουργεί- πώς θα γίνει η από-
σβεση; Θα γίνει µε αύξηση της τιµής του ηλεκτρικού ρεύµατος.
Χώρια τα δάνεια που έχουν πάρει από τις τράπεζες. Είναι στοι-
χεία που σας παραθέτουµε ως Ελληνική Λύση από το ΕΣΕΚ µε
τη διακύµανση των τιµών. 

Κεραίες κινητής τηλεφωνίας. Γίνεται πανικός, καµουφλαρισµέ-
νες κάτω από πλυσταριά, κάτω από ηλιακούς θερµοσίφωνες,
από όπου µπορείτε να φανταστείτε. Τα παίρνει ο διαχειριστής
της οικοδοµής. Λένε τώρα οι µελέτες ότι οι γύρω πολυκατοικίες
είναι αυτές που δέχονται περισσότερα ηλεκτροµαγνητικά κύµατα
σε απόσταση διακοσίων πενήντα µέτρων. Δηλαδή οι γείτονες την
πληρώνουν και κυρίως τα διαµερίσµατα που βλέπουν προς τις
κεραίες. Και λέει ο Μίλερ, ένας επιστήµονας στο Τορόντο και στο
Βανκούβερ του Καναδά αλλά και οι Ιταλοί που κάνουν µια πολύ
µεγάλη έρευνα στο Ριµιτζίνι, ότι ο Παγκόσµιος Οργανισµός
Υγείας την ακτινοβολία των ηλεκτροµαγνητικών κυµάτων των κε-
ραιών κινητής τηλεφωνίας τις κατατάσσει ως καρκινογόνες. Άρα,
λοιπόν, ο ίδιος ο ΠΟΥ τα λέει αυτά. Εµετός, ναυτίες, ζαλάδες,
ίλιγγους, ηµικρανίες, συν καρκινογενέσεις. Στον µη αστικό ιστό
µια κεραία κινητής τηλεφωνίας έχει ακτίνα είκοσι χιλιοµέτρων.
Διάβασα, λοιπόν, τη µελέτη του Καναδού επιστήµονα, του Μίλερ.
Άρα, λοιπόν, πρέπει να είµαστε προσεκτικοί για την υγεία των
κατοίκων γιατί έχουµε και ένα µείγµα 5G, 4G, 3G-έχουµε µπερ-
δευτεί. Είναι το άρθρο 40. 

Σε ό,τι αφορά τα πλωτά φωτοβολταϊκά, το θέµα που γεννάται
είναι τι θα γίνει µε την αποσύνθεση µελλοντικά των φωτοβολταϊ-
κών πλωτών σταθµών και αν θα προστατευτούν θαλάσσιες
ζώνες. Φώναζε ο επικεφαλής µας ο Κυριάκος Βελόπουλος: «Ανα-
γνωρίστε αλιευτικές ζώνες». Τίποτα ο κ. Μητσοτάκης. Για να κα-
τοχυρώσουµε και κυριαρχικά δικαιώµατα και για τους ψαράδες. 

Για να φέρουµε τώρα τους πλωτούς φωτοβολταϊκούς σταθ-
µούς, θα µπούνε σε περιοχές που προστατεύονται από τη Συν-
θήκη «NATURA», άραγε; Γιατί ο νόµος που φέρατε, ο ν.4622, αν
θυµάµαι καλά, δίνει αυτήν τη δυνατότητα για επιχειρηµατικές
δραστηριότητες. Θα µπουν σε περιοχές που προστατεύονται
από τη Συνθήκη Ραµσάρ; Δεν ξέρω. Είναι ερωτήµατα και πάρα
πολλά άλλα. 

Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, αυτά περί της αδειοδότησης των πλω-
τών σταθµών–να µη µιλήσουµε τώρα για τον λιγνίτη-, εγώ σας
παραθέτω γιατί προσεκτικά διάβασα µια συνέντευξη του κ. Σκυ-
λακάκη που δεν είναι εδώ και το είπε και στην επιτροπή ότι ο λι-
γνίτης είναι ακριβός και είναι αποδοτικός µόνο όταν είναι
σταθερός, αν κλείσουµε µια λιγνιτική µονάδα τα κόστη ανεβαί-
νουν. Η Γερµανία και η Πολωνία αποφάσισαν ξανά να πάνε στον
λιγνίτη, γιατί η πρεµούρα του κ. Μητσοτάκη να απαλλαγούµε από
τον λιγνίτη ήταν πάρα πολύ γρήγορη ενώ στην Ευρώπη η από-
φαση είναι µέχρι το 2038. Και είχε κάνει αναφορά ο Υπουργός
και για τον περιβόητο σταθµό Πτολεµαΐδα 5.

Λατοµεία. Στο άρθρο 66 µπαίνει το ερώτηµα, η βασική εναν-
τίωση σε ό,τι αφορά τα λατοµικά ορυκτά. Λέει µέσα ότι σε περί-
πτωση αναγνώρισης της κυριότητας των εκτάσεων υπέρ
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φυσικού ή νοµικού προσώπου, τα καταβληθέντα υπέρ του δηµο-
σίου µισθώµατα αποδίδονται απευθείας στον αναγνωρισθέντα.
Μπαίνει ερώτηµα µε ποιον τρόπο έχει αναγνωριστεί. Με δικα-
στική απόφαση; Η βασική εναντίωση έγκειται σε αυτό που προ-
στίθεται µε το τελευταίο εδάφιο, ότι η επιστροφή των
µισθωµάτων, κατά το πέµπτο εδάφιο, γίνεται άτοκα από το ελ-
ληνικό δηµόσιο στον αναγνωρισθέντα ιδιοκτήτη. Και θέλουµε να
ρωτήσουµε το άτοκο εδώ στο άρθρο 66 πώς δικαιολογείται.

Στο άρθρο 59, τροποποιείται ο νόµος που αφορά στην υπο-
βολή κοινού αιτήµατος για τη χορήγηση οριστικής προσφοράς
σύνδεσης. Είναι πολλά άρθρα. Τότε η σύνδεση ενός ή περισσο-
τέρων σταθµών θα γίνεται µέσω νέων κοινών αποκλειστικών δι-
κτύων σε νέο υφιστάµενο υποσταθµό µέσης τάσης προς υψηλή,
λέτε.

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 61, µπαίνει το ερώτηµα. Οι καταναλω-
τές υψηλής τάσης λέτε δεν θα έχουν; Ο νοµοθέτης προσθέτει
αφήνοντας να εννοηθεί ότι το κόστος σύνδεσης έργων του ελ-
ληνικού δικτύου διανοµής ηλεκτρικής ενέργειας θα το επιµερι-
στούν µόνο οι καταναλωτές µέσης τάσης και όχι οι καταναλωτές
υψηλής τάσης. Τι διάκριση είναι αυτή; Ένας καταναλωτής δη-
λαδή µέσης τάσης θα είναι «αιµοδότης» επί του θέµατος; Πάλι
γίνεται διαχωρισµός σε ιππείς και µη ιππείς, πληβείους και πα-
τρικίους; Θα την πληρώσει ο καταναλωτής µέσης τάσης; Διότι
και σήµερα οι καταναλωτές υψηλής τάσης είναι πολύ πιο ωφε-
ληµένοι από τις τιµές του ηλεκτρικού ρεύµατος και όχι τώρα
αλλά εδώ και τρία χρόνια. 

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 63 για το υδρογόνο, πρεµούρα να φέ-
ρουµε το υδρογόνο στα πρατήρια υγρών καυσίµων, από τη
στιγµή που τα τριάντα χιλιάδες περίπου ηλεκτρικά αυτοκίνητα
που έχουµε σήµερα, απώτερος σκοπός της Κυβέρνησης περί της
«πράσινης» ανάπτυξης είναι να πάµε στις πεντακόσιες χιλιάδες.
Και ρωτάµε το εξής. Αυτό το υδρογόνο θα είναι το µπλε ή το
πράσινο; Το µπλε υδρογόνο είναι επιβλαβές έχει υψηλούς ρύ-
πους. Το υδρογόνο που θα έχουµε στα πρατήρια, λοιπόν, τι
χρώµα θα είναι και πόσο έτοιµη είναι η Ελλάδα να υποδεχθεί
υδρογόνο στα πρατήρια υγρών καυσίµων; Μην ξεχνάµε κάτι ατυ-
χήµατα που έχουν γίνει.

Εκτός αυτού, από τη στιγµή που τα αυτοκίνητά µας είναι κυ-
ρίως βενζινοκίνητα και παλαιάς τεχνολογίας, να µας πείτε για το
υδρογόνο περισσότερα. Τι θα ισχύει για τα οχήµατα του υδρο-
γόνου, θα παράγεται από ορυκτά καύσιµα νερό ή βιοµάζα; Η δια-
φορά µε τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα είναι ότι τα αυτοκίνητα
υδρογόνου γεµίζουν πιο γρήγορα και βγάζουν περισσότερα χι-
λιόµετρα, αλλά, όπως είπαµε, το υδρογόνο χωρίζεται σε δύο κα-
τηγορίες.

Επίσης, το άρθρο 75 είναι διαδικαστικού χαρακτήρα. Το άρθρο
77 αφορά την έκδοση οικοδοµικών αδειών. Άλλη ιστορία εκεί µε
τα ενεργειακά κτήρια. Να δούµε κατά πόσο θα είναι υποχρεωµέ-
νοι οι ιδιοκτήτες να πάνε σε ενεργειακά υλικά και πόσο αυτά θα
κοστίσουν. Πόσο θα κοστίσουν αυτά όλα απέναντι γενικότερα
στη λεγόµενη κλιµατική αλλαγή;

Αλλά δεν θα ξεχάσω που διάβαζα ότι αυτά που θα έχανε η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση αν δεν εφαρµοζόταν η κλιµατική αλλαγή θα
ήταν πολύ περισσότερα από αυτά τώρα, για να τα λέµε όλα όπως
πρέπει να τα λέµε. 

Από κει και πέρα, δεν µπορείτε στο άρθρο 8, µιας και πάω διά-
σπαρτα, να µιλάτε πάλι για εποχικό προσωπικό σε φορέα διαχεί-
ρισης στερεών αποβλήτων. Εκεί πρέπει να πάµε σε µόνιµο
προσωπικό. Δεν είναι πανάκεια το εποχικό προσωπικό για να κα-
λύπτουµε κάτι προεκλογικές δεσµεύσεις και κάτι τεχνάσµατα. 

Εµείς είπαµε πρώτον, ήταν µέγα λάθος ως Ελληνική Λύση που
κλείσατε τους λιγνίτες και φέρατε τον κόσµο σε απόγνωση. Το
να γεµίζουµε φωτοβολταϊκά και ανεµογεννήτριες σε όλη τη χώρα
και την καλλιεργήσιµη γη θα µειώσουµε -ήδη έχει γίνει στη Θεσ-
σαλία και τη Στερεά- και θα χαλάσουµε την αρχιτεκτονική τοπίου
και οι Έλληνες δεν πρόκειται να πληρώσουν φθηνό ηλεκτρικό
ρεύµα, µε στοιχεία που παραθέτουµε ως Ελληνική Λύση µέχρι
το 2050. Θα είναι ακριβό το ηλεκτρικό ρεύµα. 

Διότι το µέγα λάθος ήταν από την πολιτική-κοµµατική τρόικα
Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ που κάνατε χρηµατιστη-
ριακό προϊόν το ηλεκτρικό ρεύµα. Ελπίζουµε, γιατί θα αντιστα-

θούµε ως Ελληνική Λύση, να µην το πάτε και στο άλλο κοινωνικό
αγαθό που είναι το νερό. Διότι ό,τι έγινε στην κινητή τηλεφωνία
µε ένα καρτέλ ολιγαρχίας το ίδιο θα γίνει και µε το ηλεκτρικό
ρεύµα. Όχι θα γίνει, έχει γίνει. 

Από εκεί και πέρα, όταν µιλάµε για ενέργεια, θέλουµε να επεν-
δύσουµε και στη λεγόµενη υδροηλεκτρική ενέργεια, κάτι που
είχε ανοίξει ο ιδρυτής του κόµµατος της Νέας Δηµοκρατίας στη
δεκαετία του ’70 ο Κωνσταντίνος Καραµανλής µε το Φράγµα των
Κρεµαστών και δεν το έχει υλοποιήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Ευρήκατε και τον όρο περί της «ενεργειακής δηµοκρατίας».

Ενεργειακή δηµοκρατία είναι καθετί που θα έρθει, προς όφελος,
βέβαια, του περιβάλλοντος, αλλά κυρίως αν θέλουµε να µιλάµε
για ισονοµία, ισοπολιτεία και δηµοκρατία, να είναι η ενέργεια
υπέρ των φτωχών λαϊκών στρωµάτων των Ελλήνων πολιτών.

Και αν θέλετε να σεβαστείτε και τον Κλεισθένη και τις δέκα
φυλές µε τις τριάντα τριττύες, είναι αυτός που έδωσε -γιατί τον
οραµατιζόµαστε και βάζουµε το όνοµα του Κλεισθένη στη λεγό-
µενη µεταρρύθµιση- αρµοδιότητα στις τριττύες στον Δήµο της
Αρχαίας Αθήνας ως πατέρας της δηµοκρατίας που θεωρείται
από το 508 π.Χ. ακόµη να αναιρεί ή να επικυρώνει και αποφάσεις
του Αρείου Πάγου. Αυτός ήταν ο Κλεισθένης, για να µη διαστρε-
βλώνουµε ακόµη και την ονοµατοδοσία ανθρώπων στην ιστορία. 

Πάρτε επιτέλους κοινωνικά µέτρα προς όφελος των Ελλήνων.
Ελληνικέ λαέ, κατάµατα σου λέµε ως Ελληνική Λύση ότι το ηλε-
κτρικό ρεύµα θα πληρώνεται ακριβά, τουλάχιστον, για τα επό-
µενα τριάντα χρόνια. Αυτή είναι η πικρή αλήθεια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Μπούµπα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 1
Νοεµβρίου του 2024. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 111/25-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κορινθίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Γεωργίου Ψυχογιού  προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Ο φαραωνικών διαστά-
σεων κόµβος ανανεώσιµων πηγών ενέργειας (ΑΠΕ) στο Στεφάνι
ισοπεδώνει και καταστρέφει την περιοχή. Απαιτείται άµεση πα-
ρέµβαση για να σταµατήσει αυτή η εφιαλτική προοπτική».

2. Η µε αριθµό 90/21-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ροδόπης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλα-
γής» κ. Ιλχάν Αχµέτ προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών µε θέµα: «Αποζηµίωση δικαιούχων ιδιοκτητών απαλλοτριω-
θεισών εκτάσεων για την κατασκευή της νέας γέφυρας Αρριανών
της Περιφερειακής Ενότητας Ροδόπης».

3. Η µε αριθµό 115/29-10-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Φλώρινας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ.
Θεοπίστης Πέρκα προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας µε θέµα: «Σε οµηρία οι ενεργειακές κοινότητες».

4. Η µε αριθµό 114/28-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ. Μιχαήλ Χουρδάκη προς τον
Υπουργό Εξωτερικών µε θέµα: «Συνεχίζονται οι επικίνδυνες προ-
κλήσεις στην καρδιά της Μακεδονίας».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 96/22-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλα-
γής» κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Ανεπίλυτο παραµένει το ζήτηµα
της µίσθωσης εκτάσεων που αποτελούν τµήµα ακινήτων άνω των
εκατό στρεµµάτων».

2. Η µε αριθµό 98/22-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλα-
γής» κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς την Υπουργό Εργασίας και
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Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Αποκατάσταση της αδικίας για
τους εργαζοµένους που εξαιρούνται από το ειδικό εποχικό επί-
δοµα λόγω αίτησης συνταξιοδότησης µέχρι και την 10-9-2024».

3. Η µε αριθµό 107/25-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Χαλκιδικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κί-
νηµα Αλλαγής» κ. Απόστολου Πάνα προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Εθνικό Πρό-
γραµµα Χαλαζικής Προστασίας για την Χαλκιδική».

Θα καλέσω τώρα στο Βήµα την ειδική αγορήτρια από τη Νέα
Αριστερά κ. Θεοπίστη (Πέτη) Πέρκα.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τώρα, κυρία Υφυπουργέ, να πω ότι µας προκάλεσε έκπληξη

το νοµοθέτηµά σας θα ήταν ψέµατα. Είναι στην ίδια γραµµή µε
το πρόγραµµά σας, το νεοφιλελεύθερο αυτό, που ακόµα και
όταν αποτυγχάνει εσείς επιµένετε δεύτερη φορά, τρίτη φορά,
πολλοστή φορά µπας και κάποτε πετύχει. 

Επιµένετε, λοιπόν, στην ιδιωτικοποίηση των πάντων, σε πλήρη
αντίθεση µε το µάθηµα που µας δίνουν οι πολλαπλές κρίσεις των
καιρών µας, είτε µε απευθείας πώληση είτε µε την εκχώρηση µε-
τοχών σε κρίσιµες υποδοµές είτε µέσω ΣΔΙΤ ή µε παραχώρηση
λειτουργιών και αρµοδιοτήτων που ανήκουν στο δηµόσιο ή στην
τοπική αυτοδιοίκηση. 

Επιβολή µεταρρυθµίσεων από τα πάνω χωρίς καµµία διαβού-
λευση µε τους εµπλεκόµενους φορείς, περαιτέρω συγκέντρωση
αρµοδιοτήτων και µεταφορά αρµοδιοτήτων από την τοπική αυ-
τοδιοίκηση στο κεντρικό κράτος, θέσπιση ενός συγκεντρωτικού
µοντέλου διαχείρισης χωρίς καµµία τεκµηρίωση γι’ αυτήν την επι-
λογή και νοµοθέτηση -δεν είναι η πρώτη φορά- ακόµα και σε αν-
τίθεση µε προβλέψεις του Συντάγµατος, µε µοναδική πυξίδα και
στόχο την εξυπηρέτηση συµφωνιών και συγκεκριµένων συµφε-
ρόντων. 

Τι είναι αυτό το νοµοσχέδιο εποµένως που συζητάµε σήµερα
και µας καλείτε να ψηφίσουµε; Μα µήπως εισάγετε καµµιά µε-
ταρρύθµιση που απαντάει σε κάποιο αίτηµα κοινωνικό; Ακριβώς
το αντίθετο. Πρόκειται για αντιµεταρρύθµιση όπως αναλυτικά
έχουµε να αναδείξει τη συζήτηση στις επιτροπές, και η βασική
λογική του είναι ότι ιδιωτικοποιεί την ανακύκλωση και αφαιρεί
αρµοδιότητες από τους ΟΤΑ. Στρώνετε τον δρόµο, δηλαδή, που
θα οδηγήσει στην ιδιωτικοποίηση της ανακύκλωσης, ενισχύετε
το πανάκριβο και αναποτελεσµατικό συγκεντρωτικό µοντέλο δια-
χείρισης απορριµµάτων που υιοθετείται από το Εθνικό Σχέδιο
Διαχείρισης Αποβλήτων.

Είναι ένα σχέδιο που προκρίνει µεγάλες µονάδες επεξεργα-
σίας και καύσης, εδραιώνει και ενισχύει την ιδιωτικοποίηση της
ανακύκλωσης και κυρίως προωθεί τη νεοφιλελεύθερη αντίληψη,
και αυτό είναι κρίσιµο ότι το θέµα της ανακύκλωσης δεν είναι µια
κοινωνική συλλογική υπόθεση που πρωταγωνιστικό ρόλο έχει η
τοπική αυτοδιοίκηση και οι δηµότες αλλά είναι υπόθεση µεγάλων
ιδιωτικών εταιρειών και των πολιτών εξατοµικευµένα. 

Επί της ουσίας στο νοµοσχέδιό σας τον πρωταγωνιστικό ρόλο
καταλαµβάνουν τα ιδιωτικά συστήµατα εναλλακτικής διαχείρι-
σης. Οι ΟΤΑ σε αυτό το σχέδιο αποτελούν εµπόδιο. Εποµένως
τι κάνετε; Υφαρπάζετε κρίσιµες αρµοδιότητες από τους ΟΤΑ και
τις µεταφέρετε σε κεντρικές υπηρεσίες του ΥΠΕΝ. Επιβάλλετε
µάλιστα από τα πάνω τις νοµοθετικές αυτές ρυθµίσεις και έχουν
προκαλέσει, βεβαίως ,έντονες αντιδράσεις. 

Κυρία Υφυπουργέ, όταν σας είπα ότι ήταν καταπέλτης οι φο-
ρείς, µου απαντήσατε ότι λάθος κάνω και δεν έχουµε καταλάβει.
Στην προηγούµενη επιτροπή που λείπατε, απάντησα σε όλα χρη-
σιµοποιώντας τα λόγια των φορέων.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Αυτά που σας βόλευαν.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Αυτά που είπαν οι φορείς. Δεν τα
αµφισβητεί κανείς, αυτά είπαν είναι στα Πρακτικά. 

Τι είπε ο κ. Ζέρβας, λοιπόν, ο Πρόεδρος της Επιτροπής Δια-
χείρισης Υδάτινων Πόρων και Κυκλικής Οικονοµίας της Κεντρι-
κής Ένωσης Δήµων Ελλάδας; Επιβεβαίωσε ότι η συγχώνευση
του Δικτύου Φορέων Διαχείρισης Στερεών Αποβλήτων, ΦΟΔΣΑ,
έγινε χωρίς διαβούλευση, ότι αφαιρούνται αρµοδιότητες και
πόροι από τον πρώτο βαθµό τοπικής αυτοδιοίκησης και υπο-
γράµµισε ότι συνταγµατικά ο ρόλος αυτός ανήκει στους φορείς

του πρώτου βαθµού τοπικής αυτοδιοίκησης. Θα συζητήσουµε
και την ένσταση αντισυνταγµατικότητας σε λίγο.

Τα ίδια µας είπε και ο κ. Σηµανδηράκης, ο εκπρόσωπος του
Δικτύου ΦΟΔΣΑ και Δήµαρχος Χανίων. Και αυτός µετέφερε την
ίδια αγωνία και αναφέρθηκε στην υποστελέχωση των ΦΟΔΣΑ.
Γιατί ξέρετε ένας τρόπος να ιδιωτικοποιήσεις ή να καταργήσεις
κάτι είναι να το αφήνεις να σβήνει, να µη στελεχώνεται. Θα ανα-
φερθώ και σε κάτι ακόµη σε λίγο. 

Οι ΦΟΔΣΑ λέει ότι έπρεπε να εξαιρεθούν από τον περιορισµό
των προσλήψεων καθώς δεν έχει αυτό δηµοσιονοµική επιβά-
ρυνση και το αιτιολόγησε πολύ ωραία. Είπε ότι η ίδια η Κυβέρ-
νηση δεν ακολούθησε τον δικό της ψηφισµένο ν.4951, που
προέβλεπε ότι οποιαδήποτε συζήτηση και εισήγηση από το
Υπουργείο προϋπέθετε τη λειτουργία µιας επιτροπής συντονι-
σµού και καθοδήγησης, µιας επιτροπής που δεν συνεδρίασε
ποτέ. Είναι φανερό ότι δεν εµπιστεύεστε την τοπική αυτοδιοί-
κηση. 

Εµείς λέµε, λοιπόν, ότι αντί να της αφαιρείτε αρµοδιότητες θα
έπρεπε να ενισχύετε τον ρόλο της στη διαχείριση και των στε-
ρεών αποβλήτων. 

Και προφανώς προκύπτουν ζητήµατα αντισυνταγµατικότητας
από τα άρθρα 11-13 αφού µεταφέρονται αρµοδιότητες της το-
πικής αυτοδιοίκησης –ακούστε!- σε ένα πρόσωπο, στον Γενικό
Γραµµατέα Συντονισµού Διαχείρισης Αποβλήτων του Υπουρ-
γείου. 

Είναι πρωτοφανές αυτό που εισάγετε! Αντί να προωθείτε,, δη-
λαδή την αποκέντρωση στη διοίκηση, που είµαι σίγουρη ότι σε
διάφορα τραπέζια και fora που βρίσκεστε οµνύετε και σε αυτήν,
να κάνουµε αποκέντρωση κ.τλ., νοµοθετείτε καταχρηστική συγ-
κέντρωση αρµοδιοτήτων που ανήκουν στην τοπική αυτοδιοίκηση
και σύµφωνα µε την οποία ο εκάστοτε γενικός γραµµατέας θα
αναλαµβάνει ευθύνη αναθέτουσας αρχής, δηλαδή το Υπουργείο
θα εκτελεί διαγωνισµούς προµηθειών -άλλη αρµοδιότητα που
από το Σύνταγµα ανήκει στην τοπική αυτοδιοίκηση. 

Τι γίνεται; Ουσιαστικά καταργείται η πολιτική νοµιµοποίηση
συλλογικών οργάνων πρώτου βαθµού και µεταβιβάζεται η ευ-
θύνη διενέργειας διαγωνισµών προµηθειών σε ένα µόνο πρό-
σωπο, τον εκάστοτε γενικό γραµµατέα. Αυτό δεν µπορεί να
περάσει σε καµµία περίπτωση. Και µάλιστα ο κ. Σηµανδηράκης
αναρωτήθηκε πώς έχει στο µυαλό του το Υπουργείο να ξεπερά-
σει µια ενδεχόµενη προσφυγή ενός φορέα διαχείρισης. 

Αλλά να σας πω κάτι; Ακόµη και η ΡΑΑΕΥ, που προσφάτως το-
ποθετήσατε εσείς µε δική σας πρόταση και πλειοψηφία τη διοί-
κησή της, επισήµανε ότι στην περαιτέρω πορεία οι ΦΟΔΣΑ θα
πρέπει να καθίστανται ικανοί για την ανάληψη περισσότερων ευ-
θυνών, όπως είναι η υλοποίηση διαδικασιών µελετών προµήθειας
εξοπλισµού, η υλοποίηση και παρακολούθηση διαγωνιστικών
διαδικασιών συµβάσεων κ.λπ., παρατήρησε ότι είναι σηµαντικό
να εξασφαλιστεί η οικονοµική βιωσιµότητα των ΦΟΔΣΑ και των
υπηρεσιών διαχείρισης αποβλήτων και,, κυρίως να διασφαλιστεί
η είσπραξη των οφειλών από την παροχή υποστηρικτικών υπη-
ρεσιών. 

Μα είναι δυνατόν; Δηλαδή πάτε ενάντια σε όλους ακόµη και
στη δικιά σας –εννοώ την επιλογή σας- ρυθµιστική αρχή; 

Ξέρετε, χθες έγινε µια θεαµατική ηµερίδα των ΦΟΔΣΑ. Εκεί
παρευρέθη και ο  επικεφαλής, ο διευθυντής της DG Ρέτζιο Ρά-
σµουσεν. Τα συµπεράσµατα εκεί ήταν τα εξής -θα τα έχετε µάθει
φαντάζοµαι- πρώτον ότι θα έπρεπε να στελεχωθούν οι ΦΟΔΣΑ
για να µπορέσουν να επιτελέσουν το έργο -αυτό που λέµε τις
προσλήψεις, που δεν έχουν δηµοσιονοµική επιβάρυνση- και δεύ-
τερον ότι αυτοί οι φορείς δικαιούνται δηµόσιας χρηµατοδότησης
και επιδότησης. Δεν είναι αναγκαστική η µέθοδος των ΣΔΙΤ. 

Τα ξέρετε αυτά, κυρία Υφυπουργέ; Ο Ράσµουσεν, όχι εγώ.
Τώρα πάµε λίγο στα ενεργειακά άρθρα. Εδώ πρόκειται για

αποσπασµατικές ρυθµίσεις, διορθώνετε τους δικούς σας νόµους
το έχουµε συνηθίσει αυτό αλλά είναι και πολλές φωτογραφικές.
Έχει ελάχιστες θετικές οι οποίες αφορούν κατά βάση σηµειακή
ενσωµάτωση προβλέψεων ευρωπαϊκών οδηγιών. 

Εδώ αυτό που έχει ενδιαφέρον είναι ότι χάνουν το νόηµά τους
οι λέξεις. Όταν ακούµε πιλοτικό, εµείς θα καταλαβαίναµε ένα
έργο καινοτόµο, ένα state-of-the-art, κάτι τέτοιο. Όχι. Εδώ µε τη
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λέξη πιλοτικό εννοούµε εξαιρέσεις και fast track διαδικασίες.
Μετά τις εξαιρέσεις από την περιβαλλοντική αδειοδότηση για τα
θαλάσσια πλωτά φωτοβολταϊκά, µε τον ν.4951 πάλι, τώρα τι
έχουµε; Έχουµε απόλυτη προτεραιότητα στις αδειοδοτικές δια-
δικασίες και στη σύνδεση ακόµα και σε κορεσµένα δίκαια. 

Και επειδή ξέρω πόσο πολύ σας ενδιαφέρει η ενεργειακή δη-
µοκρατία -την είπατε και πολύ ειρωνικά- και βεβαίως θα συµφω-
νήσετε ότι οι ενεργειακές κοινότητες είναι ένα καλό εργαλείο για
να πετύχεις ενεργειακή δηµοκρατία, ίσως δεν το σκεφτήκατε
αλλά εµείς θα σας προτείνουµε αυτή η διασύνδεση να αφορά τις
ενεργειακές κοινότητες κατά προτεραιότητα. 

Η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής αναφέρει
διάφορα, ότι θα εξυπηρετούσε η παροχή διευκρινίσεων όσον
αφορά την έννοια και τις τυχόν περαιτέρω έννοµες συνέπειες
του χαρακτηρισµού των έργων ως πιλοτικών. Θέλουµε να πι-
στεύουµε ότι θα λάβετε υπόψη την Επιστηµονική Υπηρεσία της
Βουλής. Αστειεύοµαι. 

Σας ζητάµε επίσης οι προβλέψεις του άρθρου 28 για τη µετά-
πτωση από το net metering στο net billing να µην ισχύσουν για
τις ενεργειακές κοινότητες µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα και ει-
δικά για το έργο CRETE VALLEY, αυτό το καινοτόµο, ζωντανό
εργαστήριο µιας κοιλάδας ανανεώσιµων πηγών ενέργειας που
θα επιτρέψει στις τοπικές κοινωνίες να παράγουν, να διανέµουν
και να χρησιµοποιούν δική τους ενέργεια. Αυτό είναι ένα πιλοτικό
έργο.

Τα άρθρα 40-41, που ζητάει η Μινώα Ενεργειακή Κοινότητα,
θέλουµε να τα λάβετε υπ’ όψιν, ώστε να δοθεί η δυνατότητα να
προστεθεί η αποθήκευση και συστήµατα virtual net billing και vir-
tual net metering. 

Βεβαίως ζητάµε να αποσυρθεί το άρθρο 29, που δίνει παρά-
ταση για να διασφαλίσει συγκεκριµένα µεγάλα έργα στην Κρήτη,
τα οποία, ακούστε τώρα, µε προηγούµενη διάταξη είχαν ευνοη-
θεί σκανδαλωδώς. Όπου εκεί τι κάνατε; Τους κάνετε ένα δώρο,
αφαιρούσατε την υποχρέωση που είχαν για κατασκευή υποθα-
λάσσιας ανεξάρτητης διασύνδεσης. Και τώρα έρχεστε και συνε-
χίζετε. 

Τα άρθρα 34 και 36 πρέπει επίσης να αποσυρθούν γιατί είναι
φωτογραφικά και βεβαίως και τα πολεοδοµικά άρθρα 69 και 70.
Έχετε για άλλη µια φορά τους δηµάρχους απέναντι. Βγαίνει ο
Δήµαρχος Αλίµου, βγαίνει ο Δήµαρχος Αθηναίων, µιλούν για µε-
θοδεύσεις, για τακτοποίηση πολεοδοµικών παρανοµιών σε ακί-
νητα του δηµοσίου, νοµιµοποίηση αυθαίρετων κτισµάτων σε όλο
το παραλιακό µέτωπο της αθηναϊκής ριβιέρας. Έχουµε χάσει τον
µπούσουλα µε τις φωτογραφικές διατάξεις. Για άλλη µια φορά
λοιπόν και οι δήµαρχοι απέναντί σας.

Αναφερθήκατε πάρα πολύ στις ΑΠΕ. Ακούµε και τον κύριο
Υπουργό να οµνύει κ.λπ.. Να δούµε το πραγµατικό σχέδιο που
έχει αυτή η Κυβέρνηση στην ανάπτυξη και θα κάνω µια µικρή
αναδροµή σε ένα σκάνδαλο. Γιατί πώς αλλιώς µπορεί να χαρα-
κτηριστεί µια υπουργική απόφαση εν µέσω Δεκαπενταύγουστου,
όπου οµαδοποιηµένα έργα µικροµεσαίων επενδύσεων χαρίστη-
καν λόγω προτεραιοποίησης σε µεγάλους οµίλους; Το ανέφερε
κι ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου της Πανελλήνιας
Οµοσπονδίας Συλλόγων Παραγωγών Ηλεκτρικής Ενέργειας από
φωτοβολταϊκά, ο ΠΟΣΠΗΕΦ. Και µάλιστα συµπληρώνω εγώ
χωρίς τη σύµφωνη γνώµη της ΡΑΑΕΥ. 

Το κράτος της ανοµίας καλπάζει, µοιράσατε τα δίκτυα στους
εκλεκτούς, όλη η εγχώρια αγορά βουίζει και εσείς κρύβεστε πίσω
από το δάχτυλό σας και καυχιέστε στα συνέδρια για το µεγάλο
επενδυτικό ενδιαφέρον στον τοµέα των ΑΠΕ στην Ελλάδα. 

Το επενδυτικό ενδιαφέρον όµως έχει αρχίσει να αποµειώνεται.
Ξέρετε, κανένας δεν θα έρθει να επενδύσει σε ένα κράτος όπου
η δικαιοσύνη και η διαφάνεια υπολείπονται. Ήταν σκάνδαλο αυτό
και σας κυνηγάει ακόµα. Δεν το διορθώνετε ποτέ.

Και να µην αναφερθώ βέβαια στη συστηµατική υπονόµευση
των ενεργειακών κοινοτήτων σε κάθε νοµοσχέδιο, στην καθυστέ-
ρηση του ρυθµιστικού πλαισίου για την αποθήκευση ενέργειας
και βεβαίως στο πάγωµα του ειδικού χωροταξικού για τις ΑΠΕ,
για να µην αναφερθώ στη φούσκα του κ. Χατζηδάκη. Έτσι φέρ-
νετε τον κόσµο απέναντι σε αυτό που λέτε, γιατί δεν το εννοείτε,
γιατί άλλος είναι ο στόχος. Κι αυτό έχει αποδειχτεί. Πέντε χρόνια

είναι Κυβέρνηση η Νέα Δηµοκρατία. Ποια είναι τα αποτελέσµατα,
εκτός από εξυπηρέτηση συµφερόντων και σύνδεση περαιτέρω
του µείγµατος από φυσικό αέριο; 

Έρχοµαι τώρα στην επίµαχη τροπολογία, που την έχετε προ-
αναγγείλει. Τα έχουµε ξαναπεί αυτά, γιατί είχαµε την τύχη να σας
ακούσουµε και στο Υπουργείο αλλά και στην περιφέρεια µε τον
περιφερειάρχη να αναλύει µια περίφηµη συµφωνία-πακέτο, µε
το οποίο η ΔΕΗ θα συνεχίσει να παρέχει θερµική ενέργεια στις
τηλεθερµάνσεις µέσω ΣΗΘΥΑ µε φυσικό αέριο για τα επόµενα
δεκαεπτά χρόνια µέχρι το 2041, η οποία λύση της ΣΗΘΥΑ πα-
ρουσιάστηκε ως µονόδροµος, χωρίς να προταθούν ή να εξετα-
στούν άλλες εναλλακτικές. 

Το ξέρουµε εµείς ότι µε τη Νέα Δηµοκρατία η λύση για τη θέρ-
µανση και τηλεθέρµανση είναι το φυσικό αέριο. Το ζήσαµε στη
Φλώρινα. Ακυρώθηκε το έργο της τηλεθέρµανσης και πάει και
γίνεται τώρα φυσικό αέριο για θέρµανση στα σπίτια. Γελάει όλη
η Ευρώπη για το state-of-the-art στη χώρα µας. 

Και συνεχίζουµε µε τις τηλεθερµάνσεις στις υπόλοιπες δηµο-
τικές περιοχές, που τους οφείλει το κράτος. Τους οφείλει καινο-
τόµα έργα, κύριε Υπουργέ! Να δείτε πώς δουλεύουν οι
τηλεθερµάνσεις στη Βόρεια Ευρώπη! Όχι µε φυσικό αέριο πάν-
τως. 

Έρχεται λοιπόν η πρόταση αυτή και λέει εκβιαστικά «θα σας
χαρίσω». Αν δήµαρχοι δεν δεχτείτε αυτήν την πρόταση δεν θα
έχετε τηλεθέρµανση, ή τη δέχεστε ή κόβεται η τηλεθέρµανση,
και θα σας σβήσουµε τα χρέη. 

Να πούµε λίγο για τα χρέη. Η µόνη κερδισµένη είναι η ΔΕΗ.
Το εν τρίτο των χρεών θα το πληρώσει κατευθείαν το ΥΠΕΝ, δη-
λαδή οι Έλληνες φορολογούµενοι, το ελληνικό δηµόσιο στη
ΔΕΗ. Το άλλο εν τρίτο θα είναι απαιτητό από τη ΔΕΗ από το
ΥΠΕΝ, από το ελληνικό δηµόσιο, από τους Έλληνες φορολογού-
µενους. Το τραγικό τελευταίο εν τρίτο θα το πληρώσουν οι δήµοι
και οι πολίτες από το τέλος των ΑΠΕ και από τις ΚΑΠ. Στραγγα-
λίζονται κι οι δήµοι. Αυτή είναι η συµφωνία, ή πάρτε την ή δεν
έχετε τηλεθέρµανση. 

Εκτός των άλλων, δεν είναι σαφές ότι µπορεί αυτή η ΣΗΘΥΑ
να καλύψει όλες τις τηλεθερµάνσεις. Η Πτολεµαΐδα 5 το 2026
κλείνει και το ΣΗΘΥΑ 65 µεγαβατώρων δεν επαρκεί για να καλύ-
ψει τις ανάγκες της Πτολεµαΐδας. Αυτό είναι σίγουρο. Έχει µε-
τρηθεί. Άρα θα δηµιουργηθούν νέα χρέη και θα συζητάµε ξανά
για νέα ρύθµιση και νέα λύση.

Αυτό που δεν περιλαµβάνει όµως σίγουρα αυτή η συµφωνία
είναι καµµία ασφαλιστική δικλίδα για τους πολίτες ότι το κόστος
της τηλεθέρµανσης δεν θα εκτιναχθεί στην περίπτωση που οι
τιµές προµήθειας φυσικού αερίου και δικαιωµάτων ρύπων αυξη-
θούν. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, που είναι και πολύ συντηρητικές
οι προβλέψεις της, προβλέπει τιµή αερίου 38 ευρώ τη µεγαβα-
τώρα από το 2025 και για τα δικαιώµατα των εκποµπών προβλέ-
πει 140 ευρώ τον τόνο το 2035 και 270 ευρώ τον τόνο το 2040.
Αυτά θα τα πληρώσουν οι πολίτες, δεν υπάρχει καµµία εξασφά-
λιση. Μόνο η ΔΕΗ θα έχει κλειδωµένη τιµή. Η ΔΕΗ θα αποζηµιώ-
νεται. 

Βεβαίως αν επαληθευτούν αυτές οι προβλέψεις, τότε η επιβά-
ρυνση του ΕΛΑΠΕ και κατ’ επέκταση των καταναλωτών ηλεκτρι-
κής ενέργειας θα είναι πολύ, πολύ µεγαλύτερη. Θα τα
καταφέρετε να έχετε έλλειµµα στον ΕΛΑΠΕ 800 εκατοµµύρια, θα
το καταφέρετε πάλι. 

Είναι σαφές ότι η επιλογή ορυκτού αερίου ως βασικής πηγής
ενέργειας της τηλεθέρµανσης είναι ένα µεγάλο, τραγικό λάθος,
τόσο από άποψη περιβαλλοντική και κλιµατική όσο όµως και οι-
κονοµική. Το κόστος θα το πληρώσουν λοιπόν για ακόµη µια
φορά οι κάτοικοι των τριών λιγνιτικών περιοχών αλλά και οι πο-
λίτες όλης της χώρας, γιατί θα επιδοτήσουν µια λάθος επιλογή. 

Αυτό δυστυχώς κάνετε, επιβάλλετε, επιδεικνύοντας ακόµη και
αυταρχισµό, τις δικές σας λύσεις, που δεν εξυπηρετούν τα συµ-
φέροντα των πολλών, αλλά µόνο επιχειρηµατικών συµφερόντων
µε τους οποίους συνοµιλείτε. Με αυτόν τον τρόπο όµως όχι
απλώς δυσφηµείτε την πράσινη µετάβαση, η οποία µε δική σας
ευθύνη ή δεν θα πραγµατοποιηθεί ή θα οδηγήσει άλλη µια φορά
σε µεγάλη αναδιανοµή, σε νέες ανισότητες, όπως ακριβώς κά-
νετε σε όλους τους τοµείς της οικονοµίας.
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Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Πέρκα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος»,
οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το Ειδικό Δηµοτικό Σχολείο Κωφών και Βαρηκόων Αργυρούπο-
λης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από την Πλεύση
Ελευθερίας κ. Αλέξανδρο Καζαµία. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η Πλειοψηφία και ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας όταν πα-

ρουσιάστηκε το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα το παρουσία-
σαν ως µια µεταρρύθµιση. Μάλιστα στη διάρκεια των συζητή-
σεων της επιτροπής αναφέρθηκε σε αυτό και ως µια επανάσταση
στο πεδίο της πράσινης µετάβασης. Χρησιµοποίησε αυτήν την
τροµερή λέξη.

Η άποψη της Πλεύσης Ελευθερίας είναι ότι η πράσινη µετά-
βαση στη χώρα µας τα τελευταία χρόνια πραγµατοποιείται µε
έναν αποσπασµατικό και ασύδοτο τρόπο και πραγµατοποιείται
µέσα από επιµέρους νοµοθετήσεις που έρχονται να αλλάξουν
προγενέστερες επιµέρους νοµοθετήσεις. Για να υποστηρίξω
αυτόν τον ισχυρισµό αρκεί να πω ότι από τα ογδόντα τέσσερα
άρθρα του νοµοσχεδίου σχεδόν τα µισά είναι τροποποιήσεις πα-
λαιότερων νόµων της Νέας Δηµοκρατίας. 

Δεν αναφέροµαι σε τροποποιήσεις ακόµη πιο παλιών νόµων που
ψηφίστηκαν από άλλες κυβερνήσεις. Αναφέροµαι συγκεκριµένα
στους νόµους 4685/2020, 4796/2021, 4819/2021, 4821/2021,
4951/2022, 4986/2022 και 5069/2023. Αυτοί είναι οι δικοί σας
νόµοι, τους οποίους ελπίζετε το παρόν νοµοσχέδιο να διορθώσει. 

Δεν ακούσαµε στη διάρκεια των συζητήσεων στην επιτροπή
καµµία απολύτως εξήγηση για τους λόγους για τους οποίους
διορθώνονται αυτοί οι νόµοι. Και ως να µην έφταναν αυτά, χθες
το βράδυ -τώρα βέβαια, έχουν µικρύνει οι ηµέρες. Οπότε οι τρο-
πολογίες που έρχονται νύχτα έρχονται γύρω στις δέκα το βράδυ,
όχι στις έντεκα και εντεκάµισι, όπως είχαµε συνηθίσει το καλο-
καίρι.- Ήρθε µια τροπολογία του Υπουργείου Περιβάλλοντος, µε
πέντε άρθρα, εκ των οποίων τα τέσσερα από τα πέντε είναι κι
αυτά τροποποιήσεις παλαιότερων νόµων της Νέας Δηµοκρατίας!
Αυτός είναι ο τρόπος µε τον οποίο πραγµατοποιείται η νοµοθέ-
τηση στα ζητήµατα του περιβάλλοντος. Κατά την άποψή µας, µια
τέτοια αποσπασµατική προσέγγιση δεν µπορεί να συνιστά µε-
ταρρύθµιση, πόσω δε µάλλον επανάσταση.

Όµως, γενικότερα, για να θέσουµε το νοµοσχέδιο που έχουµε
µπροστά µας σε κάποιο πλαίσιο, η πράσινη µετάβαση στη χώρα
µας πραγµατοποιείται τα τελευταία χρόνια µε έναν τρόπο ο
οποίος διέπεται από τρία κυρίαρχα χαρακτηριστικά όλα τα θεω-
ρούµε προβληµατικά. Πρόκειται για µια προσέγγιση εµπορευµα-
τοποίησης της περιβαλλοντικής πολιτικής, ανάθεσης δηλαδή,
είτε µέσω διαγωνισµού είτε µε άµεσες αναθέσεις όλης της δια-
δικασίας της πράσινης µετάβασης σε επιχειρήσεις και κατά
κύριο λόγο σε µεγάλες επιχειρήσεις. 

Επιπλέον, η µετάβαση αυτή δεν είναι δίκαιη, ενώ φέρει το
όνοµα της δίκαιης πράσινης µετάβασης. Δεν είναι δίκαιη, διότι
το κόστος της το επωµίζονται οι πολίτες µε τις υψηλές τιµές
ενέργειας, τις οποίες καλούνται να καταβάλουν όποτε λαµβά-
νουν τους λογαριασµούς τους και οι πολίτες το ξέρουν πολύ
καλά αυτό. 

Επιπλέον, η µετάβαση αυτή δεν είναι συµπεριληπτική, ενώ θα
έπρεπε να βασίζεται σε µια συµπερίληψη και συµµετοχή των το-
πικών κοινοτήτων στην διαδικασία της ενεργειακής µετάβασης.
Τελικά, η προσέγγιση που προάγεται διαρκώς, βασίζεται στην
συγκέντρωση εξουσιών στα χέρια του Υπουργείου.

Έρχοµαι τώρα σε ένα χρήσιµο στατιστικό στοιχείο, διότι στη
διάρκεια των συζητήσεων της επιτροπής αµφισβητήθηκε η
άποψή µας, ως µια άποψη «δήθεν» ενεργειακών δηµοκρατών και

καταθέσαµε αυτά τα στοιχεία που δεν είναι δικά µας, είναι της
Ελληνικής Επιστηµονικής Ένωσης Αιολικής Ενέργειας. Αυτή δεί-
χνει ότι µέχρι το 2023 η µερίδα του λέοντος στην αιολική ενέρ-
γεια, στις εγκαταστάσεις της αιολικής ενέργειας ανήκει σε πέντε
εταιρείες, οι οποίες µέχρι τώρα έχουν πάρει το 54% της χρηµα-
τοδότησης για την εγκατάσταση ανεµογεννητριών. Μετά τις
πέντε πρώτες που φτάνουν το 54%, οι επόµενες δεν είναι µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις, έκτη είναι η EDF η γνωστή γαλλική πολυε-
θνική, ο Μυτιληναίος έβδοµος. Αν δηλαδή µετρήσουµε τις δέκα
µεγαλύτερες επιχειρήσεις στο πεδίο της αιολικής ενέργειας, βλέ-
πουµε ότι κοντά στα 2/3 των κεφαλαίων που επενδύονται εκεί,
τα παίρνει µία µικρή οµάδα επιχειρήσεων.

Πρόκειται δηλαδή, µε άλλα λόγια, για µια διαδικασία η οποία
είναι ολιγοπωλιακή και συγκεντρωτική. Τα βασικά άρθρα του νο-
µοσχεδίου που έχουµε µπροστά µας ξεκινούν από εκείνα που
επίσης έχουν θέσει και το ζήτηµα συνταγµατικότητας που θα συ-
ζητήσουµε λίγο αργότερα. Πρόκειται, δηλαδή, για τα άρθρα που
αφορούν την ανακύκλωση και τους φορείς διαχείρισης στερεών
αποβλήτων, τους περιβόητους ΦΟΔΣΑ. 

Το µέρος αυτό του νοµοσχεδίου συγχωνεύει τους ΦΟΔΣΑ σε
τέσσερις περιφέρειες, στη Χίο και Λέσβο, στην Κρήτη, στην Δυ-
τική Ελλάδα και στη Θεσσαλία. Η απόφαση αυτή έχει παρθεί
µέσα από µια συγκεντρωτική λογική, η οποία θέλει να είναι τα
πάντα οµοιόµορφα, όπως τα βλέπει η Κυβέρνηση. Οι εµπλεκό-
µενοι φορείς στη διάρκεια της συζήτησης στην επιτροπή εξέ-
φρασαν πάρα πολύ σοβαρές ανησυχίες για µια σειρά από
προβλήµατα που περιλαµβάνει αυτή η συγχώνευση. 

Κατ’ αρχάς, έκαναν λόγο για µια διαδικασία, η οποία λαµβάνει
χώρα χωρίς να υπάρχει καµµία απολύτως διαβούλευση µε τους
εµπλεκόµενους φορείς. Αυτά λέει το δίκτυο των φορέων των
ΦΟΔΣΑ. Επίσης, δεν στηρίζονται αυτές οι αποφάσεις σε οποι-
αδήποτε επιστηµονική µελέτη. 

Επιπλέον, η αιτιολογική έκθεση που θα έπρεπε να µας εξηγεί
ποια είναι η λογική της Κυβέρνησης ως προς αυτό, λέει στα σχε-
τικά άρθρα ότι αντιµετωπίζεται έτσι –λέει- το ζήτηµα ότι δεν
υπάρχει ένας ΦΟΔΣΑ στην Περιφέρεια Θεσσαλίας, άρθρο 6.
Άρθρο 7, «αντιµετωπίζεται το γεγονός ότι δεν υπάρχει ένας
ΦΟΔΣΑ στην Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας». Αυτή δεν είναι εξή-
γηση. Γιατί υπάρχει το θέµα, που δεν εξηγεί η Κυβέρνηση καθό-
λου: Και το ίδιο βλέπουµε και στα υπόλοιπα άρθρα. 

Η απόφαση αυτή δεν περιέχει µόνο το πρόβληµα του ότι δεν
στηρίζεται σε διαβούλευση, όπως αυτή θα έπρεπε να είχε λάβει
χώρα Ούτε στηρίζεται σε επιστηµονικές µελέτες, αλλά επιπλέον
δεν λαµβάνει υπ’ όψιν καθόλου το γεγονός ότι το καθεστώς των
ΦΟΔΣΑ είναι διαφορετικό. Κάποιοι από αυτούς τους φορείς είναι
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου
και κάποιοι άλλοι είναι ιδιωτικοί φορείς. Και επίσης, αυτό είναι
ένα ζήτηµα που τέθηκε στη διάρκεια της ακρόασης φορέων στην
επιτροπή και η Κυβέρνηση δεν εξηγεί πώς θα το αντιµετωπίσει. 

Στο πλαίσιο αυτών των άρθρων υπάρχει και το άρθρο 13 για
τα αστικά απόβλητα, το οποίο εξουσιοδοτεί την κεντρική κυβέρ-
νηση -στην πραγµατικότητα τον Γενικό Γραµµατέα του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος, κατόπιν απόφασης του Υπουργού
Περιβάλλοντος- να µπορεί να παρεµβαίνει σε περιπτώσεις όπου
θεωρείται πως υπάρχει έκτακτη ανάγκη ή περιβαλλοντικές και
υγειονοµικές επιπτώσεις και να παίρνει αποφάσεις εκεί που πρέ-
πει να αποφασίζει η τοπική αυτοδιοίκηση. Αυτό θεωρούµε κι
εµείς ότι παραβιάζει το άρθρο 102 του Συντάγµατος και θα έρθει
αργότερα η Πρόεδρός µας, η Ζωή Κωνσταντοπούλου, να υπο-
στηρίξει την πρόταση αντισυνταγµατικότητας που έχει κατατε-
θεί. 

Άλλα τµήµατα του νοµοσχεδίου, αυτά τα οποία υποτίθεται ότι
φέρνουν κάποια αλλαγή στο καθεστώς -όπως είναι τα άρθρα 26
και 27 που εισάγουν την καινοτόµα τεχνολογία των πλωτών φω-
τοβολταϊκών- δεν έχουν κανένα απολύτως ρυθµιστικό πλαίσιο.
Σκοπός τους είναι να ανοίξουν τη δυνατότητα αδειοδότησης για
τη χρήση φωτοβολταϊκών πάνω σε λίµνες, στο 5% τεχνητών λι-
µνών ή λιµνοθαλασσών και για χωρητικότητα οχτώ MW και εγ-
καταστάσεις ισχύος ογδόντα MW. 

Η τεχνολογία αυτή, ένα από τα προβλήµατα που δηµιουργεί,
είναι ότι τα πλωτά φωτοβολταϊκά µε τον χρόνο αποσυντίθενται.
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Δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη και κανένα ρυθµιστικό πλαίσιο
ούτως ώστε οι εταιρείες που συµµετέχουν σε αυτή την τεχνολο-
γία να φροντίζουν να συντηρούν τα πλωτά φωτοβολταϊκά µακρο-
χρόνια. Τους δίνεται η άδεια να εκδηλώσουν ενδιαφέρον και µετά
να πάρουν τις εν λόγω συµβάσεις, αλλά καµµία υποχρέωση όσον
αφορά το τι πρέπει να κάνουν για να συντηρήσουν αυτές τις πλω-
τές εξέδρες φωτοβολταϊκών. 

Επίσης, δεν υπάρχει εξήγηση από την πλευρά της Κυβέρνη-
σης για τον λόγο για τον οποίο η εκδήλωση ενδιαφέροντος από
τις επιχειρήσεις αυτές θα πρέπει να λάβει χώρα µέχρι και τις 31
Δεκεµβρίου αυτού του έτους, δηλαδή σε δύο µήνες. 

Το νοµοσχέδιο ακόµα δεν έχει ψηφιστεί. Η περίοδος για την
εκδήλωση ενδιαφέροντος είναι πάρα πολύ σύντοµη και αυτό µας
προβληµατίζει, διότι φοβόµαστε πως είναι πολύ πιθανό το ενδε-
χόµενο να πρόκειται για φωτογραφική ρύθµιση. Να θέλει να απο-
κλείσει, δηλαδή, κάποιες επιχειρήσεις από τη συµµετοχή στη
διαδικασία αυτή. 

Έρχοµαι τώρα στο άλλο τµήµα του νοµοσχεδίου που αφορά
την ενσωµάτωση της ενωσιακής οδηγίας 2413/2023. Αυτή καλύ-
πτεται από επτά άρθρα, από το 42 ως το 48, (περιλαµβανοµένων
και των δύο αυτών άρθρων), και ενσωµατώνει µια οδηγία της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, η οποία έχει και αυτή πολλά άρθρα. Ωστόσο
τα άρθρα του νοµοσχεδίου ενσωµατώνουν µόνο το άρθρο 1 πα-
ράγραφος 7 της ενωσιακής οδηγίας και τα άρθρα 16 γ’ και 16 ε’.
Όλη η υπόλοιπη ενωσιακή οδηγία δεν ενσωµατώνεται. Ο τρόπος
µε τον οποίο ενσωµατώνεται επίσης µας δηµιουργεί σοβαρές
απορίες. 

Σκοπός της ενωσιακής οδηγίας είναι να επιταχύνει τη διαδικα-
σία αδειοδότησης, ούτως ώστε τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης να πετύχουν τις προθεσµίες που θέτει η Ευρωπαϊκή
Ένωση το 2030 και το 2050, για να πραγµατοποιηθούν σηµαντι-
κές πρόοδοι στην πράσινη µετάβαση. Ωστόσο η επιτάχυνση της
αδειοδότησης, σύµφωνα µε την ενωσιακή οδηγία είναι τρεις
µήνες. Το νοµοσχέδιο, όµως, την κάνει δύο µήνες. Θα µπορούσε
να είναι µέχρι και τρεις µήνες, ούτως ώστε να ακολουθηθεί µια
σωστή διαδικασία. Τι εννοούµε µε αυτό;

Η οδηγία, επίσης, δίνει τη δυνατότητα στα κράτη-µέλη να µην
δώσουν άδεια εντός τριών µηνών, αλλά να πάνε παρακάτω σε
περίπτωση που αυτά κρίνουν ότι υπάρχουν -έτσι λέει η οδηγία-
βάσιµες ανησυχίες όσον αφορά την ασφάλεια στη διαδικασία
της αδειοδότησης. Αυτό παραλείπεται από το νοµοσχέδιο. Σαν
να µην ενδιαφέρεται η Κυβέρνηση να υπάρχει εγγύηση της
ασφάλειας όσον αφορά τις αδειοδοτήσεις αυτές. 

Επίσης, το άρθρο 16Α της ενωσιακής οδηγίας, λέει, ότι έργα
µπορούν να υποβάλλονται σε έλεγχο πέραν του τριµήνου αν εκτι-
µάται από το Υπουργείο ότι έχουν «σοβαρές περιβαλλοντικές
επιπτώσεις» και θα πρέπει να εκπονούνται εκθέσεις για τις περι-
βαλλοντικές επιπτώσεις αυτών των έργων. Αυτό έχει παραλη-
φθεί, σαν να µην ενδιαφέρεται η Κυβέρνηση αν στην επιτάχυνση
των αδειοδοτήσεων αυτών θα υπάρχουν περιβαλλοντικές επι-
πτώσεις. 

Το άρθρο 16–στ της ενωσιακής οδηγίας αναφέρεται σε κάτι,
το οποίο επίσης δεν υπάρχει καθόλου στο νοµοσχέδιο. Θα πρέ-
πει, λέει, η αδειοδότηση να λαµβάνει υπ’ όψιν ότι δεν παραβιά-
ζεται κάποιο «επιτακτικό δηµόσιο συµφέρον». Το δηµόσιο
συµφέρον είναι κεντρικής σηµασίας στις αδειοδοτήσεις αυτές,
έχει παραληφθεί. Φαίνεται πως η Κυβέρνηση δεν ενδιαφέρεται
για το µέρος αυτό της ενωσιακής οδηγίας που προασπίζει το δη-
µόσιο συµφέρον. 

Επιπλέον, για τη δηµόσια υγεία και ασφάλεια, το ίδιο άρθρο
16–6 της ενωσιακής οδηγίας, λέει ότι θα µπορούν να περιορίζον-
ται οι αδειοδοτήσεις. Και αυτό δεν φαίνεται να ενδιαφέρει την
Κυβέρνηση. Το µόνο που ενδιαφέρει την Κυβέρνηση στην προ-
κειµένη περίπτωση είναι να δοθούν όπως-όπως γρήγορα οι
άδειες, ούτως ώστε να εκπληρωθούν οι προθεσµίες. Βεβαίως,
όµως, αυτό µας ανησυχεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έρχοµαι τώρα στα άρθρα 30 και 82 και θα κλείσω µε αυτά,
κύριε Πρόεδρε. Το άρθρο 30 αφορά την εκτέλεση ενός έργου
µετατροπής της Νήσου του Πόρου σε πράσινο νησί. Αυτό το

άρθρο βασίζεται σε µία συµφωνία που έχει υπογράψει η Κυβέρ-
νηση µε την πολυεθνική εταιρεία των Αραβικών Εµιράτων «MAS-
DAR». Εδώ πρόκειται για παραχώρηση σε µια πολυεθνική
εταιρεία των Ηνωµένων Αραβικών Εµιράτων, η οποία επενδύει
στην πράσινη µετάβαση σε σαράντα χώρες διεθνώς. Πρόκειται
για τόσο µεγάλη πολυεθνική εταιρεία. Θα σας δώσω και ένα
άλλο στοιχείο σε λίγο, για να καταλάβετε τι µεγέθη εµπλέκονται
εδώ.

Σύµφωνα µε την έκθεση του προϋπολογισµού του Γενικού Λο-
γιστηρίου του Κράτους, θα πρέπει να καταβληθούν κάποια ποσά
από τον προϋπολογισµό, τα οποία όµως δεν προσδιορίζονται για
να µετατραπεί ο Πόρος σε πράσινο νησί. Αναρωτιόµαστε για
ποιες δαπάνες πρόκειται και γιατί θα πρέπει το δηµόσιο να δα-
πανήσει, τη στιγµή που παραχωρεί µε σύµβαση σε µία πολυε-
θνική αυτού του µεγέθους τη µετατροπή του νησιού του Πόρου
σε πράσινο νησί. 

Η δε εταιρεία «MASDAR» των Ηνωµένων Αραβικών Εµιράτων
έχει -σε περίπτωση που δεν το γνωρίζετε- αγοράσει ένα µεγάλο
τµήµα της «ΤΕΡΝΑ Ενεργειακής» προσφάτως. Απ’ ό,τι φαίνεται,
θα φτάσει το 67% των µετοχών αυτής της επιχείρησης -είναι ένα
µέρος της «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» συνολικά. Η «MASDAR», επίσης, ανήκει
σε έναν όµιλο των Ηνωµένων Αραβικών Εµιράτων, τον όµιλο «Mu-
badala Investment Company», ο οποίος έχει µέγεθος, τζίρο δη-
λαδή, όσο το Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν της χώρας µας, της
Ελλάδας. Μιλάµε για τέτοιους κολοσσούς.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Επιπλέον καταβάλλονται χρήµατα από τον προϋπολογισµό,
για να διευκολυνθεί αυτή η κατάσταση. Δηλαδή γίνεται επιδό-
τηση από τον κρατικό προϋπολογισµό, από τα χρήµατα των Ελ-
λήνων φορολογουµένων, για επιχειρήσεις αυτού του µεγέθους.
Με αυτό το σκεπτικό είναι που δροµολογούνται οι επιταχύνσεις
που επιδιώκει το νοµοσχέδιο.

Τέλος, θα πω ότι στο άρθρο 82 επίσης υπάρχει µία άλλη ρύθ-
µιση που µας προβληµατίζει ιδιαίτερα. Αυτό αναφέρεται στη δυ-
νατότητα που έχει το δηµόσιο να συµβουλεύεται συµβούλους
από το ΤΑΙΠΕΔ, τον κατ’ εξοχήν µνηµονιακό θεσµό που ιδρύθηκε
στη χώρα µας στη διάρκεια του πρώτου µνηµονίου το 2011. Και
όχι µόνο αυτό, αλλά όταν θα παίρνει συµβουλευτικές υπηρεσίες
από στελέχη του ΤΑΙΠΕΔ, λέει το εν λόγω άρθρο 82 -να το δείτε,
να το διαβάσετε και να εκπλαγείτε όπως και εµείς-, όταν θα δί-
νονται αυτές οι συµβουλές για τις υπηρεσίες τους, θα πληρώ-
νονται οι σύµβουλοι του ΤΑΙΠΕΔ, (το οποίο υποτίθεται ότι ανήκει
στο δηµόσιο), από το Πράσινο Ταµείο.

Αυτά θεωρούµε ότι εντάσσονται σε µία προσέγγιση, η οποία
δείχνει πως η νοµοθέτηση στο πεδίο αυτό βασίζεται σε µια σειρά
αποσπασµατικών προσαρµογών και διορθώσεων των ελλείψεων,
των σφαλµάτων και των αδυναµιών µιας πολιτικής που υιοθετεί
η Κυβέρνηση, για να πραγµατοποιήσει την πράσινη µετάβαση
όπως-όπως.

Βασίζεται, δυστυχώς, σε µία λογική συγκεντρωτική και σε µία
άδικη και µη συµπεριληπτική πράσινη µετάβαση. Ως αποτέλε-
σµα, η κοινωνία και οι εµπλεκόµενοι φορείς βλέπουν πολύ καχύ-
ποπτα την πράσινη µετάβαση στη χώρα µας. Και αντί να την
εµπιστεύονται και να την στηρίζουν, ολοένα εκφράζουν διαµαρ-
τυρίες και θεωρούν ότι αυτή τους εκτοπίζει αφ’ ενός και αφ’ ετέ-
ρου τους αυξάνει τους λογαριασµούς της ενέργειας.

Αυτή δεν θα έπρεπε να είναι η προσέγγιση της Κυβέρνησης.
Και γι’ αυτό η Πλεύση Ελευθερίας έχει πολύ κριτική στάση απέ-
ναντι στο εν λόγω νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε και κα-

λούµε στο Βήµα τον κ. Δελβερούδη Κοµνηνό, ειδικό αγορητή
από την Κοινοβουλευτική Οµάδα Νίκη.

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, άλλο ένα πρόχειρο νοµο-
σχέδιο, µε αλλαγές της τελευταίας στιγµής, µε απόσυρση άρ-
θρων µετά την κατακραυγή των πολιτών στο πλαίσιο της
διαβούλευσης και µε πληθώρα διατάξεων, σχετικών και άσχετων,
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που τροποποιούν ακόµα και πρόσφατους νόµους της ίδιας της
Κυβέρνησης.

Έρχεστε, λοιπόν, µε το παρόν νοµοσχέδιο, µετά από σειρά νο-
µοθετηµάτων που έχετε φέρει προς ψήφιση για ενεργειακή,
δήθεν, ασφάλεια και παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιµες
πηγές, για να µας πείτε ότι θα συνεχίσετε να προωθείται την εγ-
κατάσταση έργων ανανεώσιµων πηγών ενέργειας και ότι παρεµ-
πιπτόντως υπάρχει ανάγκη και για αποθήκευση της παραγόµενης
αυτής ενέργειας που προωθείτε τα τελευταία χρόνια από ανανε-
ώσιµες πηγές. Αναφέροµαι στα άρθρα 26 έως 65 του νοµοσχε-
δίου.

Το επικίνδυνο, όµως, είναι ότι δεν αναγνωρίζετε το πρόβληµα
που οι ίδιοι έχετε δηµιουργήσει µε αυτή τη λυσσαλέα µανία σας
να γεµίσει ο τόπος ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, δηλαδή αι-
ολικά πάρκα, φωτοβολταϊκά πάρκα, πλωτά αιολικά πάρκα, υπε-
ράκτια αιολικά πάρκα κ.λπ., τα οποία έρχονται και αυτά µε τη
σειρά τους σύµφωνα µε τα τελευταία σχέδιά σας. 

Και δεν αναφέροµαι µόνο στον αρνητικό περιβαλλοντικό αντί-
κτυπο που έχουν προκαλέσει τα έργα αυτά. Πραγµατικά, ανακύ-
πτει το ερώτηµα γιατί το Υπουργείο λέγεται και Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, αφού οι έννοιες αυτές είναι αντικρουόµενες µε
την πολιτική που εφαρµόζει η Νέα Δηµοκρατία. Διότι, ενώ θα
έπρεπε να προτάσσετε την προστασία του περιβάλλοντος, εσείς,
στην Κυβέρνηση, χωρίς κανένα ειδικό χωροταξικό για τις ΑΠΕ,
προχωράτε σε υπερπαραγωγή ενέργειας, υπερασπιζόµενοι τα
συµφέροντα των οµίλων που εξυπηρετείτε και παραγκωνίζοντας
κάθε φορά όλο και περισσότερο και τους αυτοπαραγωγούς και
τις ενεργειακές κοινότητες. Αυτοί οι όµιλοι έχουν καταλάβει τον
ηλεκτρικό χώρο, γιατί δεν είναι ένας χώρος όπου υπάρχει άπλετη
δυνατότητα στους πάντες να εισέλθουν -ο ηλεκτρικός χώρος ξέ-
ρουµε όλοι ότι είναι περιορισµένος- και φυτεύουν ΑΠΕ παντού,
χωρίς κανένα βιώσιµο σχέδιο. Αν δεν έβαζε φρένο ο ΟΦΥΠΕΚΑ,
θα βάζατε ΑΠΕ και στα καµένα του Έβρου και της Δαδιάς.

Και αναφέροµαι στο άρθρο 38, µε το οποίο αναστέλλετε τις
προθεσµίες υλοποίησης ΑΠΕ, ενώ θα έπρεπε να αποκλείεται η
έκδοση περιβαλλοντικής αδειοδότησης, ιδίως εντός των καµέ-
νων και των παρακείµενων αυτών περιοχών.

Πέραν, λοιπόν, της προκλητικής και επιδεικτικής αδιαφορίας
σας για το περιβάλλον, τώρα θυµηθήκαµε ότι δεν έχετε προβλέ-
ψει την ανάγκη για αποθήκευση της υπερβάλλουσας ενέργειας,
η οποία χάνεται φυσικά, µε επακόλουθο να χάνονται και εκατοµ-
µύρια χρήµατα.

Την ανάγκη για αποθήκευση την είχαµε επισηµάνει και στο πο-
λυνοµοσχέδιο που είχατε φέρει τον περασµένο Απρίλιο, αν θυ-
µάστε. Τότε σας είχαµε πει για την ενεργειακή ανασφάλεια που
έχετε προκαλέσει µε τις πολιτικές µας, που οδηγούν µε µαθηµα-
τική ακρίβεια σε αδιέξοδο. Γι’ αυτό, τώρα κάνετε περικοπές
αναγκαστικά, επειδή το δίκτυο είναι κορεσµένο και επιστρέφετε
µε το άρθρο 37 τις εγγυητικές που δόθηκαν για τα έργα τα οποία
δεν προχωρούν στους επενδυτές.

Νοµίζω ότι είναι απολύτως αντιληπτό από όλους τους πολίτες
το παιγνίδι που παίζεται στις πλάτες του ελληνικού λαού, µε τις
τιµές στην ενέργεια να αυξάνονται αντί να πέφτουν και την ίδια
στιγµή, να πετιέται ενέργεια στα σκουπίδια, η οποία µεταφράζε-
ται σε πολλά εκατοµµύρια, εξαιτίας ακριβώς της ανεπάρκειας
της Κυβέρνησης να διαχειριστεί αυτή την κατάσταση.

Και το χειρότερο είναι ότι εξακολουθείτε να κάνετε ότι δεν τρέ-
χει τίποτα, αφού αποκρύπτετε την αλήθεια και αν και θέσαµε ένα
σαφές ερώτηµα στον Υπουργό κατά την τελευταία συνεδρίαση
της επιτροπής, δεν µας έδωσε καµµία απολύτως απάντηση. Ρω-
τάµε ξανά: Ποιες είναι οι πραγµατικές ανάγκες της χώρας µας
για ενέργεια σήµερα και ποιες θα είναι το 2030; Ποια είναι η
ισχύς των έργων ΑΠΕ που βρίσκονται σε λειτουργία σήµερα και
ποια προβλέπεται ότι θα είναι η ισχύς των έργων που θα λειτουρ-
γούν το 2030;

Η απάντηση, βέβαια, ήρθε από τους φορείς, οι οποίοι ήταν
απολύτως κατατοπιστικοί και µας είπαν ποια είναι η πραγµατικό-
τητα.

Η πραγµατικότητα, λοιπόν, είναι ότι δεν χρειαζόµαστε άλλες
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Σας είπαν «φτάνει µε τις ΑΠΕ,
φτάνει, τέλος». Συγκεκριµένα, ο Σύνδεσµος Παραγωγών Ενέρ-

γειας µε Φωτοβολταϊκά έκανε λόγο για «φούσκα» -σε εισαγωγικά
η λέξη- που έχει διαµορφωθεί µε την υπεραδειοδότηση έργων
ΑΠΕ και τη συνακόλουθη έκδοση όρων σύνδεσης, ιδίως από τον
ΑΔΜΗΕ, πολύ πάνω από την τωρινή, αλλά και την προβλεπόµενη
για το 2030 ζήτηση ηλεκτρικής ισχύος και ενέργειας.

Με σχετικό, µάλιστα, υπόµνηµά του επισηµαίνει την επιτακτική
ανάγκη για ανάσχεση του υπερβολικού επενδυτικού ενδιαφέρον-
τος για τις ΑΠΕ, την άµεση αναστολή της υποδοχής νέων αιτή-
σεων και της έκδοσης νέων οριστικών προσφορών σύνδεσης
έργων ΑΠΕ και την µετατροπή των νέων οριστικών προσφορών
σύνδεσης για ΑΠΕ αποκλειστικά σε σταθµούς αποθήκευσης µε
µπαταρία.

Εδώ να πούµε ότι η Νίκη έχει προτείνει η αποθήκευση της πλε-
ονάζουσας ενέργειας των ΑΠΕ να γίνεται όχι µε µπαταρίες ηλε-
κτροχηµικής αποθήκευσης, η ανακύκλωση των οποίων θα
δηµιουργήσει τεράστιο περιβαλλοντικό πρόβληµα, αλλά µε συ-
στήµατα αντλησιοταµίευσης και µετατροπή της πλεονάζουσας
ηλεκτρικής ενέργειας των ΑΠΕ σε δυναµική. Μόνο ένα έργο
υπάρχει αυτή τη στιγµή τέτοιου είδους µε αντλησιοταµίευση,
στην Αµφιλοχία και ελπίζουµε να δροµολογηθούν και άλλα.

Για «φούσκα» µιλούν και πολλά δηµοσιεύµατα. Μάλιστα, στο
αναθεωρηµένο Εθνικό Σχέδιο για την Ενέργεια και το Κλίµα επι-
µένετε σε εγκατεστηµένη ισχύ 23-24 GW από ΑΠΕ για το έτος
2030, παρ’ όλο που τα εν λειτουργία έργα 13 GW µαζί µε όσα
έχουν όρους σύνδεσης 15 GW, υπερκαλύπτουν τον στόχο, αφού
συνολικά αθροίζουν 28 GW σε µια χώρα που η ετήσια ζήτηση για
ηλεκτρική ενέργεια κινείται κατά µέσο όρο στα 6 GW και φτάνει
στα 10 GW µόνο στις ώρες αιχµής, δηλαδή λίγες ώρες τον
χρόνο.

Πρέπει να µάθετε, λοιπόν, ότι η αποθήκευση δεν απαντά στο
πρόβληµα της µόνιµης παραγωγής ενός µόνιµου «πράσινου»
πλεονάσµατος, διότι καµµιά αποθήκευση δεν µπορεί να το αντι-
µετωπίσει. Οι ειδικοί στην αγορά της ενέργειας λένε ότι οι µπα-
ταρίες δεν θα λύσουν το πρόβληµα µιας µόνιµης πλέον
ηλεκτροπαραγωγής-«φούσκας» ως προς την τελική ζήτηση και
καταλήγουν, όπως και οι φορείς οι οποίοι τοποθετήθηκαν επί του
νοµοσχεδίου, ότι το µόνο που θα αποµένει σε µια τέτοια περί-
πτωση θα είναι να περικόπτονται οι παραγωγοί και φυσικά, να
έχουν µηδενικές ή αρνητικές τιµές οι επενδυτές.

Παρ’ όλα αυτά, µε το παρόν νοµοσχέδιο ενισχύετε ακόµα πε-
ρισσότερο τα έργα από ΑΠΕ, προωθώντας µε τα άρθρα 26 και 27
καινούργια έργα, ακόµα και σε λιµνοδεξαµενές, σε τεχνητές λί-
µνες, σε φράγµατα και µάλιστα, σε περιοχές που έχουν χαρακτη-
ριστεί µε αποφάσεις της Ρυθµιστικής Αρχής Αποβλήτων,
Ενέργειας και Υδάτων ως κορεσµένες, ενώ προβλέπεται να γίνον-
ται αποδεκτές και αιτήσεις κατόχων πλωτών φωτοβολταϊκών σταθ-
µών για ισχύ µεγαλύτερη των ορίων ισχύος της παραγράφου 1.

Με το άρθρο 28 προχωράτε σε απότοµη µετάβαση για τους
σταθµούς αυτοπαραγωγής από το καθεστώς Net Metering στο
καθεστώς Net Billing και Virtual Net Billing, βάζοντας και τους οι-
κιακούς αυτοκαταναλωτές και τα νοικοκυριά στο παιγνίδι της
αγοράς.

Και παρ’ όλο που αποφασίσατε ότι στηρίζετε την αυτοπαρα-
γωγή και τις ενεργειακές κοινότητες, έρχεστε µε το άρθρο 60 να
τροποποιήσετε τον πρόσφατο ν.5106/2024, τον οποίον εσείς ψη-
φίσατε και να περιορίσετε ακόµα περισσότερο τα έργα αυτοπα-
ραγωγής, διαθέτοντας 4 MW ηλεκτρικού χώρου ανά υποσταθµό
για εµπορικά έργα και όχι αποκλειστικά για έργα αυτοπαραγω-
γής.

Ακόµη και η ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής οδηγίας 2023/2413,
µε τα άρθρα 42 και 48, είναι και αυτή προβληµατική, καθώς,
πέραν του ότι φέρνετε διατάξεις για τυπική ενσωµάτωση µε µε-
γάλη καθυστέρηση, υπάρχουν και σοβαρές ανακρίβειες, τµηµα-
τικές ενσωµατώσεις και σύντµηση προθεσµιών χωρίς
αιτιολόγηση.

Όσον αφορά στο Μέρος Α’ του νοµοσχεδίου και δη τα άρθρα
1 έως 8 για τη διαχείριση των στερεών αποβλήτων στην Περιφέ-
ρεια Βορείου Αιγαίου, Δυτικής Αττικής, Κρήτης και Θεσσαλίας,
οι φορείς κατά τη συνεδρίαση της επιτροπής σας, σας έδωσαν
την απάντηση οµοφώνως.

Όπως χαρακτηριστικά είπε ο Πρόεδρος της Επιτροπής Δια-
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χείρισης Υδάτινων Πόρων και Κυκλικής Οικονοµίας της Κεντρι-
κής Ένωσης Δήµων Ελλάδος, πρόκειται για έναν καινούργιο «Κα-
ποδίστρια-Καλλικράτη» για τους Φορείς Διαχείρισης Στερεών
Αποβλήτων, τους ΦΟΔΣΑ, όπου έγινε χωρίς καµµία διαβούλευση
µε τους φορείς και φυσικά, χωρίς την εξασφάλιση των απαραί-
τητων πόρων και του ανθρώπινου δυναµικού, για να έχουν τα
εχέγγυα να λειτουργήσουν αποτελεσµατικά.

Πρώτα από όλα, να πούµε ότι δεν υπάρχει κάποια οικονοµο-
τεχνική µελέτη που να δικαιολογεί τεκµηριωµένα ότι οι συγχω-
νεύσεις αυτές είναι αναγκαίες και ότι οι νέοι φορείς θα
µπορέσουν να λειτουργήσουν αποτελεσµατικά, υπό το καθεστώς
της συνένωσης περιφερειακών ενοτήτων, κάτω από την οµπρέλα
ενός φορέα ανά περιφέρεια.

Στην περίπτωση, µάλιστα, του Βορείου Αιγαίου και της Θεσ-
σαλίας, δεν τηρήθηκε καν η νόµιµη διαδικασία, δηλαδή η σύγ-
κληση γενικής συνέλευσης των µετόχων, µε σκοπό την αύξηση
του µετοχικού κεφαλαίου των ΦΟΔΣΑ, µε την έκδοση νέων µε-
τοχών. Αντιθέτως, υποχρεώνονται οι µέτοχοι σε παραχώρηση µε-
τοχών προς τους νέους µετόχους και µάλιστα, χωρίς
αντάλλαγµα.

Πρόκειται για αντισυνταγµατικές διατάξεις, αντίθετες στα
άρθρα 17 και 102 του Συντάγµατος, αλλά και στις διατάξεις της
νοµοθεσίας περί ΦΟΔΣΑ και τους νόµους περί ανωνύµων εται-
ρειών.

Είναι προφανές ότι αυτή η πολιτική της Κυβέρνησης οδηγεί
στον υπερσυγκεντρωτισµό και στην περιθωριοποίηση των
δήµων. Η εµµονή αυτή, δηλαδή, για ένα συγκεντρωτικό µοντέλο,
µε αδιαφανείς και αντισυνταγµατικούς όρους, είναι ολοφάνερη
και στο άρθρο 13 του νοµοσχεδίου, µε το οποίο αφαιρείτε την
αρµοδιότητα διαχείρισης των αποβλήτων από τους ΟΤΑ και τη
µεταβιβάζετε στον Γενικό Γραµµατέα Συντονισµού Διαχείρισης
Αποβλήτων, ο οποίος καταλαβαίνουµε ότι θα έχει ρόλο αναθέ-
τουσας αρχής.

Χωρίς κανένα δισταγµό λοιπόν µας λένε ότι ο εκάστοτε Υπουρ-
γός Περιβάλλοντος και Ενέργειας δύναται µε απόφασή του,
όποτε και όταν εκείνος κρίνει ότι πρόκειται, παραδείγµατος
χάριν, για ανεπαρκή µέτρα του αρµόδιου φορέα διαχείρισης
αποβλήτων, να αναθέτει στο Γενικό Γραµµατέα Συντονισµού
Αποβλήτων να µεταφέρει τελευταίος τη διαχείριση των αστικών
αποβλήτων σε άλλες εταιρείες διαχείρισης αποβλήτων, σε εται-
ρείες δηλαδή της αρεσκείας του Γενικού Γραµµατέα και του
Υπουργού, αυτούς που θα επιλεγούν αυτοί. 

Θα ήθελα όµως να κάνω και µια αναφορά στα µεγαλεπήβολα
σχέδια της Κυβέρνησης στην Κρήτη για την ενέργεια και αναφέ-
ροµαι στο δίκτυο µε τους τεράστιους πυλώνες που η Κυβέρνηση
επιθυµεί διακαώς να τοποθετήσει στο νησί. Πρόκειται για τη
γραµµή µεταφοράς υψηλής τάσης Χανιά – Δαµάστας µήκους
101,3 χιλιοµέτρων µε 96,8 χιλιόµετρα στον εναέριο χώρο εντός
των ορίων Δήµων Χανίων, Αποκορώνου, Ρεθύµνης, Αµαρίου, Μυ-
λοποτάµου και Μαλεβιζίου. Αυτό το τερατούργηµα στην Κρήτη
περιλαµβάνει διακόσιους εξήντα εννέα πυλώνες βαρέως τύπου
µε µέσο ύψος 33 µέτρα σε απόσταση µεταξύ τους 350 µέτρα. 

Νοµίζω γίνεται αντιληπτό από όλους, πέραν από τους γνω-
στούς κινδύνους που θα προκύψουν στις κατοικηµένες περιοχές
από τα δίκτυα υψηλής τάσης µε ιατρικούς συλλόγους στο νησί
να προειδοποιούν για τους σοβαρούς κινδύνους στην υγεία που
θα προκύψουν από την έκθεση στα ηλεκτροµαγνητικά πεδία, τε-
ράστιες θα είναι οι περιβαλλοντικές επιπτώσεις στο µοναδικού
κάλλους κρητικό φυσικό τοπίο. Περιοχές «NATURA» και δασικές
εκτάσεις θα κατακερµατιστούν και αυτές µε τις διανοίξεις δρό-
µων για πρόσβαση στους πυλώνες συνολικού µήκους πολλών
δεκάδων χιλιοµέτρων, ενώ τεράστια περιβαλλοντική προσβολή
θα δεχτεί και το παγκόσµιο γεωπάρκο «UNESCO» του Ψηλορείτη
µε εκατό πυλώνες της γραµµής µεταφοράς που θα διατρέχει τον
Ψηλορείτη σε µήκος 35 χιλιόµετρα. Όπως αναφέρουν φορείς και
πολίτες, οι ενεργειακές ανάγκες της Κρήτης δεν ξεπερνούν τα
700 µε 750 MW, ενώ η ίδια η µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώ-
σεων αναφέρει ότι η προβλεπόµενη µεγάλη ανάπτυξη µονάδων
ΑΠΕ στην Κρήτη επίσης απαιτεί την πλήρη αξιοποίηση της εξα-
γωγικής ικανότητας µεταφοράς. 

Είναι λοιπόν ολοφάνερο ότι τα σχέδια της Κυβέρνησης είναι

να γεµίσουν και τα βουνά της Κρήτης µε ανεµογεννήτριες όχι για
τις ανάγκες της Κρήτης βέβαια –είπαµε πόσες είναι οι ανάγκες
της Κρήτης, γιατί αυτό το χρησιµοποίησαν αρχικά- αλλά διότι
αποσκοπούν η Κρήτη να αποτελέσει κόµβο διεθνών ενεργειακών
συµφερόντων. 

Όπως ξέρετε, οι τοπικές κοινωνίες της Κρήτης και η τοπική
αυτοδιοίκηση διαµαρτύρονται ευλόγως διότι δεν εξετάστηκαν
καν εναλλακτικοί τρόποι διασύνδεσης, όπως είναι η υπόγεια ή η
υποθαλάσσια διασύνδεση. Η απάντηση ωστόσο του Υπουργείου
είναι ότι το κόστος για υπογειοποίηση του έργου θα είναι δυσθε-
ώρητο. Δηλαδή αυτή είναι η απάντηση κυβέρνησης προς τον
λαό, επειδή είναι µεγάλο το κόστος, επιτρέπεται να προτάσ-
σουµε τα χρήµατα όταν κινδυνεύει η ίδια η υγεία ή το περιβάλ-
λον; Αναλάβετε τις ευθύνες σας. 

Σας ρωτάµε λοιπόν τι σας ενδιαφέρει τελικά: η ενεργειακή
ασφάλεια της Κρήτης και η υγεία των πολιτών και του περιβάλ-
λοντος ή η µετατροπή του νησιού σε ενεργειακή µπαταρία της
Ευρώπης και η περαιτέρω ενίσχυση των κερδών των πράσινων
επενδυτών, τα συµφέροντα των οποίων εξυπηρετείτε;

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Δελβερούδη. 
Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής από τους Σπαρτιάτες

κ. Ιωάννης Κόντης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ και πάλι, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν αρχίσω

την οµιλία µου σχετικά µε το νοµοσχέδιο, οφείλω ως πρώην ηγε-
τικός παράγων του Άρη επί οκτώ χρόνια να κάνω µια αναφορά
σε ένα θέµα που µας απασχολεί στο ποδόσφαιρο, το οποίο πολ-
λές φορές είναι πηγή βίας, είναι πηγή στοιχηµατισµού και χρη-
µατισµού και στηµένων παιχνιδιών, τα οποία υποτίθεται κατά
καιρούς έχουµε συζητήσει εδώ, αλλά δεν έχει ασχοληθεί κανείς
σοβαρά. 

Είδαµε χθες στη Νέα Φιλαδέλφεια ένα παιχνίδι της ΑΕΚ µε τον
Άρη –για όσους είναι φίλαθλοι βέβαια- όπου βγήκε ένας τερµα-
τοφύλακας για να «κόψει» –µε ποδοσφαιρικό όρο- το κεφάλι ενός
ποδοσφαιριστή του Άρη. Φώναξαν τον διαιτητή στο VAR για να
του δείξει κόκκινη κάρτα και ο διαιτητής παρέµεινε στην από-
φασή του δείχνοντας κίτρινη. Αδικήθηκε λοιπόν, µια µεγάλη
οµάδα –για µένα ίσως µία από τις µεγαλύτερες οµάδες- και δια-
µαρτυρήθηκε κόσµος πολύς. Εγώ δέχθηκα χθες πάνω από χίλια
τηλέφωνα και µηνύµατα από τη Θεσσαλονίκη και µου είπαν ότι
είναι ντροπή και µάλιστα το θέτουν και πολιτικά το ζήτηµα ότι και
η Κυβέρνηση έχει ευθύνη σε αυτό και ξεπερνά την ΕΠΟ και το
αυτοδιοίκητο κι όλα αυτά. 

Κάποτε πρέπει η Κυβέρνηση να βάλει χέρι στην ΕΠΟ, σε όλους
αυτούς τους τύπους που καταχρώνται το αυτοδιοίκητο. Εγώ
ήµουν και µέλος στη FIFA και σε επιτροπές των ευρωπαϊκών συλ-
λόγων και ξέρω καλά πού είναι τα όριά τους. Να µην σας κοροϊ-
δεύει η FIFA και η ΕΠΟ και ο καθένας µε το αυτοδιοίκητο. Έχει
όρια. Δεν µπορεί να βάζει τον διαιτητή να πηγαίνει να κόβει παι-
χνίδια, βαθµούς, επενδύσεις. Γιατί στον Άρη –και σε άλλες οµά-
δες- έχουν δαπανηθεί εκατοµµύρια. Δεν µπορεί ολόκληρος
κόσµος, εκατοντάδες χιλιάδες άτοµα να µην µπορούν να κινη-
θούν να πάνε στη δουλειά τους, να είναι αγριεµένοι στο σπίτι
τους. Πρέπει κάποτε να αντιµετωπίσουµε αυτά τα θέµατα και µε
φυλακίσεις. Ψάξτε το. Έχετε πάρει καταγγελίες από ΙΝΤΕΡΠΟΛ.
Ξέρω ότι χειριζόταν υποθέσεις η Αντιεισαγγελέας του Αρείου
Πάγου η κ. Σακελλαροπούλου. Φέρτε τα στη Βουλή, να το δούµε
το θέµα εδώ. Κατά καιρούς παίρναµε θέµατα µε στηµένα παιχνί-
δια εδώ στη Βουλή, τώρα σταµάτησαν. Στη Μορφωτικών δεν
βλέπω τίποτα. Έχουν έρθει πάνω από τριακόσια. 

Όλα αυτά, όλες αυτές οι αποφάσεις να ξέρετε, επειδή το έχω
ζήσει από µέσα το ποδόσφαιρο, δεν είναι τυχαίες. Έχουν παιχνί-
δια στηµένα από πίσω, έχουν χρηµατισµό. Παίζονται εκατοµµύ-
ρια και κοροϊδεύουν τον ελληνικό λαό γιατί είναι ευθύνη όλων
αυτό να το δούµε. Δεν µπορεί κάποιοι να παίζουν παιχνίδια εν
ονόµατι του αυτοδιοίκητου. Κι εν πάση περιπτώσει, αν θέλετε,
κάντε το όπως έκαναν και σε άλλες χώρες, βάλτε την ΕΠΟ στη
γωνία. Δεν υπάρχει αυτοδιοίκητο. Στη γωνία βάλτε την. Ελάτε
εδώ, κύριοι. Θέλετε αυτοδιοίκητο; Καθαρές δουλειές, καθαρά
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πράγµατα. Δεν µπορεί να πηγαίνεις και να στήνει έναν αόρατο
τοίχο η ΕΠΟ και να σου λέει «αυτοδιοίκητο». Φέρτε τους να µι-
λήσουν µαζί µου για αυτοδιοίκητο µε τη FIFA, να µου πουν και
να τους πω πού σταµατάει και πού αρχίζει. Έφερναν κάτι απατε-
ώνες αξιωµατούχους από τη FIFA εδώ και µιλούσε η Κυβέρνηση
και οι τύποι ήταν κάθε µέρα και έτρωγαν ψάρια και σας κορόι-
δευαν. Αυτοί έρχονται εδώ για να περνάνε καλά. Δεν υπάρχει
ανεξέλεγκτο αυτοδιοίκητο στο ποδόσφαιρο. Υπάρχει αυτοδιοί-
κητο, ναι. Όχι ανεξέλεγκτο. Δεν µπορούν να υποκαθιστούν θε-
σµούς όλοι αυτοί οι τύποι. 

Αυτή η αναφορά για το θέµα το χθεσινό γιατί ήταν καραµπι-
νάτο και εγώ ξέρω ότι δεν είναι τυχαία αυτά και δεν µπορεί να
διαστρεβλώνουµε παιχνίδια στα οποία παίζει κόσµος και στοιχή-
µατα, οι απλοί πολίτες, κόσµος περιµένει να δει την οµάδα του
να κερδίζει και έχουµε τον κάθε τύπο να πηγαίνει και να διαµορ-
φώνει ένα αποτέλεσµα. Αυτά για την ώρα. Το θεωρούσα υποχρέ-
ωσή µου και εγώ βγήκα από τα ρούχα µου χτες. Ποτέ δεν
ασχολούµαι τόσο πολύ την ώρα του αγώνα και ασχολήθηκα
χθες. 

Πριν αναφερθώ στα του νοµοσχεδίου, να πω αυτό που είπα
στην προχθεσινή οµιλία µου. Πρέπει να δούµε επιτέλους το θέµα
των αποζηµιώσεων –και µε χαρά είδα ότι και η Κυβέρνηση το
αναµόχλευσε λίγο- από τις ναζιστικές θηριωδίες και την υφαρ-
παγή των χρηµάτων µας στην Κατοχή. Δεν µπορεί να µας έρχεται
ο Πρόεδρος της Γερµανίας και να τον έχουµε εδώ περιχαρείς
στις παρελάσεις και να πηγαίνει να κορδώνεται στην Κρήτη ή
όπου αλλού έχουν διαλύσει βάναυσα, έχουν κάψει, έχουν βιάσει,
έχουν καταστρέψει οι ναζί. Δεν µπορεί να έρχεται εδώ και να µας
χρωστάνε και λεφτά και να του αποδίδουµε τιµές. 

Πρέπει κάποια στιγµή να λυθεί αυτό το θέµα. Και µάλιστα µι-
λάµε για βεβαιωµένες αποζηµιώσεις. Και το δάνειο και οι αποζη-
µιώσεις είναι βεβαιωµένες. Τι να πω; Για τα εγκλήµατα στο
Δίστοµο, για τα Καλάβρυτα, να πούµε για κάθε γωνιά της Ελλά-
δας; Κάθε δέκα µέρες έχουµε επέτειο σε χωριά της Ελλάδος από
βάναυσες καταστροφές, δολοφονίες των δολοφόνων που έφερ-
ναν εδώ τα ασκέρια και τις ορδές αυτών. Ξαφνικοί αυτοί οι τύποι
µεταµορφώθηκαν τριάντα χρόνια µετά και έγιναν συνοµιλητές
µας; Έτσι είναι! Να µας πληρώσουν πρώτα και µετά να ζητάνε
να τους αποπληρώσουµε δάνεια. Μας χρωστάνε, δεν τους χρω-
στάµε. Κάποτε πρέπει να πληρώσουν. Και το δάνειο της Κατοχής
ήταν κλοπή του ελληνικού θησαυρού. Πήραν το χρυσό της Ελ-
λάδος, πήραν χρήµατα, υπέγραψαν. Υπέγραψαν και βεβαίωσαν
ότι θα µας τα αποπληρώσουν. Εµείς θα το λέµε συνέχεια µέχρις
ότου κάποιος το στηρίξει αυτό το αίτηµα πραγµατικά, όχι να το
αναφέρουµε µια φορά σε µια γιορτή. 

Θέλω να πω τώρα για το νοµοσχέδιο αυτό, καλά είναι όλα αυτά
και η ενέργεια όπως είπαµε στις επιτροπές και η προσπάθεια της
µείωσης του κόστους του ενεργειακού για τους πολίτες µας και
όλες αυτές οι προσπάθειες για την πράσινη ενέργεια και τα
λοιπά. Το θέµα είναι ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση επιβάλλει κανονι-
σµούς, επιβάλλει ενεργειακούς περιορισµούς, µας έχει βάλει να
ασχολούµαστε µε ανεµογεννήτριες και λοιπά θεωρώντας ότι
εµείς θα σώσουµε τον πλανήτη ενεργειακά; 

Γιατί αν ψάξουµε να βρούµε αντιστοιχία σε ανεµογεννήτριες,
ακόµα και Ελλάδος-Αµερικής, είµαστε σχεδόν το ίδιο: Τέσσερις
χιλιάδες έχουµε, νοµίζω, εµείς εγκατεστηµένες, κάπου επτά χι-
λιάδες έχει η Αµερική σε εκατονταπλάσιες εκτάσεις. Και αν ψά-
ξουµε να βρούµε τι κάνουν στην Ασία, δεν υπάρχει ούτε µία. 

Εµείς λοιπόν, το 6% της παγκόσµιας έκτασης της γης, θα σώ-
σουµε τον πλανήτη, είτε µε τα λιπάσµατα που έχουµε καταργή-
σει, είτε µε την αγρανάπαυση, είτε µε την προσπάθεια για
πράσινη ενέργεια, είτε µε οτιδήποτε; Εµείς σώζουµε τον πλα-
νήτη; 

Κατά τα άλλα, καταναλώνουµε τα προϊόντα τα οποία µας έρ-
χονται από τις χώρες του Μαγκρέµπ, την Ασία, τα οποία είναι µε
βρώµικα λιπάσµατα και είναι και πιο ανταγωνιστικά από τα ελλη-
νικά. Και έχουµε τους Έλληνες αγρότες να προσπαθούν να
στραφούν τώρα στα φωτοβολταϊκά, γιατί και εµείς οι ίδιοι τους
ωθούµε και λέµε ότι αφήστε την πρωτογενή παραγωγή, στρα-
φείτε στα φωτοβολταϊκά. 

Είπε ο κύριος Υπουργός ότι µόνο τετρακόσιες χιλιάδες στρέµ-

µατα είναι από τα δέκα  εκατοµµύρια. Δεν έχει σηµασία. Αύριο
θα είναι όλα. Όταν βλέπουν ότι δεν έχουν τη δυνατότητα να πα-
ράγουν, θα είναι όλα αύριο. Και δεν ξέρω αν είναι και τόσα. Περ-
νάς να πας στη Θεσσαλονίκη και βλέπεις µόνο φωτοβολταϊκά και
ανεµογεννήτριες στα βουνά. 

Μας είπε ο εισηγητής της Πλειοψηφίας ότι «κύριοι, γιατί µι-
λάτε, αφού έχει ψηφιστεί ότι στα δάση ούτως ή άλλως µπορούν
να µπουν ανεµογεννήτριες, οπότε δεν έχει να κάνει µε το αν τα
κάψουν κ.λπ.;». 

Όχι, κύριοι. Πείτε µου εσείς έναν τρόπο που µπορούν να
µπουν ανεµογεννήτριες σε ένα δάσος. Πώς θα ανοίξεις τον κρα-
τήρα, που είναι σαν την Αίθουσα αυτή, για µία ανεµογεννήτρια
για να την τσιµεντώσεις; Μέσα στο δάσος, ανάµεσα στα δέντρα;
Πώς θα φτάσει η νταλίκα, η οποία τραβάει εκατό µέτρα πτερύγιο;
Θα µπει µέσα στο δάσος; Στρίβει µέσα στο δάσος και πηγαίνει;
Για πείτε µου. Εκτός κι αν είναι αόρατοι και περνάνε µε τρόπο
που ξεπερνάνε τα δέντρα και ξαναϋπάρχουν τα δέντρα. Δεν
υπάρχει αυτό. Πρέπει να υπάρξει αφαίρεση των δέντρων, αφαί-
ρεση των δασών, για να µπουν ανεµογεννήτριες. Εγώ δεν έχω
δει σε κάνα δάσος να µπαίνει φυτευτή ανεµογεννήτρια µέσα. Αν
το δείτε, πείτε µου να πάω να το θαυµάσω. 

Είναι ένα επιχείρηµα το οποίο το ακούω κατά καιρούς. Ψηφί-
στηκε τότε από το Σ.τ.Ε., για να υπάρξει σαν επιχείρηµα. Αλλά,
είναι µια βλακεία, δεν είναι επιχείρηµα αυτό. 

Όσον αφορά τη διαχείριση των στερεών αποβλήτων σε όλες
τις περιφέρειες, στο Βόρειο Αιγαίο, την Περιφέρεια Κρήτης, την
Περιφέρεια Μακεδονίας, είδαµε ότι οι φορείς που ήρθαν από
όλους τους δήµους, από τον Δήµο Χανιών, από τη Θεσσαλονίκη
ο πρώην Δήµαρχος, ο κ. Γρίβας, είχαν µεγάλες αντιρρήσεις, ει-
δικά στο θέµα της διαχείρισης από τους ΦΟΔΣΑ και την αφαί-
ρεση αρµοδιοτήτων από τους µικρούς δήµους σε µία µεγάλη
επικεντρωµένη προσπάθεια να τα διαχειρίζονται κάποιοι πιο κεν-
τρικοί φορείς. Και είναι αρνητικοί σε αυτό. Και είναι η πραγµατι-
κότητα, γιατί είναι πολύ δύσκολο πλέον. Εδώ δεν µπορούν να τα
βγάλουν πέρα οι δήµοι µόνοι τους. 

Για εµάς, θα πρέπει να υπάρξει µια χρηµατοδότηση στον πιο
µικρό δήµο, να υπάρχει σοβαρή διανοµή χρηµάτων γι’ αυτό το
θέµα και όχι να πηγαίνουν σε µία κεντρική διοίκηση η οποία θα
διαχειρίζεται αυτή την ιστορία. Βλέπουµε ότι οι άνθρωποι οι
οποίοι το ζουν στο «πετσί» τους, ο Δήµαρχος Χανίων, οι δήµαρ-
χοι στη βόρεια Ελλάδα, είπαν ότι είναι αντίθετοι σε αυτό. 

Σχετικά µε τις ανεµογεννήτριες που βάζουµε παντού, υπάρχει
µεγάλη αµφισβήτηση για το ότι δεν προσφέρουν στο περιβάλ-
λον. Επιπλέον, επικρατεί µία άποψη πλέον ότι επιφέρουν και
ζηµία στο περιβάλλον. 

Είπα στην επιτροπή ότι διάβασα µια µελέτη του Χάρβαρντ, την
οποία ο κύριος Υπουργός δεν δέχτηκε καν -είπε ότι είναι αστει-
ότητες-, που λέει ότι αυξάνουν τη θερµοκρασία του εδάφους
από ένα έως ενάµιση βαθµό. Είναι µια αµερικάνικη µελέτη επι-
στηµόνων του Χάρβαρντ. 

Τώρα αρχίζουν και κάνουν τέτοιες µελέτες, τις οποίες βέβαια
οι «πράσινοι σταυροφόροι» της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε «σηµαι-
οφόρο» την κ. Φον ντερ Λάιεν -έχει πάρει την πράσινη «σηµαία»
και την ανεµίζει-, δεν τις δέχονται, αλλά δεν έχουν επιχειρήµατα
να µας πουν το αντίθετο. 

Καταστρέφουν την επικονίαση; Καταστρέφουν τα πτηνά; Σκο-
τώνουν ένα σωρό οργανισµούς που πετάνε; Δηµιουργούνται
αυτοί οι ανεµοστρόβιλοι που διώχνουν ένα σωρό οργανισµούς;
Έχει µειωθεί στο µισό η παραγωγή των µελισσών, οι οποίες βοη-
θούν στην επικονίαση. Έχουµε µελέτη για το αντίθετο; Δεν
έχουµε καµµία. Έχουµε µελέτες από τις ίδιες τις εταιρείες, που
είναι φυσικά οι ανάδοχοι, οι οποίες λένε ότι κάνουν καλό στο πε-
ριβάλλον και µας δίνουν και ενέργεια. 

Πάµε τώρα στην αυτοδιαχείριση. Οι ενεργειακές κοινότητες
που ήρθαν εδώ - δύο είδαµε, µία από τη βόρειο Ελλάδα, από τη
δυτική Μακεδονία, και µία από την Κρήτη- µας λένε ότι µπορεί
να διαχειριστεί µία κοινότητα την κατανάλωση αυτή, την παρα-
γωγή του ρεύµατος κ.λπ.. 

Γιατί δεν δίνουµε τη δυνατότητα σε πολλές ενεργειακές κοι-
νότητες πολιτών να φτιάξουν αυτή την παραγωγή ρεύµατος και
να τη χρησιµοποιήσουν και στους αγρούς τους και παντού; Εί-
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µαστε η χώρα που σε ιδιωτικό προσπορισµό παραγωγής ρεύµα-
τος είµαστε µόνο το 6% των πολιτών. Η Γερµανία, που κόπτεται
γι’ αυτά, έχει 60%. Γιατί δεν δίνουµε τη δυνατότητα στους πολί-
τες να παράγουν ρεύµα στο σπίτι τους, ειδικά στην επαρχία; 

Για να αρχίσουµε από εκεί, για να εγκαταστήσουν ένα καλό
σύστηµα, θέλουν τουλάχιστον 10.000 ευρώ. Δεν πρέπει να τους
δώσουµε τη δυνατότητα; Δεν πρέπει, έστω µε δυνατότητα επι-
χορήγησης ή αυτά τα ταµεία ανάπτυξης της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης κ.λπ., να βοηθήσουν τους Έλληνες να αποκτήσουν αυτή τη
δυνατότητα; 

Επιπλέον, πρέπει να κοιτάξουµε για παραγωγή ενέργειας στα
υδροηλεκτρικά µας εργοστάσια. Η Μεσοχώρα, που την αναφέ-
ραµε, γιατί δεν λειτουργεί; Για είκοσι χρόνια πληρώνουµε 20 εκα-
τοµµύρια τον χρόνο για συντήρηση. Γιατί δεν λειτουργεί η
Μεσοχώρα; 

Το φράγµα της Μεσοχώρας λένε ότι θα έφερνε ηλεκτροδό-
τηση σε δύο µεγάλες πόλεις. Γιατί λοιπόν δεν τη χρησιµοποι-
ούµε; Λέµε ότι τώρα αρχίζει να λείπει νερό για να χρησιµοποιηθεί
στα υδροηλεκτρικά εργοστάσια. 

Δείτε το παράδειγµα του Ισραήλ, κύριοι: Αφαλάτωση του
νερού µε αντίθετη ώσµωση, που βγάζει τελείως τα άλατα. Το
90% του ύδατος που το Ισραήλ καταναλώνει, αρδεύει και πίνει
είναι από τη θάλασσα. Και το Ισραήλ έχει γίνει η πιο εύφορη πε-
ριοχή εκεί και εµείς καθόµαστε και τους κοροϊδεύουµε. 

Το πανεπιστήµιο Μπεν Γκουριόν έχει κάνει µελέτη και παράγει
επιστήµονες ειδικούς στην αφαλάτωση του νερού. Γιατί εµείς
δεν στέλνουµε τρεις επιστήµονες καθηγητές εκεί τρία χρόνια, να
δουν τι γίνεται και να γεµίσουµε τα νησιά µας µε νερό µέσω αφα-
λατώσεων ως τρόπο παραγωγής νερού; 

Οι Εβραίοι είναι ηλίθιοι; Είναι πρωτοπόροι τεχνολογικά σε όλα.
Γιατί δεν ακολουθούµε τα καλά τους, να δούµε ό,τι µπορεί να
µας προσφέρουν; Κοιτάµε µόνο τι κακό υπάρχει εκεί. 

Θα λύσουµε το πρόβληµα της λειψυδρίας. Μόνο να πω ότι τα
νησιά δεν έχουν νερό. Γεµίζουν και µε εκατοµµύρια τουρίστες,
που το καταναλώνουν αφειδώς. Να χρεώσουµε και τους τουρί-
στες 10 ευρώ για κατανάλωση τον καθένα, παρεµπιπτόντως,
γιατί θα βγάλουµε και χρήµατα. 

Στα άλλα θέµατα του νοµοσχεδίου, όσον αφορά τους Οργανι-
σµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, πιστεύουµε ότι θα πρέπει να
υπάρξει η δυνατότητα να ενεργούν, όπως είπα αρχικά, γιατί είναι
οι µόνοι που είναι κοντά στο πρόβληµα. Δεν έχουµε µόνο µεγά-
λους Δήµους, Θεσσαλονίκη, Ηράκλειο, Χανιά, κ.λπ.. Έχουµε και
τους µικρότερους δήµους, οι οποίοι δεν µπορούν να µπουν στη
γραφειοκρατία της αναµονής από την κεντρική διοίκηση των ΟΤΑ
να παίρνουν κάποια βοήθεια, κάποια «ζητιανιά» πολλές φορές,
για να διαχειριστούν τα απόβλητα ή για να κάνουν διάφορα έργα
τα οποία χρειάζονται εκεί. Εµείς πιστεύουµε ότι οι τοπικοί δήµοι,
οι περιφέρειες, πρέπει να βοηθηθούν. Αυτό είναι το σηµαντικό
στην αυτοδιοίκηση και τη λειτουργία ενός κράτους. 

Όσον αφορά το Ηλεκτρονικό Μητρώο Αποβλήτων, κυρώσεις,
υπόχρεοι φορείς κ.λπ., αυτά όλα είναι ρυθµιστικά άρθρα, εφαρ-
µοστικά. Και να δούµε τι θα γίνει στο τέλος. 

Βλέπουµε νοµοσχέδια µε εβδοµήντα άρθρα και στην ουσία
τρία είναι αρκετά από αυτά για να λύσουν το πρόβληµα. Αν θέ-
λουµε να φτιάξουµε ενέργεια προσιτή σε όλους, µπορούµε να
το κάνουµε. Υπάρχουν τρόποι. 

Θα σταθώ στο άρθρο 72, όπου είµαστε υπέρ της δυνατότητας
του Δήµου Γαλατσίου να φτιάξει αυτή την υπέρβαση εκεί στο
αθλητικό κέντρο. Επειδή προσωπικά γνωρίζω το πώς λειτουργεί
ο δήµος εκεί και πώς ασχολείται µε τις γύρω περιφέρειες και τον
αθλητισµό, είµαστε υπέρ αυτού. 

Κάποια άρθρα καλά από εδώ µέσα θα τα στηρίξουµε. Τα υπό-
λοιπα άρθρα δυστυχώς δεν µπορούµε να τα στηρίξουµε και θα
πάµε αντίθετα, θα πάµε κατά. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώθηκαν οι
παρεµβάσεις των εισηγητών και ειδικών αγορητών. 

Πριν περάσουµε, όπως γνωρίζετε, στη συζήτηση του αιτήµα-
τος αντισυνταγµατικότητας που κατέθεσε η Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΠΑΣΟΚ, επιτρέψτε µου να εγκρίνουµε µια άδεια ολι-

γοήµερης απουσίας στο εξωτερικό που ζητεί ο Βουλευτής κ. Σι-
µόπουλος από 7 έως και 8 Νοεµβρίου και στη συνέχεια από 19
έως 21 Νοεµβρίου. 

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Οπότε, συνεχίζουµε και εισερχόµαστε στη συζήτηση του αιτή-

µατος αντισυνταγµατικότητας. 
Κύριε Δουδωνή, προβάλατε αντιρρήσεις αντισυνταγµατικότη-

τας ως Κοινοβουλευτική Οµάδα. Ζητήσατε να αποφανθεί η
Βουλή, εφαρµόζοντας το άρθρο 100 παράγραφος 2 του Κανονι-
σµού της Βουλής. 

Ενηµερωτικά επαναλαµβάνω ότι δικαίωµα λόγου έχετε εσείς,
ο λέγων, ο αντιλέγων από τη µεριά της πλειοψηφούσας Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας, οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµά-
δων ή οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και οι αρµόδιοι
Υπουργοί. Ο χρόνος που έχετε είναι πέντε λεπτά. Θερµή παρά-
κληση να τηρηθεί ο χρόνος όσο περισσότερο γίνεται. Βέβαια, κα-
τανοώ ότι δεν πρόκειται να τηρηθεί, αλλά, σας παρακαλώ, να
δείξετε µια αυτοσυγκράτηση, διότι γνωρίζετε ότι ο κατάλογος
των οµιλητών είναι µεγάλος. 

Οπότε, δίνουµε τώρα τον λόγο στον λέγοντα, στον κ. Δου-
δωνή. 

Ορίστε, κύριε Δουδωνή, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Υποβάλαµε ένσταση αντισυνταγµατικότητας κατά του άρθρου

13 του παρόντος νοµοσχεδίου, µε το οποίο δύναται να ανατεθεί
από τον Υπουργό στον γενικό γραµµατέα οποιοδήποτε µέτρο,
όπως λέει, κάθε πρόβλεψη που αφορά τη διαχείριση των αστικών
αποβλήτων. Όπως καταλαβαίνετε, πρόκειται για µια εξαιρετικά
γενική διάταξη και ως εκ τούτου, πρέπει να αναφερθούµε πρώτα
στην διάταξη του Συντάγµατος. 

Το άρθρο 102, λοιπόν, του Συντάγµατος λέει τα εξής: «Η διοί-
κηση των τοπικών υποθέσεων ανήκει στους Οργανισµούς Τοπικής
Αυτοδιοίκησης πρώτου και δεύτερου βαθµού. Υπέρ των Οργανι-
σµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης συντρέχει τεκµήριο αρµοδιότητας
για τη διοίκηση των τοπικών υποθέσεων.». Άρα, για τις τοπικές
υποθέσεις αρµόδια κατά τεκµήριο είναι τα όργανα των Οργανι-
σµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Αυτό είναι το πρώτο σηµείο.

Δεύτερο σηµείο. Έχουµε την αρχή της εγγύτητας, η οποία
αποτελεί αρχή τόσο του Ενωσιακού όσο και του Εθνικού Δικαίου.
Και για του λόγου το αληθές, αποτυπώνεται στο Ελληνικό Δίκαιο
στο άρθρο 16 του ν.4042/2012 που αποτελεί µεταφορά της οδη-
γίας 2008/98 της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Εκεί, λοιπόν, λέγεται
σαφώς ότι για τα απόβλητα, αλλά και γενικότερα για την περι-
βαλλοντική πολιτική κινείται η Ευρωπαϊκή Ένωση και τα κράτη-
µέλη µε βάση την αρχή της εγγύτητας, κάτι που σηµαίνει όσο το
δυνατόν πιο κοντά στον πολίτη. Ταυτοχρόνως δε, ο εν λόγω
νόµος, στην πραγµατικότητα δηλαδή η οδηγία, λέει κατά το δυ-
νατόν πλησιέστερα προς τον τόπο παραγωγής των αποβλήτων. 

Αντίθετα εδώ έχουµε µια εξαιρετικά ανοιχτή διάταξη που µε-
ταφέρει όλες τις αρµοδιότητες για κάθε ζήτηµα για τη διαχείριση
των αστικών αποβλήτων στον γενικό γραµµατέα. Ταυτοχρόνως,
έχουµε τις διατάξεις των άρθρων 3 έως 6, οι οποίες οδηγούν σε
συνενώσεις των ΦΟΔΣΑ και οι συνενώσεις αυτές σε πολλές πε-
ριπτώσεις, όταν αφορούν και σε νησιωτικές περιοχές, οδηγούν
και σε άτοπα. Τι πάει να γίνει, δηλαδή, συνένωση Λέσβου-Χίου;
Θα µεταφέρονται τα απόβλητα µε το πλοίο από τη Χίο στη
Λέσβο; Ποια είναι η λογική πίσω από αυτή τη ρύθµιση;

Ωστόσο, τη λογική θα σας την πω εγώ. Πρόκειται για µια υπερ-
συγκεντρωτική λογική, όπου όλα πηγαίνουν στην κεντρική κυ-
βέρνηση. Είναι µια λογική κατά την οποία δεν υπάρχει εµπιστο-
σύνη στην αυτοδιοίκηση. Μάλιστα, δεν υπάρχει εµπιστοσύνη –
προσέξτε, κύριε Πρόεδρε!- σε ένα συλλογικό αιρετό όργανο και
αφαιρείται η αρµοδιότητα αυτή από την κεντρική κυβέρνηση και
πηγαίνει σε ένα διορισµένο όργανο, όπως είναι ο γενικός γραµ-
µατέας του Υπουργείου. Αυτό αντιβαίνει ευθέως στη διάταξη του
άρθρου 102, αλλά είναι και αντίθετο προς το Ενωσιακό Δίκαιο
και την αρχή της εγγύτητας. 

Υπήρχε µια διάταξη, η ισχύουσα διάταξη, που προέβλεπε τέ-
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τοιες δυνατότητες κατ’ εξαίρεση. Όλο το επιπλέον, δηλαδή όλη
αυτή η ανοιχτή δυνατότητα του να συγκεντρώνεται η εξουσία
στον γενικό γραµµατέα του Υπουργείου, υπερβαίνει την αρχή
της αναλογικότητας. Καθιστά την εξαίρεση κανόνα και ταυτο-
χρόνως δεν προβλέπει ούτε αυστηρές προϋποθέσεις για τη µε-
ταφορά της αρµοδιότητας ούτε χρονικούς περιορισµούς.
Προσέξτε, αυτό που λέω είναι σηµαντικό εν όψει της αρχής της
αναλογικότητας. Όταν έχεις µια δυνητική µεταφορά αρµοδιότη-
τας από την τοπική αυτοδιοίκηση στην κεντρική διοίκηση και δη
σε ένα διορισµένο όργανο, πρέπει να προβλέπεις αυστηρές προ-
ϋποθέσεις και χρονικούς περιορισµούς. Τίποτα από αυτά τα δύο
δεν συµβαίνει εδώ. 

Όµως, εδώ έχουµε ένα κλασικό παράδειγµα υπερσυγκέντρω-
σης αρµοδιοτήτων, ένα παράδειγµα που αντιβαίνει τόσο στο ενω-
σιακό κεκτηµένο όσο και στο Συνταγµατικό µας Δίκαιο και τη
συνταγµατική µας παράδοση, αν θέλετε. Είναι µια λογική, κύριε
Πρόεδρε, «αποφασίζοµεν και διατάσσοµεν». Είναι µια λογική
υπερσυγκεντρωτικού, επαναλαµβάνω, κράτους. Μάλιστα, νοµίζω
ότι εδώ φαίνεται και η διαφορά της αντίληψής µας. Εµείς ως
ΠΑΣΟΚ έχουµε άλλη αντίληψη για την τοπική αυτοδιοίκηση. Θέ-
λουµε την τοπική αυτοδιοίκηση να είναι δίπλα στον πολίτη και οι
αρµοδιότητές της να σέβονται την αρχή της εγγύτητας, τις ενω-
σιακές και συνταγµατικές αρχές, γιατί η αποτύπωση αυτής της γε-
νικής αρχής είναι στην πραγµατικότητα και η διάταξη του άρθρου
102. Διότι οι αρχές υπάρχουν πριν κατοχυρωθούν σε ένα νοµοθέ-
τηµα. Υπάρχουν και γίνονται κοµµάτι του ενωσιακού κεκτηµένου
µε την οδηγία. Έχουµε, λοιπόν, υπερσυγκέντρωση στην κεντρική
διοίκηση και αφαίρεση αρµοδιοτήτων από την τοπική αυτοδιοί-
κηση.

Αυτή η κίνηση, λοιπόν, δεν µπορεί παρά να µας βρίσκει αντίθε-
τους, γιατί είναι αντίθετη τόσο προς το ίδιο το Σύνταγµα όσο και
προς τις γενικές αρχές του Συνταγµατικού µας Δικαίου, αλλά και
προς τις γενικές αρχές του Ενωσιακού µας Δικαίου και προς τις
ενωσιακές διατάξεις της οδηγίας 2008/98 που σας ανέφερα.

Εµείς, επειδή είµαστε η Αντιπολίτευση για το συγκεκριµένο, δεν
λέµε γενικότητες. Έχουµε καταθέσει µια υπεραναλυτική ένσταση
αντισυνταγµατικότητας και αντίθεσης προς το Ενωσιακό Δίκαιο
και καλώ τη Βουλή να λάβει γνώση και να τη µελετήσει, αλλά ιδίως
καλώ την Κυβέρνηση να τη λάβει πολύ σοβαρά υπ’ όψιν. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, λοιπόν, θεωρούµε τη διάταξη
του άρθρου 13 αντισυνταγµατική και γι’ αυτό καταθέσαµε έν-
σταση αντισυνταγµατικότητας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Πλεύρης ως αντιλέγων από τη Νέα Δη-

µοκρατία. 
Ορίστε, κύριε Πλεύρη, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι προφανές ότι η

ένσταση αντισυνταγµατικότητας την οποία έχει υποβάλει η Κοινο-
βουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ δεν εδράζεται στο Σύνταγµα.
Οφείλω να πω ότι είναι η µόνη Κοινοβουλευτική Οµάδα που κατέ-
θεσε ένσταση αντισυνταγµατικότητας. Μπορεί να υποστηριχθεί,
αλλά είναι από τις φορές που η άλλη Αντιπολίτευση δεν κατέθεσε
κάποιο κείµενο για να θέσει θέµα αντισυνταγµατικότητας.

Πάµε πρώτα στο άρθρο 102. Όσον αφορά στο άρθρο 102, η
παράγραφος 1 δεν έχει µόνο το πρώτο εδάφιο, αξιότιµε κύριε συ-
νάδελφε, αλλά έχει και το δεύτερο εδάφιο, το οποίο αναφέρει
ρητώς ότι µε νόµο καθορίζεται ο επιµερισµός αυτών των αρµοδιο-
τήτων. Έχουµε εδώ παραβίαση του τεκµηρίου ότι οι τοπικές υπο-
θέσεις ανήκουν στην τοπική αυτοδιοίκηση; Όχι! 

Στην πραγµατικότητα και η προϊσχύουσα διάταξη έδινε τη δυ-
νατότητα στην κεντρική διοίκηση να µπορεί να παρέµβει κάτω από
όρους και προϋποθέσεις. Μάλιστα, κύριε συνάδελφε, αν δείτε τη
σελίδα 12 της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, θα δείτε ότι
αναφέρεται στις εξής αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας. Στην απόφαση 2285/2022 και στην απόφαση 296/2024 µε
τις οποίες κρίθηκε ότι οι συγκεκριµένες δυνατότητες παρέµβασης
της κεντρικής εξουσίας στα θέµατα τοπικής αυτοδιοίκησης στον
βαθµό που έχουν χαρακτηριστικά εκτάκτου και είναι για συγκεκρι-
µένο χρονικό διάστηµα είναι σύµφωνες µε το Σύνταγµα. Μάλιστα,

αναφέρει ότι από τα ανωτέρω συνάγεται πως οι αναφερόµενες
προϋποθέσεις, δηλαδή οι προϋποθέσεις που ορίζει το Σ.τ.Ε., πρέ-
πει να τηρούνται εν προκειµένω και κατά την εφαρµογή της υπό
ψήφιση διάταξης. 

Τι κάνει η συγκεκριµένη διάταξη; Ας δούµε δύο θέµατα, ώστε
να διαπιστώσουµε αν πρόκειται για χαρακτηριστικά παρέµβασης
σε τοπικά θέµατα τα οποία άπτονται του τεκµηρίου της τοπικής
αυτοδιοίκησης ή αν πρόκειται για θέµατα στα οποία θα πρέπει να
υπάρχει η δυνατότητα παρέµβασης στην κεντρική εξουσία.

Φαντάζοµαι ότι στην πρώτη περίπτωση δεν µπορεί να διαφωνή-
σει κανείς ότι όταν πρέπει να αντιµετωπιστούν ζητήµατα που επι-
φέρουν άµεσο κίνδυνο για την υποβάθµιση του περιβάλλοντος ή
απειλούν τη δηµόσια υγεία και εφόσον τα µέτρα τα οποία έχει
πάρει η τοπική αυτοδιοίκηση δεν ευσταθούν, τότε θα πρέπει να
υπάρχει η δυνατότητα να παρέµβει η κεντρική διοίκηση. Να σας
πω ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα πάλι τοπικού θέµατος που το
αντιµετωπίσαµε και όλοι αναρωτιόντουσαν τι κάνει η Κυβέρνηση.
Θυµάστε τη λίµνη Κάρλα µε τα ψάρια; Τοπική αυτοδιοίκηση; Πε-
ριφέρεια! Εκεί δεν λέγατε όλοι εσείς εδώ «τι κάνει η Κυβέρνηση
για να αντιµετωπίσει το θέµα;». Προφανώς! Άρα, εδώ θα έπρεπε
να υπάρχει µια ρύθµιση. Εκεί θα έλεγε κανείς ότι είναι αντισυνταγ-
µατική η οποιαδήποτε δράση της Κυβέρνησης;

Στο δεύτερο σκέλος υπάρχει πάλι ένας πλήρης περιορισµός. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Είναι ακατάληπτο, κύριε Πλεύρη!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ερχόµαστε εδώ και λέµε ότι στις έκτα-

κτες ανάγκες έχουµε δηµόσια υγεία. Θυµάστε τι γινόταν µε τα
σκουπίδια στην Πελοπόννησο, όπου η τοπική αυτοδιοίκηση στον
Πύργο δεν µπορούσε να αντιµετωπίσει το θέµα; Δεν ήταν µια έκτα-
κτη περίπτωση δηµόσιας υγείας που το προηγούµενο καθεστώς
έδινε αυτή τη δυνατότητα; Τι επιπλέον γίνεται τώρα στην πραγµα-
τικότητα; Γιατί πάλι υπήρχε φορέας του Υπουργείου που έκανε
την παρέµβαση. Τώρα δίνεται η δυνατότητα µε απόφαση του
Υπουργού να µπορέσει να υλοποιηθεί αυτό από τον γενικό γραµ-
µατέα. 

Και πάµε τώρα στο δεύτερο σκέλος. Θεωρείτε ότι είναι τοπικό
ζήτηµα η αποτροπή της µη νόµιµης συσσώρευσης αποβλήτων, τη
στιγµή που η τοπική αυτοδιοίκηση δεν θα έχει πάρει τα κατάλληλα
µέτρα ή τη στιγµή που αυτά τα µέτρα δεν επαρκούν;

Θέλετε, δηλαδή, την περίπτωση που ζήσαµε στον Πύργο να την
παρακολουθούσε η κεντρική διοίκηση, όταν δεν µπορούσε η το-
πική αυτοδιοίκηση να αντιµετωπίσει το θέµα; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Έκανε κάτι η κεντρική διοίκηση;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Πάµε στο επόµενο τώρα. Εάν επαπει-

λείται πρόστιµο και πρέπει να συµµορφωθούµε στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή και δεν συµµορφώνεται η τοπική αυτοδιοίκηση και ο Έλ-
ληνας φορολογούµενος θα κληθεί να πληρώσει πρόστιµο, εκεί
πρέπει να το παρακολουθεί η κεντρική διοίκηση; 

Συνεπώς, οι παρεµβάσεις οι οποίες γίνονται στη συγκεκριµένη
διάταξη συνάδουν απόλυτα µε το πνεύµα της προηγούµενης διά-
ταξης. Αναφέρονται σε εξαιρετικές και έκτακτες περιπτώσεις ή σε
συγκεκριµένες που δεν έχουν ληφθεί τα απαιτούµενα µέτρα. Και
είναι βέβαιο, επειδή είπε ο αξιότιµος συνάδελφος και για το θέµα
της αναλογικότητας, ότι είναι απολύτως αναλογικές και ως προς
τη χρονική διάρκεια την οποία λέτε που ούτε η προηγούµενη διά-
ταξη που κρίθηκε συνταγµατική έβαζε χρονικό περιορισµό. Εξυ-
πακούεται ότι αυτή η χρονική διάρκεια συνδέεται µε την
αντιµετώπιση των θεµάτων που έθετε η συγκεκριµένη ρύθµιση. 

Θα σας φέρω ένα παράδειγµα. Αν σε έναν δήµο δεν µπορεί να
γίνει συλλογή απορριµµάτων και υπάρχει για ένα χρονικό διά-
στηµα κίνδυνος, θα πάει, θα παρέµβει, θα µαζευτούν τα απορρίµ-
µατα και προφανώς µετά δεν συνεχίζεται. Αν επαπειλείται
συµµόρφωση, θα γίνουν οι απαιτούµενες πράξεις και θα παρθούν
τα µέτρα που πρέπει να πάρει η κεντρική διοίκηση προκειµένου
να συµµορφωθούµε µε τις επιταγές της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.
Δεν τίθεται κανένα απολύτως θέµα αντισυνταγµατικότητας µε το
άρθρο 102. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ακόµη και από τη γραµµατική διατύπωση –και κλείνω, κύριε
Πρόεδρε- της συγκεκριµένης διάταξης, από τη στιγµή που παρ’
όλο που υπάρχει τεκµήριο, µε νόµο ορίζονται οι προϋποθέσεις,
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το ίδιο το Σύνταγµα έχει δώσει αυτήν την εξουσιοδότηση στον
απλό νοµοθέτη προκειµένου να κρίνει συγκεκριµένες περιπτώ-
σεις στις οποίες δεν θα πρέπει να έχει την αποκλειστική αρµο-
διότητα η τοπική αυτοδιοίκηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Θα δώσουµε τώρα τον λόγο στους Κοινοβουλευτικούς Εκπρο-

σώπους. Θα ξεκινήσουµε µε τον κ. Κόκκαλη και µετά θα πάµε
στο ΠΑΣΟΚ. Θα πάµε µε την κανονική σειρά. Μετά τους Κοινο-
βουλευτικούς Εκπροσώπους θα κλείσει ο κύριος Υπουργός.

Ορίστε, κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη συγκεκριµένη διάταξη µε-

ταφέρονται οι αρµοδιότητες στη διαχείριση αποβλήτων στον Γε-
νικό Γραµµατέα του Υπουργείου Εσωτερικών. Εν προκειµένω
έχει κατατεθεί µία ένσταση αντισυνταγµατικότητας της συγκε-
κριµένης διάταξης για τους λόγους που αναφέρονται στην έν-
σταση τη συγκεκριµένη.

Για να µπορέσει κάποιος να βγάλει ένα ασφαλές συµπέρασµα
για το εάν αυτή η διάταξη προσκρούει ευθέως στο Σύνταγµα,
πρέπει να γνωρίζει ποιες είναι οι διατάξεις οι οποίες προστα-
τεύουν το συγκεκριµένο αγαθό. Πρώτον, είναι η διάταξη του άρ-
θρου 102, παράγραφος 1 του Συντάγµατος, η οποία ευθέως
αναφέρει ότι η διοίκηση των τοπικών υποθέσεων ανήκει στους
ΟΤΑ Α’ και Β’ Βαθµού. Υπέρ των ΟΤΑ συντρέχει τεκµήριο αρµο-
διότητας. Συνεπώς, το Σύνταγµα ευθέως παρέχει µια αρµοδιό-
τητα στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης Α’ και Β’
Βαθµού να διαχειρίζονται τις τοπικές υποθέσεις. 

Εν συνεχεία, µετά το Σύνταγµα υπάρχει και άλλο νοµικό πλαί-
σιο το οποίο αναφέρεται στη διαχείριση των αποβλήτων και είναι
ο ν.4042/2012 µε το άρθρο 16, ο οποίος ενσωµάτωσε µια συγκε-
κριµένη οδηγία. Ενδεικτικό για να µπορέσει κάποιος να βγάλει
ασφαλές συµπέρασµα είναι ότι αυτός ο νόµος στο συγκεκριµένο
άρθρο αναφέρει δύο λέξεις, πρώτον «γεωγραφικές συνθήκες»
και, δεύτερον, «πλησιέστερες κατάλληλες εγκαταστάσεις».

Εκ των ως άνω προκύπτει ότι και ο κοινός και ο συνταγµατικός
νοµοθέτης έδωσαν έναν ιδιαίτερο τοπικό χαρακτήρα στη διαχεί-
ριση των αποβλήτων. Συνεπώς, το κρίσιµο είναι ποιες θεωρούν-
ται τοπικές υποθέσεις. Οι τοπικές υποθέσεις είναι αυτές οι
οποίες εξετάζονται, αποφασίζονται ή οφείλουν να αποφασίζονται
από τις τοπικές κοινωνίες διά των οργάνων τους και, δεύτερον,
µε κριτήρια που προσιδιάζουν στην τοπικότητα. Δηλαδή, αυτά
τα κριτήρια να µην προσβάλλουν την περιφέρεια ή την επικρά-
τεια, την κρατική εξουσία την ευρύτερη.

Εν προκειµένω, ο νοµοθέτης ευθέως έδωσε την έννοια της το-
πικής υπόθεσης όπως περιγράφεται και στο Ενωσιακό Δίκαιο και
η συγκεκριµένη διάταξη εκτός από την αρχή της εγγύτητας πα-
ραβιάζει και την αρχή της προτεραιότητας, την οποία έχουν οι
ΟΤΑ, οι δήµοι, στη διαχείριση των τοπικών υποθέσεων. Εκτός εάν
θεωρείτε ότι η διαχείριση απορριµµάτων δεν είναι τοπική υπό-
θεση. Πρέπει, όµως, να επιχειρηµατολογήσετε. Εάν θεωρείτε ότι
η διαχείριση των αποβλήτων απορριµµάτων δεν θεωρείται τοπική
υπόθεση, τότε ίσως να λέγαµε ότι αυτή η διάταξη είναι σύµφωνη
µε το Σύνταγµα. Ειδεµή είναι ευθέως συνταγµατική και για τους
επιπλέον λόγους τους οποίους προσθέσαµε. 

Και επειδή άκουσα το παράδειγµα µε τα νεκρά ψάρια στον Πα-
γασητικό, να θυµίσω ότι η Κυβέρνησή σας κατήργησε τον φορέα
για την Κάρλα, στον όποιο συµµετείχαν και η περιφέρεια και οι
δήµοι. Συνεπώς, αυτό το παράδειγµα ήταν τουλάχιστον ατυχέ-
στατο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Και στον Θερµαϊκό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Και στον Θερµαϊκό.
Την ένσταση αντισυνταγµατικότητας την υπερψηφίζουµε και

για τους λόγους τους οποίους επιπλέον αναφέραµε.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε και τον

λόγο έχει ο κ. Μάντζος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΠΑΣΟΚ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θεωρώ ότι ο συνάδελφος Παναγιώτης Δουδωνής ως λέγων

της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας υποστήριξε µε ενάργεια και
πληρότητα και τεκµηρίωσε σε νοµικό και συνταγµατικό επίπεδο
την ένσταση την οποία έχουµε εγείρει βάσει του άρθρου 100 του
Κανονισµού της Βουλής σε σχέση µε το άρθρο 13 και την ευθεία
αντίκρουση αυτού στο άρθρο 102 παράγραφος 1 του Συντάγµα-
τος και στο τεκµήριο της αρµοδιότητας των Οργανισµών Τοπικής
Αυτοδιοίκησης στις τοπικές υποθέσεις, αλλά ιδίως και στην ευ-
ρωπαϊκή αρχή της εγγύτητας η οποία πρέπει να διαπνέει και να
διέπει κάθε νοµοθετική ρύθµιση η οποία αναφέρεται ακριβώς σε
κατ’ εξοχήν τοπικές υποθέσεις. 

Για την αρχή της εγγύτητας σωστά ειπώθηκε ότι έχει ενσωµα-
τωθεί ήδη από το 2012, δώδεκα χρόνια τώρα, στην ελληνική νο-
µοθεσία µε τον ν.4042 µε τον οποίο ενσωµατώθηκε στην
ελληνική έννοµη τάξη η οδηγία 2008/98. Και γιατί ακριβώς επι-
µένουµε στην ανάγκη της τοπικότητας, ενός ζητήµατος κρίσιµου
όπως η διαχείριση των αποβλήτων; Διότι συνδέονται, συνέχονται
µε µια εδαφική περιφέρεια στην οποία ακριβώς παράγονται. Και
εκεί ακριβώς υπεισέρχονται ζητήµατα λειτουργικά, πρακτικά, επι-
χειρησιακά σε σχέση µε τη µεταφορά των αποβλήτων, σε σχέση
µε τη διαχείριση των στερεών αποβλήτων. Και εκεί ακριβώς
εξαντλείται και η υπόθεση της αντισυνταγµατικότητας στο
άρθρο 102 του Συντάγµατος. Το να παίρνει κανείς από την το-
πική αυτοδιοίκηση µια κατ’ εξοχήν τοπική υπόθεση και να την
αποδίδει στην κεντρική διοίκηση είναι µια στρεβλή νοµική πρα-
κτική, ευθέως αντισυνταγµατική και πολιτικά εσφαλµένη, διότι
διαρρηγνύει τον σύνδεσµο µεταξύ του τόπου στον οποίο αφορά
αυτή η υπόθεση και των οργάνων τα οποία θα κληθούν µε δηµο-
κρατική λογοδοσία και ευθύνη να χειριστούν αυτήν την υπόθεση.

Εκεί ακριβώς έρχεται το πολιτικό, στο οποίο θα σταθώ περισ-
σότερο, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Ποιος
είναι αυτός ο οποίος τελικά θα κρίνει αν ένας δήµος έχει τις δυ-
νατότητες εν τέλει να χειριστεί και να διαχειριστεί τα στερεά από-
βλητα στην περιοχή του; Ποιος είναι εκείνος ο οποίος κρίνει –και
µε ποια αντικειµενικά κριτήρια τελικά- ποιος απέτυχε ή πέτυχε
στη διαχείριση των αποβλήτων;

Είναι το Υπουργείο Περιβάλλοντος. Είναι το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος, το οποίο συγκεντρωτικά -σχεδόν αυτοκρατορικά- θα
αποφασίσει ότι οι δήµοι και οι περιφέρειες δεν µπορούν και αντί
να έρθει η κεντρική διοίκηση -για να απαντήσω στον αντιλέγοντα
που λέει «τι να κάνει η κεντρική διοίκηση;»- και να βοηθήσει τους
δήµους και τις περιφέρειες µε το να τους εξοπλίσει µε πόρους
και µε προσωπικό, ώστε να ανταποκριθούν στις συνταγµατικές
τους αρµοδιότητες, για τις οποίες λογοδοτούν δηµοκρατικά
στους πολίτες που τους εξέλεξαν -υπάρχει δηµοκρατική λογο-
δοσία, ένας δηµοκρατικός δεσµός ελέγχου της αυτοδιοίκησης
από τους εκλογείς που εξέλεξαν τα όργανα της αυτοδιοίκησης-
έρχεται και τους αφαιρεί την αρµοδιότητα και τους λέει: Αφήστε
το παιδιά, αφού δεν µπορείτε, θα το κάνω κεντρικά και όταν δεν
θα µπορώ και εγώ κεντρικά, θα βρω τους ιδιώτες να µου κάνουν
τη δουλειά. 

Αυτό είναι το µοτίβο. Αυτό είναι το πολιτικό σχέδιο, το πολιτικό
σχήµα αποδυνάµωσης των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης,
απονοµιµοποίησης των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, στα
µάτια των ίδιων των πολιτών, ότι δεν µπορούν οι άνθρωποι. Όχι
ότι δεν τους αφήνουµε να µπορούν, δεν τους βοηθάµε να µπο-
ρούν. Δεν µπορούν! Άρα, πρέπει να τους πάρουµε το έργο και
να τους απονευρώσουµε από τις συνταγµατικές τους αρµοδιό-
τητες και στο τέλος της ηµέρας να το δώσουµε και σε ιδιώτες. 

Ακριβώς εκεί είναι η πολιτική ουσία, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, της παρέµβασης που για πολλοστή φορά
βλέπουµε από αυτή εδώ την Κυβέρνηση, όπως είδαµε στην πο-
λιτική προστασία, στην ενέργεια, όπως βλέπουµε στη διαχείριση
των πολεοδοµικών, όπως είδαµε ακόµα και στις παραλίες, σε
κάθε κεφάλαιο συνταγµατικής αρµοδιότητας, ή στα νερά που θα
δούµε σε λίγο και ήδη είδαµε. Το βλέπουµε να συµβαίνει ευλα-
βικά, µε θρησκευτική ευλάβεια από µια Κυβέρνηση που έχει απο-
φασίσει να απονευρώσει την τοπική αυτοδιοίκηση από τις
συνταγµατικές της αποστολές και αρµοδιότητες. Δεν θέλει να
βοηθήσει την τοπική αυτοδιοίκηση και γι’ αυτό τον λόγο της παίρ-
νει τις αρµοδιότητες. 

Και επειδή ειπώθηκε ένα παράδειγµα ακατάληπτο από τον αν-
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τιλέγοντα της Πλειοψηφίας, σε σχέση µε την Κάρλα. Η Κάρλα
είναι ένα παράδειγµα, ακριβώς, του ότι όταν το κράτος δεν θέλει
να βοηθήσει την τοπική αυτοδιοίκηση, την αφήνει µόνη και αβοή-
θητη. Είναι το τέλειο αντιπαράδειγµα από αυτό που ήθελε ο αν-
τιλέγων της Νέας Δηµοκρατίας να πει. 

Η Κάρλα είναι µια λίµνη η οποία, λόγω της τεράστιας κατα-
στροφής που υπέστη η Θεσσαλία πέρυσι, λειτούργησε ως το σι-
φόνι ολόκληρης της Θεσσαλίας. Υπερπολλαπλασιάστηκε η
επιφάνειά της. Ποιος διαχειρίζεται την Κάρλα; Ένας οργανισµός
ο οποίος έκλεισε, ενώ ήταν ένα απλό γραφείο, µια ταµπέλα µε
δυο, τρεις υπαλλήλους στην Αθήνα και έκλεισε και απορροφή-
θηκε από τον ΟΔΥΘ; Ποιος είναι ο ΟΔΥΘ και πού λειτουργεί; Με
ποιες αρµοδιότητες; Ποιο οργανόγραµµα; Τι έκανε ο ΟΔΥΘ για
την Κάρλα; Και τι είχαµε τελικά; Μια Αποκεντρωµένη Διοίκηση
Θεσσαλίας -όχι αυτοδιοίκηση, κράτος- η οποία κρυβόταν, ενώ
έχει αρµοδιότητες και κανένας δεν βγήκε από εκεί να πει τι έκανε
ως κράτος για την Κάρλα. Τι κάνατε; Είδατε έναν δήµαρχο στο
Βόλο να βγαίνει µε κίτρινα γάντια και να λέει ότι για όλα φταίει η
περιφέρεια και έκανε ότι καθάριζε τον Βόλο, ο εκλεκτός σας Δή-
µαρχος Βόλου. Και τη µία Περιφερειακή Αρχή, η οποία έκανε τη
δουλειά της, ακόµα και πέρα από τα χρονοδιαγράµµατα, ακόµα
και πέρα από τα κονδύλια που έχει στη διάθεσή της -η Περιφε-
ρειακή Αρχή Θεσσαλίας του Δηµήτρη του Κουρέτα που έκανε τη
δουλειά, είναι αυτή η ντροπή- τώρα τη σεντράρετε και λέτε ότι
«να, δεν τα καταφέρατε στην Κάρλα, γι’ αυτό και εµείς πρέπει να
πάρουµε τις αρµοδιότητες αυτές κεντρικά.». Και τα νερά που θα
τα πάρετε και τα πήρατε και τα απόβλητα και όλες τις άλλες συν-
ταγµατικές αρµοδιότητες. 

Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρνησης και της
Πλειοψηφίας, επειδή σας έχουµε δει, σας έχουµε καταλάβει, σας
εκθέτουµε. Αναλογιστείτε τι φέρνετε εδώ στη Βουλή, τι καλείται
να ψηφίσει η Βουλή, τι θα ψηφίσετε µόνοι σας. Αναλογιστείτε τη
συνταγµατική σας υποχρέωση να δίνετε λόγο στους πολίτες σε
όλη τη χώρα για τα δηµόσια αγαθά και τις δηµόσιες υπηρεσίες,
που είναι αρµοδιότητα των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης
και επιτέλους αναλάβετε τις ευθύνες σας να υποστηρίξετε την
τοπική αυτοδιοίκηση και να µην την ναρκοθετείτε σε κάθε ευκαι-
ρία, σε κάθε της συνταγµατικό αντικείµενο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας ο κ. Νίκος Καραθανασόπουλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευθύς εξαρχής, να το-
νίσουµε ότι θα στηρίξουµε την αίτηση αντισυνταγµατικότητας,
όχι γιατί το δίκαιο -τόσο το εγχώριο, αλλά και πολύ περισσότερο
το ευρωενωσιακό δίκαιο- είναι κάτι ουδέτερο, κάτι για το κοινό
καλό -σε µια ταξική κοινωνία, άλλωστε, δεν υπάρχει κοινό καλό
και το δίκαιο είναι ταξικό, άδικο, δηλαδή- αλλά θα τη στηρίξουµε
για τον λόγο της ουσίας, ότι ενώ υπάρχουν τεράστια προβλή-
µατα, αυτά τα προβλήµατα θα επιδεινωθούν ακόµη περισσότερο
µε τη συγκεκριµένη διάταξη. Γιατί πώς αντιµετωπίζεται µέχρι
τώρα, για παράδειγµα, το ζήτηµα της διαχείρισης των απορριµ-
µάτων; Δεν αντιµετωπίζεται µε επίκεντρο τα ζητήµατα της προ-
στασίας της δηµόσιας υγείας, της προστασίας του
περιβάλλοντος και αξιοποιώντας τις βέλτιστες επιστηµονικές
πρακτικές. Η αξιοποίηση των απορριµµάτων και των προβληµά-
των που αυτά συσσωρεύουν, αξιοποιούνται µέσω στήριξης των
επιχειρηµατικών συµφερόντων για την περαιτέρω εµπορευµατο-
ποίηση. Δεν υπάρχουν σήµερα συµπράξεις δηµόσιου και ιδιωτι-
κού για τη διαχείριση των απορριµµάτων; Δεν υπάρχουν
απευθείας αναθέσεις; Είτε τα κάνουν οι δήµοι, είτε τα κάνουν οι
περιφέρειες, είτε τα κάνει η κεντρική Κυβέρνηση στην ίδια κα-
τεύθυνση δεν αποσκοπούν; Στην επιδείνωση της κατάστασης την
οποία βιώνουν τα λαϊκά στρώµατα και σε επιβάρυνση του περι-
βάλλοντος. Βεβαίως, καταγράφονται ελάχιστες εξαιρέσεις
δήµων που αντιστέκονται σε αυτή την προσπάθεια της περαι-
τέρω εµπορευµατοποίησης. Κυβερνήσατε και το ΠΑΣΟΚ και ο
ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία, που κυβερνά και σήµερα. Μετα-
φέρετε αρµοδιότητες χωρίς πόρους. Ανταποδοτικότητα λέτε. Να

πληρώνουν πάλι τα λαϊκά στρώµατα δεύτερη, τρίτη και τέταρτη
φορά και χωρίς το ανθρώπινο δυναµικό. Πώς θα λειτουργήσουν
αυτές οι υπηρεσίες, όταν είναι αποψιλωµένες από ανθρώπινο δυ-
ναµικό, όταν δεν τηρούνται τα µέτρα υγιεινής και ασφάλειας;
Στον τοµέα αυτό καταγράφονται τα περισσότερα εργατικά ατυ-
χήµατα, αλλά και θανατηφόρα ατυχήµατα, εγκλήµατα! Με τι
µέτρα; Σε πολλούς από αυτούς αρνείστε το καθεστώς των βα-
ρέων και ανθυγιεινών. Να πώς εξελίσσεται η όλη διαδικασία. 

Έτσι, λοιπόν, εµείς το λέµε καθαρά, ότι µέσα από αυτή την κα-
τάσταση παρεµβαίνει το κράτος ακόµη πιο αποφασιστικά στον
ανταγωνισµό ανάµεσα στους επιχειρηµατικούς οµίλους που ορέ-
γονται να πάρουν κοµµάτια της πίτας και να τα αξιοποιήσουν, για
να µοιράσει κατά τα δικά της συµφέροντα η Κυβέρνηση τα κοµ-
µάτια αυτής της πίτας ανάµεσα στους επιχειρηµατικούς συµβού-
λους. 

Άρα, λοιπόν, το βασικό ποιο είναι; Η αντίσταση του λαού απέ-
ναντι σε αυτούς τους σχεδιασµούς της Κυβέρνησης και της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης στα
απορρίµµατα υλοποιεί, όπως υλοποιήσατε και εσείς στο παρελ-
θόν, για γενναία χρηµατοδότηση των δήµων, για πρόσληψη του
απαραίτητου προσωπικού, όπου θα βελτιωθούν αποφασιστικά οι
συνθήκες υγιεινής και ασφάλειας. 

Αυτοί είναι οι στόχοι πάλης, αντίστασης στην περαιτέρω εµ-
πορευµατοποίησή τους και βεβαίως, η διέξοδος είναι φανερή
όσον αφορά το πού βρίσκεται. Βρίσκεται στην εξάλειψη της λο-
γικής του κέρδους, της επιχειρηµατικής δράσης και του ανταγω-
νισµού. Έτσι, λοιπόν, µπορεί να αξιοποιηθούν οι βέλτιστες
πρακτικές -γιατί τώρα οι επιστηµονικές πρακτικές νοθεύονται
από το κέρδος, ό,τι δεν εξυπηρετεί το κέρδος δεν εφαρµόζεται-
µέσα από έναν κεντρικό σχεδιασµό για τη διαχείριση των απο-
βλήτων, µε τη συµµετοχή και των περιφερειακών, αλλά και των
τοπικών διοικήσεων, που θα προστατεύουν, πρώτα απ’ όλα, τη
δηµόσια υγεία, τους ίδιους τους εργαζόµενους στον τοµέα αυτό
και την προστασία του περιβάλλοντος. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μπούµπας εκ µέρους της Ελληνικής

Λύσης. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, ερχόµαστε να καταθέσουµε µία ένσταση αντισυν-

ταγµατικότητας από πλευράς του ΠΑΣΟΚ, όπου εκ προοιµίου θα
απορριφθεί από την κυβερνητική πλειοψηφία. Έτσι είναι δοµη-
µένο το σύστηµα. 

Ακούστε τώρα, γιατί πρέπει να τα ακούσει και η Νέα Δηµοκρα-
τία και το ΠΑΣΟΚ και θα τα ακούσει. 

Κατ’ αρχάς, από πλευράς του ΠΑΣΟΚ είναι µια πολιτική υπο-
κρισία. «Ήξεις αφήξεις». Φάσκετε και αντιφάσκετε και τεκµαιρό-
µεθα γι’ αυτό και θα σας το πούµε ως Ελληνική Λύση γιατί το
κάνετε, κύριοι του ΠΑΣΟΚ. Κάθε εκχώρηση αρµοδιοτήτων προς
το αθηνοκεντρικό µοντέλο, όπως είναι δοµηµένο και απογυµνώ-
νεται το σχολειό της αυτοδιοίκησης, είναι αντισυνταγµατικό. 

Το είπαµε και στην πρωτολογία µας ότι η τοπική αυτοδιοίκηση
δεν είναι αυτοδιοίκηση είναι ετεροδιοίκηση. «Ερέτην χρήναι
πρώτα γενέσθαι, πριν πηδαλίοις επιχειρείν». Όλοι περάσατε από
τους «κωπηλάτες» της αυτοδιοίκησης για να φτάσετε µέχρι εδώ
και τώρα όσοι υπηρετήσατε την αυτοδιοίκηση, ξέρω πολύ καλά
ότι βράζετε µέσα σας, διότι µόνο αυτοδιοίκηση δεν είναι αυτή. 

Κύριε Πλεύρη, βγάλατε τα νοµικά βέλη από τη φαρέτρα σας
για να πείτε τι; Σας υπενθυµίζω ότι έχετε υποβαθµίσει το «εκ και
καλώ», την εκκλησία του δήµου. Κανονικά τα κόκαλα του Κλει-
σθένη, του µεταρρυθµιστή, του πατέρα της δηµοκρατίας µε τις
τριττύες έπρεπε να τρίζουν: 

Πρώτον, η οικονοµική επιτροπή είναι αυτή που αποφασίζει για
µείζονα θέµατα, αν θα έρθουν στο δηµοτικό συµβούλιο. Είναι πα-
ραγκωνισµός αυτό ή δεν είναι;

Δεύτερον, για να έχετε δορυφόρους των δηµάρχων τους
πρώην κοινοτάρχες είναι αυτοί που δεν έχουν τις περισσότερες
ψήφους. Άρα δεν είναι δηµοκρατικά εκλεγµένοι. Είναι παραγκω-
νισµός; Είναι. Δώσατε τα παρακρατηθέντα στην αυτοδιοίκηση;
Έχετε δώσει από τα τέλη κυκλοφορίας των αυτοκινήτων στην
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αυτοδιοίκηση; Έχετε θεσπίσει τον φόρο ζύθου για την αυτοδιοί-
κηση;

Είµαστε η Ευρώπη των περιφερειών. Ποιες περιφέρειες; Κατ’
αρχάς δεν υπάρχει νοµοπαρασκευαστικό έργο στην Επιτροπή
Περιφερειών της Βουλής, ενώ θα έπρεπε, αν θέλουµε να ανα-
βαθµίσουµε την αυτοδιοίκηση. Θεσπίσατε τον δεύτερο βαθµό
της αυτοδιοίκησης, την αιρετή περιφέρεια και κάνατε την απο-
κεντρωµένη για να πάρει η αποκεντρωµένη το χωροταξικό. Ό,τι
δεν έρχεται και δεν περνάει κατά πλειοψηφία στην αιρετή, πάει
«στρίβειν διά του αρραβώνος» στην αποκεντρωµένη. Ωραία δη-
µοκρατία έχουµε κάνει! Ωραία αυτοδιοίκηση! Αυτό είναι το επι-
τελικό κράτος που ευαγγελίζεστε από το 2019.

Για να πάµε τώρα στα έργα και τις ηµέρες του ΠΑΣΟΚ. Φαίνε-
ται ότι επειδή σας βγαίνουν τώρα δηµοσκοπικά τα κουκιά -καλά
κάνετε και σταθεροποιηθήκατε µε τον επικεφαλής σας, τον νέο
σας Πρόεδρο εκ νέου- θέλετε τώρα να εξωραΐσετε την κατά-
σταση. Άλλα δεν ψηφίσατε εσείς το 2021, κύριοι του ΠΑΣΟΚ; 

Έχω µπροστά µου το Πλαίσιο Διαχείρισης Αποβλήτων, τον
ν.4819/2021. Στο άρθρο 55 ψήφισαν: η Νέα Δηµοκρατία «ναι», το
Κίνηµα Αλλαγής τότε «ναι». Τι είναι αυτό που αλλάζει ρότα τώρα;
Γιατί αλλάζετε βηµατισµό; Δεν είστε πολιτικά υποκριτές επ’
αυτού; Δηλαδή επειδή τότε δεν πήγαινε στο αρµόδιο όργανο και
πάει τώρα κρεοντικά σε συγκεντρωτισµό Υπουργού, αυτό είναι
που αλλάζει τη ρότα και τον βηµατισµό σας; Όταν έχετε ψηφίσει
στην προηγούµενη κοινοβουλευτική θητεία 70% «ναι» στα νοµο-
σχέδια της γαλάζιας κυβέρνησης και 50% των νοµοσχεδίων τώρα
υπέρ της Νέας Δηµοκρατίας, έρχεστε τώρα να υποβάλετε έν-
σταση αντισυνταγµατικότητας; Σαφώς και ως Ελληνική Λύση
λέµε «ναι, είναι αντισυνταγµατικό αυτό που γίνεται στην αυτοδι-
οίκηση». Δικαιολογήστε, όµως, την ψήφο σας. 

Άλλα ψηφίσατε, κύριοι του ΠΑΣΟΚ, το 2021. Ψηφίσατε υπέρ
αυτού του οργάνου. Δεν είναι πολιτική υποκρισία αυτό; Δεν είναι
οξύµωρο; Δεν είναι τραγική ειρωνεία; Δικαιολογήστε απέναντι
στον ελληνικό λαό. Τι γίνεται; Πάµε µε αυξηµένα ποσοστά και
επειδή µας αρέσουν τα ποσοστά, τώρα ασκούµε αντιπολιτευτικό
έργο περί αντισυνταγµατικότητας; Να δικαιολογήσετε αυτήν την
ψήφο σας τότε.

Εµείς τι λέµε, κύριοι, και απέναντι στον ελληνικό λαό; Δεν νο-
είται σήµερα σε ένα δηµοκρατικό καθεστώς, στον ναό της δηµο-
κρατίας, όπως είναι το Κοινοβούλιο, να µην έχουµε θεσπίσει
συνταγµατικό δικαστήριο. Το συνταγµατικό δικαστήριο είναι ο
δικηγόρος του διαβόλου, ο οποίος θα πάει κόντρα σε κάθε µε-
ταρρύθµιση υπέρ της κοινωνίας. Πάλι θα επιµείνουµε στην Ανα-
θεώρηση του Συντάγµατος, ώστε επιτέλους να έχουµε
δηµοκρατία εδραιωµένη στην Ελλάδα µε ένα συνταγµατικό δι-
καστήριο υπέρ του ελληνικού λαού. «Ναι» στην αντισυνταγµατι-
κότητα, αλλά να αναλάβει τις ευθύνες της και η Νέα Δηµοκρατία
γι’ αυτό που έχει κάνει στην αυτοδιοίκηση και την έχει µετατρέψει
σε ετεροδιοίκηση. 

Κύριε Πλεύρη, ό,τι συνέδριο της ΚΕΔΕ υπάρχει, δεν το εκλαµ-
βάνουµε καν υπ’ όψιν στους αρµόδιους φορείς σε ό,τι έχουµε
θεσπίσει, σε ό,τι έχουµε ψηφίσει για την αυτοδιοίκηση µέχρι
τώρα. Και άλλα χίλια µύρια. 

Το δε ΠΑΣΟΚ να έχει το πολιτικό σθένος, την πολιτική παρρη-
σία να βγει και να πει ότι «ψήφισα στις 20 Ιουλίου του 2021 υπέρ
του οργάνου της διαχείρισης απορριµµάτων και τώρα ξαφνικά
αλλάζω ρότα και ψηφίζω κατά του συγκεκριµένου άρθρου περί
της διαχείρισης στερεών αποβλήτων, η οποία πάει σε συγκεκρι-
µένη µερίδα ανθρώπων, παραγκωνίζει την τοπική αυτοδιοίκηση
και τη µετατρέπει απλά σε ένα πειθήνια όργανο, το οποίο δεν
είναι προς όφελος της τοπικής κοινωνίας.

Παραβιάζεται η αρχή της εγγύτητας; Σαφώς. Οι τοπικές κοι-
νωνίες πρέπει να έχουν πρωτίστως τον λόγο µε απώτερο συµφέ-
ρον και οικονοµικά οφέλη µέσω των δηµάρχων και των
περιφερειαρχών, για να µιλάµε επιτέλους για ένα οργανωµένο
επιτελικό δηµοκρατικό κράτος. Το αθηνοκεντρικό µοντέλο, όµως,
και όλοι µας φοβόµαστε να εκχωρήσουµε εξουσία στην αυτοδι-
οίκηση για ευνόητους λόγους. 

Το ΠΑΣΟΚ να αναλάβει την ευθύνη της ψήφου το 2021, γιατί
άλλα ψήφιζε τότε και άλλα ψηφίζει τώρα. 

Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει από

τη Νέα Αριστερά η κ. Πέρκα.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς θα ήθελα να πω στους συναδέλφους µας της Συµ-

πολίτευσης ότι επειδή τους βλέπω πάρα πολύ στενοχωρηµένους
πολύ συχνά και να λένε ότι δεν έχουµε Αντιπολίτευση, σήµερα
έχετε αντιπολίτευση και σύµπασα πάει να σας προφυλάξει από
αυτό το ατόπηµα που πάτε να κάνετε. 

Πράγµατι υπάρχει ζήτηµα της συνταγµατικότητας στο άρθρο
13. Είναι µια καταχρηστική συγκέντρωση αρµοδιοτήτων στην
κεντρική διοίκηση, τις οποίες υφαρπάζει από τους ΟΤΑ. Αφαιρεί
δηλαδή αρµοδιότητες από τους ΟΤΑ και τις αναθέτει στον γενικό
γραµµατέα διαχείρισης αποβλήτων. Τα είπαµε και εισηγητικά, τα
είπαµε και στις επιτροπές. Του δίνει την ευθύνη αναθέτουσας
αρχής. Έτσι καταργείται η πολιτική νοµιµοποίηση συλλογικών
οργάνων για τη διενέργεια διαγωνισµών και πάει σε ένα µόνο
πρόσωπο. 

Επειδή είχε κάποια επιχειρήµατα ο συνάδελφος ο κ. Πλεύρης,
να πω ποια είναι η θέση που δέχεται το Σ.τ.Ε.. Κατ’ αρχάς ότι
είναι ζήτηµα του νοµοθέτη να ορίσει τις αρµοδιότητες των ΟΤΑ.
Ωραία. Εφόσον όµως η αρµοδιότητα στους ΟΤΑ ανατεθεί, δεν
µπορεί να αφαιρεθεί, παρά µόνο υπό αυστηρές προϋποθέσεις,
που περιγράφονται αναλυτικά στον νόµο. Ακόµα, λοιπόν, και αν
ήθελε υποτεθεί ότι µε τη ρύθµιση αυτή επιχειρείται να αντιµετω-
πιστεί ένα πραγµατικά µεγάλο πρόβληµα, ο γενικός και αόριστος
τρόπος που διατυπώνεται το άρθρο 13, µετατρέπει την εξαίρεση
σε κανόνα. 

Ας ακούσουµε, όµως, και την Επιστηµονική Υπηρεσία της Βου-
λής. Τι λέει; Οι όποιες αρµοδιότητες µπορούν να περιγραφούν
στο άρθρο 13, θα πρέπει να αφορούν την αντιµετώπιση των ενε-
στώτων κινδύνων οι οποίοι θα περιγράφονται σε επαρκώς αιτιο-
λογηµένη απόφαση και για µικρό χρονικό διάστηµα, πρόσφορη
για την αντιµετώπιση των κινδύνων. Κατά συνέπεια οι αρµοδιό-
τητες αυτές δεν µπορούν να αφορούν τη διενέργεια διαγωνιστι-
κών διαδικασιών. Μας ανέφερε τα ψάρια. Μιλάµε για
διαγωνιστικές διαδικασίες για την προµήθεια εξοπλισµού ή κα-
τασκευή έργων. Αυτές µπορούν να αφορούν µόνο την παροχή
υπηρεσιών για την άµεση αντιµετώπιση των αναγκών µεταφοράς
αποβλήτων εκείνη τη στιγµή, κύριε Πλεύρη. Δεν µπορεί να είναι
επείγον και επείγουσα κατάσταση η διενέργεια διαγωνισµού και
να την έχει ο γενικός γραµµατέας αντί για ένα συλλογικό όργανο.
Τόσο καθαρό και τόσο απλό. 

Εδώ, όµως, γίνεται το εξής: Όταν υπάρχει ευθύνη της κεντρι-
κής διοίκησης, του κράτους, βλέπουµε το κράτος να αποσύρεται,
να την απεκδύεται, να την αναθέτει σε ανώνυµες εταιρείες, όπως
στη Θεσσαλία κ.λπ.. Τώρα θέλουµε να πάρουµε τη διενέργεια
διαγωνισµών προµηθειών και κατασκευής έργων. Καταλαβαί-
νετε, αν το σκεφτείτε, όχι µόνο ότι είναι αντισυνταγµατικό, αλλά
είναι και απαράδεκτο και είναι και πρωτοφανές αυτό που γίνεται.
Είναι πρωτοφανές σε δηµόσια έργα, σε δηµόσιες προµήθειες να
είναι ένα πρόσωπο υπεύθυνο. Τα αποτελέσµατα αυτής της υπερ-
συγκέντρωσης αρµοδιοτήτων που χαρακτηρίζει όλη την πολιτική
της Κυβέρνησης, φαίνονται στην πράξη και το ζουν και οι τοπικές
κοινωνίες. 

Και κάτι ακόµα. Είπαµε ότι πρέπει να ενισχυθούν η τοπική αυ-
τοδιοίκηση και οι φορείς, οι ΦΟΔΣΑ. Το λέει και η επιτροπή της
Βουλής, το λένε οι ίδιοι φορείς, το λέει, όπως σας είπα, και ο Ρά-
σµουσεν που είπε ότι πρέπει να γίνονται προσλήψεις. Αυτό
αφορά και τις ΔΕΥΑ γιατί και εκεί έχουµε συγχωνεύσεις, γιατί και
το νερό είναι το µόνο που έχει αποµείνει και θα πάει και αυτό
προς ιδιωτικοποίηση, έτσι όπως έχει ξεκινήσει µε τη Θεσσαλία.
ΔΕΥΑ και ΦΟΔΣΑ πρέπει να βγουν από τον περιορισµό των προσ-
λήψεων, να µπορούν να διαχειρίζονται τους πόρους τους και όχι
να τους παίρνει το Υπουργείο για να µπορέσουν να επιτελέσουν
το έργο τους. Και επίσης όχι ΣΔΙΤ. Και για τις ΔΕΥΑ και για τους
ΦΟΔΣΑ είπε ο κ. Ράσµουσεν ότι δικαιούνται δηµόσιας χρηµατο-
δότησης και επιδότησης.

Αυτό στη χώρα µας έχει παραβλεφθεί πλήρως. Παντού προ-
κρίνεται η µέθοδος των ΣΔΙΤ, παντού ιδιωτικοποίηση και παντού
η απόσυρση του κράτους, εκτός αν είναι να συγκεντρώσει εξου-
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σία ή να τη µεταφέρει προφανώς σε λίγο χρόνο στα συµφέροντα
µε τα οποία συνοµιλεί.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

από την Κοινοβουλευτική Οµάδα Νίκη ο κ. Βρεττός. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν αποτελεί πλέον

θλιβερό κοινοβουλευτικό γεγονός να τίθεται από την Αντιπολί-
τευση αίτηµα ένστασης αντισυνταγµατικότητας ενός άρθρου ή
περισσότερων άρθρων σε κάθε σοβαρό νοµοσχέδιο που φέρνει
η Κυβέρνηση. 

Το τραγικό είναι ότι δεν χρειάζεται να είσαι αντι-συνταγµατολό-
γος ή συνταγµατολόγος, για να παίξω µε τον όρο συνταγµατικό
και αντισυνταγµατικό, για να τεκµηριώσεις την αντισυνταγµατικό-
τητα των άρθρων και συγκεκριµένα, του άρθρου 13. 

Και αυτό γιατί γίνεται; Διότι συστηµατικά η Κυβέρνηση, µετά
την αποτυχία του επιτελικού κράτους, δηµιουργεί ή νοµοθετεί,
θα έλεγα καλύτερα, τη µετάβαση στο συγκεντρωτικό κράτος. Δη-
λαδή αντί να έρθει και να προστατεύσει ακριβώς την ανεξαρτη-
σία, το αυτοδιοίκητο της τοπικής αυτοδιοίκησης, έρχεται και την
καπελώνει, αφήνοντας προηγουµένως να βουλιάζει όπου υπάρ-
χουν φαινόµενα διαφθοράς. Και ενώ θα έπρεπε να νοµοθετεί µε
τη λογική πραγµατικά να τηρούνται οι νόµοι και να προστατεύον-
ται οι διατάξεις του Συντάγµατος, είναι σαν να παρακαλά να κα-
ταστρατηγούνται αυτές για να έρχεται µετά να κάνει ως καθαρή
Κυβέρνηση τις δουλειές όλες αυτές που περιγράφει στο άρθρο
13. 

Εποµένως, είναι εµφανές, το ξαναλέω, χωρίς κάποιος να είναι
συνταγµατολόγος, ότι µιλάµε για ένα άρθρο που στην ουσία λει-
τουργεί συνολικά και επεκτατικά σε αυτό που τελικά οδηγείται,
σε έναν υπερσυγκεντρωτισµό. Και αυτό γίνεται γιατί περιθωριο-
ποιεί ουσιαστικά τους δήµους. Και αυτό το µοντέλο που προβάλ-
λει στο άρθρο 13 έχει και αδιαφανείς και, όπως ανέφερα και
ολοφάνερα αναφέρθηκε και από τους συνταγµατολόγους, αντι-
συνταγµατικούς όρους. 

Εποµένως, εµείς δεν θα συναινέσουµε ποτέ µε αυτήν τη φωνή
που µας έχει δώσει ο ελληνικός λαός σε µια διαδικασία µετάβα-
σης από το αποτυχηµένο επιτελικό κράτος στο νεοεισερχόµενο
και επικίνδυνο δηµοκρατικά συγκεντρωτικό κράτος. Γι’ αυτό και
είµαστε υπέρ της ενστάσεως. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Βρεττό.
Τον λόγο τώρα έχει η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας Πλεύση Ελευθερίας, η κ. Κωνσταντοπούλου. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι Βουλευτές…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ λίγη
ησυχία! Συγγνώµη για τη διακοπή.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν πειράζει, κύριε Πρόεδρε. Και ήσυχοι είναι. Εδώ µα-
ζεύτηκαν, τα λένε, έχουν καιρό να ιδωθούν κιόλας, έρχονται
σπανίως. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πρώτα απ’

όλα θέλω να σας πω ότι χαίροµαι πάρα πολύ διότι απετράπη µια
αντισυνταγµατική εκτροπή την οποία επεδίωκε ο κ. Μητσοτάκης
και η Κυβέρνησή σας και αυτή ήταν ο αποκεφαλισµός χωρίς
ακρόαση του Συνηγόρου του Πολίτη, του κ. Ποττάκη, ο οποίος
ερευνά µείζονα θέµατα που αφορούν τα ατοµικά δικαιώµατα και
τις ελευθερίες, ζητήµατα ανθρωπίνων δικαιωµάτων, κράτους δι-
καίου και δηµοκρατίας και επιδίωξε ο κύριος Πρωθυπουργός,
χτυπώντας και το χέρι στον κ. Τασούλα να µην αργεί άλλο, να
τον βγάλει από τη θέση του για να βάλετε έναν δικό σας, έναν
που θεωρείτε ότι τον ελέγχετε, διότι τον κ. Ποττάκη σαφώς δεν
τον ελέγχετε. 

Απετράπη λοιπόν αυτή η µεθόδευση, έγινε µόλις πριν από λίγο
στη Διάσκεψη των Προέδρων η ψηφοφορία και δεν ευδοκίµησε
η απόπειρα αποκεφαλισµού του επικεφαλής της ανεξάρτητης
αρχής και αυτό είναι µια σηµαντική καταγραφή για τη δηµοκρα-
τία και µια σηµαντική νίκη για το κράτος δικαίου και για την Αντι-

πολίτευση και πρέπει να το γιορτάσουµε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
Και χαίροµαι πάρα πολύ, διότι, ενώ θέλετε να περάσετε το µή-

νυµα ότι δεν υπάρχει Αντιπολίτευση και ότι κάνετε ό,τι θέλετε,
αποδεικνύεται ότι και υπάρχει Αντιπολίτευση και απέναντί σας
βρίσκεται, σύσσωµη µάλιστα εν προκειµένω, και δεν µπορείτε να
µεθοδεύετε αυτό που απεργάζεστε. 

Δεύτερον, είναι σηµαντικό ότι ο κ. Ποττάκης φυσικά ερευνά
και θέµατα που αφορούν το δικαίωµα στο περιβάλλον, τη δηµό-
σια υγεία και τα ζητήµατα που προκύπτουν από την περιβαλλον-
τική διαχείριση που είναι το αντικείµενο αυτού του νοµοσχεδίου
και φυσικά τον αφορούν τα ζητήµατα αντισυνταγµατικότητας σε
σχέση µε την προωθούµενη κάθε φορά από εσάς περιβαλλοντική
νοµοθεσία. 

Τρίτον, επειδή µε είδατε να µπαίνω µε τη σφυρίχτρα και σίγουρα
αναρωτιέστε γιατί, έρχοµαι απευθείας από µια µεγαλειώδη συγ-
κέντρωση των εποχικών πυροσβεστών –και ο κ. Κατσώτης ήταν
εκεί πριν από λίγο- που ζητάνε να τους προσλάβει η Κυβέρνησή
σας µε δωδεκάµηνη απασχόληση, όπως θα πρέπει, αν σας απα-
σχολεί το περιβάλλον, τα δάση, η δηµόσια υγεία, η προστασία από
τα φυσικά φαινόµενα και τις φυσικές καταστροφές. 

Είναι η ώρα να βγάλουν τα µπεζ της εποχικότητας οι άνθρωποι
αυτοί. Έχετε τρεισήµισι χιλιάδες κενά στην Πυροσβεστική Υπηρε-
σία και είναι δυόµισι χιλιάδες εκπαιδευµένοι και έµπειροι εποχικοί
πυροσβέστες που αύριο θα τους βγάλετε στο ταµείο ανεργίας και
µεθαύριο θα τους στείλετε σε πλήρη αποαπασχόληση. 

Δεν ξέρω αν σας φαίνεται αστείο σε εσάς που γελάτε, αλλά για
τις οικογένειες των ανθρώπων αυτών που βιώνουν αυτήν την ανα-
σφάλεια ενώ µας προστατεύουν όλους µας δεν είναι καθόλου
αστείο. Και έχει υποχρέωση η Κυβέρνηση να πράξει τα νόµιµα. 

Διότι όταν έρχεται εδώ περιβαλλοντικό νοµοσχέδιο, θα πρέπει
να πείσετε πώς προστατεύετε και πώς µεριµνάτε για το περιβάλ-
λον, όταν αχρηστεύετε και διώχνετε και εξουθενώνετε και απα-
ξιώνετε και απολύετε στην ουσία το πιο εκπαιδευµένο και
έµπειρο προσωπικό που είναι διαθέσιµο και σας ζητά να το αξιο-
ποιήσετε στις κενές οργανικές θέσεις. 

Εγώ λοιπόν είµαι και θα είµαι µαζί τους και θα φέρνω τη φωνή
τους εδώ και θα συνεχίσω να το κάνω, γιατί η αντισυνταγµατικό-
τητα την οποία συζητάµε είναι κοµµάτι της συνολικά αντισυνταγ-
µατικής δικής σας πολιτικής. Αντισυνταγµατική είναι η
Κυβέρνησή σας. Αντισυνταγµατική είναι η νοοτροπία σας. Αντι-
συνταγµατική είναι η περιφρόνησή σας για ένα θεµελιώδες συν-
ταγµατικά προστατευόµενο και υπερνοµοθετικά αναγνωριζόµενο
και θεσπισµένο κοινωνικό δικαίωµα που είναι το δικαίωµα στο πε-
ριβάλλον. 

Η διαχείριση των αποβλήτων, για τα οποία η συγκεκριµένη
ρύθµιση που βάλλεται µε ένσταση αντισυνταγµατικότητας, την
οποία αυτονοήτως στηρίζουµε και υποστηρίζουµε και θα ψηφί-
σουµε και την ανέλυσε, από ό,τι άκουσα, µε πολύ εµβριθή τρόπο
ο κ. Δουδωνής που την εισηγήθηκε, είναι ένα πεδίο µάσας για
εσάς και συνολικά -γελάτε, κύριε Πλεύρη, γιατί σας θυµίζει και
άλλα- για εκείνες τις κυβερνήσεις οι οποίες λένε «σε ποιον θα
µοιράσουµε τα λεφτά», σε µια νοοτροπία του «πάµε και όσα
φάµε», «πάµε και όσα µοιράσουµε σε ηµέτερους, µε απευθείας
αναθέσεις». 

Με την Βουλευτίνα µας κ. Καραγεωργοπούλου και εγώ ως δι-
κηγόρος κινηµάτων και ανθρώπων έχουµε δώσει µάχες στο Λαύ-
ριο για τη διαχείριση των αποβλήτων και την υπονόµευση και
υποβάθµιση του περιβάλλοντος. Σε όλη την Ελλάδα, στην Αι-
γείρα, όπου τους βοµβαρδίζατε µε καρκινογόνα, για επεξεργα-
σία δήθεν, ουσιαστικά απόρριψη βαρέων µετάλλων και
βλαβερών ουσιών και καταφέραµε µε δικαστικό τρόπο να κλείσει
ο ΧΥΤΑ, στην Κέρκυρα, όπου µε χηµικά και µε ΜΑΤ καταστέλλετε
τους ανθρώπους που αγωνίζονται για την υγεία τους απέναντι
στις δικές σας πρακτικές, στην Ρόδο, σε όλη την χώρα, εδώ στην
Αττική, στην Κερατέα, παντού υπάρχουν κοιτίδες αγωνιζόµενων
ανθρώπων, οι οποίοι αντιτάσσονται στις πρακτικές και στις πολι-
τικές σας, που είναι πρακτικές µπίζνας στη διαχείριση των απορ-
ριµµάτων, σε κάθε διάταξη η οποία προσβάλλει το δικαίωµα του
ανθρώπου στο καθαρό και υγιές περιβάλλον, σε κάθε διάταξη
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που προσβάλλει το δικαίωµα του ανθρώπου στην υγεία του. Με-
γάλες µάχες δίνονται στη Μαγνησία από τους ανθρώπους που
αγωνίζονται. Και εκεί η Κυβέρνησή σας έστειλε ακόµα και
τριάντα αστυνοµικούς της ΟΠΚΕ στο δικαστήριο, όπου υπερα-
σπιζόµουν τους ανθρώπους που υπερασπίζονταν το δικαίωµα σε
καθαρό Παγασητικό. Έστειλε τριάντα αστυνοµικούς της ΟΠΚΕ
στο Μονοµελές Πληµµελειοδικείο για να προστατεύσει τον κ.
Μπέο και τους συν αυτώ από τους απλούς ανθρώπους που αγω-
νίζονται για το περιβάλλον. 

Τι είναι αυτό που τελικά προστατεύετε; Γιατί νοµοθετείτε την
ασυδοσία και τη διαφθορά; Γιατί είστε εµπλεκόµενοι σε αυτές
τις πρακτικές διαφθοράς στο πεδίο του περιβάλλοντος, στο
πεδίο της ενέργειας -θα τα πούµε αυτά στη συνέχεια- και στο
πεδίο βεβαίως της διαχείρισης των απορριµµάτων, που είναι αν-
τιπεριβαλλοντική, από πλευράς και της δικής σας Κυβέρνησης
και προηγούµενων κυβερνήσεων.

Η Πλεύση Ελευθερίας είναι συνεπώς συµπαραστάτιδα των αν-
θρώπων που αγωνίζονται για το δικαίωµα στο περιβάλλον, συµ-
παραστάτιδα των ανθρώπων και των κινηµάτων που αγωνίζονται
για το δικαίωµα όλων µας στην υγεία, συµπαραστάτιδα και υπε-
ρασπίστρια των ανθρώπων και των κινηµάτων που παλεύουν για
τα δάση, για τα ζώα, για τα οικοσυστήµατα, τα οποία υπονο-
µεύονται από τις ακραία αντιπεριβαλλοντικές πολιτικές σας.
Είναι συµπαραστάτιδα κάθε ανθρώπου που διεκδικεί διαφάνεια
και οι πρακτικές σας στο πεδίο της διαχείρισης απορριµµάτων
είναι κατ’ εξοχήν αδιαφανείς και επιλήψιµες. 

Είµαστε και θα είµαστε στο πλευρό των ανθρώπων που αγω-
νίζονται κατά της εγκατάστασης ανεµογεννητριών στα καµένα
δάση κατά παράβαση του Συντάγµατος και εκεί, είµαστε και θα
είµαστε γενικά εναντίον όλων αυτών των µεθοδεύσεων που είναι
και εξειδικευµένα και εξιδιασµένα, εν προκειµένω, αντισυνταγ-
µατικές και συνολικά αντισυνταγµατικές, αντιδηµοκρατικές, αν-
τίθετες στις αρχές του κράτους δικαίου και αντίθετες σε κάθε
θεσµοθετηµένη εγγύηση προστασίας υπερνοµοθετικών και συν-
ταγµατικά προστατευόµενων αγαθών. 

Η Πλεύση Ελευθερίας, συνεπώς, ψηφίζει υπέρ της ένστασης
αντισυνταγµατικότητας, κατά της συγκεκριµένης ρύθµισης, αλλά
και συνολικά αυτού του νοµοσχεδίου που είναι εν πολλοίς σκαν-
δαλώδες, κύριε Υπουργέ. Μας προβληµατίζουν σε παγκόσµιο
επίπεδο οι µεθοδεύσεις και µας προβληµατίζει ότι θα γίνει σύ-
σκεψη για το περιβάλλον στο Αζερµπαϊτζάν, την ώρα που το
Αζερµπαϊτζάν έχει παραβιάσει τη διεθνή νοµιµότητα και έχει δια-
πράξει εθνοκάθαρση στο Ναγκόρνο Καραµπάχ, στο Αρτσάχ και
πρέπει να µας πείτε τι θα κάνετε, εν προκειµένω. 

Ξέρουµε ότι τα λεφτά είναι πολλά, το ξέρουµε αυτό, αλλά να
ξέρετε ότι και οι δυνάµεις οι κοινωνικές είναι πολλές, πάρα πολ-
λές και αυτές στο τέλος θα επικρατήσουν. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η Κοι-

νοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, η κ. Ευθυ-
µίου και µετά ο Υπουργός για να ολοκληρωθεί η συζήτηση. 

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Θα είµαι σύντοµη, κύριε Πρόεδρε.
Προς αποκατάσταση της πραγµατικότητας πάνω σε αυτό που

είπε η κ. Κωνσταντοπούλου για τον Συνήγορο του Πολίτη, να
πούµε ότι η θητεία του έληξε, δεν «αποκεφαλίστηκε». Η θητεία
του έχει λήξει. Και σε κάθε περίπτωση η Κυβέρνηση ακολουθεί
όλες τις νόµιµες διαδικασίες για να προβεί στην αντικατάστασή
του. 

Προφανώς θεωρούµε ότι δεν βοηθάει τη σωστή εφαρµογή και
υποστήριξη του Συντάγµατος όταν παρατείνονται εσαεί θητείες
επικεφαλής ανεξάρτητων αρχών. Και εµείς εδώ θεωρούµε ότι
είναι εκ των ων ουκ άνευ να επιτύχουµε µια συναίνεση, το ελάχι-
στο consensus των 3/5 που απαιτείται για τον νέο Συνήγορο του
Πολίτη. 

Σε κάθε περίπτωση, σε ό,τι αφορά την ένσταση αντισυνταγµα-
τικότητας ο αντιλέγων, ο κ. Πλεύρης, την ανέλυσε µε ιδιαίτερη
λεπτοµέρεια και ενάργεια. Θεωρούµε ότι το θέµα είναι λυµένο
συνταγµατικά. Δεν υπάρχει θέµα αντισυνταγµατικότητας, έχει
λυθεί. Δεν προσβάλλονται ούτε οι αρχές, ούτε το αυτοδιοίκητο

της τοπικής αυτοδιοίκησης, ούτε η αρχή της εγγύτητας, ούτε η
αρχή της προτεραιότητας που έθεσε ο κ. Κόκκαλης, γιατί θεω-
ρούµε ότι µε τον προηγούµενο νόµο, τον ν.4819/2021, στην
ουσία έχει ήδη έχει κριθεί η συνταγµατικότητά του. 

Έχω εδώ και τις δύο ad hoc αποφάσεις του Συµβουλίου Επι-
κρατείας -µπορείτε να τις διαβάσετε, κύριε Δουδωνή- οι οποίες
έχουν λύσει την αντισυνταγµατικότητα, αν υπάρχει θέµα συνταγ-
µατικότητας ή όχι της προηγούµενης νοµοθέτησης. 

Ως προς την παρούσα νοµοθέτηση, προφανώς η ratio και όλη
η φιλοσοφία του νόµου επί του προηγούµενου εµπεριέχεται στην
καινούργια νοµοθέτηση. Μάλιστα, επειδή πολιτικά το έθεσε ο κ.
Μάντζος και είπε «ποιος είναι αυτός που θα κρίνει τον δήµο;» κατ’
αρχάς τι µας λέτε δηλαδή µε την ένσταση αντισυνταγµατικότη-
τας; 

Το νοµοθέτηµα αυτό προβλέπει το εξής: Πότε γίνεται η εξαιρε-
τική αυτή περίπτωση που θα αποφασίσει ο γενικός γραµµατέας;
Όταν αρνείται ο δήµος, υπάρχει τεκµηριωµένη αδυναµία, όταν
αδρανεί ο δήµος να συµµορφωθεί, κατόπιν αιτήµατος της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής, όταν επίσης υπάρχει άρνηση, τεκµηριωµένη
αδυναµία ή αδράνεια του δήµου να προβεί στις απαιτούµενες
ενέργειες για τη διακοπή λειτουργίας των χώρων ανεξέλεγκτης
διάθεσης αποβλήτων, όταν ο ΦΟΔΣΑ δεν προβαίνει σε αυτά που
πρέπει µε αποκλειστική του υπαιτιότητα. Άρα δίνονται συγκεκρι-
µένες απαντήσεις και υπάρχει και συγκεκριµένη αιτιολόγηση πότε
επιτρέπεται αυτό. Προφανώς, όταν θα εκδοθεί εκείνη η απόφαση
η αρµόδια που θα το ορίζει, θα έχει και ειδικότερη αιτιολογία και
θα έχει και συγκεκριµένο χρόνο. 

Δηλαδή, εσείς µας λέτε για παράδειγµα όταν ένας δήµος αρ-
νείται ή αδρανεί και υπάρχει πολύ µεγάλο πρόβληµα µε τα σκου-
πίδια να µην κάνουµε τίποτα. Αυτό έρχεστε και µας λέτε. Τότε
µη διαµαρτύρεστε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Λέτε αδρανεί. Όταν αδυνατεί;
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Αδρανεί! Προφανώς, όταν αδρανεί, κύριε

Μάντζο, όταν αρνείται, µας λέτε να µην κάνει τίποτε η κεντρική
διοίκηση και να µένουν τα σκουπίδια; Αυτό µας λέτε; Προφανώς
γι’ αυτό που µας λέτε αναλαµβάνετε και το βάρος της ευθύνης
σας απέναντι στην κοινωνία. 

Και σε ό,τι αφορά σε αυτό που είπε ο κ. Δουδωνής για την υπο-
χρεωτική συγχώνευση των ΦΟΔΣΑ, έχει λυθεί, κύριε Δουδωνή.
Υπάρχει νοµοθέτηση, είναι υποχρεωτικό. Δεν ερχόµαστε εδώ να
το κάνουµε για πρώτη φορά. Υπάρχει το άρθρο 13, ο ν.4071/2012
που λέει ότι υπάρχει υποχρεωτική συγχώνευση. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Άρα γιατί αλλάζετε τον νόµο;
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ερχόµαστε να εκτελεστεί εδώ, τον εφαρ-

µόζουµε. Έρχεται να εκτελεστεί κι όπου…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Μα, είναι εκτελεστικός νόµος…
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Εσείς τι µας λέτε τώρα; Να µην µπορέ-

σουµε να φτάσουµε τον στόχο του 90% ανακύκλωση και 10%
υγειονοµική ταφή το 2030; Στην ουσία αυτό ναρκοθετείτε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Θεόδωρος Σκυλακά-
κης, για να ολοκληρωθεί η συζήτηση. 

Ορίστε, κύριε Σκυλακάκη, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε ενδιαφέρον αυτήν

τη συζήτηση. Το νοµικό τµήµα της συζήτησης νοµίζω ότι έχει κα-
λυφθεί. Αυτό που θα ήθελα να προσθέσω είναι ότι το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο, όπως και όλα, έχουν περάσει και από την
Επιτροπή Αξιολόγησης Ποιότητας της Νοµοπαρασκευαστικής
Διαδικασίας, που έχει ρητή αρµοδιότητα να επισηµαίνει θέµατα
αντισυνταγµατικότητας και περιλαµβάνει η επιτροπή αυτή τέσ-
σερις καθηγητές της Νοµικής και τρεις συµβούλους, δύο νυν και
µία επίτιµο, του Συµβουλίου Επικρατείας, και αυτοί δεν είπαν το
παραµικρό για αντισυνταγµατικότητα. Συνεπώς, κάπου θα δια-
φωνούν µε τον έγκριτο συνάδελφο κ. Δουδωνή.

Επί της ουσίας όµως ας δούµε τι λέει η διάταξη για να δούµε
αν όντως υπάρχει αυτό που υπονοείτε ότι θέλουµε να υφαρπά-
ξουµε οποιαδήποτε αρµοδιότητα και θέλω λίγο να την εξετά-
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σουµε µε µια προσοχή. Λέει λοιπόν, «Προς τον σκοπό της απο-
τροπής της µη νόµιµης συσσώρευσης αποβλήτων και της υπο-
βάθµισης του περιβάλλοντος, καθώς και για τη διασφάλιση
δηµόσιας υγείας…». Δηλαδή όλα αυτά που έχει στη συνέχεια
έχουν αυτές τις δύο προϋποθέσεις, δηµόσια υγεία και µη νόµιµη
συσσώρευση αποβλήτων και υποβάθµιση του περιβάλλοντος. 

Μετά έχει τρεις περιπτώσεις. Ποιες είναι αυτές; Η πρώτη είναι
άρνηση ή τεκµηριωµένη αδυναµία ή αδράνεια δήµου ή φορέα
διαχείρισης στερεών αποβλήτων να λάβει τα αναγκαία µέτρα
συµµόρφωσης κατόπιν αιτήµατος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
κατ’ άρθρο του 258 της Συνθήκης για τη Λειτουργία της Ευρω-
παϊκής Ένωσης.

Εδώ, λοιπόν, τι γίνεται; Να θυµίσω την πραγµατικότητα. Πόσα
πρόστιµα παραλάβαµε; Εξήντα πέντε πρόστιµα. Ποιος πληρώνει
αυτά τα πρόστιµα; Τα πρόστιµα αυτά για τη µη αποκατάσταση
των παράνοµων χωµατερών τα πληρώνει ο φορολογούµενος.
Έχει δηλαδή ευθύνη η κεντρική κυβέρνηση να πάρει λεφτά από
τον φορολογούµενο για να πληρώσει αυτά τα πρόστιµα.

Τι αφορά αυτή η παρέµβαση; Αφορά στην πραγµατικότητα άρ-
νηση συµµόρφωσης προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, το οποίο
πλήττει όλο το κράτος. Όταν εµείς δεν συµµορφωνόµαστε πλήτ-
τεται το σύνολο της χώρας, δεν πλήττεται µόνο ο συγκεκριµένος
δήµος. Συνεπώς είναι απολύτως τεκµηριωµένη και αναγκαία η
παρέµβαση εδώ πέρα. Επί της ουσίας είναι αναγκαία.

Ποιο είναι το δεύτερο που περιλαµβάνει; Άρνηση ή τεκµηριω-
µένη αδυναµία ή αδράνεια δήµου να προβεί στις απαιτούµενες
ενέργειες για τη διακοπή λειτουργίας ΧΑΔΑ -ο ΧΑΔΑ είναι η πα-
ράνοµη συσσώρευση αποβλήτων, είναι οι χωµατερές- και να
λάβει µέτρα για την ολοκλήρωση αποκατάστασης ανενεργού
ΧΑΔΑ. Εδώ, λοιπόν, έχουµε µία παρανοµία, και εσείς µας λέτε να
βλέπουµε την παρανοµία και να µην παρεµβαίνουµε. Σοβαρά; 

Σας θυµίζω τι συνέβη στην Άνδρο. Θυµάστε τι συνέβη στην
Άνδρο πριν από δέκα µε δώδεκα χρόνια, όταν µια παράνοµη χω-
µατερή κατέρρευσε και έπεσε στη θάλασσα; Ξέρετε πού βρί-
σκονται αυτά τα σκουπίδια ακόµη; Μες στη θάλασσα, µες στη
θάλασσα της Άνδρου. Αυτό θεωρείτε ότι είναι φυσιολογικό να το
αφήνουµε και να µην παρεµβαίνουµε; Εκτάκτως µιλάµε τώρα για
να διορθώσουµε παρανοµία, όχι για να αναλάβουµε εµείς αρµο-
διότητα για τα απόβλητα, να υπάρχει σκαστή παρανοµία, που
υποβαθµίζει το περιβάλλον.

Και η τρίτη περίπτωση είναι ο αρµόδιος ΦΟΔΣΑ δεν προβαίνει
µε αποκλειστική του υπαιτιότητα σε απαιτούµενες ενέργειες για
την υλοποίηση των προβλεπόµενων από τον οικείο ΠΕΣΔΑ υπο-
δοµών. Το οικείο ΠΕΣΔΑ είναι αυτό που ο ίδιος ο ΦΟΔΣΑ έχει
αποφασίσει. Δηλαδή έχει αποφασίσει ο ΦΟΔΣΑ τις υποδοµές και
για κάποιον λόγο –µπορεί να υπάρχει µια σύγκρουση στο εσω-
τερικό του, µπορεί οτιδήποτε άλλο- δεν τις κάνει.

Και τι λέει τότε; «…Ούτε λαµβάνει ενδεδειγµένα µέτρα, ικανά
να εξυπηρετήσουν προσωρινά και µέχρι τώρα ολοκλήρωση των
εγκαταστάσεων τελικής διάθεσης τις ανάγκες διαχείρισης των
αποβλήτων.» Πάλι εδώ είναι προσωρινό το µέτρο. Είναι µέχρι να
γίνει η τελική διάθεση να πάρουµε προσωρινά µέτρα.

Συνεπώς, θεωρώ ότι όλη αυτή η συζήτηση είναι περί όνου
σκιάς που λέµε, δηλαδή δεν είναι πραγµατικά ουσιαστική, είναι
µια ανάγκη της Αντιπολίτευσης κάθε τόσο να δηµιουργεί ή να
θέτει ένα θέµα, το οποίο, όµως, δεν έχει πραγµατική βάση.

Αν ρωτήσετε τον µέσο πολίτη τι να κάνει το κράτος, για παρά-
δειγµα, στην υπόθεση που είπε ο κ. Πλεύρης του Πύργου, πριν
από οκτώ χρόνια, όπου έµειναν δύο χρόνια τα σκουπίδια στους
δρόµους, να παρέµβει ή να µην παρέµβει, τι νοµίζετε ότι θα σας
απαντήσει;

Αυτός είναι λόγος που κατά τη γνώµη µου η Αντιπολίτευση δεν
µπορεί να συσπειρώσει ευρύτερα δυνάµεις σε αυτή τη φάση της
πολιτικής, ότι αδιαφορεί για την άποψη του µέσου πολίτη, ότι ο
µέσος πολίτης θα σας απαντήσει: «Βεβαίως και να παρέµβει το
κράτος», όχι να µείνουν δυο χρόνια τα σκουπίδια.

Εσείς τι µας λέτε; Να µένουν δύο χρόνια τα σκουπίδια. Γιατί;
Δεν έχει καν συνταγµατικό έρεισµα αυτό που λέτε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση

βάσει του άρθρου 100 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής για το θέµα της αντισυνταγµατικότητας που ετέθη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αποδεχόµενοι την ένσταση
αντισυνταγµατικότητας, παρακαλώ να εγερθούν.

(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι την πρόταση)
Προφανώς, δεν ηγέρθη ο απαιτούµενος αριθµός Βουλευτών

από το Σύνταγµα και τον Κανονισµό της Βουλής.
Συνεπώς, η ένσταση αντισυνταγµατικότητας απορρίπτεται.
Ξεκινάµε τον κατάλογο οµιλητών και θα καλέσουµε στο Βήµα

τον κ. Κωτσό. Μετά τον κ. Κωτσό θα µιλήσει ο Γενικός Γραµµα-
τέας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Δηµήτρης Κουτσούµπας,
µετά η κ. Βέττα και ο κ. Παππάς. Τώρα έχουν αρχίσει οι πολιτικοί
αρχηγοί και ζητούν τον λόγο και θα πάµε εναλλάξ.

Κύριε Κωτσέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, συζη-

τούµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο που είναι ο ορισµός του περιβάλ-
λοντος, που διαχειρίζεται ζητήµατα που αφορούν άµεσα το
περιβάλλον, το σπίτι µας, και που όπως συνηθίζεται να λένε: «Το
περιβάλλον δεν το κληρονοµήσαµε από τους γονείς µας, το
έχουµε δανειστεί από τα παιδιά µας και οφείλουµε να το παρα-
δώσουµε το δυνατόν καλύτερο».

Θα ξεκινήσω µε την αίτηση αντισυνταγµατικότητας που κατα-
τέθηκε πιο πριν, για να σας πω πόσο λάθος είναι πολιτικά. Νοµικά
απαντήθηκε. Το 2015 ο Δήµος Πύργου, έχοντας εγγενώς αδυ-
ναµία να διαχειριστεί τα απορρίµµατά του, και αυτό λόγω τοπι-
κών συγκρούσεων -δεν είχε να κάνει µε αυτό που λέει ο κ.
Μάντζιος, µε την έλλειψη υποστήριξης της κεντρικής διοίκησης
του κράτους προς αυτή την κατεύθυνση- διαµάχες εσωτερικές,
τοπικές έριδες αναφορικά µε τη χωροθέτηση του ΧΥΤΑ, χιλιάδες
τόνοι είχαν συσσωρευτεί στην πόλη του Πύργου.

Δεν θα έπρεπε τότε, σε συνεννόηση µε το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος, η Περιφέρεια Θεσσαλίας να παρέµβει; Γιατί εκεί µετα-
φέρθηκαν δεκάδες χιλιάδες τόνοι σκουπιδιών, προκειµένου να
αποσυµφορηθεί η πόλη του Πύργου. Αυτό είναι το ζήτηµα στη
συγκεκριµένη διάταξη, όταν η τοπική αυτοδιοίκηση έχει µια εγ-
γενή αδυναµία να διαχειριστεί µια τοπική υπόθεση, που της έχει
δώσει το Σύνταγµα, ή αρνείται να διαχειριστεί αυτή την υπόθεση.

Και δεν είναι λίγες οι περιπτώσεις. Να σας θυµίσω ότι όταν συ-
ζητούνταν οι χωροθετήσεις των ΧΥΤΑ, των χώρων υγειονοµικής
ταφής απορριµµάτων, οι ενδοδηµοτικές, ενδοπεριφερειακές, εν-
δονοµαρχιακές µάχες ήταν οµηρικές. Κανείς δεν ήθελε τα απορ-
ρίµµατα, έστω και µε χώρο υγειονοµικής ταφής απορριµµάτων,
να πάνε στην περιοχή τους. Τα πρόστιµα έτρεχαν, ανοικτοί οι
ΧΑΔΑ, οι χώροι ανεξέλεγκτης διάθεσης απορριµµάτων, το πρό-
βληµα παρέµενε χωρίς λύση. Εκεί θα έπρεπε η Κυβέρνηση να
κάνει πως δεν βλέπει, να αδιαφορεί;

Αυτό, λοιπόν, έρχεται να κάνει ο νοµοθέτης σήµερα. Εκεί που
η αυτοδιοίκηση αδυνατεί, ολιγωρεί ή αρνείται να ασκήσει τις αρ-
µοδιότητες που της έχει δώσει το Σύνταγµα και ο νόµος, οφείλει
το κράτος, το συντεταγµένο κράτος να δώσει απάντηση. Και
αυτό κάνει. Δεν αφαιρεί καµµία αρµοδιότητα. Τουναντίον, έρχε-
ται να βοηθήσει τις τοπικές κοινωνίες, εκεί που η τοπική αυτοδι-
οίκηση αδυνατεί να το πράξει, να λύσουν τα προβλήµατά τους.

Πιστέψτε µε, στο διάβα των χρόνων που υπηρέτησα την τοπική
αυτοδιοίκηση, τέτοιου είδους προβλήµατα υπήρξαν ατελείωτα
και πάρα πολλά. Δεν είναι µόνο στη χωροθέτηση των ΧΥΤΑ. Χω-
ροθέτηση βιολογικών καθαρισµών: έχουµε ζήτηµα στη λίµνη
Πλαστήρα. Τι αντιδράσεις υπάρχουν; Τεράστιες. Εκεί δεν θα
πρέπει να δοθεί λύση, την ώρα που η τοπική αυτοδιοίκηση έχει
αυτή την αδυναµία και µάλιστα, την ώρα που ένας υγρότοπος, η
λίµνη Πλαστήρα, βιότοπος που υδρεύεται η πόλη της Καρδίτσας
δέχεται το σύνολο των λυµάτων της ευρύτερης περιοχής; Θα
πρέπει να αδιαφορήσει και να πει «είναι τοπική αρµοδιότητα, δεν
λύνεται».

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, πόσο απέχει η θεωρητική προσέγγιση
της πολιτικής µε την πολιτική του πεδίου που ασκεί η Κυβέρνηση.
Εσείς κάνετε εντελώς θεωρητική, επιδερµική και πολλές φορές
µικροκοµµατική προσέγγιση της πολιτικής σε αντίθεση µε την
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Κυβέρνηση, που λύνει υπαρκτά προβλήµατα.
Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, λοιπόν, που το χαρακτήρισα εµ-

βληµατικό για το περιβάλλον, τι έρχεται να κάνει; Να απαντήσει
σε ζητήµατα διαχείρισης στερεών αποβλήτων, να εκσυγχρονίσει
τα συστήµατα εναλλακτικής διαχείρισης, να ενισχύσει την ανα-
κύκλωση -πολύ σηµαντική παράµετρος- και βεβαίως, αναλύει το
ζήτηµα της χωροθέτησης των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας.

Το πρόβληµα των σκουπιδιών στην πατρίδα µας ήταν τεράστιο
στο παρελθόν. Ήταν ένα πρόβληµα που δεν το άγγιζε κάνεις. Ξέ-
ρετε, ήταν και µια µεγάλη πληγή για τις κοινωνίες: αναποφασι-
στικότητα, άρνηση, ο ένας να ρίχνει την «καυτή πατάτα» στον
άλλον µέχρι να χωροθετηθούν οι ΧΥΤΑ, οι χώροι υγειονοµικής
ταφής απορριµµάτων. Μέχρι τότε είχαµε χιλιάδες ανεξέλεγκτες
χωµατερές. Κάθε χωριό, κάθε ρέµα, κάθε αποδέκτης ήταν µία
χωµατερή. Προχωρήσαµε στους ΧΥΤΑ.

Το επόµενο βήµα ήταν να προχωρήσουµε στους ΧΥΤΥ, στους
χώρους υγειονοµικής ταφής υπολειµµάτων, µε την παρέµβαση
των ΜΕΑ, των µονάδων επεξεργασίας απορριµµάτων, που έναν
µεγάλο όγκο των απορριµµάτων θα τον επεξεργαζόταν, ούτως
ώστε να καταλήγει ένα µικρό υπόλειµµα στους ΧΥΤΥ.

Βέβαια, µέσα από αυτή τη διαδικασία να ανακτήσουµε και το
βιοαέριο που παράγεται από τα απορρίµµατα, προκειµένου να
παραγάγουµε και ενέργεια. Εδώ σηµαντικότατο ρόλο έπαιξαν οι
ΦΟΔΣΑ. Αν θέλετε, κύριε Υπουργέ, αναφορικά µε τους ΦΟΔΣΑ
θα ήθελα να σας προτείνω το εξής: Επειδή έπαιξαν σηµαντικό-
τατο ρόλο στην επίλυση ζητηµάτων των απορριµµάτων, είναι
σωστή η προσέγγιση να δηµιουργηθεί ένας ενιαίος φόρος ανά
περιφέρεια, για να υλοποιεί τον ΠΕΣΔΑ ορίζοντα, τον Περιφερει-
ακό Σχεδιασµό Διαχείρισης Απορριµµάτων, σε όλη την περιφέ-
ρεια.

Υπάρχουν, όµως, ΦΟΔΣΑ σε κάθε περιφέρεια που έχουν µια
αυτόνοµη και υπαρκτή λειτουργία. Στην Περιφέρεια Θεσσαλίας
ο ΦΟΔΣΑ της δυτικής Θεσσαλίας είναι ανώνυµη εταιρεία µε εξαι-
ρετική διαχείριση και όχι σύνδεσµος. Νοµίζω ότι είναι το µοντέλο
που πρέπει να υιοθετήσουµε στους ΦΟΔΣΑ. Ανώνυµη εταιρεία,
λοιπόν, απόλυτα υγιής, έχει προχωρήσει όλα τα συστήµατα δια-
χείρισης των απορριµµάτων στο µέγιστο βαθµό -ήδη η ΜΕΑ ολο-
κληρώνεται-, µε 2.000.000 ευρώ εκατοµµύρια αποθεµατικό. Οι
άλλοι δύο ΦΟΔΣΑ είναι σύνδεσµοι µε αρκετά προβλήµατα.

Τι θα έλεγα; Ο περιφερειακός ΦΟΔΣΑ να έχει τον επιτελικό
ρόλο, χωρίς, όµως, να στερεί την αυτονοµία λειτουργίας των το-
πικών ΦΟΔΣΑ, που ούτως ή άλλως έχουν αντιµετωπίσει προβλή-
µατα, γιατί πολύ φοβάµαι ότι µέσα από αυτή τη διαδικασία,
µήπως καταστήσουµε και τους υγιείς προβληµατικούς. ΦΟΔΣΑ
περιφερειακός, που έχει τον επιτελικό σχεδιασµό, που εκλέγεται
από τους τοπικούς ΦΟΔΣΑ, αυτόνοµη λειτουργία των τοπικών
ΦΟΔΣΑ, που λύνουν τα προβλήµατα αυτά.

Όσον αφορά στην ανακύκλωση, είναι αλήθεια ότι έχουν γίνει
σηµαντικότατα βήµατα στο θέµα της διαχείρισης των οργανικών
υπολειµµάτων. Η κοµποστοποίηση είναι µια τεράστια προσέγ-
γιση, που µακάρι να εθίσουµε την κοινωνία να αντιµετωπίσει αυτό
το ζήτηµα και να διαχειριστεί τα οργανικά απόβλητα στο επίπεδο
του νοικοκυριού µέσα από τους κάδους κοµποστοποίησης, που
πάρα πολλοί δήµοι έχουν διανείµει στους συµπολίτες τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ανανεώσιµες πηγές ενέργειας: Κάποια στιγµή νοµίζω ότι στη
χώρα µας θα πρέπει να συνεννοηθούµε και να αποφασίσουµε τι
ενεργειακό µείγµα χρειαζόµαστε για την πατρίδα µας, από πού
θα παίρνουµε την ενέργεια που είναι απαραίτητη, για να λειτουρ-
γήσει η χώρα µας. Θα εξακολουθήσουµε να εξαρτόµαστε από
εισαγόµενα, ακριβά και ρυπογόνα καύσιµα -πετρέλαιο, φυσικό
αέριο- ή θα βασιστούµε σε δικές µας δυνάµεις και κυρίως στις
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας; Βέβαια, η συζήτηση γύρω από τις
ΑΠΕ στις τοπικές κοινωνίες είναι έντονη και πολλές φορές προ-
καλεί και συγκρούσεις. Γι’ αυτό δεν πρέπει τις ΑΠΕ ούτε να τις
θεοποιούµε ούτε να τις δαιµονοποιούµε. Εδώ, ένα σοβαρό, ένα
αξιόπιστο, ένα εξαιρετικά µελετηµένο ειδικό χωροταξικό µπορεί
να δώσει την απάντηση για το πού πρέπει και µπορούν να χωρο-
θετηθούν οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας µέσα από σοβαρή κοι-
νωνική διαβούλευση, για να αποφύγουµε αυτές τις έντονες και

πολλές φορές δαιµονοποιηµένες αντιδράσεις, οι οποίες κολλούν
πολλά από αυτά τα έργα.

Επειδή έχουµε πλεονάζουσα ενέργεια, κυρίως τους καλοκαι-
ρινούς µήνες, από τα φωτοβολταϊκά, θα πρέπει να δούµε και τις
αποθήκες ενέργειας, τις µπαταρίες ενέργειας. Υπάρχουν ΑΠΕ
που µπορούν να λειτουργήσουν ως µπαταρίες ενέργειας; Βε-
βαίως, τα υδροηλεκτρικά µε την αντλησοταµίευση. Ένα τέτοιο
έργο, Υπουργέ -και χαίροµαι που περιλαµβάνονται στο ΕΣΕΚ,
στο Εθνικό Σχέδιο για την Ενέργεια για το Κλίµα-, είναι το
φράγµα της Συκιάς του Αχελώου. Πρέπει να ολοκληρωθεί σε
πρώτη φάση -λέω εγώ, και θα δούµε στη συνέχεια τη µεταφορά
νερών από τον άνω ρου του Αχελώου προς τη Θεσσαλία- ως
ενεργειακό έργο, υδροηλεκτρικό έργο, που µε αντλησοταµίευση,
όταν έχουµε πλεονάζουσα ενέργεια, θα επιστρέφει τα νερά πίσω,
για να παίρνουµε ξανά καθαρή ενέργεια όταν είµαστε ελλειµµα-
τικοί ενεργειακά. Βέβαια, κάποια στιγµή το φράγµα της Μεσο-
χώρας, το έργο της Μεσοχώρας που είναι ολοκληρωµένο από
το 2001, συνάδελφοι, που είναι εγκατεστηµένο και που το εργο-
στάσιο παραγωγής ενέργειας κόστισε στην πατρίδα µας πάνω
από 450.000.000 ευρώ εθνικούς πόρους, παραµένει ανενεργό,
παραµένει αναξιοποίητο. Μπορεί να παραγάγει 165 µεγαβάτ κα-
θαρής ενέργειας, 45.000.000 ευρώ το κέρδος για τη ΔΕΗ κάθε
χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Μία τελευταία κουβέντα για τους δασι-
κούς δρόµους. Άκουσα την άρνηση από πολλούς συναδέλφους
της Αντιπολίτευσης για τη διάνοιξη δασικών δρόµων, γιατί λέει
µπορεί να είναι προποµπή για την ανάπτυξη κυρίως ανεµογεννη-
τριών στα δάση. Έχετε εικόνα τι γεωµετρικά στοιχεία πρέπει να
έχει ένας δασικός δρόµος; Έχετε εικόνα αν ένας δασικός δρό-
µος µε τα γεωµετρικά στοιχεία –πλάτος, επίστρωση που µπορεί
να έχει κ.λπ.-, µπορεί να λειτουργήσει ως δρόµος για πρόσβαση
για τις ΑΠΕ; Οι δασικοί δρόµοι έχουν συγκεκριµένη αποστολή,
συγκεκριµένη διαδικασία, έχουν συγκεκριµένα γεωµετρικά στοι-
χεία, προφυλάσσουν το δάσος και δίνουν τη δυνατότητα να αξιο-
ποιηθεί ο δασικός µας πλούτος και τίποτα παραπάνω. Σε καµµία
περίπτωση σε έναν δασικό δρόµο δεν µπορούν να περάσουν ανε-
µογεννήτριες που θέλουν τεράστια πλάτη και τεράστια γεωµε-
τρικά µεγέθη, για να µπορέσουν να µεταφερθούν αυτές οι
τεράστιες κατασκευές.

Ως εκ τούτου, ας ξεχωρίσουµε τι είναι δασικός δρόµος και
καµµία σχέση µε την ύπαρξη προποµπού για τη δηµιουργία αι-
ολικών πάρκων εκεί όπου κατά την άποψη ορισµένων δεν πρέπει
να γίνουν. Κατά την άποψή µου, πρέπει να γίνονται εκεί που το
ειδικό χωροταξικό θα τις προβλέπει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα
έξι µέλη του Πανελλήνιου Συλλόγου Συνταξιούχων του Υπουρ-
γείου Εργασίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Γενικός Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Δηµήτρης Κουτσούµπας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι, θα ήθελα να ξεκινήσω τη σηµερινή µου παρέµ-
βαση µε ένα σχόλιο για τα όσα ακούσαµε στο σηµερινό Υπουρ-
γικό Συµβούλιο, σχετικά µε τον νέο τρόπο υπολογισµού του
κατώτατου µισθού.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Δεν ακούσαµε βέβαια κάτι που δεν γνωρίζαµε. Άλλωστε πρό-
κειται για κατεύθυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης και επί της ου-
σίας µονιµοποίηση των µνηµονιακών νόµων όλων σας, της Νέας



1770 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ, όλου του ΣΥΡΙΖΑ -µέσα και η Νέα Αρι-
στερά-, οι οποίοι κατήργησαν τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις
για τον υπολογισµό του κατώτατου µισθού.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ευχαριστούµε για την προσοχή σας,
κύριε Υπουργέ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Τέλειωσε το πηγαδάκι.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας):

Δεν έκανα κάτι. Προσέρχονται, κύριε Γενικέ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Το ξέρω, προσέρχονται. Είναι ένας µόνιµος που προσέρχεται σε
εσάς εκεί.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ο ίδιος;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Ναι, ο ίδιος.

Δεν πρωτοτυπείτε, λοιπόν, ούτε στην προπαγάνδα σας, κύριοι
της Κυβέρνησης, όπως σε κάθε καινούργια αντεργατική µεταρ-
ρύθµιση που φέρνετε προσπαθείτε προκλητικά να την παρουσιά-
σετε και αυτή ως δήθεν συµφέρουσα για τους εργαζόµενους. Τα
ίδια λέγατε και για τις απλήρωτες υπερωρίες του νόµου Χατζη-
δάκη, τα ίδια και για το δεκατριάωρο του Γεωργιάδη και πάει λέ-
γοντας.

Η µέχρι τώρα εµπειρία από τα χρόνια που ο κατώτατος µισθός
καθορίζεται µε κυβερνητική απόφαση, µετά από µια επταετία
που έµεινε παγωµένος, έχει αποδείξει ότι οι όποιες αυξήσεις δί-
νονται, εξανεµίζονται την ίδια στιγµή και µε το παραπάνω µάλι-
στα εξαιτίας του πληθωρισµού. Τα κριτήριά σας γνωστά. «Τόσο
όσο αντέχει η οικονοµία» λέτε, δηλαδή τόσο όσο δεν απειλείται
η καπιταλιστική κερδοφορία. Γι’ αυτή την οικονοµία µιλάµε δη-
λαδή.

Έχετε απαγορεύσει στους εργαζόµενους το δικαίωµα να δια-
πραγµατεύονται συλλογικά µε τους εργοδότες θέτοντας ως κρι-
τήριο τις δικές τους ανάγκες, µε βάση τις αντικειµενικές
δυνατότητες που προσφέρει η εποχή µας. Και τώρα τι πάτε να
κάνετε µε τον αλγόριθµο; Να προσδώσετε µια επίφαση αντικει-
µενικότητας και επιστηµονικότητας ακόµα και στους µισθούς πεί-
νας. Όταν οι εργαζόµενοι θα διαµαρτύρονται, εσείς θα τους
λέτε: «Μα τι σχέση έχουµε εµείς; Ο αλγόριθµος το έβγαλε». Άλ-
λωστε, ήδη, βρίσκονται πάρα πολλοί κλάδοι σε αγωνιστικές κι-
νητοποιήσεις και ετοιµάζεται η πανελλαδική πανεργατική
απεργία στις 20 Νοεµβρίου, που ένα από τα βασικά αιτήµατα
είναι να επανέλθουν οι συλλογικές διαπραγµατεύσεις. Είστε, λοι-
πόν, σε πλήρη αντίθεση µε τις διεκδικήσεις και τα αιτήµατα των
εργαζοµένων όλης της χώρας. Μη σας πω ότι θα τους λέτε και
αρνητές της επιστήµης. Ικανοί είστε για όλα.

Όσο για τις διαβεβαιώσεις ότι θα απαγορεύεται –λέει- η µεί-
ωση του κατώτατου µισθού, καλά, µην ορκίζεστε κιόλας. Όταν
ήταν να φορτώσετε την προηγούµενη µεγάλη κρίση στους ερ-
γαζόµενους, µια χαρά τον µειώσατε τον κατώτατο µισθό µέσα
σε µια νύχτα κατά 22% και κατά 32% για τους νέους και θα το
θυµάται ο τότε Υπουργός Εργασίας, ο κ. Βρούτσης. Κάτι πρέπει
να θυµάται, βέβαια, και η νέα βολική αντιπολίτευση του ΠΑΣΟΚ
γι’ αυτό, µιας και συγκυβερνούσε τότε µε τη Νέα Δηµοκρατία και
το ακροδεξιό ΛΑΟΣ του Καρατζαφέρη. 

Και λέµε: «νέα βολική αντιπολίτευση» γιατί βγάζει µάτι η προ-
σπάθεια εκδοτικών κέντρων, τηλεοπτικών καναλιών, δηµοσκοπι-
κών εταιρειών να το σπρώξουν, λες και ήταν συνεννοηµένοι
µάλιστα µε τον κ. Μητσοτάκη, που εµφανίστηκε εδώ µέσα στη
Βουλή την προηγούµενη εβδοµάδα για να χρίσει το ΠΑΣΟΚ του
κ. Ανδρουλάκη βολικό συνοµιλητή του και µάλιστα στη θέση της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης λόγω φθοράς δηµοσκοπικής του
ΣΥΡΙΖΑ, του άλλου πόλου της σοσιαλδηµοκρατίας. O tempora o
mores, νέοι καιροί νέα ήθη.

Όµως, έτσι κι αλλιώς η ουσία δεν αλλάζει. Και ο ΣΥΡΙΖΑ και το
ΠΑΣΟΚ παραµένουν βολικοί αντίπαλοι της Νέας Δηµοκρατίας
και για το κρίσιµο ζήτηµα της στάσης τους στον κατώτατο µισθό.
Αποτέλεσµα των πολιτικών των κυβερνήσεών τους είναι το γεγο-

νός ότι ο µέσος µισθός, αυτός δηλαδή που περισσότερο πρέπει
να µας ενδιαφέρει, βρίσκεται σήµερα 14% χαµηλότερα από το
2011. Όµως αυτή είναι η στρατηγική σας που υπαγορεύεται από
τα συµφέροντα µόνο των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων. Είναι
η ενίσχυση της γενικής τάσης µείωσης µισθών, για να αυξάνεται
η κερδοφορία των λίγων.

Γι’ αυτό και αρνείστε να κάνετε υποχρεωτικές συλλογικές συµ-
βάσεις, όπως των οικοδόµων ή όπως της ναυπηγοεπισκευαστι-
κής ζώνης, που κατοχυρώνουν µεγάλες αυξήσεις σε µισθούς,
κατοχυρώνουν το επτάωρο, πενθήµερο, τριανταπεντάωρο, συµ-
βάσεις που έχουν κάνει κουρελόχαρτο τους αντεργατικούς σας
νόµους. Γι’ αυτό το Υπουργείο Εργασίας έχει κάνει υποχρεωτι-
κές µόλις δύο κλαδικές πανελλαδικές συµβάσεις από τις οκτώ
που έχουν ήδη υπογραφεί. Τέτοια κατάντια.

Και µετά διατηρώντας όλο αυτό το αντιδραστικό οπλοστάσιο
λέτε ψέµατα ότι στηρίζετε την πολιτική των συλλογικών διαπραγ-
µατεύσεων. Έτσι φτάσατε το 70% των εργαζοµένων να ζει µε λι-
γότερα από 900 ευρώ το µήνα και δεν χρειάζεται να πούµε πόσο
υψηλότερα βρίσκεται το κόστος ζωής σήµερα. Πρόκειται δηλαδή
για µια κανονική φτωχοποίηση των εργαζοµένων, που συνεχίζε-
ται µάλιστα τα τελευταία χρόνια, παρ’ όλο που βρισκόµαστε σε
συνθήκες καπιταλιστικής ανάκαµψης.

Εδώ πρέπει να προσθέσουµε και τους υπέρογκους φόρους,
που επωµίζονται οι εργαζόµενοι, τα λαϊκά στρώµατα, φόροι που
ροκανίζουν ακόµα περισσότερο το διαθέσιµο εισόδηµα. Και
πραγµατικά έχει πολύ θράσος ο Πρωθυπουργός να µιλάει για
πολιτική µείωσης φόρων, όπως έκανε και προχθές στην ΑΑΔΕ.
Με βάση τα δικά σας νούµερα, το 2024 αναµένεται να κλείσει µε
εισπράξεις από τον ΦΠΑ που θα ξεπεράσουν τα 25 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ από 23,4 δισεκατοµµύρια πέρυσι και 18,6 δισεκατοµ-
µύρια το 2022. Σε αυτούς τους έµµεσους και πιο άδικους
φόρους προστίθενται και τα περίπου 7 δισεκατοµµύρια από τους
ειδικούς φόρους κατανάλωσης. Και µη µας πείτε ότι αυτή η αύ-
ξηση των εσόδων αντανακλά λαϊκή ευηµερία, µεγαλύτερη κατα-
νάλωση. Γιατί η αλήθεια είναι ότι το ποσοστό των έµµεσων
φόρων προς το ΑΕΠ από το 12,8% που ήταν το 2012 έφτασε στο
19,4% το 2022 και ανεβαίνει συνεχώς. Ληστεία κανονική είναι και
τίποτε άλλο.

Εποµένως για ποια µείωση φόρων µιλάτε; Εκτός αν εννοείτε
τους εφοπλιστές, τους τραπεζίτες, τις τράπεζες και τους υπό-
λοιπους, που προφανώς εκφράζετε και πολιτικά. Αυτοί, µάλιστα!
Δεν πληρώνουν τίποτα επί της ουσίας, σε σχέση βέβαια µε αυτά
που κερδίζουν. Γιατί για τον λαό, όµως, αρνείστε πεισµατικά να
καταργήσετε ή έστω να µειώσετε τους υπέρογκους έµµεσους
φόρους στα τρόφιµα, στην ενέργεια, στα είδη πλατιάς λαϊκής κα-
τανάλωσης, όπως σας έχουµε προτείνει ξανά και ξανά εδώ µέσα
και όπως ζητάει όλος ο κόσµος που στενάζει εκεί έξω; Αλήθεια,
πού πηγαίνουν όλα αυτά τα χρήµατα; Γιατί ούτε σχολεία γίνονται
ούτε νοσοκοµεία ούτε καλύτεροι µισθοί και συντάξεις δίνονται.

Βέβαια πολλοί από αυτούς τους φόρους, για να περάσουµε
και στο θέµα που συζητάµε σήµερα, αποσκοπούν και στη χρη-
µατοδότηση των στόχων του εθνικού σχεδίου για την ενέργεια
και το κλίµα. Με δυο λόγια, καταλήγουν στις τσέπες των οµίλων
της ενέργειας για τις δικές τους αποκλειστικά κερδοφόρες επεν-
δύσεις.

Σε αυτό το σχέδιο εντάσσεται και το παρόν νοµοσχέδιο και το
εθνικό σχέδιο, µε τη σειρά του, εντάσσεται στη γνωστή στρατη-
γική της πράσινης µετάβασης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της απε-
λευθέρωσης της αγοράς ενέργειας, της περαιτέρω εµπορευµα-
τοποίησης της διαχείρισης των σκουπιδιών και των αποβλήτων
που είναι και αυτά χρυσός για το κεφάλαιο.

Το κύριο πρόβληµα και µε αυτό το νοµοσχέδιο, µε όλα αυτά
τα εθνικά σχέδια και στρατηγικές, κατά τη γνώµη µας, δεν είναι
ούτε η προχειρότητα ούτε ο ρυθµός µε τον οποίο προχωράνε,
αν έπρεπε δηλαδή να γίνουν λίγο πιο αργά ή λίγο πιο γρήγορα.
Ούτε το κύριο είναι οι επιµέρους λεπτοµέρειες. Αυτή είναι µια
άσφαιρη κριτική που σας κάνουν τα άλλα κόµµατα της Αντιπολί-
τευσης, ακριβώς επειδή ταυτίζονται µαζί σας στη γενική στρα-
τηγική και άρα δεν µπορούν να σας αντιπολιτευτούν πειστικά σε
αυτήν. Άλλωστε την ίδια ακριβώς στρατηγική υπηρέτησαν και
εκείνα ως κυβερνήσεις, γι’ αυτό και εσείς µε τη σειρά σας τους
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κάνετε µια αντίστοιχη άσφαιρη κριτική για τα πεπραγµένα τους.
Εµείς δεν κοροϊδεύουµε τον κόσµο, ότι αυτή η αντιλαϊκή στρα-

τηγική µπορεί να γίνει δίκαιη, να γίνει πιο δηµοκρατική, αν βασι-
στεί περισσότερο στις ενεργειακές κοινότητες.

Διότι αυτές είναι το εργαλείο που έχει βρει η Ευρωπαϊκή
Ένωση για να µετακυλίει µε ψεύτικες υποσχέσεις το κόστος των
επενδύσεων για τις ΑΠΕ από το κεφάλαιο στα µικροµεσαία στρώ-
µατα και στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, ώστε να
έρχονται µετά οι καρχαρίες για να τους τα αρπάζουν έτοιµα, µε
πολύ µικρότερο κόστος.

Εµάς, η διαφωνία µας βρίσκεται στον πυρήνα της στρατηγικής
σας, ακριβώς γιατί αυτή δεν αποσκοπεί στο να καλύψει την κοι-
νωνική ανάγκη για φθηνή, επαρκή ηλεκτρική ενέργεια για όλους,
µε όσο το δυνατόν µεγαλύτερη ενεργειακή ανεξαρτησία της
χώρας µας και µε σεβασµό στο περιβάλλον. Αντίθετα, στο επί-
κεντρό της έχει -και από την αρχή είχε- την ανάγκη των οµίλων
να βρουν επενδυτική διέξοδο για τα συσσωρευµένα κεφάλαιά
τους, µε ικανοποιητική βεβαίως κερδοφορία. Στο επίκεντρό της
είχε τον σχεδιασµό της άρχουσας τάξης για µετατροπή της
χώρας σε ενεργειακό κόµβο, ζήτηµα που φυσικά διαπλέκεται και
µε τους σχεδιασµούς των ΗΠΑ, του ΝΑΤΟ, της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για απεξάρτηση από τους ρωσικούς υδρογονάνθρακες,
για τη χάραξη νέων δρόµων µεταφοράς ενέργειας και εµπορευ-
µάτων, που ανταγωνίζονται τον κινέζικο δρόµο του µεταξιού. Δεν
χρειάζεται, βέβαια, να πω πώς πληρώνει σήµερα ο λαός της Ου-
κρανίας -και όχι µόνο αυτός- τη µετατροπή της χώρας του εκεί
ακριβώς σε έναν τέτοιο ενεργειακό κόµβο.

Αυτή είναι η µεγάλη εικόνα και όχι, βέβαια, τα διάφορα ψέµατα
µε τα οποία έχετε φλοµώσει τον λαό όλα αυτά τα χρόνια, ότι η
στρατηγική της πράσινης µετάβασης αποσκοπεί δήθεν στη σω-
τηρία του περιβάλλοντος από την κλιµατική κρίση και στη µείωση
της τιµής του ηλεκτρικού ρεύµατος, που θα παράγεται, όπως λέ-
γατε, άφθονο και µε µηδενικό κόστος από τις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας. Τι ψέµατα, συνοδευόµενα, όπως πάντα, από µπόλικη
µπουρδολογία, έχουµε ακούσει από τα στόµατά σας όλα αυτά
τα χρόνια, αλήθεια!

Και τώρα ανακαλύψατε δήθεν ξαφνικά ότι µόνο µε τις ΑΠΕ δεν
γίνεται, αφού χαρακτηρίζονται από αστάθεια, από µεγάλη εξάρ-
τηση από τις καιρικές συνθήκες και την ώρα της ηµέρας. Ανακα-
λύψατε ότι οι επιδοτήσεις και οι εγγυηµένες τιµές που έχετε
υποσχεθεί στα αρπακτικά των ΑΠΕ, στους λεγόµενους επενδυ-
τές σας, ανεβάζουν την τιµή του ρεύµατος. Σπουδαία ανακά-
λυψη!

Ο λαός πληρώνει όλο και περισσότερα σε επιδοτήσεις στους
ΑΠΕτζήδες, στους οµίλους όσο πιο χαµηλή είναι η τιµή της χον-
δρικής, όπως γίνεται, για παράδειγµα, µε τα φωτοβολταϊκά τις
µεσηµεριανές ώρες. Αν αυτό δεν είναι κλοπή, τότε τι είναι; Δεν
τα ξέρατε αυτά; Τα ξέρατε και ας ρίχνατε στην πυρά όποιον τα
επεσήµανε και του σούρνατε τα σχολιανά, όπως στο ΚΚΕ, χωρίς
ίχνος ντροπής.

Τι άλλαξε, όµως, τώρα και αρχίσατε να τα παραδέχεστε και
έρχεστε -εν µέρει, τουλάχιστον- στα δικά µας λόγια; Μήπως σας
έπιασε καµµιά κρίση ειλικρίνειας; Όχι. Απλώς, βλέπετε ότι η πρά-
σινη µετάβαση δεν έχει αποδώσει τα αναµενόµενα, δεν έχει προ-
σφέρει στην οικονοµία, στην Ελλάδα και διεθνώς την
αναζωογόνηση που προσδοκούσατε. Γι’ αυτό και πλέον, προκρί-
νεται και η στροφή στην πολεµική οικονοµία, σύµφωνα µε το σχέ-
διο Ντράγκι, µε το οποίο όλοι σας συµφωνείτε.

Βλέπετε ότι έχει πλέον σηµειωθεί υπερσυσσώρευση κεφα-
λαίων και επενδύσεων και στις ΑΠΕ και πρέπει να µπουν κάποιοι
κόφτες. Γι’ αυτό, για παράδειγµα, έχουν βγει και τα µαχαίρια µε
τους επιχειρηµατίες των φωτοβολταϊκών, για να κλείσει η αγορά
-και όποιος πρόλαβε τον Κύριο είδε!- ή µε τους επιχειρηµατίες
των αιολικών να ζητούν αναλογία 60% προς 40% σε σχέση µε τα
φωτοβολταϊκά.

Μάλιστα, µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο προωθούνται ακόµα
και πλωτοί σταθµοί φωτοβολταϊκών σε λιµνοθάλασσες και τεχνη-
τές λίµνες. Δεν φτάνει, δηλαδή, που αυτοί επεκτείνονται άναρχα
σε γη υψηλής παραγωγικότητας, αλλά τους δίνετε τη δυνατό-
τητα εγκατάστασης ακόµα και σε λίµνες.

Επίσης, επιταχύνονται οι διαδικασίες δηµιουργίας µονάδων

αποθήκευσης ενέργειας από ΑΠΕ, στηρίζοντας τα συµφέροντά
τους για παραπέρα επέκτασή τους.

Αλήθεια, είναι και οι µπαταρίες φιλικές προς το περιβάλλον;
Μάλλον, εσείς βαφτίζετε το κρέας ψάρι! Και τα µικρά παιδιά
πλέον καταλαβαίνουν ότι όλα αυτά ουδεµία σχέση έχουν µε την
προστασία του περιβάλλοντος, ουδεµία σχέση έχουν µε την
ανάγκη του ελληνικού λαού για φθηνό ρεύµα. Ένα πράγµα τούς
νοιάζει όλους αυτούς και νοιάζει και σας: Τα κέρδη τους.

Όλα τα παραπάνω, όµως, όλους τους ανταγωνισµούς και τις
παλινωδίες σας, όλα τα ψέµατά σας, σε τελική ανάλυση, τα έχει
πληρώσει πανάκριβα ο ελληνικός λαός µε το πανάκριβο ρεύµα,
µε τους «πράσινους φόρους» και τα χαράτσια, µε την ανεργία
και την ερήµωση σε περιοχές που προχωρά η απολιγνιτοποίηση,
µε την καταστροφή τοπίων φυσικού κάλους και πνευµόνων πρα-
σίνου, αλλά και των αγροτικών καλλιεργειών, για να φυτεύονται
ανεξέλεγκτα ανανεώσιµες πηγές ενέργειας.

Το Εθνικό Σχέδιο για την Ενέργεια και το Κλίµα δίνει µεγάλη
έµφαση στα υπεράκτια αιολικά πάρκα, που σήµερα δεν υπάρ-
χουν, προβλέποντας ότι η παραγόµενη ισχύς από αυτά θα ξεπε-
ράσει τα επόµενα χρόνια αυτή των χερσαίων αιολικών. Αυτή την
περίοδο, µάλιστα, πραγµατοποιούνται κινητοποιήσεις ενάντια
στη δηµιουργία ενός υπεράκτιου αιολικού πάρκου στον Πα-
τραϊκό Κόλπο, µε πυλώνες που θα εγκατασταθούν σε βάθος
εξήντα εννέα µέτρων στα παράλια της Αιτωλοακαρνανίας και σε
µικρή απόσταση από την ακτή και σε µια περιοχή ήδη εξαιρετικά
επιβαρυµένη από διάφορες οικονοµικές δραστηριότητες.

Αυτές οι κινητοποιήσεις πρέπει να στηριχτούν και εµείς αυτό
θα κάνουµε.

Κυρίες και κύριοι, εµείς ποτέ δεν πρόκειται να αποδεχτούµε
ότι είναι πολυτέλεια το 2024 ο στόχος για φθηνό ρεύµα για όλον
τον λαό. Ο στόχος, όµως, αυτός µπορεί να γίνει πράξη µόνο σε
σύγκρουση µε αυτό το σύστηµα και όχι υπηρετώντας το, σε σύγ-
κρουση µε την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και αυτής εδώ
της αντιλαϊκής Κυβέρνησης. Μπορεί να γίνει µόνο µε τη σχεδια-
σµένη αξιοποίηση όλων των µορφών ενέργειας που διαθέτει η
χώρα µας, µε στόχο την ενεργειακή κάλυψη του συνόλου των
κοινωνικών και λαϊκών αναγκών.

Εµπόδιο σε αυτή την κατεύθυνση αποτελεί η µεγάλη καπιτα-
λιστική ιδιοκτησία, η αστική εξουσία σας, η πολιτική της Ευρω-
παϊκής Ένωσης που φορτώνει όλο και περισσότερα βάρη στις
πλάτες των πολλών, για να θησαυρίζουν οι λίγοι.

Ο λαός µε την πάλη του µπορεί σήµερα να επιβάλει µέτρα ανα-
κούφισης από την ακρίβεια, από την ενεργειακή φτώχεια, σε κα-
τεύθυνση, όµως, σύγκρουσης µε την πολιτική αυτή, µε τα κέρδη
των οµίλων, µε την Κυβέρνηση και τα κόµµατα που τους υπηρε-
τούν.

Εµείς θα συνεχίσουµε να βρισκόµαστε στην πρώτη γραµµή
αυτών των αγώνων, φωτίζοντας τη µόνη ελπιδοφόρα προοπτική
και στηρίζοντας τις διεκδικήσεις των σωµατείων και των φορέων
του µαζικού κινήµατος για δραστική µείωση και πλαφόν στα τι-
µολόγια ηλεκτρικού ρεύµατος, φυσικού αερίου, πετρελαίου θέρ-
µανσης, κατάργηση του ειδικού φόρου κατανάλωσης και του
ΦΠΑ σε ηλεκτρική ενέργεια, πετρέλαιο και φυσικό αέριο, απαγό-
ρευση των διακοπών ρεύµατος σε οικογένειες που αδυνατούν
να πληρώσουν, επανασυνδέσεις στο κοµµένο ρεύµα, µε µόνη
προϋπόθεση τη συµφωνία σε διακανονισµό των οφειλών µε ευ-
νοϊκούς όρους.

Αυτές οι διεκδικήσεις θα ακουστούν µεταξύ άλλων και στη µε-
γάλη πανελλαδική απεργία στις 20 Νοεµβρίου, την οποία εµείς
στηρίζουµε µε όλες µας τις δυνάµεις. Άλλωστε, αυτή είναι και η
πραγµατική αντιπολίτευση στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας και την αντεργατική αντιλαϊκή πολιτική της.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Επόµενη οµιλήτρια είναι η κ. Καλλιόπη Βέττα, Βουλευτής του

ΣΥΡΙΖΑ -Προοδευτική Συµµαχία.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο απο-

τυπώνει για άλλη µία φορά µε τον πιο χαρακτηριστικό τρόπο τη
νοµοθετική στρατηγική της Νέας Δηµοκρατίας από το 2019.
Πρόκειται για ένα συµπίληµα ετερόκλητων διατάξεων, που επι-



χειρεί θεωρητικά να θεραπεύσει φλέγοντα ζητήµατα στους το-
µείς των αποβλήτων, των ΑΠΕ, της χωροταξίας, των συνδέσεων
µε τον ηλεκτρικό χώρο και σε µια σειρά άλλων τοµέων.

Στην πράξη κατορθώνει το αντίθετο, καθώς εµπεριέχει φωτο-
γραφικές διατάξεις, διορθώσεις προηγούµενων νοµοθετικών
«γονατογραφηµάτων», διευκολύνσεις µεγάλων συµφερόντων και
πλήρη αδιαφορία για την ενεργειακή δηµοκρατία και τη διάχυση
των οφειλών στην κοινωνία.

Ειδικότερα, το νοµοσχέδιο δίνει το δικαίωµα µε το άρθρο 26
για εγκατάσταση µε fast track διαδικασίες πλωτών φωτοβολταϊ-
κών σε λίµνες, λιµνοδεξαµενές και τεχνητά υδάτινα σώµατα, µε
προβλεπόµενη ισχύ έως 8 MW το καθένα και συνολικής εγκατε-
στηµένης ισχύος έως 80 MW. 

Έπειτα, δηλαδή, από τη γη, καµµιά φορά και υψηλής παραγω-
γικότητας -πολλές φορές, θα έλεγα-, και τις αγροτικές και κτη-
νοτροφικές εκτάσεις, το οικοσύστηµα, τα αποκατεστηµένα και
µη εδάφη, τα θαλάσσια πάρκα, τα βουνά και τις παραλίες, η Κυ-
βέρνηση επιτρέπει πια και τη χωροθέτηση των ΑΠΕ και στις λί-
µνες, χωρίς καν να επιχειρεί να ρυθµίσει το τοπίο µε την
κατάθεση ειδικού χωροταξικού. Το επιχείρηµα είναι ότι αποδί-
δουν περισσότερο µέσα στο νερό.

Στην περιοχή µου ανοίγει ο δρόµος για την εγκατάσταση πλω-
τών φωτοβολταϊκών στη λίµνη Πολυφύτου. Εκεί η ΔΕΗ, η οποία
έχει κάνει, ήδη, αίτηση στη ΡΑΕ, αλλά και οι ιδιώτες εποφθαλµι-
ούν εδώ και χρόνια το συγκεκριµένο σηµείο, παρά την οµόθυµη
αντίδραση της τοπικής κοινωνίας και των όµορων δήµων και βέ-
βαια των επαγγελµατικών συλλόγων, ιδιαίτερα των αλιέων.

Εν κατακλείδι, παρά την ύπαρξη εναλλακτικών σχεδίων, παρά
το γεγονός ότι δεν µπορούν να υλοποιηθούν οι παρεµβάσεις
ανάπλασης και ήπιας ανάπτυξης, ειδικά τώρα που υλοποιείται η
βίαιη απολιγνιτοποίηση στην περιοχή µας, η Κυβέρνηση µετα-
τρέπει την περιοχή σε «µπαταρία» της χώρας και περίοδο ασυ-
δοσίας σε βάρος κάθε άλλης ανάπτυξης και δραστηριότητας και
προοπτικής βέβαια.

Για το ζήτηµα της αποθήκευσης επιβεβαιώνεται αφ’ ενός η κω-
λυσιεργία σας και αφ’ ετέρου η εύνοια προς τους µεγάλους πα-
ραγωγούς, οι οποίοι θα µπορούν να προµηθευτούν ένα σύστηµα
αποθήκευσης και παράλληλα να συµµετέχουν στις αγορές, την
ώρα που οι µικρότεροι θα απέχουν λόγω αντικειµενικών δυσχε-
ρειών.

Μάλιστα, υπάρχει προτεραιοποίηση για τα έργα ΑΠΕ που συν-
δέονται µε αποθήκευση, χωρίς πάλι να υπάρχει καµµία, µα καµ-
µία µέριµνα για τις ενεργειακές κοινότητες.

Ένα ακόµη άρθρο που δηµιουργεί εύλογο προβληµατισµό για
τον τουρισµό και το περιβάλλον είναι το άρθρο 69 που προβλέπει
ότι οι υφιστάµενες τουριστικές εγκαταστάσεις που βρίσκονται
σε ακίνητα του δηµοσίου και έχουν αυθαιρεσίες µπορούν να νο-
µιµοποιηθούν µε τρόπο που είναι τουλάχιστον αόριστος και ασα-
φής.

Επίσης, στο άρθρο 77 προβλέπεται η αναστολή έκδοσης οι-
κοδοµικών αδειών για την περιοχή της Καλντέρας στη Θήρα, γε-
γονός που αποδεικνύει πως η υπερβολική δόµηση χωρίς
σχεδιασµό και οριοθέτηση, µε την πλήρη αδιαφορία και ανοχή
της Κυβέρνησης, έχει οδηγήσει σε πλήρη χωροταξική ασυδοσία,
µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για το οικιστικό τοπίο σε µία από τις
οµορφότερες περιοχές της χώρας µας.

Τέλος, για την τηλεθέρµανση στην περιοχή µου και την τρο-
πολογία που καταθέσατε µόλις σήµερα για το θέµα, δυστυχώς
η εκβιαστική πρόταση της ΔΕΗ µόλις λίγες µέρες πριν -θα έλεγα,
λίγες ώρες πριν- την ηµεροµηνία έναρξης λειτουργίας της τηλε-
θέρµανσης οδήγησε στα εξής δυσµενή αποτελέσµατα, τα οποία
επιβεβαιώνονται και µε τη σηµερινή τροπολογία, κυρία Υφυ-
πουργέ. Σας τα έχουµε πει και στην επιτροπή.

Πρώτα απ’ όλα, είχαµε αύξηση του κόστους για τους χρήστες
της τηλεθέρµανσης έως και 40% σε σχέση µε τα προηγούµενα
χρόνια και δυσµενή πρόταση για την πληρωµή των οφειλών,
χωρίς να εξασφαλίζεται η βιωσιµότητα των δηµοτικών επιχειρή-
σεων.

Ξέρετε πολύ καλά πώς έγιναν αυτές οι οφειλές. Υπήρχαν οι
θερµολέβητες, που ήταν πρόταση από εσάς για έναν χρόνο. Τε-
λικά, λειτούργησαν για πάρα πολλά χρόνια και συσσωρεύτηκαν

πάρα πολλά χρέη στους δήµους.
Δεύτερον, υπήρξε αποστέρηση χρηµάτων από άλλους πό-

ρους, όπως από τον ειδικό λογαριασµό ΑΠΕ, αλλά και άλλους
εθνικούς και διεθνείς, όπως παραδείγµατος χάριν, οι ΚΑΠ, τα
οποία δίνονται στη ΔΕΗ για να διευθετηθεί η εκκρεµότητα.

Αλήθεια, πού είναι εκείνη η περιβόητη ρήτρα που µας λέγατε
στην αρχή ότι θα υπάρχει σε κάθε νοµοσχέδιο και θα την εφαρ-
µόζατε; Αποδείξατε στην πράξη πως θεωρείτε τους κατοίκους
της δυτικής Μακεδονίας «ευνοηµένους», αλλά σε εισαγωγικά ευ-
νοηµένους.

Αντί να µειώσετε την τιµή της ενέργειας και του ρεύµατος για
όλους τους πολίτες, όπως διαρκώς και ανεπιτυχώς υπόσχεστε,
γεγονός που έχει ως αποτέλεσµα να σπάµε συνεχώς τα αρνητικά
ρεκόρ πανευρωπαϊκά, έχετε το θράσος να ισχυρίζεστε πως η
συγκεκριµένη εξέλιξη µε την τηλεθέρµανση είναι ευεργετική για
τους πολίτες της περιοχής µου.

Συµπερασµατικά, δεν µπορέσατε να εξασφαλίσετε αυτό που
συζητάµε εξαρχής, δηλαδή ότι η τηλεθέρµανση θα είναι βιώσιµη,
µε απρόσκοπτη λειτουργία και µε προσιτό κόστος για τους πολί-
τες και τις επιχειρήσεις της δυτικής Μακεδονίας. Το µόνο που
εξασφαλίσατε είναι τα συµφέροντα της ΔΕΗ, που συνεχίζει να
λειτουργεί επί των ηµερών σας µε αποικιοκρατική λογική στην
περιφέρεια τη δική µου, της Κοζάνης, αποµυζώντας πόρους,
εδάφη, υποδοµές, χωρίς καµµία ανταποδοτική δράση στην πε-
ριοχή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θέλω να πω τα εξής.
Η υπόθεση της ενεργειακής δηµοκρατίας είναι πάρα πολύ ση-

µαντική, καθώς µόνο έτσι θα εδραιωθεί η πίστη από την κοινωνία
ότι η αναγκαία πράσινη µετάβαση θα λειτουργεί προς όφελος
του περιβάλλοντος και των συλλογικών αναγκών, της ίδιας της
κοινωνίας δηλαδή.

Δυστυχώς, για µια ακόµη φορά νοµοθετείτε αδιαφορώντας για
τη συγκεκριµένη κοινωνική απαίτηση. Πρόκειται για µια συνθήκη
που έχει δηµιουργήσει ανεπίστρεπτα αποτελέσµατα στο περι-
βάλλον, το οικοσύστηµα, τον τουρισµό και κάθε άλλη σχετική πα-
ραγωγική δραστηριότητα.

Εµείς σας καλούµε πρώτα απ’ όλα να καταθέσετε άµεσα το ει-
δικό χωροταξικό για τις ΑΠΕ. Σας το ζητάµε από την πρώτη
στιγµή. Να δώσετε προτεραιότητα στις ενεργειακές κοινότητες
και τα έργα αυτοπαραγωγής και αυτοκατανάλωσης. Να αλλάξετε
το target model του Χρηµατιστηρίου Ενέργειας. Να ελέγξετε τα
υπερκέρδη των εταιρειών ενέργειας. Να επαναφέρετε τον κρα-
τικό έλεγχο στη ΔΕΗ. Μόνο µε αυτόν τον τρόπο µπορεί να υπάρ-
ξει µία διαφορετική εξέλιξη για την ενεργειακή δηµοκρατία και
το αγαθό του ρεύµατος.

Εσείς έχετε κάνει τις επιλογές σας πυροδοτώντας τα µεγάλα
συµφέροντα και όσους κερδοσκοπούν από αυτή τη συνθήκη. Η
κοινωνία, όµως, γνωρίζει ότι υπάρχει και άλλος δρόµος. Και να
είστε σίγουροι ότι αυτόν τον δρόµο θα τον διαβεί προς όφελος
της µεγάλης πλειοψηφίας των πολιτών και των αναγκών τους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο

Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία κ. Νίκος Παππάς.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ πάρα
πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Είµαστε πολύ λίγες µέρες µετά την 28η Οκτωβρίου, όπου γιορ-
τάστηκε σε όλη την Ελλάδα η επέτειος του «ΟΧΙ». Τη Δευτέρα που
µας πέρασε τιµήσαµε το «ΟΧΙ» του ελληνικού λαού απέναντι στον
ιταλικό φασισµό που επιβουλεύτηκε την ελευθερία της πατρίδας
µας. Τιµήσαµε τους ηρωικούς άνδρες και τις ηρωικές γυναίκες
της Εθνικής Αντίστασης, που θυσιάστηκαν και αγωνίστηκαν και
απέναντι στον κατακτητή και απέναντι στο ντόπιο συνεργάτη του. 

Η 28η Οκτωβρίου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η µόνιµη
υπόµνηση ότι ο λαός µας γεννήθηκε, αναγεννήθηκε, αγωνίστηκε,
επιβίωσε µέσα από τους αγώνες του ενάντια στην τυραννία. Αυτή
είναι η αντικειµενική αλήθεια.

Δεν είναι η βολική αλήθεια, όµως, για την Κυβέρνηση του κ.
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Μητσοτάκη, ο οποίος φαίνεται ότι θέλει και αυτή την αλήθεια να
τη σχετικοποιήσει και να την απολιτικοποιήσει.

Θέλουµε να ζητήσουµε µε αυτή την ευκαιρία και το άνοιγµα
των αρχείων του Υπουργείου Εσωτερικών για την περίοδο της
κατοχής και το άνοιγµα των αρχείων των Σωµάτων Ασφαλείας
για την περίοδο της Κατοχής. Είναι αρχεία που άνοιξαν κατά την
περίοδο της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και βοήθησαν την ιστορική
έρευνα για αυτή την πολύ σκοτεινή περίοδο που έζησε η πατρίδα
µας και, βεβαίως, αποκάλυψαν πολλαπλώς τον ρόλο που διάφο-
ροι είχαν παίξει σε εκείνες τις σκοτεινές περιόδους.

Απέναντι στον δικό µας αγώνα, όµως, για την αναζήτηση και
την επικαιροποίηση της ιστορικής αλήθειας, απέναντι στον δικό
µας αγώνα, στον αγώνα της Αριστεράς, στον αγώνα των προ-
οδευτικών δυνάµεων ενάντια στη λήθη, υπάρχει η µεθοδευµένη
προσπάθεια Μητσοτάκη, ο οποίος έχει µπει µπροστά σε µια γι-
γαντιαία επιχείρηση ιστορικού αναθεωρητισµού, ο οποίος έχει
δύο σκέλη. Το πρώτο σκέλος είναι να σχετικοποιήσει όλες τις
αµαρτίες της ακροδεξιάς και του µετεµφυλιακού παρακράτους
και των προβληµάτων που έζησε η Ελληνική Δηµοκρατία τις δε-
καετίες µετά τον πόλεµο.

Το δεύτερο και πιο επίκαιρο, όµως, για την πολιτική του προ-
σπάθεια είναι να επικαιροποιήσει και να εµβαθύνει την πασίγνω-
στη, πλέον, ρήση του αείµνηστου Θεόδωρου Πάγκαλου «µαζί τα
φάγαµε» και να την επεκτείνει, να την κάνει, δηλαδή, όχι µόνο
«µαζί τα φάγαµε», αλλά και «καλά σας κάναµε», όταν εφαρµό-
ζαµε τα µνηµόνια. Αυτός είναι ο βασικός στόχος της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη και αυτό θέλει να σβήσει από τη συλλογική µνήµη
του ελληνικού λαού, το γεγονός δηλαδή ότι υπήρξε µια κυβέρ-
νηση, η οποία κατάφερε να βγάλει τη χώρα από τα µνηµόνια.

Και επειδή δεν πρέπει να ξεχνάµε και επειδή αυτές τις µέρες
είναι στη χώρα µας ο Πρόεδρος της Οµοσπονδιακής Δηµοκρα-
τίας της Γερµανίας, ακούσαµε ότι αυτονόητα στις µεταξύ σας
συζητήσεις µπήκε το θέµα των γερµανικών επανορθώσεων. Ορ-
θότερο θα ήταν για την ελληνική Κυβέρνηση να δεσµευτεί ενώ-
πιον του λαού ότι δεν βγήκε η υποχρέωση µε αυτές τις δηλώσεις
µπροστά στην κάµερα, αλλά ότι θα ενεργήσει πάρα πολύ συγκε-
κριµένα και στο πλαίσιο της ευρωπαϊκής και διεθνούς νοµιµότη-
τας, αλλά και στη βάση και του πορίσµατος της Διακοµµατικής
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής που ψηφίσαµε οµόφωνα το 2019
για τη δικαίωση και την υλοποίηση αυτής της αυτονόητης διεκ-
δίκησης.

Δεν τίθεται θέµα παραίτησης, δεν τίθεται θέµα παραγραφής,
κάτι που έχει αποδεχθεί από το 2019 και µε γνωµοδότησή της η
οµοσπονδιακή υπηρεσία εµπειρογνωµόνων της γερµανικής Βου-
λής. Όµως και έτσι να µην ήταν, όπως είχε πει ο πρώτος αντάρ-
της της Ευρώπης, ο αείµνηστος Μανώλης Γλέζος, και 1 ευρώ να
ήταν, έχουµε την υποχρέωση και το δικαίωµα να τις διεκδική-
σουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Επιτρέψτε µου µια αναφορά σε δύο θέµατα τα οποία αφορούν
τη διεθνή εικόνα της χώρας, κύριοι της Κυβέρνησης και κύριε
Βορίδη.

Το πρώτο θέµα είναι τα ελληνοτουρκικά. Από τις 28 Σεπτεµ-
βρίου έχουµε ζητήσει ενηµέρωση από τον κ. Μητσοτάκη, αλλά
δεν µας έχει κάνει την τιµή. Δεν πειράζει, αναµένουµε και επιµέ-
νουµε. Όµως, θα κάνετε πολύ µεγάλο λάθος εάν νοµίζετε ότι θα
έχετε λευκή επιταγή από εµάς, διότι αναµένουµε να δούµε, γιατί
εµείς ανησυχούµε, δεδοµένου ότι υπάρχουν λόγοι ανησυχίας,
υπάρχουν δηλώσεις αξιωµατούχων της αντίπερα όχθης που δι-
καιολογούν την ανησυχία. Επίσης, αναµένουµε και την επίσκεψη
του κ. Φιντάν για να καταλάβουµε ποιο είναι το έδαφος των συ-
ζητήσεων και δηµοσίως και απέναντι στους Τούρκους αξιωµα-
τούχους. Διότι, ως γνωστόν, η Τουρκία είναι µια δύναµη η οποία
δεν έχει πολύ καλή σχέση µε το Διεθνές Δίκαιο και δεν έχει υπο-
γράψει τη Σύµβαση για το Δίκαιο της Θάλασσας του 1982 και το
έδαφος των συζητήσεων έχει πάρα πολύ ενδιαφέρον, για να δια-
πιστώσουµε κι εµείς σε ποια βάση γίνεται, για να ακούσουµε για
άλλη µία φορά αν το Κυπριακό είναι στην κορυφή της ατζέντας
της εξωτερικής µας πολιτικής και να δούµε εάν κάποτε θα αξιο-
λογήσετε ότι την περίοδο 2015 µέχρι 2019 η Ελλάδα είχε µια δυ-

ναµική εξωτερική πολιτική που πολλαπλασίασε το διπλωµατικό
της εκτόπισµα και την έφερε στο κέντρο των εξελίξεων στην πε-
ριοχή.

Τις τελευταίες ηµέρες υπήρξε και ένα άλλο θέµα, µία κατάπτυ-
στη δήλωση της Ευρωβουλευτού σας κ. Βόζενµπεργκ απέναντι
στην κ. Καρυστιανού. Σας λέω ειλικρινά ότι όσοι από εµάς γνω-
ρίζαµε, υποψιαζόµασταν ότι θα έρθει η µέρα που θα µπει σε αυτή
την Αίθουσα ο κ. Καραµανλής και θα τον χειροκροτούσατε µε
χέρια και µε πόδια, δεν µπορούσαµε να περιµένουµε αυτό το επί-
πεδο της αποκτήνωσης, αυτή τη χυδαία επίθεση απέναντι στους
συγγενείς των θυµάτων του εγκλήµατος των Τεµπών. Πραγµα-
τικά σας µιλάω, δεν περιµέναµε να έχετε το θράσος να καλύ-
πτετε την Ευρωβουλευτή σας που τόλµησε να πει στους
συγγενείς των θυµάτων όχι απλώς ότι έχουν πολιτικά κίνητρα,
αλλά και ότι είναι πολιτικά υποκινούµενοι, λες και το δράµα που
ζουν δεν είναι ικανό να τους κινητοποιήσει να κινήσουν γη και ου-
ρανό για να ανακαλύψουν την αλήθεια, να µάθουν ποιος έδωσε
εντολή για να µπαζωθεί ο τόπος του εγκλήµατος! Είναι όνειδος
η κάλυψη που δίνετε µέχρι αυτή τη στιγµή στην Ευρωβουλευτή
σας! Και καλά θα κάνετε να την «αδειάσετε», κατά το κοινώς λε-
γόµενο και να διαχωρίσετε τη θέση σας. Διαφορετικά, θα σας
χαρακτηρίζει αυτή η πρόστυχη, αυτή η ανήθικη δήλωση, αυτή η
απάνθρωπη τοποθέτηση.

Και έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Ο κ. Σκυλακάκης φέρνει
ένα νοµοσχέδιο το οποίο είναι γεµάτο φωτογραφικές διατάξεις,
ανάµεσα στις οποίες έχει παρεισφρήσει και λίγο η νοµοθετική
πρωτοβουλία. Και το φέρνει για να ενισχύσει τον συγκεντρωτι-
σµό και τους «µεγάλους παίκτες».

Δεν έχει γίνει τίποτα για τη διαχείριση των αποβλήτων και
χωρίς να κάνετε διαβούλευση µε τους δήµους, προχωράτε σε
συγχωνεύσεις των ΦΟΔΣΑ σε επίπεδο περιφέρειας. Την ίδια ώρα
και παρά τις αντιδράσεις εντός της χώρας, αλλά και τις «καµπά-
νες» από την Ευρωπαϊκή Ένωση, είµαστε πολύ µακριά από την
επίτευξη των στόχων στην ανακύκλωση, από την εθνική στρατη-
γική για την κυκλική οικονοµία, από το εθνικό σχέδιο δράσης για
την κυκλική οικονοµία και από το εθνικό σχέδιο για την πρόληψη
των αποβλήτων. Δεν έχει γίνει απολύτως τίποτα. Επίσης, έχει
αποτύχει η πολιτική για τα πλαστικά. Μεταφέρατε αρµοδιότητες
στη ΡΑΑΕΥ, την οποία δεν έχετε στελεχώσει και οι Οργανισµοί
Τοπικής Αυτοδιοίκησης χωρίς πόρους για τη χωριστή συλλογή
επιβαρύνονται και µε το τέλος ταφής, παρά τις αντιδράσεις τους.

Ακόµα, συγκεντρώνετε όλες τις αρµοδιότητες στο ΥΠΕΝ,
όπως βεβαίως και όλη τη δραστηριότητα. Αλήθεια, δεν είδατε τη
διαβούλευση που βούλιαξε από τα σχόλια και τις αντιδράσεις µι-
κρών επενδυτών, οι οποίοι αδυνατούν να πάρουν όρους σύνδε-
σης και τους πετάτε απ’ έξω; Ή µήπως είδατε τις αντιδράσεις
και θεωρήσατε ότι δεν πρέπει να τις λάβετε καθόλου υπ’ όψιν;
Έχετε γεµίσει τη χώρα ΑΠΕ χωρίς κανέναν σχεδιασµό και αντί
να συµβάλλουν στην ισορροπία του περιβάλλοντος, το αποστα-
θεροποιούν. 

Επειδή, λοιπόν, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία πιστεύει ότι
η πράσινη µετάβαση σηµαίνει κατ’ αρχάς προστασία του περιβάλ-
λοντος µε δίκαιη και προσιτή σε όλους ενέργεια, όχι µε ισοπέδωση
των πάντων για να γίνονται -µε «δ» κεφαλαίο- «Δουλειές», επειδή
εµείς θεωρούµε ότι οι ΑΠΕ µπορούν να σέβονται το περιβάλλον
και να το βοηθούν και µπορούν να συνυπάρχουν µε τις κοινωνικές
και οικονοµικές δραστηριότητες, καταθέτουµε τροπολογία για την
προστασία της γης υψηλής παραγωγικότητας µε αφορµή την ανε-
ξέλεγκτη τοποθέτηση φωτοβολταϊκών πάρκων και σας καλούµε
να την υποστηρίξετε.

Ταυτόχρονα, σας καλούµε να αξιοποιήσετε και αυτό το Βήµα
εντός της Εθνικής Αντιπροσωπείας και να τεκµηριώσετε, να θε-
µελιώσετε, να δώσετε ένα επιχείρηµα για τον λόγο για τον οποίο
δεν προσλαµβάνετε τους δυόµισι χιλιάδες εποχικούς πυροσβέ-
στες που σήµερα είχαν µια µεγάλη κινητοποίηση εδώ στο Σύν-
ταγµα. Για ποιον λόγο γίνεται αυτό; Για ποιον λόγο υπάρχουν
τρεισήµισι χιλιάδες κενά στην Πυροσβεστική και δυόµισι χιλιάδες
άρτια εκπαιδευµένοι, κυριολεκτικά µπαρουτοκαπνισµένοι πυρο-
σβέστες, οι οποίοι ζητούν την πρόσληψη και εσείς δεν ανταπο-
κρίνεστε; 

Και έρχοµαι στον κατώτατο µισθό. Πάτε να εισφέρετε µία επί-
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φαση αντικειµενικότητας, η οποία αποπολιτικοποιεί τα ζητήµατα
καθορισµού του µισθού και παρακάµπτετε δύο, τρία θεµελιώδη
ζητήµατα. Πρώτον, τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις. Η χώρα
µας είναι στον πάτο της Ευρώπης. Μόνο το 25% των µισθωτών
εργαζοµένων καλύπτονται από συλλογικές συµβάσεις εργασίας,
ενώ ο µέσος όρος της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι 45% και ο στό-
χος που έχει βάλει η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι το 80%. Πώς πι-
στεύετε ότι µπορεί να πιαστεί αυτός ο στόχος µε την πολιτική
σας; Διότι κάποτε ήσασταν και οι «µένουµε Ευρώπη». Πού είναι
στην πολιτική που εφαρµόζετε αυτή η πτυχή της ευρωπαϊκής κα-
τεύθυνσης; Προφανώς δεν είναι πουθενά! 

Και βεβαίως µη µας πείτε ότι είναι φυσικό φαινόµενο η ρα-
γδαία αύξηση των εργατικών δυστυχηµάτων, όπου έχουµε έναν
νεκρό κάθε δυόµισι µέρες, εκατόν δεκατέσσερις θανάτους σε
δέκα µήνες. 

Δεν είναι φυσικό φαινόµενο, είναι φαινόµενο το οποίο γεννάται
και γιγαντώνεται, επειδή πολιτεύεστε µε τις υπερωρίες, επειδή
έχετε καταργήσει την Επιθεώρηση Εργασίας επί της ουσίας και
επειδή ταυτόχρονα -προσέξτε- έχετε µετατρέψει µε την τεκ-
µαρτή φορολόγηση των µικροµεσαίων, τους µικροµεσαίους, σε
συµπιεστές των µισθών των εργαζοµένων. Διότι, εάν ζητήσει αύ-
ξηση ο εργαζόµενος, µε τη ρύθµιση την οποία έχετε φέρει -όχι
για δηµοσιονοµικούς λόγους, όπως αποδείχθηκε- θα έχει αντικί-
νητρο ο εργοδότης του, ιδιοκτήτης µιας µικρής επιχείρησης να
του αυξήσει το µισθό, διότι θα του ανέβουν τα τεκµήρια.

Συνεπώς, είναι κενή περιεχοµένου η όποια προπαγάνδα κάνετε
για τη στήριξη των µισθών. Είδαµε και τον κ. Μητσοτάκη να εγ-
καινιάζει το νέο πανάκριβο κτήριο της ΑΑΔΕ και να παρακάµπτει,
βεβαίως, ότι έχουµε εκατόν πενήντα χιλιάδες εκκρεµότητες -ψη-
φιακές µεν, αλλά εκκρεµότητες- οι οποίες αφορούν αιτήµατα φο-
ρολογουµένων. Και επειδή σας ήρθαν και οι καµπάνες από την
κοινωνική δυσαρέσκεια, αρχίσατε τις εξαγγελίες περί µείωσης
φόρων, στο απώτερο µέλλον βέβαια. Διότι για τον προϋπολογι-
σµό του 2025 έχετε 2,5 δισεκατοµµύρια παραπάνω φόρους, 1,5
δισεκατοµµύριο από τον φόρο προστιθέµενης αξίας και 1 δισε-
κατοµµύριο από τον φόρο εισοδήµατος. Κατά κύριο λόγο από
το χαράτσι, το οποίο ψηφίστηκε στο τέλος της προηγούµενης
χρονιάς. Και πότε λέτε ότι θα πέσουν οι φόροι; Πότε λέτε ότι θα
µειώσετε τους φόρους; Το 2027 και το 2028, τα έτη που µε βάση
το δικό σας Μεσοπρόθεσµο, ο ρυθµός ανάπτυξης πέφτει στο
µισό σε σχέση µε το 2% και κάτι που προβλέπεται για την επό-
µενη χρονιά. Προσέξτε, την ίδια χρονιά που προβλέπουν µείωση
του ρυθµού ανάπτυξης λένε ότι θα µειώσουν και τους φόρους.
Μαγικό! Μαγικό, αλλά νοµίζω ότι ο κόσµος πλέον καταλαβαίνει
και αντιλαµβάνεται ότι η δική σας πολιτική είναι πολύ περισσό-
τερο επικοινωνία παρά ουσία.

Σας έχουµε πει και σε άλλες φάσεις ότι η ταραχώδης πορεία
της χώρας µας των τελευταίων ετών µπορεί να χωριστεί σε τρεις
περιόδους: Την περίοδο της κατάρρευσης που ξεκίνησε µε την
τυπική χρεοκοπία από το 2010 µέχρι το 2014 που η χώρα έχασε
το 25% του ΑΕΠ της, την περίοδο της σταθεροποίησης, όπου δη-
µιουργήθηκαν τετρακόσιες νέες χιλιάδες θέσεις εργασίας -απέ-
κτησε ο πολίτης ακόµα και ο ανασφάλιστος πρόσβαση στην
ιατροφαρµακευτική περίθαλψη, ρυθµίστηκε το χρέος και βγή-
καµε από τα µνηµόνια- και την περίοδο του 2019 και µετά, η
οποία χαρακτηρίζεται από την αναιµική ανάπτυξη για λίγους,
παρ’ όλο που έχουν ανοίξει οι κρουνοί της χρηµατοδότησης. 

Οι ρυθµοί ανάπτυξης είναι αναιµικοί. Είµαστε εικοστοί πρώτοι,
εικοστοί δεύτεροι στην Ευρωπαϊκή Ένωση µε 1,4% µέσο όρο
2019 - 2023 και βεβαίως, αφορά πολύ λίγους αυτή η ανάπτυξη
και γι’ αυτό είµαστε οι τελευταίοι στην αγοραστική δύναµη. Αυτά
είναι τα θεµέλια της πολιτικής που έχετε εσείς επιλέξει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό µόνο, κυρία Πρόεδρε.
Έχετε πει ότι θέλετε να προχωρήσετε σε συνταγµατική Ανα-

θεώρηση. Σας καλούµε για άλλη µία φορά να ανοίξετε τα χαρτιά
σας. Ποια άρθρα θέλετε να αναθεωρήσετε; Για να αντιληφθούµε
και εµείς εάν θα επιδιώξετε πλειοψηφίες αναθεώρησης που κοι-
τάνε και προς τα δεξιά σας, για να καταλάβει κι ο λαός ποια κα-
τεύθυνση θέλετε να δώσετε στη συνταγµατική Αναθεώρηση.

Θέλετε να αλλάξετε το άρθρο για τη µονιµότητα των δηµοσίων
υπαλλήλων; Ή µήπως το άρθρο που διασφαλίζει τον δηµόσιο χα-
ρακτήρα του νερού; Αφορά και το πλαίσιο του παρόντος νοµο-
σχεδίου; Μήπως -λέω, µήπως- θα πειράξετε το άρθρο που
διασφαλίζει την οικονοµική αυτοτέλεια των ανεξάρτητων αρχών;
Διότι δεν σας βγήκε σήµερα η µεθόδευση σε σχέση µε τον Συνή-
γορο του Πολίτη. Μήπως το άρθρο για τη διασφάλιση του απορ-
ρήτου των επικοινωνιών; Ακούµε και ότι ο εισαγγελέας δεν κάλεσε
κρίσιµους µάρτυρες στην υπόθεση των παρακολουθήσεων. Ποια
άρθρα, λοιπόν, θέλετε να αναθεωρήσετε και µε ποιους σκέφτεστε
να το συζητήσετε κιόλας για να κάνετε πλειοψηφία;

Τέλος, υπάρχει τους επόµενους µήνες το ζήτηµα της εκλογής
του Προέδρου της Δηµοκρατίας. Το ζήτηµα της εκλογής του
Προέδρου της Δηµοκρατίας ήταν πάντα πεδίο ευρύτερων συναι-
νέσεων. Δεν ήταν πεδίο εσωκοµµατικών διευθετήσεων και µε
αυτή την έννοια, η δική µας θέση και η δική µας η πρόταση θα
είναι ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας να προέρχεται από την Αρι-
στερά ή την ευρύτερη προοδευτική παράταξη.

Περιµένουµε να δούµε και τις δικές σας προθέσεις και θα σας
κρίνουµε και εµείς και ο λαός. Οι πρωτοβουλίες οι δικές µας
µέσα στη Βουλή είναι πάνω στο τραπέζι και δεν ανταποκρίνεστε.
Έχουµε ζητήσει συνεδριάσεις των κοινοβουλευτικών επιτροπών
για τις τράπεζες, για το αγροτικό ζήτηµα. Έχουµε φέρει µε επί-
καιρη επερώτησή µας το θέµα της ακρίβειας ξανά και ξανά. Και
µε τις δηµοκρατικές µας διαδικασίες, θα ξεπεράσουµε δυσκολίες
και θα βρεθούµε ξανά πρωταγωνιστές. Διότι, απέναντι στην ανα-
γκαία προσδοκία του ελληνικού λαού για µία προοδευτική αλ-
λαγή µόνο ο ενισχυµένος ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
µπορεί να είναι ο καταλύτης. Αυτό πρέπει να γίνει, αυτό και θα
γίνει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, ο κ. Χριστοδουλάκης.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Να προηγη-
θεί ο Πρόεδρος, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ναι, βεβαίως.
Άρα, καλείται στο Βήµα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΠΑΣΟΚ κ. Νίκος Ανδρουλάκης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ-Κινήµα-

τος Αλλαγής): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από µία µόλις
εβδοµάδα από το ίδιο Βήµα είχα υπογραµµίσει ότι αυτή η Κυβέρ-
νηση έχει έλλειψη οράµατος και σχεδίου και γι’ αυτό έχει δηµι-
ουργήσει τεράστιες νέες ανισότητες. Δεν έχει δηµιουργήσει τις
συνθήκες µιας ανταγωνιστικής οικονοµίας και µιας ανθεκτικής
κοινωνίας. Και το παρόν νοµοσχέδιο που σήµερα συζητάµε απο-
δεικνύει αυτό ακριβώς. Πεντέµισι χρόνια χαµένου χρόνου, χαµέ-
νων ευκαιριών, που, δυστυχώς, τις πληρώνει ακριβά ο ελληνικός
λαός.

Σήµερα, λοιπόν, έρχεστε εδώ για να αποψιλώσετε ακόµα πε-
ραιτέρω τις αρµοδιότητες της τοπικής αυτοδιοίκησης. Οι εξου-
σίες σε εσάς, οι ευθύνες στην αυτοδιοίκηση. Και σε αυτή την
περίπτωση η πρωτοβουλία σας γίνεται χωρίς ουσιαστική διαβού-
λευση, χωρίς καµµία διάθεση διαβούλευσης. Το µήνυµα είναι κα-
θαρό. Το «επιτελικό» κράτος του Μεγάρου Μαξίµου θέλει την
αυτοδιοίκηση ελεγχόµενη, να λειτουργεί ως ένα µακρύ του χέρι
στις κοινωνίες.

Έρχεστε σήµερα, λοιπόν, µε καταργήσεις και συνενώσεις φο-
ρέων διαχείρισης απορριµµάτων, που αφορούν στις Περιφέρειες
Κρήτης, Βορείου Αιγαίου, Δυτικής Ελλάδας και Θεσσαλίας. Με-
ταφέρετε βασικές εξουσίες της αυτοδιοίκησης στον εκάστοτε
Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, πρωτοβουλίες που συνιστούν ένα νέο µνηµείο απαξίωσης
της τοπικής αυτοδιοίκησης. Και µάλιστα, δεν ίδρωσε καθόλου το
αυτί σας στις έντονες διαφωνίες της ΚΕΔΕ. Πραγµατικά, πώς αν-
τιµετωπίζετε την αυτοδιοίκηση; Στο Ταµείο Ανάκαµψης καµµία
συζήτηση. Εσείς σχεδιάσατε, αυτοί ακολουθούν. Προτεραιότη-
τες τοπικές δεν υπήρχαν. Προτεραιότητες περιφερειακές δεν
υπήρχαν. Τη συζήτηση µε τις τοπικές κοινωνίες την αποφεύγετε
και τώρα ψαλιδίζετε και ένα µεγάλο κοµµάτι των υπηρεσιών που
πρέπει να προσφέρουν στον πολίτη, γιατί αυτοί είναι πιο κοντά
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στον πολίτη από εσάς.
Εδώ, λοιπόν, γεννάται ένα νέο ερώτηµα. Πώς είναι δυνατόν

όλοι αυτοί οι εµπλεκόµενοι φορείς να είναι αντίθετοι µε αυτές τις
συγχωνεύσεις και εσείς να µη θέλετε να το συζητήσετε; Τόσο
πολύ µεγάλη αλαζονεία, τόσο µεγάλη περιφρόνηση ή τελικά η
έλλειψη διάθεσης διαλόγου υποκρύπτει ένα σχέδιο ιδιωτικοποί-
ησης όλων αυτών των υπηρεσιών; Γι’ αυτόν τον λόγο ζητούµε
την απόσυρση των άρθρων και την έναρξη ενός σοβαρού διαλό-
γου ανάµεσα στο Υπουργείο, την ΚΕΔΕ και τις τέσσερις  συγκε-
κριµένες περιφέρειες, τους δήµους και τους φορείς διαχείρισης
απορριµµάτων.

Πάµε τώρα σε ένα άλλο θέµα. Η Κυβέρνηση συστηµατικά αν-
τιµετωπίζει µε πελατειακούς όρους την ενεργειακή µετάβαση και
την ανάγκη επενδύσεων σε ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Το
σχέδιό σας για την ενεργειακή µετάβαση αιωρείται πάνω από την
πραγµατική ζήτηση της χώρας. Κι αυτό φαίνεται από τα στοιχεία
και από το ότι χάνεται ενέργεια συγκεκριµένες ώρες κάθε µέρας.

Δεν σας ανησυχεί αυτό; Δεν σας ανησυχεί ότι ο σχεδιασµός
σας υπονοµεύει την ενεργειακή αυτονοµία και ασφάλεια της
χώρας, το ενεργειακό µέλλον της χώρας; Η πρόσβαση στα δί-
κτυα θα έπρεπε να είναι ισότιµη και να γίνεται µε διαφάνεια. Συµ-
βαίνει αυτό σήµερα, όπως συµβαίνει σε άλλες ευρωπαϊκές
χώρες; Έχετε καταστήσει τον εναποµείναντα ενεργειακό χώρο
περιουσία της Κυβέρνησης που γίνεται δώρο σε ισχυρά οικονο-
µικά συµφέροντα. Όµως, µόνο όταν η ενεργειακή µετάβαση είναι
δίκαιη και πράσινη, φέρνει αποτελέσµατα. Ποια αποτελέσµατα;
Μειώνει το κόστος διαβίωσης, το κόστος παραγωγής και δηµι-
ουργεί ανθεκτικές κοινωνίες.

Τίποτα από όλα αυτά δεν είναι στη στρατηγική της Κυβέρνη-
σης. Αντίθετα, οι πελατειακές σας πρακτικές έχουν µεταβάλει
την ενεργειακή µετάβαση σε µια ευκαιρία εξυπηρέτησης ισχυ-
ρών συµφερόντων. Και εδώ υπάρχουν συγκεκριµένα ερωτήµατα.
Είστε, άραγε, περήφανοι που οι ενεργειακές κοινότητες στη
χώρα ευρείας κοινωνικής βάσης, που δεν έχουν δηλαδή στόχο
το κέρδος, είναι µόλις είκοσι και αντιπροσωπεύουν λιγότερο από
το 0,6% του ηλεκτρικού χώρου; Είστε περήφανοι; Πού αλλού
συµβαίνει αυτό στην Ευρώπη;

Με τις επιλογές σας τα τελευταία τρία χρόνια µόνοι κερδισµέ-
νοι είναι οι πολύ µεγάλοι παίκτες που στα χέρια τους έχουν το
µεγάλο µερίδιο της αγοράς του ενεργειακού χώρου. Κι όλα αυτά
µετά την υπουργική απόφαση του κ. Σκρέκα. Επιφυλάσσετε για
τις ενεργειακές κοινότητες, την τοπική αυτοδιοίκηση, την αυτο-
παραγωγή, τον ρόλο του φτωχού συγγενή, αναγκάζοντας τους
δηµότες και τους δήµους να βάζουν βαθιά το χέρι στην τσέπη.

Και δεν φτάνει, λοιπόν, που δεν δίνετε κατά προτεραιότητα
όρους σύνδεσης σε δήµους, συνεταιρισµός, παραγωγούς, µετα-
ποιητές, αλλά η είσοδος των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας δεν
συνοδεύτηκε µε επενδύσεις στο δίκτυο και την αποθήκευση, µε
αποτέλεσµα να έχετε συνεχιζόµενα ένα άλλοθι ότι δεν έχουµε τη
δυνατότητα λόγω δικτύου να δώσουµε όρους σύνδεσης.

Να επενδύσετε, λοιπόν, στο δίκτυο! Δεν µπορεί να έχουµε µια
τέτοια στρατηγική και µία πολιτική που µπορεί να διαχυθεί σε
διάφορους τοµείς της οικονοµίας να πηγαίνει µόνο προς τα
πάνω, κάνοντας τους πλούσιους πλουσιότερους!

Και τώρα πάµε στους δήµους. Εάν κάτσουµε και βάλουµε σε
τάξη αυτά που ζητάνε οι δήµοι ως ενεργειακό χώρο για να καλύ-
ψουν µέρος των αναγκών τους, είναι ψίχουλα µπροστά σ’ αυτά
που έχουν πάρει οι ισχυροί. Δείτε, λοιπόν, το παράδειγµα του
Δήµου Άργους Ορεστικού που είναι ένα από τα εµβληµατικότερα
παραδείγµατα που ήρθαν στη δηµοσιότητα πριν από κάποια χρό-
νια. Είκοσι δύο κτήρια υπάρχουν –µεταξύ των οποίων σχολεία,
γυµναστήρια- που καλύπτουν τις ενεργειακές τους ανάγκες από
φωτοβολταϊκά στις στέγες. Έχουν, όµως, τη δυνατότητα να
έχουν και ενεργειακή κοινότητα, στην οποία όµως δεν δίνετε
όρους σύνδεσης. Γιατί; Δεν καταλαβαίνετε ότι αυτή η πρακτική
δυσκολεύει τη ζωή δήµων και δηµοτών; Αν το είχατε κάνει σε µία
ενεργοβόρο περιοχή όπως είναι η δυτική Μακεδονία, θα είχε τη
δυνατότητα ο δήµος να καταπολεµήσει κι ένα µέρος της ενερ-
γειακής φτώχειας της περιοχής.

Εδώ, λοιπόν, που έχουµε φτάσει σήµερα, εσείς το πάτε ακόµα
ένα βήµα παρακάτω, κάνοντας δυσκολότερα τα πράγµατα. Σή-

µερα, λοιπόν, το παρόν νοµοσχέδιο θα µπορούσε να δίνει τη δυ-
νατότητα, ώστε η τοπική αυτοδιοίκηση και οι ενεργειακές κοινό-
τητες να έχουν πιο ενεργό ρόλο στην παραγωγή ενέργειας.
Όµως, οι δυσµενέστεροι όροι που τους επιφυλάσσετε είναι η επι-
βολή του «Net Billing» αντί του «Net Metering» στους ΟΤΑ Α’ και
Β’ βαθµού. Γιατί;

Τα ενεργειακά, λοιπόν, των ΟΤΑ παραπέµπονται στο σχέδιο
«ΑΠΟΛΛΩΝ», που ουσιαστικά δήµοι και οργανισµοί άρδευσης και
ύδρευσης αποκλείονται από τη δυνατότητα παραγωγής ενέρ-
γειας και θα αγοράζουν κάποια MW, αφού θα έχει προηγηθεί δη-
µοπρασία µεταξύ των ισχυρών.

Και σε αυτά, λοιπόν, τα ζητήµατα είναι αποκλίνουσα η στρα-
τηγική σας από την κεντρική στρατηγική άλλων ευρωπαϊκών
χωρών που επενδύουν και στην ενεργειακή ασφάλεια και στην
ανθεκτικότητα και στην ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας. Απλά,
αυτά που λέει η Τράπεζα της Ελλάδος ότι ενισχύθηκαν τα ολιγο-
πώλια στην ενέργεια, µε τις πολιτικές σας, αντί να τα αντιµετω-
πίσετε, θα τα κάνετε ακόµη χειρότερα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση προ κάποιων ηµε-
ρών είπε ότι επί των ηµερών της βελτιώθηκε το επίπεδο διαβίω-
σης του ελληνικού λαού. Αυτό επιβεβαιώνεται από τα στοιχεία;
Τι λέει η ΕΛΣΤΑΤ; Η εικόνα είναι εντελώς διαφορετική. Η Ελλάδα
έχει το δεύτερο υψηλότερο ποσοστό πληθυσµού σε κίνδυνο
φτώχειας σε όλη την Ευρωζώνη. Είναι αυτό κάτι που σας κάνει
περήφανους; Για τους ηλικιωµένους, µάλιστα, άνω των εξήντα
πέντε ετών, το ποσοστό πληθυσµού σε κίνδυνο φτώχειας ή κοι-
νωνικού αποκλεισµού αυξήθηκε από το 2019 που ήταν 19,2% στο
23,9% το 2023. Τα ποσοστά κινδύνου φτώχειας για τα παιδιά και
για τις γυναίκες είναι από τα υψηλότερα στην Ευρώπη, δηλαδή
28,1% και 27,3% αντίστοιχα.

Το σχέδιό σας, λοιπόν, µε όλα αυτά τα στοιχεία αποδεικνύει
ότι δηµιουργεί νέες ανισότητες. Είναι ένα σχέδιο για τους λίγους.
Δεν θωρακίζει τους πολλούς και τους ευάλωτους. Δηµιουργεί
νέες ανισότητες, κάτι που δεν θέλετε να αντιµετωπίσετε εµµο-
νικά. Πού γίνεται, λοιπόν, πιο καθαρό αυτό το κοινωνικό αποτύ-
πωµα; Γίνεται στη φορολογία, όπου έχετε αναγάγει τον
πληθωρισµό σε ένα βασικό εργαλείο δηµοσιονοµικής πολιτικής.
Ακούω, µάλιστα, τις τελευταίες ηµέρες τον Πρωθυπουργό να
εξαγγέλλει µειώσεις φόρων µέχρι το τέλος της τετραετίας. Στο
τέλος της τετραετίας! Ζήσε Μάη µου να φας τριφύλλι!

Η αλαζονεία σας, όµως, και το θράσος σας δεν έχει όρια, γιατί
µετά από τρία δύσκολα χρόνια ραγδαίας µείωσης των εισοδηµά-
των του ελληνικού λαού, αισχροκέρδειας των καρτέλ, πληθωρι-
σµού που έπληξε τρόφιµα και άλλους τοµείς της καθηµερινότητας
- εσείς αφήσατε να αλωνίζουν οι ισχυροί αυτά τα χρόνια του πλη-
θωρισµού των κερδών τους- έρχεστε τώρα και κλείνετε το µάτι για
το µέλλον και λέτε: «Μετά από τρία χρόνια εµείς µπορεί να σκε-
φτούµε να µειώσουµε και τους συντελεστές του ΦΠΑ». Και για να
µη φανεί αυτό ότι είναι πισωγύρισµα ή κυβίστηση, το έχετε µε ένα
ωραίο περιτύλιγµα για τις δεσµεύσεις του προγράµµατός σας του
2019 που προέβλεπε µείωση του κανονικού συντελεστή ΦΠΑ από
το 24% στο 22% και του µειωµένου συντελεστή από το 13% στο
11%.

Ποιον κοροϊδεύετε; Εσείς δεν ήσασταν εδώ που µας λέγατε
ότι δεν µπορεί να περάσει η µείωση του ΦΠΑ στα βασικά αγαθά;
Εσείς δεν µας λέγατε ότι το έκανε η Ισπανία και απέτυχε το
µέτρο και µάλιστα έχει ένα πολύ µεγάλο δηµοσιονοµικό φορτίο
της τάξης των 2 δισεκατοµµυρίων, όταν µία χώρα σαράντα εκα-
τοµµυρίων το ίδιο µέτρο το υλοποίησε µε τα ίδια χρήµατα, δη-
λαδή 2 δισεκατοµµύρια µε τετραπλάσιο πληθυσµό; Τι έγινε
ξαφνικά; Τι άλλαξε; Άλλαξαν οι δηµοσκοπήσεις και ξαφνικά µε
το βλέµµα στην κάλπη έρχεστε και κάνετε τέτοιου τύπου διαρ-
ροές;

Εγώ, λοιπόν, κάνω ένα απλό ερώτηµα. Αν αυτό δεν το κάνατε
την ώρα που ο πληθωρισµός καταδίκαζε χιλιάδες οικογένειες σε
µια δυσκολία καθηµερινής διαβίωσης, θα το κάνετε µετά από
τρία χρόνια; Γιατί; Πρώτα πήρατε από την υπερφορολόγηση και
από τα πολύ µεγαλύτερα έσοδα λόγω του πληθωρισµού αυξη-
µένο ΦΠΑ και µετά που θα έχουµε τη φθίνουσα περιπέτεια θα
πάτε να µειώσετε τους συντελεστές;

Εδώ, λοιπόν, µιλάµε για έναν παραλογισµό, αλλά, ξέρετε, ο ελ-
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ληνικός λαός έχει πια µία εµπειρία πεντέµισι χρόνια και γνωρίζει
πάρα πολύ καλά ότι άλλα λέτε και άλλα κάνετε, όπως αποδει-
κνύεται και σε αυτό το πολύ ευαίσθητο ζήτηµα του ΦΠΑ.

Τα στοιχεία και εδώ είναι αποκαλυπτικά. Γιατί δεν το κάνατε την
ώρα της πολύ µεγάλης κρίσης ή ακόµη και τώρα, αυτό το διά-
στηµα, αλλά µετά από τρία χρόνια, όταν σε όλη την Ευρώπη έµ-
µεσοι και άµεσοι φόροι είναι 1 προς 1 ευρώ και εδώ είναι 1 προς
1,8;

Δυστυχώς η Νέα Δηµοκρατία δεν αλλάζει. Εκµεταλλεύεται τα
κοινωνικά αδιέξοδα και κάνει τρία χρόνια πριν τις εκλογές µια πο-
λιτική κλείνοντας το µάτι στους πιο ευάλωτους της κοινωνίας µας.
Χρησιµοποιούσατε τα χρήµατα αυτά για να κάνετε επιδόµατα και
τώρα αλλάζετε πολύ απλά την επικοινωνιακή σας στρατηγική.

Θα ήθελα, λοιπόν, πριν κλείσω να αναφερθώ σε δύο ακόµη ζη-
τήµατα.

Χθες διάβασα την ανακοίνωση του εκπροσώπου της Νέας Δη-
µοκρατίας που ψέγει για τη στάση µας στο ΑΣΕΠ. Εµείς είµαστε
υπεύθυνοι που χιλιάδες επιτυχόντες του διαγωνισµού είναι σε
οµηρία; Εµείς ψηφίσαµε τον νόµο του 2021, που και τότε µας λέ-
γατε ότι κακώς δεν το ψηφίσαµε, αλλά που τον τροποποιήσατε
τριάντα δύο φορές;

Ποιος, λοιπόν, είναι υπεύθυνος για την ιδιότυπη αυτή οµηρία
των χιλιάδων επιτυχόντων του 2023; Εµείς ή εσείς; Πραγµατικά το
θράσος σας δεν έχει όρια. Και µάλιστα µιλάτε για τον σηµερινό
νόµο, που τον ψηφίσατε πριν από µερικές µέρες, εσείς, οι άριστοι.
Ποιοι άριστοι; Επιβραβεύετε την αριστεία όταν από είκοσι κάνατε
τα µόρια της εντοπιότητας σαράντα, ενώ είναι πέντε τα µόρια του
διδακτορικού και δύο του µεταπτυχιακού; Πώς επιβραβεύετε την
αριστεία µε τέτοια ανισοβαρή κατανοµή των µορίων;

Όλα είναι µία κοροϊδία. Κοροϊδία µε τους επιτυχόντες του
ΑΣΕΠ. Κοροϊδία µε τους ευάλωτους κοινωνικά. Κοροϊδία και µε
τους θεσµούς.

Άκουσα πάλι τον κ. Μαρινάκη πριν από λίγο να µιλάει για τον
Συνήγορο του Πολίτη. Τι πιο σωστό; Τώρα το θυµηθήκατε; Δυό-
µισι χρόνια τι κάνατε;

Εδώ, λοιπόν, υπάρχει µια υπόθεση η οποία ελέγχεται. Να έρθει
στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας ο Συνήγορος του Πολίτη,
να µας πει πού βρίσκεται αυτή η υπόθεση, να ολοκληρώσει σε
ένα εύλογο διάστηµα την έρευνα αυτή και να γίνει κανονικά η αλ-
λαγή. Γιατί βιάζεστε απότοµα; Δυόµισι χρόνια δεν βιαζόσασταν
και βιάζεστε τώρα;

Και ωραία τα λέει όλα αυτά, αλλά δεν βρήκε να πει µία λέξη για
τη σηµερινή εξέλιξη στη συγκάλυψη του σκανδάλου των υποκλο-
πών. Μία λέξη! Να µας πει πώς είναι δυνατόν σε µια κανονική ευ-
ρωπαϊκή χώρα, όπου λειτουργεί εύρυθµα η δικαιοσύνη, ένας
άνθρωπος που από την κάρτα του πλήρωσε τα µολυσµένα µηνύ-
µατα του «Predator», που πήγαν στο δικό µου κινητό, στο κινητό
πρώην Πρωθυπουργού, σε σωρεία Υπουργών της Κυβέρνησης,
σε εσάς, σε Ευρωβουλευτές και εδώ και ενάµιση χρόνο γνωρίζει
η δικαιοσύνη το όνοµά του και δεν τον έχει καλέσει ο εισαγγελέας.
Δεν λέει µία κουβέντα γι’ αυτή τη νέα σοκαριστική αποκάλυψη ο
κ. Μαρινάκης.

Εδώ, λοιπόν, έρχονται πολλά πράγµατα «µε φόρα», για να χρη-
σιµοποιήσω την ατάκα την προχθεσινή του κ. Μητσοτάκη. «Με
φόρα» έρχεται η απαξίωση των θεσµών, «µε φόρα» έρχονται οι
ανισότητες, «µε φόρα» έρχεται η ακρίβεια, «µε φόρα» έρχεται η
παρακµή του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Γι’ αυτό θα έρθει «µε
φόρα» το ΠΑΣΟΚ, για να λυτρώσει τον ελληνικό λαό από µία κυ-
βέρνηση που τον εµπαίζει συστηµατικά πεντέµισι χρόνια.

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Μανώλης Χριστοδουλάκης. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κυρία Πρό-
εδρε, θα ήθελα τον λόγο για µία µικρή παρέµβαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κύριε Βορίδη.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαριστώ

πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Ανδρουλάκη, µιλήσατε για την υποχρέ-

ωση όλων να σεβόµαστε τους θεσµούς. Σωστά. Έχετε µιλήσει κατ’
επανάληψη -το είπατε και σήµερα- για την ανάγκη διαλόγου, για

την ανάγκη σε ορισµένα θέµατα τουλάχιστον να υπάρχει µια προ-
σπάθεια συναινέσεων, συνεννοήσεων, κάποιων συγκλίσεων. Ξέ-
ρετε, στην κοινοβουλευτική δηµοκρατία αυτό δεν είναι και
υποχρεωτικό, υπό την έννοια ότι υπάρχει η αρχή της πλειοψηφίας.
Υπάρχουν, όµως, ορισµένες διαδικασίες στις οποίες κατά το Σύν-
ταγµα πράγµατι είναι υποχρεωτικό οι πολιτικές δυνάµεις, τα πολι-
τικά κόµµατα να αναζητούν τέτοια πεδία συγκλίσεων. Εκεί είναι
υποχρεωτικό. Τα υπόλοιπα είναι ζήτηµα πολιτικής στάσης, που
εσείς υποτίθεται ότι υπερασπίζεστε.

Και θέλω τώρα να µου εξηγήσετε την πολιτική σας στάση σε
ένα θέµα που δεν είναι προαιρετική η συναίνεσή σας, η προσπά-
θεια επιδίωξης συγκλίσεων, αλλά κατά το Σύνταγµα είναι υποχρε-
ωτική. Αυτό είναι ο ορισµός των ανεξάρτητων αρχών. Το Σύνταγµα
δεν αρκείται στην αρχή της απλής πλειοψηφίας, αλλά θέλει αυξη-
µένη πλειοψηφία και άρα συνεννόηση των πολιτικών δυνάµεων.

Συνήγορος του Πολίτη. Πότε έληξε η θητεία του, κύριε Πρό-
εδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Στις 26-7-2022. Πόσα χρόνια
πριν; Πριν από δύο χρόνια και τέσσερις µήνες. Πότε ανακοινώ-
θηκε, κύριε Πρόεδρε, η πρόθεση του Προέδρου της Βουλής -δεν
είναι της Κυβερνήσεως- να εκκινήσει τη διαδικασία ορισµού νέου
Συνηγόρου του Πολίτη, αφού έχει λήξει η θητεία του. Πότε ανα-
κοινώθηκε; Είναι καταχωρισµένο στα Πρακτικά: Τον Σεπτέµβρη
του 2023. Σωστά. Πότε, κύριε Πρόεδρε, ανετέθη στον Συνήγορο
του Πολίτη η διερεύνηση της υποθέσεως της Πύλου; Τον Νοέµ-
βρη του 2023, δηλαδή σε χρόνο µεταγενέστερο.

Θέλω να σας πω, όµως, κάτι άλλο γιατί εδώ συζητάµε για διά-
φορα και θα δούµε ποιος σέβεται τους θεσµούς. Προτάθηκε από
τον Πρόεδρο της Βουλής προς τα κόµµατα ο κ. Δηµήτρης Σωτη-
ρόπουλος. Να ρωτήσω το εξής: Έχετε αντίρρηση ως προς το πρό-
σωπο; Θεωρείτε ότι είναι ένας µη ακέραιος άνθρωπος; Είναι ένας
χειραγωγούµενος άνθρωπος; Είναι ένας άνθρωπος που δεν θα
κάνει ευσυνείδητα και προσηκόντως τη δουλειά του ως Συνήγο-
ρος του Πολίτη; Γιατί δεν µας το είπατε; Δεν την έχουµε ακούσει
αυτή την αντίρρηση.

Να ξέρουµε ποιος είναι αυτός ο άνθρωπος: καθηγητής Πολιτι-
κής Επιστήµης και Δηµόσιας Διοίκησης στο Πανεπιστήµιο Αθηνών,
µε θητεία στο LSΕ, στο St Antony’s College της Oξφόρδης, στη
Sciences Po του Παρισίου, Επισκέπτης Καθηγητής στο Τufts και
στο Princeton, πτυχίο Νοµικής, µεταπτυχιακό στο LSE στην Κοι-
νωνιολογία και εν συνεχεία µεταπτυχιακό και διδακτορικό στο
Yale. Αυτός είναι ο κ. Σωτηρόπουλος.

Μήπως, όµως, ο κ. Σωτηρόπουλος είναι ένας άνθρωπος που
µπορεί να θεωρήσετε, βρε παιδί µου, ότι δεν είναι κοντά σας, ότι
δεν είναι κοντά στον δικό σας χώρο; Η τελευταία του δηµοσίευση
βιβλίου µαζί µε τον Νίκο Μουζέλη: «Global governance and social
democracy: between neoliberal and authoritarian capitalism».

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Το διαβάσατε;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Λες και
ακούω ΠΑΣΟΚ.

Έρχεται, λοιπόν, ο κύριος Πρόεδρος της Βουλής και κάνει µία
πρόταση για έναν διακεκριµένο καθηγητή, ο οποίος βρίσκεται
µάλιστα πολύ κοντά στον πολιτικό χώρο τον δικό σας και πάντως
της Αντιπολίτευσης.

Και τι αποφασίσατε στο πλαίσιο της υπεύθυνης στάσης που
κρατάτε, της ώριµης, του διαλόγου, του σεβασµού των θεσµών
να πείτε; Θέλουµε να έρθει ο κ. Ποττάκης, ο νυν Συνήγορος, να
µας ενηµερώσει για το τι γίνεται µε την υπόθεση της Πύλου. Μά-
λιστα, η υπόθεση της Πύλου, η οποία έχει ξεκινήσει να εξετάζεται
εδώ και έναν χρόνο, δεν ξέρουµε και πόσο θα κρατήσει.

Να ρωτήσω κάτι; Γιατί πρέπει να συνδέσετε -εδώ είναι το ερώ-
τηµά µου-την επιλογή του προσώπου του Συνηγόρου µε µια συγ-
κεκριµένη υπόθεση, όποια και αν είναι αυτή; Το έχετε ξανακάνει.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Η εµπειρία µου.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Μάλιστα.
Ακούστε τώρα. Τι σηµαίνει, λοιπόν, αυτό; Τι υπονοεί η στάση

σας, κύριε Πρόεδρε; Ότι ο κύριος Πρόεδρος της Βουλής, ο κ.
Τασούλας, βρήκε τον κ. Σωτηρόπουλο, αυτόν τον άνθρωπο, συ-
νεννοήθηκαν να συγκαλύψουν την υπόθεση της Πύλου, έµαθα
κιόλας ότι είπατε ότι έβαλε και τους ανεξάρτητους µέσα, τον
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Χουρδάκη, στη Διάσκεψη των Προέδρων -υπήρξαν τέτοιοι ισχυ-
ρισµοί στη Διάσκεψη, άκουσα- κατασκευή του Προέδρου για να
φτιάξει πλειοψηφία συγκαλυπτική και παρεµπιπτόντως, αυτή η
προσπάθεια που έκανε ο Πρόεδρος για τη συγκάλυψη µέσω του
Χουρδάκη, ο Χουρδάκης ψήφισε κατά του Σωτηρόπουλου, για
να καταλάβετε τώρα τη σοβαρότητα και την αξιοπιστία των λε-
γοµένων του.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Να συντοµεύετε,

κύριε Υπουργέ, παρακαλώ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ακούστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Αυτά τα είπε κάποιος; Γιατί ψεύδεστε;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε

Πρόεδρε, αυτά ακούστηκαν µέσα στη Διάσκεψη των Προέδρων.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Τα είπε το ΠΑΣΟΚ αυτά; Σας παρακαλώ!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Πάµε

τώρα στη στάση σας, σε αυτά που είπατε εσείς λοιπόν.
Η στάση σας ποια είναι; Ότι εδώ, λοιπόν, αυτός ο άνθρωπος

χειραγωγείται, για να συγκαλύψει την Πύλο.
Εγώ έχω µια βασική αρχή για τις ανεξάρτητες αρχές. Δεν επι-

λέγω τις υποθέσεις που µου αρέσουν ούτε την έκβασή τους. Οι
ανεξάρτητες αρχές έχουν να κάνουν τη δουλειά τους, θα κάνουν
τη δουλειά τους έτσι όπως νοµίζουν και όπως πρέπει και πρέπει
να τις σεβόµαστε. Δεν µου αρέσουν οι ανεξάρτητες αρχές ανά-
λογα µε το πόρισµά τους, αν µε βολεύει πολιτικά ή όχι, ούτε το-
ποθετούµαι ανάλογα µε την έκβαση του πορίσµατος σε σχέση
µε τις ανεξάρτητες αρχές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ωραία, κύριε Βορίδη…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Τελειώνω,

κυρία Πρόεδρε.
Βαθιά αντιθεσµικό και προσβλητικό για τον ρόλο των ανεξάρ-

τητων αρχών το είδος αντιπολίτευσης που κάνετε φανερώνει ότι
όχι µόνο υπευθυνότητα δεν επιδεικνύετε, διάλογο, συναίνεση και
συνεννόηση, αντιθέτως βαδίζετε ολοταχώς στο να γίνετε και γί-
νεστε ο «πράσινος ΣΥΡΙΖΑ». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ζητήσει
ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Κατ’ αρχάς, ο κ. Βορίδης οφείλει µια συγγνώµη
στους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ, διότι τίποτα από αυτά που είπε
δεν είπαν µέσα στη Διάσκεψη των Προέδρων, τίποτα. Πραγµα-
τικά δεν πρέπει να έχετε λίγο ντροπή όταν βάζετε στο στόµα συ-
ναδέλφων σας λόγια που δεν έχουν πει ποτέ και µάλιστα µε
τέτοιο στόµφο;

Δεύτερο θέµα. Εσείς λέτε ότι φταίµε εµείς για την καθυστέ-
ρηση. Εµείς είµαστε κυβέρνηση; Πρόεδρος της Βουλή είναι ο κ.
Μάντζος; Μόνος σας είπατε τις ηµεροµηνίες: 26-7-2022 λήγει η
θητεία, µέχρι τον 9ο του 2023 δεν κάνατε τίποτα, δεκατέσσερις
µήνες δεν κάνατε τίποτα. Δώσατε πρόσωπο τότε; Ούτε τότε. Άρα
το πρόσωπο το ακούσαµε πρώτη φορά τον Ιούλιο. Άρα επί της
ουσίας δύο χρόνια δεν κάνατε τίποτα. Άρα, ποιος φταίει για την
καθυστέρηση, εµείς ή εσείς;

Τρίτο ζήτηµα. Εµείς έχουµε µια συνεπή στάση και τι είπαµε και
στο θέµα της ΑΔΑΕ και στο θέµα του Συνηγόρου του Πολίτη;
Όταν υπάρχει εν εξελίξει µια σοβαρή υπόθεση, να τον προσκα-
λέσουµε στην Επιτροπή Θεσµών ή στη Διάσκεψη των Προέδρων
να µας ενηµερώσει πού βρίσκεται η υπόθεση αυτή, πότε ολοκλη-
ρώνεται η έρευνα, σε ένα εύλογο χρονικό διάστηµα, και µετά να
συνεδριάσει η Διάσκεψη των Προέδρων και να αποφασίσουµε
για την αλλαγή. Αυτό δεν είναι θεσµική συµπεριφορά;

Θα µου πείτε: γιατί το κάνετε αυτό; Διότι έχω εµπειρία. Θυµά-
µαι τι κάνατε τα µεσάνυχτα µε τον κ. Ράµµο, όταν τα βρήκατε
στο παρασκήνιο µε τον κ. Βελόπουλο για να σταµατήσετε την
έρευνα και το πρόστιµο στην ΕΥΠ. Η εµπειρία µας είναι αυτή που
µας καθοδηγεί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Και πάµε τώρα σε κάτι περισσότερο. Είπα κάτι, αλλά δεν είδα
να το σχολιάζετε ούτε εσείς ούτε ο κ. Μαρινάκης. Σήµερα έχουµε

µια σοκαριστική εξέλιξη για ένα κανονικό ευρωπαϊκό κράτος που
λειτουργεί εύρυθµα η δικαιοσύνη. Θέλω να σχολιάσετε εσείς
προσωπικά ως ένα θύµα του «Predator». Ο άνθρωπος που σας
έστειλε το µήνυµα, ο οποίος πια είναι γνωστός στη δικαιοσύνη
ενάµιση χρόνο, γιατί δεν έχει περάσει το κατώφλι του εισαγγε-
λέα; Ως θύµα του «Predator» σας ρωτώ. Έχετε να πείτε κάτι γι’
αυτό; Νιώθετε περήφανος για τον τρόπο που λειτουργεί η ελλη-
νική δικαιοσύνη;

Γι’ αυτό, λοιπόν, το λέω και δεσµεύεται το ΠΑΣΟΚ ότι στη συν-
ταγµατική αναθεώρηση καλούµε όλα τα κόµµατα να πάρουµε
πρωτοβουλία για να αλλάξει ο τρόπος επιλογής της ηγεσίας της
δικαιοσύνης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Για να γίνουµε κανονικό ευρωπαϊκό κράτος και όχι να ζούµε
αυτό το παρακράτος των συγκαλύψεων σε τόσο σοβαρές υπο-
θέσεις, όπως είναι αυτή η υπόθεση που συζητούµε σήµερα.

Και κάτι τελευταίο ακόµη, γιατί σας άκουσα να ανεβάζετε τον
τόνο. Εγώ δεν ξέρω κανέναν Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ -του ΠΑΣΟΚ,
το υπογραµµίζω- να έχει επιτεθεί µία φορά σε µια ανεξάρτητη
αρχή, προσπαθώντας να αποδοµήσει ηθικά και πολιτικά τα µέλη
της. Ξεχνάτε τι έλεγε ο κ. Γεωργιάδης, τι έλεγαν οι Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας; Τις επιθέσεις στον Ράµµο; Και µας κά-
νετε µαθήµατα σεβασµού των θεσµών και των ανεξάρτητων
αρχών που και τις κάναµε και τις σεβόµαστε, ενώ εσείς και τις
πολεµήσατε και δεν τις σέβεστε; Ε, πάει πολύ, κύριε Βορίδη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ζητήσει
ο κύριος Υπουργός. Δύο λεπτά, κύριε Υπουργέ, γιατί πρέπει να
συνεχιστεί η διαδικασία επί του νοµοσχεδίου.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Η έννοια
του σεβασµού των ανεξάρτητων αρχών έχει να κάνει µε αυτό
ακριβώς που σας είπα.

Η διαδικασία της επιλογής είναι τέτοια στην οποία δεν µπορεί,
κύριε Πρόεδρε, εσείς να αποφασίζετε ποιο είναι το πόρισµα που
θέλετε. Το κάνατε και στην ΑΔΑΕ.

Να ρωτήσω κάτι; Εσείς πού ξέρετε τι θα πει ο νέος Συνήγορος
του Πολίτη; Γιατί θεωρείτε ότι θα υπονοµεύσει την έρευνα; Γιατί
είστε καχύποπτος απέναντί του; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Δεν το είπαµε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν το εί-

πατε. Συγγνώµη, έχει λήξει η θητεία εδώ και καιρό. Λέτε καθυ-
στέρησε; Μάλιστα. Άρα, η πρότασή σας ποια είναι, να
καθυστερήσει κι άλλο;

Προσέξτε, δεν έχετε εκφράσει την παραµικρή επιφύλαξη για
το πρόσωπο, διότι εγώ αυτό θα το άκουγα, όπως και για κανένα
πρόσωπο, να πείτε: «Δεν είναι καλός αυτός, δεν είναι ακέραιος,
δεν είναι σωστός, δεν είµαστε σίγουροι ότι θα κάνει καλά τη δου-
λειά του». Αλλά τι εννοείτε; Ότι αν παραλάβει έναν φάκελο ή µια
υπόθεση ο νέος Συνήγορος, αυτός δεν θα κάνει καλά τη δουλειά
του; Πού το ξέρετε;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Άρα λοιπόν, επειδή µας είπατε: «Μα, εµείς σεβόµαστε τις

αρχές», τι σέβεστε τις αρχές; Χωρίς να εκφράζετε καµµία αντίρ-
ρηση για τα πρόσωπα, όταν το αποτέλεσµα της εργασίας των
αρχών σάς αρέσει, τότε είναι συγκάλυψη. Άρα λοιπόν, υπάρχει
µια δυνατότητα για τις αρχές, να βγάζουν το αποτέλεσµα που
σας αρέσει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Άσχετο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Απολύτως

σχετικό και αυτό είναι και η ταµπακιέρα της συζήτησης. Γιατί από
τη στιγµή που δεν έχετε αντίρρηση στο πρόσωπο, από τη στιγµή
που δεν λέτε: «Δεν µου άρεσε ο Σωτηρόπουλος», από τη στιγµή
που δεν λέτε: «Είναι ακατάλληλος», τότε γιατί δεν τον ψηφίζετε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Πιο άσχετο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ τελειώστε,

κύριε Υπουργέ. Επαναλαµβάνεστε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Για να τε-

λειώσουµε και µε το προσωπικό ερώτηµα. Μου κάνατε ένα προ-
σωπικό ερώτηµα. Η απάντηση, λοιπόν, για έναν άνθρωπο ο
οποίος είναι χρόνια στην ποινική δικηγορία είναι µία και είναι
απλή. Όταν έχω οποιαδήποτε απορία και µάλιστα, όταν δεν ξέρω
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το περιεχόµενο της δικογραφίας, όταν δεν ξέρω το είδος της
ερεύνης, όταν δεν ξέρω τα στοιχεία που περιέχονται, εγώ, έχω
εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη. Αυτό κάνω όταν έχω και προσωπι-
κές υποθέσεις. Δεν µιλάµε τώρα γι’ αυτές που µας απασχολούν
ευρύτερα.

Άρα, λοιπόν, η απάντηση στο ερώτηµά σας θα πρέπει να δοθεί
από τις αρµόδιες δικαστικές αρχές. Πάντως η Κυβέρνηση δεν
έχει καµµία σχέση µε τις επιλογές που κάνουν οι δικαστές σε
οποιαδήποτε υπόθεση και αυτό κάνουν αυτοί που σέβονται τη
δικαιοσύνη. Οι άλλοι είναι αυτοί που θέλουν να παραγγέλνουν
ανακριτικές ενέργειες, περιεχόµενο βουλευµάτων, αποτέλεσµα
της δικαστικής διενέργειας, για να είναι εκ των προτέρων σίγου-
ροι ότι θα πάει αυτό σε µια ορισµένη κατεύθυνση. Εάν εσείς
έχετε απορίες -σας το αντιστρέφω- µπορείτε κάλλιστα ως εµπλε-
κόµενος να καταθέσετε προς απάντηση τις απορίες σας στην αρ-
µόδια δικαστική αρχή, αλλά µην τις απευθύνετε στην Κυβέρνηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Εµµανουήλ Χριστοδουλάκης, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ -
Κινήµατος Αλλαγής. Θα ακολουθήσει η κ. Διαµάντω Μανωλάκου
από το Κοµµουνιστικό Κόµµα και στη συνέχεια ο κ. Χαρίτσης,
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς.

Ορίστε, κύριε Χριστοδουλάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ

κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα το τρίτο νο-

µοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος, το οποίο ακολουθεί
ακριβώς την πεπατηµένη των προηγούµενων δύο, δηλαδή, πάρα
πολύ απλά, διατάξεις ετερόκλητες, διατάξεις παντελώς ασύνδε-
τες µεταξύ τους, διατάξεις αποσπασµατικού χαρακτήρα, που
ακόµα και αν ρωτάγαµε τον ίδιο τον Υπουργό να µας πει σε µία
πρόταση ποια είναι η ενιαία φυσιογνωµία του νοµοσχεδίου ούτε
εκείνος θα µπορούσε να το κάνει.

Συζητάµε για τη διαχείριση των απορριµµάτων, ένα ζήτηµα το
οποίο αφορά την καθηµερινότητά µας, αφορά την ποιότητα της
ζωής µας, αφορά το περιβάλλον στο οποίο ζούµε, ένα θέµα δη-
µόσιας υγείας, ένα θέµα ανάπτυξης, ένα θέµα ευηµερίας.

Θα ήθελα να ξεκαθαρίσω εξαρχής ότι η δική µας παράταξη ανα-
γνωρίζει απόλυτα τη σηµασία της ορθολογικής διαχείρισης των
αποβλήτων και της µετάβασης σε πρακτικές φιλικές προς το πε-
ριβάλλον.

Ακριβώς, λοιπόν, µε αυτό το σκεπτικό θα περίµενε κανείς ότι
ένα νοµοσχέδιο δήθεν για τον εκσυγχρονισµό της διαχείρισης των
αποβλήτων θα εστίαζε στην πρόληψη και την επαναχρησιµοποί-
ηση, θα εστίαζε στην καλύτερη διαλογή στην πηγή, στην επίτευξη
καλύτερων και καθαρότερων ροών ανακυκλώσιµων υλικών, στην
ενίσχυση της αγοράς ανακύκλωσης.

Όµως, τίποτα από όλα αυτά δεν κάνετε, δήθεν µεταρρύθµιση
χωρίς µελέτες σκοπιµότητας και βιωσιµότητας, χωρίς αποτύπωση
των προβληµάτων και των προκλήσεων, χωρίς επιχειρησιακό σχέ-
διο, µε σταθερή προσήλωση στην υποβάθµιση του ρόλου της το-
πικής αυτοδιοίκησης, µε σταθερή προσήλωση στην υποβάθµιση
του ρόλου του δηµοσίου στον έλεγχο, τη χάραξη και τη διαµόρ-
φωση της πολιτικής σε κρίσιµους τοµείς.

Το ίδιο ακριβώς είδαµε να συµβαίνει στη διαχείριση των υδάτων
στη Θεσσαλία. Το ίδιο ακριβώς είδαµε να συµβαίνει στις ανακοι-
νώσεις σας για τις ΔΕΥΑ. Το ίδιο ακριβώς βλέπουµε να συµβαίνει
και σήµερα. Δηλαδή, µε πρόσχηµα τις φτωχές επιδόσεις στη δια-
χείριση των απορριµµάτων και τις παρεµβάσεις της Ευρωπαϊκής
Ένωσης φέρνετε ρυθµίσεις συγχωνεύσεων των Φορέων Διαχείρι-
σης Στερεών Αποβλήτων. Και τις φέρνετε αφού πρώτα έχετε αφή-
σει τους φορείς παντελώς απαξιωµένους, παντελώς
υποστελεχωµένους και χωρίς τους απαιτούµενους πόρους. Και
για ακόµα µια φορά το κάνετε χωρίς καν να αφήνετε το απαραί-
τητο περιθώριο έστω και για τη στοιχειώδη ουσιαστική διαβού-
λευση µε τους δήµους, µε την ΚΕΔΕ, µε όλους τους εµπλεκό-
µενους φορείς.

Είναι προφανές ότι ο λόγος είναι απλός. Είναι προφανές ότι
έχετε πάρει ήδη τις αποφάσεις σας. Είναι προφανές ότι οι απο-
φάσεις αυτές αφορούν στη βούλησή σας να περάσετε σταδιακά
και τη διαχείριση των αποβλήτων σε ιδιώτες και µάλλον αυτός

είναι ο λόγος που τόσο καιρό δεν ακούσατε λογικά τι έλεγαν η
ΚΕΔΕ, οι δήµοι και όλοι οι εµπλεκόµενοι φορείς για τις ενστάσεις
τους σχετικά µε τις συγχωνεύσεις των ΦΟΔΣΑ που φέρνετε στη
νέα δήθεν µεταρρύθµιση.

Πρώτον, καµµία εµπεριστατωµένη ενηµέρωση σχετικά µε τις λε-
πτοµέρειες του τρόπου λειτουργίας των νέων φορέων. Δεύτερον,
πολύ σοβαρά ερωτηµατικά για κρίσιµα θέµατα όπως η τιµολο-
γιακή πολιτική των δήµων του κάθε υπό συγχώνευση ΦΟΔΣΑ που
θα συµµετέχει στο νέο φορέα. Τρίτον, ο κίνδυνος -που έχει επιση-
µανθεί- συσσώρευσης απορριµµάτων σε µονάδες επεξεργασίας
αποβλήτων και από άλλες περιοχές των περιφερειακών ενοτήτων
των υπό δηµιουργία φορέων. Και τέταρτον, ένα ασαφές εργα-
σιακό καθεστώς των υπαλλήλων των νέων φορέων δεδοµένου ότι
συγχωνεύετε φορείς µε διαφορετική νοµική µορφή, δηλαδή νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και ανώνυµες εταιρείες.

Είναι προφανές, λοιπόν, βάσει όλων αυτών και των δηµόσιων
τοποθετήσεων των εµπλεκόµενων φορέων ότι µιλάµε για µία
δήθεν µεταρρύθµιση, που δεν απολαµβάνει ούτε της ελάχιστης
κοινωνικής συναίνεσης.

Αυτό, λοιπόν, που σας ζητάνε όλοι οι φορείς, οι δήµοι, η ΚΕΔΕ,
οι ΦΟΔΣΑ που δεν είναι ΠΑΣΟΚ ή δήθεν κακοπροαίρετη για εσάς
Αντιπολίτευση, σας το ζητάµε σήµερα και εµείς -το έθεσε και ο ει-
δικός αγορητής µας-, να αποσύρετε τις διατάξεις αυτές και να ξε-
κινήσετε έναν ουσιαστικό, γόνιµο, σοβαρό διάλογο µε την ΚΕΔΕ,
µε το Υπουργείο, µε τους δήµους, µε τις ΠΕΔ, µε τους Φορείς Δια-
χείρισης Στερεών Αποβλήτων, έχοντας ως βάση την προώθηση
εθελοντικών συνενώσεων εφόσον αυτό προκρίνουν οι ίδιοι οι
δήµοι και οι φορείς.

Ζητάµε, λοιπόν, την απόσυρση των άρθρων 3 έως 7 του νοµο-
σχεδίου και σε περίπτωση που αυτό δεν γίνει αποδεκτό, θέτουµε
θέµα ονοµαστικής ψηφοφορίας για τα άρθρα αυτά.

Προχωρώ παρακάτω. Σήµερα το ΠΑΣΟΚ κατέθεσε ένσταση αν-
τισυνταγµατικότητας για το άρθρο 13 του νοµοσχεδίου που
αφορά στη δυνητική αφαίρεση της αρµοδιότητας διαχείρισης των
αποβλήτων από τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης Α’
βαθµού και τη µεταβίβαση της αρµοδιότητας αυτής και την
άσκησή της από τον Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου κατά πα-
ράβαση του άρθρου 102 του Συντάγµατος. Προφανώς και απορ-
ρίψατε την ένσταση αυτή. Την απορρίψατε γιατί είναι προφανής
η επιδίωξή σας. Παίρνετε πάνω σας τα περιφερειακά σχέδια δια-
χείρισης αποβλήτων. Εισάγετε ξανά ένα νέο συγκεντρωτικό µον-
τέλο, ενώ παράλληλα επιβεβαιώνεται και η λογική σας απέναντι
στους δήµους. Γιατί; Γιατί σε περίπτωση µη συµµόρφωσής τους
προβλέπεται παρακράτηση από τους κεντρικούς αυτοτελείς πό-
ρους των αντίστοιχων δήµων.

Είπε προηγουµένως η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας ότι αυτό γίνεται µόνο στην περίπτωση που ο δήµος
αρνείται να επιτελέσει την αρµοδιότητά του. Η διατύπωση που
σωστά χρησιµοποιείτε -σωστά για εσάς- σε αυτό που φέρνετε λέει
«σε περίπτωση που ο δήµος αδυνατεί να επιτελέσει την αρµοδιό-
τητά του». Η διατύπωση που ορθά θα έπρεπε να υιοθετήσετε είναι
σε περίπτωση που αδυνατίζετε τον δήµο, ώστε να αδυνατεί να επι-
τελέσει την αρµοδιότητά του.

Θέλετε τους δήµους επαίτες, εξαρτώµενους από την κεντρική
διοίκηση, για να υπηρετήσετε ένα πάρα πολύ απλό δόγµα: Συγ-
κέντρωση εξουσιών στο κεντρικό κράτος, αποκέντρωση ευθυνών
στους δήµους, για να τους καταστήσετε αποδιοποµπαίους τρά-
γους για τα δικά σας κακώς κείµενα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λίγο χρόνο ακόµα, κυρία Πρόεδρε.
Κλείνω µε µια σύντοµη αναφορά στο άρθρο 67 του νοµοσχε-

δίου που αφορά το θέµα του αποχαρακτηρισµού των λατοµείων
και των λατοµικών ζωνών. Στις 5 Φεβρουαρίου συζητήσαµε επί-
καιρη ερώτηση στην Βουλή. Ζητήσαµε στην επίκαιρη ερώτηση
αυτή τρία πράγµατα, να απορριφθεί οποιοδήποτε ενδεχόµενο να
επαναλειτουργήσουν ή να λειτουργήσουν νέες λατοµικές ζώνες
στο Πεντελικό Όρος, να τροποποιηθεί το προεδρικό διάταγµα
προστασίας του Πεντελικού Όρους και να προβλεφθεί µεταβα-
τική ρύθµιση που θα απαγορεύει τη λειτουργία λατοµικών ζωνών
στην περιοχή αλλά και τη διενέργεια ερευνών.
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Στο προηγούµενο νοµοσχέδιο τον Απρίλιο καταθέσαµε βου-
λευτική τροπολογία για τα θέµατα αυτά. Σήµερα λοιπόν, έστω
και καθυστερηµένα, υποδεχόµαστε µε χαρά την υιοθέτηση της
τροπολογίας µας από το παρόν νοµοσχέδιο. 

Όπως επεσήµανα και προσωπικά στην σχετική επιτροπή, θέ-
σαµε δύο νοµοτεχνικές βελτιώσεις που ζητάµε να εισαχθούν
έστω και τώρα, για εκκρεµή αιτήµατα αδειών και επισπεύδουσα
αρχή.

Συµπέρασµα για το νοµοσχέδιο συνολικά: Οφείλουµε να ανα-
γνωρίσουµε ότι η περιβαλλοντική προστασία δεν είναι απλώς υπο-
χρέωση. Είναι ευθύνη όλων µας απέναντι στις επόµενες γενιές.
Δυστυχώς το παρόν νοµοσχέδιο αποτυγχάνει να θέσει τις βάσεις
για µια βιώσιµη, ολοκληρωµένη και κοινωνικά δίκαιη πολιτική δια-
χείρισης αποβλήτων, κοινωνικά δίκαιη πολιτική προστασίας του
περιβάλλοντος. Το ίδιο κάνει και συνολικά η κυβερνητική πολιτική.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η Βου-

λευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος κ. Διαµάντω Μανωλάκου.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Επανερχόµαστε στο νοµοσχέδιο,

αυτό που προωθεί τους αντιλαϊκούς στόχους του νέου Εθνικού
Σχεδίου για την Ενέργεια και το Κλίµα. Είναι στόχοι σε βάρος του
λαού και των αναγκών που έχει, προκειµένου να εξασφαλιστεί
και νέα κερδοφορία στους επιχειρηµατικούς οµίλους.

Γι’ αυτό είναι αντιπεριβαλλοντικό, φοροµπηχτικό, ειδικά στα
απόβλητα, ταξικό. Προωθεί την παραπέρα εµπορευµατοποίηση
και συγκέντρωση στη διαχείριση των σκουπιδιών και την ανακύ-
κλωση. Γίνεται χαµός στον ανταγωνισµό µεταξύ των επιχειρηµα-
τικών οµίλων ποιος θα πάρει µέρος και τι «πίτα». Προωθεί και την
καταστροφική πολιτική σας ως προς τα δάση και την προστασία
τους, την ιδιωτικοποίηση του νερού και ό,τι άλλο εξασφαλίζει
κέρδη στους οµίλους.

Ουσιαστικά τα κόµµατα που στηρίζετε την πράσινη µετάβαση,
παρά την κριτική, ακόµα και την καταψήφιση του νοµοσχεδίου,
συµφωνείτε.

Τι κάνει, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο; Λύνει προβλήµατα που
έχουν και απαιτούν λύσεις οι µεγαλοεπιχειρηµατίες. Δεν ισχύει,
βέβαια, το ίδιο για τα λαϊκά στρώµατα. Παραδείγµατος χάριν,
υπάρχει περίσσευµα ενέργειας που παράγεται από τις ΑΠΕ και
πάει στα σκουπίδια. Ταυτόχρονα, δίνετε άδειες για πελώριες µο-
νάδες ΑΠΕ. Τι κάνετε, λοιπόν, µε τα λόγια του κυρίου Υπουργού;
Τους δίνουµε τη δυνατότητα να βάλουν άµεσα µπαταρίες, για να
αντιµετωπίσουν τις περικοπές -αυτά λέει ο κ. Σκυλακάκης-, ώστε
να ικανοποιηθεί ο στόχος έως το 2050 η παραγωγή ηλεκτρικής
ενέργειας να είναι µόνο από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας.

Επικίνδυνη η µονοκαλλιέργεια ΑΠΕ, γιατί φωτοβολταϊκά, ανε-
µογεννήτριες και µπαταρίες δεν παράγονται στη χώρα µας. Τα
εισάγουµε. Συνεπώς εξαρτώµενη. Ταυτόχρονα, όσοι έχουν κε-
φάλαια, θα εγκαταστήσουν µπαταρίες για αποταµίευση ενέρ-
γειας και απόδοσης όταν δεν υπάρχει άνεµος ή ήλιος και όσοι
δεν έχουν την οικονοµική δυνατότητα, φεύγουν από τη µέση.
Έτσι γίνεται συγκέντρωση και συγκεντροποίηση και καθορισµός
της τιµής ενέργειας στην κατανάλωση. Ίσως γι’ αυτό ο κύριος
Υπουργός λέει ότι οι ΑΠΕ θα έχουν βίαιους κύκλους.

Το βλέπουµε, το ξέρουµε ότι αλλάζετε µε βίαιο τρόπο τις χρή-
σεις γης, γιατί για εσάς η γη είναι εµπόρευµα. Οι αλλαγές, όµως,
χρήσης είναι σε βάρος των λαϊκών αναγκών, για να εξασφαλί-
ζουν κέρδη οι ενεργειακοί όµιλοι. Τα παραδείγµατα πολλά. Η βό-
ρεια Εύβοια καιγόταν εννέα µέρες συνεχώς το 2021 και δεν
στέλνατε πυροσβεστικά για κατάσβεση. Σήµερα ξέρουµε: η κα-
µένη δασική γη µετατρέπεται σε τουριστική για µεγαλοξενοδό-
χους. Στη Θεσσαλία η καταστροφή του «Ντάνιελ» µετατρέπεται
σε επενδυτική ευκαιρία για τους φραγκάτους. Η γεωργική γη
υψηλής παραγωγικότητας -και βοσκοτόπια- µετατρέπονται σε
φωτοβολταϊκά πάρκα σε βάρος της πρωτογενούς παραγωγής.

Οι διαµαρτυρίες σε Φάρσαλα και Δοµοκό πολλές. Έργα ΑΠΕ
και στα καµένα του Έβρου και της Δαδιάς, παρά τις καταγγελίες
περιβαλλοντικών οργανώσεων. Κόβετε ανάγκες και αιτήµατα του
λαού και ράβετε κουστούµια για τις ανάγκες των επιχειρηµατι-
κών συµφερόντων, της πράσινης ανάπτυξης, του τουρισµού, της

ψηφιακής οικονοµίας, του κατασκευαστικού κλάδου.
Τελικά, δεν θα έπρεπε να λέγεστε Υπουργείο Περιβάλλοντος

και Ενέργειας, αλλά «Υπουργείο Περιβαλλοντικής Καταστροφής
και Ενεργειακής Φτώχειας για τον Λαό». Πλασάρετε τις νέες τρο-
ποποιήσεις που κάνετε ότι θα εξασφαλίσουν ανάπτυξη. Ανά-
πτυξη, όµως, για το κεφάλαιο και θα πληρώνει ο λαός!

Για να κοροϊδεύετε δε και να παραπλανάτε όχι µόνο εσείς,
αλλά και τα άλλα κόµµατα, παρουσιάζετε δήθεν οφέλη για τον
λαό, όπως τις ενεργειακές κοινότητες, που ανέλυσε και η ειση-
γήτριά µας. Υποκρίνεστε, γιατί οι ενεργειακές κοινότητες αποτέ-
λεσαν ένα από τα εργαλεία της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ για να
πουλήσει την κοροϊδία της ήπιας απολιγνιτοποίησης, δηλαδή να
συγκαλύψει τις συνέπειες για τον λαό της πράσινης µετάβασης
και της απελευθέρωσης της αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας, ει-
δικά στις πληγείσες περιοχές, µε την ανεργία και την ενεργειακή
φτώχεια στο φουλ.

Συνυπεύθυνοι είστε όλοι σας για τη µετατροπή της ενέργειας
σε πανάκριβο εµπόρευµα, απρόσιτο για τα εργατικά λαϊκά στρώ-
µατα, αποδεικνύοντας και πάλι τον αντιλαϊκό χαρακτήρα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και των αστικών κυβερνήσεων.

Μπορούµε να έχουµε φτηνό ρεύµα; Ναι, µπορούµε, αξιοποι-
ώντας εγχώριες πηγές στο ενεργειακό µίγµα. Η εγχώρια παρα-
γωγή ηλεκτρικής ενέργειας από λιγνίτη έγινε τεχνητά πιο ακριβή
από την παραγωγή µε εισαγόµενο φυσικό αέριο και από ΑΠΕ,
γιατί υποχρεώθηκε να αγοράζει δικαιώµατα εκποµπών ρύπων.
Και όµως, χωρίς τις δεσµεύσεις του εµπορίου ρύπων, το κόστος
λιγνιτικής παραγωγής θα µπορούσε να µειωθεί στο ένα τρίτο του
σηµερινού. Γι’ αυτό οι αστικές κυβερνήσεις κάλυψαν µε άφθονη
προπαγάνδα την εγκληµατική πολιτική της απολιγνιτοποίησης.

Συνεπώς η φτηνή ενέργεια είναι εφικτή, πρώτον, µε απαλλαγή
από τις δεσµεύσεις του εµπορίου ρύπων, του χρηµατιστηρίου
ενέργειας, των φόρων στα καύσιµα και γενικότερα, της πράσινης
µετάβασης της Ευρωπαϊκής Ένωσης και αξιοποίηση των εγχώ-
ριων αποθεµάτων µε σύγχρονες µονάδες υψηλής απόδοσης,
αξιοποιώντας τις νέες τεχνολογίες δέσµευσης και αποθήκευσης
διοξειδίου του άνθρακα, που µπορούν να αξιοποιηθούν και στην
παραγωγή υδρογόνου.

Δεύτερον, είναι εφικτή µε κατασκευή µεγάλων υδροηλεκτρι-
κών έργων για ηλεκτροπαραγωγή, αλλά και άρδευση στον τοµέα
της αγροτικής παραγωγής.

Τρίτον, µε έµφαση στην εξοικονόµηση ενέργειας και στην ανα-
βάθµιση της εγχώριας παραγωγής υποδοµών για την αξιοποίηση
των ΑΠΕ. Έτσι, θα µειωθεί δραστικά η αξιοποίηση του ακριβού
ρυπογόνου φυσικού αερίου για ηλεκτροπαραγωγή.

Τέταρτον, µε ορθή κατανοµή και χωροθέτηση των αιολικών
πάρκων, για να αποφευχθεί ο κορεσµός συγκεκριµένων περιο-
χών, µε γνωστές αρνητικές συνέπειες στα δάση και στον υδρο-
φόρο ορίζοντα, µε αξιοποίηση της εγχώριας γεωθερµίας, που
έχει υψηλό συντελεστή απόδοσης. Έτσι, εξαλείφεται η ενεργει-
ακή φτώχεια και οι ενεργειακοί όµιλοι.

Αυτό συµφέρει την εργατική τάξη και τα λαϊκά στρώµατα, δη-
λαδή την πλειοψηφία του λαού και γι’ αυτό αξίζει η ενδυνάµωση
της οργανωµένης πάλης για την ανατροπή της καπιταλιστικής
σαπίλας. Διότι ο καπιταλισµός δεν εξανθρωπίζεται. Ανατρέπεται
µε κοινωνικοποίηση όλων των πηγών και µέσων παραγωγής
ενέργειας και ένταξή τους στον κεντρικό οικονοµικό σχεδιασµό,
µε κριτήριο πάντα την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών.

Αυτή είναι η πρόταση του ΚΚΕ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο

Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς,
ο κ. Χαρίτσης. 

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ παρά να ξεκινήσω
για µία ακόµη φορά την οµιλία µου εδώ στην Ολοµέλεια από τις
εξελίξεις στη Μέση Ανατολή. Και θα συνεχίσω να το κάνω αυτό
κάθε φορά που βρίσκοµαι εδώ στο Βήµα της Εθνικής Αντιπρο-
σωπείας για όσο διαρκεί αυτός ο φρικτός πόλεµος. Γιατί αυτός
είναι κι ο δικός µου τρόπος και ο δικός µας τρόπος να αντιστα-
θούµε στον παραλογισµό της ανθρωποσφαγής, να φέρνουµε
διαρκώς και σε αυτήν εδώ την Αίθουσα του εθνικού Κοινοβου-
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λίου τη φωνή του παγκόσµιου αντιπολεµικού κινήµατος και την
αγωνία κάθε νοήµονος ανθρώπου µπροστά στο διαρκές έγ-
κληµα, ένα έγκληµα το οποίο η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας αρχικά το επιδοκίµασε και στη συνέχεια το ανέχτηκε µε τη
σιωπή της. Η σιωπή, όµως, είναι συνενοχή.

Το «κράτος υπόδειγµα» για την ελληνική Κυβέρνηση και ειδικά
για τα στελέχη της που προέρχονται και από την άκρα Δεξιά –
αναφέροµαι στο κράτος του Ισραήλ- πριν από τέσσερις µόλις
µέρες απαγόρευσε –απαγόρευσε!- τη λειτουργία της Επιτροπής
του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών για τους Πρόσφυγες. Και
µετά την κατακραυγή από πολλές κυβερνήσεις διεθνώς, ακόµα
αυτή τη φορά –και έχει τη σηµασία του- και από την κυβέρνηση
των Ηνωµένων Πολιτειών, τι έκανε το Ισραήλ; Προχώρησε σε ένα
νέο µπαράζ βοµβαρδισµών στο Λίβανο πέρα από κάθε όριο διε-
θνούς νοµιµότητας, πέρα από κάθε όριο που θέτει το Διεθνές Δί-
καιο.

Να το πούµε για µία ακόµη φορά, µέχρι επιτέλους να το εµπε-
δώσουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Η κυβέρνηση Νετανιά-
χου αυτή τη στιγµή διεξάγει µία γενοκτονία σε βάρος των
Παλαιστινίων…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
…και επιδιώκει –κι αυτό είναι πάρα πολύ επικίνδυνο για όλους

µας- τη γενίκευση του πολέµου µέσα από την επίθεση στον Λί-
βανο. Αυτός είναι ο στόχος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα χρησιµοποιήσω τα λόγια της
συναδέλφου µου, της Βουλεύτριας Σίας Αναγνωστοπούλου, που
πολύ σωστά έγραψε χθες ότι είναι προσβολή για τον ελληνικό
λαό η Κυβέρνησή του να κλείνει τα µάτια σε αυτή τη γενοκτονία,
είναι προσβολή για τους ευρωπαϊκούς λαούς η Ευρωπαϊκή
Ένωση να µη σηκώνει τείχος προστασίας των Παλαιστινίων. Η
ελληνική Κυβέρνηση οφείλει να καταδικάσει την ισραηλινή πολι-
τική εξόντωση των Παλαιστινίων. Οφείλει να πρωτοστατήσει σε
ευρωπαϊκό επίπεδο για άµεσες κυρώσεις κατά του Ισραήλ και
για αναγνώριση του παλαιστινιακού κράτους. Κυρώσεις, εκεχει-
ρία, ευρωπαϊκή αναγνώριση του παλαιστινιακού κράτους τώρα
είναι ο µόνος δρόµος για να µπει τέλος στην αιµατοχυσία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι και στα καθ’ ηµάς και
δεν θα µπορούσα να µην αναφερθώ στις τελευταίες εφιαλτικές
εξελίξεις, σε σχέση µε το κράτος δικαίου στη χώρα µας. Και ανα-
φέροµαι στην άρση του καθεστώτος προστασίας των προστα-
τευόµενων µαρτύρων στο σκάνδαλο της «NOVARTIS». Για τη
συγκεκριµένη υπόθεση θα πρέπει πάλι να ξαναπούµε τα αυτο-
νόητα. Υπάρχει σκάνδαλο «NOVARTIS». Υπάρχει σκάνδαλο «NO-
VARTIS»! Υπενθυµίζω ότι η συγκεκριµένη εταιρεία αναγκάστηκε
να προχωρήσει σε έναν επώδυνο γι’ αυτή συµβιβασµό στις Ηνω-
µένες Πολιτείες της Αµερικής, να πληρώσει 345 εκατοµµύρια δο-
λάρια, εκ των οποίων τα 310 εκατοµµύρια δολάρια αφορούσαν
τις δραστηριότητές της στην Ελλάδα. Στην Ελλάδα!

Σταµατήστε, λοιπόν, να κρύβεστε, κυρίες και κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας, αλλά και, κυρίες και κύριοι του ΠΑΣΟΚ, που είδα
ότι επικροτήσατε τη στάση της Κυβέρνησης ως προς αυτό το ζή-
τηµα, και παραδεχτείτε επιτέλους την πραγµατικότητα. Η «NO-
VARTIS» αναγνώρισε ότι στην Ελλάδα χρησιµοποίησε αθέµιτες
πρακτικές. Τελεία και παύλα!

Πάµε τώρα στους περίφηµους προστατευόµενους µάρτυρες,
έναν παγιωµένο θεσµό στη σύγχρονη ποινική νοµοθεσία. Στην
Ελλάδα, όµως, τι έγινε; Τη στιγµή που η υπόθεση «NOVARTIS»
παραπέµφθηκε στη δικαιοσύνη τότε βγήκε το παλαιό δικοµµα-
τικό σύστηµα, στοχοποίησε τους προστατευόµενους µάρτυρες
και τους χαρακτήρισε ως «κουκουλοφόρους». Αυτό έγινε στην
Ελλάδα. Και σήµερα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας νοµο-
θετεί για να σύρει στα δικαστήρια τους προστατευόµενους µάρ-
τυρες αυτής της υπόθεσης.

Και ποιος είναι ο πρωταγωνιστής; Η καλύτερη µεταγραφή από
το ΠΑΣΟΚ, ο Υπουργός Δικαιοσύνης, ο κ. Φλωρίδης, που έχει
κάνει τον ποινικό λαϊκισµό δόγµα της χώρας και ο οποίος τρο-
ποποιεί τον Ποινικό Κώδικα όποτε του «καπνίσει», αλλάζοντας
τους κανόνες του παιχνιδιού, εξυπηρετώντας πολιτικές σκοπιµό-
τητες και βεβαίως εξυπηρετώντας και τις εσωτερικές ισορροπίες
µέσα στη δεξιά «πολυκατοικία».

Αναρωτιέµαι πραγµατικά. Υπάρχει κανένας σε αυτή την Κυ-

βέρνηση, σε αυτή την κοινοβουλευτική πλειοψηφία, ο οποίος να
ανησυχεί για το τι αντίκτυπο έχουν όλες αυτές οι µεθοδεύσεις
στην κοινωνία, τους πολίτες;

Να σας πω εγώ τι αντίκτυπο έχουν αυτές οι µεθοδεύσεις
στους πολίτες; Το 98% των πολιτών, δηλαδή σχεδόν όλοι, πρώτοι
µε διαφορά στην Ευρωπαϊκή Ένωση, θεωρούν ότι ζουν σε µια
χώρα µε γενικευµένη διαφθορά. Δεν το λέω εγώ αυτό, το λέει το
ευρωβαρόµετρο. Εκτός αν είναι και το ευρωβαρόµετρο καµµία
αριστερίστικη οργάνωση, όπως µε κατηγόρησε την προηγού-
µενη βδοµάδα ο κ. Γεωργιάδης…

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Εσείς που πηγαίνατε στις εκλογές…
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): …όταν αναφέρθηκα στο Συµβούλιο
της Ευρώπης για το µεταναστευτικό, ότι και αυτή είναι αριστερί-
στικη οργάνωση. Μάλλον και το ευρωβαρόµετρο σας φταίει.
98%, λοιπόν! 

Έχετε λοιπόν αντιληφθεί ότι όλοι σχεδόν στη χώρα µας πι-
στεύουν ότι υπάρχει γενικευµένη διαφθορά, ότι η πλειοψηφία,
το 51%, πάνω από τους µισούς, πιστεύουν ότι η κατάσταση ως
προς τη διαφθορά έχει χειροτερέψει τα τελευταία τρία χρόνια;
Πάλι το ευρωβαρόµετρο! Έχετε αντιληφθεί ότι το 85% θεωρεί
ότι οι υποθέσεις διαφθοράς υψηλού επιπέδου δεν διώκονται
επαρκώς στην Ελλάδα; Έχετε αντιληφθεί ότι η χώρα µας βρίσκε-
ται ανάµεσα σε εκείνες όπου η γνώµη των πολιτών όσον αφορά
την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης έχει επιδεινωθεί τον τελευταίο
χρόνο, µέσα στους τελευταίους δώδεκα µήνες, κατά έξι ποσο-
στιαίες µονάδες; Μόνο το 40%, λιγότεροι από τους µισούς δη-
λαδή, πιστεύουν πραγµατικά ότι η δικαιοσύνη στη χώρα µας είναι
ανεξάρτητη. Έχετε αντιληφθεί ότι µόνο ένας στους τρεις πολίτες
στην Ελλάδα πιστεύει ότι το κράτος δικαίου είναι επαρκώς προ-
στατευµένο; 

Τα έχετε αντιληφθεί όλα αυτά; Ή θεωρείτε ότι οι πολίτες
τρώνε κουτόχορτο µε όλα αυτά τα οποία συµβαίνουν; Δεν τρώνε
κουτόχορτο οι πολίτες. Πώς να το κάνουµε; Και βεβαίως, δεν
τρώνε κουτόχορτο οι πολίτες και στο ζήτηµα των υποκλοπών. 

Τι µας αποκάλυψε σήµερα το inside story; Τι µας αποκάλυψε;
Ότι η δικαιοσύνη δεν κάλεσε ποτέ κρίσιµο µάρτυρα να καταθέ-
σει. Σύµφωνα µε το ρεπορτάζ, πρόκειται για το φυσικό πρόσωπο
που πλήρωσε µε προπληρωµένη κάρτα στο όνοµά του για την
αποστολή των µολυσµένων µηνυµάτων στον κ. Αντώνη Σαµαρά,
τον κ. Νίκο Ανδρουλάκη, τον κ. Θανάση Κουκάκη και σε άλλα θύ-
µατα του «Predator». 

Το δηµοσίευµα σηµειώνει πως οι εισαγγελείς που ερεύνησαν
την υπόθεση είχαν στα χέρια τους τα πραγµατικά στοιχεία του
εν λόγω προσώπου από τις αρχές του 2023. Όµως δεν τον κά-
λεσαν ποτέ, παρ’ ότι είχε κριθεί ως άµεσα εµπλεκόµενο πρόσωπο
στην υπόθεση. Ποτέ δεν τον κάλεσαν να καταθέσει. Αδιανόητα
πράγµατα! Αδιανόητα πράγµατα!

Ισχύει λοιπόν αυτό το οποίο λέει το δηµοσίευµα του inside
story; Και αν ισχύει, πώς είναι δυνατόν να ζητάµε από τους πολί-
τες να εµπιστευτούν τη δικαιοσύνη; Είναι δυνατόν µετά να πέ-
φτουµε από τα σύννεφα µε τα στοιχεία τα οποία βγάζει το
ευρωβαρόµετρο για την κρίση της εµπιστοσύνης; Νοµίζω πως
όχι. 

Σήµερα το απόγευµα -µαθαίνω ότι θα παρίσταται και ο Πρω-
θυπουργός- η Προεδρία της Δηµοκρατίας και η Βουλή οργανώ-
νουν ένα συνέδριο µε τίτλο: «Ενδυναµώνοντας τη δηµοκρατία».
Ατυχής ο τίτλος, κατά τη γνώµη µου! Ατυχέστατος! 

Υποκλοπές! Τέµπη! Προστατευόµενοι µάρτυρες! Πύλος! 
Στον τίτλο αυτής της εκδήλωσης θα έπρεπε να υπάρχει κατ’

ελάχιστον ένα µεγάλο ερωτηµατικό. Διότι ενδυναµώνει τη δηµο-
κρατία και το κράτος δικαίου µε αυτά που κάνει η Κυβέρνηση;
Όχι, λοιπόν, κατηγορηµατικά όχι! Αντιθέτως, έτσι υπονοµεύεται,
έτσι διαβρώνεται, έτσι αποδυναµώνεται η δηµοκρατία µας.

Πριν από λίγο, άκουσα τον Υπουργό Επικρατείας, τον κ. Βο-
ρίδη, να αναφέρεται στην υπόθεση του Συνηγόρου του Πολίτη
και να µας κάνει και µάθηµα σεβασµού προς τις ανεξάρτητες
αρχές. Ποιος; Ένας από τους βασικούς Υπουργούς µιας Κυβέρ-
νησης η οποία προχώρησε ουσιαστικά στη δολοφονία χαρακτήρα
του κ. Ράµµου της ΑΔΑΕ, γιατί τόλµησε να κάνει τη δουλειά του.
Και µας κάνει µάθηµα για τις ανεξάρτητες αρχές και για τον σε-
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βασµό της ανεξαρτησίας τους και ζητά τη συναίνεσή µας για τον
Συνήγορο του Πολίτη. Αν όντως ήθελε να υπάρξει συναίνεση, θα
µπορούσε, όπως ζήτησε η Αντιπολίτευση, όπως ζήτησαν κόµµατα
της Αντιπολίτευσης, να προχωρήσει σε ρύθµιση για να υπάρξει
ανανέωση της θητείας του σηµερινού Συνηγόρου του Πολίτη, του
κ. Ποττάκη, προκειµένου να µπορέσει να ολοκληρώσει τη δουλειά
του και την έρευνά του. Όµως δεν ζητάει τη συναίνεση. Είναι προ-
σχηµατική αυτή η αναζήτηση της συναίνεσης από την Κυβέρνηση.
Την επιβολή ζητάει, να επιβάλλει τις επιλογές της. Κι εµείς δεν
πρόκειται να δώσουµε τη συναίνεσή µας σε µία Κυβέρνηση που
έχει αποδείξει ότι αντιµετωπίζει ως κουρελόχαρτο τους θεσµούς,
το κράτος δικαίου.

Όµως, όλη αυτή η εξαπάτηση, όλο αυτό το ψέµα, όλος αυτός
ο τεχνητός εξωραϊσµός της πραγµατικότητας δεν αφορούν µόνο
τα ζητήµατα της δικαιοσύνης και του κράτους δικαίου. Δείτε τι γί-
νεται και στην οικονοµία. Εκεί κι αν έχουµε κατασκευή ψεύτικων
«success story», εκεί κι αν έχουµε εξαπάτηση της κοινωνίας!

Τον τελευταίο καιρό ακούµε τον Πρωθυπουργό να µιλάει για το
«success story» των δηµόσιων οικονοµικών και κυρίως ως προς τα
φορολογικά έσοδα και να το αποδίδει στην ανάπτυξη και στην πά-
ταξη της φοροδιαφυγής. Πρόκειται για καραµπινάτη εξαπάτηση
των πολιτών. Ποια είναι η αλήθεια; Η αλήθεια είναι ότι η αύξηση
των εσόδων οφείλεται στη διπλή αφαίµαξη της κοινωνίας. Αυτό
γίνεται, πρώτον, µε την κατακόρυφη αύξηση των τιµών που φτάνει
µέχρι και το 30% στα βασικά είδη διατροφής. Πλήττονται, δηλαδή,
κυρίως οι ασθενέστεροι και δεύτερον, µε την εκτόξευση των φο-
ρολογικών εσόδων κυρίως από τους άδικους έµµεσους φόρους.
Και πάλι πλήττονται πρώτοι από όλους οι ασθενέστεροι. Έχουµε
εκτόξευση των φορολογικών εσόδων που φτάνει τα 17 δισεκατοµ-
µύρια από το 2021 µέχρι σήµερα, ενώ και στον προϋπολογισµό
του 2025 προβλέπεται νέα αύξηση των φορολογικών εσόδων σε
σχέση µε το 2024 και τα µισά από αυτά τα νέα φορολογικά έσοδα
θα προέρχονται από τον ΦΠΑ και τους ειδικούς φόρους κατανά-
λωσης. Ναι, λέει η Κυβέρνηση, αλλά, ξέρετε, αυτά προέρχονται
από την ανάπτυξη. Πάει καλά η οικονοµία και γι’ αυτό έχουµε πε-
ρισσότερα φορολογικά έσοδα. Μάλιστα! Αυτό µας λέει η Κυβέρ-
νηση. 

Ας δούµε, όµως, τι λένε και τα στοιχεία. Στον προϋπολογισµό
του 2024 προβλεπόταν ανάπτυξη 2,9%. Πώς φαίνεται να κλείνει
τελικά το 2024; Με ανάπτυξη 2,1%, πολύ κάτω από τα προβλεπό-
µενα. Σε σχέση µε τα προβλεπόµενα, δεν θα έπρεπε αναλογικά να
πέσουν και τα έσοδα από τον ΦΠΑ, αφού βασίζονται στην ανά-
πτυξη; Ωστόσο, συµβαίνει το αντίθετο. Τα έσοδα από τον ΦΠΑ θα
είναι περισσότερα κατά 870 εκατοµµύρια ευρώ. Και βεβαίως,
επειδή αυτή η πολιτική είναι ταξικά άδικη, την ίδια στιγµή καλά
κρατούν οι φοροαπαλλαγές και οι φοροελαφρύνσεις για το µε-
γάλο κεφάλαιο και τη µεγάλη ακίνητη περιουσία και βεβαίως η
εξαπάτηση συνεχίζεται. 

Τις τελευταίες δύο, τρεις µέρες ακούγαµε, βλέπαµε τις διαρ-
ροές από το Υπουργείο Οικονοµικών που µιλούσαν για µειώσεις
φόρου, λόγω του υποτιθέµενου αυτού «success story» στα έσοδα.
Σήµερα, όµως, το πρωί φαίνεται ότι το Μαξίµου µαζεύει άρον άρον
τις φοροελαφρύνσεις. Κοινώς «µύλος» στην Κυβέρνηση, «µύλος»
και επικοινωνιακά παιχνιδάκια στην πλάτη των πολιτών.

Όµως, η εξαπάτηση έχει και συνέχεια. Την προηγούµενη εβδο-
µάδα σε αυτή την Αίθουσα γινόταν συζήτηση προ ηµερησίας δια-
τάξεως για τα αποτελέσµατα της αντιπυρικής πολιτικής της
Κυβέρνησης. Εκεί, λοιπόν, στην οµιλία µου παρουσίασα τα επιστη-
µονικά δεδοµένα για τους τεράστιους κινδύνους που εγκυµονεί η
κλιµατική αλλαγή ως προς τις πληµµύρες. 

Ο κ. Μητσοτάκης αποχώρησε από την Αίθουσα εκείνη την ώρα,
κατά τη διάρκεια της οµιλίας µου. Τα βαριέται αυτά τα θέµατα,
δεν τον ενδιαφέρουν. Τον απασχολούν τα µεγάλα πολιτικά διλήµ-
µατα, που αφορούν τη συγκατοίκησή του µε τους άλλους ενοί-
κους της Δεξιάς πολυκατοικίας. 

Αυτά όµως είναι τα µεγάλα. Αυτά είναι τα πολύ µεγάλα. Αυτά
είναι τα ζωτικής σηµασίας ζητήµατα, ζωτικής µε την κυριολεκτική
έννοια του όρου. Αποδείχθηκε δυστυχώς αυτό µε τον πλέον κα-
ταστροφικό τρόπο µε τις εικόνες της βιβλικής καταστροφής που
είδαµε τις τελευταίες ηµέρες στη Βαλένθια στην Ισπανία. Αυτή η
δυστοπία θα είναι το µέλλον µας, αν δεν δράσουµε. Και τι κάνει η

Κυβέρνηση Μητσοτάκη; Απεντάσσει αντιπληµµυρικά έργα από το
Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Βλέπεις, δεν προσφέρον-
ται αυτά για µπίζνες και για εύκολο πολιτικό κέρδος. 

Θα επαναλάβω αυτό που είπα και την προηγούµενη βδοµάδα
εδώ, στην Ολοµέλεια. Απαιτείται εθνικό σχέδιο για την αντιµετώ-
πιση της κλιµατικής κρίσης, όχι προσχηµατικοί κλιµατικοί νόµοι για
τα µάτια του κόσµου, συνολικό πλήρες εθνικό σχέδιο, µε διασφα-
λισµένες χρηµατοδοτήσεις, µε ολοκληρωµένο σχεδιασµό δηµό-
σιων πολιτικών θωράκισης και µετριασµού των επιπτώσεων από
τα ακραία καιρικά φαινόµενα, µε έµφαση στην πρόληψη και στην
αλλαγή του παραγωγικού υποδείγµατος. Όλα αυτά όµως έχουν
ως προϋπόθεση ένα κράτος σε ρόλο οδηγού, ένα αναπτυξιακό
κράτος µε πόρους, µε ανθρώπινο δυναµικό, µε δυνατότητα σχε-
διασµού, ελέγχου, υλοποίησης πολιτικών και στρατηγικών σχε-
δίων, σε αρµονική συνεργασία µε τους ΟΤΑ, για να υπάρξει
πραγµατική αποκέντρωση. Όλα αυτά δηλαδή τα οποία οι θιασώ-
τες του παρωχηµένου νεοφιλελευθερισµού, που µας κυβερνάνε,
τα αντιµετωπίζουν ως το απόλυτο κακό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς η εξαπάτηση των πο-
λιτών, η πλήρης περιφρόνηση προς κάθε έννοια δικαίου, η δια-
σπάθιση του δηµόσιου χρήµατος, η εξυπηρέτηση συγκεκριµένων
οικονοµικών συµφερόντων δεν φαίνεται µόνο στα πολύ µεγάλα
ζητήµατα, όπως αυτά στα οποία αναφέρθηκα προηγουµένως. Φαί-
νεται και σε αυτά τα οποία θα ονοµάζαµε, κακώς βεβαίως, «µικρά»,
όπως αυτά τα οποία συζητάµε στο παρόν νοµοσχέδιο. Διότι το ση-
µερινό νοµοσχέδιο δεν ξεφεύγει από το γενικότερο πλαίσιο της
πολιτικής της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας σε όλα τα ζη-
τήµατα που άπτονται των παραγωγικών Υπουργείων. Πρόκειται
για πάγια πολιτική εξυπηρέτησης µεµονωµένων επιχειρηµατικών
συµφερόντων. 

Και, αν εδώ φαίνεται ότι έχουµε ετερόκλητες διατάξεις, οι
οποίες δεν πολυταιριάζουν η µία µε την άλλη και δεν υπάρχει καµ-
µία έννοια σχεδιασµού και προγραµµατισµού, αν όλα αυτά φαί-
νονται ασύνδετα, για την Κυβέρνηση δεν είναι καθόλου ασύνδετα,
βγάζουν νόηµα. Πάρτε για παράδειγµα τις διατάξεις για τους
ΦΟΔΣΑ και για τη διαχείριση των απορριµµάτων. Το νοµοσχέδιο
προβαίνει σε µια απολύτως ανορθολογική αλλαγή του χάρτη των
ΦΟΔΣΑ όσο και του καταµερισµού των αρµοδιοτήτων µεταξύ του
κράτους και της τοπικής αυτοδιοίκησης. ΦΟΔΣΑ συγχωνεύονται
τυχαία µε άλλους ΦΟΔΣΑ και το Σύνταγµα για άλλη µια φορά βε-
βαίως γίνεται κουρελόχαρτο -θα επανέλθω σε αυτό. 

Από την οπτική της κοινοβουλευτικής διαδικασίας δεν βγάζει
νόηµα όλο αυτό. Βγάζει νόηµα όµως, αν δούµε ποιος είναι ο στό-
χος αυτού του φαινοµενικού παραλογισµού. Η Κυβέρνηση επιδιώ-
κει µια συγκεκριµένη µοιρασιά στην πίτα των έργων. Αυτό κάνει
µε τις συγκεκριµένες ρυθµίσεις. Γι’ αυτό εκεί που θα µπορούσαν
οι φορείς να προσκοµίσουν εναλλακτικά σχέδια ή να διατυπώσουν
αντιρρήσεις πολύ απλά η Κυβέρνηση τους καταργεί αυτούς τους
φορείς. Το µόνο που αποµένει είναι η συγκεντροποίηση των πάν-
των στο Υπουργείο, που αναγορεύεται µοναδικός συντονιστής,
αξιολογητής και κριτής των σχετικών προκηρύξεων. Αυτή είναι η
αποκέντρωση την οποία εφαρµόζει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, όλα
στο Υπουργείο. 

Και µάλιστα το κάνει αυτό παραβιάζοντας για µία ακόµη φορά
το Σύνταγµα της χώρας. Με το άρθρο 13 του νοµοσχεδίου τίθεται
ζήτηµα αντισυνταγµατικότητας καθώς παραβιάζεται το άρθρο 102
του Συντάγµατος. Το παραβιάζετε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρ-
νησης, γιατί παίρνετε πίσω µια αρµοδιότητα που ήδη έχει αποδο-
θεί στους ΟΤΑ χωρίς να τηρείτε τις προϋποθέσεις που το ίδιο το
Σύνταγµα ορίζει και έχει κρίνει το Συµβούλιο της Επικρατείας. 

Βέβαια δεν µπορείτε να πείσετε κανέναν ότι το κάνετε αυτό για
λόγους προστασίας του δηµοσίου συµφέροντος και αντιµετώπι-
σης ενός πραγµατικού προβλήµατος. Είναι προφανές ότι και αυτό
το κάνετε για να εξυπηρετήσετε τις ίδιες σκοπιµότητες, για χάρη
συγκεκριµένων συµφερόντων. Και το κάνετε µάλιστα και µε έναν
τρόπο εξόφθαλµο θα έλεγα, γιατί στο άρθρο 13 δεν περιγράφετε
αρµοδιότητες για την αντιµετώπιση άµεσου κινδύνου, αλλά επιλέ-
γετε να πάρετε την αρµοδιότητα για τη διενέργεια διαγωνισµών.
Αυτό σας ενδιαφέρει, πώς θα µοιραστεί το χρήµα στους διαγωνι-
σµούς. Γι’ αυτό παίρνετε την αρµοδιότητα στο Υπουργείο. 

Δεν είναι βεβαίως η πρώτη φορά που στα πεντέµισι χρόνια της
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διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας ο χώρος της ανακύκλω-
σης χρησιµοποιείται ως πεδίο κατασπατάλησης δηµόσιου χρή-
µατος. Να θυµηθούµε την υπόθεση µε τα σπιτάκια της
ανακύκλωσης; Να θυµηθούµε τότε ότι οι έλεγχοι της ΕΔΕΛ, της
Επιτροπής Δηµοσιονοµικού Ελέγχου, κατέδειξαν ότι οι διαγωνι-
σµοί γίνονταν µε τέτοιον τρόπο ώστε να κερδίσει µια συγκεκρι-
µένη εταιρεία, που τιµολογούσε τον εξοπλισµό έξι φορές
ακριβότερα από άλλες αντίστοιχες προσφορές; Όλο αυτό οδή-
γησε και σε πάγωµα της χρηµατοδότησης από την Κοµισιόν. Πο-
λιτική ευθύνη εδώ δεν υπάρχει; 

Υπάρχουν και άλλα παραδείγµατα που θα µπορούσαµε να
χρησιµοποιήσουµε από το παρόν νοµοσχέδιο ως παράδειγµα
εξυπηρέτησης µεµονωµένων επιχειρηµατικών συµφερόντων.
Δείτε τι γίνεται µε τα πλωτά αιολικά για τα οποία, κύριε Υπουργέ,
έχουµε καταθέσει και ερώτηση. Ποιο είναι το πρόβληµα εκεί; Ότι
η Κυβέρνηση συνειδητά επιλέγει να µην ολοκληρώσει το νέο ει-
δικό χωρικό για τις ΑΠΕ. Συνειδητά δεν εκπονεί θαλάσσια χωρο-
ταξικά σχέδια στις περιοχές που σκοπεύει να χωροθετήσει
πλωτά αιολικά. Ποιους εξυπηρετεί αυτή η έλλειψη σχεδιασµού;
Εξυπηρετεί τους τρεις επιχειρηµατίες που θα βάλουν αυτά τα
καινοτόµα πλωτά αιολικά, εν προκειµένω µε βάση το σηµερινό
νοµοσχέδιο, σε λίµνες. 

Και όποιος βεβαίως τολµήσει να πει σε αυτήν εδώ την Αίθουσα
ότι η χωροθέτηση των ΑΠΕ απαιτεί σχεδιασµό, απαιτεί διαβού-
λευση µε τις τοπικές κοινωνίες, απαιτεί δηµοκρατία, µεταµορφώ-
νεται -το έχει πει κατ’ επανάληψη ο Υπουργός Περιβάλλοντος-
σε αρνητή της κλιµατικής αλλαγής, όποιος τολµήσει να βάλει
αυτά τα ζητήµατα. Θα έπρεπε ο κύριος Υπουργός να κοιτάξει
δίπλα του, στην παράταξή του, στη Δεξιά, παραδίπλα στην ακρο-
δεξιά, στους συνοδοιπόρους του στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα
και εκεί θα βρει τους αρνητές της κλιµατικής αλλαγής. 

Αλλά, έτσι πράττει δυστυχώς η Κυβέρνηση σε κάθε πεδίο της
ενεργειακής πολιτικής. Κάθε προβλεπόµενη από το ευρωπαϊκό
πλαίσιο µεταρρύθµιση, κάθε αλλαγή γίνεται αφορµή για τον
πλουτισµό ενός απειροελάχιστου κύκλου επιχειρήσεων προς
χάριν των οποίων οι Υπουργοί δουλεύουν νυχθηµερόν. Αντί να
δουλεύουν για εργαλεία για έναν άλλο δρόµο για την ενεργειακή
πολιτική για τη χώρα µας, όπως απεξάρτηση από ορυκτά καύ-
σιµα και τις εισαγωγές, δρόµου ενίσχυσης της ελληνικής οικο-
νοµίας µε εγχώρια παραγωγή µε µειωµένο κόστος, έναν άλλο
δρόµο για την επίτευξη των στόχων βιωσιµότητας και µείωσης
των εκποµπών διοξειδίου του άνθρακα, έναν δρόµο για τον ενερ-
γειακό εκδηµοκρατισµό. Αντί για όλα αυτά, οι πολιτικές της Κυ-
βέρνησης λειτουργούν µε έναν µαγικό τρόπο στη χώρα µας µε
τα αντίστροφα ακριβώς αποτελέσµατα. 

Τα αιολικά έχουν καταλήξει δυστυχώς να αποτελούν τον δαί-
µονα κάθε περιβαλλοντικά ευαισθητοποιηµένου πολίτη εξαιτίας
της απουσίας οποιουδήποτε στοιχειώδους σχεδιασµού. Η πολι-
τική µε τα πολύχρωµα τιµολόγια στόχευσε συνειδητά στη συσκό-
τιση των όρων τιµολόγησης, ώστε να διατηρηθεί το κόστος
ενέργειας υψηλό, όταν οι διεθνείς τιµές του αερίου είχαν πάρει
την κατιούσα. Και η ΔΕΗ, που το δηµόσιο µέσα από την παρου-
σία του σε αυτή θα έπρεπε να λειτουργεί ως µηχανισµός συγ-
κράτησης των τιµών, είναι αυτή η οποία σέρνει τον χορό της
κερδοσκοπίας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Σήµερα η µεγάλη υπόσχεση της µείωσης του κόστους ενέρ-
γειας µέσα από την ενεργειακή µετάβαση συνιστά µία ακόµη εξα-
πάτηση και έχει οδηγήσει δυστυχώς και σε ένα νέο κύµα
αποβιοµηχάνισης της χώρας, ένα µπαράζ λουκέτων µεταποιητι-
κών µονάδων, το οποίο φέρει την υπογραφή της Κυβέρνησης της
ανάπτυξης, υποτίθεται, του κ. Μητσοτάκη και των Υπουργών του.

Η Αριστερά δίνει στη χώρα µας και διεθνώς τη µάχη για την αν-
τιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης µε όρους προστασίας της κοι-
νωνίας, δικαιοσύνης, δηµοκρατίας, βιωσιµότητας. Στεκόµαστε
απέναντι σε όσους αντιλαµβάνονται την πράσινη µετάβαση απο-
κλειστικά µε όρους αγοραίας κερδοσκοπίας.

Εδώ, όµως, τα πράγµατα µε τη συγκεκριµένη Κυβέρνηση είναι
ακόµα χειρότερα. Δεν έχουµε καν µια πράσινη µετάβαση µέσω

αγοράς. Είναι ακόµη χειρότερα, έχουµε πράσινη µετάβαση µέσω
Μεγάρου Μαξίµου µε τιµές προσδιορισµένες στο Μέγαρο Μαξί-
µου, µε ευνοηµένους από την πράσινη µετάβαση που έχουν προ-
αποφασιστεί από το Μέγαρο Μαξίµου και είναι ελάχιστοι και δεν
είναι τυχαίο, βεβαίως, αυτό. Είδαµε άλλωστε τα στοιχεία της πρό-
σφατης τριµηνιαίας έκθεσης του Γραφείου Προϋπολογισµού για
το πώς ο όγκος των δανείων του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτι-
κότητας έχει κατευθυνθεί προνοµιακά σε πολύ λίγες µεγάλες επι-
χειρήσεις. Έχουµε, λοιπόν, την Κυβέρνηση των µεγάλων
συµφερόντων, έχουµε την Κυβέρνηση των µεγάλων ανισοτήτων,
έχουµε την Κυβέρνηση που επιτρέπει οι τιµές των τροφίµων να
αυξάνονται µε διπλάσιο ρυθµό συγκριτικά µε το µέσο εισόδηµα,
έχουµε την Κυβέρνηση εναντίον των µικρών και µεσαίων εισοδη-
µάτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κλείσω µε το εξής: Το σκάν-
δαλο της «NOVARTIS», το σκάνδαλο των υποκλοπών, το έγκληµα
στα Τέµπη, η προσπάθεια συγκάλυψης, όλα αυτά αποτυπώνονται
στην άποψη της κοινής γνώµης για τη διαφθορά, για τη δικαιο-
σύνη, για την ποιότητα του κράτους δικαίου στη χώρα µας και δεν
γίνονται εν κενώ αυτές οι µετρήσεις. Γι’ αυτό η Ελλάδα κατατάσ-
σεται στην πεντηκοστή ένατη θέση στον Δείκτη Αντίληψης Δια-
φθοράς, σύµφωνα µε τη Διεθνή Διαφάνεια, ενώ την ίδια στιγµή το
κόστος της φορολογικής διαφθοράς στη χώρα µας υπολογίζεται
από τον ΟΟΣΑ στα 15 µε 20 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ το µερίδιο
της λεγόµενης «σκιώδους» οικονοµίας, της παραοικονοµίας, είναι
στο 20% του ΑΕΠ. Την ίδια στιγµή ο Δείκτης Οικονοµικών Ανισο-
τήτων, ο λεγόµενος δείκτης GINI, στην Ελλάδα έχει ξεπεράσει το
30% και η χώρα είναι εικοστή πρώτη στην Ευρώπη των είκοσι
επτά.

Με όλη αυτήν την εικόνα ειλικρινά θεωρώ ότι τα λόγια που είπε
πριν από λίγες ηµέρες ο Υπουργός Επικρατείας κ. Σκέρτσος, ότι
η προσπάθεια για µια πιο δίκαιη, ελεύθερη και ευηµερούσα Ελ-
λάδα συνεχίζεται -η προσπάθεια προφανώς εννοεί της Κυβέρνη-
σής του- είναι λόγια τα οποία µόνο ως φάρσα µπορούν να
εκληφθούν στην Ελλάδα του κ. Μητσοτάκη το 2024, γιατί η Ελ-
λάδα του κ. Μητσοτάκη έχει περάσει οριστικά στην επικράτεια της
διαπλοκής οικονοµικών συµφερόντων και πολιτικής εξουσίας. Η
Κυβέρνηση δεν πιστεύει στους κανόνες του παιχνιδιού, έστω αυ-
τούς τους στοιχειώδεις κανόνες µιας ευνοµούµενης πολιτείας σε
συνθήκες ελεύθερης αγοράς, ούτε καν σε αυτούς δεν πιστεύει.
Ζούµε σε µια χώρα όπου µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα πλουτί-
ζουν µε δηµόσιο χρήµα. Και αυτός ο κρατικοδίαιτος καπιταλισµός
-για να πούµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους- µας κοστίζει πάρα
πολύ ακριβά. Κοστίζει στην κοινωνική πλειοψηφία, κοστίζει στους
πολίτες σήµερα, αλλά κοστίζει και στη χώρα γιατί υπονοµεύει
οποιοδήποτε µέλλον ουσιαστικής, βιώσιµης και δίκαιης αναπτυ-
ξιακής προοπτικής. Και αυτό δεν έτυχε, πέτυχε, γιατί αυτό είναι
το σχέδιο της Κυβέρνησης Μητσοτάκη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Πριν καλέσω στο Βήµα τον επόµενο οµιλητή, τον κ. Βασίλειο
Κοτίδη, να κάνω µια ανακοίνωση. Με έγγραφό της η Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής προς τον Πρό-
εδρο της Βουλής των Ελλήνων ενηµερώνει τα εξής: «Σύµφωνα
µε το άρθρο 72 του Κανονισµού της Βουλής, οι παρακάτω Βου-
λευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής υποβάλλουµε αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας επί των
άρθρων 3, 4, 5, 6, 7 και 13 του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας: «Ρυθµίσεις για τον εκσυγχρονισµό
της διαχείρισης αποβλήτων, τη βελτίωση του πλαισίου εξοικονό-
µησης ενέργειας, την ανάπτυξη των έργων ενέργειας και την αν-
τιµετώπιση πολεοδοµικών ζητηµάτων»». Υπογράφουν όλοι οι
Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας και για την οικονοµία
του χρόνου δεν θα αναγνώσω τα ονόµατα.

(Η προαναφερθείσα αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφο-
φορίας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής καταχωρίζεται στα
Πρακτικά και έχει ως εξής:
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1784 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΕ’ - 31 ΟΚΤΩΒΡΟΥ 2024 1785



1786 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε
Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Στίγκα,
έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Είχα ζη-
τήσει να µιλήσω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ναι, από ό,τι µε πλη-
ροφόρησαν, έγινε µία συµφωνία στην αρχή ότι ενώ θα µιλούσαν
δύο Βουλευτές, ένας Πρόεδρος, στη συνέχεια µιλάει ένας Βου-
λευτής, ένας Πρόεδρος. Μετά τον κ. Κοτίδη θα µιλήσετε εσείς.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η ψηφοφορία πότε
θα γίνει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αυτό θα εξαρτηθεί
από την τήρηση των χρόνων, όπως ξέρετε, αύριο -δεν ξέρω-
αργά τα µεσάνυχτα. Παράκληση για την τήρηση των χρόνων
τόσο από τους συναδέλφους όσο και από τους Αρχηγούς, αν
είναι δυνατόν. Κοίταξα λίγο τους χρόνους, γιατί δεν βγαίνει αλ-
λιώς, το Βουλευτήριο είναι το Βουλευτήριο των Βουλευτών και
εγώ τουλάχιστον αυτόν τον σεβασµό δείχνω πάντα και πρέπει να
επιτρέπεται και στον Βουλευτή, να δίδεται η δυνατότητα γιατί εκ-
φράζει τον λαό ο οποίος τον έστειλε εντός του Κοινοβουλίου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Έχετε δίκιο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να µην χάσουµε άλλο

χρόνο, όµως. Βλέπω τώρα ότι µιλούν οι Αρχηγοί και πολύ σύν-
τοµα ζητούν τον λόγο και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και
είναι σαράντα Βουλευτές. Εµένα δεν µου αρέσει αυτό, πρέπει να
εκφράσω την προσωπική µου θερµή παράκληση. Τη στιγµή που
µιλάει ο Αρχηγός, δεν είναι ανάγκη µετά από δύο οµιλητές, τρεις
να µιλήσει και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ναι, οι Κοινοβουλευτικοί να πάµε
στο τέλος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ήδη µιλάµε για τον
πέµπτο στο σύνολο των σαράντα Βουλευτών και η ώρα είναι
16.00’ που θα πάρει τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Γιαν-

νούλη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ένα δευτερόλεπτο

επί της διαδικασίας. Εκτιµήστε, παρακαλώ -και όλοι οι συνάδελ-
φοι στην Αίθουσα- ότι έχει πολλά άρθρα το νοµοσχέδιο, πέρα
από τα άρθρα που τίθενται σε ονοµαστική ψηφοφορία, που είναι
µία επιπλέον χρονοβόρος διαδικασία. Δηλαδή, δεν ξέρω αν µπο-
ρούµε να ψηφίσουµε η ώρα 2.00’ και να υπάρχει και η διαδικασία
της ονοµαστικής ψηφοφορίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τώρα αυτό δεν
µπορώ να το προσδιορίσω εγώ, δεν µπορώ να το προσδιορίσω,
αλλά εν πάση περιπτώσει να µην χάνουµε άλλο χρόνο, να αφή-
σουµε τη διαδικασία να εξελίσσεται. Και αυτό το Προεδρείο συ-
νολικά θα το δει, θα το εκτιµήσει, θα το µετρήσει και θα απο-
φασίσει στο τέλος.

Ορίστε, κύριε Κοτίδη, έχετε τον λόγο -και εγώ θα λέω- για επτά
λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νέο σχέδιο

νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας εισάγει δια-
τάξεις που προσπαθούν για άλλη µία φορά να ισορροπήσουν
ανάµεσα στην ανάγκη της χώρας για την ενέργεια και την καλύ-
τερη δυνατή προστασία του περιβάλλοντος. Όµως, είναι µια ελ-
λιπής ακόµα αποσπασµατική προσπάθεια.

Οφείλετε να κατανοήσετε, κύριε Υπουργέ, ότι χωρίς ένα συ-
νολικό πρόγραµµα που να δίνει λύσεις στη σύγχρονη πρόκληση
φθηνής αλλά και όσο το δυνατό καθαρής ενέργειας όσα νοµο-
σχέδια και να κατατεθούν θα δίνουν σκόρπιες και προσωρινές
λύσεις.

Επειδή, όµως, έχετε ιδιαίτερη αδυναµία σε συγκεκριµένα επι-
χειρηµατικά συµφέροντα, κάθε ρύθµιση που φέρνετε µας βάζει
σε σκέψεις για το σε ποιους θα γίνει αυτή τη φορά το δωράκι.
Όπως έχει δηλώσει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, στόχος σας είναι
να γίνει η Ελλάδα µας η «µπαταρία της Ευρώπης». Τι σηµαίνει
πρακτικά αυτό; Σε τι θα ωφεληθεί ο απλός Έλληνας πολίτης που
βλέπει το κόστος της ενέργειας στη χώρα µας να είναι από τα

ακριβότερα στην Ευρώπη; Αντί να του δίνουµε κίνητρα για να ενι-
σχύσουµε τον πρωτογενή τοµέα, ώστε τουλάχιστον να µην πει-
νάσει, εσείς µετατρέπετε τη γόνιµη γη σε παραγωγό ενέργειας.
Στον βωµό της θεωρίας της «µπαταρίας της Ευρώπης» σε λίγο
θα εισάγουµε τα πάντα για τη διατροφή του πληθυσµού µας, ει-
σαγωγή φθηνών και αµφιβόλου ποιότητας τροφίµων από τρίτες
χώρες.

Σας πέρασε καθόλου από το µυαλό, κύριε Υπουργέ, ότι εάν
υπάρξει κάποια παγκόσµια κρίση και δεν µπορούν να εισαχθούν
προϊόντα τι θα τρώει ο Έλληνας; Χώρα που ακόµα και τη δια-
τροφή των πολιτών της δεν µπορεί να την εξασφαλίσει θα εξαρ-
τάται από άλλους συνέχεια και µέλλον δεν θα υπάρχει.

Προέρχοµαι από έναν νοµό της κεντρικής Μακεδονίας, την
Ηµαθία. Στην Ηµαθία υπάρχει το όρος Βέρµιο σε σύνορα µε την
Πιερία, που είναι από τους πιο γραφικούς και όµορφους ορει-
νούς όγκους της Ελλάδος. Πρόκειται για µια ορεινή σειρά εκπλη-
κτικής οµορφιάς που διαθέτει πλούσια χλωρίδα και πανίδα.
Μάλιστα, υπάρχουν πολλά είδη τα οποία είναι µοναδικά και δεν
απαντώνται πουθενά αλλού στην Ευρώπη. Δυστυχώς, σε όλη την
οροσειρά έχουν ξεφυτρώσει τεράστιες ανεµογεννήτριες που, όχι
µόνο χαλάνε την οµορφιά της περιοχής, αλλά δηµιουργούν προ-
βλήµατα και στον ανθρώπινο παράγοντα. 

Πέρα από τις δεκάδες ήδη τοποθετηµένες ανεµογεννήτριες
στην κορυφογραµµή του Βερµίου, θα έχουµε και νέα σοδειά,
καθώς η Κυβέρνησή σας αποφάσισε πριν δύο χρόνια να κάνει
ένα τελευταίο «δωράκι» στον τότε απερχόµενο Πρέσβη των Ηνω-
µένων Πολιτειών Αµερικής, τον κ. Τζέφρι Πάιατ. Η εφηµερίδα
«ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ» τα γράφει αυτά και το καταθέτω στα Πρακτικά.
Δεν είναι από εµάς, είναι γεγονός. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κοτίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Έτσι, δίνετε το Βέρµιο ώστε να αξιοποιηθεί από αµερικανικών
συµφερόντων εταιρεία µε έδρα το Τέξας, µε την εγκατάσταση
εβδοµήντα νέων ανεµογεννητριών. Φυσικά και ο τότε Υπουργός
σας έσπευσε άµεσα και τάχιστα να άρει τους σχετικούς περιορι-
σµούς για την προστασία του περιβάλλοντος. Το Βέρµιο σε λίγα
χρόνια λοιπόν δεν θα θυµίζει καν βουνό. Υπολογίζεται ότι πάνω
από εκατόν πενήντα ανεµογεννήτριες, τεραστίων διαστάσεων,
θα εγκατασταθούν σε όλο το µήκος του. 

Ας µιλήσω τώρα για το περιβάλλον που τόσο κόπτεστε. Έχετε
σκεφτεί τις επιπτώσεις στην τοπική χλωρίδα και πανίδα αυτής
της επένδυσης; Ξέρετε ότι η ύπαρξη τόσων ανεµογεννητριών αλ-
λάζει το µικροκλίµα της περιοχής, οδηγώντας ορισµένες ζωικές
ή φυτικές µορφές σε εξαφάνιση; Αλήθεια, πώς θα µεταφερθούν
εκεί πάνω αυτές οι ανεµογεννήτριες; Με την κοπή των δέντρων
γιατί δεν χωρούν να περάσουν ή να περιµένουµε κάποια φωτιά,
κάποια πυρκαγιά ανεξέλεγκτη;

Ας πούµε ότι άντε, αυτό δεν σας ενδιαφέρει δυστυχώς, αλλά
στο Βέρµιο ζουν και άνθρωποι δεν ζουν µόνο ζώα και ούτε υπάρ-
χουν µόνο τα φυτά. Αγροτική και κτηνοτροφική δραστηριότητα
καθώς και µελισσοκοµία, προφανώς, θα εξαφανιστούν. Στο Βέρ-
µιο βρίσκεται και η Ιερά Μονή της Παναγίας Σουµελά, προσκύ-
νηµα του ποντιακού ελληνισµού, ενώ στους πρόποδες υπάρχουν
η Βέροια και η Νάουσα. Ο εµποτισµός του εδάφους από τις χη-
µικές και λιπαντικές ουσίες των ανεµογεννητριών θα δηµιουργή-
σει πρόβληµα στον υδροφόρο ορίζοντα που µέσω του δικτύου
νερού θα µεταφερθεί και στον ανθρώπινο πληθυσµό. 

Στις συνεχείς εκκλήσεις και διαµαρτυρίες των κατοίκων, όχι
µόνο δεν απαντάτε πειστικά, αλλά δεν ασχολείστε. Πάντως, µετά
από είκοσι χρόνια -και είναι πολύ σηµαντικό αυτό, το έχουµε ξα-
ναπεί πολλές φορές- που είναι ο χρόνος ζωής των ανεµογεννη-
τριών, οι τεράστιοι αυτοί όγκοι θα µείνουν να θυµίζουν την
αδιαφορία σας για την ποιότητα ζωής της ελληνικής επαρχίας.
Εκτός βέβαια αν έχετε ήδη σχέδιο για τη µεταφορά τους,
πράγµα απίθανο. Άλλωστε το Βέρµιο βρίσκεται πολύ µακριά από
την Αθήνα. 

Κυρία Υφυπουργέ, στην Ελληνική Λύση δεν κάνουµε µόνο
στείρα αντιπολίτευση. Κάθε ένας οµιλητής µας δίνει στο τέλος
και τις λύσεις. Γι’ αυτό είµαστε εδώ και προτείνουµε ολοκληρω-
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µένες λύσεις, όσο το δυνατόν άµεσες και πρακτικές και κοστο-
λογηµένες. Οφείλουµε να προβούµε σε ενεργειακή θωράκιση
του κτηριακού αποθέµατος της χώρας, ξεκινώντας άµεσα µε όσα
κτηριακά συγκροτήµατα ανήκουν στο ελληνικό δηµόσιο. Πρέπει
η χώρα να αποκτήσει ενεργειακή αυτονοµία, που µπορεί να επι-
τευχθεί µε την εγκατάσταση ενεργειακών πάρκων µε συστήµατα
ανανεώσιµων πηγών, αξιοποιώντας τον ήλιο, τον άνεµο, το νερό
που έχουµε άφθονο στη χώρα µας και ειδικά στα νησιά µας, µε
γνώµονα την προστασία του περιβάλλοντος. Τέλος, θα χρησιµο-
ποιούµε την ενέργεια µε τρόπο ορθολογικό προς όφελος του
κράτους και του πολίτη. 

Εµείς για όλα τα ζητήµατα που αφορούν την ελληνική κοινω-
νία, σάς προτείνουµε λύσεις. Προφανώς, οι αγκυλώσεις, η αλα-
ζονεία αλλά και οι ποικίλες εξαρτήσεις σας από τους µεγάλους
οικονοµικούς παράγοντες της χώρας µας δεν σας αφήνουν να
ασχοληθείτε σοβαρά µε το τι απασχολεί τον µέσο πολίτη.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ενέργεια και
το περιβάλλον είναι δείκτες για το τι χώρα θα παραδώσουµε στα
παιδιά µας. Θέλουµε ανεξάρτητη ενεργειακή Ελλάδα µε προστα-
σία του περιβάλλοντος ή θέλουµε να γίνουµε εν τέλει η µπαταρία
της Ευρώπης και ας γίνει ό,τι θέλει µε το περιβάλλον; 

Η ερώτηση φυσικά είναι ρητορική. Την απάντηση την έχετε
δώσει µε πράξεις, κυρία Υπουργέ, δυστυχώς για την Ελλάδα και
τους Έλληνες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ για τη συνέπεια στον χρόνο.

Πριν δώσω τον λόγο στον Πρόεδρο των Σπαρτιατών, θα ήθελα
να  ανακοινώσω µερικά διαδικαστικά. Μετά από τον διάλογο που
είχαµε πριν λίγο και την ενδοσυνεννόηση που εγώ έκανα, απόψε
θα ολοκληρωθεί η συζήτηση επί του νοµοσχεδίου. Την ώρα δεν
µπορούµε να την προσδιορίσουµε. Και η ονοµαστική ψηφοφορία
θα γίνει αύριο, περίπου στις 11.00’ το πρωί, µετά την ολοκλή-
ρωση της συζήτησης των επίκαιρων ερωτήσεων, που θα είναι
9.00’ µε 11.00’ περίπου, όπως υπολογίζουµε από το πρόγραµµα
και από τον αριθµό των ερωτώντων Βουλευτών. Αυτό το λέω για
να ξέρετε, να κάνετε τον προγραµµατισµό σας, καθώς υπάρχουν
και πολλά άρθρα. 

Απόψε, όµως, θα κλείσει όλος ο κύκλος των οµιλητών. Να πω
και κάτι άλλο, στο σηµείο αυτό. Επειδή ήρθε κάποιος Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος και µου είπε ότι υπάρχουν και κάποιοι ει-
δικοί λόγοι για τους οποίους ο καθένας έχει έναν
προγραµµατισµό. Ενώ έχουµε τηρήσει τον κανόνα να µιλάει ένας
Βουλευτής και µετά ένας Πρόεδρος κόµµατος, στη συνέχεια θα
ακολουθήσουµε κατ’ ελάχιστον να µιλούν τουλάχιστον δύο Βου-
λευτές και ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Δεν ξέρω αν το
δέχεστε αυτό.

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Και παραπάνω Βουλευτές, κύριε
Πρόεδρε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Και τέσσερις, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλό θα ήταν και πα-

ραπάνω, γιατί είναι σαράντα οι εγγεγραµµένοι Βουλευτές. Ίσως
το κάνουµε και τρεις και τέσσερις Βουλευτές και ένας Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος, αλλά κάποιος έχει έναν ειδικό λόγο. Σε
αυτό, θα παίρνει το Προεδρείο την ευθύνη, αλλά να µιλάνε δυο,
τρεις, τέσσερις Βουλευτές, για να µπορεί να εξαντληθεί ο κατά-
λογος.

Ανακοίνωσα αυτό για να το ακούσουν και οι συνάδελφοι που
δεν είναι µέσα στην Αίθουσα τώρα, ότι αύριο το πρωί 11.00’ πε-
ρίπου, η ονοµαστική ψηφοφορία που υποβλήθηκε, µέχρι στιγ-
µής. Δεν ξέρουµε µέχρι το τέλος τι θα γίνει. 

Τώρα θα καλέσω στο Βήµα τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας των Σπαρτιατών, τον κ. Στίγκα.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω για άλλη µια φορά

την οµιλία µου για τα εθνικά µας θέµατα, που είναι θέµατα που
καίνε την πατρίδα µας και έρχονται περίεργες εξελίξεις για τη
χώρα µας.

Πριν από λίγες ηµέρες εµείς οι Έλληνες τιµήσαµε και γιορτά-
σαµε τη µεγάλη ηµέρα του έθνους µας. Την ηµέρα εκείνη που ο
µεγάλος ηγέτης Ιωάννης Μεταξάς είπε το βροντερό «ΟΧΙ» στο
ιταλικό τελεσίγραφο. Ένα «ΟΧΙ» που έµεινε ορόσηµο στην ιστο-
ρία της χώρας µας, αλλά έµεινε και βαθιά χαραγµένο στις ψυχές
όλων των Ελλήνων, όπου εδώ και χιλιάδες χρόνια ακολουθούµε
πιστά τα χνάρια των προγόνων µας. Και ό,τι έχουµε καταφέρει
και έχουµε κερδίσει µέχρι σήµερα, µε πολύ κόπο, µε πολύ αίµα
και θυσίες και µε ηγέτες τιτάνες, κινδυνεύουµε να το χάσουµε
και κυρίως να το παραδώσουµε αµαχητί στο όνοµα της απερί-
γραπτης ελληνοτουρκικής φιλίας και των ήρεµων νερών στο Αι-
γαίο.

Σε λίγες ηµέρες έρχεται για επίσκεψη -και βεβαίως, θεωρούµε
για µυστικές συνοµιλίες- ο εκπρόσωπος των βαρβάρων, ο Τούρ-
κος Υπουργός Εξωτερικών Φιντάν και η από εδώ πλευρά φρον-
τίζει -εκτός από επικύψεις- να στρώνει το έδαφος για νέα εθνική
υποχώρηση, δείχνοντας σε εχθρούς, φίλους και συµµάχους ότι
το διαχρονικό «ΟΧΙ», το «Μολών λαβέ» και το «Ω, παίδες Ελλή-
νων» αποτελούν µια µακρινή ανάµνηση που δεν συνάδει µε το
σηµερινό προφίλ των Ελλήνων.

Όταν βλέπουµε οργανισµούς -όπως το αντεθνικό ΕΛΙΑΜΕΠ,
µια πραγµατική πέµπτη φάλαγγα µέσα στην ίδια µας την πα-
τρίδα- να προτείνουν ότι η Ελλάδα πρέπει να υποχωρήσει σε 7,
8 ή και 9 ενδεχοµένως ναυτικά µίλια στο Αιγαίο, η οργή µας ξε-
χειλίζει. Ποιον εξυπηρετούν οι εκπρόσωποι του ΕΛΙΑΜΕΠ; Είναι,
άραγε, υπέρ της Ελλάδας ή υπέρ εκείνων που µας βλέπουν σαν
πιόνι, έτοιµο να θυσιαστεί, για να ικανοποιήσει άλλες ατζέντες
και συµφέροντα; Είναι ξεκάθαρο. Επιλέγουν τον κατευνασµό και
την υποταγή, αφήνοντας πίσω τους τις βασικές αρχές της ελλη-
νικής κυριαρχίας.

Σύµφωνα µε το Διεθνές Δίκαιο και συγκεκριµένα µε τη Σύµ-
βαση των Ηνωµένων Εθνών για το Δίκαιο της Θάλασσας, έχουµε
το απόλυτο δικαίωµα να επεκτείνουµε τα χωρικά µας ύδατα στα
12 ναυτικά µίλια. Αυτό δεν είναι ένα δικαίωµα το οποίο µας δίνε-
ται απλόχερα. Είναι ένα δικαίωµα που έχουν όλοι οι λαοί και εµείς
το έχουµε κερδίσει και το αξίζουµε περισσότερο από κάθε άλλον
λαό. Πρέπει να αναρωτηθούµε: Γιατί να δεχθούµε να περιορι-
στούµε σε λιγότερα; Για να εξυπηρετήσουµε την Τουρκία, που
θέλει να µας εγκλωβίσει; Που θέλει να γκριζάρει το Αιγαίο και να
µας απειλεί ανοιχτά;

Ο περιορισµός στα 8 ή 9 µίλια δεν φέρνει την ειρήνη, παρά
µόνο προσθέτει καύσιµα στη φωτιά του τουρκικού αναθεωρητι-
σµού. Είναι ένα ξεκάθαρο µήνυµα αδυναµίας ότι η Ελλάδα µπο-
ρεί να υποκύψει σε απειλές και πιέσεις, να σκύψει το κεφάλι
µπροστά σε έναν εχθρό που διψά για νέες παραχωρήσεις. Αυτή
η υποχώρηση δεν είναι απλώς ανήθικη, είναι πλέον και επικίν-
δυνη. Γιατί να είναι η Ελλάδα το µοναδικό κράτος στον κόσµο
που δεν µπορεί να ασκήσει τα κυριαρχικά του δικαιώµατα χωρίς
να αντιµετωπίζει απειλές πολέµου, χωρίς να ζει υπό την απειλή
του τουρκικού casus belli;

Και σαν να µην έφταναν όλα αυτά, η Ελλάδα -λέει- είναι έτοιµη
να προσφύγει στο Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης, η Ελλάδα προ-
τιµά τον δρόµο της νοµιµότητας και της ειρήνης. Και πάλι, όµως,
η προσφυγή στο Δικαστήριο της Χάγης δεν εγγυάται την από-
λυτη δικαίωση της χώρας µας, καθώς η αποστολή του δικαστη-
ρίου είναι ο κατευνασµός και η αµοιβαία υποχώρηση και οι
παραχωρήσεις των διαδίκων. Μια Τουρκία που δεν διεκδικεί
χωρίς να έχει να χάσει κάτι, ακόµη και στη Χάγη να καταφύ-
γουµε, έχει δυνητικό κέρδος. 

Η Τουρκία γνωρίζει καλά ότι το Διεθνές Δίκαιο είναι µε το
µέρος µας και γι’ αυτό προσπαθεί να µας εκφοβίσει, να µας ωθή-
σει σε συµβιβασµούς που κανένας Έλληνας δεν πρέπει να δεχ-
θεί. Όµως πού βρίσκονται οι αναφορές στη Συνθήκη της
Λωζάνης, µια συνθήκη που καθόρισε τα σύνορά µας, θεµελίωσε
τη δική µας κυριαρχία στο Αιγαίο και είναι αδιαπραγµάτευτη.
Κάθε φορά που οι Τούρκοι και οι υποστηρικτές τους προσπα-
θούν να αµφισβητήσουν την ισχύ της συνθήκης προσβάλλουν
όχι µόνο την Ελλάδα, αλλά και το Διεθνές Δίκαιο. Είναι απαρά-
δεκτο, λοιπόν, να ανοίγουµε την πόρτα σε τέτοιες διεκδικήσεις
και ακόµα χειρότερο να υπάρχουν θεσµοί ή οργανισµοί στην Ελ-
λάδα που προωθούν αυτή την ανθελληνική στάση. 
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Πού είναι, όµως, η φωνή του λαού σε όλα αυτά; Ο ελληνικός
λαός είναι αυτός που κρατάει τις αξίες και την ιστορία της πα-
τρίδας µας ψηλά και ξέρουµε καλά τι σηµαίνει εµείς οι Έλληνες
να υπερασπιζόµαστε την ελευθερία και την κυριαρχία µας. Οι
Έλληνες δεν θα αφήσουµε ούτε εκατοστό του εδάφους µας και
ούτε µία σταγόνα από τις θάλασσές µας στα χέρια αυτών που
µας βλέπουν ως έτοιµους για παράδοση, προς χάριν αναβίωσης
της Οθωµανικής Αυτοκρατορίας. Είναι ζήτηµα εθνικής αξιοπρέ-
πειας και αυτοάµυνας που κανένας πραγµατικός Έλληνας δεν
είναι έτοιµος να θυσιάσει. 

Αντί, λοιπόν, να προωθούν το αφήγηµα του συµβιβασµού, τα
think tanks όπως το ΕΛΙΑΜΕΠ πρέπει να στέκονται στο πλευρό
του ελληνικού λαού και όχι να τον υπονοµεύουν εκ των έσω. Οι
Σπαρτιάτες και όχι µόνο εµείς, αλλά και όλοι οι πραγµατικοί Έλ-
ληνες δεν διαπραγµατευόµαστε την κυριαρχία µας. Αυτά τα ηµί-
µετρα που προωθούνται ως λύσεις είναι στην πραγµατικότητα
θηλιές στο λαιµό της Ελλάδας. Κι αν αυτοί οι οργανισµοί δεν
έχουν το θάρρος να σταθούν στο ύψος τους, εµείς, ο λαός, θα
τους υπενθυµίσουµε το καθήκον τους. 

Το ερώτηµα παραµένει: Ποιοι πραγµατικά στέκονται δίπλα
στον ελληνικό λαό και ποιοι υπηρετούν τις δικές τους ατζέντες;
Κάθε φορά που ακούµε για «νέα ευκαιρία» στις ελληνοτουρκικές
σχέσεις η ίδια πικρή ερώτηση έρχεται στην επιφάνεια. Πόσο κο-
στίζει επιτέλους αυτή η ευκαιρία για την ελληνική κυριαρχία; 

Οι πρόσφατες συνοµιλίες και η καλλιέργεια ενός κλίµατος
«συµφιλίωσης» παρουσιάζονται από κάποιους ως µια αχτίδα αι-
σιοδοξίας, ένα βήµα προς την επίλυση των διαφορών. Όµως,
ποιο είναι το τίµηµα της καλής διάθεσης µε έναν γείτονα που εδώ
και δεκαετίες επιδιώκει όχι την ειρήνη, αλλά την εξαναγκαστική
αναδιανοµή των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων. 

Η ιστορία µάς έχει διδάξει ότι κάθε προσπάθεια διαλόγου µε
την Τουρκία καταλήγει σε παραχωρήσεις από την ελληνική
πλευρά και αυτή η νέα ευκαιρία δεν φαίνεται να είναι εξαίρεση.
Η Τουρκία από τη δεκαετία του 1950 εφαρµόζει µια στρατηγική
συνεχούς αµφισβήτησης των δικαιωµάτων µας στο Αιγαίο και σε
ολόκληρη, βεβαίως, την Ανατολική Μεσόγειο. Με κινήσεις όπως
οι απειλές για casus belli, η αµφισβήτηση της κυριαρχίας των ελ-
ληνικών νησιών και οι συνεχείς υπερπτήσεις πάνω από ελληνικό
έδαφος, η Άγκυρα δεν αφήνει καµµιά αµφιβολία για τις προθέ-
σεις της. 

Ποια είναι, λοιπόν, η πραγµατική ευκαιρία εδώ; Να υποχωρή-
σουµε από το δικαίωµά µας για την επέκταση των χωρικών µας
υδάτων στα 12 ναυτικά µίλια όπως ορίζει το Διεθνές Δίκαιο; Να
υπογράψουµε συµφωνίες που θα µας αποτρέψουν από το να εκ-
µεταλλευτούµε τα δικά µας ενεργειακά κοιτάσµατα στο Αιγαίο
και στην Ανατολική Μεσόγειο; Να αποδεχθούµε µια σχέση καλής
γειτονίας µε αντάλλαγµα την παραχώρηση των δικαιωµάτων που
µε τόσους αγώνες και θυσίες έχουµε κατακτήσει;

Η νέα ευκαιρία στα ελληνοτουρκικά πρέπει να γίνει αντιληπτή
από όλους ως αυτό που πραγµατικά είναι, ένα µέσο για να εξα-
ναγκάσουν την Ελλάδα να ενδώσει σε πιέσεις και να κάνει επι-
κίνδυνους συµβιβασµούς. Είναι, λοιπόν, επιτακτική ανάγκη να
αναρωτηθούµε πώς µπορεί να υπάρξει ουσιαστικός διάλογος,
όταν η µία πλευρά απειλεί µε πόλεµο και αµφισβητεί την κυριαρ-
χία της άλλης. Αυτό δεν είναι διάλογος. Όλοι το καταλαβαίνουµε.
Είναι µια παράλογη υποχώρηση που απειλεί το µέλλον και την
ασφάλεια της χώρας µας. Τι άλλο µπορεί να είναι; 

Ας σταµατήσουµε να βαφτίζουµε την υποχώρηση ως ευκαιρία
κι ας αναγνωρίσουµε την πραγµατικότητα. Κάθε νέο άνοιγµα στα
ελληνοτουρκικά δεν είναι ευκαιρία, αλλά µια µεγάλη παγίδα. Κι
αυτό είναι κάτι που η Ελλάδα πρέπει να αρνηθεί µε πυγµή και
αποφασιστικότητα. Σε υποταγµένους όπως το ΕΛΙΑΜΕΠ των
υποχωρήσεων αυτών επιβάλλεται να τεθούν όρια. 

Όπως όρια πρέπει να τεθούν επιτέλους -και να το ακούσει η
Κυβέρνηση- στον «cowboy» των Βαλκανίων, τον Αλβανό Έντι
Ράµα και την ανθελληνική και αντιδηµοκρατική συµπεριφορά του
έναντι των Ελλήνων γενικότερα, αλλά και προς τον εκλεγµένο
Ευρωβουλευτή Φρέντι Μπελέρη. Όχι µόνο δεν τον δέχτηκε στο
γραφείο του και τον έστησε, αλλά και τον άφησαν απροστάτευτο
στις ορέξεις εγκάθετων να του πετάνε γιαούρτια και να τον εξευ-
τελίζουν. Και η Κυβέρνηση τι έκανε; Αντί να του τραβήξει το αυτί,

να τον στριµώξει στη γωνία, συνεχίζει τον ήπιο διάλογο και το
άνοιγµα του δρόµου για την ευρωπαϊκή ένταξη της Αλβανίας. 

Βεβαίως, το κερασάκι στην τούρτα είναι ότι έχουµε ξανά επί-
σκεψη Ράµα στη χώρα µας, στην πρωτεύουσα της Μακεδονίας
µας, στη Θεσσαλονίκη, για µια νέα φιέστα τύπου Γαλατσίου. Θα
το επαναλάβω για µία φορά ακόµα. Πώς επιτρέπει η Κυβέρνηση
στον Ράµα να έρχεται όποτε θέλει και να κάνει φιέστες, ετοιµά-
ζοντας ένα νέο παραλήρηµα για τη Μεγάλη Αλβανία µέσα στη
χώρα µας; Πώς γίνεται αυτό; Τι νοµίζει ο Αλβανός ότι είναι εδώ
Κοσσυφοπέδιο, να κάνει ό,τι θέλει; Με ποιο δικαίωµα κι ως τι έρ-
χεται εδώ στην Ελλάδα; Μήπως ετοιµάζουν σχέδια για να ανα-
γνωριστεί αλβανική µειονότητα στη χώρα µας, όταν εµείς οι ίδιοι
έχουµε εγκαταλείψει εδώ και δεκαετίες τη νόµιµα αναγνωρι-
σµένη ελληνική µειονότητα στη Βόρεια Ήπειρο; Γιατί δεν βλέπω
να ντρέπεται κανένας. Πραγµατικά δεν βλέπω να ντρέπεται κα-
νένας, καµία ελληνική κυβέρνηση.

Κλείνοντας, θα ήθελα να καταγγείλω βεβαίως και τις άθλιες
µεθοδεύσεις και τις πραγµατικά φασιστικές νοοτροπίες κάποιων
κοµµατικά εγκάθετων, που παριστάνουν τους δηµάρχους και
τους δηµοκράτες, που αποκλείουν µε το έτσι θέλω τους Σπαρ-
τιάτες από το να τιµήσουµε τους προγόνους µας καταθέτοντας
ένα στεφάνι στις εθνικές επετείους. Αυτό αγαπητοί συνάδελφοι,
εν ολίγοις, ξέρετε πώς λέγεται; Λέγεται ξεχαρβάλωµα των θε-
σµών, ανυπαρξία των νόµων. Κανένας δεν σέβεται τίποτα. Πώς
αυτοί οι δήµαρχοι αποκλείουν ένα κοινοβουλευτικό κόµµα; Γιατί
δεν παίρνετε θέση εδώ µέσα; 

Μίλησα µε τον κ. Σπανάκη, τον Υφυπουργό Εσωτερικών. Ξέ-
ρετε τι µου είπε; «Θα το κοιτάξω µε το τµήµα εθιµοτυπίας».
Όµως, ο κ. Σπανάκης -καλός άνθρωπος-  σπεύδει βραδέως.  Εδώ
και µια εβδοµάδα δεν µπήκε στον κόπο να µου απαντήσει. Κι
όταν βλέπετε ότι κάποιος Υφυπουργός δεν απαντάει σε ένα Πρό-
εδρο κόµµατος ή αν θέλετε σε έναν συνάδελφο Βουλευτή, αντι-
λαµβάνεστε ότι αυτοί οι «βλαχοδήµαρχοι» που είναι κράτος εν
κράτει και τους έχει εκλέξει ο ελληνικός λαός κάνουν ό,τι θέλουν.
Δεν υπάρχει τιµωρία γι’ αυτούς τους ανθρώπους.

Θα το πάω λίγο παρακάτω. Αυτοί οι δήµαρχοι ήταν ο Δήµαρ-
χος Ηλιούπολης, ο Στάθης ο Ψυρρόπουλος, ο Δήµαρχος Αγίου
Δηµητρίου, Στέλιος Μαµαλάκης και ο Δήµαρχος Βύρωνα, Αλέξης
Σωτηρόπουλος. Για τους δύο τελευταίους δεν ξέρω. Επειδή δια-
µένω στην Ηλιούπολη, τον πρώτο δήµαρχο τον ξέρω εδώ και
πάρα πολλά χρόνια. Τι είναι ο δήµαρχος; Κλασικό ΠΑΣΟΚ. Μιλή-
σαµε κατά του ΠΑΣΟΚ, µας απέκλεισε ο µεγαλοδήµαρχος.

Παρεµπιπτόντως αυτός ο δήµαρχος, αγνοώντας τους δηµότες
που τον ψήφισαν, ανάρτησε στο δηµαρχείο τη σηµαία της Πα-
λαιστίνης. Αν συµφωνούν γι’ αυτήν την κίνηση οι δηµότες του,
δεν τον ενδιαφέρει. Αυτός ο ανεπαρκής δήµαρχος δεν ρώτησε
την άλλη πλευρά που δέχτηκε επίθεση και θα έπρεπε να απαν-
τήσει, όπως κράτος είµαστε και εµείς και θα πρέπει να απαντάµε
σε όλες τις προκλήσεις που δέχεται η χώρα µας. Αυτός σήκωσε
τη σηµαία της Παλαιστίνης λες και είναι µαγαζί του το δηµαρ-
χείο. Επίσης, επειδή το συνδέω µε το αµαρτωλό ΠΑΣΟΚ, αυτός
ο δήµαρχος πριν από δύο χρόνια τον έπιασαν για ρευµατοκλοπή.
Του έβγαλαν ένα πρόστιµο, πήγε το πλήρωσε στο δικαστήριο και
το δικαστήριο είπε: «Οk, είσαι αθώος». Αλλά το πλήρωσε, διαπι-
στωµένη κλοπή.

Άρα, έρχοµαι σε αυτά που έλεγα την περασµένη εβδοµάδα ότι
το ΠΑΣΟΚ σε όλα τα επίπεδα, είτε είναι Πρωθυπουργός, είτε
είναι Υπουργός, είτε είναι διευθυντής, γραµµατέας, απλό στέλε-
χος, δήµαρχος, την κλεψιά την έχουν στο αίµα τους. Πώς να το
κάνουµε; Ορίστε τα έργα τους και αυτοί που κλέβουν, αποκλεί-
ουν εµάς τους Σπαρτιάτες. Αυτό ό,τι και να πιστεύει κάποιος, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ντροπή για τους θεσµούς. Κι
εγώ αν ήµουν δήµαρχος, δεν θα απέκλεια ποτέ κανένα κοινοβου-
λευτικό κόµµα, είτε ήταν αριστερά, δεξιά, κέντρο, οτιδήποτε.
Πώς θα γίνει; Δεν σεβόµαστε τίποτα;

Μέσα σε όλα αυτά και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, είχαµε και την
επίσκεψη του Γερµανού Προέδρου που ήρθε για να τιµήσει και
να ζητήσει δήθεν συγγνώµη για το ολοκαύτωµα των ναζί στην
Ελλάδα και ιδιαίτερα για ένα από τα πολλά στυγερά εγκλήµατα,
όπως αυτό που έγινε στην Κάνδανο, όπου αφανίστηκε από τον
χάρτη το χωριό µαζί µε τους κατοίκους του. Είχε βέβαια το θρά-
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σος να πει ότι το θέµα των γερµανικών αποζηµιώσεων θεωρείται
λήξαν.

Γι’ αυτό λέω πολλές φορές και θα το ξαναπώ, η Ελλάς πρέπει
και επιβάλλεται να αποκτήσει άµεσα κυβέρνηση εθνικής και θρη-
σκευτικής συνείδησης, να γίνει ασπίδα στα συµφέροντα της
χώρας και να µπορεί να υψώνει το ανάστηµά της, λέγοντας
ακόµη και στον θρασύ Γερµανό Πρόεδρο: «Είσαι ανεπιθύµητος».

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα καλέσω τώρα στο
Βήµα τη Βουλευτή της Νέας Αριστεράς κ. Αθανασία Αναγνωστο-
πούλου. Στη συνέχεια τον λόγο θα πάρει η κ. Γεωργία Κεφαλά,
Βουλευτής της Πλεύσης Ελευθερίας και στη συνέχεια η κ. Αθηνά
Λινού, Ανεξάρτητη Βουλευτής και µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Νέας Αριστεράς -για λόγους που εξηγήθηκαν σε
εµένα-, ο κ. Τσακαλώτος, για τον µισό χρόνο εξάλλου που δι-
καιούται επειδή µίλησε ο Πρόεδρός του.

Κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Έχω την ατυχία -από σύµπτωση βέβαια- να διαδέχοµαι στο

Βήµα τον Αρχηγό των Σπαρτιατών. Δεν είναι εύκολη η θέση µου,
γιατί πώς θα αποφύγω να σχολιάσω, σήµερα όµως θα αποφύγω
να σχολιάσω. Θα µπω κατευθείαν στο νοµοσχέδιο.

Έχουµε ένα νοµοσχέδιο-σκούπα ακόµα µια φορά, ένα νοµο-
σχέδιο το οποίο έχει διάφορες διατάξεις που αφορούν από τη
µια µεριά τη διαχείριση των αποβλήτων, τα φωτοβολταϊκά, τα
πράσινα νησιά, το πρασίνισµα των νησιών και χίλιες δύο άλλες
διατάξεις, εκ των οποίων οι περισσότερες στη συντριπτική πλει-
οψηφία -θα έλεγα- είναι διατάξεις οι οποίες έρχονται να διορθώ-
σουν διατάξεις της ίδιας Κυβέρνησης της προηγούµενης
κοινοβουλευτικής περιόδου. Διαβάζοντάς το κανείς αυτό το νο-
µοσχέδιο, έχει την εντύπωση -σε πρώτη ανάγνωση- ότι είναι πλίν-
θοι και κέραµοι ατάκτως ερριµµένα. Δεν είναι, όµως, αυτό.
Υπάρχει ένα νήµα που διαπερνά όλο αυτό το νοµοσχέδιο, όπως
και αντίστοιχα άλλα, που όσο σκούπα και να είναι, έχουν µια κεν-
τρική ιδέα, ένα νήµα: Ιδιωτικοποίηση, η οποία περνάει µέσα από
το Μαξίµου στα πάντα.

Έρχοµαι στο πρώτο θέµα που αφορά τη διαχείριση των απο-
βλήτων και µιλάµε για τους ΦΟΔΣΑ, µια ενοποίηση των ΦΟΔΣΑ
σε διάφορες γεωγραφικές περιοχές µέσα στις οποίες είναι και
της δυτικής Ελλάδας. Και επειδή το έχω πάρα πολύ συγκεκρι-
µένα το θέµα στο κεφάλι µου λόγω και εκλογικής περιφέρειας,
της Αχαΐας, θέλω να ρωτήσω µερικά πράγµατα. Με ποια λογική
η Κυβέρνηση έρχεται εναντίον της τοπικής αυτοδιοίκησης, των
φορέων που έχει δηµιουργήσει η τοπική αυτοδιοίκηση, σχεδια-
σµών που έχουν γίνει επί πάρα πολλά χρόνια και φέρνει έτσι,
χωρίς καµµία επιστηµονική µελέτη, χωρίς καµµία διαβούλευση
ξαφνική ενοποίηση των φορέων και πέρασµα βέβαια σε ιδιωτικά
χέρια.

Κυρία Υφυπουργέ, επειδή σας έχουµε στείλει αυτοί οι άνθρω-
ποι -από την τοπική αυτοδιοίκηση, από την περιφέρεια δήµων
της δυτικής Ελλάδας- επιστολές µε τις οποίες αντιτίθενται σε
αυτές τις διατάξεις, εγώ θέλω να σας ρωτήσω ένα πράγµα. Στην
Αχαΐα µετά από δεκαπέντε χρόνια τεράστιας προσπάθειας ο φο-
ρέας διαχείρισης στερεών αποβλήτων κατόρθωσε να φτάσει ένα
βήµα πριν τη δηµιουργία εργοστασίου επεξεργασίας αυτών των
αποβλήτων, µε δηµόσιο χρήµα και επιµένω µε δηµόσιο χρήµα.
Μετά από πάρα πολλές διαβουλεύσεις και προσπάθεια και αφού
είχαµε διάφορα προβλήµατα, φτάνουµε ένα βήµα πριν από την
πηγή και µε στόχο -έγιναν επενδύσεις δηµοσίου και ευρωπαϊκού
χρήµατος- πολύ φτηνά σκουπίδια για τους πολίτες της Αχαΐας.
Ερχόσαστε τώρα και κάνετε µια ενοποίηση µε την Ηλεία µε την
Αιτωλοακαρνανία. Στην Ηλεία, δε, έχουµε έναν φορέα ο οποίος
έχει φτιάξει εργοστάσιο. Έχουµε ένα εργοστάσιο το οποίο είναι
ΣΔΙΤ. Στην Αιτωλοακαρνανία είναι πολύ πίσω ακόµα αυτή η πε-
ρίπτωση. Σας το λένε οι άνθρωποι µε όλους τους τρόπους, αντι-
τίθενται σε αυτήν την ενοποίηση, αντιτίθενται στην
ιδιωτικοποίηση σε έναν φορέα κεντρικό, σε ένα εργοστάσιο επε-
ξεργασίας η οποία θα γίνεται από ιδιώτες και που θα στοιχίζει
ακριβά στους πολίτες.

Θέλω να έρθω σε κάτι που είπατε, κυρία Υφυπουργέ και το
είδα στα Πρακτικά. Το είπατε στην επιτροπή. Είπατε ειρωνικά –
απευθυνόµενη προφανώς στην Αντιπολίτευση- «οι φιλολαϊκοί
προστάτες των πολιτών». Εγώ θέλω να σας κάνω µια ερώτηση.
Έχουµε επιστολή από τους δηµάρχους και τους φορείς να µην
ψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο. Εγώ ως Βουλευτής του ελληνι-
κού Κοινοβουλίου σε ποιους λογοδοτώ; Εσείς θα µου πείτε ότι
είµαι φιλολαϊκή προστάτης των πολιτών ή εγώ πρέπει να ακούσω
την κοινωνία από κάτω και αυτούς τους υπεύθυνους, οι οποίοι
επί δεκαπέντε χρόνια, που τους έχει ψηφίσει η τοπική κοινωνία,
τους έχει εµπιστευτεί τη διαχείριση των αποβλήτων και τη δηµι-
ουργία εργοστασίου; Και ερχόσαστε εσείς να µας ειρωνευτείτε
ότι είµαστε φιλολαϊκοί προστάτες των πολιτών; Σε αυτούς λογο-
δοτώ, δεν λογοδοτώ σε εσάς. Και θέλετε συναίνεση; Πρέπει να
συναινέσουν αυτοί.

Κοιτάξτε, όταν λέµε ότι είµαστε σε φάση πράσινης µετάβασης
και πρέπει να την κάνουµε για την κλιµατική κρίση, ή το βήµα θα
το κάνουµε όλοι µαζί και εκεί χρειάζεται εθνικό σχέδιο και χρει-
άζεται εθνικό σχέδιο µε πάρα πολλή διαβούλευση, µε αρµοδιό-
τητες και ενίσχυση των δήµων και των φορέων και των τοπικών
κοινωνιών, ή από την άλλη µεριά γίνεται η µεγάλη ευκαιρία γι’
αυτό που ζούµε τα τελευταία πολλά χρόνια.

Έχει στείλει επιστολή επανειληµµένως ο κ. Γρηγόρης Αλεξό-
πουλος, δήµαρχος της δυτικής Αχαΐας, ο οποίος είναι και υπεύ-
θυνος του φορέα διαχείρισης. Ζητάει συγκεκριµένα πράγµατα
και λέει να µη γίνει αυτό το πράγµα. 

Πάρτε πίσω τη διάταξη που αφορά την ενοποίηση των ΦΟΔΣΑ. 
Δυστυχώς, τελειώνει ο χρόνος πάρα πολύ γρήγορα πάντα. 
Το δεύτερο µεγάλο θέµα που αφορά τις ΑΠΕ. Αν δεν γίνει δια-

βούλευση, γνώµη των ΟΤΑ, των πολιτών. Τι έχουµε, τι πρόβληµα
αντιµετωπίζουν οι σηµερινές κοινωνίες; Αντιµετωπίζουν ένα θέµα
δηµοκρατίας, συνέγερσης των πολιτών από κάτω, σε ένα µείζον
θέµα που είναι η κλιµατική κρίση. Αντί γι’ αυτό εσείς φέρνετε
τους πολίτες εναντίον και λέτε µετά ότι είµαστε εναντίον της κλι-
µατικής κρίσης και των µέτρων που πρέπει να ληφθούν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα δεχτούµε ποτέ ως τοπικές κοινωνίες για παράδειγµα,
χωρίς καµµία διαβούλευση να στηθούν ΑΠΕ, χωρίς κανένα χω-
ροταξικό σχέδιο, χωρίς καµµία εξήγηση, χωρίς τίποτα, όπως για
παράδειγµα, τεράστιες ανεµογεννήτριες στον Πατραϊκό, έναν
κόλπο ιδιαίτερα επιβαρυµένο; Δεν γίνονται αυτά. Δεν γίνονται και
δεν πρόκειται να συναινέσουµε. Όχι µόνο δεν είναι διάβηµα συ-
νέγερσης της κοινωνίας από κάτω, όχι µόνο δεν έχετε ένα εθνικό
σχέδιο το οποίο να συζητήσουµε και να συζητήσετε µε αυτούς
που τους αφορούν, αλλά έχουµε µία επιβολή από πάνω, µία στην
πράξη εφαρµογή µιας νεοφιλελεύθερης πολιτικής, η οποία είναι
άνευ προηγουµένου. 

Κλείνω -και συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε-, µε µισό δευτερόλεπτο.
Ο κ. Καζαµίας το πρωί στην οµιλία του για το πρασίνισµα των νη-
σιών, που εννοείται ότι όλοι είµαστε υπέρ καθώς ξέρουµε τι γί-
νεται στα νησιά, έθεσε µερικά ερωτήµατα για τον Πόρο. Δεν έχω
ακούσει ακόµα απάντηση και είναι ένα κραυγαλέο παράδειγµα
για το τι γίνεται. Εκεί γίνεται δώρο από τη «MASDAR», την εται-
ρεία των Ηνωµένων Αραβικών Εµιράτων. 

Το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους µιλάει για κάποια λεφτά,
που πρέπει να δώσει το δηµόσιο. Θα δώσει; Δεν θα δώσει; Τι γί-
νεται µε αυτή την περίπτωση; Όταν εσείς µας λέτε συνέχεια -το
περάσατε και σε νόµο- ότι τα κόµµατα πρέπει να καταθέτουν κο-
στολογηµένα προγράµµατα, εδώ πάµε να ψηφίσουµε κάτι που
δεν θα ήµασταν εναντίον για το πρασίνισµα των νησιών χωρίς να
ξέρουµε τι γίνεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κυρία
Αναγνωστοπούλου.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Θα είχα να πω πάρα
πολλά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σίγουρα.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι, κύριε Πρόεδρε,

συγγνώµη και ευχαριστώ για την ανοχή σας. Αλλά το µείζον θέµα
είναι ότι βρισκόµαστε εδώ και πάρα πολλά χρόνια στο κατώφλι,
αυτού που ονοµάζεται πράσινη µετάβαση. Δεν µπορεί να γίνει
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πράσινη µετάβαση, χωρίς να έχουµε δηµοκρατική διαβούλευση
στη βάση της κοινωνίας και κυρίως στους ενδιάµεσους που είναι
οι ΟΤΑ. 

Ενισχύστε τους ΟΤΑ. Αυτό είναι το πρώτο µέληµα για να πάµε
παρακάτω.

Ευχαριστώ και συγγνώµη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην ευχαριστείτε

εµένα, αλλά τους συναδέλφους, οι οποίοι δεν ξέρω τι ώρα θα µι-
λήσουν και αν θα µιλήσουν.

Δεν βλέπω κάποιον πολύ παλαιό εδώ. Αλλά να θυµίσω ότι πα-
λαιότερα δεν εξαντλείτο ο κατάλογος. Υπήρχε ώρα λήξης και
µέχρι εκεί που έφτανε ο κατάλογος. Και µάλιστα πολλές φορές
για να ολοκληρωθεί, οι τελευταίοι µίλαγαν τρία λεπτά. Εγώ έτυχε
πολλές φορές να βρίσκοµαι σε αυτήν την κατηγορία. 

Γι’ αυτό λοιπόν παράκληση θερµή, προσδιορίστε τον χρόνο
γιατί είναι εις βάρος των συναδέλφων. Μίλησε ο έκτος εκ σα-
ράντα Βουλευτών και πόσων ακόµα Προέδρων Οµάδων και Κοι-
νοβουλευτικών Εκπροσώπων.

Όπως έχω προαναγγείλει τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής της
Πλεύσης Ελευθερίας κ. Γεωργία Κεφαλά για επτά λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι µεγάλο το θέµα γι’ αυτό δεν προλαβαίνουµε να µιλή-

σουµε όσο θα θέλαµε.
Να ξεκινήσω µε κάτι που µου έκανε µεγάλη εντύπωση από την

οµιλία του Πρωθυπουργού, όταν ήρθε να µας ενηµερώσει για τις
φωτιές. Χρησιµοποίησε τη φράση «κουλτούρα εκκένωσης» και
αναφερόταν βέβαια στο 112, το πολύ χρήσιµο εργαλείο, το οποίο
όµως σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να θεωρηθεί κουλτούρα,
κύριε Πρωθυπουργέ. Διότι η κουλτούρα, αν ανοίξετε οποιοδή-
ποτε λεξικό, θα δείτε ότι λέει για καλλιέργεια πνεύµατος, για επα-
ναλαµβανόµενες συνήθειες από µια συγκεκριµένη οµάδα
ανθρώπων, για ανύψωση του πνεύµατος και για οφέλη στις συ-
νήθειες που προκύπτουν από την κουλτούρα, επαναλαµβανό-
µενα και σταθερά. Και σίγουρα η κουλτούρα εκκένωσης δεν είναι
κουλτούρα. Και αυτή είναι ίσως η διαφορά της Αντιπολίτευσης
µε την Κυβέρνηση. Γιατί εσείς µιλάτε για κουλτούρα εκκένωσης,
δηλαδή έχετε εκπαιδεύσει τον κόσµο να αποφεύγει τον κίνδυνο,
να κλείνει τα παράθυρα, να αποφεύγει τις πληµµύρες και είσαστε
ικανοποιηµένοι µε αυτό. Εµείς δεν είµαστε ικανοποιηµένοι µε
αυτό. Και θα προτιµούσαµε να µιλάµε εν ολίγοις για κουλτούρα
πρόληψης και κουλτούρα πρόνοιας. Αυτό παλεύουµε να πούµε
σε όλη αυτή τη διάρκεια της συζήτησης, γιατί η εποχή που αγνο-
ούσαµε τη δύναµη της φύσης ή απλά προσευχόµασταν για να
αποφύγουµε τις συνέπειες, έχει περάσει ανεπιστρεπτί. 

Βλέπουµε δυστυχώς την τρίτη σε µέγεθος πόλη της Ισπανίας
η οποία έχει χτιστεί στις εκβολές ενός ποταµού. Είναι απόλυτα
φυσικό να έχει αυτά τα τετρακόσια πληµµυρικά φαινόµενα που
έχει όλα αυτά τα χρόνια. Και πρέπει να φύγουµε από αυτόν τον
παραλογισµό κάποια στιγµή. Να σεβαστούµε. Αυτό ακριβώς είναι
κουλτούρα. 

Υπάρχουν βέβαια λαοί, που είχαν µια εξαιρετική συνεργασία
µε τη φύση και φροντίσαµε να τους καθαρίσουµε και να τους
βγάλουµε από τη µέση και υπάρχουν και λαοί στη Βόρεια Ευ-
ρώπη οι οποίοι έχουν µια πολύ καλή παράδοση σε καλές πρακτι-
κές. Και εφόσον δεν έχουµε ιδέες -όπως λέτε δεν έχει ιδέες ούτε
η Αντιπολίτευση ούτε εσείς φυσικά έχετε ιδέες-, αντιγράψτε του-
λάχιστον. Αντιγράψτε αυτά που γίνονται χρόνια στο εξωτερικό.
Γιατί µιλάµε για χώρες που έχουν συµµάχους και αρωγούς τους
πολίτες, γιατί έχουν φροντίσει να τους εκπαιδεύσουν κατάλληλα
και χωρίζουν τα απορρίµµατά τους ακόµα και σε τριάντα κατη-
γορίες. Αυτό και αν είναι κουλτούρα. Σουηδία, Γερµανία, Αυ-
στρία, Ολλανδία σχεδόν µηδενικές ταφές, ενεργειακή ανάκτηση
από τα απόβλητα που γίνονται ηλεκτρισµός και θέρµανση, πα-
ραγωγοί και διανοµείς προϊόντων οι οποίοι είναι υπεύθυνοι κιό-
λας να συλλέγουν και να ανακυκλώνουν τις συσκευασίες των
προϊόντων τους. Και βέβαια εκπαίδευση του κοινού, όπως είπα
πριν. 

Αυτό γίνεται λοιπόν κουλτούρα και αυτό θα µπορούσαµε να
σεβαστούµε αν το φέρνατε εδώ ή να µας το προτείνατε, γιατί
µαζί µε τις αυστηρές ποινές και τη διαφάνεια µπαίνει βαθιά στη
συνείδηση των πολιτών. Βέβαια, ταυτοχρόνως, οι τοπικές αρχές

υποστηρίζονται επαρκώς -στο εξωτερικό λέµε πάντα- σε πόρους
και τεχνογνωσία. Δεν είναι υποστελεχωµένες και µε οικονοµικά
προβλήµατα, όπως και µε προβλήµατα διοίκησης όπως έχουµε
εδώ, αλλά σχεδιάζουν λύσεις µε αυτόν τον τρόπο, ευαισθητοποι-
ώντας και εµπλέκοντας άµεσα τους πολίτες. Και έτσι έχουν απο-
τέλεσµα. Όχι κεντρική ανάληψη δράσεων χωρίς την ανάπτυξη
ικανοτήτων και τεχνογνωσίας στις τοπικές αρχές που δηµιουργεί
εξάρτηση φυσικά και εµποδίζει τη δυνατότητα των δήµων να
είναι αυτοδύναµη µακροπρόθεσµα. Γιατί ουσιαστικά αυτό θέ-
λετε, την αδυναµία της τοπικής αυτοδιοίκησης.

Να µη µιλήσουµε για το τέλος ταφής και τελικά αν θα επιβα-
ρύνει τους πολίτες µέσω µετακύλισης του κόστους στους δηµό-
τες, µέσω αυξήσεων στα τέλη αποκοµιδής. Γιατί κάπου εκεί θα
καταλήξει. Πολλοί φορείς που διαχειρίζονται απόβλητα δεν
έχουν λάβει καν πληροφορίες -µας τα είπανε αυτά- και ενηµέ-
ρωση σχετικά µε τις διαδικασίες και την εφαρµογή του τέλους. 

Λένε πως υπάρχουν µεγάλες ασάφειες και δυσκολίες στην
εφαρµογή των διαδικασιών υποβολής στοιχείων και πληρωµών.

Και οι δήµοι, βέβαια, αναφέρουν πως δεν έχουν επαρκείς πό-
ρους για την εφαρµογή του άρθρου. Και, όπως και για το άρθρο
10, πάνω απ’ όλα πρέπει να διασφαλιστεί ότι οι ΟΤΑ θα εξασφαλί-
σουν πρώτα πόρους και τεχνογνωσία. Η σύσταση ενός κέντρου
κατάρτισης, λοιπόν, και παροχής τεχνογνωσίας σε δήµους και
ΦΟΔΣΑ είναι απαραίτητη. Και τα ερωτήµατα, βέβαια, για τις δια-
δικασίες και τη διαφάνειά τους είναι πολλά. Ποια ακριβώς διαδι-
κασία θα ακολουθηθεί για τη σύναψη προγραµµατικής σύµβασης
µε την Κεντρική Ένωση Δήµων της Ελλάδας και τον Ελληνικό Ορ-
γανισµό Ανακύκλωσης; Δεν το γνωρίζουµε. 

Γιατί η χρηµατοδότηση των δράσεων βασίζεται αποκλειστικά
στους πόρους του τέλους ταφής, ενώ ξέρουµε τη δυσλειτουργία
που διέπει το συγκεκριµένο και αυτό είναι βέβαιο ότι θα περιορί-
σει τη βιωσιµότητα των προγραµµάτων ανακύκλωσης; Αν οι
πόροι είναι περιορισµένοι ή µειωθούν για κάποιο λόγο οι δράσεις
για την ανακύκλωση και τα απόβλητα θα επηρεαστούν αρνητικά.
Δεν περιλαµβάνονται συγκεκριµένοι µετρήσιµοι στόχοι για την
ανακύκλωση ή διαδικασίες αξιολόγησης της προόδου που γίνον-
ται. Οπότε χωρίς αυτό η αξιολόγηση των δράσεων είναι αδύνατο
να παρακολουθηθεί και να ελεγχθεί. 

Τι γίνεται αν οι ΟΤΑ δεν συνεργάζονται; Επίσης αυτά τα φαι-
νόµενα είναι συχνά. Όπως είναι διατυπωµένο το άρθρο, λογικά
µπορούν να µπαίνουν µέσα οι ιδιωτικές εταιρείες, όποτε το απο-
φασίσει η κεντρική διοίκηση. Ποιος θα έχει την εποπτεία; Οι εται-
ρείες θα πληρώνονται µε έσοδα των δήµων που εισπράττουν το
τέλος ταφής; 

Υπάρχουν προβλήµατα, λοιπόν, στη χρηµατοδότηση από τα
έσοδα του τέλους ταφής, τα οποία πρέπει να είναι επαρκή για
να καλύψουν τις ανάγκες όλων των εµπλεκόµενων δήµων. Και
υπάρχει πάντα το ενδεχόµενο οι διαθέσιµοι πόροι να µην είναι
αρκετοί.

Και βέβαια υπάρχουν οι ειδικές ανάγκες ορεινών και νησιωτι-
κών δοµών. Τα ειδικά µέτρα που αναφέρονται για τους ορεινούς
και νησιωτικούς δήµους µε µικρό πληθυσµό ενδέχεται να απαι-
τήσουν πρόσθετους πόρους και εξειδικευµένες προσεγγίσεις για
την υλοποίηση των δράσεων ανακύκλωσης. Αντιγράψτε άλλες
χώρες. Δείτε τι κάνουν οι Κανάριοι Νήσοι -ας πούµε- ή η Ιταλία. 

Και επιτέλους, διαφάνειες στις διαδικασίες διαγωνισµών. Η
εφαρµογή διαδικασιών, που είναι απολύτως διαφανείς και προ-
σβάσιµες στο κοινό, θα βοηθούσε στην αποφυγή παρερµηνειών
και στην ενίσχυση της εµπιστοσύνης των πολιτών. Μοντέλα πάλι
στις άλλες χώρες υπάρχουν πολλά, όπως η Σουηδία, που υιοθε-
τούν ιδιαίτερα αυστηρά µέτρα για τη διασφάλιση της διαφάνειας
στις δηµόσιες συµβάσεις. Αντιγράψτε. 

Ολοκληρώνω κύριε Πρόεδρε. Πώς µπορεί να πειστεί εν τέλει
ο Έλληνας πολίτης και να µυηθεί στην περιβαλλοντική κουλ-
τούρα όταν άναρχα επιβάλλονται ΑΠΕ χωρίς χωροταξικό σχεδια-
σµό, αξιολογική εκτίµηση των αναγκών των πολιτών των
καλλιεργήσιµων εκτάσεων, την εκτίµηση του τοπικού τουρισµού
της κάθε περιοχής και βέβαια, την αισθητική, κιόλας, της κάθε
περιοχής; 

Απεξάρτηση της οικονοµίας από τις εκποµπές ρύπων ορυκτών
καυσίµων είναι απαραίτητη -το ξέρουµε όλοι- αλλά δεν θα πρέπει
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να αυξηθούν οι ιδιωτικές δαπάνες, δεν µπορεί να το επωµιστεί
και αυτό ο πολίτης και µάλιστα προς όφελος µεγάλων συµφε-
ρόντων. Έτσι θα εκπαιδεύσετε τους πολίτες; Με αυτόν τον
τρόπο; Μοιράζοντας εκατοµµύρια στα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης και σε διάφορες πράσινες εταιρείες αδιαφανώς; Αυτό είναι
το σχέδιο για να σας εµπιστευθεί και να συνδράµει ο Έλληνας
πολίτης; Γιατί χωρίς αυτόν δεν θα σχεδιαστεί τίποτα σωστά. 

Στον Πατραϊκό Κόλπο και στις διαµαρτυρίες των κατοίκων
απαντάτε ότι έχετε πάρει άδεια από την Εφορία Αρχαιοτήτων.
Μα, δεν σας λένε αυτό. Σκύψτε πάνω από τα προβλήµατα. Πως
θα σας εµπιστευτούν µε παραβάσεις του Εθνικού και Ενωσιακού
Δικαίου, αναφορικά µε την προµήθεια πολυκέντρων ανακύκλω-
σης µε χρηµατοδότηση από τον ΕΣΠΑ; Θα σας εµπιστευθεί ο πο-
λίτης, βλέποντας τεράστιους σταθµούς φωτοβολταϊκών στον
Ευβοϊκό Κόλπο και στις ακτές της Βοιωτίας, µε την έλλειψη προ-
γραµµατισµού ανάπτυξης συστηµάτων αποθήκευσης ηλεκτρικής
ενέργειας, µε την εκβιαστική τηλεθέρµανση µε φυσικό αέριο; Ή
φυσικό αέριο ή τίποτα;

Αντιγράψτε, λοιπόν, άλλες πρακτικές που µπορεί να είναι το
κλειδί και για την επιτυχία του άρθρου 27α και γενικά για τη δια-
χείριση των αποβλήτων στην Ελλάδα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, όµως,
σας παρακαλώ, γιατί ξεφύγατε πολύ από το χρόνο.

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Είχε πει ο µέγας Χάρρυ Κλυνν το περίφηµο τραγούδι: «Κουλ-
τούρα να φύγουµε». Εσείς, όµως, το πήρατε κυριολεκτικά, ενώ
εκείνος έκανε σάτιρα.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να καλέσω τώρα στο

Βήµα την Ανεξάρτητη Βουλευτή κ. Αθηνά Λινού και στη συνέχεια
τον λόγο θα πάρει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
Αριστεράς κ. Τσακαλώτος. 

Ορίστε, κυρία Λινού, έχετε το λόγο. 
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Θα προσπαθήσω για επτά λεπτά, κύριε Πρό-

εδρε. Σας ευχαριστώ πάρα πολύ για τον χρόνο. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, καλούµαστε σήµερα να

ψηφίσουµε για ένα νόµο µε 84 άρθρα. Θα επαναλάβω αυτό για
το οποίο µίλησε ο συνάδελφος πριν από λίγο, θεωρώ ότι είναι
αρκετά ετερόκλητα και είναι κυρίως τροπολογίες προηγούµενου
νόµου, που η ίδια η Κυβέρνηση νοµοθέτησε µεταξύ του ‘20 και
του ‘21. 

Το µόνο κοινό που βλέπω στα άρθρα είναι η λέξη «περιβάλλον»
και πιθανόν η λέξη «διαχείριση». Το θέµα που συζητήθηκε εκτε-
νώς για τη σχέση σε αυτήν τη διαχείριση µεταξύ δήµων και κεν-
τρικής κυβέρνησης νοµίζω ότι έχει αναπτυχθεί πολύ. 

Εγώ θα µιλήσω για τη διαχείριση των αποβλήτων. Δεν θα
ασχοληθώ µε τη διαχείριση και την παραγωγή ενέργειας, παρ’
ότι είναι πολύ ενδιαφέρουσα στο επίπεδο του περιβάλλοντος
ούτε στα δύο, τρία άρθρα που αφορούν τη διαχείριση φυσικού
περιβάλλοντος µε τη µορφή των λατοµείων ή στο κτιστό περι-
βάλλον.

Υπάρχει και ένα θέµα που αφορά τη διαχείριση του νερού,
αλλά όχι της προστασίας του νερού από ρυπαντές, κυρίως το
θέµα της παροχής νερού. 

Όλα αυτά ενώνονται σαν αποτελέσµατα της ανθρώπινης δρα-
στηριότητας, η οποία παράγει και διαχειρίζεται αγαθά, τα οποία
έχουν, όµως, ανεπιθύµητα παράγωγα και υπολείµµατα. 

Ο ρόλος του ανθρώπου, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,
µετά τη δηµιουργία του ήταν να απολαύσει και να διαχειριστεί
το περιβάλλον µε σύνεση και ωριµότητα, πράγµα που δεν φαί-
νεται να επιδεικνύουµε, όχι ως ιδιοκτήτης. Και θα έπρεπε να
υπάρχει ένα όραµα για το πώς διαχειριζόµαστε το περιβάλλον
µε σύνεση και ωριµότητα, το οποίο δεν το βλέπω στο παρόν νο-
µοσχέδιο. 

Πώς, δηλαδή, θα προφυλαχθούµε από τις ίδιες τις δικές µας
δραστηριότητες; Τι θα κάνουµε µε τα απόβλητα που δηµιουρ-
γούµε και από τα οποία πιθανόν κινδυνεύουµε; Και µιλάω πιο
πολύ για βιοµηχανικά απόβλητα, για ιατρικά και βιολογικά από-

βλητα, για τοξικά απόβλητα, ακόµη και για ραδιενεργά ιατρικά
χρησιµοποιούµενα απόβλητα -ευτυχώς µόνο γι’ αυτό στη χώρα
µας- στα οποία δεν αναφέρεται το παρόν νοµοσχέδιο. Αναφέρε-
ται κυρίως στις συσκευασίες και κυρίως στις συσκευασίες τρο-
φίµων, πιθανόν και φυτοφαρµάκων και κάποιων λιπασµάτων,
όταν ο ΟΗΕ λέει ότι στον κόσµο ολόκληρο παράγονται κάθε
χρόνο ένα δισεκατοµµύριο τόνοι αποβλήτων τροφίµων. 

Και τι λέει για όλα αυτά ο ΟΗΕ και τι λέει για τη χώρα µας; Λέει
ότι το µεγαλύτερο µέρος των αποβλήτων, παρά αυτό που δή-
λωσε ο Υπουργός ότι δεν µπορούµε να κάνουµε πολλά πράγ-
µατα για τους καφέ κάδους, είναι οικιακά απόβλητα. Σύµφωνα
πάλι µε τον ΟΗΕ -και θα καταθέσω τις µελέτες που είναι και πρό-
σφατες δηµοσιεύσεις του ‘24- ο κάθε Έλληνας, ο καθένας µας,
το κάθε άτοµο παράγει εκατόν είκοσι κιλά απόβλητα τροφίµων.
Είµαστε η τέταρτη χειρότερη χώρα στην Ευρώπη. Περισσότερο
από εµάς παράγει µόνο η Μάλτα και η Πορτογαλία. Και ισοβαθ-
µούµε µε τη Σερβία. Αντίθετα σε πιο προηγµένες χώρες, που δεν
είναι οι καλύτερες στην Ευρώπη, όπως η Φινλανδία, η Ολλανδία,
η Ισπανία, η Σουηδία παράγουν ογδόντα κιλά το χρόνο, ενώ µε-
ρικές λιγότερα από εξήντα, δηλαδή λιγότερα από τα µισά δικά
µας. 

Υπάρχει λύση; Νοµίζω ότι όπως και στην ιατρική πάντα τονίζω
ότι η µόνη λύση είναι η πρόληψη και όχι η θεραπεία και εδώ το
ίδιο πρέπει να κάνουµε. Δηλαδή, πρέπει να προλάβουµε και τη
χρήση λιπασµάτων και φυτοφαρµάκων και να θυµηθούµε ότι οι
συσκευασίες τους αν δεν διαχειριστούν κατάλληλα µολύνουν το
νερό, οδηγούν σε λέµφωµα και λευχαιµία.

Αυτές είναι µελέτες οι οποίες είναι δικές µου και έχουν συζη-
τηθεί στο Αµερικανικό Κογκρέσο και έχουν αποσυρθεί µερικά φυ-
τοφάρµακα γι’ αυτόν τον λόγο. Αλλά πρέπει να προλάβουµε την
παραγωγή των τροφίµων που τα χάνουµε, που τα πετάµε και τα
µετατρέπουµε σε σκουπίδια και το ίδιο κάνουµε και για τη συ-
σκευασία τους. 

Η ανακύκλωση είναι µια παροδική και όχι οριστική λύση. Πρέ-
πει να θυµόµαστε ότι σε αυτό που προτείνει η Κυβέρνηση -να
έχουµε καφέ κάδους εκεί όπου γίνεται µεγάλη διαχείριση τροφί-
µων, δηλαδή στις πηγές δηµιουργίας τους, και η καθυστέρηση
τοποθέτησης σε κονσέρβες ή σε άλλους τρόπους- µόνο το 30%
είναι εκτός οικιακής χρήσης. Υπάρχει λύση; 

Η µόνη λύση είναι η αλλαγή συµπεριφοράς και θα πούµε αµέ-
σως εκπαίδευση και παιδεία, αλλά η παιδεία αργεί. Ουσιαστικά
πρέπει να υπάρξουν κίνητρα για τις οικογένειες, κίνητρα για τους
δήµους, σωστή επικοινωνία. Χρειαζόµαστε οπωσδήποτε έναν
καινούργιο νόµο που θα νοµοθετήσει και αλλαγή στην παιδεία
µας και σοβαρές βελτιώσεις µε υπουργικές αποφάσεις που θα
επικεντρωθούν στην αλλαγή συµπεριφοράς του πληθυσµού,
γιατί αλλιώς, µόνο µε τιµωρίες, δεν µπορούµε να λύσουµε τα θέ-
µατα. 

Επίσης, είναι απαραίτητο -και θα καταθέσω και ένα άλλο
άρθρο του ΟΗΕ- να αλλάξουµε διατροφικό µοντέλο. Αυτή τη
στιγµή υπολογίζεται ότι το 2050 θα κατοικούν τη γη δέκα δισε-
κατοµµύρια άνθρωποι, οι οποίοι λόγω της κακής διατροφής θα
υποµένουν έντεκα εκατοµµύρια θανάτους τον χρόνο και παράλ-
ληλα θα έχουµε αδυναµία παραγωγής τροφίµων κατάλληλων για
τους ανθρώπους, γιατί θα καταστρέψουµε ένα µέρος της καλ-
λιεργήσιµης γης µε διάφορους τρόπους -περιλαµβανοµένων των
ανεµογεννητριών- και θα καταστρέψουµε και τη βιοποικιλότητα
και έτσι δεν θα µπορούµε να παράγουµε φυτικά τρόφιµα που θα
είναι κατάλληλα για τον άνθρωπο. 

Ας στοχεύσουµε σε ένα νέο όραµα το οποίο θα προστατεύει
και την υγεία µας και το περιβάλλον ταυτόχρονα. Ας έχουµε του-
λάχιστον επιτέλους έναν νόµο που θα οδηγεί σε περιορισµό της
κατανάλωσης και στη δηµιουργία ή παραγωγή κατάλληλων τρο-
φίµων για τον άνθρωπο. 

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθηνά Λινού καταθέτει για

τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ. 

1792 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Αριστεράς κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου βάλετε
χρόνο έξι λεπτά συν τρία συν ένα. Θα τον πάρω όλο µαζί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν είναι δι-
καίωµα αυτό. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Πώς δεν είναι; Ο µισός χρόνος
είναι. Δεν έχω τον µισό χρόνο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η δευτερολογία,
κύριε Τσακαλώτε, λέγεται δευτερολογία. Πρέπει να προηγείται
η πρωτολογία. Τώρα, αν κάνουµε µερικές φορές µία κατάχρηση,
την κάνουµε όταν υπάρχει ευχέρεια. Αν εσείς θεωρείτε ηθικό να
πάρετε το έξι συν τρία συν ένα, ορίστε να το πάρετε. Εγώ από
τον Κανονισµό υποχρεούµαι να σας βάλω έξι λεπτά. 

Κι επειδή έγινε µία, από την πλευρά σας…
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δεν το έχω ξανακούσει από κα-

νέναν Πρόεδρο, ότι παίρνει ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος τον
µισό χρόνο! Από το 2012, είστε ο πρώτος που το λέει αυτό το
πράγµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εσείς, κύριε Κόκκαλη,
το έχετε ξανακούσει ότι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος παίρ-
νει τον µισό χρόνο όταν µιλάει...

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Αν προηγηθεί ο Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας, δεν παίρνει ο κοινοβουλευτικός….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον µισό χρόνο. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Αυτό είπα! Άρα έξι συν τρία συν

ενάµισι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Είπαµε, η πρωτολο-

γία και η δευτερολογία…
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Καλά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κοιτάξτε, όπως σας

είπα, για να εξυπηρετήσουµε όλοι οι Προεδρεύοντες πολλές
φορές δίνουµε και τον χρόνο της δευτερολογία σας. Όταν,
όµως, έπονται οι κοινοβουλευτικοί και θα φτάσουν τα µεσάνυχτα
και σας κάνω διευκόλυνση, κύριε Τσακαλώτε, και, αντί του ευχα-
ριστώ, βλέπω αντίθετα...

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ποια διευκόλυνση µου κάνετε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ξεκινήστε, παρα-

καλώ. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Θα ήθελα να αρχίσω την οµιλία,

κυρία  Υπουργέ, µε µια ερώτηση που νοµίζω ότι είναι ειλικρινής.
Θεωρείτε ότι πλησιάζουµε -οι Έλληνες, οι Ευρωπαίοι, οι Αµερι-
κάνοι, όλοι στον πλανήτη τον στόχο- να µην αυξηθεί παραπάνω
από δύο βαθµούς κελσίου η θερµοκρασία του πλανήτη σε σχέση
µε την προβιοµηχανική περίοδο; Γιατί αυτός είναι ο στόχος και
στόχος όλων. Πλησιάζουµε; Ναι ή όχι; Νοµίζω ότι όλοι οι επιστή-
µονες και όλοι οι ειλικρινείς πολιτικοί λένε: Όχι, δεν τον πλησιά-
ζουµε. 

Το επιχείρηµά σας εδώ είναι ότι αυτό το νοµοσχέδιο βοηθάει
για να φτάσουµε; Και γιατί δεν πλησιάζουµε; Κάνετε ένα νοµο-
σχέδιο που έχει αποσπασµατικά πράγµατα, που έχουν µια λογική
-και θα έρθω σε αυτό-, χωρίς να µας πείτε ποιος στόχος είναι το
όραµά σας και πώς θα πλησιάσουµε αυτόν τον στόχο όταν απο-
κλίνουµε. Όπως, επίσης, θα πρέπει να έχουµε µια ανάλυση γιατί
εσείς θεωρείτε ότι αποκλίνουµε. Κάποιος λόγος θα υπάρχει ότι
η Ελλάδα αποκλίνει από αυτόν τον στόχο. 

Ο βασικός λόγος είναι ότι και εσείς και οι κυρίαρχες δυνάµεις
στην Ευρωπαϊκή Ένωση βασίζεστε στην πράσινη µετάβαση, για
να είναι µια ευκαιρία για τις ιδιωτικές επιχειρήσεις. Το αφήγηµά
σας είναι ότι θα έχουµε έναν πράσινο καπιταλισµό. Όµως δεν
προκύπτει από πουθενά ότι ο ιδιωτικός τοµέας έχει αυτή τη δυ-
νατότητα και µπορεί να το πάρει σοβαρά, για πάρα πολλούς λό-
γους. 

Αυτό που µας κάνει η κλιµατική κρίση είναι να µας θυµίσει ότι
µερικά πράγµατα στη ζωή, στον πλανήτη τα έχουµε από κοινού,
είναι δικά µας και άρα εµείς πρέπει να αποφασίζουµε το πώς αν-
τιµετωπίζουµε τη γη, τα ποτάµια, τις λίµνες, όλους τους φυσι-
κούς πόρους. Δεν είναι θέµα ιδιωτικών επιχειρήσεων και
ιδιοτέλειας. Είναι θέµα συλλογικών αποφάσεων για πράγµατα
που ανήκουν σε εµάς. Γι’ αυτό όλοι οι Βουλευτές της Αντιπολί-
τευσης βάζουµε το θέµα της δηµοκρατίας.

Θα έπρεπε να βάλουµε, όµως, και ένα άλλο θέµα. Πιστεύετε
ότι θα φτάσουµε στον στόχο χωρίς να αντιµετωπίσουµε το κοι-
νωνικό θέµα, χωρίς να αντιµετωπίσουµε την ανισότητα; Θα πεί-
σουµε τον κόσµο, τον ελληνικό λαό, να πάρει στα σοβαρά την
πράσινη µετάβαση µε τέτοια ανισότητα που υπάρχει; Μπορεί
ένας κόσµος που υποφέρει να ασχοληθεί σοβαρά µε αυτά τα ζη-
τήµατα; Δεν µπορεί!

Γιατί έγιναν τα «κίτρινα γιλέκα» του Μακρόν; Από οικολογική
άποψη η αύξηση στην τιµή του πετρελαίου έχει µία λογική, γιατί
οικονοµάς στο πετρέλαιο και γίνονται πιο ανταγωνιστικές οι ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας. Όµως, αν είσαι σε ένα µικροµεσαίο
χωριό ή σε µία πόλη στη Γαλλία, που δεν είσαι παριζιάνος και
δεν έχεις το µετρό και θα πρέπει να πας µε το δικό σου αυτοκί-
νητο να πάρεις τα ψώνια, να πας τα παιδιά στο σχολείο, να πας
στη δουλειά σου, είναι σαν να σου λέει η ελίτ του Παρισίου:
«Εµείς είµαστε οικολόγοι, αλλά θα τα πληρώσετε εσείς». 

Συνεπώς, ποιος θα πληρώνει την πράσινη µετάβαση; Είναι κυ-
ρίαρχο ζήτηµα, εάν σοβαρά θέλετε να αντιµετωπίσετε την πρά-
σινη ατζέντα. 

Χρειάζεται δηµοκρατία για να πάρετε τον κόσµο µαζί σας και
µαζί µας γι’ αυτόν τον κοινό στόχο. Γι’ αυτό η δηµοκρατία έχει
σηµασία. Και τι έχουµε εδώ; Αντί αυτού, λέτε ότι η τοπική αυτο-
διοίκηση δεν πολυχρειάζεται, δεν τους δίνουµε µεγάλο ρόλο,
ξέρει ο γενικός γραµµατέας -ούτε καν το επιτελικό κράτος- τι
πρέπει να γίνει, δεν κάνουµε διαβούλευση, το δίνουµε στους
ιδιώτες. Άλλη µια ευκαιρία ιδιωτικοποίησης, δηλαδή ο πράσινος
καπιταλισµός, που δεν φαίνεται να δουλεύει ούτε στην Ελλάδα,
ούτε στις Ηνωµένες Πολιτείες, ούτε στην Ευρώπη. 

Θέλω ένα σχόλιο, όµως, πριν τελειώσω και για την άποψη του
ΚΚΕ. Πρέπει να σας πω ότι έχω πολλές διαφωνίες -όπως είχα
πάντα µε το ΚΚΕ- µεγάλες ή µικρές και κάποιες συµφωνίες, αλλά
η θέση για την πράσινη µετάβαση µε ξεπερνάει. 

Τι λέει δηλαδή το KΚΕ; Κατ’ αρχάς ότι δεν δηµιουργεί την εν-
τύπωση του επείγοντος. Είναι σαν αυτό που έβαλα στην κυρία
Υπουργό, το 2%, αν ανησυχείτε, φτάνουν, δεν φτάνουν. Είναι σαν
να µην τους αφορά το 2%. Λένε κάτι για τη δέσµευση του διοξει-
δίου του άνθρακα, ότι αυτό είναι µια τεχνική.

Τι έπρεπε όµως να κάνει ένα αριστερό κόµµα σαν το KΚΕ;
Έπρεπε να πει ότι η κλιµατική κρίση επιβεβαιώνει όλα τα ζητή-
µατα της Αριστεράς, της παραγωγής -πώς παράγουµε, τι παρά-
γουµε, για ποιον παράγουµε- της κατανάλωσης και ότι ο
καπιταλισµός σπρώχνει στην υπερκατανάλωση. Αυτό κάνει. Είναι
στο DNA. Έδωσε η κ. Λινού διάφορα παραδείγµατα γιατί πρέπει
να αλλάξουµε τα καταναλωτικά πρότυπα. 

Άρα η κλιµατική κρίση ανοίγει τα θέµατα της παραγωγής, ανοί-
γει τα θέµατα της αναδιανοµής. Γι’ αυτό σας έβαλα και το θέµα
των «κίτρινων γιλέκων» και ότι δεν θα αντιµετωπιστεί η κλιµατική
κρίση αν δεν αντιµετωπίσουµε ανισότητες και ανοίγει το θέµα
της δηµοκρατίας. Να ένα πεδίο.

Βεβαίως το ΚΚΕ θα µπορούσε να πει, όπως και εµείς, ότι ο
πράσινος καπιταλισµός δεν θα το λύσει, ότι είναι µια ευκαιρία
έτσι πως γίνεται, για δουλειές στον ιδιωτικό τοµέα. Όµως να
έχεις κάτι να πεις στον κόσµο. Ποιο παραγωγικό µοντέλο θα µπο-
ρεί να το αντιµετωπίσει. Πώς θα αλλάξουµε τα καταναλωτικά
πρότυπα; Πώς θα φέρουµε, εκτός από τον ιδιωτικό τοµέα, την
κοινωνική, την αλληλέγγυα, τη συνεταιριστική οικονοµία που γί-
νονται θαύµατα σε µικρό επίπεδο και για την αλλαγή των παρα-
γωγικών προτύπων και των καταναλωτικών προτύπων. Και αντί
αυτού, αυτό που γίνεται είναι υπέρ του καπιταλισµού. Χαίρω
πολύ! Και ποια είναι η απάντηση σε αυτό; Τι λέει το ΚΚΕ για την
παραγωγή και για την αναδιανοµή και για τη δηµοκρατία, ώστε
να το αντιµετωπίσουµε; 

Και για να µην αφήσω το ΠΑΣΟΚ που θα έχει παράπονο επειδή
απευθύνθηκα µόνο στο ΚΚΕ, θα πω το εξής. Είπε µια φράση ο
Πρόεδρός µας, ο Αλέξης Χαρίτσης. Είπε ότι το σχέδιο δεν απέ-
τυχε, πέτυχε. Δεν έτυχε νοµίζω ήταν η έκφρασή του. Δεν έτυχε,
πέτυχε. 

Αυτό που κάνει η Νέα Δηµοκρατία δεν είναι παράλογο από τη
Νέα Δηµοκρατία. Οι ιδιωτικοποιήσεις -αυτές τις δουλειές που δί-
νουν δεν είναι για λίγους, ούτε στην ανακύκλωση ούτε στον
τρόπο που αντιµετωπίζονται τα σκουπίδια- χτίζουν ένα κοινωνικό
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µπλοκ δυνάµεων. Μετατρέπεται η ισχύς προς τις ελίτ, προς τους
ήδη ισχυρούς, προς το κεφάλαιο. 

Και γιατί το λέω στο ΠΑΣΟΚ; Το ΠΑΣΟΚ και οι άλλες αριστερές
δυνάµεις δεν µπορούν να ασχοληθούν µόνο µε τις πολιτικές, τι
λέµε για τη στέγαση, τι λέµε για την πράσινη ανάπτυξη, τι λέµε
για την ενέργεια. Πρέπει να καταλάβουµε ότι τα κακά που περι-
γράφουµε όλοι τα τελευταία τριάντα χρόνια έγιναν για ένα συγ-
κεκριµένο λόγο, γιατί ακολούθησαν µια τροµερή µετατροπή
ισχύος υπέρ των ελίτ και των ισχυρών. 

Από αυτό βγαίνει αβίαστα ότι οποιαδήποτε απάντηση δεν είναι
µόνο θέµα καλών ιδεών. Δεν είναι µόνο θέµα καλών προτάσεων.
Είναι και θέµα µιας αντίστροφης ροπής ισχύος υπέρ του κόσµου
της εργασίας και άλλων κοινωνικών οµάδων. Και αν δεν το
έχουµε αυτό στο σχέδιό µας, θα είµαστε σαν τους προοδευτι-
κούς δηµοσιογράφους, που ουσιαστικά αυτό που κάνουν είναι
κηρύγµατα προς τους ελίτ. 

Κάνετε αυτό για τη στέγαση γιατί ο κόσµος υποφέρει. Κάνετε
αυτό για την ενέργεια γιατί υπάρχει ακρίβεια. Δεν χτίζετε ένα
εναλλακτικό σχέδιο σε αυτό. Χτίζετε µε ένα αφήγηµα για το πώς
αλλάζει η παραγωγή, η κατανάλωση, η δηµοκρατία για να αντι-
µετωπίσει την κλιµατική κρίση και µια αίσθηση ότι για να γίνει
αυτό το αφήγηµα πραγµατικότητα, πρέπει να χτίσουµε κοινωνι-
κές δυνάµεις ισχυρές για µια µετατροπή ισχύος υπέρ του κό-
σµου της εργασίας. Αυτό το ήξερε η σοσιαλδηµοκρατία στη
µεταπολεµική περίοδο. Την έχετε ξεχάσει εν πολλοίς. Καιρός
είναι να την βρείτε, αν θέλετε να ακούσετε κάποιον που ήταν κά-
ποτε στο δηµοκρατικό κόµµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο τώρα θα πάρουν ως εξής: Κατ’ αρχάς θα µιλήσει ο
κ. Ιωάννης Γιώργος, στη συνέχεια ο κ. Γεώργιος Μουλκιώτης, ο
κ. Αριστοτέλης Σπάνιας, η κ. Ευαγγελία Λιακούλη και ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
κ. Κόκκαλης και έπεται η συνέχεια. 

Ορίστε, κύριε Γιώργο, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΩΡΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Βέβαια δεν θα κουραστώ ποτέ, ανεβαίνοντας κάθε φορά εδώ,

να λέω το ίδιο πράγµα και αναφέροµαι στον σεβασµό απέναντι
στους Βουλευτές. Μιλάµε επτάµισι ώρες από το πρωί, από τις
10 η ώρα. Μόλις µια ώρα κάλυψαν, πενήντα έξι λεπτά για την
ακρίβεια, οι οκτώ προλαλήσαντες. Ποιοι µίλησαν τις προηγούµε-
νες εξίµισι ώρες; Οι Αρχηγοί, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
και οι ειδικοί αγορητές και αυτό λέγεται δηµοκρατική λειτουργία
του Κοινοβουλίου. Σεβασµός σε όλους εµάς! 

Ακούσαµε από διάφορους αρχηγούς τα διάφορα. Ο άλλος ξι-
φούλκησε για δεκαπέντε λεπτά µε τους Τούρκους, µε τους Αλ-
βανούς. Τα έβαλε και µε τους δηµάρχους, γιατί δεν κατέθεσαν
στεφάνι, αλλά κατέθεσαν οι δικοί του Βουλευτές.

Ένας άλλος για οκτώ, δέκα, δώδεκα λεπτά, αν θυµάµαι καλά,
µίλησε για το παλαιστινιακό. Ένας τρίτος αρχηγός για την Αρχή
Προστασίας του Πολίτη, για τον ΑΣΕΠ, για τις υποκλοπές, για
ό,τι µπορεί να σκεφτεί ο καθένας. 

Και τελευταία είχαµε και ένα λογύδριο πέντε, έξι λεπτά περί-
που για την κουλτούρα. Ποια είναι η κουλτούρα µας; Τι είναι η
λέξη «κουλτούρα»; Τι σηµαίνει; Την εισήγαγε ο Κικέρων, όπως
ξέρετε, στο λεξιλόγιο. Είναι από το colore, µια λέξη -στην ουσία
είναι ένα ρήµα- που σηµαίνει καλλιεργώ. Στο ελληνικό λεξιλόγιο;
Παιδεία. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Τι ανέφερε ο Πρωθυπουργός; Τι αποκτήσαµε; Κουλτούρα του
«112», την παιδεία εποµένως ως άτοµα και ως λαός να προστα-
τεύουµε τον εαυτό µας από τις δύσκολες καταστάσεις που προ-
έρχονται από φυσικές καταστροφές. 

Βρισκόµαστε λοιπόν σήµερα εδώ για να συζητήσουµε το ση-
µαντικό σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας το οποίο στοχεύει πού; Στον εκσυγχρονισµό των πλαισίων
διαχείρισης αποβλήτων, την ενίσχυση των ενεργειακών έργων,
την εξοικονόµηση ενέργειας και τη ρύθµιση διαφόρων πολεοδο-

µικών θεµάτων. Η αναγκαιότητα γι’ αυτόν τον εκσυγχρονισµό πη-
γάζει από την ανάγκη υιοθέτησης ενός πιο βιώσιµου και αποδο-
τικού συστήµατος διαχείρισης, σύµφωνα πάντα µε τα σύγχρονα
ευρωπαϊκά περιβαλλοντικά πρότυπα. 

Στο πρώτο µέρος του σχεδίου νόµου περιλαµβάνονται οι ρυθ-
µίσεις για τη διαχείριση των αποβλήτων, οι οποίες εισάγουν ση-
µαντικές αλλαγές αναφορικά µε τη λειτουργία και τη δοµή
φορέων διαχείρισης στερεών αποβλήτων. Σε περιφέρειες, όπως
είναι η Κρήτη, η Θεσσαλία και η Δυτική Ελλάδα επιδιώκεται η
αναδιοργάνωση των ΦΟΔΣΑ, µε σκοπό την ενιαία και αποτελε-
σµατική διαχείριση των αποβλήτων σε επίπεδο περιφέρειας. Οι
συγχωνεύσεις φορέων που προτείνονται στο παρόν νοµοσχέδιο
έχουν ως απώτερο σκοπό την αποφυγή αλληλοεπικαλύψεων αρ-
µοδιοτήτων, έτσι ώστε να ενισχυθεί η αποτελεσµατικότητα και
να καταστεί δυνατή η ορθολογική διαχείριση των αποβλήτων. 

Παράλληλα, το σχέδιο νόµου αυξάνει τη χρηµατοδότηση των
ΦΟΔΣΑ προβλέποντας τη στελέχωσή τους µε το απαιτούµενο δι-
οικητικό και τεχνικό προσωπικό για την εύρυθµη λειτουργία τους.
Επιπλέον, ενισχύεται το σύστηµα εναλλακτικής διαχείρισης απο-
βλήτων, καθώς εισάγονται οι κατευθυντήριες ρυθµίσεις για τη
λειτουργία των συστηµάτων εναλλακτικής διαχείρισης. 

Έχοντας ως στόχο την αποτελεσµατική εναλλακτική διαχεί-
ριση των αποβλήτων, λοιπόν, προβλέπεται ότι ο Ελληνικός Ορ-
γανισµός Ανακύκλωσης θα καθορίζει την ελάχιστη τιµή εισφοράς
για την εναλλακτική διαχείριση αποβλήτων, ενώ παράλληλα πα-
ρέχεται η δυνατότητα στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας να αναλάβει τη διαδικασία διαγωνισµού για την προµήθεια
εξοπλισµού ανακύκλωσης στους δήµους, µε σκοπό την καλύ-
τερη επίτευξη των εθνικών και περιφερειακών στόχων ανακύκλω-
σης. 

Στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου γίνεται µια αναφορά στην
εξοικονόµηση ενέργειας και στην ανάπτυξη των έργων για τις
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Στο πλαίσιο αυτό προωθείται η
εγκατάσταση µικρών πλωτών φωτοβολταϊκών σταθµών σε ταµι-
ευτήρες και λιµνοδεξαµενές µε σαφείς αδειοδοτικές διατάξεις
που θα εξασφαλίζουν την ελεγχόµενη χωροθέτηση των σταθµών
αυτών και θα προστατεύουν το περιβάλλον.

Για την περαιτέρω ενίσχυση της ενεργειακής µετάβασης εισά-
γονται και ορισµένες ρυθµίσεις που προωθούν την αυτοκατανά-
λωση µέσω ταυτοχρονισµένου και εικονικού συµψηφισµού,
καθώς και την ανάπτυξη πιλοτικών έργων σε νησιά, όπως ο
Πόρος και η Αστυπάλαια στο πλαίσιο της στρατηγικής «GR-ECO
ISLANDS».

Θερµή παράκληση, κύριε Υπουργέ, θα επαναφέρω ένα αίτηµα
αυτό της ένταξης στο πρόγραµµα «GR-ECO ISLANDS» της
νήσου Αµµουλιανής, του µοναδικού νησιού κατοικήσιµου της Πε-
ριφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας. Το αξίζει µιας και το καλοκαίρι
που µας πέρασε οι επισκέψεις ξεπέρασαν τις τριακόσιες εξήντα
χιλιάδες και καθίσταται ένας µέγας τουριστικός προορισµός.

Η αποθήκευση ενέργειας αποτελεί επίσης βασικό στοιχείο της
ενεργειακής πολιτικής του παρόντος σχεδίου νόµου, καθώς προ-
ωθεί τη δυνατότητα εγκατάστασης σταθµού αποθήκευσης ενέρ-
γειας οι οποίοι µπορούν να συνδυαστούν µε υφιστάµενους
σταθµούς ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Παράλληλα φωτοβολ-
ταϊκοί σταθµοί που έχουν εγκατασταθεί πρόσφατα ή βρίσκονται
υπό κατασκευή θα έχουν τη δυνατότητα να ενσωµατώσουν µο-
νάδες αποθήκευσης ενέργειας µε στόχο τη βέλτιστη αξιοποίηση
της παραγόµενης ενέργειας, αποφεύγοντας ταυτόχρονα τη σπα-
τάλη πόρων και ενέργειας κατά τις ώρες αιχµής.

Κυρίες και κύριοι, δεν θα µπορούσα να µην πω δυο κουβέντες
για το τρίτο µέρος το οποίο αφορά πολεοδοµικές διατάξεις, που
είναι σηµαντικές για τις τοπικές κοινωνίες για τις οποίες ψηφί-
ζονται. Έτσι οι διατάξεις αυτές µε τη σειρά τους θα ενισχύσουν
την προστασία του περιβάλλοντος και θα αποκαταστήσουν τις
πληγείσες από φυσικές καταστροφές περιοχές όπως η ανατο-
λική Αττική. Ιδιαίτερη έµφαση ωστόσο δίνεται και στην ασφάλεια
της δοµής στη Θήρα της Σαντορίνης µε την αναστολή έκδοσης
νέων αδειών έως την ολοκλήρωση του ειδικού πολεοδοµικού
σχεδίου. Στο πλαίσιο αυτό θεσπίζονται σαφή κριτήρια για την κα-
ταλληλότητα των κατασκευών σε περιοχές µε ιδιαιτερότητες
στατικότητας και ιδιαίτερες κλιµατολογικές συνθήκες.
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Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι οι προτεινόµενες περιβαλλον-
τικές ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου αναφορικά µε τη βελτίωση των
υποδοµών ύδρευσης και αποχέτευσης, διευκολύνουν τη χρηµα-
τοδότηση έργων µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότη-
τας. Κατά αυτόν τον τρόπο µεριµνάται η επέκταση της
λειτουργίας κεντρικών σταθµών µεταφόρτωσης αποβλήτων και
ρυθµίζονται ζητήµατα που αφορούν τη διαχείριση ανανεώσιµων
καυσίµων και τη µεταβατική χρήση υδρογόνου στην ελληνική
αγορά, ενισχύοντας έτσι την περιβαλλοντική και ενεργειακή βιω-
σιµότητα της χώρας. 

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο συνεπώς αντιπροσωπεύει ένα
ολιστικό και οργανωµένο πλαίσιο για τη βιώσιµη ανάπτυξη, την
προστασία του περιβάλλοντος και τη διευκόλυνση της ενεργει-
ακής µετάβασης στην Ελλάδα. Με τις προτεινόµενες διατάξεις
ενισχύεται η προσπάθεια της χώρας µας να ανταποκριθεί στις
ευρωπαϊκές και διεθνείς δεσµεύσεις της, βελτιώνοντας ταυτό-
χρονα την ποιότητα ζωής των πολιτών και τη διαχειριστική επάρ-
κεια των φορέων τόσο σε τοπικό όσο και σε εθνικό επίπεδο. 

Σας καλώ λοιπόν να ψηφίσετε το παρόν νοµοσχέδιο, κύριοι συ-
νάδελφοι, γιατί θεωρούµε ότι προσφέρει στον ελληνικό λαό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Γεώργιος Μουλκιώτης, Βουλευ-

τής ΠΑΣΟΚ.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο το οποίο ειση-

γείται σήµερα η Κυβέρνηση κατόρθωσε να έχει απέναντί του την
αυτοδιοίκηση και την Κεντρική Ένωση Δήµων και Κοινοτήτων.
Όλοι είναι ενάντια σε αυτό το νοµοσχέδιο. Κατηγορούν το
Υπουργείο ότι δεν διαβουλεύτηκε µαζί τους και αφαιρεί κρίσιµες
αρµοδιότητες από την τοπική αυτοδιοίκηση για να πάνε οι αρµο-
διότητες –που;- στον γενικό γραµµατέα. Δεν είναι και έκπληξη
αυτό βεβαίως. Αυτή είναι η µόνιµη αντίληψη της Νέας Δηµοκρα-
τίας ανέκαθεν για τον ρόλο και τον τρόπο λειτουργίας της τοπι-
κής αυτοδιοίκησης, απόλυτη υποταγή στην κεντρική διοίκηση και
τίποτα άλλο. 

Σε αυτό το σηµείο αξίζει να σηµειωθεί ότι σύσσωµη η Ένωση
των ΦΟΔΣΑ σε έγγραφο που κατέθεσε στην ΚΕΔΕ αναλύουν
πρώτον την απουσία εµπεριστατωµένης ενηµέρωσης σχετικά µε
τις λεπτοµέρειες του τρόπου λειτουργίας του νέου φορέα. Δεύ-
τερον, εκκρεµότητες σε θέµατα που δεν έχουν ξεκαθαριστεί. Τρί-
τον, τις fast track διαδικασίες διαβούλευσης που δεν επιτρέπουν
την κατάλληλη προετοιµασία και υποβολή προτάσεων για το νο-
µοσχέδιο και τέταρτον την ανησυχία και τους φόβους για την
συσσώρευση των απορριµµάτων σε µονάδες επεξεργασίας απο-
βλήτων όπως αυτοί που έχουν δηµιουργήσει οι Δήµοι της Ηλείας
µε πολύ κόπο στην περιοχή της Τριανταφυλλιάς και από άλλες
περιοχές των τριών περιφερειακών ενοτήτων του υπό δηµιουρ-
γία νέου φορέα.

Με έγγραφό της το δίκτυο ΦΟΔΣΑ προς την ΚΕΔΕ επισηµαίνει
τα χίλια δύο προβλήµατα. Εµείς ξεκαθαρίζουµε και ζητάµε, όπως
ζήτησε και ο Πρόεδρός µας και ο εισηγητής µας την απόσυρση
των διατάξεων των άρθρων 3 έως 7. Είναι κρίσιµες διατάξεις για
τους δήµους και την αυτοτέλεια της τοπικής αυτοδιοίκησης. Και
επειδή είναι κρίσιµες οφείλετε να είναι προϊόν των τεχνικοοικο-
νοµικών και άλλων µελετών και βεβαίως εµπεριστατωµένων νο-
µικών επεξεργασιών. 

Τέλος, όσον αφορά το τµήµα του νοµοσχεδίου που αναφέρε-
ται στην ενέργεια, η χώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από
τον περασµένο καλοκαίρι βιώνει τιµές ρεύµατος ενεργειακής κρί-
σης χωρίς να υπάρχει ουσιαστικά κρίση. Από αστοχίες η χώρα
έχει βρεθεί παγιδευµένη σε ένα µοτίβο αλλεπάλληλων κρίσεων
και διακυµάνσεων της τιµής του ρεύµατος, µια συνθήκη που αν
δεν ληφθούν κατάλληλα µέτρα –και µιλάµε για το χρηµατιστήριο
ενέργειας- θα χρονίζει, αυξάνοντας επικίνδυνα τόσο το κόστος
ζωής των ελληνικών νοικοκυριών αλλά επηρεάζοντας παράλληλα
και την ανταγωνιστικότητα των ελληνικών επιχειρήσεων. Πλήρης
ασυδοσία µε την οποία λειτουργεί το ολιγοπώλιο χονδρεµπορι-
κής του ρεύµατος µε πρωταγωνίστρια τη ΔΕΗ, για την οποία
επαίρεται η Κυβέρνηση ότι πάει µια χαρά στο Χρηµατιστήριο,

αλλά η Κυβέρνηση δεν βλέπει το πού βρίσκονται οι καταναλωτές
και ότι στενάζουν καθηµερινά.

Η πράσινη µετάβαση µετά από µια ευκαιρία για τη χώρα και
για την αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου σε ένα νέο πεδίο µιας
νέας συλλογικής έµπνευσης και δράσης, έχει µετατραπεί σε βρα-
χνά µε τους όρους που υλοποιείται, σωρεύοντας έτσι περισσό-
τερη δυσαρέσκεια. Κάθε νοµοθετική πρωτοβουλία, όµως, της
Κυβέρνησης που στοχεύει στη ρύθµιση θεµάτων που αναφέρον-
ται στην ενέργεια, οφείλει και πρέπει να υπακούει οπωσδήποτε
στους κανόνες του Εθνικού Σχεδίου για την Ενέργεια και το
Κλίµα.

Υπό αυτό λοιπόν το πρίσµα, κύριε Υπουργέ, θα περιµέναµε η
Κυβέρνηση να οργανώσει τη νοµοθετική λειτουργία µε έναν άλλο
τρόπο κατανοητό και έναν τρόπο οραµατικό. Αδυνατούµε να κα-
τανοήσουµε µε τρόπο ξεκάθαρο πώς ακριβώς επιδιώκει η Κυ-
βέρνηση να επιτύχει τους στόχους. Και δυστυχώς σε αυτό το
νοµοσχέδιο παρουσιάζονται γνωστά φαινόµενα της καλής νοµο-
θέτησης αποσπασµατικών διευθετήσεων, µπαλωµάτων παλαιών
εκκρεµοτήτων και φωτογραφικών διατάξεων, αψηφώντας η Κυ-
βέρνηση ότι η ενεργειακή πολιτική της χώρας καθορίζει µε τρόπο
καταλυτικό το παραγωγικό µοντέλο της χώρας και τους όρους
διαβίωσης των επόµενων γενεών. 

Η Κυβέρνηση τον Αύγουστο του 2022 µε υπουργική απόφαση
του Υπουργού κ. Σκρέκα τότε έθεσε τους όρους µε τους οποίους
θα δεσµεύεται ο ενεργειακός χάρτης της χώρας για την είσοδο
ΑΠΕ µε βάση τις προτεραιότητες ανάλογα µε τεχνολογία, δια-
σύνδεση κ.λπ.. Με αυτόν τον τρόπο λοιπόν δηµιουργήθηκε ένας
κατάλογος προτεραιοτήτων που δεν ήταν δεσµευτικός σε σχέση
µε το χρόνο της αίτησης για τη σύνδεση του παραγωγού στο δί-
κτυο, ήταν ωστόσο δεσµευτικός σε σχέση µε τις τελικές κατατά-
ξεις των έργων, όπως κατηγοριοποιήθηκαν. 

Εµείς ως ΠΑΣΟΚ έχουµε επανειληµµένως θίξει το ζήτηµα αλ-
λαγής προτεραιοτήτων µε τις φωτογραφικές διατάξεις, τις
οποίες νοµοθετεί η Κυβέρνηση, όπως και σήµερα. Έχουµε τέ-
ταρτη φορά το ίδιο πράγµα. Είναι περιπτώσεις παραβίασης προ-
τεραιοτήτων και κατ’ ουσίαν έχει καταστήσει η ίδια η Κυβέρνηση
το δικό της πολιτικό σχέδιο του Υπουργείου Ανάπτυξης, την από-
φαση του Υπουργείου Ανάπτυξης το 2022 σε κουρελόχαρτο ου-
σιαστικά, αλλάζοντας µε κάθε τρόπο κάθε τόσο την κατηγοριο-
ποίηση, ζήτηµα το οποίο δεν συνάδει µε µια ορθολογική συµπε-
ριφορά και προφανώς δεν υποδηλώνει ένα µακρόπνοο σχέδιο.
Είναι γονατογραφήµατα και επιπόλαιες αποφάσεις, που εξυπη-
ρετούν πάντα εξυπηρετούν συγκεκριµένα συµφέροντα. 

Και βεβαίως η επιλογή για τις προτεραιότητες του Υπουργείου
Ανάπτυξης µε την απόφαση του κ. Σκρέκα όσο και οι µετέπειτα
παρεκκλίσεις, είχαν στόχο να δεσµεύσουν, να καπαρώσουν που
λένε, προνοµιακά τον ενεργειακό χώρο για κάποιους προνοµιού-
χους, επιφυλάσσοντας για τις ενεργειακές κοινότητες, την το-
πική αυτοδιοίκηση και την αυτοπαραγωγή τον ρόλο του φτωχού
συγγενή. 

Λένε λοιπόν: Μην κάνετε έτσι εσείς. Μα γιατί; Γιατί έχει κουµ-
πώσει το δίκτυο. Σε ποιους; Σε αυτούς τους µεγάλους, αυτούς
που τα συµφέροντα εξυπηρετεί η Κυβέρνηση και γνωρίζει πάρα,
πάρα πολύ καλά. Αυτά λοιπόν είναι τα αποτελέσµατα της επιλο-
γής, κύριε Υπουργέ. Την τελευταία τριετία υπήρξε τεράστια εί-
σοδος µονάδων ΑΠΕ στο ενεργειακό µίγµα της χώρας, αλλά
αυτό οδήγησε σε υπερκορεσµό του δικτύου, που απορρίπτει σε
περιόδους χαµηλής ζήτησης την περίσσεια ύπαρξη φθηνής πρά-
σινης ανάπτυξης. 

Το ΠΑΣΟΚ εδώ και ενάµιση χρόνο θέτει επιτακτικά την ανάγκη
για υποδοµές αποθήκευσης πράσινης ενέργειας. Σήµερα λοιπόν
και παρά τα ασφυκτικά δεδοµένα για τον χώρο των ΑΠΕ, η απο-
θήκευση της ενέργειας είναι στο απόλυτο µηδέν. Ποιος ευθύνε-
ται; Αυτή η Κυβέρνηση. Προφανώς µέχρι σήµερα προτεραιότητα
για την Κυβέρνηση αποτέλεσε ο διαµοιρασµός του ενεργειακού
χώρου -και ήταν το µέγα άγχος της αυτό- µε µεροληπτικές διευ-
θετήσεις. Προχωράει µε πανικό, χωρίς καµµία οργανωµένη πρό-
ταση, έναν αρχικό σχεδιασµό για την αποθήκευση. Δεν υπάρχει
τίποτα. 

Και αυτό σηµαίνει ότι δηµιουργούνται µείζονα ζητήµατα από
τις αστοχίες της Κυβέρνησης. Και η Κυβέρνηση όφειλε να πα-
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ρουσιάσει µια ξεχωριστή νοµοθετική πρωτοβουλία για την απο-
θήκευση. Τι έχει κάνει; Είναι τρία άρθρα για την αποθήκευση,
οποίο µεγαλείο! Τόσο πολύ σοβαρά αντιµετωπίζει η Κυβέρνηση
αυτό το ζήτηµα.

Και όχι µόνο αυτό, αλλά επιφυλάσσει το µείζον ζήτηµα για τον
εαυτό της, άρθρο 41 παράγραφος 8. Για τον εαυτό της τι κάνει;
Δίνεται το δικαίωµα στον Υπουργό να αποφασίζει τη σειρά επι-
λογών, το πώς θα γίνουν, υποκαθιστώντας µε αυτόν τον τρόπο
τα αρµόδια όργανα της πολιτείας, έχοντας αποκλειστική ευθύνη
ο Υπουργός να διαµορφώσει τον αποθηκευτικό χώρο. 

Εγώ µιλάω για την Πλειοψηφία. Το αποδέχεστε αυτό να το
κάνει ο Υπουργός; Τα άλλα όργανα τι ρόλο παίζουν, διακοσµη-
τικό; Προφανέστατα! Αυτή είναι η πολιτική σας και µε την έννοια
αυτή δεν µπορεί παρά να έχουµε επί της αρχής αρνητική άποψη. 

Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε, µε την ευκαιρία που είναι ο
Υπουργός του αρµόδιου Υπουργείου, υπάρχει ένα µείζον ζήτηµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ολοκληρώνω αµέσως, κύριε Πρό-
εδρε.

Υπάρχει µία ερώτηση η οποία δεν έχει απαντηθεί δύο φορές.
Αναφέρεται στα επικίνδυνα απόβλητα τα οποία πάνε να αποθη-
κευτούν στην περιοχή του Δήµου Τανάγρας Βοιωτίας. Διαπιστώ-
νεται παράβαση των όρων εξαρχής. Γίνονται ακόµα
χωµατουργικές εργασίες. Και ενώ περιµένουµε να µας απαντή-
σει το Υπουργείο τι κάνει, ακούσατε τι έκανε το Υπουργείο και
γι’ αυτό δεν απαντάει δύο φορές. Έρχεται και λέει δεχόµενο αί-
τηση του επενδυτή ότι: «Δεν κάναµε τίποτα, απλώς διαµορφώ-
σαµε τον χώρο και λίγο παραπάνω για να είναι λίγο καλύτερα». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Απλώς αξίζει τον κόπο να το δείτε. 

Είναι, όπως αναφέρεται, µικρής κλίµακας ζητήµατα και ανα-
φέρονται σε µια συγκεκριµένη διάταξη του άρθρου, αναφέρον-
τας τον ν.4014/2011. Αν δείτε τον νόµο και το άρθρο -και θα τα
καταθέσω στα Πρακτικά- και αν βρείτε µια λέξη που να αναφέ-
ρονται αυτά που γίνονται ότι αφορούν µικρής κλίµακας έργο, να
µου το πείτε, πουθενά! Μια ψευδεπίγραφη διαδικασία και µια
ψευδεπίγραφη απόφαση είναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αναφέρεται σε αίτηση του επενδυτή, που λέει: «Οk, προχώρα

µε µικρής κλίµακας», αυτή η πλασµατική έννοια υπάρχει σε αυτή
εταιρεία. Δυστυχώς αυτή είναι η Κυβέρνηση σας! Είστε άξιοι
αυτών των οποίων κάνετε! Λυπάµαι για αυτά που κάνετε!

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μουλκιώτης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μουλκιώτη. Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Αριστοτέλης
Σπάνιας, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας και θα ακολουθήσει
η κ. Ευαγγελία Λιακούλη. 

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-
µερα το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας. Στο σχέδιο νόµου γίνονται παρεµβάσεις που αφορούν τον
εκσυγχρονισµό του πλαισίου της διαχείρισης των αποβλήτων, τη
βελτίωση του πλαισίου εξοικονόµησης ενέργειας και ανάπτυξης
έργων ενέργειας και την επίλυση χωροταξικών και πολεοδοµικών
ζητηµάτων. 

Έτσι ρυθµίζεται η λειτουργία των φορέων διαχείρισης στε-
ρεών αποβλήτων, όπου ενοποιούνται και δηµιουργείται ένας φο-
ρέας στην Περιφερειακή Ενότητα Κρήτης, Βορείου Αιγαίου,
Δυτικής Ελλάδας και στην Περιφέρεια Θεσσαλίας. Προβλέπεται

άµεση κάλυψη των αναγκών τους σε διοικητικό και τεχνικό προ-
σωπικό, το οποίο αποτελεί και κριτήριο αξιολόγησης της διαχει-
ριστικής ικανότητάς τους από τη ρυθµιστική αρχή. 

Επικαιροποιείται η διαδικασία καταβολής της εισφοράς και εί-
σπραξης των οφειλών των δήµων στους φορείς διαχείρισης στε-
ρεών αποβλήτων, εξασφαλίζοντας έτσι οικονοµικούς πόρους για
τη διαχείριση των αποβλήτων. Εξειδικεύονται οι µέτοχοι και οι
εταίροι του Φορέα Συλλογικού Συστήµατος Εναλλακτικής Δια-
χείρισης. Αναλύονται οι εξαιρέσεις για το ασυµβίβαστο σε κάθε
περίπτωση. 

Το Υπουργείο µετά από προγραµµατική συµφωνία µε την
ΚΕΔΕ και τον Ελληνικό Οργανισµό Ανακύκλωσης αναλαµβάνει
την προµήθεια εξοπλισµού χωριστής συλλογής ανακυκλώσιµων
υλικών και βιοαποβλήτων σε όλους τους δήµους της χώρας και
επιπλέον προσφέρει υπηρεσίες στους ορεινούς και νησιωτικούς
δήµους µε µόνιµο πληθυσµό κάτω των δέκα χιλιάδων. 

Με κοινή απόφαση του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ανάπτυ-
ξης και µετά από εισήγηση του Ελληνικού Οργανισµού Ανακύκλω-
σης ορίζεται η εφαρµογή του συστήµατος επιστροφής εγγύησης
µέσω ενός ενιαίου συλλογικού συστήµατος εναλλακτικής διαχεί-
ρισης πανελλαδικής εµβέλειας για την απλούστευση των διαδικα-
σιών κατά τα ευρωπαϊκά πρότυπα, όπως και ο καθορισµός
ποσοτικών στόχων για την επίτευξη των εθνικών στόχων και την
έγκριση επιχειρηµατικού σχεδίου του Συλλογικού Συστήµατος
Εναλλακτικής Διαχείρισης. 

Με απόφαση του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης ρυθµίζονται ειδικότεροι όροι για την εναλ-
λακτική διαχείριση των κενών συσκευασιών φυτοπροστατευτικών
προϊόντων, για τη συλλογή και διευθέτησή τους προστατεύοντας
το περιβάλλον από τη ρύπανση του εδάφους, των επιφανειών και
των υπόγειων υδάτων. Προβλέπεται η θαλάσσια µεταφορά όλων
των χωριστά συλλεγόντων ανακυκλώσιµων υλικών όταν αυτό πα-
ραστεί ανάγκη. 

Προωθείται η εγκατάσταση µικρών πλωτών φωτοβολταϊκών
σταθµών έως 8MV για κάθε νοµικό ή φυσικό πρόσωπο και συνο-
λικά έως 80, ενώ ορίζεται κάλυψη ως 5% της συνολικής επιφά-
νειας των λιµνοδεξαµενών, ταµιευτήρων και τεχνητών λιµνών.
Αναλύονται όλοι οι περιορισµοί και εισάγεται πρόβλεψη για την
σειρά αξιολόγησης από τους διαχειριστές των αιτήσεων για την
εγκατάσταση σταθµών ΑΠΕ και συµπαραγωγής ηλεκτρισµού θερ-
µότητας υψηλής απόδοσης για αυτοκατανάλωση µε ταυτοχρονι-
σµένο και εικονικό ταυτοχρονισµένο συµψηφισµό. 

Στα νησιά και νησιωτικά συστήµατα η δήλωση εγκατάστασης
ΑΠΕ ξεκινάει από την τελευταία ηµεροµηνία της έκδοσης των βε-
βαιώσεων των ειδικών έργων ή από την έκδοση σχετικής απόφα-
σης της Ρυθµιστικής Αρχής Αποβλήτων Ενέργειας και Υδάτων, για
να υπάρχει ένας χρόνος κατάλληλος για ανάπτυξη των έργων. Θε-
σπίζεται πρόγραµµα ενεργειακής αναβάθµισης συστάδων επιλέ-
ξιµων δηµοσίων κτηρίων µέσω συµβάσεως ενεργειακής απόδοσης
για την ενεργειακή και κτηριακή τους αναβάθµιση. 

Προβλέπεται η επανέκδοση άδειας εγκατάστασης ΑΠΕ που
ακυρώθηκε από διοικητικό δικαστήριο, αλλά πλέον ικανοποιεί τους
λόγους ακύρωσης. Σταθµοί που έχουν λάβει οριστική προσφορά
σύνδεσης ή έχουν αίτηµα που εκκρεµεί, µπορούν να τους επιστρα-
φούν οι εγγυητικές επιστολές και να πάψουν οι άδειές τους.
Ακόµα όσοι αναµένουν τη λήψη οριστικής προσφοράς σύνδεσης
το ποσοστό διατήρησης των εγγυητικών επιστολών µειώνεται
κατά 70% για τα έργα πάνω από 1MV και 85% κάτω από 1MV. 

Προωθούνται τα συστήµατα αποθήκευσης είτε αυτοτελών είτε
ως προσθήκη σε υφιστάµενα ΑΠΕ. Οι κάτοχοι σηµαντικών µονά-
δων που δεν λειτουργούν µπορούν να τροποποιήσουν τις άδειες
εγκατάστασης σε σταθµούς αποθήκευσης ηλεκτρικής ενέργειας,
εφόσον συνδεθούν στο ίδιο σηµείο. 

Φωτοβολταϊκοί σταθµοί που λειτουργούν µετά τις 4-7-2019 ή
έλαβαν οριστική προσφορά σύνδεσης ως 31-10, είναι σε φάση
κατασκευής και παίρνουν λειτουργική ενίσχυση θα µπορούν να
προσθέσουν µονάδες αποθήκευσης. Φωτοβολταϊκοί σταθµοί
που συνδέονται σε κοινό σηµείο στο δίκτυο θα µπορούν από κοι-
νού να εγκαταστήσουν έναν σταθµό αποθήκευσης που θα συν-
δέεται στο κοινό αυτό σηµείο του δικτύου. 

Επίσης, προβλέπεται η κατά προτεραιότητα χορήγηση οριστι-
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κών προσφορών σύνδεσης σε µεµονωµένους σταθµούς αποθή-
κευσης που ικανοποιούν συγκριτικά κριτήρια και θα περιορίζουν
την επιβάρυνση των καταναλωτών. Προβλέπεται ο επιµερισµός
του κόστους για τις συνδέσεις µέσης τάσης σύνδεσης οικιών και
λοιπών κτηρίων µε το υπογειοποιηµένο δίκτυο χαµηλής τάσης
να αποτελεί πλέον επιλέξιµη δαπάνη για τα έργα υπογειοποίησης
των δικτύων από ευρωπαϊκούς ή εθνικούς πόρους για την έγ-
καιρη υλοποίησή τους.

Παρατείνεται η προσωρινή άδεια της ΔΕΗ ως το 2025 για τη
διασφάλιση ηλεκτροδότησης αποµονωµένων ηλεκτρικών συστη-
µάτων ενέργειας έως να αναπτυχθούν αυτοτελείς µονάδες. Δε-
σµεύεται η ισχύς στο δίκτυο για εγκαταστάσεις µικρών
ανεµογεννητριών και σταθµών βιοµάζας για την προώθηση δια-
σπαρµένων σταθµών ΑΠΕ άλλης τεχνολογίας από αυτή των φω-
τοβολταϊκών.

Επιλύονται χρόνια θέµατα που αφορούν τη δηµόσια περιουσία
λόγω εγκατάστασης σε αυτά αυθαίρετων κατασκευών µε λει-
τουργική και στατική εξάρτηση από το νόµιµο κτήριο. Απλοποι-
είται και επιταχύνεται η ανέγερση κτηρίων για κοινωφελείς
σκοπούς µέσω έκδοσης οικοδοµικής άδειας, άδειας λειτουργίας,
αλλαγή χρήσης χωρίς προηγούµενη τροποποίηση του ρυµοτο-
µικού σχεδίου, τηρουµένων των όρων δόµησης και χρήσης της
περιοχής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση παρεµβαίνει δη-
µιουργώντας νέα δεδοµένα στους τοµείς που αποτελούν βασικό
µοχλό ανάπτυξης της οικονοµίας µας. Έτσι διορθώνονται σφάλ-
µατα πολεοδοµικών ρυθµίσεων και πολεοδοµικού σχεδιασµού.
Αναβαθµίζονται οι υπηρεσίες των φορέων διαχείρισης στερεών
αποβλήτων. Παίρνονται µέτρα για την προστασία του περιβάλ-
λοντος. Προχωρά η ενεργειακή αναβάθµιση του κτηριακού δυ-
ναµικού της χώρας. Προωθείται η εγκατάσταση και λειτουργία
σταθµών ΑΠΕ και αυτών της αποθήκευσης ηλεκτρικής ενέρ-
γειας, δηµιουργώντας έτσι τις προϋποθέσεις µείωσης των τιµών
της αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας µε σύγχρονη πτώση του κό-
στους ηλεκτρικού ρεύµατος για τους καταναλωτές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση Κυριάκου Μητσο-
τάκη φέρνει προς ψήφιση άλλο ένα σχέδιο νόµου που στόχο έχει
να δηµιουργήσει ένα περιβάλλον που θα κάνει τον Έλληνα πο-
λίτη να αισθάνεται ασφάλεια, σιγουριά και σταθερότητα παρά
τις προκλήσεις και τα τραγικά γεγονότα που διαδραµατίζονται
δίπλα µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Σπάνια. 

Καλείται στο Βήµα η κ. Ευαγγελία Λιακούλη, Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ. Θα ακολουθήσουν ο κ. Κόκκαλης, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, και µετά ο κ. Ακτύπης, η κ. Βολουδάκη,
ο κ. Καππάτος και ο κ. Καραθανασόπουλος, Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία ει-

κοσιτετράωρα συνέβη κάτι πολύ σοβαρό για να µη συζητιέται
στη Βουλή σήµερα. Υποβαθµίστηκε κραυγαλέα από την Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας το ζήτηµα των γερµανικών αποζη-
µιώσεων και η στάση του Προέδρου της Γερµανίας, αλλά και
βεβαίως η στάση της Κυβέρνησης ως απάντηση σε αυτά που ο
Γερµανός Πρόεδρος έφερε µαζί του.

Θυµίζω ότι επισκέφθηκε την Ελλάδα ακριβώς ο κ. Στάινµαγερ
για να παραστεί στις επετειακές εκδηλώσεις και να ζητήσει συ-
γνώµη –και, µάλιστα, στα ελληνικά πληροφορούµαστε σήµερα-
για τις θηριωδίες της γερµανικής κατοχής. 

Παρατήρησα µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον τον τρόπο που
έβαλε η Πρόεδρος της Δηµοκρατίας το θέµα, αλλά παρατήρησα
µε ακόµη µεγαλύτερο ενδιαφέρον τον τρόπο που ο κύριος Πρω-
θυπουργός έβαλε το ζήτηµα. Έκανε –λέει- µια νύξη ο κ. Μητσο-
τάκης και απάντησε ο Πρόεδρος της Γερµανίας ότι το θέµα
θεωρείται λήξαν και µετά από αυτό ακολούθησε εκκωφαντική
σιωπή της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. 

Κουβέντα δεν βγάλατε, κύριοι συνάδελφοι. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Μη σχολιάζετε. Κουβέντα δεν βγάλατε. Απορία ψάλτου βηξ.
Αυτό έγινε. Δεν ξέρατε τι να πείτε και βήχατε. Αυτό κάνατε για
τις γερµανικές αποζηµιώσεις που δήθεν ήταν στην ατζέντα σας
ψηλά και δήθεν θα κάνατε αποκατάσταση.

Και γιατί, αλήθεια, αναρωτιέµαι; Όποιος γνωρίζει ιστορία ανα-
ρωτιέται. Η οµιλούσα τουλάχιστον είχα την τύχη να ασχοληθώ
µε το θέµα προσωπικά και ακαδηµαϊκά. Δεσµευόµαστε µήπως
από τη σύµβαση του 1961; Όχι. Φρόντισε ένας πρέσβης τότε να
βάλει µια παράγραφο σε αντιδιαστολή µε το άλλο κείµενο και να
µη δεσµευόµαστε. Δεσµευόµαστε από τη διεθνή συµφωνία των
τεσσάρων συν δύο; Όχι. Τότε; Από τι δεσµευόµαστε; Και προ-
σέξτε: Απορία ψάλτου βηξ όταν η Ευρωπαϊκή Επιτροπή υιοθετεί
και την Επιστηµονική Επιτροπή, τη γνωµάτευση της Επιστηµονι-
κής Επιτροπής του γερµανικού Κοινοβουλίου που λέει ότι η Ελ-
λάδα δικαιούται τις γερµανικές αποζηµιώσεις. 

Ε, αυτό, λοιπόν, µας ξεπερνά. Αυτή είναι η Κυβέρνησή σας.
Αυτή τη δειλία, λοιπόν, και την υποταγή δείχνετε όταν συζητάτε
σε τέτοιο επίπεδο. Για αυτό και τα ακούτε και για τα εθνικά ζητή-
µατα και είναι οικεία τα βέλη. Τα ακούτε από τους δικούς σας αν-
θρώπους, γιατί προφανώς γνωρίζουν τις πρακτικές σας, τις
αντιλήψεις σας και τις τακτικές σας. Για αυτόν τον λόγο κρίνεστε
σε όλα τα επίπεδα.

Όπως και σήµερα διακρίναµε αµηχανία και από τον κ. Βορίδη
που ήταν εδώ. Όταν ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ του έθεσε το θέµα
ότι αλήθεια είναι γνωστός ο άνθρωπος που έστελνε τα SMS από
την κάρτα του εδώ και ενάµιση χρόνο για να δεσµεύσει τα τηλέ-
φωνα µε το «Predator», κουβέντα δεν βγάλατε. Η δικαιοσύνη θα
αποφανθεί είπατε, αλλά δεν είπατε γιατί ενάµιση χρόνο δεν το
ξέρατε και η ερευνητική δηµοσιογραφία το βγάζει στη φόρα. Σή-
µερα εσείς κουβέντα δεν έχετε να πείτε γι’ αυτό. Κρύβεστε πάλι. 

Μέχρι πού θα πάτε; Πόσο θα κρύβεστε; Δεν βλέπετε ότι κρύ-
βεστε, αλλά ταυτόχρονα ανεβαίνετε πάνω ψηλά στο δέντρο και
φαίνονται όλα αυτά που κάνετε στον ελληνικό λαό και σας βλέ-
πουν πια όλοι πανοραµικά, όπως αυτά που κάνετε µε το περιβάλ-
λον, όπως αυτά που κάνετε µε τους ΦΟΔΣΑ;

Ποιον ρωτήσατε για να καταργήσετε τους φορείς διαχείρισης
των σκουπιδιών; Πάρτι και εδώ κάνετε; 

Μετά τα νερά, το µεγαλύτερο πείραµα πάλι το κάνετε στη Θεσ-
σαλία, κύριε Υπουργέ. Αφού πρώτα ήρθατε άρον-άρον να µας
πείτε ότι συστήνετε τον ΟΔΥΘ Α.Ε. γιατί πρέπει να µας σώσετε
εµάς τους πληµµυρισµένους στη Θεσσαλία, ακόµη δεν έχετε συ-
στήσει τον οργανισµό; Βέβαια, σας καταλαβαίνω. Είναι µεγάλο
το πρόβληµα που έχετε. Το πρόβληµα είναι ότι έχουν µαζευτεί
στην ουρά στελέχη και στελέχη οµογάλακτοί σας της Νέας Δη-
µοκρατίας γιατί είναι παχυλός ο µισθός. Πεντοχίλιαρο είναι, θέση
και πεντοχίλιαρο. Πού να τους βολέψετε όλους; Με αυτά και µε
αυτά, όµως, τα καµώµατά σας ο ΟΔΥΘ Α.Ε. ακόµα δεν έχει συ-
σταθεί και η Θεσσαλία παραµένει πνιγµένη, παραµένει µέσα στις
λάσπες και έχει και λειψυδρία. Αυτά έχετε κάνει και έχετε κάνει
τον ΟΔΥΘ Α.Ε., την κερκόπορτα για την ιδιωτικοποίηση του
νερού.

Και τώρα τι κάνετε; Κάνετε ιδιωτικά και τα σκουπίδια. Αυτό κά-
νετε χωρίς να ρωτήσετε κανέναν στην αυτοδιοίκηση, χωρίς τιµο-
λογιακή πολιτική, χωρίς να έχετε ξεχωρίσει ποιος πραγµατικά
είναι υγιής οργανισµός, ποιος όχι, ποιες είναι οι προϋποθέσεις.
Προκειµένου αυτά να τα φτιάξετε σωστά και µε υγιή τρόπο, προ-
χωράτε και κάνετε Α.Ε. και εδώ. Πάρτι κάνετε και εδώ, πάρτι εκεί,
πάρτι παραπέρα. Τα µοιράζετε, τα χωρίζετε και τα δίνετε παντού
χωρίς να λάβετε υπ’ όψιν την αυτοδιοίκηση, την οποία χτυπάτε
στο µαλακό της υπογάστριο για άλλη µια φορά. Τη γεµίζετε µε
ευθύνες χωρίς να της δίνετε αρµοδιότητες και πόρους, κάνοντάς
την επαίτη για άλλη µια φορά. Και δεν κάνετε µόνο αυτό, την
εξευτελίζετε κιόλας την αυτοδιοίκηση εσείς και οι οµογάλακτοί
σας.

Προχθές ήµουν στον Δήµο Λαρισαίων. Οµογάλακτος είναι ο
δήµαρχός σας, άνθρωπος που είναι κοντά, εν πάση περιπτώσει,
στον δικό σας ιδεολογικό χώρο. Και, βεβαίως, ήταν έκπληκτος
µε την πρακτική την οποία εφαρµόσατε εσείς ως Κυβέρνηση
χωρίς καν να την υλοποιήσετε και λέγοντας ότι σας έστειλε υπο-
µνήµατα ξανά και ξανά, όπως και οι υπόλοιποι δήµαρχοι, οι
οποίοι δήλωσαν ότι θα προσφύγουν στη δικαιοσύνη βεβαίως,
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αφού το ψηφίσατε αυτό, διότι είναι παράνοµο, διότι είναι αντι-
συνταγµατικό. Το ΠΑΣΟΚ, λοιπόν, κατέθεσε σωστά την ένσταση
αντισυνταγµατικότητας, διότι εσείς παραβιάζετε στοιχειώδεις,
θεµελιώδεις αρχές διάκρισης άσκησης της εξουσίας σε τοπικό
και κεντρικό επίπεδο. 

Δεν µας είπατε πώς οι δύο ταχύτητες των µεγάλων δήµων και
µικρών δήµων µέσα σε αυτό το σχήµα θα υπάρχουν. Δεν µας εί-
πατε πώς θα εξυπηρετούνται οι πολίτες, πώς θα εξασφαλιστούν
οι χρηµατοδοτήσεις και τι θα γίνει αν δεν υπάρχει χωρητικότητα
ή υπάρχουν τεχνικά προβλήµατα σε ό,τι αφορά τη διαχείριση των
απορριµµάτων.

Δηµιουργείτε ένα εκρηκτικό µείγµα, λοιπόν, το οποίο θα φέρει
µόνο καθυστερήσεις, παλινωδίες, αβελτηρίες και δυσλειτουρ-
γίες. Φοβάµαι πάρα πολύ, όµως, ότι σπέρνετε ανέµους και θα
θερίσετε θύελλες, διότι δηµιουργείτε και δύο ταχυτήτων δήµων,
τους µικρούς και τους µεγάλους, και οι µικροί δεν µπορούν να
ακολουθήσουν την πρακτική των µεγάλων. Γι’ αυτόν τον λόγο και
θα δηµιουργήσετε τοπικές αντιπαραθέσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Με ενάργεια και λεπτοµέρεια ο ειση-

γητής µας, ο κ. Παρασύρης, µίλησε αναλυτικά για το σχέδιό σας
και για το περιβάλλον και για την ενέργεια. Θάλασσα τα έχετε
κάνει, δυστυχώς. Στην πράσινη ενέργεια έχετε αποτύχει. Τελεί-
ωσε η κουλτούρα σας. Δεν µπορεί να σας βοηθήσει σε καµµία
περίπτωση. Έχετε αποτύχει γιατί, εκτός από κακοί διαχειριστές,
δεν κάνετε και τα στοιχειώδη, όπως, για παράδειγµα, να µη χά-
νουµε ενέργεια, να αποθηκεύεται ενέργεια. Δεν κάνατε το στοι-
χειώδες, να αποθηκεύετε την ενέργεια που παράγεται. 

Γιατί, όµως, να το κάνετε αυτό; Αυτό θα το έκανε κάποιος που
νοιάζεται για τους µικρούς, για τους µεσαίους, γι’ αυτούς που
δεν µπορούν να πληρώσουν και σηκώνουν τα βάρη της καθηµε-
ρινότητας και της ακρίβειας. Εσάς γιατί να σας νοιάξει; Εταίρους
και συνεταίρους έχετε άλλους, δεν έχετε τον λαό. Γι’ αυτό ο λαός
µας θα σας αποχαιρετίσει σε λίγο οριστικά. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Λιακούλη.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Βασίλης Κόκκαλης, Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. Υπενθυµίζω ότι έχετε τον

µισό χρόνο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν υπεισέλθω στο νοµοσχέδιο

δύο - τρία θέµατα της επικαιρότητας θέλω να θίξω.
Τι ξέχασε η αξιότιµη κύρια Πρόεδρος της Δηµοκρατίας να πει

στον Γερµανό Καγκελάριο όταν ανέφερε ότι είναι λήξαν το θέµα
των γερµανικών επανορθώσεων; Ξέχασε να πει ότι στη Γερµανία
δεν θεωρείται λήξαν υπενθυµίζοντάς του την επιτροπή του γερ-
µανικού Κοινοβουλίου, το πόρισµα µάλλον του Ιουλίου του 2019. 

Εν συνεχεία, όµως, πριν λίγες ηµέρες είχαµε και µια βόµβα
στην ανάκριση που έπεσε από την κ. Βόζεµπεργκ, µια βόµβα
στην κυριολεξία. Εκτός από προσβλητική η δήλωσή της, ποια
ήταν άραγε η σκοπιµότητα; Προσπαθώ να καταλάβω ποιος έχει
συµφέρον από την καθυστέρηση της δίκης. Είναι δυνατόν να έχει
συµφέρον από την καθυστέρηση της δίκης, όπως η κ. Βόζεµ-
περγκ κατηγόρησε τους συγγενείς των θυµάτων, οι ίδιοι οι συγ-
γενείς; Είναι δυνατόν να έχουν ωφέλεια, συµφέρον από την
παρέλκυση της διαδικασίας, από την καθυστέρηση; Είναι δυνα-
τόν; Βλέπετε ότι εκτός από προσβλητική, ήταν και ανόητη αυτή
η συγκεκριµένη δήλωση.

Δυσφήµηση, όµως, κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, δεν
είναι η δράση των συγγενών των θυµάτων. Δυσφήµιση είναι όταν
από αυτό εδώ το Βήµα ο κ. Καραµανλής έλεγε ότι ντρέπεται και
η ντροπή που θέτετε θέµατα ασφάλειας στον ελληνικό σιδηρό-
δροµο στον κ. Μεϊκόπουλο. Δυσφήµιση για τη χώρα µας είναι
όταν βγήκε ο Πρωθυπουργός λίγες ώρες µετά και είπε ότι επρό-
κειτο αποκλειστικά για ανθρώπινο λάθος. Δυσφήµιση είναι όταν

δεν γνωρίζουµε τη σκοπιµότητα που µπαζώθηκε ο τόπος του δυ-
στυχήµατος µε αποτέλεσµα οι συγγενείς να µην µπορούν να
βρουν τα ίχνη των δικών τους ανθρώπων αφ’ ενός και αφ’ ετέρου
να έχει παρεµποδιστεί το έργο της ανάκρισης.

Τέλος, δυσφήµηση για τη χώρα µας αποτελεί το γεγονός ότι
σήµερα ο πολίτης δεν αισθάνεται ασφαλής στον ελληνικό σιδη-
ρόδροµο, διότι κανείς από εσάς δεν µπορεί µετά βεβαιότητας να
εγγυηθεί την ασφάλεια των σιδηροδρόµων. Αυτό αποτελεί δυ-
σφήµιση και όχι η δράση ή οι δηλώσεις της κ. Καρυστιανού ή
οποιωνδήποτε άλλων συγγενών των θυµάτων. 

Κύριε Υπουργέ, καταθέσαµε µια τροπολογία για τη γη υψηλής
παραγωγικότητας. Είπατε ότι κάνουµε πόλεµο στις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας. Όχι, δεν κάνουµε πόλεµο. Να το ξεκαθαρί-
σουµε. Πόλεµο, ναι, κάνουµε στην άναρχη και στην ανεξέλεγκτη
εγκατάσταση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Πόλεµο κά-
νουµε όταν γίνεται αυτή η ανεξέλεγκτη και άναρχη εγκατάσταση
των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας εις βάρος του πρωτογενούς
τοµέα. Εν πάση περιπτώσει, εδώ και Κυβερνητικοί Βουλευτές
έχουν κάνει ερωτήσεις µε το ίδιο σχεδόν περιεχόµενο, που
έχουµε κάνει κι εµείς. Άρα, κάτι συµβαίνει. Τι θα γίνει; Θα την
προστατεύσουµε τη γη υψηλής παραγωγικότητας; 

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ότι η γη υψηλής παραγωγικότητας
είναι µη ανανεώσιµος φυσικός πόρος που βρίσκεται σε ανεπάρ-
κεια. Δεν µπορεί να ανανεωθεί. Δεν πρέπει να προστατευτεί η γη
υψηλής παραγωγικότητας; Αυτό το κενό, προφανώς, εκµεταλ-
λεύτηκαν όλες αυτές οι εταιρείες και έχουν εγκαταστήσει τα φω-
τοβολταϊκά. Ναι, να υπάρχουν, αλλά µε σειρά, µε συγκεκριµένη
χωροταξία και όχι εις βάρος του πρωτογενούς τοµέα. Γι’ αυτό
και πρέπει να την κάνετε δεκτή αυτή την τροπολογία. 

Ειδικά για τη Θεσσαλία είναι πάρα πολύ σηµαντικό το πρό-
βληµα -και το ξέρετε- και δεν είναι εύκολη η εξήγηση αυτή που
είπατε και στην επίκαιρη ερώτηση ότι εγκαταλείπουν οι αγρότες
λόγω του κόστους παραγωγής. Όντως, έχουν τροµερή δυσκολία
από το κόστος παραγωγής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όταν, όµως, έρχεται η εταιρεία και σου λέει «θέλεις τόσα, για
να µου δώσεις το χωράφι», εσείς, ως κράτος δεν πρέπει να ιε-
ραρχείτε και να βάζετε κάποιες προτεραιότητες; Γι’ αυτό και
αυτή την τροπολογία πρέπει να την κάνετε δεκτή. 

Μιας και είπα για φωτοβολταϊκά, ποιοι έχουν τα οφέλη των φω-
τοβολταϊκών; Να πούµε για τους αγρότες. Δεν έπρεπε να είναι
κανόνας σήµερα ότι όλοι οι αγρότες έπρεπε να έχουν ένα φωτο-
βολταϊκό; Προσέξτε συγκριτικά ότι την περίοδος 2011-2013
πόσοι αγρότες είχαν φωτοβολταϊκό. Το 20% των φωτοβολταϊκών
το είχαν αγρότες το 2011-2013.

Θα σας πω µε νούµερα. Προσέξτε. Εγκατέστησαν το 2011-
2013 δύο χιλιάδες επτακόσια φωτοβολταϊκά των 100 KWh, ήτοι
πάνω από το 20% των συνολικών φωτοβολταϊκών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τον Μάρτιο του 2019 δώσαµε ώθηση στους αγρότες, αφού
προέβλεπε ξεχωριστή κατηγορία αγροτών µε δύο φωτοβολταϊκά
ανά τιµή έως 500 KWh έκαστο. Τον Μάρτιο του 2024 ο κ. Χατζη-
δάκης του έδωσε την τελευταία θέση προτεραιότητας.

Δηλαδή, κύριε Υπουργέ, -προσέξτε- τα συνολικά αγροτικά φω-
τοβολταϊκά είναι 200 έως 300 MW, όσα είναι δύο έως τρία µε-
γάλα έργα. Ενώ από το 2011 µέχρι το 2013 είχαµε 20% των
φωτοβολταϊκών σε αγρότες, σήµερα ούτε το 1% από τα συνο-
λικά φωτοβολταϊκά δεν τα έχουν οι αγρότες.

Νοµίζω ότι αυτό είναι το πιο περίτρανο παράδειγµα της έλλει-
ψης, της απουσίας ενεργειακής δηµοκρατίας, κύριε Υπουργέ.
Σήµερα ο αγρότης, αλλά και ο κτηνοτρόφος πρέπει να έχει –ναι-
το φωτοβολταϊκό. Η βιοµηχανική περιοχή στη Λάρισα δεν έχει τη
δυνατότητα σε σαράντα δύο επιχειρήσεις να αυτοκαταναλώ-
νουν, να αυτοπαράγουν το ηλεκτρικό ρεύµα. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα και αυτή είναι η ενηµέρωση,
κύριε Υπουργέ, ειλικρινά. Δεν κάνουµε ανέξοδη και λαϊκίστικη αν-
τιπολίτευση. Είναι από τους επίσηµους συλλόγους, δεν είναι από
εµάς. Και οι επιχειρηµατίες στις βιοµηχανικές περιοχές αυτό µας
καταθέτουν, ότι δεν έχουν τη δυνατότητα να έχουν φωτοβολ-
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ταϊκό να µην πληρώνουν το ρεύµα, να µην έχουν αυτοί το υψηλό
κόστος παραγωγής. Αυτό µας καταθέτουν στη βιοµηχανική πε-
ριοχή Λάρισας και ο επίσηµος σύλλογος των φωτοβολταϊκών. 

Γι’ αυτό και θεωρούµε ότι πρέπει, πρώτον, να κάνετε δεκτή τη
συγκεκριµένη τροπολογία που αφορά τη γη υψηλής παραγωγι-
κότητας και ελπίζουµε. Θα σας έρθει και σχετική πρόσκληση.
Στην περιφέρεια Θεσσαλίας έχει γίνει µια σύσκεψη για το θέµα
των φωτοβολταϊκών. Πρέπει κάποια στιγµή, όχι απλά να το αντι-
µετωπίσετε, αλλά και να δώσετε µια λύση. Ήδη ο κ. Τσιάρας από
αυτό εδώ το Βήµα είπε ότι «εγώ δεν πρόκειται να συναινέσω για
µελλοντική εγκατάσταση σε γη υψηλής παραγωγικότητας». 

Το ζητούµενο είναι ότι η γη υψηλής παραγωγικότητας δεν έχει
οριοθετηθεί, κύριε Υπουργέ. Δεν υπάρχουν εδαφολογικοί χάρ-
τες, δεν υπάρχει οριοθετηµένη γη υψηλής παραγωγικότητας σή-
µερα στη χώρα µας. Δεν υπάρχουν εδαφολογικοί επικαιρο-
ποιηµένοι χάρτες, το πού θα ασκείται µια δραστηριότητα, πού
θα βοσκάει το ζώο, πού θα είναι το σιτάρι, το κριθάρι, πού θα
είναι η άγονη περιοχή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Για όλα αυτά δεν θα έπρεπε από το 2019 να µπει µια σειρά;
Έπρεπε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κόκκαλη. 
Καλείται στο Βήµα η κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου, Πρόεδρος της

Πλεύσης Ελευθερίας. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δύσκολα τα καθήκοντα, κύριε Σκυλακάκη, σήµερα, διότι
αυτή τη στιγµή, ενώ συζητιέται νοµοσχέδιο φερόµενο για το πε-
ριβάλλον -και το λέω και το ανακοινώνω, γιατί θέλω να ξέρουν οι
πολίτες, να ξέρει η κοινή γνώµη, να ξέρουν οι δηµοσιογράφοι-
και να σας αποτρέψω από µια ακόµη παραβίαση των αρχών του
κράτους-δικαίου, από αυτές που δυστυχώς σας ικανοποιούν και
προς τις οποίες ρέπετε, οι εποχικοί πυροσβέστες βρίσκονται σε
κινητοποίηση από το πρωί. Ήµουν κοντά τους. Διεκδικούν θεµε-
λιώδες ανθρώπινο δικαίωµα, το δικαίωµα στην εργασία και στην
αξιοπρέπεια, το δικαίωµα στην ασφάλεια της εργασίας τους και
στην αξιοπρεπή ζωή. Αύριο τους πετάτε στον δρόµο, στην ανερ-
γία. Δυόµισι χιλιάδες άνθρωποι εκπαιδευµένοι, ειδικευµένοι, που
τους στέλνετε όπου γης. Όπου γης! 

Εγώ τους βρήκα στη βόρεια Εύβοια όταν καιγότανε. Την αφή-
σατε να καεί την βόρεια Εύβοια. Τότε δεν ήσασταν, βέβαια, στην
Κυβέρνηση και δεν θυµάµαι και αν ήσασταν στη Νέα Δηµοκρα-
τία, γιατί έχετε περάσει και από µια άλλη περίοδο πολιτική εσείς
προσωπικά, αλλά δεν είναι για εσάς µόνον προσωπικά αυτά που
θα πω.   (IK)

Στη βόρεια Εύβοια το 2021 άνθρωποι από όλη την Ελλάδα µε
ελάχιστες πραγµατικά δυνάµεις προσπαθούσαν -τότε ήταν που
είχαν έρθει οι Ρουµάνοι µε τα υπερσύγχρονα πυροσβεστικά µέσα
και ντράπηκε όλος ο κόσµος που έχετε φτάσει τη χώρα να υπο-
λείπεται ακόµη και από χώρες οι οποίες µπήκαν στην Ευρωπαϊκή
Ένωση πολύ µετά από εµάς- και αφήσατε τη βόρεια Εύβοια να
καεί σε άπνοια επί έντεκα µέρες, αλλά τους ανθρώπους τους ρί-
χνατε στο καθήκον. Αφήσατε το 2023 να καεί η Ρόδος, να καεί η
Δαδιά για δεύτερη φορά και πρώτη το 2022. Αφήσατε συνολικά
να κατακαίγεται η πατρίδα µας. Αφήσατε συνολικά στο έλεος όχι
µόνο τα δάση, τα πουλιά, τους ανθρώπους, αλλά και τους αν-
θρώπους της µάχης.

Οι εποχικοί πυροσβέστες -το λέω για τους ελάχιστους Βου-
λευτές της Αντιπολίτευσης κυρίως που βρίσκονται στην Αίθουσα,
από την Κυβέρνηση η παράδοση είναι σταθερή, ένας αυτή τη
στιγµή- βρίσκονται στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτι-
κής Προστασίας, εντός του Υπουργείου και όπως ενηµερώνοµαι,
ενώ ζητούν ειρηνικά, µαζικότατα να δουν τον Υπουργό, τον κ. Κι-
κίλια, ο οποίος δεν εµφανίζεται, µαθαίνω ότι τους απειλούν ότι
θα µεθοδεύσει η Κυβέρνησή σας επέµβαση των ΜΑΤ.

Έχετε σκοπό πραγµατικά απέναντι σε αυτούς τους ανθρώ-
πους που ζητάνε τη δουλειά τους και την αξιοπρέπειά τους να
οργανώσετε εµπλοκή, καταστολή και να τους φέρετε αντιµέτω-
πους µε άλλα Σώµατα Ασφαλείας που είναι οι Μονάδες Αποκα-

τάστασης Τάξης; Αυτή είναι η αντίληψή σας για το κράτος δι-
καίου;

Κύριε Σκυλακάκη, βλέπω ότι κοιτάτε και γράφετε στο κινητό
σας. Παίρνετε κάποια ενηµέρωση για το θέµα αυτό που σας
ρωτώ; Διότι θα ήθελα την απάντησή σας.

Ξέρετε, αυτή τη στιγµή στο Ζάππειο γίνεται µία εκδήλωση µε
τίτλο «Ενδυναµώνοντας τη Δηµοκρατία, 50 χρόνια από την ελλη-
νική επανεπικύρωση της ΕΣΔΑ, 75 χρόνια από την ίδρυση του
Συµβουλίου της Ευρώπης» και προσκαλούν η κ. Σακελλαροπού-
λου, η Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, ο κ. Τασούλας, ο Πρόεδρος
της Βουλής και θα µιλήσουν ο κ. Ρουσόπουλος, που επαίρεστε
ότι εξελέγη Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του
Συµβουλίου της Ευρώπης, ο κ. Μάρκο Μπόσνιακ, που είναι ο
Πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του Αν-
θρώπου, ο κ. Κεν Λένερτς, που είναι ο Πρόεδρος του Δικαστη-
ρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ο κ. Γιάννης Κτιστάκις,
δικαστής του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του Ανθρώ-
που.

Την ώρα που γίνεται αυτή η εκδήλωση, εσείς, πρώτον, µεθο-
δεύετε εκτροπή και καταστολή των εργαζοµένων πυροσβεστών
που δίνουν την ψυχή τους και τη ζωή τους για όλους µας και δεύ-
τερον, την ίδια µέρα, σήµερα το πρωί, µεθοδεύσατε -και προ-
σκρούσατε, βεβαίως, στην Αντιπολίτευση- το να αποκεφαλίσατε
τον Συνήγορο του Πολίτη, να αποκεφαλίσετε και να αφαιρέσετε
από τα καθήκοντά του τον εκπρόσωπο εκείνο των ανεξαρτήτων
αρχών, τον υπηρετούντα στη µονοπρόσωπη Ανεξάρτητη Αρχή,
τον Συνήγορο του Πολίτη, που ασχολείται µε τα θέµατα του κρά-
τους δικαίου και κάνατε τροµακτικές µεθοδεύσεις για να το πε-
τύχετε.

Και ευτυχώς προσκρούσατε στο γεγονός ότι η Αντιπολίτευση
δεν κοιµάται, έχει αντανακλαστικά και χαίροµαι πάρα πολύ γιατί
θεωρώ ότι και η άµεση αντίδρασή µου ήδη από το καλοκαίρι και
ξανά πάλι τον Σεπτέµβριο έθεσε αυτό το θέµα στο επίκεντρο, την
ώρα που πηγαίνατε να το περάσετε κάτω από το χαλί. Και χαί-
ροµαι ακόµη περισσότερο γιατί ναυάγησε αυτό το οποίο ήθελε
ο κ. Μητσοτάκης, δηλαδή να «χτυπήσει προσοχή» το Κοινοβού-
λιο στην Κυβέρνηση και να αφαιρέσει την αρµοδιότητα από τον
Συνήγορο του Πολίτη, ο οποίος ασχολείται µε το ναυάγιο της
Πύλου, έγκληµα µε κρατική εµπλοκή, µε εκατοντάδες θύµατα
που ούτε οι σοροί τους δεν έχουν ανασυρθεί από τον βυθό.

Και δεν συγκινείστε, όπως δεν είχε συγκινηθεί ο κ. Μητσοτά-
κης, όταν κάηκαν είκοσι άνθρωποι, µετανάστες στη Δαδιά και
είπε ότι δεν είχαν καµµία δουλειά να είναι εκεί. Τα θυµόµαστε
αυτά, ήταν η οµιλία του στη Βουλή στα τέλη του Αυγούστου του
2023. Και θυµόµαστε και την παρουσιάστρια της ΕΡΤ που είπε
ότι ευτυχώς δεν χάθηκε καµµία ανθρώπινη ζωή, µε την εξαίρεση
–είπε- αυτών των ανθρώπων που είναι µάλλον άλλης ποιότητας
και άλλης βαρύτητας η ζωή τους.

Ο κ. Ποττάκης, ο Συνήγορος του Πολίτη ερευνά ζητήµατα κρά-
τους δικαίου, ερευνά το µείζον θέµα της αστυνοµικής βίας και
των θανάτων σε αστυνοµικά τµήµατα και χώρους κράτησης. Εί-
χαµε δύο –δύο!- θανάτους τις τελευταίες µέρες σε χώρους κρά-
τησης.

Είναι πάµπολλοι οι θάνατοι υπό την ευθύνη κρατικών οργάνων
και υπό την ευθύνη σας και είναι όχι απλώς ανησυχητικό, είναι
ακραία ανατριχιαστικό ότι προσπαθείτε να βγάλετε από τη θέση
του τον άνθρωπο που τα ερευνά αυτά και ότι προσπαθείτε µε
κάθε τρόπο και νευριάζετε κιόλας, νευρίασε ο κ. Μητσοτάκης και
µας είπε ότι θα αναθεωρήσει και µόνος του το Σύνταγµα, προ-
κειµένου να βάζει όποιους θέλει στις ανεξάρτητες αρχές.

Σήµερα πήρατε ένα µήνυµα ηχηρότατο από την Αντιπολίτευση
ότι αυτού του είδους οι «ετσιθελισµοί» δεν περνάνε, ότι αυτή σας
η «ένδοξη» -εντός εισαγωγικών- εποχή, όπου βάζατε τους δικούς
σας -και το «τους δικούς σας» δεν είναι των φρονηµάτων σας,
είναι του ελέγχου σας, γιατί αυτό είναι που επιδιώκετε, τον
έλεγχο- η εποχή που βάζατε τους δικούς σας, λοιπόν, τελείωσε.

Και όσο είναι εδώ η Πλεύση Ελευθερίας -και όχι απλώς θα
είναι εδώ για πολύ, αλλά θα πολλαπλασιάζεται- όσο είµαστε
εµείς εδώ αυτά σας τα σχέδια να ελέγξετε τα πάντα, από τη δι-
καιοσύνη µέχρι τις ανεξάρτητες αρχές, από την Αρχή Διασφάλι-
σης του Απορρήτου των Επικοινωνιών µέχρι την Επιτροπή
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Ανταγωνισµού, µέχρι το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης,
µέχρι την Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρα-
κτήρα, που σας επέβαλε και αυτή πρόστιµο πριν από λίγες
µέρες, στο κόµµα σας, για παραβιάσεις των δεδοµένων προσω-
πικού χαρακτήρα, όσο είµαστε εµείς εδώ αυτές σας οι µεθοδεύ-
σεις όχι απλώς δεν θα περνάνε, αλλά θα φωτίζονται, θα δηµοσ-
ιοποιούνται µε τον πιο ηχηρό τρόπο και θα κρίνεστε, όπως κρί-
νεστε για τις µεθοδεύσεις σας στην υπόθεση των υποκλοπών και
των παρακολουθήσεων, για το γεγονός ότι εργαλειοποιήσατε τη
διορισµένη από εσάς εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, προκειµέ-
νου να σας δώσει διαπιστευτήρια αθωότητας, διαπιστευτήρια και
πιστοποιητικά καλής λειτουργίας και καλών παρακολουθήσεων,
µε το «Όσκαρ των καλών υποκλοπών» και µε τη βούλα της Ει-
σαγγελίας του Αρείου Πάγου να παρακολουθούνται Υπουργοί εν
ενεργεία, υποψήφιος τότε Πρόεδρος κόµµατος και εν ενεργεία
Ευρωβουλευτής, πολίτες, άνθρωποι της κοινωνίας, των κινηµά-
των, δηµοσιογράφοι.

Είναι, λοιπόν, ένα µήνυµα δικό µας ότι δεν περνάνε αυτές οι
µεθοδεύσεις και είναι σήµερα µία πολύ ωραία µέρα για τη δηµο-
κρατία και για το κράτος δικαίου, γιατί αυτές οι σκοτεινές σας
διαδικασίες, το παρασκήνιο στο οποίο σας αρέσει να κινείστε δεν
καρποφόρησαν, δεν έδωσαν το αποτέλεσµα που θέλετε και ο κ.
Ποττάκης, ο Συνήγορος του Πολίτη, παραµένει στη θέση του.

Φυσικά, δεν πρέπει όλοι εµείς -το λέω στην Αντιπολίτευση- να
υποτιµάµε τι σηµαίνει για έναν άνθρωπο που υπηρετεί σε ανεξάρ-
τητη αρχή να στοχοποιείται κατ’ αυτόν τον τρόπο, κατά τον τρόπο
που στοχοποιείται ο κ. Ποττάκης, όπως στοχοποιήθηκε ο κ. Ράµ-
µος για τη λειτουργία του στο πεδίο των υποκλοπών. Δεν πρέπει
να υποτιµάµε τι σηµαίνει η στοχοποίηση και η προσπάθεια αποκε-
φαλισµού και αντικατάστασης ανθρώπων οι οποίοι είναι ταγµένοι
να λειτουργούν ανεξάρτητα. Τι µήνυµα εκπέµπει και τι υπόδειγµα
διαπλάθει, ότι αυτός ο οποίος είναι ανεξάρτητος και ενοχλεί τις
κυβερνήσεις βρίσκεται στο στόχαστρο των κυβερνήσεων. 

Και πρέπει να σας πω ότι δεν περιποιεί καµµία τιµή στην Κυ-
βέρνησή σας αυτή η µεταχείριση ανθρώπων που δεν είναι και
δεν τους θεωρείτε «δικούς σας», ανθρώπων οι οποίοι ξεκάθαρα
δεν είναι του χεριού σας και γι’ αυτό θέλετε να τους αλλάξετε
µια ώρα αρχύτερα. 

Εµείς θα είµαστε η Αντιπολίτευση υπεράσπισης και των ανε-
ξαρτήτων αρχών, όταν πράγµατι δρουν ανεξάρτητα και κάθε αν-
θρώπου που από θέση ευθύνης εκπληρώνει τα καθήκοντά του
ευόρκως, χωρίς να υποκύπτει σε πιέσεις ή σε προτάσεις ή σε
άλλου είδους µεθοδεύσεις. 

Έρχοµαι τώρα, παραµένοντας στο πεδίο του κράτους δικαίου,
σε µία δίκη η οποία εκτυλίσσεται από τον Ιούλιο -είναι η δίκη σε
δεύτερο βαθµό για το έγκληµα στο Μάτι- στην οποία θα κατα-
θέσω ως µάρτυρας από τη Δευτέρα 4 Νοέµβρη, όπως έκανα και
σε πρώτο βαθµό καταθέτοντας επί τέσσερις µέρες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Προέδρου της Πλεύσης Ελευθερίας)

Το έγκληµα αυτό αποκάλυψε την απόλυτη υποβάθµιση και της
πυροσβεστικής θωράκισης της πατρίδας µας και την αποψίλωση
των πυροσβεστικών µέσων και βέβαια ανέδειξε τις κυβερνητικές,
κρατικές, πολιτικές, αλλά και ποινικές ευθύνες για τον θάνατο
εκατόν τεσσάρων συνανθρώπων µας, για τα εγκαύµατα και τους
τραυµατισµούς δεκάδων ακόµη, για το συλλογικό τραύµα που
άφησε στην κοινότητα του Ματιού, του Νέου Βουτζά, της Ραφή-
νας, όλης της περιοχής, αλλά και για το συλλογικό τραύµα που
φέρουµε όλοι όσοι δεν είµαστε αναίσθητοι, όσοι δεν είµαστε
ασυγκίνητοι από αυτές τις τροµακτικές απώλειες, που εσάς φαί-
νεται ότι δεν σας συγκινούν. 

Και ξέρετε, όταν σκέφτοµαι αυτή τη θεσµοποιηµένη και καθε-
στωτική αναισθησία, σκέφτοµαι ότι θα σας κρίνει και η κοινωνία
και η ιστορία. Και σκέφτοµαι ακόµη ότι, ευτυχώς, απέναντι σε
αυτή την καθεστωτική αναισθησία υπάρχουν πάντα άνθρωποι -
και στους θεσµούς- που αντιδρούν, που συγκινούνται, που ενερ-
γοποιούνται, που ευαισθητοποιούνται, όπως υπήρξε ο
εισαγγελέας που ερεύνησε την υπόθεση ο κ. Ζαγοραίος και
µονοί, διπλοί έπεσαν οι µηχανισµοί να τον σταµατήσουν. Όπως
υπήρξε ο ανακριτής που τρεις φορές ζήτησε να χαρακτηριστεί
κακούργηµα το έγκληµα και πάντα υπήρχαν µηχανισµοί που τον

σταµατούσαν, ο κ. Μαρνέρης. Όπως είναι ο Δηµήτρης Λιότσιος,
ο ηρωικός πραγµατογνώµονας που αψήφησε τους εκβιασµούς
και κατέθεσε πόρισµα για τις ευθύνες. Και όπως είναι -για να
έρθω σε ένα άλλο πεδίο- η ειδική απεσταλµένη του ΟΗΕ σε αυτή
την περίοδο για τη Γάζα, η κ. Αλµπανέζε, η οποία έκανε µία εµ-
βληµατική πραγµατικά παρέµβαση απέναντι σε όλους όσοι δεν
αντιδρούν στη σφαγή, στη γενοκτονία που διαπράττεται και τους
είπε «αισθάνοµαι ότι έχει εξατµιστεί η ευαισθησία, η ανθρώπινη
ευαισθησία, από αυτή εδώ την Αίθουσα».

Και πρέπει να σας πω ότι, εάν συνεχίσετε να απαγγέλλετε τους
ίδιους λόγους που λέγατε πριν από ένα χρόνο, χωρίς να λαµβά-
νετε υπ’ όψιν σας ότι έχουν σφαγιαστεί σαράντα πέντε χιλιάδες
άνθρωποι, θα σας ξεπεράσει η ιστορία και θα συνειδητοποιήσετε
ότι σας έχει ξεπεράσει η ιστορία πάρα πολύ γρήγορα, γιατί κινη-
τοποιούνται και ευαισθητοποιούνται και δεν έχει εξατµιστεί η
ευαισθησία από όλους τους νέους ανθρώπους, από τους φοιτη-
τές στις δυτικές χώρες, στα µεγάλα πανεπιστήµια, από τις κοι-
νωνίες. Απέναντι σε αυτά βρίσκεστε, λοιπόν, σήµερα και απέναντι
σε αυτά θα πρέπει τελικά να απαντήσετε και να απολογηθείτε.

Το νοµοσχέδιο το οποίο συζητιέται, έχει επανειληµµένη ανα-
φορά στη διαχείριση των απορριµµάτων. Και αντί να κάνω µία
τοποθέτηση νοµική -που µπαίνω σε αυτόν τον πειρασµό, αλλά
θα το αφήσω για επόµενη ευκαιρία- θέλω να κάνω µια τοποθέ-
τηση ανθρώπινη και δικηγορική και ακτιβιστική και να σας πω ότι
το τι σηµαίνει η διαχείριση των απορριµµάτων το γνωρίζουν, δυ-
στυχώς, στο πετσί τους οι τοπικές κοινωνίες.

Θέλω να αφιερώσω αυτή την οµιλία µου στους ανθρώπους
που έχουν αγωνισθεί διαχρονικά κατά των παράνοµων ΧΥΤΑ και
ΧΥΤΥ, κατά των παράνοµων κυβερνητικών µεθοδεύσεων, για να
προστατεύσουν τη δηµόσια υγεία και την υγεία τους, για να προ-
στατεύσουν τις ζωές τους και το περιβάλλον. Και είναι πάρα πολ-
λοί αυτοί. Και έχετε βρεθεί πάντα απέναντί τους και εσείς ως
κόµµα και Κυβέρνηση και διαχρονικά οι εξουσίες.

Το 2008 υπερασπίστηκα τη Ρίτα Καραβασίλη, την εµβληµατική
επιθεωρήτρια περιβάλλοντος που ανέδειξε τη ρύπανση του Ασω-
πού και δεν λύγισε όταν η κυβέρνηση του δικού σας κόµµατος
την κυνήγησε και µεγάλα συµφέροντα, ο κ. Βωβός, ο κ. Μαντω-
νανάκης. Την υπερασπίστηκα µαζί µε τα κινήµατα του Ωρωπού,
των Οινοφύτων, µε ανθρώπους που βίωναν τον καρκίνο στις οι-
κογένειές τους και πέθαιναν τα παιδιά τους, γιατί αφήνατε τις
βιοµηχανίες να ρίχνουν τα απόβλητά τους στον Ασωπό και
έφτασε να ρυπαίνεται ο υδροφόρος ορίζοντας της περιοχής από
καρκινογόνες ουσίες και από βαρέα µέταλλα. Και τίποτα δεν µά-
θατε. 

Το 2018 υπερασπίστηκα τους κατοίκους της Αιγείρας, της
Ακράτας, του Διακοπτού, της ανατολικής Αιγιάλειας, που από τις
14 Φλεβάρη είχαν κινηµατικά κλείσει τον ΧΥΤΑ Αιγείρας, τον καρ-
κινογόνο αυτόν ΧΥΤΑ, που επέµενε η τότε κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
να τον αφήσει να συνεχίσει να λειτουργεί. Παρενέβαινε και η τότε
εισαγγελέας του Αρείου Πάγου -γιατί αυτή η συνήθεια του ελέγ-
χου των ηγεσιών της δικαιοσύνης δεν είναι αποκλειστικό σας
προνόµιο- η κ. Ξένη Δηµητρίου - Βασιλοπούλου. Ανήµερα της
Ηµέρας του Περιβάλλοντος 5 Ιουνίου του 2018 έστειλαν τα ΜΑΤ
να καταστείλουν τους εξεγερµένους ανθρώπους, γέροντες, γε-
ρόντισσες, αγρότες, απλούς ανθρώπους, να τους συλλάβουν, να
τους σέρνουν στο αυτόφωρο, όπως κάνετε για να τροµοκρατή-
σετε τους αγωνιζόµενους πάντα ανθρώπους και να ανοίξουν τον
ΧΥΤΑ και να ρίχνουν τόνους σκουπιδιών. 

Χρειάστηκαν νοµικές ενέργειες. Γιατί το κινηµατικό κοµµάτι
πρέπει να ενισχύεται από το νοµικό κοµµάτι και όταν συµπίπτει
και µε το πολιτικό κοµµάτι, όταν υπάρχουν αυτές οι τρεις παρά-
µετροι, τότε µπορούν όλα να επιτευχθούν. Χρειάστηκαν, λοιπόν,
νοµικές ενέργειες. Φτάσαµε στο δικαστήριο και ο ΧΥΤΑ έκλεισε
µε δικαστική απόφαση που αναγνωρίζει ότι επί χρόνια ρυπαινό-
ταν η περιοχή µε καρκινογόνες ουσίες. Εκθέτατε οι εξουσίες
τους ανθρώπους σε κίνδυνο θανάτου, σε κίνδυνο ζωής. Γιατί; Για
το οικονοµικό κέρδος της διαχείρισης των αποβλήτων, γι’ αυτό
που είναι δηλαδή το κίνητρό σας στο πεδίο της διαχείρισης των
αποβλήτων.

Στη Λευκίµµη της Κέρκυρας οι άνθρωποι έχουν κινητοποιηθεί
µε µεγαλειώδη τρόπο. Κι εκεί βρέθηκαν απέναντι στην αστυνο-
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µική καταστολή και την κρατική βία. Δικάζεται ο αστυνοµικός δι-
οικητής που άσκησε βία. Άλλη µία δίκη που αναβάλλεται και ανα-
βάλλεται ξανά, γιατί είναι επιλεκτική βεβαίως και η εγρήγορση
για την απόδοση δικαιοσύνης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, αν
µπορείτε ολοκληρώστε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, κύριε Πρόεδρε. Βεβαίως. Και βέβαια µπορώ να
ολοκληρώσω. 

Θεωρώ ότι έχει µια σηµασία να καταγραφούν αυτά και κυρίως
να ειπωθεί -γιατί αυτό είναι και το µήνυµα της δικής µου τοποθέ-
τησης και παρουσίας- ότι το κράτος δικαίου σπανιότατα υπήρξε
υπόθεση των κυβερνήσεων και των εξουσιών. Το κράτος δικαίου
είναι υπόθεση των πολιτών. Εκείνοι το υπερασπίζονται, πολλές
φορές µε κόστος και µε τίµηµα την σωµατική τους ακεραιότητα,
την υγεία τους, κάποιες φορές και τη ζωή τους. Εκείνοι το δια-
φυλάσσουν και διατρανώνουν την προσήλωσή τους στον σεβα-
σµό των δικαιωµάτων. Εκείνοι είναι που συµπαραστέκονται σε
αυτούς που αγωνίζονται και σε αυτούς που βάλλονται και πολύ
συχνά βρίσκονται γι’ αυτόν τον λόγο διωκόµενοι. Εκείνοι είναι και
που αποκαλύπτουν και έχουν πολύ µεγάλη σηµασία σε αυτό το
πεδίο και οι αποκαλύψεις των κινηµάτων κατά τόπους και οι απο-
καλύψεις µαχόµενων δηµοσιογράφων και πάλι για τον τοµέα των
αποβλήτων. 

Έχουν και µεγάλο ενδιαφέρον οι αποκαλύψεις σε σχέση µε
όλα όσα µεθοδεύετε -άκουσα ότι έγινε µια παρέµβαση για τη
Θεσσαλία- σχετικά µε ένα συνολικότερο πεδίο της διαχείρισης
αποβλήτων, µε την καύση αποβλήτων και απορριµµάτων, αλλά
και µε την καύση των νεκρών ζώων στη Θεσσαλία, που είναι άλλο
ένα πεδίο που φαίνεται ότι σας έχει ανοίξει η όρεξη, η όρεξη του
«πάµε κι όσα φάµε». Από το «πάµε κι όπου βγει» του εγκλήµατος
των Τεµπών στο «πάµε κι όσα φάµε».

Απέναντι σε αυτές τις πολιτικές οι πολίτες είναι αυτοί που γρη-
γορούν. Κι όταν µιλάµε για τη διαχείριση και διακίνηση αποβλή-
των οφείλετε να απαντήσετε. Ειπώθηκε και µέσα εδώ στη Βουλή
για τα επικίνδυνα απόβλητα και την απόρριψή τους, για τα πυ-
ρηνικά απόβλητα και τη µεταφορά τους µέσω σιδηροδρόµου,
µέσω πλοίων. Ο κ. Μητσοτάκης δεν θα απαντήσει αύριο στην επί-
καιρη ερώτησή µου για τη λαθραία διακίνηση στον σιδηρόδροµο,
αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι εγώ δεν θα συνεχίσω να ρωτώ. 

Η πολιτική σας δεν είναι, κύριοι, περιβαλλοντική. Η πολιτική
σας είναι, δυστυχώς, πολιτική διαφθοράς, πολιτική αποµύζησης
του δηµοσίου χρήµατος και του δηµοσίου πλούτου, πολιτική ευ-
καιριακής ωφέλειας και κέρδους για τους ηµετέρους, πολιτική
που δεν λαµβάνει υπ’ όψιν τους πολίτες, πολιτική που περιφρονεί
και το δικαίωµα όλων στο περιβάλλον, αλλά και στην υγεία. 

Θέλω να σας διαβεβαιώσω -νοµίζω ότι το καταλαβαίνετε σιγά
σιγά όλο και πιο καλά- έχει τελειώσει η εποχή, ιδίως της πανδη-
µίας, που ελέγχατε πλήρως την ενηµέρωση και τις κοινωνικές αν-
τιδράσεις, αλλά έχει τελειώσει και συνολικά η εποχή που ο κ.
Μητσοτάκης µε επικοινωνιακούς τρόπους διαµόρφωνε την πραγ-
µατικότητα. 

Οι σηµερινές αντιδράσεις των ανθρώπων στην Κάνδανο απέ-
ναντι στον πραγµατικά προκλητικό Πρόεδρο της Γερµανίας, που
ήρθε να ψιθυρίσει, να εκστοµίσει ύβρεις περί «νοµικά κλειστού
ζητήµατος», δείχνουν στον κ. Μητσοτάκη ότι ήταν µια πολύ κακή
ιδέα να θεωρήσει ότι θα χρησιµοποιήσει τα µαρτυρικά χωριά και
τους ανθρώπους που έχουν βιώσει και την αντίσταση και τον
φόρο αίµατος της αντίστασης ως ντεκόρ για πολιτικές οικονοµι-
κών διευθετήσεων µε το κράτος της Γερµανίας. 

Η µόνη οικονοµική διευθέτηση που επείγει να γίνει είναι η διεκ-
δίκηση των οφειλών της Γερµανίας και η καταβολή τους προς το
ελληνικό κράτος. Κύριε Μπούγα, µιας και ήρθατε, να ετοιµάζεστε
γιατί έρχεται ερώτηση και προς το Υπουργείο Δικαιοσύνης. Η οι-
κονοµική εκκρεµότητα που υπάρχει είναι η καταβολή των αποζη-
µιώσεων, των επανορθώσεων, η αποπληρωµή του αναγκαστικού
κατοχικού δανείου, η επιστροφή των κλεµµένων αρχαιολογικών
θησαυρών και συνολικά η αποκατάσταση η οποία έχει αποτιµηθεί
και υπολογιστεί από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους σε 278 έως
341 δισεκατοµµύρια ευρώ το έτος 2015. Είναι ήδη πολύ µεγαλύ-
τερη η οφειλή. 

Ας µην παίζει, λοιπόν, ο κ. Μητσοτάκης µε τους ανθρώπους
που γνωρίζουν ότι τα «όχι» και η αντίσταση έχουν κόστος, έχουν
αίµα, αλλά έχουν και περηφάνια. Ας µην παίζει µε το αίσθηµα
ιστορικής ευθύνης που κάποιοι φέρουµε να δικαιώσουµε αυτούς
που θυσιάστηκαν για να είµαστε ελεύθεροι. Κι ας θυµάται και ο
κ. Μητσοτάκης και ο κ. Τασούλας και όλοι οι καλοθελητές της
εξουσίας: Όπως µας βρίσκετε µπροστά σας για τις γερµανικές
οφειλές, όπως µας βρίσκετε µπροστά σας µαζί µε τους πολίτες
για το περιβάλλον, όπως µας βρίσκετε µπροστά σας για τη δη-
µόσια υγεία, όπως µας βρίσκετε µπροστά σας για τους θεσµούς
και το κράτος δικαίου, όπως µας βρίσκετε µπροστά σας για τη
δηµοκρατία και την κοινοβουλευτική λειτουργία, για το Σύνταγµα
και την εκπροσώπηση των πολιτών, όπως µας βρίσκετε µπροστά
σας παντού, θα συνεχίσετε να µας βρίσκετε µπροστά σας µαζί
µε πολλούς και ακόµα περισσότερους πολίτες.

Κάθε σας αντίδραση κατασίγασης και κάθε σας µεθόδευση
συγκάλυψης και κάθε σας απόπειρα να τα κουκουλώσετε, θα
οδηγεί σε µια ολοένα και µεγαλύτερη κοινωνική, κινηµατική, δη-
µοκρατική αντίδραση και αντίσταση που εµείς θα συνεχίσουµε
να την υπερασπιζόµαστε, να την εκπροσωπούµε και να της δί-
νουµε φωνή εδώ στη Βουλή.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας.
Επόµενος οµιλητής ο κ. Διονύσιος Ακτύπης, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. Μετά θα ακολουθήσει ο Υφυπουργός, ο κ.
Μπούγας, για την τροπολογία του Υπουργείου Δικαιοσύνης.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αν και µας είχατε ανακοινώσει δύο οµιλητές, τελικά δεν ήρ-

θαµε στο Βήµα. Ανέβηκε άλλος. Δεν πειράζει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,

προηγούνται πάντοτε οι Πρόεδροι των κοµµάτων όποτε το ζητή-
σουν.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ναι, αλλά έχουµε συµφωνήσει δύο
Βουλευτές και ένας Πρόεδρος ή Κοινοβουλευτικός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Είχαν προηγηθεί
τρεις.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Το κάναµε ένα-ένα σήµερα από την
αρχή. Δεν φταίει ο Πρόεδρος.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ένα-ένα, αλλά ούτε αυτό ακολουθή-
θηκε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµαστε σή-
µερα στην Ολοµέλεια προκειµένου να συζητήσουµε και να ψη-
φίσουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο έρχεται να δώσει λύσεις στις
σύγχρονες προκλήσεις. Με το παρόν νοµοσχέδιο στοχεύουµε
στον εκσυγχρονισµό του πλαισίου της διαχείρισης των αποβλή-
των, τη βελτίωση του πλαισίου εξοικονόµησης ενέργειας και ανά-
πτυξης έργων ενέργειας και την επίλυση χρόνιων χωροταξικών
και πολεοδοµικών ζητηµάτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απαραίτητη προϋπόθεση για να
συνεχίζει να αναπτύσσεται η κοινωνία µας, να εξασφαλίζεται η
επάρκεια φυσικών πόρων, η σταθερότητα και η διάρκεια, είναι
να ακολουθηθεί ένα νέο οικονοµικό µοντέλο ανάπτυξης που θα
περιορίζει τα απόβλητα, αλλά και θα µειώνει την ανάγκη για
νέους πόρους. Βιώσιµη ανάπτυξη σηµαίνει ότι αναβαθµίζουµε το
βιοτικό επίπεδο των ανθρώπων µέσω ευφυέστερης χρήσης των
πόρων και µιας σύγχρονης οικονοµίας που συµβάλλει στην ευη-
µερία των πολιτών. Αυτός ήταν και είναι ο στόχος από την πρώτη
στιγµή της ανάληψης της διακυβέρνησης του τόπου από τη Νέα
Δηµοκρατία και τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη.

Η δηµιουργία, λοιπόν, µιας πράσινης Ελλάδας µε έµφαση στην
ανάπτυξη και τη βιωσιµότητα στηρίζεται σε πολλούς πυλώνες
που στοχεύουν στην ισορροπία µεταξύ οικονοµικής ανάπτυξης
και περιβαλλοντικής προστασίας. Αυτό, λοιπόν, θέλουµε να πε-
τύχουµε και σε αυτό επικεντρωνόµαστε. Εξού και η σηµερινή νο-
µοθετική πρωτοβουλία η οποία αποτελεί τοµή.

Θέλω, λοιπόν, να σταθώ και εγώ σε κάποια κύρια ζητήµατα του
παρόντος νοµοθετήµατος. Ναι, στο θέµα της διαχείρισης των
αποβλήτων πρέπει να τονίσουµε ότι η χώρα µας είχε αντιµετω-
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πίσει αρκετές δυσκολίες, όπως αναλύθηκε διεξοδικά κατά τη
διάρκεια των επιτροπών. Αρκεί να θυµηθούµε το τεράστιο θέµα
των χωµατερών. Όταν ήρθαµε στην εξουσία είχαµε εξήντα πέντε
περιπτώσεις τέτοιες για τις οποίες υπήρχαν και τεράστια πρό-
στιµα, αλλά και πολλές καθυστερήσεις στη λειτουργία των µο-
νάδων επεξεργασίας αποβλήτων που είναι πολύ σηµαντικό
κοµµάτι και της ανακύκλωσης. Με δουλειά όµως και σχέδιο ερ-
χόµαστε στο σήµερα όπου και παρατηρείται µια σαφής πρόοδος.

Το 2019 είχαµε τρεις που λειτουργούσαν και σε κατασκευή
πέντε µονάδες επεξεργασίας απορριµµάτων. Σήµερα έχουµε δώ-
δεκα σε λειτουργία, είκοσι δύο σε κατασκευή και έχουµε και δη-
µοπρατήσεις οι οποίες προχωρούν µε πολύ µεγάλη ταχύτητα για
άλλες επτά µονάδες συν άλλα τέσσερα έργα ΣΔΙΤ. Συνεπώς,
έχουµε µια τεράστια αλλαγή. Αυτό είναι το µέτρο της πολύ µε-
γάλης προόδου η οποία βρίσκεται σήµερα σε εξέλιξη σε αυτόν
τον τοµέα, όπως χαρακτηριστικά ανέλυσε και ο αρµόδιος Υπουρ-
γός µας.

Θέλω να σταθώ λίγο στο άρθρο 13. Κύριοι συνάδελφοι, πραγ-
µατικά είναι να απορεί κανείς µε τη λογική σας, αλλά και να σκέ-
φτεται κάποιος πού µπορεί να φτάσει η Αντιπολίτευση
προκειµένου να κάνετε µια στείρα αντιπολίτευση. Πρέπει να κα-
ταλάβετε ότι όταν προσπαθείτε να κάνετε αυτή την αντιπολί-
τευση χωρίς περιεχόµενο, τότε πηγαίνετε αυτόµατα σε
µεθόδους λαϊκισµού τις οποίες πλήρωσε πολύ ακριβά η Ελλάδα.
Δεν βλέπετε τελικά και πού κατέληξαν αυτοί οι οποίοι ακολούθη-
σαν αυτόν τον συγκεκριµένο δρόµο του λαϊκισµού; Μιλήσατε για
αντισυνταγµατικότητα του νόµου λόγω του άρθρου 13. Θεω-
ρείτε, δηλαδή, αντισυνταγµατικό κάτι το οποίο είναι υποχρέωση
της κεντρικής Κυβέρνησης. Τι λέει το άρθρο 13; Ότι όταν η το-
πική αυτοδιοίκηση δεν µπορεί να λύσει το πρόβληµα των απο-
βλήτων, έρχεται η Κυβέρνηση να τα επιλύσει.

Θα σας αναφέρω ένα τρανταχτό παράδειγµα που αφορά τον
ίδιο µου τον τόπο, για να καταλάβετε πόσο λάθος κάνατε σήµερα
µε αυτό το οποίο βάλατε σαν αντισυνταγµατικότητα σε αυτό το
άρθρο. Η Ζάκυνθος πήγαινε τα απορρίµµατα σε µια περιοχή η
οποία λέγεται Σκοπός. Είναι το ένα βουνό της Ζακύνθου από τα
δύο, Βραχίονας και Σκοπός. Τώρα τα απορρίµµατα πηγαίνουν
στον Λίβα στην περιοχή του Βραχίονα. Κάποια στιγµή επήλθε κο-
ρεσµός. Ήµουν τότε πρόεδρος στην ΤΕΔΚ, στην Ένωση Δήµων
και Κοινοτήτων. Αρχίσαµε να συζητάµε το 2009 για την εξεύρεση
άλλου χώρου. Όµως, ενώ ήταν κουρασµένος µέχρι το 2015, συ-
νέχιζαν να εναποθέτουν τα σκουπίδια στον ίδιο χώρο, γιατί δεν
είχαν άλλο χώρο να τα πάνε. Με παρέµβαση τότε της Περιφέ-
ρειας Ιονίων Νήσων και υπό τον φόβο να µην πάει στα δικαστήρια
ο τότε περιφερειάρχης, κλείνει το 2015 τον Σκοπό, χωρίς να έχει
βρεθεί νέος χώρος ταφής. Ο χώρος που σήµερα πηγαίνουν τα
απορρίµµατα στη θέση Λίβα είχε γίνει θέµα διαµάχης και εσωτε-
ρικών αντιπαραθέσεων ακόµα και µε την προηγούµενη κυβέρ-
νηση και υπήρχε ένας δήµαρχος ο οποίος γύριζε γύρω-γύρω σε
όλες τις περιοχές της Ζακύνθου πού θα πάει τα απορρίµµατα.
Τα απορρίµµατα ήταν στον δρόµο µέχρι τότε. Δεν υπήρχε καµµία
λύση. Η τοπική κοινωνία ανάστατη.

Ποια είναι σήµερα η κατάσταση; Σκοπός, αδυναµία αποκατά-
στασης, γιατί επί πέντε χρόνια συνέχιζε η τοπική αυτοδιοίκηση
να τοποθετεί σκουπίδια. Πάµε να κάνουµε την περιβαλλοντική
µελέτη. Μπλέκαµε, γιατί πρέπει να πάρουµε αυτόν τον όγκο των
σκουπιδιών που υπάρχουν επιπλέον τοποθετηµένοι επί πέντε
χρόνια για να µπορέσουµε να τον αποκαταστήσουµε και βέβαια
το Υπουργείο -και καλώς πράττει- παίρνει τις περιβαλλοντικές
µελέτες οι οποίες δεν µπορούσε να τις βγάλει η τοπική και η απο-
κεντρωµένη αυτοδιοίκηση, για να µπορέσει τελικά να βγάλει µια
µελέτη περιβαλλοντική, για να µπορέσει να προχωρήσει η απο-
κατάσταση, για να µη φάµε πρόστιµο. Το πρόστιµο θα το φάµε,
γιατί δεν θα προλάβουµε πιθανόν να δηµοπρατήσουµε το συγ-
κεκριµένο έργο.

Τι έγινε, λοιπόν, εδώ; Ήρθε το κράτος να λύσει ένα πρόβληµα.
Εάν το κράτος δεν ερχόταν να λύσει το πρόβληµα, τι θα γινόταν;
Θα έπρεπε να σερνόµαστε και να περιµένουµε επαναλαµβανό-
µενα πρόστιµα, γιατί δεν µπορούσαµε να αποκαταστήσουµε τον
Σκοπό. Τα σκουπίδια, δε, οφείλω να σας πω ότι στην περιοχή που
λέµε σήµερα του Σκοπού από κάτω είναι το θαλάσσιο πάρκο της

Ζακύνθου περιοχή «NATURA» και βέβαια είναι ο κόλπος του Λα-
γανά και αντιλαµβάνεστε τι θα γίνει σε περίπτωση που φύγουν -
και κινδυνεύει να φύγει- όλο το βουνό µέσα στον κόλπο του
Λαγανά.

Στον Λίβα υπάρχει συσσώρευση δεµάτων, γιατί η προηγού-
µενη δηµοτική αρχή δεν προχώρησε σε δηµοπρασία -δεν είναι
επί του παρόντος να αναλύσω γιατί δεν την προχωρούσε- και κα-
θυστέρηση δηµιουργίας του εργοστασίου. Για να προχωρήσει,
έπρεπε να αποµακρυνθούν τόνοι δεµάτων από την περιοχή, να
πάνε στην περιοχή του Πύργου, στην Τριανταφυλλιά, για να µπο-
ρέσουµε να εκκενώσουµε τον χώρο για να γίνει το εργοστάσιο.
Τι έγινε τότε; Έρχεται πάλι το Υπουργείο και η κεντρική Κυβέρ-
νηση να χρηµατοδοτήσει τη µεταφορά, να αδειάσει ο χώρος, για
να µπορέσουµε τελικά να προχωρήσουµε στη δηµιουργία του
εργοστασίου. Ακόµα και σήµερα το ίδιο πρόβληµα αντιµετωπί-
ζουµε. Εποµένως, δύο φορές η κεντρική Κυβέρνηση ήρθε και
έλυσε το πρόβληµα.

Τι καταλάβατε από αυτά που σας είπα; Νοµίζω ότι δεν χρει-
άζεται πιο απτό παράδειγµα ότι όταν η τοπική κοινωνία δεν µπο-
ρεί να λύσει το πρόβληµα, πρέπει να έρχεται η κεντρική
Κυβέρνηση, το κράτος, για να λύσει το πρόβληµα. Γιατί ξέρετε
τι έλεγαν οι κάτοικοι στην περιοχή, οι Ζακυνθινοί; Ερχόντουσαν
στο γραφείο µου, µε έβλεπαν στον δρόµο και µου έλεγαν: «Κύριε
Βουλευτά, τι θα γίνει µε τα σκουπίδια; Τι θα γίνει µε τα στραγγί-
δια τα οποία πηγαίνουν στον κόλπο του Λαγανά και εµείς δεν
µπορούµε να λειτουργήσουµε και τελικά θα φάµε και πρόστιµο
από την Ευρωπαϊκή Ένωση; Είστε ευχαριστηµένος από αυτό που
βλέπετε»; Δεν έβλεπα να κατηγορούν τόσο πολύ και τη δηµοτική
αρχή, την τότε, ή για παράδειγµα την τοπική αυτοδιοίκηση. Την
Κυβέρνηση πάλι καθόντουσαν και κατηγορούσαν.

Εποµένως, θεωρώ ότι πολύ καλά έρχεται το άρθρο 13. Και δεν
παίρνουµε καµµία αρµοδιότητα από την τοπική αυτοδιοίκηση.
Αλλά λέµε ότι όταν δεν µπορεί να επιτελέσει τον στόχο της για
τον «άλφα» ή «βήτα» λόγο, τότε να µπορεί το κράτος να έρχεται
να παρεµβαίνει ώστε να λύσει αυτά τα ζητήµατα, τα οποία νοµίζω
είναι επ’ ωφελεία της τοπικής κοινωνίας και σε καµµία περίπτωση
δεν είναι ενάντια στην τοπική αυτοδιοίκηση και στην τοπική κοι-
νωνία.

Θα σας έλεγα -κλείνοντας- µε όλο τον σεβασµό, κύριε Μάντζο,
ότι καιρός είναι να σοβαρευτούµε. Γιατί όσο περισσότερο και πιο
γρήγορα σοβαρευτείτε, θα µπορείτε να κάνετε µια σοβαρή αντι-
πολίτευση που την έχει ανάγκη ο τόπος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ακτύπη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την τροπολογία σας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι σύντοµος.
Το Υπουργείο Δικαιοσύνης εισηγείται µία τροπολογία, η οποία

έχει τέσσερα άρθρα. Τα τρία από αυτά αφορούν στην εφαρµογή
των διατάξεων του δικαστικού χάρτη. 

Στο πρώτο άρθρο της τροπολογίας, µε την πρώτη διάταξη,
κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ρυθµίζονται ζητή-
µατα τοπικής αρµοδιότητας των δικαστηρίων, δηλαδή των ειρη-
νοδικείων και πταισµατοδικείων που καταργούνται, έτσι ώστε να
µην αφήνεται περιθώριο ερµηνείας στους εφαρµοστές του δι-
καίου και όπως βλέπετε, ακολουθούµε µία περιπτωσιολογική κα-
ταγραφή όλων των πιθανών περιπτώσεων, έτσι ώστε να µην
υπάρχει απολύτως καµµία αµφιβολία στους διαδίκους και στους
δικηγόρους. 

Στη δεύτερη διάταξη, παρέχεται η δυνατότητα κατάθεσης του
εισαγωγικού δικογράφου της αγωγής και στις παράλληλες
έδρες. Είχαµε προβλέψει µε τον ν.5134 την δυνατότητα κατάθε-
σης στις έδρες, δηλαδή στις κεντρικές έδρες των δικαστηρίων
και στις περιφερειακές. Με την εισαγόµενη τροπολογία και συγ-
κεκριµένα µε το άρθρο 2 µπορεί η κατάθεση του εισαγωγικού δι-
κογράφου, επαναλαµβάνω, να γίνεται και στις παράλληλες
έδρες.

Με το τρίτο άρθρο καθορίζονται τα γραµµάτια προείσπραξης
και οι τιµές αναφοράς, ανάλογα µε το είδος της διαδικασίας και
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τον βαθµό του δικαστηρίου στον οποίο κατατίθενται.
Να πω ένα σύντοµο ιστορικό σχετικά µε το τέταρτο άρθρο,

κύριε Πρόεδρε.
Με τον ν.5090 προστέθηκαν δύο περιπτώσεις. Στο άρθρο 122

στο οποίο αναφέρονται ενδεικτικά τα αναµορφωτικά µέτρα κατά
ανηλίκων, οι περιπτώσεις αυτές υπενθυµίζω στο Σώµα ήταν η πα-
ρακολούθηση ειδικών εκπαιδευτικών, καλλιτεχνικών ή πολιτιστι-
κών προγραµµάτων σε κρατικούς δηµοτικούς ή ιδιωτικούς
φορείς και η παρακολούθηση προγραµµάτων αθλητισµού και η
συµµετοχή σε αθλητικά σωµατεία. Επειδή για την εφαρµογή
αυτών των προβλέψεων της διάταξης του άρθρου 122 του Ποι-
νικού Κώδικα απαιτείται συναρµοδιότητα περισσοτέρων του ενός
Υπουργών, γι’ αυτό τροποποιούµε το τελευταίο εδάφιο της πα-
ραγράφου 3 έτσι ώστε να προβλέπεται η δυνατότητα έκδοσης
κοινής υπουργικής απόφασης των αρµοδίων Υπουργών. 

Και θα µου επιτρέψετε να επανέλθω στα τρία πρώτα άρθρα
για να κάνω µία δήλωση, την οποία οφείλουµε να κάνουµε και
είναι η εξής: Σε περίπτωση που µέχρι 16 Σεπτεµβρίου του 2026
-είναι το χρονικό διάστηµα πλήρους εφαρµογής του δικαστικού
χάρτη- δεν έχει ολοκληρωθεί ηλεκτρονική κατάθεση και παρα-
λαβή του συνόλου των δικογράφων, πιστοποιητικών και απογρα-
φών των πολιτικών υποθέσεων µέσω της διασύνδεσης των
δικαστηρίων κάθε περιφερειακής ενότητας στο ολοκληρωµένο
σύστηµα διαχείρισης δικαστικών υποθέσεων πολιτικής και ποινι-
κής δικαιοσύνης -αν και τονίζουµε ότι αυτό θα έχει γίνει και υπάρ-
χει σχετική πρόβλεψη, αλλά και έχουµε αναλάβει όλες τις
σχετικές ενέργειες για να υλοποιηθεί- η κατάθεση των σχετικών
δικογράφων και η παραλαβή των πιστοποιητικών θα γίνεται από
την έδρα του δικαστηρίου. 

Αυτό, κύριε Πρόεδρε, για να µην υπάρχει καµµία απολύτως
αµφιβολία ότι η Κυβέρνηση έχει λάβει όλα τα µέτρα για να εξα-
σφαλίσουµε και τους διαδίκους και τους δικηγόρους και να µην
υφίσταται ανασφάλεια δικαίου ούτε σε ό,τι αφορά την τοπική αρ-
µοδιότητα ούτε στις τιµές αναφοράς, στα γραµµάτια προείσπρα-
ξης, αλλά και στην πεποίθησή µας πως µέχρι την πλήρη
εφαρµογή του δικαστικού χάρτη θα έχει εφαρµοστεί η ψηφιο-
ποίηση στη δικαιοσύνη και θα µπορεί η κατάθεση και των δικο-
γράφων και των σχετικών εγγράφων να γίνεται µε τρόπο
ηλεκτρονικό.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Κύριε Μάντζο, έχετε ζητήσει τον λόγο για µια παρέµβαση.
Παρακαλώ.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Κι εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα

ήθελα τον λόγο για λίγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κι εσείς, αµέσως

µετά.
ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Εµείς, πότε θα µιλήσουµε,

κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Οι παρεµβάσεις προ-

ηγούνται. Μετά είστε εσείς.
ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Επειδή µας αναγγείλατε δύο

φορές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ορίστε, κύριε Μάντζο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, από το ίδιο ακριβώς έδρανο, από το ίδιο

κυριολεκτικά έδρανο στις 10 του Σεπτέµβρη, έξι µέρες πριν από
την έναρξη του δικαστικού έτους διαβεβαιώνατε το Σώµα ότι όλα
θα είναι έτοιµα για το νέο δικαστικό χάρτη. Και όµως έκτοτε η δι-
καιοσύνη όχι µόνο δεν είναι έτοιµη, αλλά κάνει βήµατα πίσω. Έρ-
χεστε σήµερα να προτείνετε στο Σώµα τα αυτονόητα. Και
αναρωτιέται κανείς, χρειάστηκαν τρεις εβδοµάδες επιλεκτικών
αποχών από τους δικηγόρους, χρειάστηκαν τέτοιες κινητοποι-
ήσεις, τέτοιες αντιδράσεις για να δείτε τα αυτονόητα και να έρ-
θετε να τα προτείνετε στο Σώµα σήµερα, βδοµάδες µετά την
έναρξη του δικαστικού έτους; Και τι βλέπουµε σήµερα; Τι διορ-
θώνετε σήµερα; Ότι υπάρχουν δεκάδες δήµοι της βόρειας και
της ανατολικής Αττικής που είναι εκτός δικαστικού χάρτη, ότι
σχεδιάσατε και εφαρµόζετε έναν δικαστικό χάρτη που δεν έχει
προβλέψει καν βασικά προάστια της ίδιας της πρωτεύουσας της

χώρας. Βασικά και κρίσιµα πιστοποιητικά κληρονοµιών, ενδίκων
µέσων, φερεγγυότητας δεν εκδίδονται, γι’ αυτό και δίνετε παρα-
τάσεις σήµερα. Η αγορά είναι στον αέρα. Ούτε τα γραµµάτια δι-
κηγορικής αµοιβής δεν είχαν ρυθµιστεί εγκαίρως. 

Σήµερα λοιπόν, νοµοθετείτε τα αυτονόητα και η αλήθεια δεν
µπορεί να κρυφτεί. Ότι το επιτελικό χάος που δηµιουργήσατε
στον χώρο της δικαιοσύνης είναι εκεί έξω, του ζουν όλοι οι πολί-
τες, το ζουν οι δικηγόροι, οι δικαστές, οι δικαστικοί υπάλληλοι.
Το χρονολόγιο το παρέχει ο ίδιος ο πρόεδρος της ολοµέλειας
των δικηγορικών συλλόγων στα σόσιαλ µίντια. Αν δει κανείς τις
αναρτήσεις όλο το διάστηµα αυτό, υπάρχει ένα χρονολόγιο µε
τίτλο «όλα έτοιµα» και τις τροχαλίες και τα σακιά και τα καρο-
τσάκια του σουπερµάρκετ να µεταφέρουν δικογραφίες στο µε-
γαλύτερο πρωτοδικείο της Ευρώπης, στην Ευελπίδων, και την
παντελώς απούσα διαλειτουργικότητα µεταξύ των συστηµάτων
των ειρηνοδικείων, των πρωτοδικείων, πολλώ δε µάλλον µε τα
άλλα συστήµατα, των άλλων υπηρεσιών. Ούτε λόγος για την
ΕΓΔΙΧ, ούτε λόγος για εφαρµογές που είναι εκτός του Ολοκλη-
ρωµένου Συστήµατος Διαχείρισης Δικαστικών Υποθέσεων. Όλα
είναι µε υβριδικό τρόπο, ακόµη και χειροκίνητο. Τα πιστοποιητικά
εκδίδονται µόνο όπου χρειάζεται ιδιαίτερη µέριµνα. Ανακοίνωση
αυτή, του Πρωτοδικείου Αθηνών. Αλήθεια, ποιος θα κρίνει την
ιδιαίτερη µέριµνα; Μικρόφωνα δεν λειτουργούν, αναξιοπρεπείς
συνθήκες εκδίκασης υποθέσεων σε σκοτεινές, µικρές αίθουσες.
Ακόµα και τα οικογενειακά, παρουσία των οικογενειών, των παι-
διών, είναι όλα σε υπόγεια µε ουρές. Και φυσικά οι δικάσιµες στο
υπερπέραν, οι ανακοπές το 2034, 2035, οι εφέσεις του ειρηνοδι-
κείου το 2027, ακόµη και στα εργατικά. Το Κτηµατολόγιο το
2029. Και έρχεται ο Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης και
µας λέει ότι στις 30 του Νοέµβρη κλείνει η κτηµατογράφηση και
όλοι να πάτε στα δικαστήρια, το 2029. Αυτές είναι οι δικάσιµες
στο Κτηµατολόγιο. 

Άρα, κύριε Πρόεδρε τίποτα δεν είναι έτοιµο. Αυτό να ακούσει
η Ολοµέλεια και κοινωνία. Η ζωή των δικηγόρων, των δικαστικών
υπαλλήλων και των δικαστών γίνεται ολοένα και δυσκολότερη
καθηµερινά. Η πρόσβαση των πολιτών γίνεται ολοένα και δυσχε-
ρέστερη, αµφισβητείται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ασφαλώς.
Και το ερώτηµα είναι το εξής, κύριε Υπουργέ: Το Υπουργείο

των Εσωτερικών από το 2021 για να διορθώσει τα δικά του σφάλ-
µατα και τα δικά του προβλήµατα που εκείνο δηµιούργησε στο
ΑΣΕΠ χρειάστηκε τριάντα δύο τροποποιήσεις και ακόµα ανεβαί-
νει. Το Υπουργείο Δικαιοσύνης για τα δικά του σφάλµατα, πόσες
τροποποιήσεις θα χρειαστεί να κάνει; Θα το σπάσει το ρεκόρ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μάντζο.

Τον λόγο έχει η κ. Καραγεωργοπούλου.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, µας είχατε διαβεβαιώσει ότι ο ν.5108 που

ψηφίστηκε από τους επιγόνους του Ελευθέριου Βενιζέλου θα
ήταν ο καταλληλότερος για να διευκολυνθεί η διαδικασία στη δι-
καιοσύνη. Περιµέναµε λοιπόν, όλοι αυτή την διαπίστευση να
εφαρµόζεται. Αντ’ αυτού η ζωή όλων όσοι εµπλέκονται στη δίκη
είτε δικηγόρων, δικαστών, δικαστικών επιµελητών, διαδίκων έχει
γίνει όχι απλά δυσκολότερη, αλλά έχει µετατραπεί σε µια κόλαση
και αυτό είναι καθηµερινό. Γι’ αυτό και οι δικηγόροι απείχαν,
όπως πολύ καλά υποστήριξε και ο συνάδελφος, γι’ αυτό και συ-
νεχίζουν τα προβλήµατα επί της διαδικασίας να είναι τραγικά, µε
συνέπεια να ερηµοδικάζονται καθηµερινά σχεδόν πολίτες, οι
οποίοι αντλούν ουσιαστικά και δικονοµικά δικαιώµατα από την
εκδίκαση των υποθέσεων τους. Δεν υπάρχει καµµία διάταξη φυ-
σικά στην παρούσα τροπολογία, που να ρυθµίζει αυτό το ζήτηµα
των ακούσιων ερηµοδικιών, οι οποίες ασφαλώς και οφείλονται
σε αυτού του είδους το δικαστικό χάος που δηµιουργήσατε. Και
δεν υπάρχει παρεκτός από την οµολογία αυτής της κατάστασης,
από εσάς τους ίδιους, όταν στην ανάλυση συνεπειών ρύθµισης
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µας λέτε ότι έρχεστε µε µια τροπολογία να ερµηνεύσετε έναν
νόµο που µόλις ψηφίστηκε, για να είναι περισσότερο σαφής,
λέτε, και να ερµηνευτούν κάποια προβλήµατα που δηµιουργήθη-
καν στην κατά τόπο αρµοδιότητα. Αυτό περίµενε κανείς να είναι
λυµένο. Όχι εµείς, εσείς µας διαβεβαιώνατε γι’ αυτό. 

Από την άλλη, αυτή τη στιγµή υπάρχει πλήρης ανυπαρξία υπο-
στήριξης υποδοµής για να λειτουργήσει ο δικαστικός χάρτης µε
τον τρόπο που προβλέψατε. Δεν υπάρχει καν η υποδοµή για την
καταγραφή και τήρηση πρακτικών και δεν υπάρχουν καν οι κα-
τάλληλες αίθουσες για να διεξαχθούν δίκες, οι οποίες προσδιο-
ρίζονται ακόµα και πολύ µακριά. 

Συνεπώς, περιµένουµε από εσάς µια πιο υπεύθυνη τοποθέτηση
αφ’ ενός και αφ’ ετέρου, φυσικά και αναµένουµε ότι δεν είναι η
µόνη τροπολογία, θα έλθουν πολλές ακόµα εν είδει ερµηνευτικών
κανόνων, που θα αποπειραθείτε µε αυτές να εξυγιάνετε όλη αυτή
την κατάσταση του χάους που έχετε δηµιουργήσει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Καραγεωργοπούλου.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, απαντάτε και κλείνει το θέµα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Μια απάν-

τηση θα δώσω, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, νοµίζω ότι και οι συνάδελφοι που πήραν τον λόγο

είναι µακριά, πολύ µακριά από τη δικαστική πραγµατικότητα και
δεν έχουν γνώση της καθηµερινότητας των δικαστηρίων, διότι
αυτή η κατάσταση, την οποία περιγράφουµε εδώ και έξι µήνες
δεν ισχύει στα ελληνικά δικαστήρια. Θα σας πω πολύ συνοπτικά,
διότι θα έχουµε µία αναλυτική ενηµέρωση, τι ισχύει σήµερα, ενά-
µιση µήνα περίπου µετά την εφαρµογή του δικαστικού χάρτη. 

Δεν υπάρχει, κυρία και κύριε συνάδελφε, καµµία αναφορά από
περιφερειακά δικαστήρια, καθώς επίσης και από τα δικαστήρια
της Θεσσαλονίκης και του Πειραιά για δυσλειτουργίες που ανέ-
κυψαν από την εφαρµογή του δικαστικού χάρτη. Αντίθετα, και οι
δικαστές οι οποίοι έχουν αναλάβει καθήκοντα ως πρωτοδίκες,
αλλά και οι ειρηνοδίκες που επιµορφώνονται -τελειώνει σε δύο -
τρεις µέρες ο πρώτος κύκλος της επιµόρφωσης της πρώτης σει-
ράς των ειρηνοδικών- και οι δικαστικοί υπάλληλοι, αλλά και οι δι-
κηγόροι στην περιφέρεια, στη Θεσσαλονίκη και στον Πειραιά
–επαναλαµβάνω- έχουν πλήρως προσαρµοστεί στα νέα δεδο-
µένα που δηµιούργησε ο χάρτης. Όσες δε υποθέσεις από τα κα-
ταργηθέντα ειρηνοδικεία έχουν επαναπροσδιοριστεί,
επαναπροσδιορίστηκαν σε χρόνο συντοµότερο από τις δικασί-
µους που είχαν στα καταργηθέντα ειρηνοδικεία. 

Εκεί, λοιπόν, έχουµε από την πρώτη µέρα εφαρµογής καλές
συνθήκες και προσαρµογή όλων των εµπλεκόµενων στις ποινικές
και πολιτικές υποθέσεις στα δεδοµένα του χάρτη. Επειδή, όπως
ξέρετε, δεν υπήρξε διακοπή απονοµής της δικαιοσύνης και
έπρεπε από 15 -δηλαδή, µέσα σε µια µέρα- να προσαρµοστεί η
ελληνική δικαιοσύνη, τα δικαστήρια, στα δεδοµένα του χάρτη,
δηµιουργήθηκαν τα εξής δεδοµένα στο Πρωτοδικείο Αθηνών και
µόνο. Όπως γνωρίζετε, έχει χωριστεί σε δύο τµήµατα, το ποινικό,
που λειτουργεί στην Ευελπίδων και το πολιτικό τµήµα, το οποίο
λειτουργεί στη Λουκάρεως. Σας καλώ, κυρία και κύριε συνά-
δελφε, οποτεδήποτε εσείς θέλετε να επισκεφτούµε -γιατί εγώ
πηγαίνω σχεδόν καθηµερινά- και στην Ευελπίδων και στη Λου-
κάρεως -χθες ήµουν στη Λουκάρεως- να δείτε τις συνθήκες απο-
νοµής της δικαιοσύνης. 

Επανέρχοµαι, κύριε Πρόεδρε. Στο ποινικό, λοιπόν, τµήµα
έχουν αυξηθεί κατά πέντε τα ακροατήρια σε σχέση µε πέρσι.
Αυτό περίπου δίνει κατά µέσο όρο έναν αριθµό διακοσίων, περί-
που, υποθέσεων εβδοµαδιαίως περισσότερων που εκδικάζονται
στο ποινικό τµήµα του πρώτου Πρωτοδικείου Αθηνών σε σχέση
µε το προηγούµενο έτος. Αυτό συνιστά ένα θετικό βήµα στην επι-
τάχυνση απονοµής της ποινικής δικαιοσύνης. 

Προέκυψαν πράγµατι, κάποια προβλήµατα, τα οποία είχαν να
κάνουν µε τα ψηφιακά συστήµατα, επειδή έπρεπε από το προ-
ηγούµενο καθεστώς να πάµε στο καθεστώς του χάρτη -δηλαδή,
σε ό,τι αφορά την ετοιµότητα των συστηµάτων να ανταποκρι-
θούν και την ανάσυρση των δεδοµένων- που αφορούσαν στη χο-
ρήγηση των πιστοποιητικών, στην ενηµέρωση των πινακίων και
βεβαίως, στη δυνατότητα των περιφερειακών εδρών να υποδε-

χτούν ψηφιακά τα δικόγραφα που κατατίθεντο µε την αύξηση
της αρµοδιότητας. Αυτά απασχόλησαν τα δικαστήρια τρεις µε
τέσσερις εβδοµάδες µετά την εφαρµογή του χάρτη.

Σήµερα έχουµε προβλήµατα µόνο σε ορισµένα πιστοποιητικά
για τα οποία λαµβάνουµε µέριµνα αναστέλλοντας τις προθε-
σµίες, αν δεν λήγουν οι προθεσµίες µέχρι 30 Νοεµβρίου.

Αυτά ήταν τα προβλήµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, του
χάρτη. Δύο αίθουσες µόνο, οι οποίες ήταν µικρότερες από τον
αριθµό των διαδίκων µε βάση τη νέα αρµοδιότητα, έχουν αλλά-
ξει. Ο προϊστάµενος του πρωτοδικείου έχει παραχωρήσει µεγα-
λύτερες αίθουσες, γίνονται και οι δίκες στα αυτοκίνητα και οι
δίκες στα εργατικά και υπήρχε µεγαλύτερη συµµετοχή διαδίκων.
Εποµένως, οι αίθουσες, που έπρεπε να διατεθούν, έχουν διατε-
θεί.

Και από 16 Σεπτεµβρίου στο πολιτικό τµήµα του πρωτοδικείου
δικάζουν πεντακόσιοι εβδοµήντα επτά πρωτοδίκες. Ξέρετε τι
άµεσο αποτέλεσµα έφερε η εφαρµογή του χάρτη; Από δεκατρείς
µε δεκατέσσερις υπηρεσίες, που είχαν πέρσι οι πρωτοδίκες,
έχουν τώρα τρεις µε τέσσερις, πολύ περισσότερο χρόνο να δι-
κάσουν τις υποθέσεις µε άνεση και να εκδώσουν τις αποφάσεις
τους. 

Τα δεδοµένα, λοιπόν, του χάρτη, κύριε Πρόεδρε, είναι πολύ
θετικά. Άλλωστε για όλες αυτές τις περιπτώσεις, που ο Δικηγο-
ρικός Σύλλογος Αθηνών και µόνο απείχε από συγκεκριµένες δια-
δικασίες, µε την πρόσφατη απόφαση του διοικητικού συµβουλίου
ανεστάλη η αποχή των δικηγόρων και στις περιπτώσεις για τις
οποίες απείχαν και αφορούσαν µία ή δύο αίθουσες του Πρωτο-
δικείου Αθηνών, διότι παραχωρήθηκαν, όπως είπα, αίθουσες κα-
τάλληλες.

Και νοµίζω ότι σε πάρα πολύ σύντοµο χρόνο, χρόνο που υπε-
ρέβαινε και τις δικές µας αισιόδοξες προβλέψεις, έχουµε µία
καλή εφαρµογή του χάρτη µε τα θετικά αποτελέσµατα, τα οποία
σας ανέφερα και θα ακολουθήσουν αναλυτικές ενηµερώσεις από
την Κυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Καλείται στο Βήµα η κ. Σεβαστή Βολουδάκη, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. Μετά θα ακολουθήσει ο Υπουργός για την
οµιλία του. 

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέ-

διο νόµου αποτελεί µια σηµαντική καινοτοµία για την περιβαλ-
λοντική προστασία και τη βιώσιµη ανάπτυξη. Εξάλλου η πράσινη
οικονοµία αποτελεί βασικό παράγοντα ενδυνάµωσης της αντα-
γωνιστικότητας της πατρίδας µας. 

Η Κυβέρνηση πιστή στο στόχο της για µια δίκαιη πράσινη µε-
τάβαση έχει λάβει πολλές πρωτοβουλίες για την αναβάθµιση των
ενεργειακών και περιβαλλοντικών πολιτικών, πρωτοβουλίες που
έχουν πάντοτε στο επίκεντρο τον πολίτη, τον καταναλωτή και διέ-
πονται από τον σεβασµό για το φυσικό περιβάλλον. Στο πλαίσιο
αυτό κινείται και η παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία. Στόχος
της είναι η βελτίωση των έως σήµερα υφιστάµενων νοµοθετικών
διατάξεων σχετικά µε τη διαχείριση των αποβλήτων, η εξοικονό-
µηση ενέργειας, η βέλτιστη οργάνωση του ενεργειακού χώρου
και η προώθηση της ανακύκλωσης. Η πρωτοβουλία αυτή κατέ-
στη απαραίτητη λόγω των διαρκώς µεταβαλλόµενων συνθηκών
που εφιστούν την επαγρύπνηση µας και την άµεση λήψη µέτρων,
διορθώνοντας αστοχίες του παρελθόντος και βελτιώνοντας την
καθηµερινότητα του πολίτη. 

Ειδικότερα, εντοπίζονται οι δυσχέρειες στη διαδικασία αδει-
οδότησης και εγκατάστασης έργων ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας και λαµβάνονται µέτρα προς αντιµετώπιση αυτών, όπως η
πρόβλεψη εγκατάστασης σταθµών αποθήκευσης ηλεκτρικής
ενέργειας, ώστε να µειωθεί το κόστος αυτής και να πετύχουµε
ενεργειακή αυτάρκεια. 

Εν προκειµένω, θα µπορούσε ίσως να µελετηθεί και το ενδε-
χόµενο της πριµοδότησης για την άδεια προσθήκης µπαταριών
και αποοµαδοποιηµένα µικρά φωτοβολταϊκά, ώστε να ενισχυ-
θούν περαιτέρω οι µικροί παραγωγοί και οι συµπράξεις αυτών.
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Αναβαθµίζονται ενεργειακά τα κτήρια του δηµοσίου µε στόχο την
εξοικονόµηση ενέργειας και την ενεργειακή αποδοτικότητα τους.
Στηρίζεται η αυτοπαραγωγή και η αυτοκατανάλωση ενέργειας
από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, ενισχύοντας έµπρακτα τους
µικρούς παραγωγούς. Προβλέπεται, επίσης, η εγκατάσταση πι-
λοτικών µικρών πλωτών φωτοβολταϊκών σταθµών, ώστε να προ-
ωθηθούν έτι περαιτέρω οι ΑΠΕ και να πετύχουµε την ελαχιστο-
ποίηση των ενεργειακών δαπανών µας. 

Επιπλέον, λαµβάνεται ειδική µέριµνα για την προστασία του
φυσικού περιβάλλοντος. Ενδεικτικά αναφέρω τις ρυθµίσεις περί
αναστολής των προθεσµιών για σταθµούς ΑΠΕ στην περιοχή του
Έβρου, που επλήγη από τις πρόσφατες πυρκαγιές, αλλά και
µέσω των χωροταξικών και πολεοδοµικών ρυθµίσεων για τα έργα
ΑΠΕ που στοχεύουν στην προστασία του περιβάλλοντος και των
τοπικών κοινωνιών. 

Πέραν, όµως, των εθνικών πρωτοβουλιών θα πρέπει να λη-
φθούν και ευρωπαϊκά µέτρα, ώστε να επιτευχθεί αυτό που λέµε
οµαλή και δίκαιη πράσινη ανάπτυξη. Ειδικότερα, όπως είναι γνω-
στό, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει προτείνει τη σταδιακή µείωση
των δωρεάν δικαιωµάτων διοξειδίου του άνθρακα από το 2026
ως το 2035, οπότε και θα επέλθει ολικά η κατάργησή τους, τα
οποία µέχρι σήµερα διατίθενται σε συγκεκριµένους βιοµηχανι-
κούς κλάδους, όπως του τσιµέντου, του χάλυβα, του αλουµινίου
και των λιπασµάτων. Στο εξής θα πρέπει να αγοράζουν τα δικαιώ-
µατα για τις εκποµπές τους. 

Εν όψει, λοιπόν, αυτού και προς αποφυγή της ραγδαίας αύξη-
σης του κόστους παραγωγής θα πρέπει να ασκηθεί η απαραί-
τητη πολιτική πίεση στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την έγκριση
του µηχανισµού στήριξης σχετικά µε την κάλυψη ενός µέρους
του κόστους, που θα έχουν οι βιοµηχανίες από την υπογραφή
µακροχρόνιων συµβάσεων µε προµηθευτές ρεύµατος από ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας.

Σχετικά τώρα µε τις προτεινόµενες ρυθµίσεις του σχεδίου
νόµου για τη λειτουργία των φορέων διαχείρισης στερεών απο-
βλήτων, είναι µεν γνωστόν το πρόβληµα της λειτουργίας αυτών
και γνωστή και η ανάγκη µιας συνεκτικής στρατηγικής και επο-
πτείας αυτών, µε σκοπό τη βέλτιστη δυνατή απόδοσή τους και
εκτέλεση των έργων τους. Ωστόσο, η συγκέντρωση σε ένα θε-
σµικό φορέα σωστά γίνεται µε κανόνες που διασφαλίζουν τη συ-
νεχή και απρόσκοπτη λειτουργία τους, µε την αξιοποίηση του
ανθρώπινου δυναµικού τους, το οποίο είναι εξειδικευµένο και θα
πρέπει να στηριχθεί και ποσοτικά. 

Η δυνατότητα του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας
-µετά από προγραµµατική συµφωνία µε την Κεντρική Ένωση
Δήµων Ελλάδας και τον Ελληνικό Οργανισµό Ανακύκλωσης- να
αναλάβει τη διαγωνιστική διαδικασία για την προµήθεια εξοπλι-
σµού χωριστής συλλογής ανακυκλώσιµων υλικών και βιοαποβλή-
των σε όλους τους δήµους της χώρας και επιπλέον και υπη-
ρεσιών στους ορεινούς και νησιωτικούς δήµους µε µόνιµο πλη-
θυσµό κάτω των δέκα χιλιάδων κατοίκων, µπορεί να βοηθήσει
στην αµεσότερη επίλυση έκτακτων ζητηµάτων των δήµων άµεσα
αποφεύγοντας να έχουµε χρονοβόρες διαδικασίες. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω ότι το νοµοσχέδιο που σή-
µερα συζητάµε αποτελεί µια ακόµη µεταρρύθµιση που απαντά
τόσο στις τρέχουσες ανάγκες όσο και στις µελλοντικές προκλή-
σεις, µε την προοπτική µιας Ελλάδας πιο πράσινης και πιο βιώ-
σιµης. Η προστασία του περιβάλλοντος και η βιώσιµη ανάπτυξη
µπορούν και να συµβαδίζουν και να συνυπάρξουν. Αµφότερες
αποτελούν από την πρώτη στιγµή βασική προτεραιότητά µας βά-
ζοντας τα θεµέλια για µια Ελλάδα που ευθυγραµµίζεται µε τις
παγκόσµιες τάσεις προς µια πιο ανθεκτική, αειφόρα και βιώσιµη
οικονοµία, που πρωτίστως σέβεται τους πολίτες της. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Βολουδάκη. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
ξεκινήσω την τοποθέτησή µου από τις φοβερές πληµµύρες που
έγιναν στην Ισπανία. Θα το κάνω αυτό όχι µόνο γιατί είναι ένα

πολύ σηµαντικό και δραµατικό γεγονός, αλλά και γιατί επιβεβαι-
ώνει για µία ακόµη φορά ότι τα προβλήµατα που έχει µπροστά
της η χώρα, η Ευρώπη και ο πλανήτης στα επόµενα χρόνια απαι-
τούν σοβαρότητα, σύνεση και περίσκεψη. 

Δεν υπάρχουν εύκολες λύσεις και όλοι όσοι εδώ, σε αυτή την
Αίθουσα, ευαγγελίζονται και προτείνουν τις εύκολες λύσεις, κά-
νουν λάθος. Κάνουν λάθος σε σχέση µε το συνολικό εθνικό συµ-
φέρον, το συνολικό κοινωνικό συµφέρον, αλλά και σε τελείως
πρακτικό επίπεδο κάνουν λάθος σε σχέση µε τις δικές τους πο-
λιτικές τύχες. Απέδειξε ξανά και ξανά ο κόσµος -και η συρρί-
κνωση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης από τη θέση που είχε το
2019 στη θέση που είναι σήµερα αποδεικνύει- ότι είναι πολύ πιο
ώριµος και πολύ πιο προβληµατισµένος σε σχέση µε τα πραγµα-
τικά του προβλήµατα. Αυτό το άκουσα να αναπτύσσεται από τον
διάλογο που είχαν οι περισσότεροι από τα κόµµατα της Αντιπο-
λίτευσης σήµερα.

Υπήρχαν τοποθετήσεις που κάλυψαν τον διπλάσιο χρόνο,
όπως ήταν της κ. Κωνσταντοπούλου, χωρίς να κάνουν ούτε µία
αναφορά στο παρόν νοµοσχέδιο επί της ουσίας. Ούτε µία ανα-
φορά! Αυτό είναι δυστύχηµα, γιατί το Κοινοβούλιο δεν µπορεί να
λειτουργεί σαν ένας χώρος µονολόγων. Είναι από τη φύση του
χώρος διαλόγου και όταν µετατρέπεται σε χώρο µονολόγων,
διότι ο καθένας ασχολείται µε ένα άλλο θέµα από αυτό µε το
οποίο συζητούµε, δεν υπηρετούµε τον λαό, δεν υπηρετούµε
τους θεσµούς µε τον τρόπο µε τον οποίο πρέπει να τον υπηρε-
τούµε. 

Οι ουσιαστικές διατάξεις αυτού του νοµοσχεδίου και οι πιο σο-
βαρές στην πραγµατικότητα δεν συζητήθηκαν από την Αντιπολί-
τευση. Δεν άκουσα εκτεταµένη συζήτηση για την υπόθεση, για
παράδειγµα, της τροπολογίας που φέραµε για την τηλεθέρ-
µανση. Δεν άκουσα σοβαρή συζήτηση για τις µεγάλες αλλαγές
που έχουµε στην αποθήκευση της ενέργειας, που είναι κλειδί για
την πορεία του ενεργειακού συστήµατος. 

Ακόµη, όµως, και στη συζήτηση για τους ΦΟΣΔΑ, πραγµατικά
αδικεί η Αντιπολίτευση τον εαυτό της. Μας λέει ότι αφαιρούµε
αρµοδιότητες επειδή συνενώνουµε τους ΦΟΔΣΑ και ότι υποκρύ-
πτεται –λέει- ιδιωτικοποίηση. Μα οι ΦΟΣΔΑ που συνενώνονται,
θα διοικούνται από την τοπική αυτοδιοίκηση, όπως διοικούνται
µε επιτυχία από την τοπική αυτοδιοίκηση εδώ και δύο δυόµισι
χρόνια οι ΦΟΣΔΑ που πρώτοι συνενώθηκαν. Είναι η ολοκλήρωση
µιας µεταρρύθµισης. 

Αρνούµεθα τα αυτονόητα. Για παράδειγµα, αρνούµεθα την έν-
νοια των οικονοµιών κλίµακος. Είναι προφανές ότι χρειαζόµαστε
µεγαλύτερες και πιο οργανωµένες µονάδες. Η τοπική αυτοδιοί-
κηση τις χρειάζεται. 

Το ΠΑΣΟΚ, που ιστορικά ανέλαβε ευθύνες συνενώσεων στην
περίοδο που ήταν κυβέρνηση και είχε µεταρρυθµιστική διάθεση,
θα έπρεπε πρώτο να το αναγνωρίσει αυτό και εµφανίζεται στην
τελείως απέναντι όχθη, χωρίς, όµως, να έχει τίποτε να αντιπρο-
τείνει για τα πραγµατικά προβλήµατα. Άκουσα µε ενδιαφέρον
την οµιλία του Αρχηγού του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ, του κ. Ανδρουλάκη,
για τα ενεργειακά και το µόνο που είχε να προτείνει ως διαφορε-
τικό, ήταν οι ενεργειακές κοινότητες και µάλιστα οι µη κερδοσκο-
πικές ενεργειακές κοινότητες. 

Ωραία, να δούµε λίγο σε πραγµατικούς όρους και µε ρεαλι-
σµό, τι ρόλο µπορεί να έχουν στην ανάγκη δεκάδων δισεκατοµ-
µυρίων επενδύσεων οι ενεργειακές κοινότητες. Μπορεί να έχουν
ρόλο παραγωγού και µάλιστα παραγωγού τεράστιων ποσοτήτων
από φωτοβολταϊκά; Θα έχουν ελπίδα να αποδώσουν αυτές οι
επενδύσεις; Ας δούµε τα νούµερα. 

Αυτή τη στιγµή έχουµε 8 GW φωτοβολταϊκά και θα διευκολύ-
νουµε και τις ενεργειακές κοινότητες να έχουν περισσότερο
χώρο εφόσον το επιθυµούν. Ακόµη και στους δήµους και στην
τοπική αυτοδιοίκηση θα δώσουµε µια πρόσθετη διευκόλυνση µε
µία νοµοτεχνική. Θα εγκατασταθούν άλλα τουλάχιστον 5 GW φω-
τοβολταϊκών. Έχουµε δηλώσεις ετοιµότητας 2,7 από τον ΔΕΔ-
ΔΗΕ, δηλαδή από µικρούς. Και περίπου άλλα 2 GW έχουµε τα
βιοµηχανικά ΠΠΕ και συµπληρωµατικά υπάρχουν και οι υπόλοι-
ποι µεγάλοι. Θα φτάσουµε, λοιπόν, τα 13 µε 14 GW φωτοβολ-
ταϊκά. Πόση είναι η ζήτηση; Η µέγιστη ζήτηση είναι 10,5 GW. Η
µέση ζήτηση είναι 6 GW. Τι θα συµβαίνει όταν θα έχουµε όλη
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αυτή την εγκατάσταση φωτοβολταϊκών; Προφανώς, λοιπόν, το
πρόβληµά µας δεν είναι αν θα βάλουµε παραπάνω φωτοβολ-
ταϊκά στη φάση αυτή. 

Και ακούω από τον κ. Κόκκαλη τη συζήτηση για την αγροτική
γη. Το ζήτηµα δεν είναι υπαρκτό σε αυτή τη φάση, µε την έννοια
ότι η αγροτική γη που χρειάζεται σήµερα µε τα σύγχρονα φωτο-
βολταϊκά για ένα µεγαβάτ είναι δέκα στρέµµατα.

Μόνο στη Θεσσαλία, που είναι η περιοχή που έχει τα περισσό-
τερα φωτοβολταϊκά στην Ελλάδα σε αγροτική γη, η εγκατάλειψη
γης είχε φτάσει τα σαράντα χιλιάδες στρέµµατα. Και την ίδια πε-
ρίοδο, από το 2009 µέχρι το 2021, µειώθηκε η καλλιεργήσιµη γη,
δηλαδή εγκαταλείφθηκε καλλιέργεια τετρακοσίων χιλιάδων
στρεµµάτων. Σοβαρολογούµε ότι το πρόβληµά µας είναι ότι µπή-
καν σαράντα χιλιάδες στρέµµατα φωτοβολταϊκά; Ή το πρόβληµά
µας είναι ότι εγκαταλείφθηκαν τετρακόσιες χιλιάδες στρέµµατα
καλλιεργήσιµης γης;

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Γιατί εγκαταλείφθηκαν; 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Αυτό θα πρέπει κατά κύριο λόγο να απαντήσουµε
όλοι, γιατί η περίοδος 2009-2021 περιλαµβάνει όλες τις ευθύνες
του πολιτικού συστήµατος που υπήρχαν, συµπεριλαµβανοµένης
και της νυν Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης που ήταν πεντέµισι χρό-
νια σε αυτή την περίοδο. 

Όµως, εµένα δεν µε ενδιαφέρει να ξεκινάµε το γιατί και ποιος
φταίει στη φάση αυτή. Εµένα µε ενδιαφέρει να λύνουµε πραγµα-
τικά προβλήµατα και αυτό ενδιαφέρει τον κόσµο. Σας είπα ότι
δεν έχουµε ανάγκη για παραπάνω φωτοβολταϊκά και µάλιστα µα-
ζικά, για τον εξής πολύ απλό λόγο: Διότι οι επενδύσεις αυτές θα
οδηγούν σε µηδενικές τιµές. 

Άκουσα τον κ. Κόκκαλη να λέει όλοι οι αγρότες να έχουν ένα
φωτοβολταϊκό. Να σας πω το εξής. Πότε χρειάζονται ηλεκτρισµό
οι αγρότες; Υποθέτω όταν ποτίζουν κατά κύριο λόγο. Πότε ποτί-
ζουν; Τον µισό χρόνο. Ποιες ώρες ποτίζουν; Περισσότερες τη
νύχτα, αν γίνεται σωστά το πότισµα. Πότε δουλεύουν τα φωτο-
βολταϊκά; Δουλεύουν ολόκληρο τον χρόνο. Πότε δεν δουλεύουν;
Δεν δουλεύουν τη νύχτα. Ποιο είναι το ενεργειακό προφίλ που
έχει λοιπόν ο αγρότης για να του λέµε «βάλε ένα φωτοβολταϊκό»;
Ποιο είναι το ενεργειακό του προφίλ; Είναι τελείως άσχετο µε το
φωτοβολταϊκό. Μπορεί να βάλει ένα φωτοβολταϊκό µε µία µπα-
ταρία; Ναι, και αυτό θα είχε µια χρησιµότητα αν και τον υπόλοιπο
χρόνο, τους έξι µήνες που δεν ποτίζει…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Οι κτηνοτρόφοι, κύριε Υπουργέ; 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Οι κτηνοτρόφοι είναι δεύτερη υπόθεση. Ο κτηνο-
τρόφος µπορεί να έχει το ενεργειακό προφίλ που να ταιριάζει
ένα φωτοβολταϊκό. Εγώ δεν λέω να βάλει ή να µη βάλει. Εγώ λέω
κάτι πολύ πιο απλό. Πριν δίνουµε συµβουλές να σκεπτόµαστε.
Βοηθάει να σκεφτόµαστε ποιο το ενεργειακό του προφίλ, τι τιµές
θα διαµορφώνονται στην αγορά µε τις οποίες θα µπορεί να που-
λάει; Γιατί αν πουλάς στην αγορά µε το παλιό «NET METERING»
που φεύγει, σηµαίνει ότι σε επιδοτούν οι υπόλοιποι καταναλωτές
χωρίς να ταιριάζει αυτό, η κατανάλωση η δική σου στο ενεργει-
ακό προφίλ του µέσου, για το οποίο κουβεντιάζεις. 

Αυτά τα λέω για να καταλάβουµε ότι το ενεργειακό σύστηµα
είναι εξαιρετικά σύνθετο. Πάµε να αλλάξουµε, αλλάζουµε µάλλον
ενεργειακό σύστηµα ριζικά και πράγµατα που ίσχυαν χθες δεν
ισχύουν σήµερα. Το «NET METERING» όσο οι ανανεώσιµες
πηγές ήταν κάτω από το 50% µπορούσε να υπάρχει χωρίς να επι-
βαρύνει το κοινωνικό σύνολο. 

Με τις ανανεώσιµες πηγές να είναι πάνω από το 60% και να
πάµε στο 80% µέσα στα επόµενα χρόνια του ηλεκτρικού συστή-
µατος και τις τεράστιες διαφορές µεταξύ των ωρών που δου-
λεύουν τα φωτοβολταϊκά, που είµαστε κοντά στο µηδέν και των
ωρών που δεν δουλεύουν, που µπορεί να φτάνουµε τα 200 ή 300
ευρώ, θα έχουµε εξαιρετικά κακές επενδύσεις, αν προωθούµε
µία µόνο πηγή ανανεώσιµων πηγών. 

Και αυτό µε φέρνει στις περίφηµες ανεµογεννήτριες, για τις
οποίες ακούω συνεχώς όλο αυτό το διάστηµα διάφορα παρά-
δοξα. Στο ενεργειακό σύστηµα των ΑΠΕ οι ανεµογεννήτριες είναι
καίριο συστατικό, διότι συµπληρώνουν τη στοχαστικότητα. Ο
χρόνος που δουλεύει ένα φωτοβολταϊκό είναι περίπου 15%, 16%,

άντε 17% σε ακραία περίπτωση των ωρών ενός έτους. 
Χρειάζεσαι να συµπληρώνεις και µε αιολικό δυναµικό και µε

αντλησιοταµίευση και µε υδροηλεκτρικά και µε αποθήκευση για
να µπορείς να έχεις ένα ενεργειακό µείγµα που να αξιοποιεί κα-
νονικά τις ΑΠΕ χωρίς να σου τινάζει τις τιµές στον αέρα το φυ-
σικό αέριο, στις περιπτώσεις που είναι ακριβό. Συνεπώς,
χρειαζόµαστε και το αιολικό δυναµικό και χρειαζόµαστε και την
αποθήκευση. Και µου έκανε κακή εντύπωση ότι δεν ενδιαφέρ-
θηκε καν η Αντιπολίτευση να καταγράψει αυτά που κάνουµε στην
αποθήκευση. 

Να τα πω λίγο για να έχουµε µια συναίσθηση τι όντως ψηφί-
ζουµε σε αυτό το νοµοσχέδιο, γιατί συζητήσαµε όλο αυτό τον
καιρό για τα πράγµατα που δεν ψηφίζουµε. Καλό είναι να συζη-
τήσουµε και λιγάκι αυτά που όντως θα ψηφίσετε ή θα καταψηφί-
σετε. 

Στην αποθήκευση κάνουµε τρία πράγµατα. Πρώτον, λέµε για
κάποια µεγαβάτ, εκεί που υπήρχαν παλιοί θερµικοί σταθµοί δί-
νουµε τη δυνατότητα να µπουν µπαταρίες. Γιατί το κάνουµε
αυτό; Γιατί εκεί που υπήρχαν θερµικοί σταθµοί έχουµε δίκτυο.
Δεν χρειάζεται λοιπόν να πληρώσει ο καταναλωτής ανάπτυξη επι-
πλέον δικτύου για να µπουν οι µπαταρίες. Μπορεί να αναπτύξεις
τις µπαταρίες µε µικρότερο κόστος για τον καταναλωτή.

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ (ΦΡΕΝΤΥ): Η ΔΕΗ θα το καταβάλ-
λει αυτό; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ναι, και η ΔΕΗ και οι υπόλοιποι που τυχόν έχουν
θερµοηλεκτρικά. 

Η δεύτερη αλλαγή που κάνουµε είναι ότι λέµε σε όλα τα φω-
τοβολταϊκά που είναι εγκατεστηµένα µετά το 2019 -και λέµε µετά
το 2019 γιατί εκεί θα αρχίζουν να χτυπάνε οι περικοπές- πως
«µπορείτε να βάλετε άµεσα, χωρίς ιδιαίτερες διαδικασίες, µπα-
ταρίες» και θα δείτε και να µε ακούσετε σε αυτό, ότι θα έχουµε
πολύ µεγάλο αριθµό µπαταριών που θα εγκατασταθούν εκεί. 

Και το τρίτο που κάνουµε είναι ότι ανοίγουµε -στην αρχή για
600 MW, αλλά θα το ανοίξουµε µέχρι τα 1.200 MW χώρο για
standalone µπαταρίες και όχι behind the meter, δηλαδή όχι µαζί
µε ένα φωτοβολταϊκό, µόνες τους. Βάζουµε -και δεν άκουσα κα-
νέναν να το επισηµαίνει- όρους αντισυγκέντρωσης. Γιατί βάζουµε
όρους αντισυγκέντρωσης; Γιατί υπάρχει πάντα ο κίνδυνος, ειδικά
στις µπαταρίες, να έχουµε επενδυτές που θα έχουν και άλλα εν-
διαφέροντα. Για παράδειγµα, θα µπορούσαν να έχουν και ενδια-
φέρον φυσικό αέριο. Και έχει σηµασία η µπαταρία να έρθει να
ανταγωνιστεί το φυσικό αέριο σαν µέσο για να µπορούµε να πε-
τύχουµε χαµηλότερες τιµές για τους καταναλωτές. 

Πάµε τώρα στις ενεργειακές κοινότητες. Κοιτάξτε, πραγµατική
ενεργειακή δηµοκρατία έχουµε όταν πληρώνουν λίγο οι κατανα-
λωτές. Διότι εγώ δεν µπορώ να πιστέψω ότι ένας επενδυτής µε
ενεργειακή κοινότητα, ευπρόσδεκτος που βάζει 100.000, 200.000
-και αυτός είναι µικρός και έχουµε πάρα πολλούς µικρούς που
µπήκαν είτε µε ενεργειακές κοινότητες είτε χωρίς- είναι κοινω-
νικά πιο αδύναµος από το µέσο µισθωτό των 1.250 ή 1.300 ευρώ
το µήνα. Δεν είναι πιο κοινωνικά αδύναµος. 

Δεν µπορεί λοιπόν να πάµε να πούµε ότι θα επιδοτούµε µε
λεφτά του καταναλωτή, του µέσου µισθωτού την ενεργειακή κοι-
νότητα, γιατί είναι δηµοκρατικό. Τι δηµοκρατικό είναι αυτό; Να
παίρνεις λεφτά από πιο οικονοµικά αδύναµους και να τα δίνεις
σε πιο οικονοµικά ισχυρούς, επειδή οι οικονοµικά ισχυροί είναι
πολλοί στην περιφέρειά µας και φωνάζουν; Δεν είναι σωστό
αυτό. Πώς να σας το εξηγήσω; Δεν είναι σωστό. Το σωστό είναι
να έχουµε ένα σύστηµα αποτελεσµατικό. Όσο πιο αποτελεσµα-
τικό είναι το σύστηµα τόσο το καλύτερο. 

Πού µπορούν οι ενεργειακές κοινότητες να παίξουν πολύ ση-
µαντικό ρόλο και πρέπει να παίξουν ρόλο και πρέπει να διαµορ-
φώσουµε καινούργιες πολιτικές προς αυτή την κατεύθυνση; Σε
αυτό που ονοµάζουµε «ανταπόκριση ζήτησης», στη δυνατότητα
δηλαδή να αθροίζουν ως αγοραστές τους καταναλωτές, να
έχουµε ισχυρότερους καταναλωτές στο σύστηµά µας και επίσης
να µπορούν να έχουν επενδύσεις που να τους επιτρέπουν ένα
πιο πλούσιο µείγµα, όταν είναι παραγωγοί, να µην είναι µονοκαλ-
λιεργητές φωτοβολταϊκών, µε τα δεδοµένα που σας εξήγησα ότι
ισχύουν για τα φωτοβολταϊκά.

1806 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Και θα µου πείτε: «Μα, οι µεγάλοι;». Για να µη µου το πείτε σας
θυµίζω ότι σας είπα πριν από ενάµιση λεπτό ότι τεράστια προ-
σθήκη φωτοβολταϊκών 2,7 GW έχουµε από τον ΔΕΔΔΗΕ δηλώ-
σεις ετοιµότητας, που είναι 95% µικρή. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Στην περιφέρεια έχουν άλλη εικόνα,
όχι αυτή που έχετε εσείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, µη
διακόπτετε, παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Όχι, έχει ένα ενδιαφέρον η συζήτηση. 

Ο κόσµος και η αγορά δεν έχουν ακόµη συνειδητοποιήσει τις
αλλαγές που έρχονται στο χώρο της ενέργειας. Υπάρχει µία θε-
µελιώδης αλλαγή, η οποία είναι η επιτάχυνση των επενδύσεων
στις ΑΠΕ, χωρίς να έχουµε διεθνώς την ίδια επιτάχυνση στη ζή-
τηση µέσω της ηλεκτροκίνησης. Η ηλεκτροκίνηση πηγαίνει πιο
αργά σε ολόκληρο τον κόσµο από αυτό που υπολογιζόταν. 

Επίσης και η θέρµανση µέσω ηλεκτρισµού, επειδή έχει σηµαν-
τική αρχική επένδυση, παρά το γεγονός ότι κάνουµε πολιτικές
για να την ενθαρρύνουµε -ακόµη και στο επίδοµα θέρµανσης το
φετινό είναι πρώτη φορά που το ηλεκτρικό έχει µεγαλύτερο επί-
δοµα- και αυτές πηγαίνουν πιο αργά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού) 

Δεν θα πάρω πολύ χρόνο, κύριε Πρόεδρε. Θα τελειώσω σχε-
τικά σύντοµα.

Συνεπώς πρέπει να λαµβάνουµε υπ’ όψιν την πραγµατικότητα
σε αυτές τις επενδύσεις, διότι κινδυνεύουµε να παρασυρθούµε.
Κινδυνεύουµε να παρασύρουµε ανθρώπους σε κακές επενδύ-
σεις. Όταν αύριο το πρωί θα έχουµε -και θα έχουµε µε βεβαι-
ότητα µε αυτά τα στοιχεία που σας είπα- πολλές ώρες µηδενικών
τιµών ή αρνητικών τιµών, οι επενδυτές οι καινούργιοι που θα
έχουν κάνει φωτοβολταϊκά αν δεν έχουν βάλει µπαταρίες και αν
δεν έχουν µεγάλη αντοχή για να αντέξουν τον πρώτο αυτό κύκλο
της πτώσης των τιµών, θα έχουν προβλήµατα. Και οι πολιτικές
που κάνουµε συνολικά, όπως η απελευθέρωση της αποθήκευ-
σης, η προσπάθεια να µεταφέρουµε ζήτηση από το βράδυ στο
µεσηµέρι, το δυναµικό τιµολόγιο για τις επιχειρήσεις, όλα αυτά
γίνονται για να πάει πιο οµαλά η ενεργειακή αγορά στον επόµενο
κύκλο.

Και θα ήθελα να τελειώσω λίγο µε την τηλεθέρµανση. Είναι µια
πολύ σηµαντική εξέλιξη ότι λύνουµε το θέµα της τηλεθέρµανσης.
Αλλά το γεγονός ότι το λύνουµε και το λύνουµε µε ευνοϊκό τρόπο
για τους κατοίκους της περιοχής, δεν σηµαίνει ότι δεν έγιναν κο-
ρυφαία λάθη σ’ αυτό τον τοµέα. Πρώτο και θεµελιώδες λάθος
είναι ότι ξέραµε για την απολιγνιτοποίηση από το 2010 ως µαθη-
µατική βεβαιότητα. Γιατί το 2010 ήµουν στο Ευρωκοινοβούλιο
και έδωσα τη µάχη για να κερδηθούν δεκαοκτώ επιπλέον µήνες.
Τι έγινε το 2010; Ήρθαν και µπήκαν υποχρεώσεις φίλτρων που
καθιστούσαν απολύτως απαγορευτικούς όλους τους παλιούς λι-
γνίτες λιγνίτης. Και αυτό σηµαίνει ότι µαθηµατικά οδηγούσαν
στην απολιγνιτοποίηση στην αρχή της δεκαετίας του ’20. 

Τι έγινε, ενώ ξέραµε ότι έρχεται η απολιγνιτοποίηση; Κανείς
δεν έκανε σοβαρή προετοιµασία για το θέµα της τηλεθέρµανσης.
Και φτάσαµε το 2020-2021 παραµονές της ενεργειακής κρίσης -
και χωρίς να µπορεί κανείς να προβλέψει ότι ο Πούτιν θα εισέ-
βαλε στην Ουκρανία- να µπουν εκεί ηλεκτρολέβητες, δηλαδή να
θερµαίνουµε µια µεγάλη πόλη µε θερµοσίφωνες και την άλλη µε-
γάλη πόλη που είναι η Κοζάνη να τη θερµαίνουµε µε τους λιγνί-
τες που ξέραµε ότι τελειώνουν.

Γι’ αυτό µας κοστίζει σηµαντικά. Είναι µια τροπολογία µε σο-
βαρό δηµοσιονοµικό κόστος. Είναι όµως δίκαιη, γιατί µοιράζεται
το κόστος ανάµεσα σε πολλούς παίκτες ας πούµε, µε τη µικρό-
τερη δυνατή επιβάρυνση για το απλό νοικοκυριό. Παίρνει η ΔΕΗ
το 1/3, παίρνει το Υπουργείο πολύ παραπάνω από το 1/3 τρίτον
γιατί καλύπτουµε και την επιδότηση για το µέλλον και εξασφαλί-
ζουµε σε αυτά τα σαράντα πέντε χιλιάδες νοικοκυριά φθηνή θερ-
µαντική ενέργεια για τα επόµενα είκοσι χρόνια. 

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Το υπόλοιπο, κύριε Υπουργέ;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, µη

διακόπτετε.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Μια διευκρίνιση ζητά ο συνάδελφος.
Ποιοι πληρώνουν σε αυτή την υπόθεση; Ένα κοµµάτι πηγαίνει

από το ανταποδοτικό τέλος ΑΠΕ, ένα κοµµάτι πηγαίνει από τους
ίδιους τους καταναλωτές, το µικρότερο δυνατό. Το µεγαλύτερο
κοµµάτι το παίρνει το Υπουργείο και ένα σοβαρό κοµµάτι κοντά
στα 40 εκατοµµύρια το παίρνει η ΔΕΗ. Έτσι λύνεται το πρόβληµα
και ξεκινάει να γίνει επιτέλους η µονάδα που θα εξασφαλίσει θέρ-
µανση για τα επόµενα είκοσι χρόνια. 

Και επειδή το Υπουργείο –το ΤΕΜ εννοώ, το Ταµείο Ενεργει-
ακής Μετάβασης- παίρνει ένα τέτοιο πολύ σηµαντικό κοµµάτι,
πρέπει να πω δυο λόγια για τη δυτική Μακεδονία. Η δυτική Μα-
κεδονία έφερε το βάρος του ενεργειακού όλης της χώρας και
ξεχάσαµε οι υπόλοιποι, οι περισσότεροι –αφήνω έξω τη Μεγα-
λόπολη- τι σηµαίνει να έχεις µεγάλες βιοµηχανικές επενδύσεις
οι οποίες ανεβάζουν το τοπικό ΑΕΠ πλασµατικά σε σχέση µε
αυτό που βιώνουν οι κάτοικοι εκεί. Και επίσης ξεχάσαµε όλοι οι
υπόλοιποι ότι η ενέργεια δεν παράγεται αυτονοήτως. Ακούω ότι
είναι δικαίωµά µας να έχουµε ενέργεια. Βεβαίως είναι δικαίωµά
µας, φτάνει να έχουµε και την αντίστοιχη υποχρέωση να υποδε-
χόµαστε την ενέργεια που παράγεται στον τόπο µας. Γιατί δι-
καίωµά µας να την έχουµε, αν κανένας δεν τη θέλει στη δική του
αυλή απειλεί την παραγωγή της ενέργειας, τι είδους δικαίωµα
είναι αυτό; Άκαιρο δικαίωµα, άκοπο δικαίωµα. Η δυτική Μακεδο-
νία πήρε όµως αυτό το βάρος για εξήντα χρόνια. Και µία ελάχι-
στη ανταπόδοση για αυτό το βάρος είναι οι επιπλέον πόροι που
βάζει η πολιτεία µέσω του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας σε αυτή τη λύση.

Δεν ήταν εύκολη απόφαση. Όσοι µε ξέρουν, γνωρίζουν ότι δεν
είµαι ο πιο εύκολος άνθρωπος στα θέµατα τα δηµοσιονοµικά,
αλλά θεωρώ ότι είναι δίκαιη απόφαση και ρεαλιστική και γι’ αυτό
και θα ήθελα να παρακαλέσω τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης -
που όπως είδα τα περισσότερα δεν τοποθετήθηκαν γι’ αυτό το
θέµα- να υπερψηφίσουν αυτή τη συγκεκριµένη τροπολογία ή
τουλάχιστον τα κοµµάτια που έχουν αυτή τη ρύθµιση. 

Θα καταθέσω µία σειρά από νοµοτεχνικές. Θα µπορούν να τις
εξετάσουν οι αγαπητοί συνάδελφοι. Οι πιο σηµαντικές από
αυτές, για τις οποίες θα ήθελα να µιλήσω, για να µην πω πολλά
πράγµατα, είναι δύο. Η µία είναι σ’ αυτό το άρθρο που µιλάει για
το παραλιακό µέτωπο. Το είπα και στην επιτροπή. Η νοµοτεχνική
που καταθέτουµε, εξασφαλίζει ότι το κοµµάτι που είναι αυθαί-
ρετο πρέπει να είναι µικρότερο από 20% του ενιαίου κτηρίου -
που πρέπει να είναι ενιαίο στατικά κτήριο, δεν µπορεί να είναι
προσθήκη- και, πολύ σηµαντικό, αυτό το κτήριο πρέπει να είναι
κενό από 1-1-2024. Συνεπώς δεν έχει κανένα επιχειρηµατικό συµ-
φέρον, το οποίο µπορεί να ασχολείται µε ένα κενό δηµόσιο κτί-
ριο.

Η δεύτερη ρύθµιση που θέλω να αναδείξω -τα υπόλοιπα µπο-
ρούν να τα δουν οι συνάδελφοι και να τα συζητήσουµε στη διάρ-
κεια της συζήτησης- αφορά τα τέσσερα, αν θυµάµαι καλά, έργα
για τα οποία δίνουµε προτεραιότητα στον ηλεκτρικό χώρο που
είναι οι τέσσερις ενεργειακές κοινότητες στη δυτική Ελλάδα και
σε κάποιους δήµους συνολικά 150 MW. Εκεί επειδή µας ζητούν
για τα έργα αυτά -που κάποια έχουν και ευρωπαϊκή χρηµατοδό-
τηση- να διασφαλίσουµε τη βιωσιµότητα, αφήνουµε τη δυνατό-
τητα να υπάρξει µε υπουργική απόφαση ένας συνδυασµός από
net metering και net billing, έτσι ώστε να εξασφαλίζεται η βιωσι-
µότητα και όχι να υπάρξει οποιαδήποτε κατάχρηση µέσω του net
metering αλλά να διασφαλίζεται η βιωσιµότητα των σχετικών
έργων. 

Παρακαλώ, τα καταθέτω.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας

κ. Θεόδωρος Σκυλακάκης καταθέτει τις προαναφερθείσες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΕ’ - 31 ΟΚΤΩΒΡΟΥ 2024 1807



1808 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΕ’ - 31 ΟΚΤΩΒΡΟΥ 2024 1809



1810 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1812 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ. Τα καταθέσατε και θα µοιραστούν στους συνα-
δέλφους.

Τον λόγο έχει ο κ. Καππάτος.
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συ-

ζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο που αναδεικνύει την ανάγκη της
χώρας µας να αντιµετωπίσει µε σαφήνεια και συγκεκριµένα
µέτρα τα καίρια ζητήµατα της περιβαλλοντικής προστασίας και
της βιώσιµης ανάπτυξης. Το παρόν σχέδιο δεν περιορίζεται
απλώς σε επιµέρους ρυθµίσεις, αλλά προτείνει στοχευµένες µε-
ταρρυθµίσεις που µπορούν να προσφέρουν ουσιαστικά και
άµεσα αποτελέσµατα τόσο στην οργάνωση των υποδοµών όσο
και στην οικονοµική ανάπτυξη και στη βελτίωση της ποιότητας
ζωής των πολιτών µας. 

Ας ξεκινήσουµε από τον τοµέα της διαχείρισης απορριµµάτων.
Το νοµοσχέδιο αυτό δεν αρκείται σε γενικόλογες διακηρύξεις ή
ευχολόγια. Αντίθετα εισάγει ουσιαστικές αλλαγές, οι οποίες
απλοποιούν τις διαδικασίες και ενοποιούν τις δοµές διαχείρισης
απορριµµάτων. 

Με τη σύµπραξη και τη συνεργασία των περιφερειών διαµορ-
φώνουµε ένα ενοποιηµένο πλαίσιο, το οποίο εξασφαλίζει µια πιο
συνεκτική και αποτελεσµατική προσέγγιση στην αντιµετώπιση
των απορριµµάτων σε όλη την επικράτεια. Αυτή η προσέγγιση
επιτρέπει στις τοπικές αρχές να αναλάβουν έναν πιο ενεργό και
υπεύθυνο ρόλο ειδικά στον τοµέα της ανακύκλωσης και της επα-
ναχρησιµοποίησης υλικών, ενώ παράλληλα ενισχύει την αυτονο-
µία των τοπικών κοινωνιών. Με αυτόν τον τρόπο συµβάλλουµε
ουσιαστικά στη µείωση του περιβαλλοντικού αποτυπώµατος σε
εθνικό επίπεδο και θέτουµε τις βάσεις για µια «πράσινη οικονο-
µία». 

Στον τοµέα της εναλλακτικής διαχείρισης αποβλήτων οι προ-
τεινόµενες αλλαγές ευθυγραµµίζονται πλήρως µε τα σύγχρονα
ευρωπαϊκά πρότυπα και προωθούν ένα καινοτόµο σύστηµα επι-
στροφής εγγύησης. Το σύστηµα αυτό δεν αποσκοπεί απλώς στη
µείωση των αποβλήτων, αλλά και στη δηµιουργία µιας κυκλικής
οικονοµίας από την οποία θα ωφεληθούν άµεσα όλοι οι πολίτες. 

Το κόστος της αδιαφορίας προς το περιβάλλον είναι υψηλό
και µέσω του παρόντος νοµοσχεδίου οι πολίτες θα έχουν την ευ-
καιρία να δουν πραγµατικά και χειροπιαστά αποτελέσµατα από
την προσπάθειά τους. Στοχεύουµε λοιπόν σε µια αλλαγή νοοτρο-
πίας µε κίνητρα που οδηγούν στη συλλογική περιβαλλοντική
ευαισθητοποίηση. 

Όσον αφορά τον ενεργειακό τοµέα η εξοικονόµηση ενέργειας
και η στροφή προς τις ανανεώσιµες πηγές είναι καίριας σηµα-
σίας για τη χώρα. Το νοµοσχέδιο που έχουµε µπροστά µας δεν
περιορίζεται στην προώθηση των ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας, αλλά δηµιουργεί ευκαιρίες και διαµορφώνει ένα ευνοϊκό
περιβάλλον για την είσοδο νέων, µικρότερων επενδυτών στον
ενεργειακό τοµέα. Μέσω των νέων ευνοϊκότερων όρων για την
αδειοδότηση µικρών πλωτών φωτοβολταϊκών έργων µπορούµε
να δούµε νέες επιχειρήσεις και ιδιώτες να γίνονται ενεργό µέρος
της ενεργειακής µετάβασης της χώρας. Η µετάβαση αυτή µα-
κριά από τις µη ανανεώσιµες πηγές περιορίζει την ενεργειακή
εξάρτησή µας και θέτει τις βάσεις για µια πιο αυτάρκη και περι-
βαλλοντικά υπεύθυνη Ελλάδα. 

Ένα ακόµα εξαιρετικά σηµαντικό κεφάλαιο αυτού του νοµο-
σχεδίου είναι η αποθήκευση ενέργειας, ένα ζήτηµα µε πολλα-
πλές προεκτάσεις για την ενεργειακή µας ασφάλεια. Με τη
δυνατότητα για µια πιο αποδοτική διαχείριση των ενεργειακών
αποθεµάτων η χώρα µας µπορεί να µειώσει την πίεση στο ενερ-
γειακό δίκτυο και να αξιοποιήσει καλύτερα τους πόρους που έχει
στη διάθεσή της. Πρόκειται για µια προσέγγιση που εξασφαλίζει
σταθερότητα και συνέπεια στο δίκτυο, περιορίζοντας ταυτό-
χρονα το κόστος για τους καταναλωτές, καθώς η διαχείριση της
ενέργειας καθίσταται πιο ορθολογική και αποτελεσµατική. 

Ένα άλλο σηµαντικό κεφάλαιο αφορά τα έργα µε έντονα πε-
ριβαλλοντικό χαρακτήρα, όπως το έργο «GR-ECO ISLANDS».
Μέσα από πρωτοβουλίες αυτού του είδους προσφέρεται η ευ-
καιρία σε συγκεκριµένες περιοχές της χώρας και ιδιαίτερα στα
νησιά µας να γίνουν πρότυπα «έξυπνων» και ενεργειακά αυτόνο-

µων κοινοτήτων. Αυτές οι περιοχές θα έχουν την ευκαιρία να δη-
µιουργήσουν συνθήκες καλύτερης ζωής για τους κατοίκους τους
και να περιορίσουν την εξάρτησή τους από συµβατικές µορφές
ενέργειας, συµβάλλοντας έτσι σε µια πιο «πράσινη» καθηµερινό-
τητα. Το κράτος µε αυτό τον τρόπο δείχνει έµπρακτα την προ-
σήλωσή του στη βιώσιµη ανάπτυξη και στη δηµιουργία των
απαραίτητων προϋποθέσεων για µια ισορροπηµένη περιβαλλον-
τική πολιτική. 

Στις πολεοδοµικές ρυθµίσεις το παρόν νοµοσχέδιο στοχεύει
άµεσα και πρακτικά σε προβλήµατα που εδώ και δεκαετίες επι-
βαρύνουν την πρόοδο των έργων. Με µέτρα που ενισχύουν την
ασφάλεια των κτηρίων, αλλά και ρυθµίσεις που υποστηρίζουν
την αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας µπορούµε επιτέλους
να δώσουµε λύσεις σε χρονίζοντα ζητήµατα που καθηλώνουν τις
αναπτυξιακές δυνατότητες της χώρας. 

Επιπλέον τα ειδικά µέτρα που εισάγονται για τις περιοχές που
έχουν πληγεί από φυσικές καταστροφές αποδεικνύουν την ευαι-
σθησία της πολιτείας απέναντι στις κοινότητες που δοκιµάστη-
καν από ακραία φυσικά φαινόµενα, προσφέροντας ένα δίχτυ
προστασίας και ασφάλειας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προσπάθεια για ένα καθαρό-
τερο, βιώσιµο µέλλον δεν είναι µια αφηρηµένη φιλοδοξία, αλλά
µια επιτακτική ανάγκη που απαιτεί ρεαλιστικές και εφαρµόσιµες
λύσεις. Σε αυτό το πλαίσιο οι νησιωτικές µας περιοχές, όπως η
Κεφαλονιά και Ιθάκη, έχουν πολλά να ωφεληθούν από τις µεταρ-
ρυθµίσεις που συζητούµε σήµερα. Η εστίαση του νοµοσχεδίου
στην προώθηση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, στη δηµι-
ουργία ενισχυµένων δοµών για τη διαχείριση αποβλήτων και
στον εξορθολογισµό της ανακύκλωσης δηµιουργεί τις προϋπο-
θέσεις για ένα µέλλον βιώσιµης ανάπτυξης. Με τον τρόπο αυτόν
διασφαλίζουµε την προστασία του φυσικού πλούτου και ενι-
σχύουµε την τοπική οικονοµία, καθιστώντας τις περιοχές αυτές
έτοιµες να ανταποκριθούν στις απαιτήσεις του σύγχρονου κό-
σµου. 

Η απόφασή µας σήµερα δεν θα κριθεί µόνο από εµάς, αλλά
και από τους πολίτες, που δικαίως ζητούν από εµάς διαφάνεια
και απτά αποτελέσµατα. Καλούµαστε λοιπόν να αποδείξουµε ότι
οι επιλογές µας δεν υπηρετούν απλά την ψήφιση ενός ακόµα
νόµου, αλλά δίνουν πραγµατικές δυνατότητες στους πολίτες
κάθε νησιωτικής και µη περιοχής να συµµετάσχουν σε µια πιο
καθαρή, πιο δυναµική και πιο «πράσινη» πορεία, µια πορεία που
θα τους εµπνέει να συµµετέχουν ενεργά στην προστασία και την
ανάπτυξη του τόπου τους. 

Σας καλώ λοιπόν να στηρίξουµε αυτή την πρόταση µε την πε-
ποίθηση ότι η ψήφος µας σήµερα απαντά στις ανάγκες και τις
προσδοκίες των πολιτών για έναν τόπο που διαφυλάσσει ενεργά
το φυσικό του περιβάλλον για τις µελλοντικές γενιές. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καππάτο. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Νικόλαος Καραθανασόπουλος,
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Έχουµε ένα νοµοσχέδιο στο οποίο επί της αρχής υπάρχει µια
ευρύτατη συµφωνία από τον ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ, τη Νέα Αρι-
στερά, την Πλεύση Ελευθερίας, όλοι αυτοί είναι µε την πράσινη
µετάβαση και την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Αλήθεια, πόσο πολύ οικολογικά ευαίσθητοι µπορεί να είναι ο
κ. Μπάιντεν µε τον αµερικανικό ιµπεριαλισµό, η ίδια η Ευρωπαϊκή
Ένωση ή άµα το θέλετε το πράσινο νατοϊκό γεράκι στη Γερµανία,
το κόµµα των Πρασίνων δηλαδή, που έχει και Υπουργό Εξωτερι-
κών; Τους έφαγε η ευαισθησία για το περιβάλλον, γι’ αυτό ακρι-
βώς και µακελεύουν τους λαούς της περιοχής. Απλά, αυτή η
επιλογή απετέλεσε µια επιλογή του κεφαλαίου για να βρουν διέ-
ξοδο τα υπερσυσσωρευµένα κεφάλαια και µάλιστα κερδοφόρα
διέξοδο. 

Αναρωτήθηκε ο κ. Τσακαλώτος, απευθυνόµενος στο ΚΚΕ, γιατί
δεν στηρίζει την πολιτική της πράσινης µετάβασης. Γιατί δεν είναι
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µε την ενεργειακή δηµοκρατία, αναρωτήθηκε, και µε τις ενεργει-
ακές κοινότητες ως δήθεν αντιστάθµισµα, όπως έλεγε, του αγο-
ραίου καπιταλισµού. Δηλαδή τι επανέφερε; Χρεοκοπηµένες
απόψεις των αρχών του εικοστού αιώνα, του προηγούµενου
αιώνα. Θα το λέγαµε ότι είναι ροµαντικός, ότι αποτελεί έναν σύγ-
χρονο Δον Κιχώτη και ότι κυνηγάει ανεµόµυλους. Όµως αυτή η
εποχή της ροµαντικότητας για τον κ. Τσακαλώτο πέρασε ανεπι-
στρεπτί, γιατί έχει προϋπηρεσία έχει και πεπραγµένα. Τσακαλώ-
τος, Χαρίτσης, Σταθάκης, Αχτσιόγλου, στελέχη σήµερα της Νέας
Αριστεράς, ήταν από τους κύριους Υπουργούς της προηγούµε-
νης Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίοι δεν συµβιβάστηκαν απλά
µε τις ανάγκες του κεφαλαίου, αλλά πρόθυµα υλοποίησαν το σύ-
νολο των αναγκών των µονοπωλιακών οµίλων. 

Αλλά, αλήθεια, τι σηµαίνει ενεργειακή δηµοκρατία; Η Ευρω-
παϊκή Ένωση είναι τόσο πολύ ευαίσθητη που θέλει δίκαιη ενερ-
γειακή µετάβαση; Την έπιασε ο πόνος για κοινωνική δικαιοσύνη
την Ευρωπαϊκή Ένωση; Κάθε άλλο, απλώς είναι ο φερετζές για
να καλλιεργεί αυταπάτες. 

Εµείς το λέµε καθαρά. Πώς θα γίνει αυτή η αυτοπαραγωγή;
Δεν χρειάζονται χρήµατα, δεν χρειάζονται συγκεκριµένες προ-
ϋποθέσεις; Και η συντριπτική πλειοψηφία που δεν τα έχει; Τι τους
λέτε; Τους λέτε να απολαύσουν τις συνθήκες της ενεργειακής
φτώχειας ενός πολύ ακριβού µίγµατος. Άρα δηλαδή διευρύνετε
ακόµη περισσότερο την κοινωνική διαστρωµάτωση προς όφελος
των λίγων και σε βάρος των πολλών µε την πρόταση και του
ΠΑΣΟΚ, και της Νέας Αριστεράς, και του ΣΥΡΙΖΑ. 

Και εσείς, που είσαστε κρατιστές, δηλαδή ότι το κράτος πρέ-
πει να παρεµβαίνει για να αντιµετωπίζει τέτοια ζητήµατα, στην
ενέργεια όχι; Δεν πρέπει το κράτος να διασφαλίζει για τον λαό
φτηνή ενέργεια και πρέπει ο καθένας από µόνος του; Ατοµική
ευθύνη δηλαδή εδώ, ο ακρογωνιαίος λίθος του νεοφιλελευθερι-
σµού;

Και στο κάτω-κάτω της γραφής ποιοι είναι αυτοί οι οποίοι δια-
χειρίζονται σήµερα τις ενεργειακές κοινότητες; Δεν είναι στη
συντριπτική πλειοψηφία οι ίδιες οι εταιρείες των ΑΠΕ, οι οποίες
βρίσκουν ένα πολύ εύκολο έδαφος, δωρεάν επένδυση, για να αυ-
ξήσουνε τον τζίρο τους και να εξαγοράσουν σε δεύτερη φάση
αυτές τις ενεργειακής κοινότητες ή να τις χρεοκοπήσουν, αν
πάνε κόντρα στα συµφέροντά τους;

Γι’ αυτό λέµε ότι είναι πολύ βολική η κριτική την οποία κάνουν
τα άλλα κόµµατα στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και γι’
αυτό µπορεί ο κύριος Υπουργός και στην παρέµβαση που έκανε
πριν από λίγο πολύ εύκολα να απαντήσει στα σαθρά τους επιχει-
ρήµατα. 

Στην κυριολεξία είναι σαθρά επιχειρήµατα, γιατί, για παρά-
δειγµα, τι άλλο µπορεί να είναι η αγωνία του ΠΑΣΟΚ και άλλων
ότι συνενώνονται οι ΦΟΔΣΑ; Δηλαδή, το πρόβληµα δεν είναι για
εσάς ότι είτε µε ΦΟΔΣΑ ατοµικούς είτε µε ΦΟΔΣΑ συνενωµένους
προωθείται η εµπορευµατοποίηση και η ιδιωτικοποίηση της δια-
χείρισης των απορριµµάτων; Οι δήµοι και οι περιφέρειες τι κά-
νουν; Δηµιουργούν ιδιωτικά εργοστάσια επεξεργασίας των
απορριµµάτων, εµπορευµατοποιούν αυτήν την κατάσταση. Αν
δεν το κάνει τώρα η Κυβέρνηση, οι δήµοι είναι το πρόβληµα της
εµπορευµατοποίησης και της ιδιωτικοποίησης διαχείρισης των
απορριµµάτων;

Αντί, λοιπόν, να πατήσετε σε αυτό, ότι πρέπει να απαγορευτεί
η επιχειρηµατική δραστηριότητα, εσείς λέτε ποιοι θα κάνουν τις
ιδιωτικοποιήσεις, αν θα τις κάνουν οι δήµοι ή οι περιφέρειες. Δη-
λαδή, να διαλέξει ο λαός σε ποιανού συµφέροντα θα υποταχθεί,
στα συµφέροντα που υπηρετούν οι δήµοι ή στα συµφέροντα της
Κυβέρνησης. 

Ένα δεύτερο ζήτηµα είναι ότι υπάρχει ανορθολογισµός στις
ΑΠΕ. Βεβαίως, υπάρχει ανορθολογισµός τεράστιος, σπατάλη
ενέργειας, η οποία πετιέται στα σκουπίδια γιατί δεν απορροφά-
ται. Και ερχόσαστε τώρα ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ και άλλοι και λέτε να
γίνουν µονάδες αποθήκευσης, µπαταρίες δηλαδή. Αλήθεια, εγώ
θυµάµαι µια διαφήµιση που έλεγε ότι υπάρχει κίνδυνος να πετάς
τις µπαταρίες οπουδήποτε και πρέπει να τις ρίχνεις σε ειδικούς
κάδους γιατί µολύνουν το περιβάλλον. Για φανταστείτε να γεµί-
σει τώρα ο τόπος µε µπαταρίες. Πόσο οικολογικό είναι αυτό το
µέτρο; 

Λέει, επίσης, να αυξηθεί η χωρητικότητα του δικτύου ο Πρό-
εδρος του ΠΑΣΟΚ. Δηλαδή, τι θα κάνουµε; Θα κάνουµε τεράστια
δίκτυα για να απορροφούν το peak της ενέργειας που παράγεται
από φωτοβολταϊκά; Και µετά τι θα τα κάνουµε και ποιος θα πλη-
ρώσει την κατασκευή τους; Ποιος θα πληρώσει την απόσβεσή
τους; Ο ίδιος ο λαός. 

Και δεν λέτε, για παράδειγµα, να κάνουµε µια ερώτηση στον
Υπουργό το ρεύµα που θα είναι από ΑΠΕ αποθηκευµένο πόσο
θα κοστίζει; Θα κοστίζει πολύ περισσότερο; Μήπως θα είναι το
τρίτο στη σειρά µετά και από το φυσικό αέριο που θα µπαίνει
µέσα στο µείγµα και, άρα, θα αυξάνει ακόµη περισσότερο το κό-
στος;

Και ένα άλλο ερώτηµα που το έχουµε θέσει ξανά, κύριε
Υπουργέ: Τι θα τις κάνουµε αυτές τις µπαταρίες που έχουν
χρόνο ζωής περιορισµένο; Πού θα τις ανακυκλώσετε; Υπάρχουν
τέτοια µέτρα; Τέτοια µέτρα δεν υπάρχουν και καµία αγωνία από
τα άλλα κόµµατα που είναι υπέρµαχοι.

Και εµείς αναρωτιόµαστε το να προβάλλεις τα συµφέροντα κά-
ποιων συγκεκριµένων επιχειρηµατικών οµίλων µήπως σε καθιστά
και αντιπρόσωπό τους -δηλαδή αυτών των επιχειρηµατικών οµί-
λων- στον ανταγωνισµό τον σφοδρό που έχουν ποιοι θα πάρουν
µεγαλύτερο κοµµάτι από την πίτα; 

Γι’ αυτό ακριβώς λέµε επί της ουσίας ορισµένα πολύ συγκε-
κριµένα ζητήµατα. Σας θέσαµε δύο ερωτήµατα και δεν έχετε
απαντήσει. 

Σας θέτουµε άλλα δύο ερωτήµατα. Εσείς που είστε µε την
πράσινη µετάβαση και µε την προστασία του περιβάλλοντος τα
µεγάλα υδροηλεκτρικά και µικρότερα γιατί υπονοµεύονται; Αυτά
µπορούν να παράγουν ρεύµα οποιαδήποτε στιγµή γιατί µειώνε-
ται στο µείγµα -το είπαµε και πριν- ποσοστιαία. Μειώνονται πο-
σοστιαία. Εκτοξεύονται τα φωτοβολταϊκά εξίµισι φορές πάνω,
τέσσερις φορές πάνω µέχρι το 2050 τα αιολικά και µειώνεται η
συµµετοχή των υδροηλεκτρικών, ενώ θα µπορούσαν να συµβάλ-
λουν και να δίνουν ενέργεια σε συγκεκριµένες ώρες που υπάρχει
ανάγκη, αλλά και να εµπλουτίζουν τον υδροφόρο ορίζοντα. Και
για αρδευτικά έργα θα µπορούσαν να χρησιµοποιηθούν. 

Το δεύτερο που σας έχουµε πει είναι γιατί πάτε µε τα φωτο-
βολταϊκά -και είπε πολύ σωστά ο κύριος Υπουργός ορισµένες
παρατηρήσεις- που δουλεύουν µόνο όταν έχει ήλιο και παράγουν
έργο µόνο όταν έχει ήλιο και δεν αξιοποιείτε µια τεχνολογία που
είµαστε πρωτοπόροι στην Ελλάδα σε αυτή την τεχνολογία, είναι
εγχώρια τεχνολογία και δεν χρειάζεται να την εισάγουµε; Πρό-
κειται για την ηλιοθερµία. Τα µεγάλα ηλιοθερµικά εργοστάσια
µπορούν να παράγουν ρεύµα ανεξάρτητα αν έχει ήλιο ή όχι.
Αυτό γιατί δεν το κάνετε αφού είσαστε µε την πράσινη µετάβαση;
Κανείς δεν το προτείνει, µόνο το ΚΚΕ κάνει αυτή την πρόταση
πολύ συγκεκριµένη και, βεβαίως, έχουµε µια ολοκληρωµένη πρό-
ταση που την παρουσίασε και η εισηγήτρια µας, αλλά πολύ πε-
ρισσότερο ο Γενικός Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας. 

Γι’ αυτό λέµε ότι επί της ουσίας, η διαπάλη σας είναι για τα
ποια επιχειρηµατικά συµφέροντα θα εξυπηρετηθούν, αδιαφο-
ρώντας για τις ανάγκες του λαού και των λαϊκών στρωµάτων. 

Το ίδιο ακριβώς δείχνει και η τροπολογία την οποία φέρατε για
την περιοχή της Δυτικής Μακεδονίας και την τηλεθέρµανση. Τι
κάνατε; Επί της ουσίας, εξυπηρετήσατε τη ΔΕΗ. Θα πληρώσει ο
κόσµος τα χρέη προς τη ΔΕΗ -αυτό κάνατε- αποσπώντας πό-
ρους, οι οποίοι θα κατευθύνονταν σε υποδοµές απαραίτητες για
την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών και µε αυτή τη λύση πάλι
αυξάνετε την τηλεθέρµανση. Θα σας πω και τα ποσοστά: 41%
στην περιοχή της Κοζάνης, δηλαδή από τα 52 ευρώ στα 75 ευρώ
και τουλάχιστον 65% στην Πτολεµαΐδα. 

Γι’ αυτό ο κόσµος έχει βγει στον δρόµο και δεν αποδέχεται τη
συγκεκριµένη ρύθµιση, γιατί είναι βαθύτατα αντιλαϊκή ρύθµιση
και γι’ αυτό έχουν και συγκεκριµένες προτάσεις που, όµως, έρ-
χονται σε αντίθεση µε τη δική σας πολιτική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω µε αυτό, κύριε
Πρόεδρε.

Πρέπει να συγκρουστούµε µε την αιτία και αιτία στην προκει-

1814 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µένη περίπτωση είναι το εµπόριο ρύπων που καθιστά τον λιγνίτη
ανενεργό. Με αυτό το εµπόριο ρύπων πρέπει να συγκρουστούµε
για να µπορέσουν ακριβώς να αξιοποιηθούν το σύνολο των ενερ-
γειακών πηγών. 

Υπάρχει τέτοια τεχνολογία, κύριε Υπουργέ. Εσείς θέλετε να
την εφαρµόσουν οι βιοµηχανίες, που έχουν πραγµατικά ρύπους
και δεν πληρώνουν τώρα εµπόριο ρύπων, όπως η τσιµεντοβιο-
µηχανία, για παράδειγµα, που έχει εξαιρεθεί. Ποια είναι; Είναι η
αποθήκευση του διοξειδίου του άνθρακα Γιατί δεν βάζετε, λοι-
πόν, τέτοια φίλτρα στις εταιρείες παραγωγής ηλεκτρικής ενέρ-
γειας από τον λιγνίτη; Το έχουµε πει εδώ και δεκαετίες, από τότε
που ξεκίνησε η συζήτηση για τη λεγόµενη απελευθέρωση της
αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας και την απολιγνιτοποίηση και τέ-
τοιου είδους ζητήµατα, όπως της τηλεθέρµανσης, θα είχαν απαν-
τηθεί µια και καλή. Όµως, αυτά δεν εξυπηρετούν τις ανάγκες και
τα συµφέροντα των «αρπακτικών» της «πράσινης ενέργειας»,
αυτών που κάνουν τις «πράσινες µπίζνες». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καραθανασόπουλο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να δώσω κάποιες απαν-
τήσεις στον αξιότιµο συνάδελφο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Όσον αφορά τα µεγάλα υδροηλεκτρικά, σαφώς θε-
ωρούµε εξαιρετικά σηµαντικά τα µεγάλα υδροηλεκτρικά, τα
οποία, όµως, έχουν τα εξής θέµατα: Έχουν πολύ δύσκολες δια-
δικασίες περιβαλλοντικής αδειοδότησης πλέον. Δεν είµαστε στη
δεκαετία του 1960. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ενώ για τις ανεµογεννή-
τριες έχουν απελευθερωθεί οι διαδικασίες αυτές;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Αυτό που λέω είναι ότι οι διαδικασίες είναι πολύ πιο
δύσκολες. Κάνουν πιο µεγάλη παρέµβαση. 

Δεύτερον, υπάρχει το θέµα της λειψυδρίας, το οποίο πρέπει
να το λάβει υπ’ όψιν του, αλλά κυρίως έχουν συγκεκριµένα ση-
µεία. Τα καλύτερα σηµεία τα αξιοποιήσαµε στη δεκαετία του
1960.

Σε σχέση µε τη γεωθερµία, προφανώς είναι κάτι που θα θέ-
λαµε, αλλά πρέπει να είναι ανταγωνιστικό. Πρέπει να είναι αντα-
γωνιστικά τα πεδία και σε πεδία που είναι ενδεχοµένως
ανταγωνιστικά, υπάρχουν έντονες τοπικές αντιδράσεις. Σας θυ-
µίζω ένα νησί των Κυκλάδων που συµβαίνει αυτό. 

Τέλος, η τηλεθέρµανση θα είναι στο ένα τρίτο από αυτό που
θα πληρώνουν οι κάτοικοι της δυτικής Μακεδονίας που δεν θα
έχουν τηλεθέρµανση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο για µισό λεπτό. Δεν θα χρειαστώ περισσότερο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ορίστε, έχετε τον
λόγο, αλλά ολοκληρώνετε εδώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, είπατε
«δύο παράγοντες», «δύο παράµετροι», οι οποίες όµως δυστυχώς
σας εκθέτουν. 

Η πρώτη παράµετρος: «Είναι δύσκολη η αδειοδότησή τους».
Εσείς έχετε κάνει δύσκολο το πλαίσιο -δεν το λέει κάνει κανένας
άλλος- οι κυβερνήσεις κατά καιρούς και η Ευρωπαϊκή Ένωση.
Άρα, µπορείτε να το αλλάξετε. Πώς αλλάξατε το πλαίσιο αδει-
οδότησης των αιολικών µε την ευρωπαϊκή οδηγία, χωρίς περι-
βαλλοντική µελέτη επί της ουσίας;

Δεύτερον, µιλήσατε για λειψυδρία. Ίσα-ίσα που απάντηση στη
λειψυδρία, όπως λέτε, είναι ο εµπλουτισµός του υδροφόρου ορί-
ζοντα. Η συγκράτηση των νερών, των όποιων νερών, πηγαίνουν
στη θάλασσα. Πώς θα γίνει αυτό; Με µικρά και µεγάλα υδροηλε-
κτρικά. Αυτό δεν το κάνετε, όµως, γιατί η ευρωπολιτική της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για το νερό δεν είναι ο εµπλουτισµός του
υδροφόρου ορίζοντα. Είναι -τι;- η εξοικονόµηση και, άρα, η µε-
γαλύτερη εµπορευµατοποίηση.

Γι’ αυτό σας λέµε ότι η πολιτική σας είναι ακριβώς στοχευµένη,
στοχευµένη για να υπηρετεί ξένα συµφέροντα και όχι τις λαϊκές
ανάγκες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καραθανασόπουλο.

Τις µπαταρίες και τη µόλυνση ξεχάσατε!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα

τον λόγο για τριάντα δευτερόλεπτα, τα είπα πριν, άµα τα πω πάλι
από την αρχή…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Καλείται στο Βήµα ο
κ. Ιωάννης Τσίµαρης, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ. Θα ακολουθήσει
η κ. Σταρακά, η κ. Αλεξοπούλου και µετά η κ. Ευθυµίου.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΜΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα έπρεπε στη

Βουλή να συζητάµε νοµοσχέδια που στοχεύουν στη συνεχή ενί-
σχυση του µοντέλου της πράσινης µετάβασης που δεν αφήνει,
όµως, πίσω της θύµατα, που λειτουργεί δίκαια, δηµοκρατικά και
αποκεντρωµένα, που υπηρετεί ένα πράσινο κοινωνικό συµβόλαιο
που όλοι µας δεσµευόµαστε να το τηρήσουµε.

Αντ’ αυτού, µας καλείτε στη Βουλή για να συζητήσουµε ένα
από τα πολλά νοµοσχέδια που φέρνετε κατά καιρούς αποσπα-
σµατικά µε µικροδιευθετήσεις που στρέφονται προς τη συγκε-
κριµένη ολιγοπωλιακή κατεύθυνση που τόσο ξεκάθαρα
υπηρετείτε.

Την ίδια στιγµή -το γνωρίζετε, κύριοι της Κυβέρνησης- οι Έλ-
ληνες πολίτες και οι επιχειρήσεις, κυρίως οι µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις αλλά και οι ΟΤΑ, βρίσκονται αντιµέτωποι µε δυσθεώρητα
οικονοµικά βάρη που οφείλονται σε µεγάλο ποσοστό στο ενερ-
γειακό κόστος. Χαρακτηριστικό παράδειγµα η αποψίλωση αρµο-
διοτήτων από την τοπική αυτοδιοίκηση µε ταυτόχρονη
αναβάθµιση του Γενικού Γραµµατέα Συντονισµού Διαχείρισης
Αποβλήτων µέσω ενός συγκεντρωτικού µοντέλου.

Παράλληλα, επιβεβαιώνεται για άλλη µια φορά η τιµωρητική
πρόθεση της Κυβέρνησης προς τους δήµους, αφού σε περί-
πτωση µη συµµόρφωσης του δήµου προβλέπεται παρακράτηση
από τους Κεντρικούς Αυτοτελείς Πόρους, τους γνωστούς ΚΑΠ.
Για το ζήτηµα αυτό καταθέσαµε ένσταση αντισυνταγµατικότη-
τας. Γνωρίζετε ότι οι δήµοι χρωστούν 240 εκατοµµύρια ευρώ στα
τέλη ταφής; Θα τα πάρετε αυτά από τους ΚΑΠ, τη στιγµή που
40% των δήµων δεν έχουν κλείσει προϋπολογισµό; Τι αποτελέ-
σµατα θα έχει αυτό στην οικονοµική εικόνα των δήµων;

Σε άλλο άρθρο του νοµοσχεδίου µια φωτογραφική ρύθµιση
επιτρέπει την παρέκκλιση από τους περιορισµούς σε χρήσεις γης
και όρους δόµησης. Επί της ουσίας προωθείται νοµιµοποίηση
υφιστάµενων τουριστικών εγκαταστάσεων σε όλο το παραλιακό
µέτωπο της Αττικής και έτσι διαιωνίζεται το καθεστώς της υπερ-
δόµησης, στην οποία αντιτάσσεται σθεναρά η τοπική αυτοδιοί-
κηση.

Θα ήθελα να δείτε µε την ίδια ζέση και θέρµη τη διευθέτηση
και νοµιµοποίηση των κερκίδων των κωπηλατικών εγκαταστά-
σεων στη Λιµνοπούλα Ιωαννίνων, εγκαταστάσεων που χρησιµο-
ποιήθηκαν πρώτη φορά στους Μεσογειακούς Αγώνες του 1990,
γιατί κινδυνεύουν µε κατεδάφιση και είναι προαπαιτούµενο για
τη διοργάνωση αγώνων στην Παµβώτιδα το 2025, πολύ σηµαντι-
κών διοργανώσεων που θα φιλοξενηθούν. Θα ήθελα να το δείτε
µε την ίδια ζέση.

Και φυσικά, ενώ δεν υπάρχει ενεργειακή κρίση, οι τιµές του
ρεύµατος υπάρχουν λες και συµβαδίζουν µε µια κρίση που συ-
νεχίζεται. Και πού οφείλεται αυτό; Στις αστοχίες και παραλείψεις
της Κυβέρνησής σας, οι οποίες σε συνδυασµό µε τον πληµµελή
σχεδιασµό σε ευρωπαϊκό επίπεδο έχουν οδηγήσει τη χώρα σε
ενεργειακή δίνη. Και αυτό οφείλεται στο ότι εσείς δεσµεύσατε
τον ενεργειακό χώρο για τους «ηµέτερους». Γνωρίζετε, όµως, ότι
όσο δεν διευθετείται το ζήτηµα των περικοπών το όλο εγχείρηµα
για την ενεργειακή πράσινη µετάβαση θα αποτύχει; Και θα απο-
τύχει οικονοµικά από µια πιθανή κατάρρευση της αγοράς.

Για εµάς στο ΠΑΣΟΚ, η λύση του ζητήµατος περνάει µέσα από
την αύξηση της ζήτησης, από πολιτικές αποθήκευσης και από τις
διασυνδέσεις µε άλλες χώρες για εξαγωγή και θέσαµε εγκαίρως
την ανάγκη για υποδοµές αποθήκευσης πράσινης ενέργειας µε
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τρόπο που να περιοριστούν οι περικοπές από τη µία για τους πα-
ραγωγούς, αλλά και γιατί η ενέργεια από ΑΠΕ είναι φθηνή και η
απόρριψή της κοστίζει περί τα 220 µε 250 εκατοµµύρια ευρώ
ετησίως για την ελληνική οικονοµία.

Σήµερα η αποθήκευση ενέργειας στη χώρα προσεγγίζει το
απόλυτο µηδέν και µάλιστα µικροπαραγωγοί net metering, οι
οποίοι έχουν αποθηκευτικό χώρο, δηλαδή µπαταρίες, εδώ και
εννιά µήνες δεν έχουν πάρει τις επιδοτήσεις µε ό,τι αυτό συνε-
πάγεται για τις δανειακές τους υποχρεώσεις. Τι θα κάνετε για
αυτό;

Και τώρα, ενώ ξέρετε ότι η οµάδα εργασίας για την αποθήκευση
έχει προχωρήσει στην περιγραφή των απαιτούµενων βηµάτων που
πρέπει να γίνουν, φαίνεται ότι προτεραιότητά σας αποτελεί ο δια-
µερισµός του ενεργειακού χώρου και οι µεροληπτικές διευθετή-
σεις και έρχεστε βεβιασµένα, χωρίς καµµία οργανωµένη πρόταση,
παρά µόνο µε τρία άρθρα, για να διευθετήσετε ένα καίριο ζήτηµα
αντί µιας ολοκληρωµένης νοµοθετικής πρωτοβουλίας.

Μάλιστα, µε βάση το άρθρο 41 παράγραφος 8 ο Υπουργός θα
έχει αποκλειστική ευχέρεια να διαµοιράσει τον αποθηκευτικό
χώρο της ενέργειας. Επί της ουσίας, δηλαδή, έχουµε µια επανά-
ληψη του ατυχούς παραδείγµατος της υπουργικής απόφασης του
κ. Σκρέκα, αυτή τη φορά, όµως, για την αποθήκευση.

Τέλος, η Κυβέρνηση επιφυλάσσει δυσµενέστερους όρους µε
επιβολή του net billing αντί του net metering στους ΟΤΑ Α’ και Β’
βαθµού, καθώς και επιπλέον περιορισµούς στην εγκατεστηµένη
ισχύ.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Εµείς στο ΠΑΣΟΚ θεωρούµε ότι θα µπορούσε -και επιβάλλε-
ται- να δοθεί η ευκαιρία στην τοπική αυτοδιοίκηση και στις ενερ-
γειακές κοινότητες να έχουν έναν πιο ενεργό ρόλο στην
παραγωγή. Η απαξίωση και η δυσανεξία σας προς τον δηµοκρα-
τικό θεσµό των ΟΤΑ διαφαίνεται ξεκάθαρα µε την απόφασή σας
τα ενεργειακά ζητήµατα των ΟΤΑ των οργανισµών άρδευσης και
ύδρευσης να παραπέµπονται στο πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ», δη-
λαδή να αποκλείονται από την παραγωγή ενέργειας και να µετα-
τρέπονται σε προνοµιακούς πελάτες-καταναλωτές. Δεν υπάρχει
η δυνατότητα αποθήκευσης παραγόµενης ενέργειας στο δίκτυο,
αλλά συµψηφίζεται σε πραγµατικό χρόνο µε ιδιοκατανάλωση. Τι
σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι είναι ασύµφορο για τους ΟΤΑ, καθώς
οι µεγάλες καταναλώσεις, όπως του οδικού φωτισµού, δεν µπο-
ρούν να συµψηφίζονται κατά τη νύχτα. Τα λειτουργικά κόστη των
ΟΤΑ εκτοξεύονται την τελευταία διετία λόγω ακριβώς αύξησης
του ενεργειακού κόστους και σας µίλησα για την οικονοµική κα-
τάσταση στην οποία βρίσκονται τη δεδοµένη στιγµή.

Εµείς έχουµε διατρανώσει την αντίληψή µας και τους στόχους
µας για µια δίκαια πράσινη µετάβαση και µια ανθεκτική Ελλάδα.
Η Κυβέρνηση δεν µπορεί και δεν θέλει να τους πετύχει. Οι επι-
λογές της µέχρι τώρα έχουν οδηγήσει τους πολίτες, τις επιχει-
ρήσεις και τους ΟΤΑ στα αδιέξοδα του σήµερα. Σας καλούµε να
σταµατήσει αυτός ο κατήφορος, όπως και τα πρόχειρα νοµοθε-
τήµατά σας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τώρα τον λόγο έχει η κ. Χριστίνα Σταρακά από το ΠΑΣΟΚ.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέ-

διο που πολύ απλά αποτυπώνει τους λανθασµένους κυβερνητι-
κούς χειρισµούς τόσο στην περιβαλλοντική αλλά όσο και στην
ενεργειακή πολιτική της χώρας. Δυστυχώς, κάνουν πάρτι, στην
κυριολεξία κάνουν πάρτι οι κερδοσκόποι, αφού µέσω της χρη-
µατιστηριακής αγοράς έστησαν κανονικά έναν µηχανισµό αφαί-
µαξης των καταναλωτών, όπως αποδεικνύουν περίτρανα τα
πρωτοφανή κέρδη των παρόχων ενέργειας.

Ενδεικτικά η µέση χονδρική τιµή του ρεύµατος στην Ελλάδα
από 81 ευρώ που ήταν ανά µεγαβατώρα τον Μάιο έφτασε τον
Σεπτέµβριο στα 128 ευρώ. Η τιµή αυτή είναι έξι φορές υψηλό-

τερη από τη Γαλλία, όπου αγγίζει τα 22 ευρώ και πενταπλάσια
από τις αγορές ηλεκτρικού ρεύµατος της Πορτογαλίας και της
Ισπανίας. Στη Γερµανία, µάλιστα, η τιµή της µεγαβατώρας είναι
περίπου 50 ευρώ χαµηλότερη και στην Ιταλία η τιµή του ρεύµα-
τος είναι περίπου 24 ευρώ πιο κάτω από την ελληνική αγορά.

Άρα, λοιπόν, εµείς ζούµε σε µία χώρα που βιώνει ακόµα τιµές
ρεύµατος ενεργειακής κρίσης, χωρίς στην ουσία να υπάρχει
κρίση, όπως αποδεικνύεται σε πανευρωπαϊκό επίπεδο. Μόνο στη
Βουλγαρία και στη Ρουµανία βλέπουµε τις ίδιες τιµές µε εµάς.

Και ρωτώ: Δεν αντιλαµβανόµαστε τι γίνεται γύρω µας; Δεν βλέ-
πουµε τις επιχειρήσεις που κλείνουν καθηµερινά, τα νοικοκυριά
που κόβουν από παντού για να πληρώσουν το ακριβότερο ρεύµα
στην Ευρώπη; Μέχρι και ο ΣΕΒ το είπε. Ο ΣΕΒ τι είπε; Είπε ότι το
µεγαλύτερο πρόβληµα για την ελληνική βιοµηχανία δεν είναι
άλλο παρά οι πολύ υψηλές τιµές ενέργειας -σε σχέση µε τους
ανταγωνιστές µας εννοούσε πάντα- αλλά και οι µεγάλες τιµολο-
γιακές διακυµάνσεις που επικρατούν. Το είπε ο ίδιος ο ΣΕΒ, το
παραδέχτηκε ότι αυτό είναι το µεγάλο πρόβληµα της ελληνικής
βιοµηχανίας. Και γι’ αυτόν τον λόγο, εξάλλου, η Κοµισιόν ενέ-
κρινε το 2023 οδηγία κρατικής ενίσχυσης ύψους 150 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ για τις ελληνικές ενεργοβόρες επιχειρήσεις. 

Άλλο θέµα αυτό τώρα, το οποίο το έκανα και ερώτηση προχ-
θές: Αυτή την οδηγία την πήρε το Υπουργείο Ενέργειας και τη
διαστρέβλωσε, µε αποτέλεσµα πολλές ενεργοβόρες επιχειρή-
σεις, που είναι για παράδειγµα στον κλάδο της κλωστοϋφαν-
τουργίας -όπου στην περιοχή µου υπάρχει τέτοια βιοµηχανία και
απασχολεί εκατόν σαράντα οικογένειες του νοµού µου- να κιν-
δυνεύουν να λάβουν πολύ µικρότερα ποσά και για λιγότερο χρο-
νικό διάστηµα, σε σχέση µε τα οριζόµενα από την οδηγία. Γι’
αυτό λοιπόν και σας έχω καταθέσει µια ερώτηση και περιµένω
την απάντησή σας. Γιατί αυτού του κλάδου οι ενεργοβόρες επι-
χειρήσεις είναι εκτός της οδηγίας της Κοµισιόν που επιδοτεί το
ηλεκτρικό ρεύµα; 

Και τι κάνετε, λοιπόν, εσείς για όλα αυτά; Απλά παρακολου-
θείτε ατάραχοι όλο αυτό το ράλι κερδοσκοπίας που γίνεται και
τη δράση, επίσης, των κυκλωµάτων και των golden boys της
ενέργειας και παρεµβαίνετε, εκ των υστέρων, µε µέτρα που δεν
αγγίζουν τους κερδοσκόπους, αλλά και δεν ανακουφίζουν και τα
νοικοκυριά, που είναι και το µεγάλο ζητούµενο της κοινωνίας
µας. 

Σχετικά µε το περιεχόµενο τώρα του νοµοσχεδίου, θα σταθώ
αρχικά στο ζήτηµα µε το οποίο έχετε ξεκινήσει, για τις συγχω-
νεύσεις των φορέων διαχείρισης στερεών αποβλήτων, που είχαν
ως αρµοδιότητα τη διαχείριση των απορριµµάτων. Η συγχώ-
νευσή τους σε έναν ενιαίο φορέα και όπως επιχειρείται στη δικιά
µου την περιφέρεια της Δυτικής Ελλάδας, που συµπεριλαµβάνει
τους τρεις νοµούς Ηλεία, Αχαΐα και Αιτωλοακαρνανία, ξεσήκωσε
αντιδράσεις από την ΚΕΔΕ, εγείροντας παράλληλα ζητήµατα αν-
τισυνταγµατικότητας, αλλά και υποβάθµισης κυρίως της αυτοδι-
οίκησης. 

Από τη µία η Κυβέρνηση αρπάζει κατοχυρωµένες αρµοδιότη-
τες από την τοπική αυτοδιοίκηση για να τις µεταφέρει στον Γε-
νικό Γραµµατέα Συντονισµού Διαχείρισης Αποβλήτων στο
Υπουργείο και από την άλλη, οι συγχωνεύσεις γίνονται µε βάση
τα περιουσιακά στοιχεία και όχι όπως λέει ο νόµος µε τα πληθυ-
σµιακά κριτήρια. Γι’ αυτό λοιπόν και εµείς ζητήσαµε ως ΠΑΣΟΚ
την απόσυρση των σχετικών άρθρων 3 έως 7, επειδή όλα σχε-
διάζονται στο πόδι, χωρίς εµπεριστατωµένες µελέτες και χωρίς
να έχει προηγηθεί διαβούλευση µε τις τοπικές κοινωνίες. 

Πάµε τώρα στα ενεργειακά. Είναι πάρα πολύ νωπές οι µνήµες
από υπουργικές αποφάσεις που ρύθµισαν θέµατα των ΑΠΕ,
όπως η υπουργική απόφαση του 2022 που χάρισε αδιαφανώς
τον ηλεκτρικό χώρο της χώρας σε λίγους οµίλους. Ταυτόχρονα,
τα τελευταία χρόνια δεν κάνατε τίποτα για την αποθήκευση ενέρ-
γειας, µε αποτέλεσµα -το είπατε και εσείς- να πετάµε από το πα-
ράθυρο πράσινη ενέργεια της τάξεως του 20% µε 30% σύµφωνα
και µε µελέτες και έρχεστε σήµερα να λύσετε αυτό το τεράστιο
ζήτηµα µε τρία απλά άρθρα. 

Τα ζητήµατα, δε, της αδειοδότησης και των µονάδων αποθή-
κευσης ηλεκτρικής ενέργειας θα καθοριστούν µε υπουργική από-
φαση που θα εκδοθεί µέχρι 31 Δεκεµβρίου του 2024.
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Κύριοι της Κυβέρνησης, εµείς τουλάχιστον δεν θα επιτρέ-
ψουµε να αποτελέσει και η αποθήκευση της ηλεκτρικής ενέρ-
γειας προνοµιακό χώρο για λίγους και ισχυρούς όπως έγινε µε
τις ΑΠΕ, αλλά να έχουν σηµαντικό µερίδιο οι µικροµεσαίοι επεν-
δυτές στο δίκτυο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ και στο ζήτηµα των ενερ-
γειακών κοινοτήτων που απασχολεί το νοµό µου, την Αιτωλοα-
καρνανία. Εκεί υπάρχουν σήµερα αιτήµατα ενεργειακών
κοινοτήτων συνεταιριστικών σχηµάτων, βαλτωµένα αιτήµατα σε
βάθος τριετίας, λόγω της περίφηµης προτεραιοποίησης που
έδωσε η Κυβέρνησή σας σε έργα, ευνοώντας πάντα τους µεγά-
λους. Ενδεικτικά, στην Αιτωλοακαρνανία έχουµε είκοσι πέντε
ενεργειακές κοινότητες µε πάνω από δύο χιλιάδες µέλη που πε-
ριµένουν τρία χρόνια για να λάβουν όρους σύνδεσης, µε αποτέ-
λεσµα να βλέπουν το µικρό επενδυτικό τους ενδιαφέρον και
κεφάλαιο να αποµειώνεται µε την πάροδο των ετών. 

Το ΠΑΣΟΚ, λοιπόν, αναλογιζόµενο τις ενεργειακές αυτές κοι-
νότητες, αλλά και τους ΟΤΑ, που πραγµατικά κρατούνται όµηροι
στην περιβόητη αυτή προτεραιοποίηση, κατέθεσε λοιπόν αυτήν
την τροπολογία και ζητάµε να εξαιρεθούν οι δήµοι και οι περιφέ-
ρειες από την επιβολή του net billing την οποία νοµοθετείτε αντί
του net metering. 

Ακούσαµε βέβαια από τα χείλη του Υπουργού, αλλά θέλουµε
να το δούµε και µετά να το χαιρετίσουµε, αυτό που είπε -και
αφορά και δήµους και την περιφέρεια Δυτικής Ελλάδος, αλλά
και το δήµο Αγρινίου στην Αιτωλοακαρνανία- ότι όσοι είναι έτοι-
µοι, θα λάβουν τελικά όρους σύνδεσης. Να το δούµε, όµως, και
µετά να το χαιρετίσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία
συνάδελφε, ολοκληρώστε.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Συµπερασµατικά, όµως -και κλείνω,
κύριε Πρόεδρε- το νοµοσχέδιο δεν διασφαλίζει ούτε την ενερ-
γειακή ασφάλεια της χώρας µας, αλλά και επιπλέον καταστρα-
τηγεί την ενεργειακή δηµοκρατία. 

Γι’ αυτό λοιπόν και εµείς θα το καταψηφίσουµε. 
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

η κ. Αλεξοπούλου από τη Νέα Δηµοκρατία, ακολουθεί η κ. Κο-
µνηνάκα από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και µετά η Κοι-
νοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας.

Παρακαλώ, κυρία Αλεξοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε ένα πολύ ση-

µαντικό νοµοσχέδιο που καταδεικνύει τη δέσµευση της Κυβέρ-
νησης για ένα βιώσιµο και ενεργειακά αυτόνοµο µέλλον, µε
ταυτόχρονα πάντα δράσεις για τη στήριξη των νοικοκυριών από
το ενεργειακό κόστος. Το σχέδιο νόµου, λοιπόν, του Υπουργείου
Περιβάλλοντος και Ενέργειας φέρει µια στρατηγική κατεύθυνση,
η οποία εναρµονίζεται πλήρως µε το όραµα του Πρωθυπουργού
του Κυριάκου Μητσοτάκη για µια πράσινη Ελλάδα, πρωτοπόρα
σε ζητήµατα περιβαλλοντικής προστασίας και ενεργειακής απο-
δοτικότητας.

Ο σκοπός είναι σαφής. Να προχωρήσουµε συντονισµένα προς
ένα µέλλον όπου οι πολίτες θα απολαµβάνουν ασφαλή και κα-
θαρή, πρωτίστως, ενέργεια, τα απόβλητα θα µειώνονται δρα-
στικά και οι τοπικές κοινωνίες θα είναι έτοιµες να αντιµετωπίσουν
τις προκλήσεις της κλιµατικής αλλαγής και της ενεργειακής µε-
τάβασης. 

Κατ’ αρχάς, λοιπόν, ο εκσυγχρονισµός της διαχείρισης των
αποβλήτων δεν αποτελεί πλέον µόνο περιβαλλοντική αναγκαιό-
τητα, αλλά κυρίως κοινωνική υποχρέωση. Άρα, είναι απαραίτητη
η προωθούµενη εφαρµογή ολοκληρωµένων συστηµάτων σε όλη
τη χώρα, όπου η ανακύκλωση και η διαλογή στην πηγή γίνονται
βασικές πρακτικές, µε παροχή εξοπλισµού που θα εξασφαλίσει
την αποτελεσµατική διαχείριση των απορριµµάτων.

Επιπλέον, δηµιουργούνται ισχυροί περιφερειακοί φορείς δια-
χείρισης αποβλήτων, οι οποίοι θα ενισχύσουν την τοπική αυτο-

διοίκηση, ώστε να αντιµετωπίζει περιβαλλοντικά ζητήµατα. Οι
νέοι αυτοί φορείς, σε συνεργασία πάντα µε το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος, θα µπορούν να παρέµβουν άµεσα σε περιπτώσεις
περιβαλλοντικής κρίσης, προστατεύοντας τη δηµόσια υγεία και
αντιµετωπίζοντας πιθανές επιπτώσεις από πρόστιµα στην Ευρω-
παϊκή Ένωση.

Παράλληλα, µέσω του προγράµµατος Πράσινο Ταµείο και των
κονδυλίων ανακύκλωσης, αυξάνονται οι διαθέσιµοι πόροι κατά
100 εκατοµµύρια ευρώ, εξασφαλίζοντας την αναγκαία χρηµατο-
δότηση για σύγχρονα προγράµµατα ανακύκλωσης. Η ολιστική
αυτή προσέγγιση αντανακλά την επιδίωξη της Κυβέρνησης να
οικοδοµήσει µια κοινωνία, που όχι µόνο θα παράγει λιγότερα
απόβλητα, αλλά θα αξιοποιεί και θα επαναχρησιµοποιεί υλικά µε
γνώµονα πάντα την κυκλική οικονοµία. Είναι µια αλλαγή που δίνει
σε όλους τους πολίτες τη δυνατότητα να συµβάλουν ενεργά
στην προστασία του περιβάλλοντος, µε στόχο να επιτευχθούν
υψηλά ποσοστά ανακύκλωσης, αξιοποιώντας έτσι όλες τις υπο-
δοµές και µεθόδους που διατίθενται σε εθνικό επίπεδο.

Στην παρούσα φάση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ενεργει-
ακή εξοικονόµηση δεν είναι µόνο επιλογή, αλλά πολύ σηµαντική
ανάγκη. Η µετάβαση σε µία βιώσιµη ενεργειακή οικονοµία είναι
βασικό µέληµα της πολιτικής της Κυβέρνησής µας, µε την ενί-
σχυση των επενδύσεων για την ενεργειακή αναβάθµιση των κτι-
ρίων και την παροχή συγκεκριµένων κινήτρων που θα επιτρέψουν
στους πολίτες να βελτιώσουν την ενεργειακή αποδοτικότητα των
σπιτιών και των επιχειρήσεών τους.

Επιπρόσθετα, µέσω της ενίσχυσης των ενεργειακών κοινοτή-
των το κράτος ενθαρρύνει τη δηµιουργία µιας νέας κουλτούρας
στον τοµέα της ενεργειακής εξοικονόµησης, όπου οι πολίτες θα
µπορούν να αυτοπαράγουν και να αποθηκεύουν ενέργεια. Η νο-
µοθεσία προσφέρει επιπλέον τη δυνατότητα συµψηφισµού της
παραγόµενης και καταναλισκόµενης ενέργειας, µε αποτέλεσµα
να µειώνεται έτσι σηµαντικά το ενεργειακό κόστος των νοικοκυ-
ριών, αλλά και των επιχειρήσεων. 

Παράλληλα, προβλέπεται η εφαρµογή νέων τεχνολογιών απο-
θήκευσης ενέργειας που είναι απαραίτητες για τη µετάβαση σε
αυτή την ανανεώσιµη ενέργεια. Αυτή η επένδυση είναι κρίσιµη,
ειδικά σε µια περίοδο που η εξοικονόµηση αποτελεί παγκόσµια
ανάγκη. Οι δράσεις αυτές θα δηµιουργήσουν µια θετική αλληλε-
πίδραση µεταξύ της ενεργειακής αποδοτικότητας και της µεί-
ωσης των εκποµπών διοξειδίου του άνθρακα, θέτοντας έτσι την
Ελλάδα σε ηγετική θέση στον τοµέα της πράσινης ενέργειας. 

Ο επόµενος πυλώνας αυτού του σχεδίου είναι η αξιοποίηση
των ανανεώσιµων πηγών. Για την επίτευξη, λοιπόν, των στόχων
της χώρας σχετικά µε τη µείωση των ρύπων και τη βελτίωση της
ενεργειακής αυτονοµίας η ανάπτυξη των ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας αποτελεί οπωσδήποτε προτεραιότητα και µέσω του
νοµοσχεδίου. Απλοποιούνται οι διαδικασίες αδειοδότησης για
την εγκατάσταση σταθµών παραγωγής ενέργειας από ΑΠΕ, ενώ
δίνεται έµφαση και στην ενίσχυση της ενεργειακής απόδοσης και
αποδοτικότητας. 

Τόσο η Αχαΐα όσο και ολόκληρη η δυτική Ελλάδα µε την πλού-
σια φυσική της δυναµική µπορούν να καταστούν ενεργειακός
κόµβος για τη χώρα παράγοντας καθαρή ενέργεια από τον ήλιο,
τον άνεµο και το νερό. Ως εκ τούτου, η Κυβέρνηση παρέχει κίνη-
τρα για την ανάπτυξη ενεργειακών έργων σε περιοχές όπως η
δική µας µε υψηλές δυνατότητες, προωθώντας τη δηµιουργία
επενδύσεων που θα φέρουν οικονοµική ευηµερία και ενεργειακή
αυτάρκεια στις τοπικές κοινωνίες. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, ένας ακόµη σηµαντικός άξονας
του νοµοσχεδίου είναι η διευκόλυνση των πολεοδοµικών διαδι-
κασιών που συνδέονται µε τα ενεργειακά έργα. Η απλοποίηση
των διαδικασιών αδειοδότησης εξασφαλίζει την ταχεία υλοποί-
ηση τους, αποφεύγοντας έτσι τις γραφειοκρατικές αγκυλώσεις
που καθυστερούν τις επενδύσεις. Άλλωστε, ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός έχει εκφράσει την υποστήριξή του σε αυτή την κατεύ-
θυνση δίνοντας έµφαση στην ανάγκη να διευκολυνθούν
επενδύσεις που ενισχύουν την τοπική κοινωνία και συµβάλλουν
στην ανάπτυξη. 

Οι συγκεκριµένες, λοιπόν, αλλαγές δεν επιτρέπουν απλώς την
υλοποίηση έργων, αλλά θέτουν τη βάση για µια βιώσιµη πολεο-
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δοµικά και ενεργειακά ορθολογική ανάπτυξη. Οι τοπικές κοινω-
νίες θα µπορούν πλέον να απολαµβάνουν τα οφέλη από τέτοιες
νέες επενδύσεις, την αύξηση των θέσεων εργασίας, αλλά και την
ουσιαστική αναβάθµιση της ποιότητας ζωής όλων µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τις παρούσες αλλαγές θέ-
τονται τα θεµέλια για µια πιο πράσινη, καινοτόµα και βιώσιµη Ελ-
λάδα. Ας δεσµευτούµε, λοιπόν, όλοι και να στηρίξουµε αυτό το
νοµοσχέδιο για µια χώρα που πρωτοπορεί στην περιβαλλοντική
ευθύνη και τη βιώσιµη ανάπτυξη. Το µέλλον µας απαιτεί υπευθυ-
νότητα, σαφή σχεδιασµό και δράση, όχι µε αποσπασµατικές λύ-
σεις, αλλά µε ενιαία πολυεπίπεδη στρατηγική, που περιλαµβάνει
πρωτοβουλίες τόσο για το περιβάλλον όσο και για την οικονοµία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κυρία συνάδελφε, για την απόλυτη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας η
κ. Κοµνηνάκα.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η όλη συζήτηση, που αναπτύσσεται για το ζήτηµα της διαχεί-

ρισης των αποβλήτων θα µπορούσε να αποτελεί ένα υποδειγµα-
τικό µάθηµα κυκλικής οικονοµίας. Όχι, όµως, για την ανα-
κύκλωση εν στενή έννοια, όπως µας µάθαιναν στο σχολείο πως
τα πλαστικά και λοιπά θα γίνουν ανακυκλώσιµα υλικά, αλλά µια
αλλιώτικη ανακύκλωση, για το πώς τα σκουπίδια µετατρέπονται
σε χρυσάφι. 

Σε αυτό το µάθηµα που διδάσκεται στα επιτελεία της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και όχι µόνο, πραγµατικά διαπρέπετε. Διαγκωνί-
ζεστε για την αριστεία και η σηµερινή Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας και οι προηγούµενες βέβαια του ΣΥΡΙΖΑ, του
ΠΑΣΟΚ που εφάρµοσαν κατά γράµµα και όλοι οι άλλοι που υπε-
ρασπίζονται αυτές τις κατευθύνσεις για τη χρυσοφόρα αγορά
στα απορρίµµατα και όχι µόνο, για την οποία σφάζονται οι διά-
φοροι επιχειρηµατικοί κολοσσοί. 

Γι’ αυτό βεβαίως και εξηγούνται ορισµένα που εκ πρώτης
όψεως µπορεί να φαίνονται άτοπα, όπως για παράδειγµα οι συγ-
χωνεύσεις των δηµοτικών εταιρειών διαχείρισης αποβλήτων για
τη δηµιουργία ΦΟΔΣΑ σε επίπεδο περιφερειών, που εκ των
πραγµάτων διευκολύνει και τη συγκέντρωση της πίτας για να
µπορεί αυτή να µοιράζεται σε µεγαλύτερα κοµµάτια στους οµί-
λους που περιµένουν για τη µοιρασιά, που µπορεί να είναι λίγοι,
αλλά οι ορέξεις τους είναι µεγάλες και αδηφάγες. Δεν τους αρ-
κούν τα µικροµάγαζα του δηµοτικού φορέα, όταν µπορούν να
κερδοσκοπούν από µεγάλου µεγέθους αγορές. 

Με αυτό το κριτήριο, βεβαίως, δικαιολογείται και αυτή η από-
φαση για τη δηµιουργία αυτού του υδροκέφαλου ΦΟΔΣΑ στο
βόρειο Αιγαίο που θα διαχειρίζεται από κοινού τα απόβλητα δέκα
νησιών. Βεβαίως, είχαν προηγηθεί οι συγχωνεύσεις στα γειτονικά
νησιά της Λήµνου στη Λέσβο, της Σάµου-Ικαρίας στη Χίο κι έρ-
χεστε σήµερα να ολοκληρώσετε το έργο µε τη συνένωση της ΔΕ-
ΔΑΠΑ Λέσβου µε τη ΔΙΑΝΟ Χίου για να συγκεντρωθεί το φιλέτο
στα χέρια ενός διαχειριστή, αδιαφορώντας βεβαίως για τις δυ-
σκολίες και τα άτοπα που έχει µια τέτοια διαχείριση όταν µιλάµε
για νησιωτικούς δήµους που εκτείνονται σε πέντε µεγάλα και
πέντε µικρά διαφορετικά νησιά. 

Και βεβαίως, ούτε λόγος για προσλήψεις όλου του αναγκαίου
µόνιµου προσωπικού που τείνει να γίνει είδος προς εξαφάνιση
ήδη σε αυτές τις γνωστές εταιρείες. Γιατί τέτοιες ανώνυµες εται-
ρείες ήδη διαχειρίζονται και τα απορρίµµατα στους δήµους. Η
εµπειρία µάλιστα για τον τρόπο που αυτές ήδη λειτουργούν είναι
διδακτική και αποκαλυπτική για το τι πρόκειται να ακολουθήσει.
Μιλάµε για εταιρείες-κέλυφος χωρίς µόνιµο προσωπικό, χωρίς
τεχνικές υπηρεσίες κ.λπ., που ουσιαστικά έχουν τους εργαζόµε-
νους µε ολιγόµηνες συµβάσεις και όχι απλά συµβάσεις ορισµέ-
νου χρόνου, αλλά πολλές φορές µε απαράδεκτα µπλοκάκια
δηλαδή µε συµβάσεις έργου. Αντιµετωπίζουν τους εργαζόµε-
νους ως εργολάβους, χωρίς κανένα δικαίωµα, τους έχουν έρµαιο
βεβαίως στους εκβιασµούς και την ανασφάλεια, την οµηρία, που
µε βεβαιότητα θα γιγαντωθεί. 

Ταυτόχρονα, υπάρχουν και τα γνωστά και τραγικά και άτοπα
ακόµη και στις µονάδες επεξεργασίας απορριµµάτων όπου µι-

λάµε για εργαζόµενους που κάνουν µε τα χέρια τη διαλογή πολ-
λές φορές. Όχι µόνο δεν έχουν µέσα ατοµικής προστασίας, αλλά
τους εξαιρείτε από τα «βαρέα και ανθυγιεινά». Ποιος τελικά δι-
καιούται επίδοµα επικίνδυνης και ανθυγιεινής εργασίας, αν όχι
αυτοί οι εργαζόµενοι στις µονάδες επεξεργασίας απορριµµάτων;
Σας έχουµε καταθέσει συγκεκριµένες ερωτήσεις για τις µονάδες
επεξεργασίας στο Νοµό Ηλείας, στην Κρήτη και αλλού και απάν-
τηση ακόµα περιµένουµε. 

Αυτός, λοιπόν, είναι ο εκσυγχρονισµός στη διαχείριση των
αποβλήτων, όταν αυτός γίνεται µε κριτήριο τη δηµιουργία επεν-
δυτικών ευκαιριών και ενισχύοντας περαιτέρω τη λογική της αν-
ταποδοτικότητας που βεβαίως, έτσι κι αλλιώς, κυριαρχεί. Κι όταν
συγκεντρώνονται αυτά τα έργα σε µεγαλύτερο επίπεδο, πεδίο
δόξης λαµπρό για να προωθηθεί ακόµα πιο εύκολα το ΣΔΙΤ, η
ιδιωτικοποίηση κ.λπ.. 

Έτσι, για παράδειγµα, δικαιολογήθηκε η αύξηση των δηµοτι-
κών τελών την οποία αποφάσισε χτες το Δηµοτικό Συµβούλιο της
Λήµνου, µε επίκληση µεταξύ άλλων και του αυξηµένου κόστους
της διαχείρισης αποβλήτων. Γιατί, βεβαίως, η εµπορευµατοποί-
ηση και η ιδιωτικοποίηση των υπηρεσιών αυτών πάει πακέτο µε
τη φοροµπηξία του λαού. 

Αντί να φορολογείτε το κεφάλαιο ώστε τα κόστη των προγραµ-
µάτων εξοπλισµού και έργων για την ορθολογική διαχείριση των
αποβλήτων που ανταποκρίνονται στις ανάγκες της λαϊκής οικο-
γένειας και στην προστασία του περιβάλλοντος να προέρχονται
από τους κεντρικούς δηµόσιους πόρους, ταράζετε τον λαό στα
ανταποδοτικά τέλη. 

Πώς αλλιώς θα πληρωθούν µεταξύ άλλων τα τεράστια χαρά-
τσια που φορτώσατε αναδροµικά από το 2022 στους δήµους και
από κει βεβαίως τους δηµότες, δηλαδή στον λαό όπως το τέλος
ταφής και της περιβαλλοντικής εισφοράς, όπως τη βάφτισε µετά
ο ΣΥΡΙΖΑ για να ανταποκρίνεται και στον γνωστό φερετζέ της πε-
ριβαλλοντικής ευαισθησίας. Αυτά τα τέλη, βεβαίως, σε πρώτη
φάση παρακρατήθηκαν από τους ΚΑΔ του 2024 για να µη γίνει
άµεσα αντιληπτό το χαράτσι, αλλά σε δεύτερη φάση εκ των
πραγµάτων θα οδηγήσει σε νέα αυξηµένα δηµοτικά τέλη όταν
από τους ήδη πέντε πετσοκοµµένους ΚΑΔ αφαιρούνται επιπλέον
αναγκαίοι πόροι για την κάλυψη άλλων αναγκών.

Όταν για παράδειγµα µόνο για τον Δήµο Μυτιλήνης τα τέλη
ταφής υπολογίζονται κατά µέσο όρο πάνω από 1 εκατοµµύριο
κατ’ έτος µε προοπτική ως το ’28 να ξεπερνούν τα 2 εκατοµµύρια
κατ’ έτος µε βάση το κοστολόγιο που έχετε νοµοθετήσει, είναι
κατανοητό ποιος θα κληθεί και πάλι να πληρώσει το µάρµαρο,
για να συνεχίζει βεβαίως υπό το παραπλανητικό και εξοντωτικό
για τα λαϊκά στρώµατα δόγµα του «πληρώνω όσο πετάω», να
υπηρετείται η φοροεπιδροµή στα λαϊκά στρώµατα, την ώρα που
οι µεγάλοι όµιλοι, όχι µόνο θησαυρίζουν από τη διαχείριση των
αποβλήτων αλλά φοροαπαλλάσσονται κιόλας ως ακόµα ένα κί-
νητρο -λέτε- υπέρ της δήθεν πρόληψης και της ανακύκλωσης.

Και για να φανεί όλη η υποκρισία της περιβόητης δήθεν πρά-
σινης και φιλοπεριβαλλοντικής στρατηγικής που υπηρετείτε, την
ίδια ώρα χωράνε και οι διάφορες εµβληµατικές καινοτοµίες,
όπως η καρκινογόνα καύση σε µονάδες αποτέφρωσης αποβλή-
των, επίτευγµα -για να µην ξεχνάµε- της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ, που προωθεί παραπέρα και η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας. Να γιατί είναι ψευδεπίγραφη η κριτική που ασκούν
στην Κυβέρνηση όλα τα άλλα κόµµατα, όταν συµφωνούν σε
στρατηγική που εξειδικεύεται και µε τις συγκεκριµένες ρυθµίσεις
µέσω της εθνικής στρατηγικής για την ενέργεια και το κλίµα, τη
στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την πράσινη µετάβαση,
την παραπέρα εµπορευµατοποίηση της διαχείρισης των σκουπι-
διών, της ανακύκλωσης, των νερών και ό,τι άλλο χρειαστεί βε-
βαίως για να αυγατίζουν οι κερδοφόρες µπίζνες. 

Μόνο σε σύγκρουση µε αυτές τις στρατηγικές και τη λογική
της εµπορευµατοποίησης των πάντων µπορεί η διαχείριση των
απορριµµάτων να γίνεται µε γνώµονα τις λαϊκές ανάγκες µε σε-
βασµό στο περιβάλλον, στην υγεία του λαού, στους φυσικούς
πόρους και στο λαϊκό εισόδηµα. Με αυτά ως γνώµονα, τα οποία
µόνο η πρόταση του ΚΚΕ θέτει στο επίκεντρο, µπορεί να γίνεται
ολοκληρωµένος επιστηµονικός σχεδιασµός σε πανελλαδικό και
περιφερειακό επίπεδο, µε συγκεκριµένα κριτήρια καταλληλότη-
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τας, µε προώθηση ουσιαστικής ανακύκλωσης µε διαλογή στην
πηγή, µε ολοκληρωµένη διαχείριση των επικίνδυνων αποβλήτων,
µε σύγχρονες υποδοµές και αξιοποίηση του επιστηµονικού δυ-
ναµικού που υπάρχει στη χώρα και εργαζοµένους βεβαίως µε
πλήρη εργασιακά δικαιώµατα. 

Γιατί αυτό που λείπει δεν είναι οι επιστηµονικές και τεχνολογι-
κές δυνατότητες για να γίνει αυτό κατορθωτό, αλλά η πρόθεση
να βγει από τη µέση το κυνήγι του κέρδους ως κριτήριο της πα-
ραγωγής, δηλαδή να βγει από τη µέση ο ίδιος ο καπιταλιστικός
τρόπος παραγωγής που γίνεται όλο και πιο εχθρικός και επικίν-
δυνος για τις λαϊκές ανάγκες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, η κ. Ευ-
θυµίου.

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν µιλήσω για το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο που είναι ιδιαίτερα

ενδιαφέρον, σχετικά µε το θέµα του Συνηγόρου του Πολίτη, ήρθε
εδώ στη Βουλή ο κ. Βορίδης, έδωσε τις απαντήσεις στον Πρό-
εδρο του ΠΑΣΟΚ, στον κ. Ανδρουλάκη. Δεν ξέρουµε τελικά τι κα-
τάλαβε από αυτές τις απαντήσεις ο κ. Ανδρουλάκης, οι οποίες
ήταν σαφείς και συγκεκριµένες, σίγουρα πάντως δεν έδειξε ότι
καταλαβαίνει η κ. Κωνσταντοπούλου, αφού αναφέρθηκε πάλι στο
θέµα αυτό. Εµείς µιλάµε ξεκάθαρα ότι προφανώς για να αποκα-
ταστήσουµε την αλήθεια δεν πρόκειται για αποκεφαλισµό. Έχει
λήξει η θητεία του κ. Ποττάκη δύο χρόνια και τέσσερις µήνες
πριν. Ο Πρόεδρος της Βουλής έχει εκφράσει εµπράκτως την
πρόθεση του να κινηθούν οι διαδικασίες για να βρεθεί ένα πολι-
τικό consensus στο θέµα αυτό. Δυστυχώς φαίνεται ότι αυτό δεν
βρίσκεται, ενώ αυτό έχει εκφραστεί πάνω από έναν χρόνο τώρα.

Θεωρώ ότι όταν το Σύνταγµα επιβάλλει συγκεκριµένες προθε-
σµίες, συγκεκριµένα όρια που πρέπει κάποιος να είναι πρόεδρος
ή στα διοικητικά συµβούλια των ανεξάρτητων αρχών, προφανώς
το κάνει έτσι γιατί εξυπηρετείται καλύτερα και ο προορισµός του
Συντάγµατος και η δηµοκρατία. Άρα, να παρατείνονται εσαεί οι
θητείες, δεν εξυπηρετεί την ίδια τη λειτουργία του Συντάγµατος.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Γιατί παρατάθηκε έναν χρόνο
αφότου έληξε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, παρα-
καλώ.

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Δεν σας διακόπτω, κύριε συνάδελφε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σας παρακαλώ,

αφήστε την οµιλήτρια. Όποιος παίρνει τον λόγο θα µιλάει. Αυτός
θα ακούγεται µόνο. Παρακαλώ.

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Και όταν επίσης το Σύνταγµα προβλέψει
αυξηµένη πλειοψηφία, αυτή λοιπόν η αυξηµένη πλειοψηφία οφεί-
λει να υπηρετηθεί µε ένα ελάχιστο επίπεδο πολιτικής συνεννόη-
σης από τα κόµµατα. Και όταν δεν υπηρετείται, προφανώς
υπάρχει και το βάρος των ευθυνών.

Ως προς το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, προφανώς είναι ένα νο-
µοσχέδιο που συµβάλλει στον εκσυγχρονισµό της διαχείρισης των
απορριµµάτων, ενισχύοντας τη διαλογή στην πηγή, ενισχύοντας
την ανακύκλωση, ενισχύοντας την επιστροφή εγγυοδοσίας συ-
σκευασιών. Αυτές οι ρυθµίσεις αναµένεται να προω- θήσουν τους
εθνικούς στόχους ανακύκλωσης, να ενισχύσουν την αγορά ανα-
κυκλώσιµων υλικών και να καλλιεργήσουν περιβαλλοντική συνεί-
δηση στους πολίτες. Προφανώς η πεποίθησή µας είναι -σε ό,τι
αφορά την ανακύκλωση- ότι πρέπει να εφαρµόζεται κατά το δυ-
νατόν ο κανόνας «ο ρυπαίνων πληρώνει». Προφανώς για να φτά-
σουµε στους εθνικούς στόχους το 2030 90% ανακύκλωση, 10%
υγειονοµική ταφή. Τώρα στα ποσοστά είµαστε 80% υγειονοµική
ταφή, 20% ανακύκλωση. Άρα, έχουµε έναν µεγάλο δρόµο ακόµα
να διανύσουµε. Σε όλο αυτό είµαστε όλοι συµµέτοχοι.

Ποια είναι η κατάσταση που είχαµε σε ό,τι αφορά τις µονάδες
επεξεργασίας απορριµµάτων; Το 2019 είχαµε τρεις που λειτουρ-
γούσαν και πέντε σε κατασκευή. Σήµερα έχουµε δώδεκα σε λει-
τουργία, είκοσι δύο σε κατασκευή, δηµοπρατήσεις που τρέχουν
γρήγορα άλλες επτά µονάδες και άλλα τέσσερα έργα µε ΣΔΙΤ.
Άρα, έχουµε µια ουσιαστική µεταβολή. Προστίθεται και το γεγο-
νός ότι σε ό,τι αφορά τους χώρους ανεξέλεγκτης διάθεσης απο-
βλήτων είχαµε εξήντα πέντε και σήµερα έχουµε είκοσι. Αυτή είναι

µια θεµελιώδης αλλαγή. Άρα, είναι ένα τοπίο που προφανώς µας
ενισχύει στο να µπορέσουµε να φτάσουµε τους εθνικούς στό-
χους για το 2030.

Εδώ είναι σηµαντικό ότι τα τελευταία πέντε χρόνια υλοποιούν-
ται τριάντα µονάδες ανάκτησης και ανακύκλωσης. Μόλις υλοποι-
ηθούν αυτές οι µονάδες, αυτοµάτως εκτρέπεται από την ταφή
µεγάλος όγκος αστικών αποβλήτων. Από τη στιγµή, λοιπόν, που
εκτρέπονται µεγάλα ποσοστά αποβλήτων, η χώρα µας γυρίζει
σελίδα. Αυτό έχει ανταποδοτικό όφελος για τους πολίτες. Οι
δήµοι κατ’ αντιστοιχία δεν θα πληρώνουν το ανάλογο τέλος
ταφής, έτσι δεν θα αυξάνουν τα ανταποδοτικά οφέλη και αυτή η
ωφέλεια έρχεται στους πολίτες.

Και τώρα πάµε να δούµε τους ΦΟΔΣΑ. Κατ’ αρχάς υπάρχει νο-
µοθέτηση. Ο ν.4071/2012 στο άρθρο 13 προβλέπει υποχρεωτική
συγχώνευση των ΦΟΔΣΑ ανά περιφέρεια. Είναι επιταγή της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για ισχυρούς φορείς, ισχυρούς φορείς για να
µην επιβάλλονται και πρόστιµα. Ισχυροί ΦΟΔΣΑ φέρνουν τα
σωστά αποτελέσµατα και αυτό το λέω διότι είναι πολύ σηµαντικό
ότι ο ΦΟΔΣΑ κεντρικής Μακεδονίας είναι πραγµατικά οδηγός για
την επικράτεια. Στον ΦΟΔΣΑ δυτικής Μακεδονίας κατασκευάζον-
ται σε σύντοµο χρονικό διάστηµα δύο µεγάλες µονάδες επεξερ-
γασίας απορριµµάτων, οι ανατολικού και δυτικού τοµέα και η
δυτικού τοµέα είναι η πιο µεγάλη στη βόρεια Ελλάδα. Μαζί µε τη
ΜΕΑ Σερρών ολοκληρώνεται ο περιφερειακός σχεδιασµός και
θα πιάσει τους εθνικούς στόχους για την ανακύκλωση το 2030.
Άρα είναι επιβεβληµένη η δηµιουργία ισχυρών ΦΟΔΣΑ, ισχυρών
φορέων που προφανώς την ευθύνη της διοίκησής τους την έχει
η τοπική αυτοδιοίκηση.

Για να µιλήσουµε για την τοπική αυτοδιοίκηση, πέραν από τα
ζητήµατα που τέθηκαν και τα αναλύσαµε στην ένσταση αντισυν-
ταγµατικότητας, προφανώς οι δήµοι και οι τοπικές κοινωνίες θα
πρέπει να είναι συνδιαµορφωτές της νέας κατάστασης και αυτό
το λέω µε βαθιά πεποίθηση, διότι προέρχοµαι από την τοπική αυ-
τοδιοίκηση και γνωρίζω ότι πολύ καλά λόγω της κλιµατικής κρί-
σης και των βίαιων συνεπειών της η πρώτη βαθµίδα που δέχεται
αυτές είναι τοπική αυτοδιοίκηση.

Βέβαια να πούµε ότι η Νέα Δηµοκρατία και ο Πρωθυπουργός
τίµησε σε αυτή την περίοδο ανθρώπους της τοπικής αυτοδιοίκη-
σης, όπως τον πρώην Πρόεδρο της ΚΕΔΕ και νυν Υπουργό Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης, τον κ. Παπαστεργίου, όπως τον κ.
Απόστολο Τζιτζικώστα, Περιφερειάρχη και νυν Επίτροπο της Ελ-
λάδος στο χαρτοφυλάκιο των µεταφορών και του τουρισµού.
Άρα η Νέα Δηµοκρατία και σε συµβολικό και σε ουσιαστικό επί-
πεδο έχει τιµήσει την τοπική αυτοδιοίκηση και το κάνει και µέσα
από µια σειρά νοµοθετήµατα. 

Όµως, στη συγκεκριµένη περίπτωση έχουµε µια εξαιρετική
συνθήκη, και µιλάω για το άρθρο 13, η οποία ήδη έχει νοµοθετη-
θεί µε το άρθρο 55 του ν.489/2021, το οποίο λέει ότι απρόβλε-
πτες καταστάσεις που προκαλούν ή ενδέχεται να προκαλέσουν
κατάσταση έκτακτης ανάγκης, µε κίνδυνο την υποβάθµιση του
περιβάλλοντος, µε κίνδυνο για την δηµόσια υγεία, τότε µεταφέ-
ρονται από την αυτοδιοίκηση αρµοδιότητες στον Γενικό Γραµ-
µατέα του Υπουργείου Περιβάλλοντος. 

Αυτό λοιπόν, το νοµοθέτηµα υπάρχει και κρίθηκε συνταγµα-
τικό. Δηλαδή, ο παρεµπίπτων έλεγχος που έγινε από το Συµβού-
λιο της Επικρατείας αυτής της διάταξης τον έκρινε συνταγµατικό
µε τις αποφάσεις 296/2024 και 2285/2022 το Σ.τ.Ε.. Τις ανέφερα
και στην ένσταση της αντισυνταγµατικότητας, τα καταθέτω και
στα Πρακτικά, προκειµένου να τις διαβάσει όποιος θέλει για να
δει ότι το θέµα της αντισυνταγµατικότητας έχει λυθεί.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Ευθυµίου καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το πολιτικό θέµα είναι επίσης µείζον, διότι ο νόµος αυτός έρ-
χεται και περιοριστικά αναφέρει σε ποιες περιπτώσεις µε από-
φασή του ο Υπουργός Περιβάλλοντος αναθέτει στον Γενικό
Γραµµατέα Συντονισµού και Διαχείρισης Αποβλήτων υλοποίηση
έργων που αφορούν τα αστικά απόβλητα. Αυτό γίνεται περιορι-
στικά, όταν αρνείται ο δήµος, υπάρχει τεκµηριωµένη αδυναµία
ή αδράνεια για να λάβει τα αναγκαία µέτρα συµµόρφωσης κατό-
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πιν αιτήµατος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, όταν επίσης αρνείται
είτε υπάρχει τεκµηριωµένη αδυναµία ή αδράνεια να προβεί στις
απαιτούµενες ενέργειες για τη διακοπή λειτουργίας των χώρων
ανεξέλεγκτης διάθεσης αποβλήτων, όταν ο αρµόδιος ΦΟΔΣΑ
δεν προβαίνει µε αποκλειστική του αρµοδιότητα στις πράξεις
που πρέπει να προβεί. Άρα όταν υπάρχουν αυτές οι περιπτώσεις,
προφανώς υπάρχει µία έκτακτη ανάγκη, που η ανάγκη αυτή µας
οδηγεί να δοθεί αυτή η αρµοδιότητα στον γενικό γραµµατέα. Και
πώς δίνεται αυτή η αρµοδιότητα; Με απόφαση, που η απόφαση
αυτή είναι ειδικώς αιτιολογηµένη, όπως ορίζει και ο νόµος, όπως
ορίζει και η έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής.
Αυτό λέει, αυτό ακριβώς λέει και εκεί θα ορίζεται και ο χρόνος.
Άρα το θέµα έχει λυθεί. Δεν παίρνονται αρµοδιότητες. Είναι µία
εξαιρετική περίπτωση, που προφανώς για να προστατευθεί η δη-
µόσια υγεία περιορίζονται για συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα
αιτιολογηµένα κάποιες από τις αρµοδιότητες της τοπικής αυτο-
διοίκησης, γιατί αλλιώς δεν θα υπήρχε καµµία αιτιολογία στην
κοινωνία, όταν θα υπάρχουν σκουπίδια που δεν θα µπορούµε να
τα µαζέψουµε, όταν θα υπάρχουν επικίνδυνα αστικά απόβλητα,
όταν θα δηµιουργείται κίνδυνος για τη δηµόσια υγεία.

Επίσης, πολύ σηµαντική διάταξη είναι ότι η πρόνοια που πα-
ρέχεται για µικρούς δήµους, όπως η παροχή υπηρεσίας χωρι-
στής συλλογής ανακυκλώσιµων και βιοαποβλήτων σε µικρούς
νησιωτικούς και ορεινούς δήµους κάτω των δέκα χιλιάδων κατοί-
κων και η παροχή εξοπλισµού στους υπόλοιπους. 

Τώρα, πάµε ως προς τα ενεργειακά. Τι είχαµε ως ενεργειακό
σύστηµα; Είχαµε ελάχιστες ΑΠΕ, πολύ φυσικό αέριο και λιγνίτη
σε αποδροµή. Αυτό µας οδηγούσε να έχουµε µία ακριβή αγορά
χονδρικής ενέργειας. Είµαστε τώρα µόνο ακριβοί; Όχι, από το
2015, ήµασταν πρώτοι στην τιµή της χονδρικής ενέργειας. 

Άρα η πρώτη φάση είναι ότι είχαµε λιγνίτες. Αυτή τη στιγµή
οδηγούµαστε στην απολιγνιτοποίηση. Το δεύτερο αίτιο είναι ότι
έχουµε ένα φυσικό αέριο, το οποίο από το 2019 και µετά πήγε
δύο φορές η τιµή του πάνω. Εποµένως, όταν βλέπουµε ότι µπαί-
νουν οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, πέφτει το φυσικό αέριο.
Άρα είναι µονόδροµος να αυξήσουµε τις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας και προφανώς, αυτό πρέπει να γίνει µε ενεργειακή δη-
µοκρατία. Αλλά αναφέρω δύο νούµερα, ενδεικτικά. Όπως ανέ-
φεραν οι Υπουργοί µέσα στην επιτροπή έχουµε έντεκα χιλιάδες
µικρούς παραγωγούς ΑΠΕ οι οποίοι έχουν πάνω από το 50% της
αγοράς των ΑΠΕ αυτή τη στιγµή. Επίσης έχουµε είκοσι χιλιάδες
επτακόσιοι πενήντα δύο σταθµούς φωτοβολταϊκών σε λειτουργία
εκ των οποίων είκοσι χιλιάδες τριακόσιοι δώδεκα, δηλαδή το 97%
του συνόλου των έργων είναι µικρά φωτοβολταϊκά κάτω του 1
µεγαβάτ. Προφανώς αυτό δείχνει ότι υπάρχει ενεργειακή δηµο-
κρατία και η πραγµατική ενεργειακή δηµοκρατία υπάρχει όταν
επιτυγχάνουµε χαµηλές τιµές για τους καταναλωτές. Αυτό είναι
το κλειδί και εξήγησε και ο κ. Σκυλακάκης γιατί ακριβώς το net
metering δεν µπορεί να εφαρµοστεί, τελειώνει για τους δήµους
στην παρούσα περίσταση. 

Καταλήγοντας, να πω ότι επανάσταση φέρνει το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο στην προώθηση της αποθήκευσης ενέργειας είτε
αφορά τους αυτοτελείς σταθµούς αποθήκευσης είτε ως προ-
σθήκη σε υφιστάµενα έργα ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Και
σηµειώνω εδώ ότι ως προς τις µπαταρίες ήµασταν οι πρώτοι στην
Ευρώπη που πήρε έγκριση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή αυτό το
σχήµα ενίσχυσης των µπαταριών. Καινοτοµία -και καταλήγω, κύριε
Πρόεδρε- αποτελεί η εγκατάσταση πιλοτικών µικρών φωτοβολταϊ-
κών σταθµών κάτω από συγκεκριµένους περιοριστικούς όρους
λειτουργίας όπως τίθενται στο παρόν νοµοσχέδιο. Και προφανώς
θέλουµε να διευκολύνουµε ένα διαφοροποιηµένο ενεργειακό
µείγµα µε άλλες τεχνολογίες, όπως είναι οι ανεµογεννήτριες,
όπως είναι οι σταθµοί βιοµάζας, βιοαέριο, µικρά υδροηλεκτρικά,
µικρές ανεµογεννήτριες. Οι πολεοδοµικές παρεµβάσεις που εισά-
γονται στο νοµοσχέδιο αυτό αποτελούν λύσεις για χρόνια προ-
βλήµατα του παρελθόντος, παράλληλα, µε τις οριζόντιες δράσεις
που τρέχουν σε ό,τι αφορά τα πολεοδοµικά.

Καταλήγοντας οι προτεινόµενες συνθήκες αποσκοπούν αφ’
ενός στην ενίσχυση της βιωσιµότητας του ενεργειακού συστή-
µατος και αφ’ ετέρου στη µείωση του οικονοµικού βάρους τόσο
για τους παραγωγούς όσο και για τους καταναλωτές. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κυρία συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα θα πάρει ο κ. Μπιάγκης από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής. 

Στη συνέχεια η κ. Δόµνα Μιχαηλίδου από τη Νέα Δηµοκρατία
και θα ακολουθήσει οµιλία του Υφυπουργού, κ. Ταγαρά. 

Κύριε Μπιάγκη, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

η Κυβέρνηση ακολουθεί για ακόµη µια φορά µια αποσπασµατική
τακτική διορθώσεων που επί της ουσίας αποτελεί µια διαρκή
προσθήκη από µπαλώµατα, θα έλεγα, στο προηγούµενο ανεπαρ-
κές νοµοθετικό πλαίσιο, το οποίο η ίδια εισήγαγε.

Με το εν λόγω νοµοσχέδιο δεν εξυπηρετούνται µε τρόπο δί-
καιο και βιώσιµο οι στόχοι της πράσινης µετάβασης και της απαν-
θρακοποίησης, ενώ δεν εξασφαλίζεται το ευρύτερο δηµόσιο
συµφέρον και η κοινωνική δικαιοσύνη και η συνοχή.

Το επιτελικό κράτους Μητσοτάκη έβαλε υποτίθεται τάξη στο
χώρο νοµοθετώντας για το περιβάλλον. Την αναµενόµενη µε δι-
θυράµβους ανάρτηση των δασικών χαρτών από την πολιτεία,
ακολούθησαν τραγελαφικές καταστάσεις καθώς η διαδικασία
αποδείχτηκε επιεικώς πρόχειρη, µε δασικές υπηρεσίες υποστε-
λεχωµένες, µε επιτροπές που συστάθηκαν µε καθυστέρηση, µε
δυσβάστακτο κόστος για τη διαδικασία των ενστάσεων για τους
πολίτες. Χιλιάδες είναι οι Έλληνες πολίτες που δεν τους σεβά-
στηκε το επιτελικό κράτος του κ. Μητσοτάκη, που χωρίς κατάλ-
ληλη προετοιµασία και επαρκή διαβούλευση έφερε ρυθµίσεις για
την απαγόρευση ουσιαστικά τα εκτός σχεδίου και κατά παρέκ-
κλιση οικόπεδα δόµησης, απαξιώνοντας έτσι την περιουσία χι-
λιάδων µικροιδιοκτητών. Την ίδια ώρα που η Κυβέρνηση δεν έχει
ακόµη καταφέρει να ανταποκριθεί στο στόχο της εκπόνησης ει-
δικών και τοπικών πολεοδοµικών σχεδίων, δύο µέτρα και δύο
σταθµά δηλαδή. 

Ειδικά στα Ιόνια νησιά, οι πολίτες µε ένα ιδιαίτερο ιδιοκτησιακό
καθεστώς που ισχύει κλήθηκαν να προλάβουν µέσα σε λίγες ηµέ-
ρες και διορίες τετελεσµένα, χωρίς δυστυχώς να τα καταφέρουν.
Ενδεικτικά αναφέρω ότι στα Ιόνια νησιά και στην Κέρκυρα, στον
τόπο καταγωγής µου, τα περιθώρια που είχε στη διάθεσή του ο
πολίτης για να διεκπεραιώσει τις δηλώσεις του στο εθνικό κτη-
µατολόγιο ήταν µόλις µερικοί µήνες. Πρόκειται για µια Κυβέρ-
νηση που αφ’ ενός αδιαφορεί για το µόχθο και την εύλογη
ανησυχία της πλειοψηφίας των πολιτών, που µε πολλές στερή-
σεις έχουν καταφέρει να διατηρήσουν την όποια συνήθως µικρή
εναποµείνασα περιουσία τους και αφ’ ετέρου κόπτεται για τις µε-
γάλες ιδιοκτησίες µεθοδεύοντας τρόπους ενίσχυσής τους εις
βάρος των µικρών. 

Αν πραγµατικά, λοιπόν, σας ενδιέφερε το περιβάλλον, κύριοι
Υπουργοί, θα είχατε φροντίσει να έχετε ήδη ρυθµίσει µε τρόπο
δίκαιο και αποτελεσµατικό µια σειρά από ζητήµατα, ειδικά και το-
πικά πολεοδοµικά σχέδια, χρήσεις γης, χαρακτηρισµούς οδών,
ολοκλήρωση των δασικών χαρτών, χωρίς παρατράγουδα και διά-
θεση σε όλους τους πολίτες εύλογου χρονικού διαστήµατος για
τη δήλωση της περιουσίας τους στο Εθνικό Κτηµατολόγιο. 

Αντί αυτού; Προχειρότητες, επιπολαιότητες, τετελεσµένα και
φοβέρες στον άµοιρο πολίτη, µόνο και µόνο για να εξυπηρετη-
θούν τα µεγάλα ιδιωτικά και οικονοµικά συµφέροντα, θέτοντας
στο περιθώριο και στη µοίρα τους τους µικροϊδιοκτήτες γης. 

Αναφορικά δε µε τη διαχείριση αποβλήτων, το νοµοσχέδιο συ-
νεχίζει την πολιτική της συγκέντρωσης αρµοδιοτήτων στα χέρια
της κεντρικής διοίκησης, αποστερώντας από την τοπική αυτοδι-
οίκηση την ουσιαστική συµµετοχή στη λήψη αποφάσεων και στην
εκτέλεση δράσεων κοντά στις τοπικές ανάγκες. 

Η συγχώνευση φορέων διαχείρισης και η µεταφορά αρµοδιο-
τήτων σε κεντρικές υπηρεσίες, χωρίς µάλιστα επαρκή τεκµη-
ρίωση επί της σκοπιµότητας και αποτελεσµατικότητας της
ρύθµισης, χωρίς καµµία προηγούµενη διαβούλευση µε τις περι-
φέρειες και µε την τοπική αυτοδιοίκηση να εκφράζει σθεναρά
την αντίθεσή της, υπονοµεύοντας έτσι τη διαφάνεια και την απο-
κεντρωµένη διοίκηση, που αποτελούν σύµφωνα µε τη δική µας
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άποψη θεµελιώδεις αρχές της αυτοδιοίκησης. 
Αντί να αναπτύξει ένα βιώσιµο και ολοκληρωµένο σχέδιο δια-

χείρισης αποβλήτων, που θα προωθούσε την ανακύκλωση και τη
χωριστή συλλογή σε κάθε δήµο, η Κυβέρνηση επιλέγει τη δηµι-
ουργία ενός συγκεντρωτικού µοντέλου που επιβαρύνει τις τοπι-
κές κοινωνίες και αδυνατεί να προσεγγίσει αποτελεσµατικά τις
προκλήσεις του περιβάλλοντος και της κυκλικής οικονοµίας. 

Θα αναφερθώ τώρα στα ενεργειακά θέµατα. Το παρόν σχέδιο
νόµου έρχεται για άλλη µια φορά χωρίς καµµία µακρόπνοη στρα-
τηγική που να ανταποκρίνεται στους στόχους της πράσινης µε-
τάβασης και του εθνικού σχεδίου για την ενέργεια και το κλίµα.
Αντί για µια ολοκληρωµένη, λοιπόν, πολιτική στήριξης της ενερ-
γειακής ασφάλειας και των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας κα-
τατίθενται αποσπασµατικές διατάξεις που αφορούν επιµέρους
διαδικαστικά ζητήµατα, ενώ ελλιπής ο σχεδιασµός για έργα απο-
θήκευσης πράσινης ενέργειας. 

Ειδικά, η επιλογή για τις ΑΠΕ έχει εξελιχθεί σε ένα προνοµιακό
πεδίο διασφάλισης οικονοµικών συµφερόντων µε τους δήµους
και τις τοπικές κοινωνίες να µετατρέπονται σε πελάτες του συ-
στήµατος, αντί να αποκτούν και αυτοί πρωταγωνιστικό ρόλο στην
παραγωγή ενέργειας, όπως γίνεται στην υπόλοιπη Ευρώπη. 

Η παρούσα Κυβέρνηση µε την έντονη φιλελεύθερη δογµατική
της προσέγγιση νοµοθετεί µε έλλειψη συνοχής στρατηγικής και
βιώσιµης αναπτυξιακής προοπτικής και µε γνώµονα, όπως απο-
δεικνύεται, την εξυπηρέτηση συγκεκριµένων οικονοµικών συµ-
φερόντων εις βάρος του δηµόσιου συµφέροντος και ιδιαίτερα
εις βάρος των µικρών και µικροµεσαίων επιχειρήσεων και κοινω-
νικών εταίρων. 

Το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής συνεχίζει και στην περίπτωση του
εν λόγω σχεδίου νόµου να ασκεί εποικοδοµητική κριτική, στηρί-
ζοντας τις όποιες θετικές διατάξεις του και αναλύοντας και τεκ-
µηριώνοντας την αντίθεσή µας επί των προβληµατικών
προβλέψεων, παρέχοντας παράλληλα διεξόδους και µέσω εναλ-
λακτικών προτάσεων και βελτιώσεων. 

Διαρκής στόχος της παράταξής µας, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, είναι να προασπίσουµε τα συµφέροντα των πολιτών και
των τοπικών κοινωνιών, που επωµίζονται καθηµερινά τα βάρη
από τις συγκυριακές και αποσπασµατικές επιλογές αυτής της
Κυβέρνησης, οι οποίες έχουν απογοητεύσει τη µεγάλη πλειοψη-
φία των πολιτών αυτής της χώρας. 

Οι Ελληνίδες και οι Έλληνες βλέπουν από τη µια πλευρά τους
αριθµούς, όπως, τουλάχιστον, παρουσιάζονται από την Κυβέρ-
νηση, να ευηµερούν και τους ισχυρούς οικονοµικούς παράγον-
τες να επωφελούνται. Και από την άλλη τη ζωή τους να γίνεται
καθηµερινά δυσκολότερη σε ό,τι αφορά την ακρίβεια, την υγεία,
την παιδεία, την κοινωνική πρόνοια στην καθηµερινότητά τους. 

Με έµφαση τη βιωσιµότητα, την καινοτοµία και την προστασία
του περιβάλλοντος το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής δεσµεύεται να
προωθήσει πολιτικές που ενισχύουν την ενεργειακή ασφάλεια
και την κυκλική οικονοµία, διασφαλίζοντας ταυτόχρονα το δι-
καίωµα των πολιτών σε καθαρό περιβάλλον και προσιτές ενερ-
γειακές λύσεις.

Έτσι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύουµε εµείς πως θα
οικοδοµήσουµε ένα αναπτυξιακό πυλώνα που θα συνδυάζει την
περιβαλλοντική ευθύνη και την οικονοµική ανθεκτικότητα, δηµι-
ουργώντας παράλληλα προοπτικές για ένα καλύτερο µέλλον για
όλους µας. 

Ευχαριστώ πολύ για την αντοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Μιχαηλίδου από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

η πράσινη µετάβαση δεν είναι πλέον µια θεωρητική συζήτηση και
δεν έχουµε την πολυτέλεια ζυγισµένων αποφάσεων µε γνώµονα
το µέγεθος των συγκυριών. Η κλιµατική κρίση είναι παρούσα και
η µετάβαση στην πράσινη ενέργεια έχει πλέον τον χαρακτήρα
του κατεπείγοντος. Οποιαδήποτε ολιγωρία θα είναι το ανάθεµα
της δικής µας της γενιάς, αφού το κόστος θα επωµισθούν τα
δικά µας τα παιδιά.

Δυστυχώς, το 2019 όταν η Νέα Δηµοκρατία έγινε κυβέρνηση

και ο Κυριάκος Μητσοτάκης Πρωθυπουργός τα θέµατα της ενερ-
γειακής µετάβασης ήταν άγνωστα. Καµµία προετοιµασία, καµµία
απόφαση. Ήταν το 2019 που µε το πρώτο εθνικό σχέδιο για την
ενέργεια και το κλίµα τέθηκαν οι στόχοι για τη διείσδυση των
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας και τη µείωση εκποµπών αερίων
του θερµοκηπίου. Αυτοί οι στόχοι έχουν ήδη υπερκαλυφθεί και
σήµερα η Κυβέρνηση µέσα στο πλαίσιο του νέου αναθεωρηµέ-
νου ΕΣΕΚ θέτει πιο φιλόδοξους ενεργειακούς και κλιµατικούς
στόχους µε πρώτο χρονικό ορόσηµο το 2030. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση επιχειρεί να κάνει ένα
ακόµα σηµαντικό βήµα. Το σχέδιο νόµου δεν είναι ένα άθροισµα
αποσπασµατικών διατάξεων, είναι µέρος του εθνικού σχεδίου
που αυτή η Κυβέρνηση εκπόνησε και υλοποιεί βήµα προς βήµα.

Δύο, λοιπόν, είναι οι κύριοι άξονες του, οι ΑΠΕ και η διαχείριση
αποβλήτων. Οι ΑΠΕ αποτελούν κεντρική στρατηγική για την Ελ-
λάδα και ήδη στη χώρα µας το 50% της παραγόµενης ηλεκτρικής
ενέργειας προέρχεται από ανανεώσιµες πηγές. Έπρεπε και πρέ-
πει να είµαστε όλες και όλοι περήφανοι γι’ αυτό. 

Και όµως, η Αντιπολίτευση φαίνεται να βρήκε κάτι να πει. Τι να
την κάνουµε, λέει, την τόση πολλή ενέργεια. Ακούστηκε ότι σε
λίγο θα πετάµε στα σκουπίδια την ενέργεια από τις ΑΠΕ και ότι
απλώς γεµίζουµε την Ελλάδα µε φωτοβολταϊκά και ανεµογεννή-
τριες, που θα παράγουν άχρηστη ενέργεια, που δεν θα µπορέ-
σουµε να καταναλώσουµε.

Αυτή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως καταλαβαίνετε, σο-
βαρή κριτική δεν είναι. Ωστόσο έχει ενδιαφέρον να συζητήσουµε
για την αποθήκευση της παραγόµενης ηλεκτρικής ενέργειας.
Στα Πρακτικά της επιτροπής διάβασα την κριτική µέρους της Αν-
τιπολίτευσης που λέει ότι είµαστε στο µηδέν, ότι η Κυβέρνηση,
λέει, δεν έχει κάνει τίποτα. Απλώς θα σας θυµίσω ότι από το ’15
µέχρι το ’19 οι επενδύσεις στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας
ήταν σχεδόν µηδενικές και ότι οι λέξεις: «αποθήκευση», «µπατα-
ρίες», «αντλησιοταµίευση» δεν υπήρχαν στο ενεργειακό λεξιλό-
γιο. Ο σχεδιασµός άρχισε το 2019, δηλαδή πολύ πριν το Ταµείο
Ανάκαµψης. Σήµερα έχουν ενταχθεί στο Ταµείο Ανάκαµψης, το
πολύ χρήσιµο αυτό χρηµατοδοτικό εργαλείο, έργα ύψους 450
εκατοµµυρίων ευρώ για µπαταρίες και για αντλησιοταµίευση. Τα
έργα υλοποιούνται -και ευχαριστούµε πολύ το Υπουργείο- µε µε-
γάλη επιτυχία και µέχρι τώρα έχει εξασφαλιστεί η αποταµίευση
τετρακοσίων συν τριακοσίων µεγαβάτ σε µπαταρίες από τους
δύο πρώτους διαγωνισµούς, ενώ ακολουθεί και τρίτος. 

Το συµπέρασµα είναι ότι και στον τοµέα της αποθήκευσης
έχουν γίνει σηµαντικά βήµατα και η πρόταση νόµου που σήµερα
συζητάµε µας πάει πέρα από αυτά. Άλλωστε η ενεργειακή µετά-
βαση δεν µπορεί να είναι µονοσήµαντη. Χρειάζεται να αξιοποι-
ηθούν όλες οι τεχνολογικές δυνατότητες και να δηµιουργήσουµε
το κατάλληλο ενεργειακό µείγµα για τη χώρα. Σε αυτή τη δια-
δροµή δεν πρέπει να υπάρχουν αποκλεισµοί, χωρούν και µικροί
και µεγάλοι. 

Η Αντιπολίτευση κάνει λάθος όταν µιλάει για φωτογραφικές
διατάξεις. Αντίθετα, το σχέδιο νόµου ενθαρρύνει µικρά και µε-
γάλα έργα, ώστε να υπάρξει µία ισορροπία µεταξύ µικρών και
µεγάλων επενδύσεων, µία ισορροπία που να περιορίζει το κό-
στος της επένδυσης και συγχρόνως, όµως, να διασφαλίζεται
αυτό που ο Υπουργός και οι εισηγητές του νοµοσχεδίου επιτυ-
χώς ονόµασαν «ενεργειακή δηµοκρατία». Έτσι, σήµερα λειτουρ-
γούν πάνω από έντεκα χιλιάδες µικροί παραγωγοί ΑΠΕ και αυτοί
ελέγχουν πάνω από το 50% της αγοράς, ενδυναµώνοντας την
ενεργειακή δηµοκρατία και αποδεικνύοντας ότι οι πολιτικές µας
ενθαρρύνουν την ισότιµη συµµετοχή. 

Αναφορικά µε τη διαχείριση αποβλήτων και υποστήριξη της
τοπικής αυτοδιοίκησης το νοµοσχέδιο εισηγείται σηµαντικές βελ-
τιώσεις στη διαχείριση απορριµµάτων, προστατεύοντας τους φυ-
σικούς πόρους και αναλαµβάνοντας συγκεκριµένα µέτρα υπέρ
της τοπικής αυτοδιοίκησης. Και σ’ αυτό το θέµα είναι χρήσιµο να
θυµηθούµε πώς ήταν η κατάσταση το 2019.

Το 2019, λοιπόν, στη χώρα λειτουργούσαν εξήντα πέντε χωµα-
τερές, δηλαδή χώροι όπου τα σκουπίδια στοιβάζονται χωρίς καµ-
µία επεξεργασία. Σήµερα από εξήντα πέντε είναι είκοσι. Είναι και
πάλι πολλές και ναι, πρέπει και αυτές να κλείσουν. Η µείωση,
όµως, κατά 70%, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ναι, είναι πρόοδος. 
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Το 2019 λειτουργούσαν, επίσης, τρεις µονάδες επεξεργασίας
απορριµµάτων και ήταν πέντε υπό κατασκευή. Σήµερα λειτουρ-
γούν δώδεκα και είκοσι δύο είναι υπό κατασκευή και ναι, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, είναι και αυτό ένα µεγάλο βήµα προόδου. 

Το νοµοσχέδιο µας πάει ένα βήµα παρακάτω. Η χώρα έχει
ανάγκη από ένα καλοστηµένο σύστηµα ανακύκλωσης που θα λει-
τουργεί σύµφωνα µε τον κανόνα «ο ρυπαίνων πληρώνει». Ο ίδιος
κανόνας διέπει και την χρήση του καφέ κάδου, µιας επίσης πολύ
χρήσιµης αλλαγής, που στοχεύει στη συλλογή των οργανικών
αποβλήτων από τους χώρους εστίασης και φιλοξενίας. Μιλάµε
για το 50% της συνολικής παραγωγής οργανικών αποβλήτων τα
οποία µπορούν να αξιοποιηθούν και να αποτελέσουν πηγή ενέρ-
γειας και τα ίδια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε
ανταποκρίνεται στις προκλήσεις του σήµερα και ταυτόχρονα
σχεδιάζει τις ανάγκες του αύριο. Η προώθηση των ΑΠΕ, η βελτι-
στοποίηση στη διαχείριση αποβλήτων, η προστασία των κατανα-
λωτών από το ενεργειακό κόστος και η πρόληψη πυρκαγιών
συνθέτουν µια ολοκληρωµένη πολιτική για τη βιωσιµότητα. Η Κυ-
βέρνηση εφαρµόζει πραγµατικές λύσεις, όχι φαντασιώσεις, αν-
τιµετωπίζοντας υπεύθυνα τις ανάγκες των πολιτών. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,
ευχαριστούµε κι εµείς και για την συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Ταγαράς.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Υπουργός αναφέρθηκε σε θέ-

µατα που αφορούν στη διαχείριση αποβλήτων, αλλά και σε εξοι-
κονόµηση ενέργειας, διεξοδικά, και έδωσε απαντήσεις στα
θέµατα που τέθηκαν από όλους τους συναδέλφους, όπως, νο-
µίζω θα συµπληρώσει και η συνάδελφός µου Αλεξάνδρα Σδού-
κου. Εγώ από την πλευρά µου θέλω να αναφερθώ σε θέµατα που
υπάρχουν στο παρόν νοµοσχέδιο και αφορούν πολεοδοµικές
διατάξεις για να δώσω διευκρινίσεις σε απορίες και προβληµατι-
σµούς που τέθηκαν από τους συναδέλφους. 

Θα ξεκινήσω από το άρθρο 67 για την προστασία του Πεντε-
λικού Όρους. Ερχόµαστε εδώ να δώσουµε µία διέξοδο-λύση σε
ένα πρόβληµα που έχει παρατηρηθεί που µε αφορµή αιτήµατα
για ερευνητικές εργασίες στον χώρο εξελίσσονταν αυτές οι
ερευνητικές εργασίες, στην ουσία σε εξόρυξη από λατοµικές πε-
ριοχές. 

Με το άρθρο αυτό ερχόµαστε και παρεµβαίνουµε µε κατ’
αρχάς απόφαση του Περιφερειάρχη και µετά από γνωµοδότηση
της Αυτοδιοίκησης Α’ και Β’ βαθµού, εφόσον έχουν περάσει
πάνω από δέκα χρόνια µε ανενεργή δραστηριότητα στη λατοµική
περιοχή, ο χώρος αυτός αποχαρακτηρίζεται. 

Ερχόµαστε, επίσης, να δώσουµε διέξοδο στις περιπτώσεις
όπου οι τελευταίες µισθώσεις σε λατοµικές περιοχές έχουν ξεπε-
ράσει µετά την τελευταία µίσθωση και µε ανενεργή δραστηριό-
τητα για δέκα χρόνια, µε υπουργική απόφαση και λαµβάνοντας
υπ’ όψιν προεδρικά διατάγµατα ή προστατευτικές διατάξεις που
απαγορεύουν λειτουργία τέτοιων χρήσεων ή µε τα ρυθµιστικά
σχέδια ή µε τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια, όπου θίγονται θέµατα
προστασίας και απαγόρευσης χρήσης λειτουργίας λατοµικών πε-
ριοχών, να υπάρχει δυνατότητα, µε Υπουργική απόφαση πάλι, να
αποχαρακτηρίζονται. 

Θέλω να σας πω ότι αυτή η διάταξη έρχεται σε συνέχεια και
επερώτησης που είχε απευθύνει ο κ. Χριστοδουλάκης και είχα την
τιµή να απαντήσω, αποδεχόµενος το πρόβληµα το οποίο υπήρχε
και είχε δηµιουργήσει ανασφάλεια στην περιοχή και κατ’ επέκταση
θέµατα που αφορούν στην προστασία του Πεντελικού Όρους, ερ-
χόµαστε, λοιπόν, µε αυτή τη διάταξη να δώσουµε διέξοδο σε µια
εκκρεµότητα και σε κάθε περίπτωση αιτήµατος για ερευνητικές
εργασίες, πρώτα θα κρίνεται το θέµα του χαρακτηρισµού και µετά,
εφόσον συντρέχουν προϋποθέσεις, θα εξελίσσεται. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Θα περιλαµβάνει και τις εκκρεµείς η
νοµοτεχνική σας;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Βεβαίως. Βεβαίως και τις εκκρεµείς. Όλα θα κρίνον-
ται στο πλαίσιο που είπα πριν για να µην δίνεται η δυνατότητα
διά µέσου αιτηµάτων ερευνητικών εργασιών στην ουσία να προ-
χωρούν σε εξόρυξη λατοµικών περιοχών. Αυτά σε ό,τι αφορά το
άρθρο 67. 

Έρχοµαι στο άρθρο 69. Είναι διορθωτική κίνηση επειδή αφορά
ακίνητα στην παραλιακή ζώνη από τον Φαληρικό Όρµο µέχρι την
Αγία Μαρίνα Κρωπίας. Εδώ ερχόµαστε διορθωτικά να παρέµ-
βουµε. Δεν αναφερόµαστε σε νέες δυνατότητες ρυθµίσεων τα-
κτοποίησης αυθαιρέτων, αλλά µόνο σε αυτά για τα οποία
υπήρχαν διαπιστωτικές πράξεις νοµιµότητας, αλλά δεν είχαν
αναφερθεί στο προεδρικό διάταγµα του 2003. 

Σε ό,τι αφορά στο άρθρο 71, αναφερόµαστε στην Πλάκα Κε-
ρατέας. Εδώ είχε υποβληθεί και είχα απάντηση µια επερώτηση
από τον βουλευτή του ΚΚΕ τον κ. Γκιόκα και σωστά είχε τεθεί το
προβληµατισµός για έναν οικισµό ο οποίος, ενώ ήταν οικισµός,
στο προεδρικό διάταγµα του 2003 της Λαυρεωτικής, από λάθος
περιελήφθη στα όρια του διατάγµατος προστασίας της Λαυρε-
ωτικής, στερώντας τα δικαιώµατα του οικισµού που είχε µέχρι
τότε και από το 1976, που είχαν καθοριστεί τα όρια του οικισµού.
Δίνουµε, λοιπόν, µία διέξοδο διορθώνοντας ένα λάθος το οποίο
είχε συµβεί στο παρελθόν και χωρίς να στερήσουµε δικαιώµατα
τα οποία ούτως ή άλλως είχαν αποκτηθεί για τη συγκεκριµένη
περιοχή. 

Στο άρθρο 72 αναφερόµαστε στο Κλειστό Γυµναστήριο Γαλα-
τσίου Αττικής όπου ερχόµαστε και δίνουµε ειδικούς όρους δό-
µησης για την ανακατασκευή του κλειστού γυµναστηρίου σε
έναν χώρο και σε µια περιοχή που την έχει αυτή τη δραστηριό-
τητα απόλυτη ανάγκη. Μιλάµε ότι έχουν πάρει ήδη τις απαραί-
τητες εγκρίσεις. Έχει εξασφαλιστεί και η χρηµατοδότηση του
έργου όπου δίνουµε διέξοδο -ξαναλέω- σε µια περιοχή για έναν
πολύ σηµαντικό χώρο άθλησης που έχει ανάγκη η εποχή µας,
αλλά και η περιοχή. 

Έρχοµαι στο άρθρο 73. Εδώ αναφερόµαστε σε ανέγερση και
λειτουργία εκπαιδευτικών µονάδων και κτηρίων κοινωφελούς
σκοπού όπου δίνουµε τη δυνατότητα εντός ή εκτός σχεδίου είτε
εντός οικισµού σε ακίνητα ιδιοκτησίας του Υπουργείου Παιδείας
να υπάρχει η δυνατότητα για τέτοια χρήση, µε τήρηση βεβαίως
των απαραίτητων προδιαγραφών για την κατασκευή τέτοιων χρή-
σεων, χωρίς να χρειάζεται τροποποίηση του σχεδίου πόλης σε
ό,τι αφορά την εντός σχεδίου περιοχή ή τοπικό ρυµοτοµικό σχέ-
διο σε ό,τι αφορά την εκτός σχεδίου περιοχή, για να δώσουµε
ώθηση και ταχύτητα σε ανάγκες κτηρίων εκπαίδευσης, που γνω-
ρίζουµε ότι είναι πολλές ανά την επικράτεια. 

Έρχοµαι στο άρθρο 74. Αναφορά στο Μουσείο Σπάρτης εδώ
για λόγους εκσυγχρονισµού, αναβάθµισης, αλλά και κάλυψης
πρόσθετων αναγκών λόγω έλλειψης χώρων, δίνουµε τη δυνατό-
τητα µε ειδική ρύθµιση µέσα από την παραχώρηση από τον δήµο
δηµοτικής έκτασης τετρακοσίων εννέα τετραγωνικών µέτρων
προς το Υπουργείο Πολιτισµού, κατά κυριότητα το υπό το έδα-
φος -στην ουσία δίνουµε δυνατότητα επέκτασης του υπάρχοντος
υπογείου κτηρίου του Μουσείου της Σπάρτης- να µπορεί να επε-
κταθεί στο δηµοτικό χώρο, ο υπόγειος χώρος κατ’ επέκταση και
η κυριότητα υπό το έδαφος προς το Υπουργείο Πολιτισµού. Η
δε ανωδοµή -αν θέλετε-, ο δηµοτικός κήπος ως έχει, εξακολουθεί
να υφίσταται µε την έννοια της κοινοχρησίας, για να είναι δηµο-
τικός, κοινωφελής, κοινόχρηστος χώρος και χώρος πρασίνου,
όπως είναι και σήµερα. 

Και µάλιστα γνωρίζετε νοµίζω και οι καταγόµενοι από την πε-
ριοχή της Λακωνίας…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θα ήθελα και το χρόνο της δευτερολογίας, κύριε Πρόεδρε.
Άλλωστε δεν θα καθυστερήσω. Λίγο θέλω παράταση χρόνου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Είναι χρηστικές οι
απαντήσεις. Νοµίζω ότι ενδιαφέρουν τους συναδέλφους. Παρα-
καλώ, ολοκληρώστε. Θα έχετε την ανοχή που πρέπει.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας):… και υπάρχει και εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση
µε δωρεά περίπου 4,5 εκατ. ευρώ από το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρ-
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χος». Άρα, ερχόµαστε και δίνουµε διέξοδο σε ένα σηµαντικό
χώρο πολιτισµού, που τον έχουµε απόλυτη ανάγκη και τα ευρή-
µατα τα οποία έχουν βρεθεί στην περιοχή είναι πολύ ιδιαίτερα. 

Έρχοµαι στο άρθρο 77, που αφορά στην αναστολή έκδοσης
οικοδοµικών αδειών στην περιοχή της Καλντέρας στη Θήρα και
στη Θηρασιά. Αυτό το κάνουµε προληπτικά για να ελέγξουµε θέ-
µατα ασφάλειας των ζωνών αυτών µετά και από φαινόµενα κα-
τολισθήσεων που έχουν παρατηρηθεί. Θέλουµε µέσα από τους
ελέγχους που θα γίνουν και σε κτήρια και σε πισίνες και σε υδά-
τινες επιφάνειες, καθώς επίσης και µέσα από τον έλεγχο στατι-
κής επάρκειας των κτηρίων, όπου θα µας δώσουν µηνύµατα αν
υπάρχουν γεωλογικές παραµορφώσεις σε εξέλιξη, προληπτικά
να ελέγξουµε τη συµπεριφορά που εξελίσσεται σε ένα πολύ ιδι-
αίτερο γεωλογικά χώρο, µε πολλές παραµέτρους και ταυτό-
χρονα να ελεγχθούν στη ζώνη αυτή από την υπηρεσία δόµησης
οι άδειες που έχουν εκδοθεί. 

Ο στόχος ξαναλέω είναι να ελέγξουµε, προληπτικά, φαινόµενα
πριν εξελιχθούν και δηµιουργήσουν προβλήµατα. Η παράταση
σε ό,τι αφορά την αναστολή µέχρι το τέλος του 2025. Αυτό τέ-
θηκε, γιατί µέχρι το 2025, όπως ξέρετε, «τρέχει» το ειδικό πολε-
οδοµικό σχέδιο για τη Σαντορίνη, το οποίο είναι σε εξέλιξη να
ολοκληρωθεί και στο τέλος, όπως και όλα τα τοπικά και ειδικά
πολεοδοµικά σχέδια ξέρετε ότι θα εγκριθεί και αυτό µε προ-
εδρικό διάταγµα για ασφάλεια δικαίου. 

Ο χρόνος ολοκλήρωσης όλων αυτών των σχεδίων -ευρύτερα
θα αναφερθώ δι’ ολίγων στο τέλος- είναι σε εξέλιξη. Η ηµεροµη-
νία 31-12-2025 είναι ο χρόνος ολοκλήρωσης από το Ταµείο Ανά-
καµψης όλων των σχεδίων, τοπικών και ειδικών, γι’ αυτό ο
χρόνος αφορά στην αναστολή. Σε ό,τι αφορά δε τον έλεγχο από
τις υπηρεσίες δόµησης για τα υπάρχοντα κτήρια και τη νοµιµό-
τητά τους θα είναι µέχρι τις 30-6-2025. 

Θέλω να προσθέσω εδώ, επειδή τέθηκε θέµα στο αν παρεµ-
βαίνουµε στις ζώνες προστασίας των διαταγµάτων του 1990,
όπως συµπληρώθηκαν το 2012, ότι δεν αλλάζει τίποτε από πλευ-
ράς χαρακτηρισµού στις ζώνες οικιστικού ελέγχου που έχουν
προσδιοριστεί µε αυτά τα διατάγµατα και για τη Ζώνη I, που είναι
η αδόµητη περιοχή της Καλντέρας και η Ζώνη II που είναι περι-
µετρικά της ζώνης αυτής, αλλά και η Ζώνη III που είναι ευρύτερα
η εκτός σχεδίου περιοχή. 

Σε αυτές τις περιοχές έχουν οριστεί και τα όρια των οικισµών
από πλευράς Υπουργείου Περιβάλλοντος, αλλά και τα όρια προ-
στατευτικών ζωνών από το Υπουργείο Πολιτισµού. Αυτά δεν αλ-
λάζουν ούτε ως χαρακτηρισµός ούτε ως δόµηση, γιατί υπάρχει
µια, αν θέλετε, ασυµφωνία η οποία έχει δηµιουργηθεί από το ότι
οι χάρτες, η αρχική αποτύπωση των περιοχών ήταν σε κλίµακα 1
προς 25.000. Στην πορεία, όταν πήγαν να µπουν στα νέα συστή-
µατα, υπήρξε νέος χάρτης 1 προς 5.000. Η διαφορά κλίµακας
των χαρτών δηµιούργησε…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Ελάχιστα, κύριε Πρόεδρε.
Δεν ήταν µε συντεταγµένες οι χάρτες, γιατί ό,τι είναι µε συν-

τεταγµένες είναι µονοσήµαντα ορισµένο, αλλά ό,τι όµως είναι
γραφικά µε χάρτες και όσο πιο µικρή κλίµακα, τόσο πιο µεγάλη
η απόκλιση, αν θέλετε, που χρειάζεται να δώσει κανείς, µόνο ως
προς αυτή την έννοια και µέσα από το ειδικό πολεοδοµικό σχέ-
διο, επειδή πλέον τα όρια οικισµών και τα όρια γενικά περιοχών
θα είναι µε συντεταγµένες. Αυτό ισχύει σε όλη την Ελλάδα γιατί
τέτοιες εκκρεµότητες και ασάφειες που έχουν δηµιουργηθεί
λόγω κλίµακας και σχεδιασµού, θα αρθούν από τα τοπικά και ει-
δικά πολεοδοµικά σχέδια σε όλη την Ελλάδα. 

Το τελευταίο άρθρο, το 83 αφορά την εξόφληση δαπανών για
τη νοµοπαρασκευαστική επιτροπή µετά από την ολοκλήρωση.
Και θέλω να ενηµερώσω ότι έχουµε ολοκληρώσει τον κώδικα που
αφορά τη χωροταξία και την πολεοδοµία µετά από είκοσι πέντε
χρόνια. Νοµίζω ότι γνωρίζετε πως ο τελευταίος κώδικας ήταν το
1999. Ερχόµαστε λοιπόν και κωδικοποιούµε όλη την πολεοδο-
µική και χωροταξική νοµοθεσία. Έχει ολοκληρωθεί αυτό το έργο
και έχει προωθηθεί θεσµικά για την ολοκλήρωσή του για να απο-
πληρωθούν τα µέλη της νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής.

Και δύο λέξεις µόνο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και παρακαλώ µε
αυτό, κύριε Υφυπουργέ, να κλείσετε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Δύο λέξεις µόνο -γιατί αυτά ήταν σηµειακά ως
άρθρα και αναφορές- επειδή τέθηκε το θέµα του σχεδιασµού και
το θέµα της οργάνωσης του χώρου, της χωροταξίας.

Έχω πει πολλές φορές, επιγραµµατικά θα πω ότι είναι µια δια-
χρονική ιστορικά εκκρεµότητα εκατό χρόνων η οργάνωση του
χώρου, το τι επιτρέπεται, το τι απαγορεύεται παντού και ειδικό-
τερα στην εκτός σχεδίου περιοχή. Τα προβλήµατα τα ξέρετε,
είναι σε εξέλιξη και εκκρεµότητες µεγάλες που πρέπει να βρούµε
διέξοδο.

Τούτη τη στιγµή που µιλάµε έχουµε πιάσει όλα τα ορόσηµα
και για τα τοπικά και για τα ειδικά πολεοδοµικά σχέδια. Μιλάµε
για οκτακόσιες είκοσι εννέα δηµοτικές ενότητες από τις χίλιες
τριάντα πέντε, ακριβώς το 80% της χώρας. Και οι χαρακτηρισµοί
δρόµων που αναφέρθηκε, είναι µείζον θέµα. Είναι σε εκκρεµό-
τητα. 

Γνωρίζουµε τις αποφάσεις για λύση µεταβατική. Η οριστική
λύση είναι σε εξέλιξη, διότι για µεν τη νησιωτική Ελλάδα ήδη η
µελέτη εξελίσσεται να ολοκληρωθεί, για δε την ηπειρωτική και
την Κρήτη και την Εύβοια είναι εξασφαλισµένη η πίστωση και
είναι σε εξέλιξη οι διαγωνιστικές διαδικασίες. Μόνο για τους χα-
ρακτηρισµούς 196 εκατοµµύρια ευρώ. Για όλο τον σχεδιασµό
700 εκατοµµύρια ευρώ τουλάχιστον. 

Είναι ένα εθνικό στοίχηµα µια ιστορικά διαχρονική εκκρεµό-
τητα οργάνωσης του χώρου. Γίνεται για πρώτη φορά µε πάνω
από τριακόσια προεδρικά διατάγµατα στο τέλος για ασφάλεια
δικαίου και πρέπει, επειδή χρηµατοδοτούνται όλα αυτά από το
Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, ο πήχης είναι στον ου-
ρανό και πρέπει να περάσουµε από πάνω. Ξέρω και δεν πετώ στα
σύννεφα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
Υφυπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε και ζητώ συγγνώµη γιατί
καθυστέρησα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Υπάρχουν είκοσι
πέντε συνάδελφοι που περιµένουν να µιλήσουν. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ζητώ συγγνώµη και τελειώνω µε δύο λέξεις, επειδή
είναι ένα θέµα πραγµατικά εθνικό για µια εκκρεµότητα που ορίζει
τις τύχες και την εξέλιξη ανάπτυξης οικονοµίας, κοινωνίας, προ-
στασίας περιβάλλοντος, τα πάντα. Γι’ αυτό και χρειάζεται η στή-
ριξη από όλους µας. Αυτή τη φορά η ευκαιρία που µας δίνεται
µε τέτοιο προϋπολογισµό, σε τέτοιο χρόνο και µε τέτοια ασφά-
λεια δικαίου να µην πάει χαµένη όπως έχουν πάει και άλλες χα-
µένες στο παρελθόν.

Με αυτές τις παρατηρήσεις, θέλω να ευχαριστήσω τους συ-
ναδέλφους για τις παρατηρήσεις τους και να καλέσω όλους να
συµβάλουµε στο να λύσουµε εκκρεµότητες, ειδικά στα θέµατα
χωροταξίας για την πατρίδα µας. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε για την ανοχή σας, όπως και
τους συναδέλφους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα, κύ-

ριοι συνάδελφοι, θα πάρουν από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής η
κ. Γρηγοράκου και στη συνέχεια η κ. Σπυριδάκη και θα ακολου-
θήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης. 

Κυρία Γρηγοράκου, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΑΓΙΑ) ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε για ένα νο-

µοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Και
όταν µιλάµε για την ενέργεια νοµίζω ότι όλοι έχουµε στο µυαλό
µας τη µεγάλη εικόνα, όπου η µεγάλη εικόνα είναι ότι κάθε ελ-
ληνικό νοικοκυριό, κάθε ελληνική επιχείρηση και κάθε Έλληνας
αγρότης βρίσκονται πραγµατικά σε απόγνωση µε τις τιµές του
ρεύµατος. Ανοίγουν στο τέλος του µήνα τους λογαριασµούς του
ρεύµατος, παθαίνουν µια κρίση πανικού, διότι όλοι αντιλαµβά-
νονται ότι αφ’ ενός µεν τα νοικοκυριά δεν µπορούν να ζουν υπό
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αυτές τις ασφυκτικές συνθήκες, οι επιχειρήσεις χάνουν την αν-
ταγωνιστικότητά τους και φυσικά επιτρέψτε µου να πω ως Βου-
λευτής της επαρχίας και δη της Λακωνίας, που είναι ένας κατ’
εξοχήν αγροτικός νοµός, ότι πραγµατικά οι αγρότες βρίσκονται
σε απόγνωση µε τα τιµολόγια του ρεύµατος. 

Δυστυχώς η χώρα µας είναι παγιδευµένη µε την ευθύνη φυ-
σικά της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας σ’ ένα αέναο σπι-
ράλ κρίσης σε ό,τι αφορά τις τιµές ενέργειας. 

Κύριε Υπουργέ, πιστεύω πως δεν θα σας εκπλήξω µιλώντας
για την προβληµατική πολιτική σε ό,τι αφορά τη χωροθέτηση των
ΑΠΕ στο Νοµό Λακωνίας. Οι τοπικές κοινωνίες, οι θεσµικοί φο-
ρείς και τα δηµοτικά συµβούλια αντιδρούν. 

Ωστόσο δεν ακούτε κανέναν, ούτε η διαβούλευση υπήρχε,
ούτε έχετε ρωτήσει πραγµατικά τι συµβαίνει στις τοπικές κοινω-
νίες. Καµµία διαβούλευση µε τις τοπικές αρχές, καµµία διαβού-
λευση µε τους πολίτες. Και επιτρέψτε µου να πω, διότι αυτό είναι
και το αίτηµα των Λακώνων συµπολιτών µου, ότι δεν είναι δυνα-
τόν να συνεχιστεί αυτή η επιδροµή ανεµογεννητριών από τη
Μάνη µέχρι και τη χερσόνησο του Κάβο Μαλέα. Δεν είναι δυνα-
τόν να χωροθετούνται ΑΠΕ σε ζώνες υψηλής προστιθέµενης
αξίας στον µνηµειακό πολιτισµό και φυσικά στον τουρισµό µας.
Δεν είναι δυνατόν να χωροθετούνται ΑΠΕ σε περιοχές «NATURA»
και σε ζώνες υψηλής παραγωγικότητας. 

Όχι οι τοπικές κοινωνίες, κύριε Υπουργέ, δεν δαιµονοποιούν
τις ΑΠΕ, αλλά αντιθέτως µε τις αντιδράσεις τους προσπαθούν
να προστατεύσουν τους φυσικούς πόρους και την ταυτότητα της
περιοχής τους. Η Λακωνία δεν λέει όχι στις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας. Λέει όµως όχι σε ό,τι δεν σέβεται το περιβάλλον, τον
πολιτισµό µας, την ορθολογική χρήση γης σε ζώνες υψηλής πα-
ραγωγικότητας. Πράγµατι, ναι, θέλουµε πράσινη ανάπτυξη. Αλλά
τι πράσινη ανάπτυξη; Ανάπτυξη µε δίκαιους όρους, µε σταθε-
ρούς κανόνες, µε προτεραιότητες στις ενεργειακές κοινότητες,
στους µικρούς παραγωγούς ενέργειας και στα νοικοκυριά που
θέλουν να επενδύσουν. Και σε αυτή τη χωροθέτηση πρώτο ρόλο
έχει η διαβούλευση και η κοινωνική συναίνεση αλλά και οι αρµο-
διότητες της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Θα ήθελα επίσης να σταθώ και σε ένα άλλο σίριαλ το οποίο
παρακολουθούµε εµείς στην Πελοπόννησο, το οποίο παρακο-
λουθεί και η Κρήτη, σχετικά µε τον διαγωνισµό για τα φωτοβολ-
ταϊκά 400 W στην Κρήτη και στην Πελοπόννησο. Και τι να πει
κανείς εδώ και από πού να πρωτοξεκινήσει; Να ξεκινήσει από την
αδικαιολόγητη κατάρρευση του συστήµατος, που ξέρετε πολύ
καλά πως έχει οδηγήσει σε προσφυγές στη δικαιοσύνη, από τις
παρατυπίες οι οποίες πάγωσαν το διαγωνισµό µε παρέµβαση της
ρυθµιστικής αρχής ενέργειας, από ότι η ΡΑΑΕΥ προχώρησε σε
έλεγχο πριν ενάµιση χρόνο και επέβαλε πρόστιµο 1.000.000 στον
ΔΕΔΔΗΕ επί της διαδικασίας που ακολουθήθηκε στο διαγωνι-
σµό; Η συµµετοχή άλλωστε εκατοντάδων µικρών επενδυτών πριν
από δύο χρόνια έχει τελικά καταντήσει µια οδύσσεια που δεν ξέ-
ρουν αυτοί οι άνθρωποι πού θα καταλήξει. Και αυτό µάλιστα το
αλαλούµ αποτελεί και µία ένδειξη και του αλαλούµ που επικρατεί
στην ενεργειακή πολιτική της Κυβέρνησης. Και τι µας λέει αυτή
η πολιτική; Μας λέει σίγουρα πως η Κυβέρνηση δεν θέλει µι-
κρούς επενδυτές στο παιχνίδι, δίνει λύσεις µόνο στους µεγάλους
παίκτες και µας λέει στην ουσία πως και η ενεργειακή δηµοκρα-
τία δεν αφορά την Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας. Και γι’ αυτό
άραγε σήµερα έχουµε ακόµη ένα νοµοσχέδιο το οποίο στην
πραγµατικότητα δεν έχει καµµία στόχευση, χωρίς κανένα όραµα. 

Κλείνοντας θα ήθελα να αναφερθώ σε δύο θέµατα και χαίρο-
µαι κύριε Υπουργέ που αναφερθήκατε και εσείς στο άρθρο 74
του νοµοσχεδίου, το οποίο αφορά την παραχώρηση χρήσης του
χώρου δίπλα από το από το αρχαιολογικό µουσείο το οποίο
έχουµε στη Σπάρτη, όπου φυσικά υπάρχει αυτή η δωρεά από το
Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος». Και φυσικά εννοείται πως το ΠΑΣΟΚ
θα υπερψηφίσει τη συγκεκριµένη διάταξη, όχι µόνο λόγω της εν-
τοπιότητας ως Βουλευτής Λακωνίας αλλά φυσικά και ως υπεύ-
θυνης πολιτισµού του ΠΑΣΟΚ, προφανώς θέλουµε να
προάγουµε τον ελληνικό πολιτισµό και δη εγώ τον πολιτισµό της
Λακωνίας. 

Ωστόσο -αυτό βέβαια δεν είναι της αρµοδιότητάς σας αλλά θα
µεταφέρω αυτό το οποίο αφορά τους Λάκωνες συµπολίτες µου-

θα θέλαµε πραγµατικά να ακούσουµε τι γίνεται και µε το νέο αρ-
χαιολογικό µουσείο της Σπάρτης, για το οποίο πάρα πολλά
ακούµε, ακούµε υποσχέσεις της Υπουργού ότι το αξίζει αυτό το
µουσείο η Λακωνία. Έχουµε ακούσει ότι είναι δέσµευση του
Πρωθυπουργού. Πράγµατι ήταν δέσµευση δικιά του και προ-
εκλογικά το 2019 και προεκλογικά το 2023. Από τους τοπικούς
παράγοντες ακούµε πως υπάρχουν διαβεβαιώσεις πως µέχρι το
τέλος του χρόνου καθ’ υπέρβαση των χρηµάτων και των πόρων,
θα δοθούν χρήµατα για την ανέγερση του νέου αρχαιολογικού
µουσείου. Θεωρώ όµως ότι µέχρι το τέλος του χρόνου περιµέ-
νουµε να δούµε κάτι παραπάνω από διαβεβαιώσεις, να δούµε τε-
λικά και µια πράξη σχετικά µε το συγκεκριµένο θέµα. 

Τέλος θα ήθελα να θέσω εδώ στο Κοινοβούλιο και προς εσάς
ένα θέµα το οποίο απασχολεί πάρα πολλούς δήµους στην Ελ-
λάδα, αλλά φυσικά και δήµους του Νοµού Λακωνίας και αφορά
την απαλλαγή προστίµων για τις αυθαίρετες κατασκευές σε σχο-
λεία και εν γένει ακίνητα δηµοσίου ενδιαφέροντος που χρησιµο-
ποιούνται από τους ΟΤΑ Α’ βαθµού που έχουν συντελεστεί µετά
την 28η Ιουλίου του 2011. Προφανώς πρόκειται για ακίνητα δη-
µοσίου ενδιαφέροντος, που επιβαρύνουν οικονοµικά τους δή-
µους ως ιδιοκτήτες των σχολείων σε µια άλλωστε περίοδο που
τα προβλήµατα της τοπικής αυτοδιοίκησης και της σχολικής στέ-
γης είναι πολλά και η έλλειψη σχολικών κτηρίων για την κάλυψη
των αναγκών της εκπαιδευτικής κοινότητας είναι έντονη. 

Εποµένως λοιπόν µε τη συγκεκριµένη αναφορά µου θα ήθελα
πραγµατικά, κύριε Υπουργέ, να δείτε το συγκεκριµένο θέµα, το
οποίο προφανώς δεν αφορά µόνο τη Λακωνία αφορά όµως και
υπόλοιπους νοµούς της Ελλάδας και φυσικά εµείς θα καταψη-
φίσουµε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε, για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο έχει η κ. Σπυριδάκη από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα και αύριο δυόµισι χιλιά-

δες εποχικοί πυροσβέστες βρίσκονται σε προγραµµατισµένη
συγκέντρωση διαµαρτυρίας έξω από το Υπουργείο Πολιτικής
Προστασίας, ζητώντας το αυτονόητο, ζητώντας τη µονιµοποίησή
τους, ζητώντας µία αξιοπρεπή ζωή. 

Και σκεπτόµενη αυτό προκύπτουν µέσα µου κάποια ερωτή-
µατα από τα οποία θα ήθελα µία απάντηση από την Κυβέρνηση.
Είµαστε σε εποχή κλιµατικής αλλαγής και κρίσης ή σε εποχή µε
εποχικές ανάγκες; Είµαστε αυτή τη στιγµή σε ένα χώρο που οι
πυροσβέστες είναι ήρωες ή είναι προσωπικό αναλώσιµο; Έχουµε
τέσσερις χιλιάδες ανάγκες στο Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας
ή έχουµε δυόµισι χιλιάδες ανθρώπους που περισσεύουν;
Έχουµε κάποιο οργανωµένο σχέδιο ή πάµε και όπου βγει; 

Και για να έρθω στο νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, η κλιµατική αλλαγή και οι περιβαλλοντικές προκλήσεις που
αντιµετωπίζουµε απαιτούν άµεσες τολµηρές και δίκαιες λύσεις.
Η ενεργειακή µετάβαση αποτελεί αναµφισβήτητα µέρος της
λύσης και σε αυτό συµφωνούµε όλοι, αλλά µε όρους που να δια-
σφαλίζουν τη δηµοκρατία, τη διαφάνεια και την ουσιαστική συµ-
µετοχή των τοπικών κοινωνιών. Η ενεργειακή µετάβαση δεν
µπορεί να γίνεται µε de facto αποφάσεις πίσω από κλειστές πόρ-
τες, ούτε µε πρόχειρα σχεδιασµένα νοµοσχέδια. Αντιθέτως χρει-
άζεται ένα ολοκληρωµένο, δίκαιο, βιώσιµο πλάνο που απαιτεί
όραµα, σχεδιασµό και στόχευση. 

Αντ’ αυτού η Κυβέρνηση επιλέγει µια µονοσήµαντη προσέγ-
γιση, σχεδόν δογµατική, µια στάση που αγγίζει τα όρια της αίρε-
σης υπέρ των ΑΠΕ. Και εδώ τολµώ να ρωτήσω: Είναι όντως
αυτός ο µοναδικός τρόπος πράσινης µετάβασης και προστασίας
του περιβάλλοντος µε ταυτόχρονη εξασφάλιση επάρκειας φθη-
νής προσβάσιµης ενέργειας σε όλους; 

Ας ξεκινήσω λοιπόν µε αυτή την εµµονική σας φαντασίωση.
Πώς οραµατίζεστε την πράσινη µετάβαση; Ποια είναι τα ανταπο-
δοτικά οφέλη στις τοπικές κοινωνίες που υποδέχονται αυτές τις
επενδύσεις; Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, δυστυχώς οι το-
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πικές κοινότητες αντί να επωφελούνται από έργα που επιβαρύ-
νουν τον τόπο τους, βρίσκονται στο περιθώριο µε τις αποφάσεις
και τα κέρδη να παραµένουν σε κεντρικό επίπεδο και διαµοιρα-
σµένα στους λίγους και µεγάλους. Και αναρωτιέµαι, είναι αυτή
η δικαιοσύνη που οραµατίζεται η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας για την περιφέρεια; Χωρίς θεσµοθετηµένη ανταποδοτικό-
τητα, χωρίς δικαιοσύνη η ενεργειακή µετάβαση είναι απλά µια
φούσκα που χάνει τη σηµασία της ως ευκαιρία τοπικής ανάπτυ-
ξης και µετατρέπεται σε µονοδιάστατη κερδοσκοπία. 

Και επιτρέψτε µου να αναφερθώ και λίγο στο Λασίθι. Πώς είναι
δυνατόν τα δηµοτικά συµβούλια να µην καταψηφίσουν το Εθνικό
Πρόγραµµα Ανάπτυξης Υπεράκτιων Αιολικών Πάρκων, όπως
έκανε πρόσφατα το δηµοτικό συµβούλιο της Σητείας; Και πώς
να µην το καταψηφίσει άλλωστε, όταν το µοναδικό σας όραµα
είναι να µετατρέψετε µε κάθε κόστος τη Σητεία σε µπαταρία της
Κρήτης, σε µπαταρία της Ελλάδας χωρίς σταγόνα ανταποδοτι-
κότητας; Και είναι τρεις οι ενστάσεις, ή τρεις, για να το πω πιο
σωστά, οι απουσίες: Απουσία χωροταξικού σχεδιασµού για ΑΠΕ,
απουσία αποθήκευσης, απουσία ενεργειακής δηµοκρατίας και
δικαιοσύνης σε σηµείο τέτοιο που και το Υπουργείο Ενέργειας
πιέζει την αλλαγή γνωµοδότησης του ΚΑΣ. 

Κυρία Υπουργέ, και η ΚΕΔΕ σας το είπε ξεκάθαρα, απαιτείται
αύξηση των αντισταθµιστικών πόρων για τους δήµους, ώστε οι
πολίτες να επωφελούνται από τις επενδύσεις στον τόπο τους
µέσω αναβάθµισης των υποδοµών και των έργων κοινής ωφέ-
λειας. Οι τοπικές κοινωνίες δεν πρέπει να είναι απλοί θεατές στις
αλλαγές που φέρνει η πράσινη µετάβαση, αλλά έχουν ένα πραγ-
µατικό οικονοµικό και κοινωνικό όφελος ενισχύοντας έτσι και την
αποδοχή των έργων. 

Είδαµε βέβαια τι κάνατε και στις ενεργειακές κοινότητες, αντί
να λειτουργούν ως αυτοπαραγωγοί και αυτοκαταναλωτές, τους
περιορίζετε σε ένα στενά ελεγχόµενο πλαίσιο όπου τους παρα-
πέµπετε όλους στο πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ», µετατρέποντάς
τους απλούς πελάτες των µεγάλων, των δικών σας, των ολίγων.
Αυτή η πολιτική δεν εξυπηρετεί το στόχο της ενεργειακής µετά-
βασης αλλά έναν άνευ προηγουµένου οικονοµικό συγκεντρωτι-
σµό που αφήνει εκτός την κοινωνία. 

Κυρία Υπουργέ, το ίδιο κάνατε και µε τους ΤΟΕΒ. Λόγω κορε-
σµού του δικτύου σύµφωνα µε παραδοχή του ΔΕΔΔΗΕ, τους
έχετε καταστήσει απλούς καταναλωτές εξαρτώµενους από προ-
µηθευτές ενέργειας στερώντας τους έτσι την ευκαιρία να µει-
ώσουν το κόστος παραγωγής, να στηρίξουν τη βιωσιµότητά τους
και να παράσχουν φθηνό αρδευτικό νερό για όλους. 

Σταθείτε επιτέλους υπεύθυνα απέναντι στους πολίτες του Λα-
σιθίου, στον αγροτικό κόσµο του Λασιθίου και απαντήστε µας,
θα επιτρέψετε επιτέλους στους ΤΟΕΒ να συµµετάσχουν ουσια-
στικά στις ενεργειακές κοινότητες και να αξιοποιήσουν την κα-
τανάλωση; Θα τους επιτρέψετε να παράγουν. Γιατί αυτή είναι και
η δοµική µας διαφορά. Εµείς θέλουµε τους ΟΤΑ, τους ΤΟΕΒ, τις
συλλογικότητες να µπορούν να παράγουν και όχι να είναι κατα-
ναλωτές έστω και µε ευνοϊκούς όρους σύνδεσης. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, είναι απορίας άξιο πώς µι-
λάτε για πράσινη ανάπτυξη και συµµετοχή των τοπικών κοινω-
νιών την ώρα που το νοµοσχέδιό σας στρέφεται ενάντια στις
ενεργειακές κοινότητες και παρατείνει τις άδειες αιολικών σταθ-
µών στα νησιά χωρίς καν την υποθαλάσσια διασύνδεση. 

Η Περιφέρεια Κρήτης, η Μινωας Ενεργειακή Κοινότητα, το
ΤΕΕ/ΤΑΚ, το ΓΕΩΤΕΕ/ΤΑΚ, το Εµπορικό Βιοµηχανικό Επιµελητή-
ριο Ηρακλείου, σας ζητούν ξεκάθαρα οµόφωνα µε ψήφισµα, το
οποίο καταθέτω στα Πρακτικά, για να ακουστεί επιτέλους και η
γνώµη της τοπικής κοινωνίας, να ενισχύσετε τις ενεργειακές κοι-
νότητες ευρείας βάσης, επιτρέποντάς τους τον εικονικό ενεργει-
ακό συµψηφισµό, ώστε να ενταχθούν πραγµατικά στην πράσινη
µετάβαση και να αποσύρετε την παράταση των αδειών αιολικών
σταθµών στην Κρήτη και στα νησιά του Αιγαίου.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αικατερίνη (Κατερίνα) Σπυ-
ριδάκη καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αντί να περιορίζετε τις τοπικές κοινωνίες σε ρόλο θεατή, ζη-
τούν να διασφαλίζεται ότι ο ηλεκτρικός και αποθηκευτικός χώρος

κατανέµεται δίκαια µε ποσοστό τουλάχιστον 70% υπέρ των κα-
τοίκων, των µικρών επιχειρήσεων, των τοπικών φορέων. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, δυστυχώς η ποιότητα της
νοµοθέτησής σας από τη διαβούλευση φαίνεται ή, για να το πω
σωστά, από την απουσία αυτής. Όταν φέρνετε ένα νοµοσχέδιο
που αφορά άµεσα τις τοπικές κοινότητες δεν µπορείτε να αγνο-
είτε τη φωνή τους. Πώς είναι δυνατόν να περιµένουµε αποδοχή
και συνεργασία όταν η Κυβέρνηση επιλέγει να λειτουργεί πίσω
από κλειστές πόρτες; Χρειαζόµαστε ουσιαστική διαβούλευση µε
όλους τους εµπλεκόµενους φορείς σε ένα τραπέζι, για να δια-
σφαλίσουµε ότι οι πολιτικές για την πράσινη µετάβαση δεν θα
είναι αποκοµµένες από τις πραγµατικές ανάγκες και τις ανησυ-
χίες της κοινωνίας. 

Όµως δυστυχώς η Κυβέρνηση είναι ανένδοτη. Παντού το ίδιο
µοτίβο, οριζόντιες και καταχρηστικές αποφάσεις. Τρανταχτό πα-
ράδειγµα η κατάργηση και η ενοποίηση των ΦΟΔΣΑ που ρυθµίζει
το εν λόγω νοµοσχέδιο. Μια ρύθµιση τόσο καθεστωτική που δεν
βασίζεται σε καµµία απολύτως επιστηµονική έρευνα ούτε αιτιο-
λογείται µε πειστικό τρόπο, κανένας υπολογισµός, καµµία µελέτη
κόστους οφέλους. Αυτή είναι η σοβαρότητα και η συνέπεια την
οποία περιµένουµε από την Κυβέρνηση σε ένα τόσο κρίσιµο ζή-
τηµα;

Οφείλουµε όµως να παραδεχτούµε ότι είστε συνεπείς σε κάτι,
στη µεθοδευµένη αποψίλωση των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδι-
οίκησης για να καταλήγουµε σε ένα µη βιώσιµο µοντέλο απόδο-
σης ευθυνών στους ΟΤΑ αφαιρώντας τους όµως ταυτόχρονα
αρµοδιότητες και πόρους. Και το ΤΕΕ/ΤΑΚ εξέφρασε ανησυχίες
σχετικά µε την ενοποίηση των φορέων διαχείρισης απορριµµά-
των ΦΟΔΣΑ Α.Ε. και ΕΣΔΑΚ Α.Ε., σηµειώνοντας ότι δεν υπάρχει
ευελιξία ή εξειδίκευση για τις τοπικές ανάγκες. Αναφέρει ότι η
εν λόγω ενοποίηση δεν αναµένεται να µειώσει το λειτουργικό κό-
στος ούτε να εξορθολογήσει τα οικονοµικά των φορέων, αλλά
αντίθετα παρατηρείται µείωση της επιχορήγησης. 

Κύριε Υπουργέ, σκεφτείτε πώς γίνεται ένα κεντρικό όργανο να
γνωρίζει καλύτερα από τους ΟΤΑ τις ιδιαιτερότητες και τις ανάγ-
κες της κάθε τοπικής κοινωνίας; Και αναρωτιέµαι ποιος είναι τε-
λικά ο στόχος της Κυβέρνησης, να ενισχύσει τη βιωσιµότητα ή
να εφαρµόσει ένα σχέδιο βολικό για τα κεντρικά όργανα, αλλά
επιβλαβές για τις τοπικές κοινωνίες;

Κλείνοντας, θα ήθελα να θυµίσω σε όλους ότι η πράσινη µε-
τάβαση για να έχει νόηµα πρέπει να είναι δίκαιη, δηµοκρατική και
ουσιαστική και όχι απλά σλόγκαν για εκποµπές και εντυπώσεις.
Η Κυβέρνηση µιλάει για βιωσιµότητα, αλλά οι πράξεις της δεί-
χνουν κάτι άλλο. Αποµακρύνουν τους πολίτες από τη διαδικασία,
µετατρέπει τις τοπικές κοινότητες σε θεατές και αφήνει τα µε-
γάλα συµφέροντα να οδηγούν τις εξελίξεις. Έχετε άλλον ορισµό
για το τι είναι δικαιοσύνη. Έχετε άλλον ορισµό για το τι είναι δη-
µοκρατία. Αν όµως συνεχίσετε έτσι, η ενεργειακή µετάβαση δεν
θα είναι µετάβαση για όλους, αλλά ένα ταξίδι πολυτελείας για λί-
γους. Η κοινωνία όµως δεν είναι αµέτοχη. Η κοινωνία δεν θα επι-
τρέψει να συµβεί αυτό. Γι’ αυτό σας καλούµε να ακούσετε τη
φωνή των πολιτών και να αναλάβετε επιτέλους τις ευθύνες σας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης κ. Φωτό-
πουλος και θα ακολουθήσει ο κ. Κυριαζίδης και ο κ. Στύλιος από
τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ, κύριοι Βουλευτές, θα µου επι-

τρέψετε να ξεκινήσω µε έναν τρόπο τον οποίον δεν τον συνηθίζω.
Δεν συνηθίζω να αναφέροµαι προσωπικά σε Βουλευτές από το
Βήµα. Πολύ περισσότερο δεν συνηθίζω να αναφέροµαι σε Αρχη-
γούς κοµµάτων. Αλλά νοµίζω ότι το θέµα µε το κ. Ανδρουλάκη
και τη συνεχή αναφορά του στην ψήφιση των µελών της ΑΔΑΕ
έχει καταντήσει λίγο καραµέλα. 

Τι θέλω να πω; Δεν θα σταθώ στο γεγονός ότι το ΠΑΣΟΚ υπερ-
ψηφίζει το µεγαλύτερο µέρος των νοµοσχεδίων της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά, το να κατηγορεί εµάς για σύµ-
πραξη είναι κοµµατάκι αστείο. Θα σταθώ όµως στην ίδια τη σύν-
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θεση της ΑΔΑΕ, της οποίας πήραµε τα στοιχεία των µελών, το
πότε ψηφίστηκαν και από ποιους ψηφίστηκαν. Όπως ξέρετε ή αν
δεν το θυµάστε να σας το υπενθυµίσω, τα µέλη της ΑΔΑΕ είναι
επτά. Από τα επτά µέλη τα τέσσερα τα έχει ψηφίσει το ΠΑΣΟΚ.
Τα τρία µάλιστα τα έχει ψηφίσει µαζί µε την Ελληνική Λύση το
2020. 

Ας είµαστε ειλικρινείς, το πρόβληµά σας δεν είναι η σύνθεση
της ΑΔΑΕ. Το πρόβληµά σας είναι οι αποφάσεις τις οποίες βγά-
ζει, αλλά γι’ αυτό δεν µπορούµε να κάνουµε κάτι. Η καραµέλα
ότι ο Βελόπουλος συνέπραξε µε τη Νέα Δηµοκρατία για να διο-
ρίσει τα µέλη της ΑΔΑΕ δεν ευσταθεί. Τα τέσσερα µέλη, τα οποία
εσείς έχετε ψηφίσει, είναι πλειοψηφία στα επτά. Άρα αν αυτά τα
τέσσερα µέλη τα οποία εσείς, επαναλαµβάνω, ψηφίσατε, ήταν
αρεστές οι αποφάσεις τους, δεν νοµίζω αυτή τη στιγµή να κινού-
σατε και να αναφέρατε συνέχεια το θέµα της ΑΔΑΕ και να επα-
νέρχεστε συνέχεια, και συνέπεια, και συνέχεια. Κάποια στιγµή
νοµίζω ότι έχει κακοφορµίσει, πρέπει να το σταµατήσετε.

Και έρχοµαι τώρα στην επίσκεψη του Προέδρου της Γερµανι-
κής Δηµοκρατίας, του κ. Σταϊνµάγερ. Θέλω να σας πω ότι η ει-
κόνα που είδα εγώ από την επίσκεψή του στη δοµή φιλοξενίας
της Μαλακάσας και την υποδοχή την οποία είχε δεν µπορώ να
πω ότι µας τιµά σαν Ελλάδα. Η ερώτηση µου είναι αν η ελληνική
πλευρά τον κάλεσε ή αν ήταν πρωτοβουλία του Γερµανού Προ-
έδρου. 

Τι θέλω να πω; Για ποιον λόγο ένας Πρόεδρος της Γερµανικής
Δηµοκρατίας να πάει να επιθεωρήσει µια δοµή φιλοξενίας µετα-
ναστών; Θα µου πείτε «γιατί δίνει λεφτά η Ευρωπαϊκή Ένωση για
τη φιλοξενία αυτών των ανθρώπων». Ένα µέρος, όχι όλα. Μάλι-
στα, µα δίνει λεφτά, δίνει χρήµατα και σε άλλες δράσεις και σε
άλλες δοµές. Δηλαδή πηγαίνει και στις επιχειρήσεις οι οποίες
χρηµατοδοτούνται από το Ταµείο Ανάκαµψης; Ή η Ελληνίδα
Πρόεδρος της Δηµοκρατίας όταν πηγαίνει στη Γερµανία πηγαίνει
και ελέγχει αντίστοιχα δοµές φιλοξενίας ή επιχειρήσεις οι οποίες
έχουν χρηµατοδοτηθεί; 

Αν όµως πήγε, όπως φαντάζοµαι θα µου πει κάποιος, για να
ενηµερωθεί για το πόσο δύσκολη είναι η διαχείριση των µετανα-
στευτικών ροών στην Ελλάδα, θα σας έλεγα ότι καθήκον σας
ήταν να µην τον πάτε σε µια δοµή φιλοξενίας. Καθήκον σας θα
ήταν να τον πάτε στο βόρειο Αιγαίο, να τον πάτε στον Έβρο, να
τον πάτε και να ανέβει σε ένα σκάφος του Λιµενικού, για να δει
τι περνούν και τι ζουν καθηµερινά οι Ευρωπαίοι πολίτες, οι άν-
δρες του Λιµενικού Σώµατος, οι οποίοι έρχονται καθηµερινά, φυ-
λάττοντας τα σύνορα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σε θέση µάχης
και πολλές φορές κινδυνεύει η ζωή τους από τους Τούρκους λα-
θρέµπορους και διακινητές. Αυτή θα ήταν η σωστή διαχείριση
από πλευράς Ελληνικής Κυβέρνησης, εάν θέλετε να δείξετε στον
Γερµανό Πρόεδρο και σε κάθε Ευρωπαίο ότι εµείς φυλάττουµε
Θερµοπύλες, εµείς φυλάττουµε τα σύνορα και αυτά είναι τα προ-
βλήµατα των Ευρωπαίων-Ελλήνων πολιτών. 

Άκουσα τον Έλληνα Πρωθυπουργό και την Ελληνίδα Πρόεδρο
της Δηµοκρατίας, αλλά θα σταθώ σε αυτό το οποίο είπε ο κ. Μη-
τσοτάκης, ότι «το ζήτηµα των επανορθώσεων και ειδικά το αναγ-
καστικό κατοχικό δάνειο είναι ακόµα πολύ ζωντανά και ελπίζουµε
ότι κάποια στιγµή θα τα επιλύσουµε». Όντως, έχει µια δόση αλή-
θειας. Εν µέρει είναι ζωντανά. Είναι ζωντανά όµως µόνο στη συ-
νείδηση των Ελλήνων. Γιατί ό,τι αφορά τις ενέργειες των
κυβερνήσεων Νέας Δηµοκρατίας, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ είναι
νεκρά. Ούτε για τη σφαγή του Διστόµου βρέθηκε στα τόσα χρό-
νια ένας Έλληνας Υπουργός Δικαιοσύνης να δικαιώσει τους πο-
λίτες του Διστόµου. 

Η Ελληνική Λύση από τη µεριά της µε τον πιο επίσηµο και πιο
κατηγορηµατικό τρόπο, µέσω του Προέδρου της, του Κυριάκου
Βελόπουλου, έχει δηλώσει ότι θα καταβάλει κάθε δυνατή προ-
σπάθεια να δικαιωθούν οι Έλληνες, να δικαιωθούν οι νεκροί µας,
να δικαιωθούν τα όσα δεινά περάσαµε από τη Γερµανία. 

Έρχοµαι τώρα στον αξιότιµο κ. Σκυλακάκη, ο οποίος λείπει,
αλλά αναγκαστικά θα κάνω µια αναφορά στο όνοµά του ακόµα
και αν είναι απών. Με αφορµή την καταστροφή η οποία συνέβη
στην Ισπανία -η οποία δεν είναι καταστροφή, απ’ ό,τι έβλεπα πριν
από λίγο οι νεκροί έχουν φτάσει στους εκατόν πενήντα οκτώ,
άρα µιλάµε για µια τραγωδία- µας είπε ο κ. Σκυλακάκης, κάτι το

οποίο φυσικά όλοι γνωρίζουµε, ότι η διαχείριση των φυσικών κα-
ταστροφών είναι δύσκολη και ότι δεν υπάρχουν εύκολες λύσεις.

Συµφωνώ. Συµφωνούµε και επαυξάνουµε. Στην Ελληνική Λύση
δεν κάνουµε φτηνή κριτική. Όντως δεν υπάρχουν εύκολες λύ-
σεις. Δεν θυµάµαι, όµως, να λέγατε τα ίδια -όχι ο κ. Σκυλακάκης,
ο οποίος είναι φειδωλός στις δηλώσεις του- ως κυβέρνηση και
για τη Μάνδρα και για το Μάτι.

Άρα, το θέµα δεν είναι οι ίδιες οι φυσικές καταστροφές. Το
πρόβληµα των φυσικών καταστροφών υπάρχει, τα πρόσωπα
υπάρχουν και αν τα δούµε και λίγο ιστορικά, είναι τα ίδια και ανα-
κυκλώνονται στην πολιτική από θέση σε θέση. Αυτό στο οποίο
υπάρχει και έγκειται η διαφορά είναι σε ποια θέση βρίσκονται. Η
στάση τους, ο λόγος τους και η ρητορική τους αλλάζει εάν βρί-
σκονται σε θέση εξουσίας ή σε θέση αντιπολίτευσης. Αυτό κά-
ποια στιγµή θα πρέπει να τελειώσει και θα πρέπει να τελειώσει
για όλους στο Κοινοβούλιο, να πάρουµε όλοι θέση ευθύνης και
να αφήσουµε τον κρατικό µηχανισµό ανεπηρέαστο να κάνει τη
δουλειά του όχι για κανέναν άλλο λόγο, για τις ζωές των Ελλήνων
πολιτών. Θα πρέπει να συµφωνήσουµε και να αφήσουµε πίσω τις
κοµµατικές στρεβλώσεις, τις οποίες όλοι λίγο πολύ έχουµε.
Όµως, εδώ µιλάµε για τη ζωή τη δική µας, τη ζωή των παιδιών
µας, την οικονοµία της πατρίδας µας. 

Θα συνεχίσω να είµαι δυσάρεστος. Το 2022 -και ο παρών εδώ
ναύαρχος και πρώην ΓΕΕΘΑ, ο κ. Αποστολάκης, θα το θυµάται
πάρα πολύ καλά- από αυτό εδώ το Βήµα ο Πρωθυπουργός -και
δεν το λέω µε χαιρέκακη διάθεση, το λέω µε πόνο καρδιάς αυτό
το οποίο θα σας πω- αποκαλούσε ψεύτη όποιον υποστήριζε ότι η
Τουρκία θα προµηθευτεί τελικά σαράντα νέα αεροσκάφη F-16
Block 70, αυτά τα οποία αναβαθµίζουµε περίπου εµείς σε επίπεδο
Viper αυτή τη στιγµή. Σήµερα, 31-10-2024, µετά από δύο χρόνια η
συµφωνία αυτή τέθηκε σε ισχύ. Η Τουρκία θα προµηθευτεί και τα
σαράντα F-16 Block 70 και τα εβδοµήντα εννέα κιτ αναβάθµισης
για τα υπόλοιπα F-16 και φυσικά έχει µπει σε µια διαδικασία ροής
ανταλλακτικών, η οποία είναι εξίσου σηµαντική για τις µάχες οι
οποίες δίνονται καθηµερινά στο Αιγαίο. Και καλό θα ήταν ο κ.
Σταϊνµαγερ να πήγαινε και σε ένα readiness της Πολεµικής Αερο-
πορίας να δει πώς ζουν και πώς διαβιούν οι φύλακες του Αιγαίου,
οι φύλακες των συνόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Δεν περιµένουµε φυσικά από τον κ. Μητσοτάκη καµµία συγ-
γνώµη για τον τρόπο µε τον οποίο απευθύνθηκε στους πολιτι-
κούς του αντιπάλους πριν δύο χρόνια, αλλά οφείλουµε να
καταθέσουµε την αλήθεια για λόγους ιστορίας.

Έρχοµαι τώρα σ’ ένα θέµα το οποίο καίει, αλλά είναι του άµε-
σου ενδιαφέροντός σας και των αρµοδιοτήτων σας. Θα σας δια-
βάσω µια δήλωση η οποία λέει: «Το υψηλό κόστος ηλεκτρικής
ενέργειας µειώνει την ανταγωνιστικότητα και τροφοδοτεί τον
πληθωρισµό, ενώ οι µεγάλες διακυµάνσεις εµποδίζουν την προ-
βλεψιµότητα και δυσχεραίνουν τις επιχειρήσεις στη σύναψη συµ-
φωνιών µε πελάτες τους ακόµα και διάρκειας µερικών µηνών».
Το λέει ο Κυριάκος ο Βελόπουλος; Το λέει κάποιος στην Ελλη-
νική Λύση; Όχι, βέβαια. Το λέει ο πρόεδρος του ΣΕΒ. 

Και άλλη φορά πριν από λίγο καιρό ο Πρόεδρός µας είχε επι-
καλεστεί δηλώσεις του ΣΕΒ. Ο κ. Μητσοτάκης από αυτή τη θέση
δεν το πίστεψε. Προφανώς επικοινώνησε στο ενδιάµεσο και
αναγκάστηκε ο πρόεδρος του ΣΕΒ να ανακαλέσει. 

Η ουσία, όµως, είναι µία, ότι το ακριβό ρεύµα είναι στοιχείο
κόστους βασικό τόσο για τις επιχειρήσεις, τις οποίες τις καθιστά
µη ανταγωνιστικές και γι’ αυτό βλέπουµε ένα ισοζύγιο τρεχου-
σών συναλλαγών να σπάει το ένα ρεκόρ µετά το άλλο, αλλά φυ-
σικά και για τους πολίτες και για τα νοικοκυριά, τα οποία µε
τρόπο ανοίγουν τους λογαριασµούς του ρεύµατος. 

Διαβάζω δηλώσεις των στελεχών του Υπουργείου Ενέργειας
και Περιβάλλοντος στις 17 Ιουλίου του 2024: «Η αύξηση που κα-
ταγράφηκε στις τιµές χονδρικής στην Ελλάδα οφείλεται σε ένα
συνδυασµό γεγονότων στα οποία συµπεριλαµβάνονται: Ο καύ-
σωνας διάρκειας στην Ελλάδα, ο οποίος ήταν αναµενόµενος µεν,
αλλά πάνω από τα συνήθη επίπεδα, ο καύσωνας µη αναµενόµε-
νης διάρκειας από την Ουκρανία µέχρι την Ελλάδα χειρότερος
και από αυτόν της Ελλάδας, η αυξηµένη ζήτηση από την Ουκρα-
νία διότι οι Ρώσοι συνεχίζουν να καταστρέφουν την ηλεκτρική
υποδοµή».

1826 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Αν εξαιρέσεις το τελευταίο, όλα τα υπόλοιπα δεν υφίστανται.
Δεν συντρέχουν οι λόγοι. Ούτε καύσωνα έχει αυτή τη στιγµή η
Ελλάδα ούτε η ζήτηση από τα νοικοκυριά είναι µεγάλη γιατί τα
κλιµατιστικά δεν ανάβουν ούτε η θέρµανση ακόµα, όπως ξέρετε,
δεν χρησιµοποιείται. 

Παρ’ όλα αυτά, η τιµή του ρεύµατος είναι συν-πλην στα ίδια.
Θα θέλαµε µια λογική, αν όχι λογικοφανή, εξήγηση για τις προ-
ηγούµενες δηλώσεις σας και για τους λόγους που συνεχίζουµε
να έχουµε το ίδιο ακριβό ρεύµα. 

Και µια προτροπή θα ήθελα να κάνω: Οι σύµβουλοί σας, οι
σύµβουλοι του Υπουργείου και οι σύµβουλοι του Πρωθυπουργού
να µη µας κάνουν συγκρίσεις για το ρεύµα στην Ελλάδα και το
αν είναι λίγο φθηνότερο σε σχέση µε άλλες χώρες της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, γιατί  αν λες τη µισή αλήθεια, είναι ουσιαστικά
ψέµα. Θα πρέπει όταν κάνουν συγκρίσεις για την τιµή του ρεύ-
µατος, να µας λένε οι χώρες µε τις οποίες µας συγκρίνουν, τι µι-
σθούς έχουν.

Κλείνοντας, δεν θα σας καθυστερήσω, κύριε Πρόεδρε, θα ανα-
φερθώ σ’ ένα θέµα ακόµα του Υπουργείου σας και ουσιαστικά
αφορά τα ενεργοβόρα κτήρια και την αναβάθµιση. Από αυτά τα
στοιχεία, τα οποία έχω εγώ στη διάθεσή µου, βλέπω ότι µόνο το
10% των ενεργοβόρων κατοικιών έχει αναβαθµιστεί τα τελευταία
χρόνια, όταν αντίστοιχα ο µέσος ευρωπαϊκός µέσος όρος είναι
στο 25%. 

Οι αιτίες είναι, πρώτον, τα κονδύλια από τα ευρωπαϊκά ταµεία,
τα οποία κατευθύνονται σε διάφορα προγράµµατα, κυρίως στις
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, δεύτερον, η µεγάλη γραφειοκρα-
τία και οι απίστευτες καθυστερήσεις αποπληρωµής των αναδό-
χων και προµηθευτών, οι οποίες αποθαρρύνουν τα νοικοκυριά
στο να αναβαθµίσουν τα σπίτια τους, τρίτον, το υψηλό κόστος
των ενεργειακών υλικών και µηχανηµάτων λόγω της ακρίβειας,
λόγω του πληθωρισµού, τέταρτον, η ανύπαρκτη χρηµατοδότηση
από τις τράπεζες, ακόµα και όταν το δηµόσιο µπαίνει εγγυητής. 

Το δηµόσιο µπαίνει εγγυητής, οι τράπεζες δεν δίνουν χρή-
µατα, δεν δίνουν χρήµατα στα νοικοκυριά, δίνουν όµως χρήµατα,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε εταιρείες σκανδαλωδώς. 

Κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε. Θα σας διαβάσω µερικά στοι-
χεία από τις µεγαλύτερες χρηµατοδοτήσεις του Ταµείου Ανά-
καµψης, µεταξύ των οποίων είναι µια αλυσίδα σουπερµάρκετ. Σε
µια εποχή, στην οποία τα σουπερµάρκετ έχουν ρεκόρ ρευστότη-
τας, σύµφωνα µε τις χρηµατοοικονοµικές τους καταστάσεις, άρα
δεν είχαν καµία ανάγκη χρηµατοδότησης, παίρνουν χρήµατα. Το
«LIDL» εν προκειµένω παίρνει 56 εκατοµµύρια ευρώ από το Τα-
µείο Ανάκαµψης, όταν οι Έλληνες µικροµεσαίοι επιχειρηµατίες
κατά 85%, δεν µπορούν να περάσουν ούτε την πόρτα µιας τρά-
πεζας για να χρηµατοδοτηθούν. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κυριαζίδης από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, πιστεύω ότι

οι σκέψεις όλων µας είναι στη «µεσογειακή χώρα και φίλη» Ισπα-
νία και ευχόµαστε στους Ισπανούς δύναµη και κουράγιο. 

Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο ανήκει
σε ένα ευρύτερο πλέγµα ενεργειών, προκειµένου να αντιµετω-
πίσει, µεταξύ άλλων, τα δύο πλέον φλέγοντα και επείγοντα ζη-
τήµατα που απασχολούν τη χώρα µας, αλλά και ολόκληρο τον
πλανήτη. Βλέπουµε τι συµβαίνει και στις µέρες µας. Το ζήτηµα
της ενεργειακής µετάβασης και της πρόληψης της κλιµατικής
κρίσης είναι δύο από τα ζητήµατα που δυστυχώς θα µας βασα-
νίσουν και στο µέλλον. 

Η προσέγγιση αυτών των δύο αλληλένδετων θεµάτων δεν γί-
νεται µε παθητικότητα και ενότητες και λαϊκιστικές τοποθετήσεις,
όπως σήµερα εδώ πάµπολλες φορές ακούστηκε από πλευράς
της Αντιπολίτευσης, αλλά µε θετική προσέγγιση, διορατικότητα,
τόλµη και µε τρόπο συντεταγµένο και µε µια µακροπρόθεσµη
στόχευση. 

Στο νοµοσχέδιο προβλέπονται ρυθµίσεις και στο ζήτηµα της
διαχείρισης των αποβλήτων, όπου η χώρα µας έχει χάσει πολύ-

τιµο έδαφος. Η ύπαρξη πολλαπλών φορέων διαχείρισης στερεών
αποβλήτων εντός µιας περιφέρειας δυσχεραίνει την ενιαία δια-
χείριση των στερεών αποβλήτων. Με στόχο την πιο αποτελεσµα-
τική και πιο ολοκληρωµένη διαχείριση δηµιουργούνται ισχυροί
φορείς διαχείρισης αποβλήτων, καθώς και η δυνατότητα άµεσης
παρέµβασης του Υπουργείου σε περιπτώσεις αντιµετώπισης
εκτάκτων αναγκών για την αποτροπή περιβαλλοντικής επιβάρυν-
σης και προστασίας της δηµόσιας υγείας. 

Κοµβικό ρόλο -συνεχίζω- στην απανθρακοποίηση του τρόπου
παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας και στη συνολική µείωση του
αποτυπώµατος του άνθρακα στην οικονοµία κατέχουν οι ανανε-
ώσιµες πηγές ενέργειας, οι ΑΠΕ, που εκµεταλλεύονται κυρίως
την ηλιακή και αιολική ενέργεια που συναντάµε σε αφθονία στην
πατρίδα µας. 

Μεγαλύτερη συµµετοχή των ΑΠΕ στο εθνικό ενεργειακό
µείγµα σηµαίνει µείωση του κόστους παραγωγής ηλεκτρικής
ενέργειας και συνεπώς, µείωση της τιµής για τον καταναλωτή.

Υπάρχουν περιθώρια για περαιτέρω ανάπτυξη των ΑΠΕ στη
χώρα µας, πάντα µε σεβασµό στο οικείο οικοσύστηµα και στις
τοπικές κοινωνίες. Σε αυτή την κατεύθυνση προωθείται η εγκα-
τάσταση µικρών πλωτών φωτοβολταϊκών σταθµών σε τεχνητά
υδάτινα σώµατα που δεν εντάσσονται στο δίκτυο «NATURA
2000» και δεν χρησιµοποιούνται για ανάγκες ύδρευσης κατανα-
λωτών µε πόσιµο νερό. Για να αποφευχθεί δε η οπτική αλλοίωση
του περιβάλλοντος, η κάλυψη του υδάτινου σώµατος περιορίζε-
ται στο 5% επί της συνολικής επιφάνειάς του.

Επιπλέον, αφουγκραζόµενοι τις ανησυχίες των τοπικών κοινω-
νιών και προς όφελος της ευελιξίας προβλέπεται πλέον ηλεκτρι-
κός χώρος για την εγκατάσταση µικρότερων σε µέγεθος
ανεµογεννητριών µε χαµηλότερο ύψος και µικρότερη συνολική
επιφάνεια πτερύγων, ώστε να µην επηρεάζεται η εικόνα του πα-
ρακείµενου περιβάλλοντος χώρου.

Και ενώ έχουν ήδη ξεκινήσει έρευνες ανεµολογικού δυναµικού
για τα υπεράκτια αιολικά πάρκα, το παρόν νοµοσχέδιο προβλέπει
την επιτάχυνση της πορείας ολοκλήρωσής τους, ορίζοντας ανώ-
τατα χρονικά όρια για τη διαδικασία αδειοδότησης. Η διαδικασία
για την υλοποίηση των υπεράκτιων αιολικών είναι καθ’ όλα νό-
µιµη µε ιδιαίτερη έµφαση στην περιβαλλοντική διάσταση, αλλά
και την πολιτιστική, χωρίς να επηρεάζουν τους αρχαιολογικούς
χώρους, σύµφωνα µε την πρόσφατη θετική απόφαση από το
ΚΑΣ.

Επίσης, θα ήταν χρήσιµο να υπάρχει µέριµνα για την περαι-
τέρω ενίσχυση και ανάπτυξη µικρών υδροηλεκτρικών έργων ανά
την επικράτεια, ειδικά σε ορεινές περιοχές, κυρία Υπουργέ, τα
οποία θα λειτουργούν ως έργα παραγωγής βάσης του συστήµα-
τος, ενισχύοντας µε αυτό τον τρόπο την ανάπτυξη περισσότερων
ΑΠΕ σε τοπικό επίπεδο και προς όφελος των τοπικών κοινωνιών
και της τοπικής αγροτικής παραγωγής. Τα µικρά υδροηλεκτρικά
έργα θα πρέπει να µπορούν να λαµβάνουν προτεραιότητα στην
απόκτηση όρων σύνδεσης και ευελιξία στα επίπεδα ισχύος, ώστε
να αναπτυχθούν µε γρηγορότερο αλλά αξιόπιστο τρόπο το δυ-
νατόν περισσότερα τέτοια έργα ανά την επικράτεια.

Βεβαίως, θα πρέπει να σηµειώσω αναφορικά µε τον τόπο µου
ότι υπάρχουν δύο ηλεκτροπαραγωγικά συστήµατα που έχει κα-
τασκευάσει η ΔΕΗ στην περιοχή Πλατανόβρυσης και Θησαυρού
Νέστου επάνω στο Παρανέστι και είχε υποχρέωση η ΔΕΗ στη
σύµβασή της να πραγµατοποιήσει και την κατασκευή -θα έλεγα-
ενός ταµιευτήρα, προκειµένου να οδηγείται µε χοάνη στην πε-
διάδα της Δράµας. Δυστυχώς, παρέµεινε ανεκπλήρωτο και είναι
ένα ζήτηµα το οποίο οφείλουµε να το αντιµετωπίσουµε, προκει-
µένου να υπάρξει αυτή η δυνατότητα άρδευσης της πεδιάδας,
όπως και στο Λεκανοπέδιο του Κάτω Νευροκοπίου πρέπει να
είναι δυνατή. Ήδη έχει κατατεθεί από πλευράς του Δήµου Πα-
ρανεστίου η αναγκαιότητα δηµιουργίας ενός φράγµατος στο
Καρβουνόρεµα, έτσι ώστε να είναι δυνατή, καθ’ ότι η παραγωγή
φέτος µειώθηκε κατά 30%.

Η οριοθέτηση των παραγωγικών εκτάσεων -είτε αυτές ανή-
κουν στη γεωργία, είτε στην κτηνοτροφία, είτε στην οινοπαρα-
γωγή, είτε αποτελούν περιοχές βόσκησης- θα πρέπει να είναι
πληρέστερη και σαφέστερη, ώστε να µην υπάρχουν γκρίζες
ζώνες και θολές γραµµές στην τοποθέτηση των ΑΠΕ.
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Κυρία Υπουργέ, ήδη θα πρέπει χωροταξικά να υπάρχει η ανα-
λογία της καλλιεργήσιµης γης και της τοποθέτησης –αν θέλετε-
αυτών των ΑΠΕ. Πέραν των παραγωγικών περιοχών θα πρέπει
να εξαιρούνται και σηµεία των οποίων η κάλυψη θα µπορούσε
να επιφέρει προβλήµατα, όπως στα ρέµατα και στους παραπό-
ταµους. Έτσι και αλλιώς η τοποθέτηση των ΑΠΕ έχει σκοπό την
εξυπηρέτηση του πολίτη και όχι την παρεµπόδιση της καθηµερι-
νής του δραστηριότητας.

Εκτός από τους ιδιώτες και ο δηµόσιος τοµέας πρέπει να ανα-
λάβει το µερίδιο ευθύνης που του αναλογεί για να συνεισφέρει
στον τοµέα της εξοικονόµησης ενέργειας. Το πρόγραµµα ενερ-
γειακής αναβάθµισης επιλεγµένων δηµόσιων κτηρίων µε σκοπό
τη δηµιουργία clusters-συστάδων κτηρίων προς ενεργειακή ανα-
βάθµιση βοηθά στην κατασκευή αυτών, προκειµένου να επιτευχ-
θούν οι στόχοι εξοικονόµησης ενέργειας. Τα ωφελούµενα του
προγράµµατος κτήρια µετά από σχετικές παρεµβάσεις θα εντάσ-
σονται τουλάχιστον στην κατηγορία ενεργειακής απόδοσης Β’.

Παράλληλα, ως Κυβέρνηση οφείλουµε να εντείνουµε τις προ-
σπάθειές µας για την περαιτέρω και πιο ουσιαστική υποστήριξη
του θεσµού των ενεργειακών κοινοτήτων ευρείας βάσης, δηλαδή
των ενεργειακών κοινοτήτων όπου έχουν µαζική συµµετοχή οι
πολίτες από τις τοπικές κοινωνίες και τους ΟΤΑ έναντι των µε-
γάλων εταιρειών.

Η προτεραιοποίηση µέσω νοµοθετικής ρύθµισης των αιτηµά-
των σύνδεσης αυτού του είδους των ενεργειακών κοινοτήτων, η
προτεραιοποίηση των αιτηµάτων για προσθήκη µονάδων αποθή-
κευσης, η µετατροπή των αδειών παραγωγής σε άδειες αποθή-
κευσης σε αναλογία µε τον αριθµό των µελών τους µπορεί να
οδηγήσει σε περαιτέρω ουσιαστική ενίσχυση των τοπικών κοινω-
νιών προς όφελος του πολίτη.

Οµολογουµένως είναι κοινώς αποδεκτό ότι το µεγαλύτερο µει-
ονέκτηµα των ΑΠΕ είναι η έλλειψη δυνατότητας αποθήκευσης
της ηλεκτρικής ενέργειας που παράγουν, κάτι που έχει ως απο-
τέλεσµα τη µη συνεχή συµµετοχή τους στο δίκτυο.

Το προς ψήφιση νοµοσχέδιο προωθεί την επιτάχυνση εισαγω-
γής συστηµάτων αποθήκευσης είτε ως αυτοτελών σταθµών απο-
θήκευσης είτε ως προσθήκες σε υφιστάµενες ΑΠΕ. Η απο-
θηκευµένη ηλεκτρική ενέργεια που σε αντίθετη περίπτωση θα
απορριπτόταν θα διοχετεύεται σε αυτό το σύστηµα, έτσι ώστε να
υπάρχει και συµµετοχή σε ενεργειακό µείγµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η παραγωγή της ηλεκτρικής ενέργειας –τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε και ευχαριστώ- δεν θα είναι πλέον προνόµιο ενός µεγάλου
αριθµού µεγάλων ανταγωνιστών. Θέλω να πιστεύω ότι θα προ-
χωρήσουµε σε αυτήν ακριβώς τη διαδροµή, προκειµένου να δι-
ευκολύνουµε και την τοπική παραγωγή και ειδικότερα τον
πρωτογενή τοµέα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Στύλιος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα στοιχεία είναι τα εξής: Η Ελ-

λάδα κατατάσσεται ανάµεσα στις δέκα πρώτες χώρες στον
κόσµο στην παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές. Το
2023 οι ΑΠΕ κάλυψαν το 57% των ενεργειακών αναγκών της
χώρας µας. Οι µικροί επενδυτές-παραγωγοί ενέργειας είναι έν-
τεκα χιλιάδες. Από το 2019 χτίζεται στρατηγικά η ενεργειακή πο-
λιτική της χώρας µας µε το εθνικό σχέδιο για την ενέργεια και το
κλίµα.

Η Ελλάδα κάνει σηµαντικά βήµατα για να µειώσει την εξάρ-
τησή της από τους υδρογονάνθρακες. Στόχος η ενεργειακή αυ-
τονοµία της πατρίδας µας. Προτεραιότητά µας η απεξάρτηση
από τα ορυκτά καύσιµα. Σκοπός η αποντιζελοποίηση της παρα-
γωγής µας.

Ποια είναι τα δεδοµένα τώρα; Βρεθήκαµε µπροστά σε απροσ-
δόκητες συνθήκες, όπως η πανδηµία, ο πόλεµος στην Ουκρανία
και στη Μέση Ανατολή. Ως συνέπεια, αυξήθηκαν και οι τιµές της
ενέργειας, οπότε τώρα δηµιουργήθηκε η ανάγκη να αλλάξει το

ενεργειακό µείγµα της χώρας. Η κλιµατική κρίση, επίσης, κρούει
τον κώδωνα. Δείτε την Ισπανία, τη σάρωσαν οι φονικές βροχο-
πτώσεις και οι πληµµύρες. Η διείσδυση, λοιπόν, των ΑΠΕ έπρεπε
να είχε γίνει χθες.

Με το νοµοσχέδιο αυτό εισάγονται καινοτόµες λύσεις και
µέτρα για την προστασία του περιβάλλοντος και την ενεργειακή
αναβάθµιση της χώρας µας. Θα εστιάσω στην οµιλία µου σε
τρεις στοχεύσεις του νοµοσχεδίου, πρώτον, στην προώθηση των
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, δεύτερον, στη µείωση της κατα-
νάλωσης ενέργειας στα δηµόσια κτήρια, τρίτον, στην ενίσχυση
των µεθόδων αποθήκευσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο αυτό, πρώτον,
ενισχύονται οι ενεργειακές κοινότητες και η αυτοκατανάλωση,
διότι οι αιτήσεις τους για σύνδεση στο δίκτυο θα εξετάζονται
κατά προτεραιότητα.

Δεύτερον, θεσπίζεται πρόγραµµα ενεργειακής αναβάθµισης
δηµοσίων κτηρίων το οποίο ορίζει ένα νέο µοντέλο. Με απλά
λόγια, δηµιουργούνται clusters, δηλαδή συστάδες, οµάδες δη-
µοσίων κτηρίων. Συνεπώς, τίθεται η νοµική βάση για να µπορούν
ως σύνολο να ενταχθούν σε προγράµµατα ενεργειακής αναβάθ-
µισης, ούτως ώστε να πετύχουµε τη µείωση της κατανάλωσης
ενέργειας και του κόστους. Με τον τρόπο αυτό το κράτος θα
εξοικονοµήσει πόρους.

Τρίτον, ενθαρρύνονται οι νέες επενδύσεις στην ενέργεια, µει-
ώνοντας το ποσό των εγγυητικών επιστολών και γίνεται πιο ευέ-
λικτο το σύστηµα επιστροφής τους.

Τέταρτον, απλοποιούνται και επιταχύνονται οι διαδικασίες
αδειοδότησης για έργα ΑΠΕ. Για παράδειγµα, για κάτω των 150
κιλοβάτ οι οριστικοί όροι σύνδεσης χορηγούνται εντός δύο
µηνών από την υποβολή της αίτησης.

Πέµπτον, εισάγονται κίνητρα για την εγκατάσταση συστηµά-
των αποθήκευσης ενέργειας, όπως µπαταρίες και µονάδες αντ-
λησιοταµίευσης. Η αποθήκευση µάς επιτρέπει να εισρέει στο
δίκτυο η ενέργεια τις ώρες που υπάρχει µεγάλη ζήτηση. Κατά
συνέπεια, µειώνονται οι απώλειες και αυξάνεται η σταθερότητα
του δικτύου.

Έκτον, δίνονται κατά προτεραιότητα όροι σύνδεσης σε σταθ-
µούς αποθήκευσης που πληρούν συγκεκριµένα κριτήρια. Έτσι,
ενθαρρύνονται οι νέες επενδύσεις.

Έβδοµον, προωθείται η παραγωγή ενέργειας από βιοµάζα και
βιοαέριο, διότι τους ξεχωρίζει ως κατηγορία και µπορούν να εν-
τάσσονται στο δίκτυο πλέον του υφιστάµενου περιθωρίου απορ-
ρόφησης.

Όγδοον, εφαρµόζονται νέες µορφές υπολογισµού. Η αξιοποί-
ηση αυτών των µεθόδων µπορεί να ωφελήσει από κοινού τους
καταναλωτές, τους παραγωγούς και τους επενδυτές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ρόλος της εκάστοτε κυβέρ-
νησης και της κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας είναι να λάβει τα
µηνύµατα, να πάρει πρωτοβουλίες και να συντονίσει τις ανάλο-
γες δράσεις. Με απλά λόγια, να θέσει τους στόχους, να τους
αναθεωρήσει όποτε πρέπει και να λογοδοτήσει αναλόγως. 

Είναι δηµόσια ευθύνη να οργανωθεί ένα σύγχρονο και επί-
καιρο θεσµικό πλαίσιο. Αυτό άλλωστε αποτελεί µια συµφωνία και
δέσµευση της χώρας µας σε ευρωπαϊκό, αλλά και σε διεθνές επί-
πεδο, όπως η Συµφωνία των Παρισίων το 2016. Ας αδράξουµε,
λοιπόν, την ευκαιρία και ας δείξουµε ότι έχουµε το θάρρος και
την αποφασιστικότητα να αλλάξουµε. Αυτό πρέπει να το κά-
νουµε, όχι µόνο για εµάς αλλά και για τις επόµενες γενεές.

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο καλλιεργεί το έδαφος για νέες
πράσινες επενδύσεις σε έναν κόσµο που αλλάζει ραγδαία. Η
επένδυση σε νέες µορφές ενέργειας θωρακίζει την Ελλάδα
έναντι της κλιµατικής κρίσης και ανοίγει καινούργιες προοπτικές.
Είναι δεδοµένο ότι τα µέτρα που συζητούµε θα αυξήσουν την
προσφορά, αλλά και τη ζήτηση των ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας. Υποχωρεί το κρατικό µονοπώλιο της ηλεκτροπαραγωγής
και αυτό είναι θετικό. Ξέρουµε πως αυτός ο στόχος απαιτεί προ-
σήλωση και επιµονή. Έχει ανάγκη η χώρα από ένα νέο παραγω-
γικό µοντέλο, βιώσιµο και ανθεκτικό. Ένα µοντέλο µιας
οικονοµίας ανταγωνιστικής, ψηφιακής και καινοτόµου. Με το νο-
µοσχέδιο αυτό µπορεί, λοιπόν, να γίνει ένα ακόµα βήµα για το
παρόν και το µέλλον της χώρας µας.

1828 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
ευχαριστούµε για την απόλυτη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει για έξι λεπτά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος των Σπαρτιατών, ο κ. Δηµητριάδης και ακολουθεί ο κ.
Σταµάτης και ο κ. Παναγιωτόπουλος. Τηρούµε τον κανόνα δύο
Βουλευτές, ένας Κοινοβουλευτικός. 

Παρακαλώ, κύριε Δηµητριάδη, έχετε τον λόγο. 
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω κά-

νοντας µία αναφορά στην πρόσφατη επίσκεψη του Γερµανού
προέδρου κ. Σταϊνµάιερ, ο οποίος επισκέφθηκε την Κάνδανο
στην Κρήτη, το χωριό το οποίο ισοπεδώθηκε από τα γερµανικά
στρατεύµατα κατοχής, ζήτησε συγνώµη, όταν όµως του ετέθη
το θέµα των γερµανικών αποζηµιώσεων είπε πως «για εµάς το
θέµα αυτό θεωρείται λήξαν».

Αυτό πρόκειται για ένα από τα µεγαλύτερα µυθεύµατα τα
οποία καλλιεργεί η Γερµανία εδώ και χρόνια, η οποία αρνείται
πεισµατικά να µας καταβάλει τα όσα µας οφείλει για τις κατα-
στροφές των γερµανικών στρατευµάτων κατοχής κατά τη διάρ-
κεια της κατοχής. Μάλιστα, επικαλείται συνεχώς κάποιες
συµφωνίες που έγιναν τη δεκαετία του ’60, ξεχνώντας όµως ότι
το 2019 υπήρξε µια επίσηµη έκθεση της Επιστηµονικής Επιτρο-
πής της Γερµανικής Βουλής, η οποία παραδεχόταν πως το θέµα
παραµένει ανοιχτό. Επίσης ξέχασε να µας πει πως υπάρχει από-
φαση του Πολυµελούς Πρωτοδικείου Λιβαδειάς το 1997, το
οποίο αναγνώρισε στους κατοίκους του Διστόµου δικαίωµα απο-
ζηµίωσης από το γερµανικό δηµόσιο. Απόφαση η οποία δυστυ-
χώς παρέµεινε ανεκτέλεστη, διότι κανένας Υπουργός
Δικαιοσύνης στην Ελλάδα δεν την εκτέλεσε ποτέ, σύµφωνα µε
το άρθρο 923 του Κώδικα Πολιτική Δικονοµίας.

Ξέχασε, επίσης, να µας πει ότι ακόµα και σήµερα το θέµα πα-
ραµένει ανοικτό διότι τα όσα έκανε η Γερµανία το Β’ Παγκόσµιο
Πόλεµο αποτελούν εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας και δεν
παραγράφονται ποτέ. Εµείς, λοιπόν, ζητάµε από αυτό το Βήµα
να υπάρξει νοµική διεκδίκηση των γερµανικών αποζηµιώσεων
στην πράξη και όχι στα λόγια. Και όχι να ακούµε µόνο δηλώσεις
ότι «το θέµα παραµένει ζωντανό» από τον Πρωθυπουργό και να
µην κάνουµε τίποτα. 

Μας το οφείλουν οι Γερµανοί, οι οποίοι Γερµανοί ήκµασαν
κατά τη διάρκεια του ’50 και του ’60. Το γερµανικό οικονοµικό
θαύµα επετεύχθη διότι πολλές χώρες δεν διεκδίκησαν τις απο-
ζηµιώσεις και στη συνέχεια, ως αντάλλαγµα, ως ανταπόδοση,
µας χτύπησαν ανελέητα κατά την περίοδο των µνηµονίων. Υπήρ-
ξαν οι µεγαλύτεροι κατήγοροί µας. Εποµένως, λοιπόν, να µην
λένε ότι τους χρωστάµε, αντιθέτως να τους πούµε εµείς πως
εσείς µας χρωστάτε και εµείς πρέπει πλέον να διεκδικήσουµε
όσα µας χρωστάνε. Αυτό πρέπει πλέον να γίνει κατανοητό. 

Δεύτερον -και πιο σηµαντικό- µιλήσαµε για κατοχή και για κα-
ταστροφή. Σήµερα, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει
µια άλλη οικονοµική καταστροφή. Δεν έχουµε πλέον κατοχή,
έχουµε όµως κάποιες εταιρείες, τα λεγόµενα funds και οι ser-
vicers, οι οποίες δυστυχώς έχουν αναλάβει τα δάνεια πολλών Ελ-
λήνων και ουσιαστικά έχουν εφορµήσει σαν τα κοράκια στην
περιουσία των Ελλήνων πολιτών. 

Πάρα πολλά παραδείγµατα έχω ως δικηγόρος όπου funds επι-
καλούνταν απαιτήσεις που δεν υπάρχουν, επικαλούνταν ακόµα
και δάνεια τα οποία είχαν εξοφληθεί και έκαναν µάλιστα µέχρι
και εκτελέσεις σε πλειστηριασµούς –υπάρχουν πραγµατικές πε-
ριπτώσεις- και δυστυχώς όλα αυτά τα funds και οι servicers είναι
ανεξέλεγκτοι. Δεν υπάρχει κανένας έλεγχος. 

Επιβάλλονται κάποια πρόστιµα, τα οποία δεν ξέρω αν θα ει-
σπραχθούν και κυρίως, δεν υπάρχει κανένα φρένο, ειδικά στους
πλειστηριασµούς πρώτης κατοικίας. Αυτό για µας είναι απαρά-
δεκτο. Θα πρέπει να υπάρξει µια προστασία της λαϊκής πρώτης
κατοικίας και ο µέσος Έλληνας πολίτης να µην είναι απροστά-
τευτος σε όλα αυτά τα κοράκια τα οποία εποφθαλµιούν την πε-
ριουσία του. Διότι για µας η προστασία της πρώτης κατοικίας
είναι εθνικό ζήτηµα, όχι µόνο κοινωνικό και ο µέσος Έλληνας και
η µέση Ελληνίδα, ειδικά τώρα που φτωχοποιείται, θα πρέπει να

προστατεύεται και να νιώθει ότι η πρώτη του κατοικία είναι ασφα-
λής. Αυτό για εµάς είναι δικαίωµα. 

Τέλος, θα ήθελα να πω κάτι για το νοµοσχέδιο. Στο νοµοσχέ-
διο γίνεται αναφορά για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Εµείς
πολλές φορές έχουµε ασκήσει κριτική για την αλόγιστη χρήση
των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Τι εννοώ; Δεν µπορώ να
βλέπω φωτοβολταϊκά σε καλλιεργήσιµες εκτάσεις. Αυτό για εµάς
είναι απαράδεκτο. Στο Ξηροχώρι στη Νέα Μεσήµβρια, στην πε-
ριφέρεια που εκλέγοµαι, στη Β’ Θεσσαλονίκης, πρόκειται να γίνει
ένα φαραωνικό πάρκο φωτοβολταϊκών έκτασης τεσσάρων χιλιά-
δων πεντακοσίων στρεµµάτων σε καλλιεργήσιµη έκταση. Όχι. Τα
φωτοβολταϊκά µπορούµε να τα βάλουµε είτε στις ταράτσες των
πολυκατοικιών είτε στα δηµόσια κτήρια, στις οροφές, όχι όµως
σε καλλιεργήσιµες εκτάσεις. Οι καλλιεργήσιµες εκτάσεις είναι
για να καλλιεργούνται και όχι για να γεµίζουν φωτοβολταϊκά
πάρκα. 

Όπως, επίσης, θεωρούµε απαράδεκτο να βλέπουµε ανεµογεν-
νήτριες σε περιοχές «NATURA», σε περιοχές ιδιαίτερου φυσικού
κάλλους και κυρίως να βλέπουµε συνεχώς να φυτρώνουν αιολικά
πάρκα σε όλα τα βουνά κατά µήκος της Ελλάδας, αλλά ακόµα
και σε περιοχές που έχουν καεί και θεωρούνται αναδασωτέες.
Για µας ό,τι καίγεται δεν γεµίζει µε φωτοβολταϊκά ούτε µε ανε-
µογεννήτριες, αντιθέτως αναδασώνεται και προστατεύεται. Και
αυτό πρέπει να γίνει κατανοητό. 

Τελειώνοντας, θα πω ότι εµείς θεωρούµε πως η διαχείριση των
αποβλήτων δεν θα πρέπει να γίνεται µε υπερσυγκέντρωση αρ-
µοδιοτήτων σε συγκεκριµένους οργανισµούς, αλλά αντιθέτως,
µε αποκέντρωση. Θα πρέπει η τοπική αυτοδιοίκηση να ενισχύε-
ται, να προσπαθεί να τα διαχειριστεί µόνη της και όχι µε δηµι-
ουργία συγκεντρωτικών φορέων. Αυτά ήθελα να πω. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε. Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Σταµάτης από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ξέρετε, κύριε Πρόεδρε, στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση που

συµµετέχω στο Συµβούλιο της Ευρώπης θα είχαµε κάνει τρία νο-
µοσχέδια, τρεις εκθέσεις και θα είχαν µιλήσει περίπου εξήντα
Βουλευτές. Νοµίζω ότι πρέπει να ξαναδούµε λίγο τη διαδικασία.
Η αλήθεια είναι τώρα που οµαλοποιήθηκε, τις τελευταίες δύο
ώρες, ακούς από όλα τα κόµµατα τις απόψεις των συναδέλφων
πάνω στο νοµοσχέδιο και µπορείς να κρίνεις, να αντιπαρατεθείς.
Ακόµα και η αρµόδια πολιτική ηγεσία µπορεί να κάνει κάποιες
προσθέσεις, προσθήκες και ούτω καθεξής. Εδώ πρέπει να είναι
η Βουλή των Ελλήνων Βουλευτών. Συγγνώµη, οι Κοινοβουλευτι-
κοί Εκπρόσωποι είναι Βουλευτές. Πρέπει να µιλάνε σε έναν κα-
θορισµένο χρόνο για να µπορούν να αποτυπωθούν και αυτά που
πρέπει από τους Βουλευτές. 

Επειδή τέθηκε ένα θέµα όσον αφορά την επίσκεψη του Γερ-
µανού Προέδρου και επειδή ήµουν εκ µέρους του Ευρωπαϊκού
Λαϊκού Κόµµατος στο Συµβούλιο της Ευρώπης για τη γενοκτονία
στο Χολοντοµόρ στην Ουκρανία, νοµίζω κάποια στιγµή θα πρέπει
να δούµε αν µπορεί ενδεχοµένως η Βουλή να θεσπίσει την ηµέρα
µνήµης ολοκαυτωµάτων που έχουν γίνει στην Ελλάδα -έχουµε
δύο συναδέλφους εδώ από το Κοµµένο της Άρτας, το Δοξάτο
που είχε γίνει από τους Βούλγαρους- για να ενισχύσουµε την
εθνική µνήµη. 

Εγώ είχα κάνει µια εισήγηση στον κ. Σχοινά, ως απερχόµενος
Επίτροπος, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή να θεσπίσει ένα Erasmus των
νέων ανθρώπων, να ταξιδέψουν σε όλες τις χώρες της Ευρώπης,
να δουν τα µνηµεία µνήµης των γενοκτονιών και των βαρβαρο-
τήτων που έχουν γίνει είτε από καθεστώτα είτε στους πολέµους
για να ενισχύσουµε την εθνική µας συλλογική µνήµη. 

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, θα µπω σε λίγο. Θέλω να κάνω
γνωστό στο Σώµα και στους συναδέλφους που είναι εδώ πέρα
ότι ως Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Φιλίας Ελλά-
δας-Ουκρανίας είχα την τιµή και την τύχη -και ευχαριστώ τον
Πρόεδρο της Βουλής γι’ αυτό- να επισκεφτώ µαζί µε την κ. Σπυ-
ριδάκη, τη γραµµατέα της Οµάδας Φιλίας την Ουκρανία. Ήµα-
σταν οι πρώτοι και οι µοναδικοί Έλληνες Βουλευτές που
επισκεφθήκαµε την Ουκρανία, την Οδησσό και το Κίεβο.
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Αυτό που θέλω να σας µεταφέρω από εκεί είναι την αγωνία
των οµογενών να τελειώσει ο πόλεµος, να ξαναµπεί η ζωή τους
σε µια σειρά. Να σας µεταφέρω αυτό που συµβαίνει στα ιδρύ-
µατα και στα νοσοκοµεία, µιας και πάρα πολύ µεγάλος πληθυ-
σµός έχει εκτοπιστεί από τις κατεχόµενες περιοχές και έχει έρθει
στην ενδοχώρα. Οπότε όλο αυτό επηρεάζει και το σύστηµα κοι-
νωνικής προστασίας και το σύστηµα υγείας. Θέλω όλο αυτό να
το κάνω µια γέφυρα, αν θέλετε, και µε τις προσπάθειες που θα
πάρω και εγώ και η κ. Σπυριδάκη όσον αφορά την φιλοξενία παι-
διών από την Ουκρανία το καλοκαίρι, παιδιά που έχασαν τους
γονείς τους. Έτσι κι αλλιώς, αυτή τη στιγµή υπάρχει και µια έκ-
θεση του Συµβουλίου της Ευρώπης που µιλάει περίπου για είκοσι
χιλιάδες παιδιά τα οποία αγνοούνται. Φήµες λένε ότι υπάρχουν
µέσα στη Ρωσία και ότι έχουν απαχθεί. Όλο αυτό προσπαθώ να
το περάσω σαν γέφυρα µε το νοµοσχέδιο, κυρία Υφυπουργέ,
µιας και το 2027 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει θέσει ως στόχο την
απεξάρτηση από τη Ρωσία σε σχέση µε το φυσικό αέριο. 

Εδώ νοµίζω, για να έρθω στα του νοµοσχεδίου, ότι η δηµιουρ-
γία, όπως εσείς ορθά και σωστά θέσατε στο Συµβούλιο Υπουρ-
γών πριν τρεις-τέσσερις ηµέρες, κάθετου διαδρόµου φυσικού
αερίου πραγµατικά είναι ένα οραµατικό έργο και εκεί πρέπει να
δούµε την επόµενη µέρα. Εγώ δεν θα µιλήσω και δεν είµαι και ει-
δικός για το νοµοσχέδιο αυτό. Αυτό το νοµοσχέδιο της Κυβέρ-
νησης ουσιαστικά έρχεται να βάλει τη χώρα µας στην επόµενη
µέρα. Η επόµενη µέρα είναι ότι η χώρα µας πρέπει να είναι ανε-
ξάρτητη και να µην είναι δεσµευµένη από ξένες χώρες. Είδατε τι
συνέβη στην Ουκρανία. Είδατε πόσο επηρεάστηκε. 

Ευτυχώς η Κυβέρνηση διέθεσε το ποσό των 10 δισεκατοµµυ-
ρίων για να στηρίξει τα ελληνικά νοικοκυριά. Και γιατί τα στήριξε;
Γιατί είχε µια οικονοµία. Άρα, για µένα προσωπικά -και ψηφίζω
προφανώς αυτό το νοµοσχέδιο και το στηρίζω- είναι η θέση της
χώρας στην επόµενη µέρα στον νέο χάρτη και στον νέο κόσµο
που δηµιουργείται.

Προφανώς, υπάρχουν θέµατα που µπορεί να δούµε. Πώς δη-
λαδή όταν δηµιουργούµε φωτοβολταϊκά πάρκα ή αιολικά πάρκα
θα υπάρχει µια ανταποδοτικότητα στην τοπική κοινωνία και πώς
όλα αυτά πρέπει να γίνονται µε ένα σχέδιο. Ας κοιτάξουµε, όµως,
την επόµενη µέρα και πώς θέλουµε η χώρα µας να µεταβεί σε
όλο αυτό και να είναι αυτόνοµη. Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, αν δεν είναι αυτόνοµη και αν σε κάποια χρόνια η οικονοµία
δεν πάει καλά, τότε αντιλαµβάνεστε τι καλούµαστε να αντιµετω-
πίσουµε. 

Κάθε νόµος που γίνεται δεν γίνεται µόνο γι’ αυτούς που υπάρ-
χουν. Γίνεται και γι’ αυτούς που δεν υπάρχουν και θα έρθουν να
ζήσουν σε αυτόν τον χώρο, σε αυτή τη χώρα. Και νοµίζω ότι αυτή
είναι η µεγάλη κοινωνική ευθύνη που µε αυτό το νοµοσχέδιο και
κυρίως µε τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας θέτει η Κυβέρνηση.
Υπενθυµίζω ότι µέχρι το 2019 αυτές ήταν άγνωστες λέξεις και
για τη Βουλή και για την κοινωνία. Υπήρξαν δύο άνθρωποι -εγώ
θέλω να τους αναφέρω- ο ένας προφανώς ήταν ο Πρωθυπουρ-
γός και δεύτερος άνθρωπος ο οποίος έβαλε την ενεργειακή πο-
λιτική στη Νέα Δηµοκρατία, η αρµόδια Υφυπουργός η κ.
Σδούκου- που έδωσαν ένα τελείως διαφορετικό όραµα και άξονα
πώς θέλουµε να πάµε τη χώρα µας την επόµενη µέρα. Η χώρα
µας στην επόµενη µέρα πρέπει να είναι ισχυρή τόσο γεωστρα-
τηγικά όσο και ενεργειακά. Γιατί αν είναι γεωστρατηγικά και δεν
είναι ενεργειακά, τότε η χώρα αυτή θα είναι έρµαιο των εξελί-
ξεων που δεν µπορεί να βάλει το µυαλό σας. 

Νοµίζω ότι σε αυτή την ιστορία που τόσο καιρό κατηγορείτε
την Κυβέρνηση τι γίνεται µε την αποθήκευση της ενέργειας, έρ-
χεται αυτό το νοµοσχέδιο για να δώσει τις συγκεκριµένες απαν-
τήσεις όσον αφορά την αποθήκευση ενέργειας. Να ξέρετε κάτι,
µιας και πολλές φορές κατηγορείτε την Κυβέρνηση για διάφορα
πράγµατα. Η Κυβέρνηση δεν είναι πρώτη φορά που θέτει έναν
οραµατικό στόχο. Και το Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την ενέργεια
και για το κλίµα είναι ένας οραµατικός στόχος. Όπως οραµατικός
στόχος ήταν και το Εθνικό Σχέδιο Δράσης για τα άτοµα µε ανα-
πηρία, κάτι το οποίο οι προηγούµενες κυβερνήσεις δεν το έκα-
ναν. 

Νοµίζω ότι έτσι κρίνονται οι κυβερνήσεις όταν κοιτάνε το µέλ-
λον και πώς θα µπορέσουν να δηµιουργήσουν τις προϋποθέσεις

ώστε και αυτοί που έρχονται να ζήσουν καλύτερα από αυτούς
που είναι ήδη εδώ. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε, για την απόλυτη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο έχει ο κ. Παναγιωτόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ και ακο-
λουθεί για έξι λεπτά η κ. Καραγεωργοπούλου.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Άκουγα τον προηγούµενο συνάδελφο να µιλάει και νόµιζα ότι

για τούτη τη χώρα µιλάµε, για τούτο τον λαό µιλάµε; Είναι τόσο
ευτυχισµένος τούτος ο κόσµος, κύριε Πρόεδρε; Δεν ξέρω εσείς
αν το έχετε αντιληφθεί στην περιφέρειά σας. Πληρώνει το ρεύµα
µε τόση άνεση; Έχει τέτοια οικονοµική ευχέρεια και τα βγάζει
πέρα σήµερα; Μάλλον εγώ είµαι από επαρχία και θα ζω φαίνεται
σε άλλο κόσµο.

Διότι βλέπουµε την Κυβέρνηση να προωθεί για άλλη µια φορά
ένα αυταρχικό, συγκεντρωτικό σύστηµα διακυβέρνησης που συ-
στηµατικά αγνοεί τον πυρήνα της τοπικής αυτοδιοίκησης, που
είναι η αποκεντρωµένη εξουσία των ΟΤΑ και υποβαθµίζει τις δια-
χειριστικές τους ικανότητες. 

Στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο απορρυθµίζεται η λειτουργία
των ΟΤΑ στον τοµέα των αποβλήτων, αποψιλώνονται οι αρµοδιό-
τητές τους, µε παράλληλη υπερσυγκέντρωση αρµοδιοτήτων σε
κεντρικές υπηρεσίες του ΥΠΕΝ, αγνοώντας τις αρχές της εγγύ-
τητας και της επικουρικότητας ως το Σύνταγµα διασφαλίζει και
επιβάλλει, αλλά ποτέ δεν νοµοθετήθηκαν, παραβιάζοντας έτσι
στην πράξη την αυτοτέλεια των δήµων και των περιφερειών.

Βέβαια, η δική σας Κυβέρνηση ποτέ δεν είδε µε καλό µάτι την
αυτοδιοίκηση. Όπως είδαµε και στη συζήτηση, υπάρχει πρό-
βληµα συνταγµατικότητας, µε την Κυβέρνηση να θέλει να χτυπά
το ντέφι και η αυτοδιοίκηση να υλοποιεί τις εντολές της ως το
κεντρικό κράτος επιθυµεί. 

Τι κάνει τελικά αυτό το νοµοσχέδιο; Δηµιουργεί ένα υπερσυγ-
κεντρωτικό σύστηµα διαχείρισης αποβλήτων αποδυναµώνοντας
τους ΟΤΑ, µε τελικό στόχο την ιδιωτικοποίηση της ανακύκλωσης
προς όφελος των ιδιωτικών συµφερόντων. Το έχουµε δει ξανά
αυτό το σενάριο της ιδιωτικοποίησης τα τελευταία πέντε χρόνια
που είναι στην εξουσία αυτή η Κυβέρνηση, µε την αύξηση του
κόστους ενέργειας, οδηγώντας σε υπερκέρδη των µεγάλων εται-
ρειών και σε εξαθλίωση τα νοικοκυριά, τις επιχειρήσεις, τους
αγρότες, αλλά και τους δήµους, τις ΔΕΥΑ και τις επιχειρήσεις
αυτών.

Δεν σταµατάει, όµως, εκεί. Το Υπουργείο Περιβάλλοντος φέρ-
νει µια εντελώς πρόχειρη και αποσπασµατική νοµοθετική ρύθ-
µιση µε αναθεώρηση νόµων που η ίδια η Κυβέρνηση είχε ψηφίσει
τα τελευταία χρόνια, µε φωτογραφικές διατάξεις που κλείνουν
το µάτι στους ιδιώτες στον τοµέα της ανακύκλωσης και της πρά-
σινης µετάβασης, χωρίς δηλαδή να ακολουθεί τις αρχές της
καλής νοµοθέτησης και φυσικά κατά την πάγια τακτική της να
ικανοποιεί τους ηµετέρους. 

Πού είναι η ουσιαστική διαβούλευση σε αυτόν τον νόµο; Όταν
υπάρχουν σφοδρές αντιδράσεις τόσο από το δίκτυο των ΦΟΣΔΑ
όσο και από την ΚΕΔΕ και τις ΠΕΔ για τις συγχωνεύσεις των
ΦΟΣΔΑ και ο Υπουργός δεν κάνει καµµία ουσιαστική αλλαγή.

Στη βάση ποιων κριτηρίων και οικονοµικοτεχνικών µελετών αι-
τιολογεί το Υπουργείο τις συγχωνεύσεις αυτές; Το µόνο που
κάνει το Υπουργείο είναι µια ρύθµιση από τα πάνω στο όνοµα γε-
νικόλογων οικονοµικών προβληµάτων λειτουργίας και υποστελέ-
χωσης, αφού πρώτα η ίδια η Κυβέρνηση απαξίωσε τον θεσµό
των ΦΟΔΣΑ, αφήνοντάς τους χωρίς προσλήψεις και κρατική χρη-
µατοδότηση, µια πολιτική υποχρεωτικής συγχώνευσης χωρίς γε-
ωγραφικές διαφοροποιήσεις και χωρίς να δοθεί η δυνατότητα
για προαιρετική συνένωση στη βάση των αποφάσεων της ίδιας
της τοπικής κοινωνίας δια της αυτοδιοίκησης.

Και έρχοµαι τώρα στο θέµα της δηµιουργίας του νέου φορέα
διαχείρισης στερεών αποβλήτων της Περιφέρειας Δυτικής Ελ-
λάδας µε έδρα την Πάτρα, όπως προβλέπει το παρόν σχέδιο
νόµου, µε την παράλληλη κατάργηση του ΦΟΔΣΑ Νοµού Ηλείας
και του ΦΟΔΣΑ Αιτωλοακαρνανίας. Είναι ένα θέµα για το οποίο
έχω καταθέσει και κοινοβουλευτική ερώτηση εδώ και έναν µήνα

1830 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



και βέβαια δεν έχω πάρει απάντηση ακόµη από το ΥΠΕΝ. Είναι
ένα θέµα για το οποίο οι δεκαεννιά δήµοι της ΠΕΔ Δυτικής Ελ-
λάδας, το Διοικητικό Συµβούλιο του ΦΟΔΣΑ Ηλείας, το δίκτυο
ΦΟΔΣΑ, το ΔΣ της ΚΕΔΕ και η Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας
έχουν εκφράσει την έντονη αντίρρησή τους και ζητούν την από-
συρση της εν λόγω ρύθµισης. Η συγχώνευση αυτή θέτει σε κίν-
δυνο τη µελλοντική διαχείριση των αποβλήτων στην περιοχή,
καθώς δεν συνοδεύεται από ένα επιχειρησιακό σχέδιο για τους
οικονοµικούς και ανθρώπινους πόρους που απαιτούνται, καθώς
και για την προοπτική αυτών των σχεδιασµών.

Επίσης, δεν βασίζεται σε ουσιαστική και επιστηµονικά τεκµη-
ριωµένη αποτίµηση της διαχείρισης αποβλήτων στις τρεις περι-
φερειακές ενότητες και στις προβλέψεις του υφιστάµενου
περιφερειακού σχεδιασµού διαχείρισης αποβλήτων. Επιπλέον,
επιβαρύνει την υφιστάµενη µονάδα επεξεργασίας αποβλήτων
στην Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας, ενώ θέτει σε κίνδυνο τη χρη-
µατοδότηση και ολοκλήρωση των µέχρι σήµερα προγραµµατι-
σµένων και ενταγµένων έργων, όπως την υλοποίηση των νέων
ΜΕΑ και των νέων ΣΜΑ. Επί της ουσίας αντιµετωπίζει µε έναν ενι-
αίο οριζόντιο τρόπο τους υπάρχοντες τρεις ΦΟΔΣΑ χωρίς να
λαµβάνει υπ’ όψιν τα ιδιαίτερα διαφορετικά χαρακτηριστικά εδα-
φικά της περιφέρειας και το διαφορετικό επίπεδο ανάπτυξης και
λειτουργίας τους.

Στην Αιτωλοακαρνανία ο ΦΟΔΣΑ δεν κατάφερε να συγκροτη-
θεί έγκαιρα και σήµερα οι σύνδεσµοι διαχείρισης των τεσσάρων
ΧΥΤΑ της Αιτωλοακαρνανίας υφίστανται ακόµη. Πριν, δηλαδή,
προλάβει να λειτουργήσει ο φορέας σε επίπεδο νοµού, η Κυβέρ-
νηση νοµοθετεί τη συγχώνευση σε επίπεδο περιφέρειας για όλη
τη Δυτική Ελλάδα.

Από την άλλη, στην Ηλεία, ο ΦΟΔΣΑ στοχεύει στη µετατροπή
του ΜΕΑ σε µονάδα ανάκτησης και ανακύκλωσης και σχεδιάζει
τη δηµιουργία ενός µεγαλύτερου ΧΥΤΥ. Πώς, λοιπόν, θα συνε-
νωθούν ανόµοια πράγµατα; Με ποιον τρόπο θα συγχωνευτούν
οι φορείς αυτοί; Ποιο είναι το µόνιµο ανθρώπινο δυναµικό αφ’
ενός και οι κρατικοί πόροι αφ’ ετέρου; Εκτός αν νοµίζετε, κύριε
Υπουργέ, ότι µε την πρόσληψη πέντε ατόµων για είκοσι τέσσερις
µήνες θα λύσετε το θέµα της στελέχωσης ενός ΦΟΔΣΑ. Εδώ
πρόκειται για µια µεταρρύθµιση πρόχειρη, χωρίς µελέτη, για ένα
γονατογράφηµα, χωρίς το πιο σηµαντικό, το µίνιµουµ της κοινω-
νικής συναίνεσης. Και σας το λέω αυτό, γιατί ο δικός µας ο ΧΥΤΑ
και ΦΟΔΣΑ της Δυτικής Αχαΐας κάναµε πάνω από τριάντα χρόνια
για να εξασφαλίσουµε ως υπηρετών την τοπική αυτοδιοίκηση επί
τριάντα χρόνια εγώ να εξασφαλίσουµε την κοινωνική συναίνεση
για να φτάσουµε να έχουµε ένα καλό αποτέλεσµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και θέλω να πω -ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε, συγγνώµη-
για τα αιολικά πάρκα. Ο Νοµός Αχαΐας, όπως γνωρίζετε, έχει
γίνει µια προσέγγιση -θα έλεγα- και πρόταση, να χωροθετηθεί αι-
ολικό πάρκο µέσα στον Πατραϊκό Κόλπο και µεταξύ Ρίου και
Ναυπάκτου σε όλη αυτήν τη στενή λωρίδα, ένα τεράστιο πράγµα
για το οποίο το σύνολο των φορέων της περιοχής, προεξάρχον-
τος του Δήµου Πατρέων, της Περιφέρειας Δυτικής Ελλάδας και
εκατόν είκοσι συλλογικών µαζικών φορέων της περιοχής την Κυ-
ριακή έχουν συλλαλητήριο και πορεία επάνω στη γέφυρα Ρίου-
Αντιρρίου προκειµένου αυτό που σχεδιάζεται να αποτραπεί.
Έχουµε καταθέσει και επίκαιρη ερώτηση ο κ. Ζαµπάρας και εγώ
ερώτηση -κοινοβουλευτική, αναλυτική-, προκειµένου να απαντή-
σουν και για την οµορφιά του τοπίου και για τις περιοχές «ΝA-
TURA» και για τους αρχαιολογικούς χώρους, παρ’ όλο ότι το ΚΑΣ
έδωσε γνωµοδότηση θετική, αλλά για όλη την περιοχή την κα-
τοικηµένη.

Όπως και στη συνένωση των ΦΟΔΣΑ, έτσι και εδώ υπάρχουν
αντιδράσεις και αντιδράσεις µεγάλες, διότι πάτε χωρίς σχεδια-
σµό, πάτε µε κύριο κριτήριο την κερδοφορία των εταιρειών ενέρ-
γειας και τα πάντα τα συσσωρεύετε εκεί. Τελικά πού
καταλήγουµε; Καταλήγουµε να έχουµε υπερκέρδη, να έχουµε
πεντάπλουτες πέντε µε δέκα οικογένειες και ο ελληνικός λαός
να δεινοπαθεί στην ουσία και να υποβαθµίζεται και το επίπεδο
της ζωής του καθηµερινά.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Πλεύσης
Ελευθερίας, η κ. Καραγεωργοπούλου και ακολουθεί ο κ. Μιχαη-
λίδης και ο κ. Αποστολάκης.

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Αυτό που συµβαίνει εδώ και µια ώρα στο Υπουργείο Κλιµατι-

κής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας είναι αδιανόητο. Κύριε Μη-
τσοτάκη, δώστε εντολή τώρα να φύγουν τα ΜΑΤ. Έχετε
τραυµατίσει τους εποχικούς πυροσβέστες. Τους διώκετε µε χη-
µικά εδώ και µια ώρα. Υπάρχουν άνθρωποι που έχουν ποδοπα-
τηθεί, υπάρχουν άνθρωποι που έχουν κινδυνεύσει. Υπάρχουν
τραυµατίες. Στο πεδίο βρίσκεται η Ζωή Κωνσταντοπούλου εδώ
και πολύ ώρα. Είναι αποτροπιαστικό, είναι εξοργιστικό να τραυ-
µατίζετε σε τέτοιον βαθµό τη δηµοκρατία. Δεν έχετε το δικαίωµα.
Είστε απέναντι µε τους ανθρώπους που έχουν αναµετρηθεί µε
τον θάνατο και έχουν επιλέξει να σώζουν τις ζωές σας, τις περι-
ουσίες σας, το περιβάλλον, τα δάση. Είστε απέναντι µε τους αν-
θρώπους που δικαιωµατικά αγωνίζονται για την αποκατάσταση
των εργασιακών τους δικαιωµάτων. Είστε απέναντι σε εκείνους
που έχουν επιλέξει την ανάφλεξη, όταν εσείς επιλέγετε τη σήψη,
γιατί η Κυβέρνησή σας αυτό επιλέγει, µονίµως.

Φέρνετε ένα νοµοσχέδιο που αποτελείται από πέντε µέρη. Δεν
προλαβαίνω δυστυχώς να πω πολλά. Θα επικεντρωθώ ωστόσο
σε σηµεία που αφορούν την ανακύκλωση. Στόχος της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης ήταν µέχρι το 2020 ο µέσος όρος της ανακύκλωσης
στα κράτη-µέλη της να φτάσει το 50% των παραγόµενων σκου-
πιδιών. Δεν έχουµε στοιχεία εάν πρόσφατα δεδοµένα αλλάζουν
το ποσοστό του µέσου όρου. Η Ελλάδα, όµως, ήδη πολύ πίσω
από τον ζητούµενο µέσο όρο, εξακολουθεί να πληρώνει τεράστια
πρόστιµα για την κατάσταση που επικρατεί στις χωµατερές της.
Υπολογίζεται ότι από τα 100 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο που
πληρώνουµε για µια σειρά περιβαλλοντικές παραβάσεις, τα µισά
έχουν να κάνουν µε τη διαχείριση των απορριµµάτων.

Εξάλλου το Υπουργείο σας έχει δώσει δείγµατα υπόθαλψης
µεγάλων οικονοµικών συµφερόντων σε βάρος του περιβάλλον-
τος. Έχουµε το παράδειγµα της «RAVAGO» στη Λαυρεωτική που
ζητά την επέκταση της δραστηριότητας παρανόµως σε κίνδυνο
της ασφάλειας της δηµόσιας υγείας των πολιτών της Λαυρεωτι-
κής. Έχουµε το παράδειγµα της εταιρείας «ΕΛΒΙΟΚ», που ζήτησε
και έλαβε έγκριση αναθεώρησης της άδειας εκσκαφής στην Τα-
νάγρα Ανατολικής Αττικής, προκειµένου για τη χωροθέτηση του
µεγαλύτερου χώρου υγειονοµικής ταφής επικίνδυνων βιοµηχα-
νικών αποβλήτων σε βάρος της υγείας και της ζωής όλων µας,
όχι µόνο των κατοίκων που βεβαίως ζουν σε µια πολύ επιβαρυ-
µένη περιοχή, την περιοχή του Ασωπού Ποταµού. Εκεί, σήµερα,
σε δηµοσίευµά του το Πανελλήνιο Κέντρο Οικολογικών Ερευνών
αποδεικνύει, από δείγµατα µετρήσεων αποβλήτων, ότι κατά
µήκος του Ασωπού όλες οι παράµετροι –µικροβιολογικές, χηµι-
κές, φυσικοχηµικές- ξεπερνούν κατά πολύ τα επιτρεπτά όρια. Βε-
βαίως καµµία ευαισθησία για την επιβάρυνση σε βιοµηχανική
ρύπανση όλης αυτής της περιοχής.

Και βεβαίως υπάρχει και το θέµα της προστασίας των περιο-
χών «NATURA» στο πλαίσιο του τρίτου µέρους που αφορά στην
εξοικονόµηση ενέργειας και ανάπτυξης έργων ενέργειας. Είναι
σκανδαλώδης ο τρόπος µε τον οποίο εµφανίζετε την περιβαλ-
λοντική συνείδηση σε σχέση τόσο µε τη διαχείριση των περιοχών
«NATURA» όσο και αυτών των καµένων εκτάσεων. Η προστασία
των περιοχών «NATURA 2000» παραµένει σε µεγάλο βαθµό σε
ένα υποτυπώδες επίπεδο.

Ο µόνος που πραγµατικά πιέζει την Ελλάδα να καλύψει όλες
τις περιοχές «NATURA» µε εξειδικευµένο θεσµικό πλαίσιο και να
εκπονήσει συγκεκριµένα σχέδια για το πώς θα προστατεύσει τα
είδη και τους οικοτόπους που πρέπει να προστατεύσει είναι το
Ευρωδικαστήριο. 

Το 2020 καταδικάστηκε η Ελλάδα για παράβαση δύο κοινοτι-
κών οδηγιών, λόγω µη λήψης µέτρων προστασίας. Το 2018 το
Υπουργείο Περιβάλλοντος αποφάσισε υποτίθεται να τερµατίσει
αυτή τη διαχρονική έλλειψη. Πραγµατοποίησε έναν µεγάλο δια-
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γωνισµό για την κατάρτιση ειδικών περιβαλλοντικών µελετών και
σχεδίων διαχείρισης για όλες τις προστατευόµενες περιοχές, οι
τετρακόσιες σαράντα έξι περιοχές «NATURA» χωρίστηκαν σε εί-
κοσι τρεις ειδικές περιβαλλοντικές µελέτες που ανατέθηκαν σε
έντεκα πακέτα. Οι µελέτες ανατέθηκαν στις αρχές του 2019 µε
προθεσµία ολοκλήρωσης δυόµισι ετών. Το Υπουργείο προσέ-
λαβε και την εταιρεία «ENDECO» να συντονίσει την εκπόνηση
των ειδικών περιβαλλοντικών µελετών και όταν αυτές παραδο-
θούν να καταρτίσει είκοσι τρία σχέδια προεδρικών διαταγµάτων. 

Σήµερα, έτος 2024 δεν έχει εκδοθεί ούτε ένα προεδρικό διά-
ταγµα. Έχουν εγκριθεί τρεις µελέτες. Μία για τη Μεσσηνία και
τη Λακωνία, µία για την κεντρική Μακεδονία και πρόσφατα µία
για την περιοχή Έβρου-Ροδόπης. Η Κυβέρνηση παρά το γεγονός
ότι δεσµεύεται δια στόµατος του Πρωθυπουργού ότι η ανακή-
ρυξη του καθεστώτος προστασίας για όλες τις περιοχές «NA-
TURA» θα ολοκληρωθεί µέχρι το τέλος του 2022 στην
πραγµατικότητα δεν τηρεί τα υπεσχηµένα, γιατί προφανώς και η
προστασία της φύσης είναι πολύ χαµηλά στην πολιτική σας
ατζέντα. 

Ανάµεσα σε άλλα για την Εύβοια, πολύ πρόσφατα εξαιτίας της
σε διαβούλευση µελέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων για την
τοποθέτηση και άλλων ανεµογεννητριών στο κεντρικό δάσος της
Εύβοιας -είναι το µόνο δάσος που αποπνέει- στην υπό διαβού-
λευση αυτή µελέτη, ο Πολιτιστικός Περιβαλλοντικός Σύλλογος
Ελυµνίων «ΜΑΚΙΣΤΟΣ» και η οµάδα «Φωνή του Δάσους» σας
έχουν αποστείλει ένα εξαιρετικό υπόµνηµα στο οποίο επισηµαί-
νουν όλες αυτές τις αξιολογήσεις και τις µελέτες, τις τεκµηριω-
µένες αντιρρήσεις επιστηµόνων που µπορούν να τοποθετηθούν
άξια στο θέµα το συγκεκριµένο που θίγει η αναγκαιότητα τοπο-
θέτησης ανεµογεννητριών στο µοναδικό πλέον δάσος που υφί-
σταται στην Εύβοια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Πόσο πολύ καταστροφικό θα είναι αυτό για το περιβάλλον και
πώς µέσα από αυτή τη δραστηριότητα θα εκτοπιστούν όλες οι
άλλες δραστηριότητες που σχετίζονται µε ένα δάσος που πλέον
είναι το καταφύγιο όλων των ζώων και των πουλιών µετά τις κα-
ταστροφικές πυρκαγιές του 2021.

Και πρέπει να τα λάβετε υπ’ όψιν σας. Εξάλλου η Αττική από
το δάσος της Ευβοίας παίρνει όλο εκείνο τον αέρα που φιλτρά-
ρεται και ψύχεται µέσα από τα δάση της για να φτάσει στην πρω-
τεύουσα των 5 εκατοµµυρίων κατοίκων. Είναι για εµάς ένας
πνεύµονας ο οποίος πρέπει να παραµείνει αλώβητος και επιµέ-
νουµε σε αυτό και θα επιµείνουµε και περαιτέρω.

Ανάµεσα σε αυτά που συµβαίνουν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώστε, πα-

ρακαλώ.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Νοµίζω ότι έχω τρία λεπτά

ακόµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έξι λεπτά δικαιού-

στε.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Είναι τα τρία λεπτά της δευ-

τερολογίας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ποτέ δεν ενώνονται

οι πρωτολογίες µε τις δευτερολογίες ή τις τριτολογίες.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Το κάνατε προηγουµένως.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Όχι και ποτέ, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν το κάνω µε κα-

νέναν.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Το κάνατε προηγουµένως

και υπάρχει το σχετικό δικαίωµα και το επικαλούµαι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όσο είµαι εγώ, δεν

το κάνω µε κανέναν.
Αφήσαµε τον κ. Ταγαρά να µιλήσει.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Όλους τους αφήσατε.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ναι, µην µου λέτε

έχετε τρία λεπτά. Έχετε µια ανοχή για να ολοκληρώσετε την
σκέψη σας. 

Παρακαλώ, ολοκληρώστε την σκέψη σας. Έξι λεπτά δικαιού-
στε.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, αυτό το
ύφος δεν ταιριάζει ούτε στο ελληνικό Κοινοβούλιο ούτε σε µένα
προσωπικά.

Σας παρακαλώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ούτε ταιριάζει να

λέτε «έχω τρία λεπτά ακόµα». Ποιος σας τα δίνει τα τρία λεπτά
ακόµα; Ποιος είναι ο ρόλος του Προεδρείου; Για να ξέρω.

Παρακαλώ, έχετε ένα λεπτό για να ολοκληρώσετε τη σκέψη
σας.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Θα πρέπει τουλάχιστον να
έχετε την ίδια αντιµετώπιση σε όλους τους Βουλευτές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Πηγαίναµε πάρα
πολύ καλά. Παρακαλώ, έχετε ένα λεπτό για να ολοκληρώσετε τη
σκέψη σας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σας δίνω ένα λεπτό

για να ολοκληρώσετε τη σκέψη σας.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ακούστε, αν νοµίζετε ότι µε

τον τρόπο που µιλάτε και µε …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ να µην

γράφεται τίποτα στα Πρακτικά.
Έχετε ολοκληρώσει, κυρία συνάδελφε.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχετε ολοκληρώσει,

κυρία συνάδελφε.
Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Μιχαηλίδης από το ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλλαγής.
Παρακαλώ, κύριε Μιχαηλίδη.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Είναι απαράδεκτος ο τρόπος σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα κατηγορήσετε

το Προεδρείο επειδή ενώ δικαιούταν έξι λεπτά, στα επτά και µετά
έκανε παρατήρηση της οµιλήτριας για να ολοκληρώσει; Στα επτά
λεπτά έκανα παρατήρηση, ενώ ήταν έξι λεπτά ο χρόνος που δι-
καιούταν. Έκανα απλά παρατήρηση για να ολοκληρώσει. Δεν της
αφαίρεσα τον λόγο στα επτά λεπτά.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ό,τι θέλετε λέτε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έκανα παρατήρηση

για να…
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακούστε λίγο, κύριε

Καζαµία! Ακούστε λίγο. Όλοι εδώ βλέπουµε τι γίνεται! Ακούστε
λίγο! Ενώ δικαιούσασταν έξι λεπτά -τόσο δικαιούστε επειδή µί-
λησε η Αρχηγός του κόµµατός σας, όπως και οι άλλοι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι που µίλησαν οι Αρχηγοί-, µετά τα επτά
λεπτά σας έκανα απλά επισήµανση να ολοκληρώσετε. Και εσείς
αντιδράσατε µε αυτόν τον τρόπο.

Παρακαλώ, νοµίζω ο κόσµος έβγαλε τα συµπεράσµατά του.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Είστε αυθαίρετος και αφερέγ-

γυος.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ντροπή σας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Μιχαηλίδη,

σας ζητώ συγγνώµη. Έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Είστε αυθαίρετος και αφερέγ-

γυος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ! Παρα-

καλώ!
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ό,τι θέλετε λέτε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν θα απευθύνεστε

µε «ντροπή» στο Προεδρείο! Εντάξει; «Ντροπή» στο Προεδρείο! 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Δεν προεδρεύετε! Είστε αφερέγ-

γυος!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Προεδρείο εφαρ-

µόζει τον Κανονισµό. Το Προεδρείο εφαρµόζει τον Κανονισµό και
αν δεν σας αρέσει, κύριε Καζαµία, τα παράπονα εκεί που πρέπει
να τα κάνετε!

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Στη Διάσκεψη των Προέδρων!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον Κανονισµό

εφαρµόζει το Προεδρείο! 
Κύριε Μιχαηλίδη, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Είστε αυθαίρετος! Και απαράδε-

κτος!
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ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω πραγµατικά θέλω να
εκφράσω κι εγώ τη λύπη µου για τα γεγονότα στο Υπουργείο Κλι-
µατικής Αλλαγής, όπου οι µέχρι χθες άνθρωποι της αυτοθυσίας,
της προσφοράς και του ηρωισµού, σήµερα τρώνε από την Κυ-
βέρνηση χηµικά και βιαιότητες από τα όργανα της τάξεως.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο επιχει-
ρεί να ρυθµίσει δύο θέµατα σηµαντικά, ιδιαίτερα για όσους ζουν
σε ευαίσθητες και προβληµατικές περιοχές, όπως είναι τα νησιά
µας, τη διαχείριση αποβλήτων και την ενέργεια. Και τα δύο
άπτονται το ευαίσθητο και κρίσιµο θέµα του περιβάλλοντος. Κα-
θένα µε διακριτό τρόπο. Αλλά συνδέονται και στην προσπάθεια
να εξασφαλίσουµε στις επόµενες γενιές βιώσιµο περιβάλλον. 

Πριν όµως, αναφερθώ, κύριε Πρόεδρε, επιγραµµατικά γιατί
όσον αφορά το ΠΑΣΟΚ οι οµιλητές µας έχουν πει αρκετά πράγ-
µατα, επιτρέψτε µου να σταθώ σε ένα πάρα, πάρα πολύ σηµαν-
τικό και επίκαιρο θέµα, που αγγίζει επαναλαµβάνω ιδιαίτερα εµάς
τους νησιώτες και έχει σχέση και µε θέµα ασφάλειας, ανάπτυξης,
όπως είναι και αυτά τα οποία σήµερα συζητάµε για το νοµοσχέ-
διο, που άπτονται και αυτά της οικονοµίας, της ασφάλειας και
της προόδου της χώρας.

Πριν τριάντα πέντε χρόνια µε τις οικονοµίες τους οι Καλύµνιοι
έχτισαν ένα καράβι, εξήντα πέντε περίπου µέτρων για να εξυπη-
ρετεί τις ανάγκες και να αισθάνονται οι νησιώτες εκεί ασφαλείς
και ότι ο τόπος τους µπορεί πραγµατικά να επιζήσει, συνδέοντας
το νησί της Καλύµνου µε τα µικρά νησιά της Δωδεκανήσου.
Έφταναν από τη Σάµο µέχρι την Αστυπάλαια, την Κω, Ληµνιούς,
Αρκιούς, Αγαθονήσια, Κουφονήσια και τα λοιπά. Αυτό γινόταν µε
ασφάλεια, µε αυτό το πλοίο το Νήσος Κάλυµνος για τριάντα
πέντε χρόνια µέχρι σήµερα, κυρία Υπουργέ. Και θα µε ακούσετε
εσείς βέβαια γιατί δεν υπάρχει άλλος εκπρόσωπος της Κυβέρ-
νησης, µε την παράκληση να τα µεταφέρετε αυτά στον κ. Στυ-
λιανίδη, αν δεν µας ακούει κάποιος από το Υπουργείο Ναυτιλίας.

Τι έγινε; Αντί να προσέχουµε λοιπόν ως κόρη οφθαλµού αυτή
τη γραµµή, αυτό το πλοίο το οποίο επιθεωρείται, κρίνεται ασφα-
λές και για τριάντα πέντε χρόνια έκανε αυτή τη διασύνδεση ως
οµφάλιος λώρος, το Υπουργείο Ναυτιλίας που δεν µπορώ να κα-
ταλάβω, όντας τόσα χρόνια σε αυτές τις υπηρεσίες, έβγαλε µια
προκήρυξη όπου µε διάφορα τρικ πετάει έξω από το διαγωνισµό
αυτό το πλοίο. 

Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι ειρήσθω εν παρόδω η επιδότηση
γι’ αυτό το άγονο δροµολόγιο, αλλά τόσο σηµαντικό ήταν περί-
που 8.000 ευρώ και µε τις 8.000 ευρώ µε είκοσι άτοµα πλήρωµα
του πλοίου, µε τόσες δαπάνες για τη στήριξή του, υποστήριξη
για να διατηρηθεί στη ζωή, το προκηρύσσουν φέτος µε 25.000
ευρώ. Γιατί; Σας λέω εγώ. Για να ανοίξει η όρεξη των µεγάλων
που άνοιξε και έλαβαν µέρος σε αυτόν τον διαγωνισµού και είναι
ηλίου φαεινότερο, λόγω των προνοιών που υπάρχουν σε αυτή
την διακήρυξη ότι θα πεταχτεί αυτό το πλοίο έξω. 

Κάνω, λοιπόν, έκκληση σε εσάς, σαν Κυβέρνηση, στον κ. Στυ-
λιανίδη να ξανασκεφτεί αυτό το σηµαντικό πράγµα. Εάν δεν προ-
σέξουµε αυτά τα τόσο σοβαρά θέµατα και αυτά τα νησιά θα
γκριζάρουν. Πρέπει πάση θυσία να κρατηθεί ζωντανή η κοινωνία.
Ζουν από αυτό το πλοίο τουλάχιστον εκατό οικογένειες. Συντη-
ρούνται και αναπνέουν δεκάδες µικρά νησιά της Δωδεκανήσου.
Και τελειώνω εδώ και ελπίζω να ακουστεί αυτή η φωνή αγωνίας
των Καλύµνιων και Δωδεκανήσιων. 

Δυο λόγια τώρα για το νοµοσχέδιο. Κυρία Υπουργέ, τη νησιω-
τικότητα δεν τη λαµβάνει κανένας υπ’ όψιν σε αυτήν την Κυβέρ-
νηση; Τα νησιά δεν είναι η χέρσα Ελλάδα που µπαίνουν µέσω
τρένου -αν µπει κάποιος και στο τρένο πια- ή µπαίνει στο αυτο-
κίνητό του και πάει από πόλη σε πόλη και µπορεί να δει αν πάει
καλά ένας οργανισµός διαχείρισης αποβλήτων και να αντιµετω-
πίσει το όποιο πρόβληµα που θα επιφέρει µέχρι να ισορροπήσει
µια συνένωση, ένας υδροκεφαλισµός. Στα νησιά του Βορείου Αι-
γαίου, παραδείγµατος χάριν, που γίνεται αυτός ο υπερ-ΦΟΣΔΑ
που ξεκινάει -όπως ξέρετε πολύ καλά- από τη Λήµνο για να φτά-
σει στους Φούρνους, πού αλλού θα φτάσει, πώς θα αντιµετωπι-
στούν τα προβλήµατα, όταν σήµερα που µιλάµε σας περιέγραψα
το πρόβληµα της νησιωτικότητας, σήµερα που µιλάµε είναι στον
αέρα και οι συνδέσεις των νησιών, που παραβρεθήκαµε και εµείς

οι δύο προχθές, Λήµνος, Άγιος Στρατής, κ.λπ. µε την Καβάλα.
Πώς θα αντιµετωπιστούν όλα αυτά τα πράγµατα. Πρέπει, λοιπόν,
να δούµε ότι σε κάθε νοµοσχέδιο που φέρνουµε να εξετάζονται
οι ιδιαιτερότητες της κάθε περιοχής. 

Μας φέρατε και στο άρθρο 13 ότι αν κάτι δεν πάει καλά στη
διαχείριση ενός δήµου, θα έρθει στο κέντρο. Και εγώ ερωτώ:
Πείτε ότι έχετε δίκιο, πείτε ότι είναι και συνταγµατικό, γιατί πα-
ραβλέπεται ο δεύτερος βαθµός της τοπικής αυτοδιοίκησης, η
περιφέρεια; Αν θέλει µια βοήθεια, αν κάτι δεν πάει καλά στον
πρώτο βαθµό σε ένα δήµο, γιατί δεν αναλαµβάνει η περιφέρεια;
Γιατί πρέπει να πάει όλο αυτό το πρόβληµα στον Γενικό Γραµµα-
τέα Διαχείρισης Αποβλήτων; Μέχρι εδώ, στα θέµατα για να πω
µόνο µια κουβέντα, κύριε Πρόεδρε, για το θέµα των ΑΠΕ.

Κυρία Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, ξέρετε καλά ότι µια περιοχή
µεγάλη που είναι ακόµα χωρίς διασύνδεση, είναι το Αιγαίο γενι-
κώς. Ξέρετε πόσο πληρώνει κάθε οικογένεια για δικαιώµατα
ρύπων; Εγώ πληρώνω, περίπου, 600 ευρώ τον χρόνο, 500 µε 600
ευρώ, δεν είµαι ακριβής. Ο µέσος όρος των οικογενειών στη Χίο
πληρώνει δικαιώµατα ρύπων για να καίµε κάρβουνο, µαζούτ δη-
λαδή, ακόµα στους σταθµούς παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας.
Δεν το έχει καταλάβει ο κόσµος, πληρώνει έναν λογαριασµό, δεν
ξέρουν ότι εκεί µέσα είναι για να βγαίνουν οι καπνοί στον αέρα.
Μέχρι πότε θα κρατήσει αυτή η διαδικασία; 

Ξέρετε ότι τις ώρες αιχµής φτάνει η ενέργεια που καταναλώ-
νεται στο Αιγαίο, περίπου, στις 175.000 µεγαβατώρες; Με περί-
που 71 ευρώ που πάει ανά µεγαβατώρα το δικαίωµα αγοράς
ρύπων, πόσα εκατοµµύρια είναι τον χρόνο που ξοδεύουµε για
κοπανιστό αέρα, για κάπνα; Περιµένω να µου πείτε. 

Πότε, δηλαδή, θα µας διασυνδέσετε για λόγους εθνικούς, για
ασφάλεια, για την προαγωγή, για την πρόοδο της οικονοµίας
µας, για όλα αυτά τα πράγµατα; Μέχρι πότε, δηλαδή, η Ελλάδα
θα είναι δύο κοµµάτια, η χέρσα Ελλάδα και η νησιωτική Ελλάδα,
κυρίως του Αιγαίου πελάγους;

Θέλω να τα λάβετε αυτά σοβαρά υπ’ όψιν σας και στις απαν-
τήσεις σας να µας πείτε πότε επιτέλους αυτά τα προβλήµατα,
που µας κοστίζουν τόσο πολύ σε ανασφάλεια για τις δουλειές
µας, για την πρόοδο και για εθνικούς λόγους θα θεραπευτούν,
διότι για άλλα πράγµατα χρήµατα βρίσκουµε, για τα ουσιαστικά
πάντα τα χρήµατα δεν φτάνουν. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

από το ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Αποστολάκης. Ακολουθεί ο κ. Μάντζος και
τελειώνουµε έτσι µε τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και
µετά µένουν µόνο οι Βουλευτές.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω λέ-

γοντας ότι καταδικάζουµε τον τρόπο µε τον οποίο συµπεριφέρε-
ται η Κυβέρνηση στους εποχιακούς πυροσβέστες µε τα
επεισόδια που έχουν γίνει στο Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας
αυτή τη στιγµή. Έχουµε και κάποιους τραυµατίες. Καλό θα είναι
να βρεθεί ο τρόπος να διαχειριστούµε αυτούς τους ανθρώπους
διαφορετικά. 

Το δεύτερο κοµµάτι που θα πρέπει να µνηµονεύουµε είναι την
ευχή µας η κατάσταση στην Ισπανία να µην είναι τόσο άσχηµα
όσο φαίνεται. Υπάρχουν πάρα πολλοί αγνοούµενοι. Οι νεκροί
έχουν ξεπεράσει τους εκατόν πενήντα χιλιάδες και δεν ξέρουµε
πού θα πάει. 

Πριν την αναφορά µου στις διατάξεις για τη συζήτηση του νο-
µοσχεδίου επιτρέψτε µου να κάνω και µια αναφορά για όσα γί-
νονται στον κόσµο γύρω µας και συγκεκριµένα στα κράτη µε τα
οποία έχουµε πολύ στενή γειτνίαση. Οι εξελίξεις στη Μέση Ανα-
τολή είναι καταιγιστικές και είναι ιδιαιτέρως ανησυχητικές και για
την ασφάλεια και την ειρήνη στη νοτιοανατολική Μεσόγειο, αλλά
και τον υπόλοιπο κόσµο. Καθηµερινά πληροφορούµαστε για το
θάνατο αµάχων στη Λωρίδα της Γάζας, στη Δυτική Όχθη, αλλά
και στον Λίβανο. 

Είναι δε ιδιαίτερα ανησυχητική εξέλιξη η έγκριση από την ισ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΕ’ - 31 ΟΚΤΩΒΡΟΥ 2024 1833



ραηλινή Κνεσέτ του νοµοσχεδίου για την απαγόρευση των δρα-
στηριοτήτων της υπηρεσίας του ΟΗΕ για τους Παλαιστίνιους
πρόσφυγες. Ο προβληµατισµός για τη συγκεκριµένη απόφαση
είναι διάχυτος στη διεθνή κοινότητα και έχει προκαλέσει σειρά
δηλώσεων από τους αρχηγούς πολλών κρατών. 

Θέλω να τονίσω για µια ακόµη φορά την ανάγκη η ελληνική
Κυβέρνηση να αρθεί στο ύψος των περιστάσεων. Πρέπει να
ενεργοποιήσουµε µία πολυδιάστατη εξωτερική πολιτική που θα
λειτουργήσει κατευναστικά στις περιφερειακές συγκρούσεις που
διεξάγονται δίπλα µας και που θα αποδεικνύει έµπρακτα το σε-
βασµό της χώρας µας στο Διεθνές Δίκαιο και στις επιταγές του. 

Έρχοµαι τώρα στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Περιβάλλοντος και Ανάπτυξης. Διαβάζουµε στο πρώτο άρθρο
του νοµοσχεδίου τους επιδιωκόµενους σκοπούς, τον εκσυγχρο-
νισµό του πλαισίου διαχείρισης των αποβλήτων, βελτίωση του
πλαισίου εξοικονόµησης ενέργειας και ανάπτυξης έργων ενέρ-
γειας και επίλυση χωροταξικών και πολεοδοµικών ζητηµάτων.
Και το ερώτηµα είναι: Επιτυγχάνονται οι σκοποί αυτοί µε τις υπό
συζήτηση διατάξεις; 

Από όσα ακούστηκαν στις συνεδριάσεις της αρµόδιας επιτρο-
πής από τους φορείς που κλήθηκαν προς ακρόαση, αλλά και από
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης η απάντηση στο ερώτηµα είναι
µάλλον αρνητική. Κατηγορήθηκε δε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
ότι δεν επιθυµεί την πράσινη ανάπτυξη και γι’ αυτό αντιτίθεται
στις προτεινόµενες ρυθµίσεις. 

Θέλω, όµως, να τονίσω ότι η ανεξέλεγκτη αδειοδότηση, εγκα-
τάσταση και λειτουργία των ΑΠΕ δεν εγγυάται από µόνη της την
απεξάρτηση από τα ορυκτά καύσιµα και την πράσινη ανάπτυξη.
Δεν είναι η λειτουργία των ΑΠΕ αυτοσκοπός. Σκοπός µας πρέπει
να είναι η προστασία του περιβάλλοντος και η εξασφάλιση ενός
βιώσιµου µέλλοντος για την κοινωνία, καθώς και οι δίκαιες τιµές
της ενέργειας. Αυτό µπορεί να επιτευχθεί µέσω των ΑΠΕ όταν
υπάρχει ένα σωστό πλαίσιο, όταν υπάρχουν χωροταξικά και θα-
λάσσια χωροταξικά σχέδια, όταν λαµβάνονται υπ’ όψιν οι περι-
βαλλοντικές µελέτες, αλλά και οι απόψεις της τοπικής κοινωνίας.

Πάµε τώρα στις διατάξεις για τη διαχείριση των απορριµµά-
των. Είναι γεγονός ότι αυτές έχουν ξεσηκώσει θύελλα αντιδρά-
σεων από τους ΟΤΑ και από τους φορείς διαχείρισης στερεών
αποβλήτων και εύλογα. Οι σκοπούµενες ρυθµίσεις δεν έγιναν µε
σχετική διαβούλευση και συνεννόηση µε τους αρµόδιους φορείς. 

Επιτρέψτε µου να κάνω και µια συγκεκριµένη αναφορά στην
περιφέρεια Κρήτης. Τι προβλέπει το άρθρο 4 του νοµοσχεδίου;
Προβλέπει τη λύση της Ανώνυµης Εταιρείας ΦΟΔΣΑ Βόρειας Πε-
διάδας χωρίς να τεθεί σε εκκαθάριση και οι δήµοι - µέλη της εν-
τάσσονται στο νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου µε την
επωνυµία Ενιαίος Σύνδεσµος Διαχείρισης Απορριµµάτων Κρή-
της, ΕΣΔΑΚ. Αυτή η διάταξη είναι ενδεικτική της προχειρότητας
της νοµοθέτησης σας και της έµπρακτης αδιαφορίας για τις συ-
νέπειες αυτής της νοµοθέτησης. 

Ας σηµειωθεί, επίσης, ότι µε τις προτεινόµενες διατάξεις για
τη συγχώνευση των φορέων διαχείρισης, αλλά και µέσω της µε-
ταβίβασης αρµοδιοτήτων από τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτο-
διοίκησης στο Υπουργείο Περιβάλλοντος αποδεικνύετε για
ακόµη µία φορά την αποδεδειγµένα αναποτελεσµατική τάση
προς µια συγκεντρωτική διακυβέρνηση. 

Είναι δική σας επιλογή η συγχώνευση των φορέων διαχείρισης
στερεών αποβλήτων αντί της ενίσχυσής τους µε υλικοτεχνικές
υποδοµές, τεχνογνωσία και προσωπικό. Είναι δική σας επιλογή
αντί να δώσετε τους απαιτούµενους πόρους στους ΟΤΑ, για να
µπορέσουν να υλοποιήσουν ένα ολοκληρωµένο σύστηµα ανακύ-
κλωσης, να τους στερείτε αυτή την αρµοδιότητα και πρωτοβου-
λία και να την κρατάτε για το Υπουργείο σας, βάλλοντας ευθέως
κατά του αυτοδιοίκητου των δήµων. 

Ως προς τη διάταξη που προβλέπει τη δυνατότητα αποθήκευ-
σης ενέργειας σηµειώνω ότι βρίσκεται προς τη σωστή κατεύ-
θυνση, καθώς είναι ένα πάγιο αίτηµα των παραγωγών. Όµως, το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο διαφαίνεται ότι στην πράξη θα ευνοή-
σει σε µεγάλο ποσοστό µόνο τους µεγάλους παραγωγούς ενέρ-
γειας. Θέλω εδώ να τονίσω τη συνειδητή επιλογή του
Υπουργείου να µην εστιάζει στην προώθηση και στην υποβοή-
θηση του έργου των ενεργειακών κοινοτήτων που θα ήταν, πράγ-

µατι, ένα βήµα εκδηµοκρατισµού στην παραγωγή ενέργειας και
θα λειτουργούσε µε άµεσο όφελος για τους πολίτες. 

Τέλος, θέλω να αναφερθώ στον ακριτικό Έβρο. Έγινε έκδοση
αδειών από την Αποκεντρωµένη Διοίκηση Μακεδονίας-Θράκης
µε τη θετική εισήγηση του Υπουργείου Περιβάλλοντος για αιολι-
κούς σταθµούς. Να θυµίσω ότι µετά την τεράστια οικολογική κα-
ταστροφή στο δάσος της Δαδιάς το ΥΠΕΝ για ένα έτος
ανέστειλε έργα και εργασίες στη δασική περιοχή του Έβρου.
Υπάρχει, επίσης, µελέτη του Μουσείου Φυσικής Ιστορίας Κρή-
της, µε ανάδοχο τον ΟΦΥΠΕΚΑ που προτείνει την πενταετή ανα-
στολή αδειοδότησης κάποιων έργων µεταξύ αυτών και οι ΑΠΕ. 

Τι συµπέρασµα µπορεί να εξάγει κανείς; Σίγουρα όχι ότι εν-
διαφέρεστε για το περιβάλλον και την προστασία του. Επανα-
λαµβάνω ότι η λειτουργία των ΑΠΕ δεν είναι αυτοσκοπός.
Σκοπός είναι η προστασία του περιβάλλοντος και η οµαλή πρά-
σινη µετάβαση µε δηµοκρατικό τρόπο, προς όφελος των τοπικών
κοινωνιών και των πολιτών. Μετά από πέντε χρόνια διακυβέρνη-
σης, διατάξεις αυτού του νοµοσχεδίου δεν αντικατοπτρίζουν
αυτό που πραγµατικά θα είχε µια κυβέρνηση σαν δυνατότητα να
πράξει για τη χώρα και τους πολίτες.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μάντζος, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος του ΠΑΣΟΚ για έξι λεπτά. Θα ακολουθήσει ο κ. Κωνσταν-
τινίδης, η κυρία Ασηµακοπούλου και ο κ. Λοβέρδος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προφανώς εκφράζουµε την αυ-

τονόητη και ισχυρή συµπαράστασή µας στους εποχικούς πυρο-
σβέστες που δίνουν τον αγώνα για το αυτονόητο. Διεκδικούν το
αυτονόητο σήµερα, όλη µέρα στο Υπουργείο Πολιτικής Προστα-
σίας και Κλιµατικής Κρίσης. Συµπαραστεκόµαστε στον τραυµα-
τία εποχικό πυροσβέστη και ευχόµαστε «καλή ανάρρωση».
Παράλληλα περιµένουµε το ελάχιστο από την Κυβέρνηση, µια
ενηµέρωση, σε σχέση µε τα τεκταινόµενα στο Υπουργείο, για την
ανάγκη αστυνοµικής επέµβασης και χρήσης χηµικών, πώς εξε-
λίχθηκαν και κλιµακώθηκαν εκεί τα γεγονότα και πολύ περισσό-
τερο περιµένουµε χειροπιαστές λύσεις. 

Ακούσαµε και διαβάσαµε για συνάντηση του Υπουργού µε
τους εποχικούς πυροσβέστες, αφού λήξει η θητεία τους, αφού
λυθούν οι συµβάσεις τους. Περιµένουµε χειροπιαστές προτάσεις
ώστε να ικανοποιηθούν αυτοί οι ήρωες που κάθε χρόνο δίνουν
αγώνα και κάθε χειµώνα χάνουµε την τεχνογνωσία τους από το
κρίσιµο πεδίο της πρόληψης. 

Ο Πρόεδρος Νίκος Ανδρουλάκης αύριο το πρωί θα κάνει το
ελάχιστο, να συναντήσει αυτούς τους ανθρώπους, να τους ακού-
σει και να γίνουµε κι εµείς κοινωνοί, αλλά κυρίως και εκφραστές
των δίκαιων αιτηµάτων τους. 

Σε σχέση µε το σχέδιο νόµου το οποίο συζητάµε, είναι σαφές
ότι και αυτό, όπως και άλλα ζητήµατα, εντάσσονται σε µια γενι-
κότερη θεώρηση για τη βασική µας λειτουργία που είναι η νοµο-
θετική ως Βουλή. Και τι θέλω να πω; Με αφορµή την νοµοθέτηση
του ΑΣΕΠ και την τριακοστή δεύτερη τροποποίηση είδαµε ότι
δεν φταίει ποτέ η Κυβέρνηση, ακόµα και όταν νοµοθετεί λάθος
και αναγκάζεται τριάντα δύο φορές να έρθει και να τρέξει να µα-
ζέψει τα ασυµµάζευτα. Δεν φταίει η Κυβέρνηση, φταίει η Αντιπο-
λίτευση. 

Δεν φταίει η Κυβέρνηση ούτε όταν το Υπουργείο Εσωτερικών
πληρώνει κρατική χρηµατοδότηση σε ένα κόµµα για το οποίο ο
Άρειος Πάγος έχει πει ότι είναι καθολικός διάδοχος της Χρυσής
Αυγής και τους έχει απαγορεύσει την συµµετοχή σε εκλογές. Δεν
φταίει ούτε τότε η Κυβέρνηση. Φταίει προφανώς η Αντιπολίτευση
που δεν κατέθεσε την τροπολογία, που ήδη κατατέθηκε από πέ-
ρυσι, δεκατέσσερις φορές, όσες χρειάστηκε, για παράδειγµα, να
καταθέσουµε τροπολογία για την αυτοτελή φορολόγηση των
εφηµεριών των γιατρών. Δεν φταίει ποτέ η Κυβέρνηση. 

Σήµερα µάθαµε ότι δεν φταίει η Κυβέρνηση ούτε για τον δικα-
στικό χάρτη και τα τόσα προβλήµατα που έχουν δηµιουργηθεί
στα δικαστήρια της Αθήνας και όχι µόνο. Προφανώς φταίει η Αν-
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τιπολίτευση γι’ αυτά που λέει, γιατί δεν έχει επαφή µε τη δικα-
στική πραγµατικότητα. Προφανώς φταίνε και οι δικηγόροι. Εγώ,
όµως, θα καταθέσω σήµερα στα Πρακτικά πλειάδα φωτογρα-
φιών από τον λογαριασµό κοινωνικής δικτύωσης του Προέδρου
του Δικηγορικού Συλλόγου Αθηνών του κ. Βερβεσού, που δεί-
χνουν -αν µη τι άλλο- επαφή µε τη δικαστηριακή πραγµατικότητα
και ακριβώς όσα καταλογίσαµε στον Υφυπουργό Δικαιοσύνης
νωρίτερα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Μάντζος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το ίδιο βλέπουµε και στο σχέδιο νόµου το οποίο συζητούµε
σήµερα, διότι δεν φταίει η Κυβέρνηση τελικά που αποδυναµώνε-
ται ξανά και απορρυθµίζεται η αυτοδιοίκηση, που η διαχείριση
στερεών αποβλήτων φεύγει από την αυτοδιοίκηση και συγκεν-
τρώνεται σε έναν Γενικό Γραµµατέα. Ποιος θα φταίει; Η αυτοδι-
οίκηση φταίει που δεν µπορεί. Ο νοµοθέτης δεν φταίει. Η
Κυβέρνηση που εισηγείται έναν νόµο που θα δηµιουργήσει προ-
βλήµατα, που θα αποδυναµώσει τους δήµους, ακόµα και σε ένα
κρίσιµο πεδίο, όπως το περιβάλλον, δεν φταίει. Και θα φταίει από
αύριο το πρωί η Αντιπολίτευση που δεν ψήφισε τη ρύθµιση. 

Και τελικά ποιος φταίει; Φταίει ο νόµος ή ο νοµοθέτης; Τελικά
φταίει για όλα η δηµοκρατία και όχι η Νέα Δηµοκρατία; Φταίει η
Αντιπολίτευση που καταψηφίζει λάθος νόµους και όχι η Κυβέρ-
νηση που τους εισηγείται και η Πλειοψηφία που τους ψηφίζει; 

Σήµερα επιβεβαιώνεται, λοιπόν, αυτός ο κανόνας και επιβεβαι-
ώνεται και ένα µοτίβο που είπαµε πολλοί µέσα στη διάρκεια της
ηµέρας. Ποιο µοτίβο; Συγκέντρωση εξουσίας, αποκέντρωση ευ-
θυνών και στο βάθος η ιδιωτικοποίηση. Το κράτος αποφασίζει.
Οι δήµοι καλούνται να εφαρµόσουν. Τους αφήνει το κράτος
χωρίς πόρους και επαρκές προσωπικό. Δεν τα καταφέρνουν οι
δήµοι και τους επιρρίπτεται η ευθύνη, γίνονται οι αποδιοποµ-
παίος τράγος αυτής της αποτυχίας, για την οποία τελικά δεν ευ-
θύνονται και παίρνουν πάνω τους αυτοί την ευθύνη. Το κράτος
έρχεται και συγκεντρώνει σε µεγάλες κεντρικές συγκεντρωτικές
δοµές τις αρµοδιότητες της αυτοδιοίκησης. Αυτές οι δοµές µε
τη σειρά τους δεν µπορούν να κάνουν τη δουλειά. Και στο τέλος
της ηµέρας, το κράτος απευθύνεται σε ιδιώτες. Κι έτσι, µε ενδιά-
µεσους σταθµούς την απαξίωση της τοπικής αυτοδιοίκησης και
την απονοµιµοποίηση στα µάτια των πολιτών, το δήθεν επιτελικό
κράτος αποδίδει στους ιδιώτες κρίσιµες δηµόσιες λειτουργίες
και το ίδιο το φυσικό περιβάλλον. 

Και µιλώντας για φυσικό περιβάλλον, άκουσα και τον αγαπητό
συνάδελφο τον κ. Σταµάτη να λέει ότι η πολιτική για το φυσικό
περιβάλλον ξεκίνησε ούτε λίγο ούτε πολύ το 2019. Οι ανανεώσι-
µες πηγές ενέργειας ήταν άγνωστη λέξη το 2019. Νοµίζω ότι η
παριστάµενη Υφυπουργός µπορεί να πιστοποιήσει ότι άλλο
κόµµα µίλησε πρώτο για την πράσινη ανάπτυξη στην Ελλάδα. Το
ΠΑΣΟΚ ήταν αυτό το κόµµα. Και τότε µας λέγανε κάποιοι στους
οποίους ανήκει σήµερα ο κ. Σταµάτης, το κόµµα της Νέας Δη-
µοκρατίας, «πράσσειν άλογα». Τελικά ποιοι είναι αυτοί που
«πράσσουν» σήµερα τα άλογα; Λέγανε κάποιοι «πράσσειν
άλογα» και κάποιοι πράττουν τα άλογα σήµερα. 

Το σχήµα της συστηµατικής αποδυνάµωσης αυτοδιοίκησης,
λοιπόν, είναι σταθεροποιείται στη διαχείριση των αποβλήτων, µε
την αντισυνταγµατική παρέµβαση του άρθρου 13, µε τη διαχεί-
ριση των υδάτων από τον ΟΔΥΘ έως τις δηµοτικές επιχειρήσεις,
το βλέπουµε στο άρθρο 76 όπου το Συµβούλιο Μητροπολιτικού
Σχεδιασµού καταργείται και καταργείται η συµµετοχή των δήµων
της Μητροπολιτικής Περιοχής Θεσσαλονίκης και της Αθήνας στα
πολεοδοµικά θέµατα και στις αµφισβητήσεις και όλα πηγαίνουν
στο ΚΕΣΥΠΟΘΑ, µε αδιαφάνεια, χωρίς τήρηση πρακτικών, µε έλ-
λειψη λογοδοσίας. 

Το βλέπουµε αυτό και στα άρθρα 69 και 70, όπου βλέπουµε
να νοµιµοποιούνται αυθαίρετες κατασκευές σε δηµόσια κτήρια
της ΕΤΑΔ στην παραλία, στην Αθηναϊκή Ριβιέρα. Προστατεύονται
από κατεδάφιση αυθαίρετες κατασκευές. Ο δήµαρχος Αλίµου µι-
λάει για σκανδαλώδη ρύθµιση. Καταθέτω στα Πρακτικά τη δή-
λωσή του.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Μάντζος καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Υπάρχουν ισχυρές αντιδράσεις δήµων εκεί. Και γιατί γίνεται
αυτή η προστασία; Προφανώς για να παρασχεθεί νοµιµοποίηση
ακόµη και σε ιδιώτες στο µέλλον, αν δεν ιδιωτικοποιηθούν και
αυτές οι εκτάσεις για τις οποίες σήµερα γίνεται η νοµιµοποίηση.

Και κλείνω µε τα ενεργειακά. Αντί πολλών, προφανώς ο φαύ-
λος κύκλος των ενεργειακών που καταλήγει στη δαιµονοποίηση
των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας οδηγεί την Ελλάδα ως ένα
ευρωπαϊκό αντιπαράδειγµα, γιατί οι κοινωνίες οι τοπικές δεν
έχουν καµµία συµµετοχή στην παραγόµενη ενέργεια από ανανε-
ώσιµες πηγές ενέργειας. 

Και γι’ αυτό ακριβώς υπάρχουν και αντιδράσεις. Και ο «ΑΠΟΛ-
ΛΩΝ» προκαλεί ακριβώς αποκλεισµό των δήµων από τον ενερ-
γειακό χώρο. Τους αναγνωρίζει τους ΟΤΑ µόνο ως προνοµιακούς
καταναλωτές. Και φυσικά κανένας λόγος για συνθήκες ενεργει-
ακής δηµοκρατίας ούτε στην παραγωγή ούτε στην κατανάλωση
ούτε στην αποθήκευση. Μόνη έγνοια της Κυβέρνησης ήταν εξαρ-
χής η ανάλωση όλου του ηλεκτρικού χώρου σε µεγάλους παίκτες
του ολιγοπωλίου ενέργειας.

Αυτή είναι η πολιτική ουσία πάνω στην οποία στηρίζεται η αρ-
νητική µας θέση στο σχέδιο νόµου. Και βλέπω, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, και βλέπουµε µια αγωνία τις τε-
λευταίες ηµέρες σχετικά µε το ΠΑΣΟΚ και τι ψηφίζει. Εµείς την
καλωσορίζουµε, ξέρετε, αυτή την αγωνία, αυτό το έντονο ενδια-
φέρον. 

Ρωτάτε εµάς τι κάνουµε. Εµείς έτσι µπορούµε να δείχνουµε
στους πολίτες τι κάνει η Κυβέρνηση, πού στηρίζετε. Το ΠΑΣΟΚ-
Κίνηµα Αλλαγής έχει θέσεις, έχει προτάσεις. Κάνει άλλου τύπου
αντιπολίτευση και θα την συνηθίσετε, οπότε θα πρέπει να µη ρω-
τάτε εµάς τελικά τι και γιατί καταψηφίζουµε, αλλά να αναλογι-
στείτε κάθε φορά τι και γιατί εσείς υπερψηφίζετε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Στάθης Κωνσταντινίδης.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν υπάρχει

ένα µοτίβο είναι η συνεχής, είναι η ανεπιφύλακτη, είναι η αδιά-
στικτη αντιπαράθεση της Αντιπολίτευσης, η αµφισβήτηση µιας
πραγµατικότητας. 

Και αυτή η πραγµατικότητα στον τοµέα του Υπουργείου Ενέρ-
γειας και Περιβάλλοντος, Περιβάλλοντος και Ενέργειας λέει ότι
το 2019, στον τοµέα της διαχείρισης των αποβλήτων -στοιχεία
που παρατέθηκαν, που πέρασαν από τη διαδικασία της επεξερ-
γασίας του νοµοσχεδίου- είχαµε τρεις λειτουργούσες µονάδες
επεξεργασίας απορριµµάτων και πέντε σε κατασκευή, ενώ σή-
µερα έχουµε δώδεκα σε λειτουργία, είκοσι δύο σε κατασκευή,
επτά νέες δηµοπρατήσεις και τέσσερα έργα ΣΔΙΤ. 

Παράλληλα, αντίστροφα, από τους εξήντα πέντε χώρους ανε-
ξέλεγκτης διάθεσης απορριµµάτων, έχουµε σήµερα πέσει στους
είκοσι. Και όλα αυτά βέβαια δεν θα µπορούσαν να είχαν συµβεί,
αν δεν είχε διαµορφωθεί ένα θεσµικό πλαίσιο που θα ενθάρρυνε,
που θα ενίσχυε, που θα διευκόλυνε αυτού του είδους τις επεν-
δύσεις. 

Τι άλλο όµως έχει προκύψει κατά την επεξεργασία του σχεδίου
νόµου; Το γεγονός ότι και στον τοµέα της ενέργειας έχει βελτιω-
θεί πάρα πολύ, έχει ενισχυθεί πάρα πολύ η συµµετοχή των ανα-
νεώσιµων πηγών στο ενεργειακό µείγµα. Επιβεβαιώνονται όλα
αυτά αριθµητικά. Προκύπτουν τα στοιχεία αυτά και τα δεδοµένα
και είναι βέβαιο, είναι αδιαµφισβήτητο ότι και στους δύο αυτούς
τοµείς έχει συντελεστεί µία σηµαντική πρόοδος. 

Και βεβαίως είναι γεγονός -δεν το παραγνωρίζουµε- ότι στον
τοµέα της διαχείρισης των αποβλήτων και των απορριµµάτων
υστερούµε ακόµα από τους ευρωπαϊκούς στόχους. Αντίστροφα,
αντίθετα στον τοµέα της προώθησης των ανανεώσιµων πηγών
έχουµε πετύχει τους στόχους και σε κάποιες µάλιστα κατηγορίες
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βρισκόµαστε και µπροστά από τους ευρωπαϊκούς µέσους όρους. 
Υπάρχουν λοιπόν σφιχτά χρονοδιαγράµµατα στον τοµέα της

διαχείρισης των απορριµµάτων από την Ευρωπαϊκή Ένωση, που
συνοδεύονται από κυρώσεις και κίνητρα. Το γνωστό «ο ρυπαίνων
πληρώνει» συµπληρώνεται πλέον από το «ο ανακυκλώνων επιδο-
τείται». 

Τι πρέπει να κάνουµε λοιπόν µπροστά σε µία τέτοια πραγµατι-
κότητα; Δεν πρέπει να ενισχύσουµε, δεν πρέπει να διευκολύ-
νουµε αυτή τη διαδικασία; Έχουµε λοιπόν από τη µία τα
πρόστιµα για την ανεπαρκή διαχείριση των σκουπιδιών και από
την άλλη τους σηµαντικούς ευρωπαϊκούς πόρους για έργα επε-
ξεργασίας απορριµµάτων, που µας προτρέπουν, που µας επι-
τάσσουν να κινηθούµε γρηγορότερα. 

Τίθενται αυστηροί στόχοι για ανακύκλωση και υγειονοµική
ταφή των σκουπιδιών που δεν επιτρέπουν καµµία ολιγωρία, αν
θέλουµε να µην πληρώνουµε υπέρογκα ποσά για χωµατερές ως
χώρα και να µην επιβαρύνονται οι τοπικές αυτοδιοικήσεις µε δυ-
σβάστακτα κόστη, τέλη ταφής και άλλα, την ίδια ώρα που σε συ-
νάρτηση µε την επίτευξη των στόχων, ανοίγει η κοινοτική
χρηµατοδότηση για µονάδες ανάκτησης και ανακύκλωσης, που
φτάνει µέχρι το 85% των επενδύσεων. 

Ας σηµειωθεί µόνο ότι τα τελευταία είκοσι χρόνια η Ελλάδα
έχει πληρώσει για ποινές που έχουν επιβληθεί από το Ευρωπαϊκό
Δικαστήριο ποσά που ξεπερνούν τα 60 εκατοµµύρια ευρώ για τις
χωµατερές. Κάπου εκεί λοιπόν γίνεται το τοπικό εθνικό και καθί-
σταται αναγκαία η κεντρική αντιµετώπιση κάποιων ζητηµάτων
όταν και όπου παρατηρείται τοπική αδράνεια ή αδυναµία ή κα-
τάσταση έκτακτης ανάγκης. Τέτοιες παρεµβάσεις επιχειρεί το
ζητούµενο σχέδιο νόµου. 

Γι’ αυτό λοιπόν µε το νοµοσχέδιο προβλέπεται η δυνατότητα
ενίσχυσης φορέων διαχείρισης στερεών αποβλήτων µέσω της
συγχώνευσής τους, αλλά και η δηµιουργία µιας υπηρεσίας χω-
ριστής συλλογής ανακυκλώσιµων και βιοαποβλήτων σε µικρούς
νησιωτικούς και ορεινούς δήµους, µε την παροχή του κατάλλη-
λου εξοπλισµού. Με µια δέσµη λοιπών διατάξεων επιδιώκεται ο
εκσυγχρονισµός του πλαισίου και η βελτιστοποίηση στη διαχεί-
ριση των αποβλήτων. 

Το ενθαρρυντικό βεβαίως είναι ότι οι νέες γενιές είναι πολύ
πιο ευαισθητοποιηµένες στην προστασία του περιβάλλοντος,
στην ανακύκλωση και στη διαχείριση των πόρων. Μπορούµε λοι-
πόν να αισιοδοξούµε ότι τα επόµενα χρόνια, παράλληλα µε τη
διαρκή βελτίωση του θεσµικού πλαισίου, µε την ενίσχυση και
στήριξη τέτοιων επενδυτικών σχεδίων, µε την ώθηση των τοπικών
αυτοδιοικήσεων να αναλάβουν σχετικές πρωτοβουλίες, θα πετύ-
χουµε τους στόχους που έχουµε αναλάβει. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Στα ενεργειακά τώρα ζητήµατα, όπως είναι γνωστό από το
2019 η παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές
όπως προελέχθη, έχει υπερδιπλασιαστεί, ενώ ακόµα περισσό-
τερα έργα βρίσκονται σήµερα σε φάση υλοποίησης σε βαθµό
που, λόγω της ενεργειακής µετάβασης, παρατηρούνται ακόµα
και στρεβλώσεις, όπως η απόρριψη ηλεκτρικής ενέργειας από
ανανεώσιµες πηγές. 

Λόγω όµως της έλλειψης περισσότερων εναλλακτικών πηγών
η Ελλάδα εξακολουθεί να εξαρτάται ακόµα σε µεγάλο βαθµό
από καύσιµα, από ορυκτά καύσιµα, κυρίως από το φυσικό αέριο,
γεγονός που δηµιουργεί συνεχή µεταβλητότητα στις τιµές του
ηλεκτρικού ρεύµατος. 

Τι χρειαζόµαστε λοιπόν για να πετύχουµε χαµηλότερες τιµές
στην ενέργεια, κάτι που ο κύριος Υπουργός χαρακτήρισε στοι-
χείο της ενεργειακής δηµοκρατίας; Χρειαζόµαστε κι άλλες ανα-
νεώσιµες πηγές, αλλά και µπαταρίες για αποθήκευση χωρίς
επιδοτήσεις και βελτίωση φυσικά των διασυνδέσεων και δικτύων,
όπως αναφέρθηκε προηγουµένως. Ενδιαφέρον υπάρχει. Ας ελ-
πίσουµε ότι θα υπάρξει και γρήγορη υλοποίηση των επενδυτικών
σχεδίων, που θα ανοίξει χώρο και σε νέους παραγωγούς.

Και για να φύγουµε από τη συζήτηση για µικρούς ή µεγάλους
παραγωγούς, επαναφέρω την πρότασή µου τουλάχιστον για τη
δυτική Μακεδονία, κυρία Υφυπουργέ, ώστε από τα πρότζεκτ των
ανανεώσιµων πηγών που πραγµατοποιεί στην περιοχή η ΔΕΗ να

τιτλοποιηθεί ένα ποσοστό 5% που έχει αποδεχθεί ήδη και ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός και ο Πρόεδρος της ΔΕΗ, ο κ. Στάσσης και
να διατεθεί στους κατοίκους της περιοχής, ώστε να αισθανθούν
συµµέτοχοι, εταίροι του ενεργειακού µέλλοντος της περιοχής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ διαθέστε µου ένα λεπτό ακόµα. 
Θέλω να αναφερθώ στη 266 τροπολογία- προσθήκη του κυ-

ρίου Υπουργού, η οποία αναφέρεται στις τηλεθερµάνσεις. Είναι
πάρα πολύ σηµαντική. Εν ολίγοις, πολύ συνοπτικά λέω ότι η πε-
ριοχή της δυτικής Μακεδονίας, ο Νοµός Κοζάνης, η πόλη της
Κοζάνης και η πόλη της Πτολεµαΐδας ουσιαστικά ως αντιστάθµι-
σµα για την περιβαλλοντική υποβάθµιση που προκαλούσαν τα
εργοστάσια του λιγνίτη στην περιοχή είχαν δηµιουργήσει συστή-
µατα τηλεθερµάνσεων. 

Τι έκαναν αυτά; Έκαιγαν οι µονάδες λιγνίτη και παράλληλα µε
τη δηµιουργία, την παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας παρήγαγαν
και θερµική ενέργεια, που µέσα από συστήµατα -τα δύο συστή-
µατα που τροφοδοτούσαν τις δύο τηλεθερµάνσεις- παρείχαν πε-
ριβαλλοντικά πολύ καλή, πολύ ποιοτική και οικονοµική θέρµανση
στους κατοίκους αυτών των περιοχών. 

Όµως τα γεγονότα έτρεξαν. Κάποιες µονάδες έπρεπε να κλεί-
σουν γιατί είχαν εξαντλήσει τον χρόνο λειτουργίας τους. Κάποιες
από αυτές τροφοδοτούσαν τις τηλεθερµάνσεις. Και επειδή το
2019 δεν υπήρχε καµµία πρόβλεψη για τις µονάδες που έκλειναν
το 2020, όταν έκλεισε ένας σταθµός παραγωγής ηλεκτρικής
ενέργειας από λιγνίτη που τροφοδοτούσε την τηλεθέρµανση της
Πτολεµαΐδας, να πρέπει αίφνης να εγκαταλείψουµε το λιγνίτη και
να πάµε σε µια άλλη µορφή.

Και τι βρέθηκε τότε; Βρέθηκαν ηλεκτρολέβητες για να αντικα-
ταστήσουν το λιγνίτη, που είχαν όµως ως αποτέλεσµα ένα κό-
στος δυσθεώρητο για την περιοχή που έφτασε -ακούστε
µέγεθος, ακούστε τι βιώνει η δυτική Μακεδονία- τα 130 εκατοµ-
µύρια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε όµως.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Και ήρθε το Υπουργείο και

βρήκε λύσεις σε συνεργασία µε την τοπική αυτοδιοίκηση και ενί-
σχυσε µε πάρα πολλά εκατοµµύρια την περιοχή για να καλύψει
αυτό το κόστος και να διασφαλίσει στα όρια του εφικτού τη συ-
νέχιση των τηλεθερµάνσεων, αλλά και µία ανταγωνιστική τιµή για
τους κατοίκους της περιοχής. 

Στο ζήτηµα αυτό, κυρία Υφυπουργέ, αποσαφηνίζω ότι τα τρία
εκατοµµύρια µε τα οποία συµµετέχει η περιφέρεια αφορούν το
όλο διάστηµα και όχι κάθε χρόνο ξεχωριστά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε Κων-
σταντινίδη. Με συγχωρείτε, αλλά είναι πολύ περασµένη η ώρα.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Κλείνω, αµέσως κύριε Πρό-
εδρε. Έχει πολύ ενδιαφέρον για την περιοχή κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όλα είναι ενδιαφέ-
ροντα.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Το καταλαβαίνω. 
Λέω λοιπόν το εξής, κυρία Υφυπουργέ, ότι το ζήτηµα των ΑΠΕ

των ανταποδοτικών τελών που εισφέρονται στο ταµείο για την
κάλυψη του υπερβάλλοντος κόστους, δεν µπορεί να προέρχον-
ται από τις περιοχές που δεν καλύπτονται µε τηλεθερµάνσεις,
όπως λέει η ρύθµιση. Θα πρέπει να το ξαναδούµε αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, σας παρα-
καλώ, έχετε υπερβεί τα δέκα λεπτά. 

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Δεν µπορεί οι άνθρωποι δη-
λαδή που υφίστανται τις συνέπειες µε την εγκατάσταση ΑΠΕ
στους τόπους τους, να επιβαρύνονται ταυτόχρονα και µε την
απώλεια ανταποδοτικών τελών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε σας παρα-
καλώ.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ και για την
κατανόηση, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι εµένα, τους συ-
ναδέλφους.

Να καλέσω στο Βήµα την κ. Σοφία Ασηµακοπούλου από την
Ελληνική Λύση. Στη συνέχεια τον λόγο θα πάρει ο κ. Λοβέρδος.
Μετά θα µιλήσει η κυρία Υφυπουργός και µετά η κ. Αυγερινοπού-
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λου και µετά η κ. Διγενή. Και στο τέλος θα υπάρξουν και οι δευ-
τερολογίες.

Ορίστε, κυρία Ασηµακοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ-ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα θέλαµε

να αναφερθούµε σε δύο αινιγµατικές ρυθµίσεις που έχουν προ-
καλέσει πολλές αντιδράσεις για τη νοµιµοποίηση αυθαιρέτων σε
αιγιαλό και παραλία σε δηµόσια ακίνητα ή ακίνητα δηµοσίου εν-
διαφέροντος. Αναφέροµαι στα άρθρα 69 και 70 του νοµοσχε-
δίου. 

Το πρώτο σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση διορθώνει ένα
σφάλµα στο προεδρικό διάταγµα 1/5.3.2004 περί καθορισµού
ζωνών προστασίας, χρήσεων γης και όρων και περιορισµών δό-
µησης στην παραλιακή ζώνη της Αττικής, δηλαδή από το φαλη-
ρικό όρµο µέχρι την Αγία Μαρίνα Κρωπίας, καθώς το διάγραµµα
κατά τον χρόνο έναρξης ισχύος του, δηλαδή το 2004, δεν είχαν
αποτυπωθεί οι υφιστάµενες τουριστικές εγκαταστάσεις που βρί-
σκονται σε ακίνητα του δηµοσίου συµπεριλαµβανοµένων των ακι-
νήτων της εταιρείας ακινήτων του δηµοσίου, ΕΤΑΔ. Γι’ αυτές
προβλέπεται ότι µπορούν να διατηρούνται. Τίθεται εξαίρεση καθ’
υπέρβαση των περιορισµών και αυτό τα λέει όλα. 

Σας είχαµε καταθέσει σχετική ερώτηση για την ακτή του ήλιου
στον Άλιµο, την µε αριθµό πρωτοκόλλου 4813\ 21-5-2024 και
θέµα «Αγανάκτηση για την παράνοµη απαγόρευση εισόδου πο-
λιτών σε παραλία στο Δήµο Αλίµου Αττικής». Στην απάντησή σας
αναφέρεται ότι όσον αφορά γενικά το θέµα της παρεµπόδισης
της ελεύθερης πρόσβασης του κοινού στη θάλασσα, τον αιγιαλό
και την παραλία έχει εκδοθεί η µε αριθµό 49853/ΕΞ/2024 υπουρ-
γική απόφαση µε θέµα: Παρεµπόδιση της ελεύθερης πρόσβασης
του κοινού στη θάλασσα, τον αιγιαλό και την παραλία, καθορι-
σµός όρων, προϋποθέσεων, τεχνικών θεµάτων, αναγκαίων λε-
πτοµερειών και διαδικασίας επιβολής διοικητικού προστίµου, µε
την οποία εξειδικεύονται οι περιπτώσεις παρεµπόδισης της ελεύ-
θερης πρόσβασης του κοινού στη θάλασσα, τον αιγιαλό και την
παραλία και καθορίζεται το ποσό του προστίµου που προβλέπε-
ται σύµφωνα µε τις διατάξεις της παραγράφου 1 του άρθρου 19
του ν.5092/2024 και µας παραπέµψατε σε έγγραφο της ΕΤΑΔ
Ανώνυµος Εταιρεία, στο οποίο έγραφε ότι η ΕΤΑΔ έχει υπογρά-
ψει σχετική σύµβαση µίσθωσης χώρων και παραχώρησης δικαιω-
µάτων εκµετάλλευσης την εν λόγω λουτρική εγκατάσταση.
Ωστόσο καθ’ όλα αυτά τα χρόνια λειτουργίας της εν θέµατι
ακτής από την µισθώτρια «Ακτή του Ήλιου Α.Ε.», εξυπηρετείται
πλήρως ο συνταγµατικά θεσµοθετηµένος κανόνας της εξυπηρέ-
τησης της κοινής χρήσης του πράγµατος, αφού εκτός των άλλων
έχει ληφθεί µέριµνα ώστε µεταξύ της οργανωµένης Ακτής Αλί-
µου να µεσολαβεί εκατέρωθεν ικανός ελεύθερος χώρος ακτής
για την εξυπηρέτηση του κοινού. Να σηµειωθεί ότι ανατολικά η
εν λόγω παραλία συνορεύει µε ιδιόκτητους χώρους αναψυχής
και διασκέδασης δια των οποίων δεν υπάρχει τρόπος πρόσβασης
σε όσους δεν είναι πελάτες αυτών. Είναι ή όχι η πολιτεία υπο-
χρεωµένη να εξασφαλίζει την ελεύθερη πρόσβαση των πολιτών
στους κοινόχρηστους χώρους και τον αιγιαλό; 

Ο Δήµαρχος Αλίµου -και αυτό θα το καταθέσουµε στα Πρα-
κτικά- υπενθύµισε δε ότι υπάρχουν περιπτώσεις στις οποίες η
πολεοδοµία του δήµου έχει επιβάλει πρόστιµα 18 εκατοµµυρίων
ευρώ και έχουν κριθεί κατεδαφιστέες από την κτηµατική υπηρε-
σία και κάνει λόγο για επιβράβευση των καταπατητών από το
κράτος. Σε κάθε περίπτωση όποιος και να προσφύγει στα δικα-
στήρια, η εν λόγω διάταξη θα ακυρωθεί. 

Έχουµε µία ακόµη απορία για το θαυµαστό κόσµο της Κυβέρ-
νησής σας. Δεν είναι οξύµωρο το Υπουργείο Περιβάλλοντος και
Ενέργειας να µας απαντά στις 24-10-2022 ότι είναι αναρµόδιο
όταν θέσαµε ερώτηση στις 13-9-2022 για τις αυθαιρεσίες σε γνω-
στό παραλιακό ξενοδοχείο στο Σούνιο, γνωστής αλυσίδας ξενο-
δοχείων, και τώρα να φέρνετε διατάξεις όπως τα άρθρα 69 και
70 που αφορούν στα ίδια θέµατα;

Στις 12 Ιουνίου του 2024 σας υποβάλαµε ερώτηση σχετικά µε
τις περιοχές οργανωµένης ανάπτυξης υδατοκαλλιεργειών ΠΟΑΥ
στη Σαλαµίνα και τα Διαπόρια Νησιά, αλλά απάντηση δεν πή-
ραµε. Θα γνωρίζετε ίσως ότι κανένα άλλο ελληνικό νησί δεν έχει

τόσο έντονη περιβαλλοντική υποβάθµιση όσο η Σαλαµίνα, που
είναι ήδη περικυκλωµένη από ναυπηγοεπισκευαστικές ζώνες σε
Πέραµα, Ελευσίνα αλλά και στη Σαλαµίνα και µάλιστα σε αρχαι-
ολογική περιοχή ζώνης Β’ και Α’. Ζώνη Α’ είναι και η Ακρόπολη
των Αθηνών. Παροπλισµένα πλοία σαπίζουν τόσο στη Σαλαµίνα
όσο και γύρω από αυτήν. Ναύσταθµος Σαλαµίνας, τερµατικός
σταθµός υγροποιηµένου φυσικού αερίου και Ρεβυθούσα, αγκυ-
ροβόλια πλοίων, υπάρχουσες µονάδες ιχθυοκαλλιεργειών, διυ-
λιστήρια σε Ελευσίνα, Ασπρόπυργο, κέντρο επεξεργασίας
λυµάτων στην Ψυττάλεια, βρίσκεται επίσης σε πολύ κοντινή από-
σταση από την περιοχή ανεξέλεγκτης απόρριψης βυθοκορηµά-
των, από την εκβάθυνση του κεντρικού λιµένα Πειραιά και του
νέου επιβατικού λιµένα κρουαζιέρας. Σε αυτά να προσθέσουµε
την περιβαλλοντική επιβάρυνση από τη συχνή διέλευση πλοίων
για τα λιµάνια του Πειραιά της Δραπετσώνας, του Κερατσινίου,
του Σκαραµαγκά και της Ελευσίνας. Η περαιτέρω υποβάθµιση
των περιοχών που θα επεκταθούν οι µονάδες ιχθυοκαλλιέργειας,
είναι δεδοµένη. Δεδοµένο είναι και το πώς θα επηρεαστούν αρ-
νητικά και όλες οι περιοχές που γειτνιάζουν µε αυτές, ακόµη και
ο κλειστός κόλπος της Σαλαµίνας όπου διαµένουν οι περισσότε-
ροι κάτοικοι καθώς θα υπάρχουν µονάδες και στις δύο πλευρές
της εισόδου του. 

Η Σαλαµίνα φιλοξενεί παραθεριστές και επισκέπτες από όλη την
Αττική που την επιλέγουν είτε γιατί έχουν τα εξοχικά τους, είτε
γιατί από τις ελάχιστες διεξόδους από το κλεινόν άστυ της πρω-
τεύουσας, είτε γιατί την αγαπούν. Υπολογίζεται πως τους καλο-
καιρινούς µήνες στο νησί έρχονται περίπου τριακόσιες χιλιάδες
παραθεριστές και επισκέπτες. Πρέπει να σεβαστούµε το δικαίωµα
στην αναψυχή κατοίκων, παραθεριστών και επισκεπτών. 

Είναι προφανές ότι οι υδατοκαλλιέργειες θα περιορίσουν έτι
περαιτέρω τις διαθέσιµες για κολύµβηση ακτές του νησιού και
θα υποβαθµίσουν την ποιότητα ζωής. 

Πρόσφατη ανασκόπηση της έκθεσης για την εκτίµηση των πε-
ριβαλλοντικών επιπτώσεων, η οποία αφορούσε στρατηγική µε-
λέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων για την ΠΟΑΥ έδειξε πολύ
σοβαρές παραλείψεις. Σύµφωνα µε την ανάλυση, η στρατηγική
µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων έχει καλύψει επαρκώς µόνο
τα δέκα από τα τριάντα πέντε σηµεία, ποσοστό 29%, που θα
έπρεπε ως µελέτη να καλύψει. 

Περιµένουµε λοιπόν από εσάς κατά την επεξεργασία του επι-
κείµενου σχεδίου διατάγµατος σχετικά µε την ίδρυση και την
επέκταση υφιστάµενων ΠΟΑΥ στη Σαλαµίνα και τα Διαπόρια
Νησιά, να λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν πρώτον, το συµπέρασµα της
ανασκόπησης της έκθεσης για την εκτίµηση των περιβαλλοντι-
κών επιπτώσεων. Δεύτερον, τις αποφάσεις του δηµοτικού συµ-
βουλίου του Δήµου Σαλαµίνας. Τρίτον, τις αντιδράσεις των
φορέων και των κατοίκων του νησιού, απόφαση δηµοτικής επι-
τροπής διαβούλευσης του Δήµου Σαλαµίνας. Τέταρτον, την από-
φαση 86/2021/28-4-2021 του Περιφερειακού Συµβουλίου Αττικής
να γνωµοδοτήσει αρνητικά επί της στρατηγικής µελέτης περι-
βαλλοντικών επιπτώσεων του σχεδίου για τον χαρακτηρισµό και
την οριοθέτηση ΠΟΑΥ στην περιοχή των Διαπορίων Νήσων Σα-
ρωνικού Κόλπου Σαλαµίνος και της ευρύτερης περιοχής αρµο-
διότητας Περιφερειακής Ενότητας Νήσων Περιφέρειας Αττικής
καθώς και ότι η Σαλαµίνα είναι υπέρµετρα βεβαρυµµένη περι-
βαλλοντικά και να αποσύρετε τις συγκεκριµένες περιοχές από
τις προτεινόµενες ως ΠΟΑΥ στην ΚΥΑ 31722/4-11-2011. 

Για εµάς στην Ελληνική Λύση κατά παραγγελία ρυθµίσεις
προς εξυπηρέτηση συµφερόντων δεν µπορούν να γίνουν ανε-
κτές και αυτό είναι αδιαπραγµάτευτο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σοφία Χάιδω Ασηµακοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Λοβέρδο, όπως έχω πει, έχει ζη-
τήσει τον λόγο για δύο λεπτά ως Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος
η κ. Κτενά από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 
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Κυρία Κτενά, έχετε τον λόγο, για δυο λεπτά όµως.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Θα

είµαι σύντοµη. 
Καταγγέλλουµε τη βίαιη, απαράδεκτη επίθεση των ΜΑΤ στους

εποχικούς πυροσβέστες που καιρό τώρα διεκδικούν το δικαίωµα
στο αυτονόητο, στην εργασία. Σήµερα τα ΜΑΤ χτύπησαν αυτούς
που το καλοκαίρι αποκαλούν ήρωες, όταν παλεύουν χωρίς εξο-
πλισµό, χωρίς την απαιτούµενη στελέχωση µε τις πυρκαγιές και
τώρα το χειµώνα περισσεύουν. Κάθε χρόνο η ίδια ιστορία! Δεν
πάει άλλο! Έχουν δίκιο! Κοντά τους αυτή τη στιγµή βρίσκονται
στελέχη και Βουλευτές του ΚΚΕ. Στηρίζουµε τα αιτήµατά τους.
Ντροπή και αίσχος αυτό που έγινε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Λο-
βέρδο, έχετε τον λόγο. 

Στη συνέχεια, µετά τον κ. Λοβέρδο, όπως είπαµε, θα µιλήσει η
κυρία Υπουργός και στη συνέχεια η κ. Αυγερινοπούλου και µετά
η κ. Σεµίνα Διγενή. 

ΙΩΑΝΝΗΣ-ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι 23.30’ το βράδυ από τις
9.30’ το πρωί που είχαµε έρθει. Διότι σήµερα συζητάµε ένα πάρα
πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο, που αφορά τη διαχείριση των απορ-
ριµµάτων και των αποβλήτων. Ένα θέµα κρίσιµο για το περιβάλ-
λον σε ολόκληρη την Ευρώπη και όχι µόνο στην Ελλάδα. 

Στην Ελλάδα δεν έχουµε λάβει εδώ και δεκαετίες, παρά το γε-
γονός ότι είναι ένα από τα µεγαλύτερα προβλήµατα που αντιµε-
τωπίζει η χώρα µας, τα ενδεδειγµένα µέτρα. Το φοβηθήκαµε;
Μπορεί να ισχύει και αυτό. Δεν είχαµε τα µέσα; Δεν είχαµε τη
διάθεση να συγκρουστούµε ως πολιτικό σύστηµα; Ισχύει και
αυτό. Ήρθε η ώρα όµως να φέρουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο
µπορεί να µην είναι τέλειο -δεν υπάρχουν τέλεια πράγµατα ούτε
στην πολιτική ούτε στη ζωή- αλλά είναι ένα νοµοσχέδιο προς τη
σωστή κατεύθυνση. Ένα νοµοσχέδιο το οποίο φέρνει αλλαγές,
οι οποίες εκτιµά η Κυβέρνηση ότι θα ωφελήσουν και θα προωθή-
σουν προς το καλύτερο τη διαχείριση αυτού του µείζονος προ-
βλήµατος για το περιβάλλον σε µια εποχή που το περιβάλλον και
η κλιµατική κρίση αποτελούν τα µείζονα ζητήµατα που αντιµετω-
πίζει ο κόσµος. 

Η Αντιπολίτευση, απ’ όσο παρακολούθησα τη συνεδρίαση σή-
µερα καθώς και τις συνεδριάσεις της επιτροπής, όπως και ορι-
σµένοι δυστυχώς δήµαρχοι, αντιδρούν, γιατί ουσιαστικά τι
θέλουν; Να µη γίνει τίποτα, να µην αλλάξει τίποτα. Να παραµεί-
νουµε στο ίδιο καθεστώς που ισχύει εδώ και δεκαετίες και που
είναι ανεπαρκέστατο στην επιεικέστερη µορφή του. 

Αναρωτήθηκε προηγουµένως ο εξαιρετικός συνάδελφος και
αγαπητός σε εµένα κ. Μάντζος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του ΠΑΣΟΚ, ποιος κάνει λάθος, ποιος φταίει. Φταίει η Κυβέρ-
νηση; Φταίει η Αντιπολίτευση; Φταίει η Κυβέρνηση για τα πεπραγ-
µένα της και τα φορτώνει στην Αντιπολίτευση; 

Αγαπητέ κύριε Μάντζε και αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, για τα
λάθη της φταίει η Κυβέρνηση και για τα λάθη της Αντιπολίτευσης
φταίει η Αντιπολίτευση. Για τα λάθη του Μάντζου φταίει ο Μάν-
τζος και για τα λάθη του Λοβέρδου φταίει ο Λοβέρδος. Αυτό είναι
γεγονός. Και τα λάθη έχουµε δικαίωµα να τα κάνουµε σε µια δη-
µοκρατία. Και τα λάθη έχουν επιπτώσεις. Και τελικά ποιος απο-
φασίζει; Ο ελληνικός λαός σε µια δηµοκρατία. Κρίνονται τα λάθη
µας και ο ελληνικός λαός επιλέγει τι θέλει και ποιον θέλει να τον
κυβερνήσει. 

Και σήµερα, αγαπητοί συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, κάνατε ένα
λάθος. Φέρατε µια ένσταση αντισυνταγµατικότητας σε ένα
άρθρο που µόνο αντισυνταγµατικό δεν είναι. Και να σας πω και
κάτι, γιατί εγώ θέλω να είµαι έντιµος και εντάξει µε όλους και εγώ
δεν φοβάµαι να λέω τα πράγµατα µε το όνοµά τους, δεν µε πεί-
σατε. Εάν µε είχατε πείσει ότι όντως ήταν αντισυνταγµατικό και
κακό το άρθρο για το οποίο κάνατε την ένσταση αντισυνταγµα-
τικότητας, σας διαβεβαιώ ότι δεν θα είχα ψηφίσει εναντίον του
νοµοσχεδίου που φέρνει η Κυβέρνηση την οποία στηρίζω µε την
ψήφο µου, αλλά δεν θα ήµουν µέσα στην Αίθουσα, θα είχα φύγει.
Αλλά δεν µε πείσατε. Και δεν µε πείσατε, ξέρετε γιατί; Γιατί αυτό
το άρθρο ειδικά είναι προς τη σωστή κατεύθυνση και σίγουρα
δεν είναι αντισυνταγµατικό. 

Την περασµένη εβδοµάδα, µιλώντας από αυτό εδώ το ιερό
Βήµα της δηµοκρατίας και του κοινοβουλευτισµού, στο νοµοσχέ-
διο του Υπουργείου Εσωτερικών για την επίσπευση των προσλή-
ψεων µέσω ΑΣΕΠ, είχα εκφράσει τα συγχαρητήριά µου στον κ.
Νίκο Ανδρουλάκη για την επανεκλογή του ως Προέδρου του
ΠΑΣΟΚ. Είχα εκφράσει επίσης την ελπίδα µου ότι µε την επανε-
κλογή του το ΠΑΣΟΚ θα γίνει και πάλι ένα κόµµα σοβαρό, αξιό-
πιστο, που θα ασκεί την Αντιπολίτευση µε υπευθυνότητα και θα
φέρνει σε δύσκολη θέση την Κυβέρνηση µε πολιτικά επιχειρή-
µατα, όπως είναι και το καθήκον κάθε Αντιπολίτευσης, που κατ’
ουσίαν αυτή τη στιγµή φιλοδοξεί να γίνει Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση, λόγω των τεράστιων προβληµάτων που αντιµετωπίζει ο
ΣΥΡΙΖΑ. 

Δυστυχώς οι ελπίδες µου αυτές δεν επαληθεύτηκαν. Είχα ζη-
τήσει από το ΠΑΣΟΚ να υπερψηφίσει το νοµοσχέδιο για το
ΑΣΕΠ. Δεν το υπερψήφισε και, όπως πληροφορηθήκαµε, χτες ο
κ. Ανδρουλάκης πήγε στο ΑΣΕΠ και διαµαρτυρήθηκε γιατί δεν
προχωρούν γρήγορα οι προσλήψεις µέσω αυτού του τόσο σπου-
δαίου οργανισµού-θεσµού τον οποίο είχε ιδρύσει πράγµατι πριν
από τριάντα χρόνια ο αείµνηστος Σάκης Πεπονής επί ΠΑΣΟΚ. 

Σήµερα επαναλαµβάνονται τα ίδια ακριβώς λάθη. Δεν θα σας
πω εγώ τι να κάνετε ως Αντιπολίτευση. Είναι δικαίωµά σας να κά-
νετε ό,τι θέλετε. Ο ελληνικός λαός θα κρίνει. Αυτό είναι και η δη-
µοκρατία άλλωστε. Κάνετε ό,τι πιστεύετε και ο ελληνικός λαός
κρίνει. Αύριο γίνεται µια ονοµαστική ψηφοφορία την οποία προ-
κάλεσε η Αντιπολίτευση. Μήπως για να φέρει σε δύσκολη θέση
τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας; Αύριο στις 11.00’ το
πρωί οι εκατόν πενήντα έξι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας µε
την ψήφο τους θα δείξουν ότι στηρίζουν το νοµοθετικό έργο της
Κυβέρνησης, γιατί κρίνουν ότι η Κυβέρνηση φέρνει νοµοσχέδια
προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, θέλω να ολοκληρώσω µε την τραγωδία
που έπληξε τον φίλο λαό της Ισπανίας.

Η τραγωδία στη Βαλένθια της Ισπανίας είναι άνευ προηγουµέ-
νου. Η οδύνη όλων µας και δι’ αυτής διερµηνεύω και την οδύνη
που πιστεύω ότι νιώθουν όλοι οι Βουλευτές του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου είναι τεράστια. Περίπου διακόσιοι συνάνθρωποί µας
τουλάχιστον έχουν χάσει τη ζωή τους στις πληµµύρες στη Βα-
λένθια και αυτή η καταστροφή αποδεικνύει για µια ακόµη φορά
πόσο µεγάλο είναι το πρόβληµα µε την κλιµατική κρίση που πλήτ-
τει ολόκληρο τον κόσµο, ολόκληρη την Ευρώπη και ιδιαίτερα τη
Μεσόγειο, η οποία βρίσκεται στο επίκεντρο αυτής της κλιµατικής
κρίσης και σαφώς πρέπει να βρούµε τρόπους ακόµα πιο ικανούς
να την αντιµετωπίσουµε. 

Με την ευκαιρία, όµως, αυτή θέλω να εκφράσω και τη δυσφο-
ρία µου για κάτι που έγινε πέρυσι. Πέρυσι µια µεγάλη συµφορά
έπληξε τη Θεσσαλία. Το ποσοστό της βροχής που έπεσε στη
Θεσσαλία ήταν µεγαλύτερο κατά το διπλάσιο απ’ ότι έπεσε στη
Βαλένθια. Το διπλάσιο ποσοστό βροχής έπεσε στη Θεσσαλία απ’
ότι στη Βαλένθια. Δεν πνίγηκε κανένας συνάνθρωπός µας στη
Θεσσαλία. 

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ντροπή.
ΙΩΑΝΝΗΣ-ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Στη Βαλένθια

ήταν διακόσιοι. Στη Θεσσαλία άντεξαν τα έργα τα αντιπληµµυ-
ρικά που είχε κάνει η Κυβέρνηση, το ελληνικό κράτος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Γι’ αυτό είναι κατηγορούµενος ο
Αγοραστός;

ΙΩΑΝΝΗΣ-ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ο Αγοραστός
ήταν της περιφέρειας, όχι του κράτους, της περιφέρειας. Γι’
αυτό να ξέρετε για τί πράγµα µιλάτε πάντα και να είστε υπεύθυ-
νοι. Με το να λέτε λαϊκισµούς και να λέτε φταίει ο Μητσοτάκης
και φταίει ο Κικίλιας είναι εύκολο. Ο λαϊκισµός, όµως, δεν ωφελεί.
Αυτό που ωφελεί τον τόπο είναι υπευθυνότητα. Η κλιµατική κρίση
δεν δοκιµάζει µόνο τη Νέα Δηµοκρατία, δοκιµάζει όλους τους
Έλληνες και πρέπει όλοι µαζί να συνεργαζόµαστε για να την αν-
τιµετωπίσουµε, όχι να προσπαθούµε µε λαϊκισµό να κερδίσουµε
ψήφους, όπως στη Βαλένθια δεν φταίει ο Μητσοτάκης και ο Κι-
κίλιας.

Λοιπόν, υπεύθυνα, έντιµα, σοβαρά να αντιµετωπίζουµε τα προ-
βλήµατα. Αυτό απαιτεί ο ελληνικός λαός από την Αντιπολίτευση,
όπως από την Κυβέρνηση απαιτεί να λύνει τα προβλήµατα και
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αυτό προσπαθούµε να κάνουµε και στο τέλος η κρίση θα έρθει
στις εκλογές του 2027, όπως πάντα συµβαίνει στη δηµοκρατία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει η
κυρία Υπουργός.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα προσπαθήσω να
είµαι πολύ σύντοµη γιατί το προχωρηµένο της ώρας νοµίζω έχει
κουράσει.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είχα από πλευράς µου να πω ότι
άκουσα µε πάρα πολλή προσοχή όλα τα σχόλιά σας και κατά την
επεξεργασία του νοµοσχεδίου στις επιτροπές και σήµερα στην
Ολοµέλεια. Θέλω να σας ευχαριστήσω πολύ για τις παρεµβάσεις
που έχετε κάνει και θα ήθελα -αρκετά, βέβαια, απαντήθηκαν και
από τον κύριο Υπουργό- και εγώ από πλευράς µου πάρα πολύ
σύντοµα να δώσω µερικές διευκρινίσεις για κάποια θέµατα που
ακούστηκαν.

Ξεκινώ µε µια βασική παρατήρηση: Αυτές οι ενεργειακές δια-
τάξεις που φέρνουµε σε αυτό το νοµοσχέδιο, επειδή άκουσα ότι
είναι αποσπασµατικές και ασύνδετες -αναφέρθηκε από πολλούς-
δεν είναι αποσπασµατικές, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, και δεν
είναι και ασύνδετες. Αντίθετα, θα έλεγα ότι υπηρετούν τις βασι-
κές στρατηγικές µας κατευθύνσεις στην ενέργεια. Ποιες είναι
αυτές; Είναι στρατηγικές κατευθύνσεις που περιγράφονται και
στο Εθνικό Σχέδιο για την ενέργεια και το κλίµα και, βεβαίως,
στρατηγικές οι οποίες υλοποιούνται τα τελευταία πέντε χρόνια
µε συνέπεια, µε συνοχή και σταθερότητα. 

Ποιες είναι αυτές οι αρχές; Τι θέλουµε να κάνουµε; Πρώτον, -
ακούστηκε πολλές φορές- θέλουµε να πετύχουµε µια ταχεία δι-
είσδυση σε ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και να ενισχύσουµε
την αποθήκευση ενέργειας. Δεύτερη αρχή είναι ότι θέλουµε να
εξηλεκτρίσουµε τους τοµείς τελικής χρήσης ενέργειας, όπως
είναι τα κτήρια, όπως είναι η ψύξη-θέρµανση, όπως είναι οι µε-
ταφορές. Τρίτον, θέλουµε να πετύχουµε όσο το δυνατόν µεγα-
λύτερη ενεργειακή αποδοτικότητα και βελτίωση στο µεγάλο
κτηριακό απόθεµα και πεπαλαιωµένο που έχουµε στη χώρα µας.
Τέταρτον, πρέπει να πετύχουµε ένα ισορροπηµένο µείγµα ηλε-
κτροπαραγωγής και πρέπει να ενισχύσουµε και νέες τεχνολογίες
για να µην έχουµε µόνο καλλιέργεια στο µείγµα το ενεργειακό.
Και, πέµπτον, εξίσου σηµαντικό, πρέπει να χειραφετήσουµε τον
καταναλωτή, πρέπει να ενισχύσουµε το µοντέλο της αυτοπαρα-
γωγής. Να µην είναι ένας παθητικός καταναλωτής, αλλά να µπο-
ρεί και να παράγει, επίσης, ένας καταναλωτής και τη δική του
ενέργεια. 

Όλες αυτές οι αρχές υπηρετούν ως συνεκτική στρατηγική
ενεργειακής µετάβασης στη µεγάλη εικόνα. Και ποια είναι αυτή;
Η βασική στόχευση που έχουµε δεν είναι άλλη από το να πετύ-
χουµε φθηνότερη ενέργεια για όλους τους Έλληνες και όλες τις
Ελληνίδες. 

Μένω λίγο σε αυτόν τον στόχο, γιατί ακούγονται πολλές φορές
αρκετές ανακρίβειες. Μειώνει η ενεργειακή µετάβαση το κόστος
ενέργειας; Ναι, ανεπιφύλακτα ναι το µειώνει. Δεν το λέω εγώ
µόνο. Το λένε νοµίζω τα νούµερα και οι αποδείξεις. Πρώτον, απο-
δεικνύεται στο νέο Εθνικό Σχέδιο για την ενέργεια και το κλίµα.
Πώς αποδεικνύεται; Με µια σοβαρή µαθηµατική ανάλυση που
δείχνει ότι το κόστος ενέργειας σταθερά θα αποκλιµακώνεται σε
όλη τη διάρκεια της περιόδου αυτής και, δεύτερον, το αποδει-
κνύει και η πραγµατικότητα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Ελλάδα είναι σταθερά φθηνό-
τερη από τον ευρωπαϊκό µέσον όρο για τον καταναλωτή. Εάν δεν
µας πιστεύετε σε αυτό, θα ήθελα να πιστέψετε την EUROSTAT
και θα ήθελα να καταθέσω αυτόν τον πίνακα.

(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Αλεξάνδρα Σδούκου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Οκτώ χώρες µόνο στις είκοσι επτά έχουν φθηνότερη ηλεκτρική
ενέργεια από την Ελλάδα. Είµαστε, λοιπόν, αισθητά και µετρή-
σιµα κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Θα µου πείτε: Είµαστε

ευχαριστηµένοι, ικανοποιηµένοι; Προφανώς και όχι. Όπως όλες
οι Ελληνίδες και όλοι οι Έλληνες ξέρουµε, και επαγρυπνούµε
διαρκώς και προσπαθούµε να παρεµβαίνουµε άµεσα και δρα-
στικά όταν χρειάζεται και όποτε χρειάζεται για να µπορούµε να
διασφαλίζουµε χαµηλές τιµές βραχυπρόθεσµα και παίρνουµε και
συστηµικά µέτρα, όπως είναι η διείσδυση των ανανεώσιµων
πηγών, για να µπορούµε να έχουµε χαµηλές τιµές µακροπρόθε-
σµα. Όµως, για να συνεννοούµαστε και για να µιλάµε καθαρά και
µε ειλικρίνεια δεν είµαστε η ακριβότερη, όπως µας κατηγορεί
πολλές φορές η Αντιπολίτευση. Είµαστε αποδεδειγµένα, όπως
προκύπτει από τους πίνακες της EUROSTAT, από τους φθηνό-
τερους στην Ευρώπη και θα γίνουµε ακόµη φθηνότεροι. 

Όσο πλησιάζουµε και σε ένα περιβάλλον διεθνούς κανονικό-
τητας, χωρίς πολέµους στη γειτονιά, χωρίς ενεργειακές κρίσεις,
µε περισσότερες ΑΠΕ, σίγουρα το κόστος αυτό θα συνεχίζει να
µειώνεται. Οι πολιτικές µας νοµίζω ότι θα αποδεικνύουν και
στους πιο δύσπιστους στην πορεία τα οφέλη της ενεργειακής
µετάβασης. 

Δύο πράγµατα θέλω να πω για το νοµοσχέδιο που, όπως είπα,
είναι συνδεδεµένο µε την µακροπρόθεσµη ενεργειακή µας στρα-
τηγική, που συµβάλλει -νοµίζω ρωτηθήκαµε γι’ αυτό από τον κ.
Τσακαλώτο- πάντα στο µέτρο που αναλογεί στη χώρα µας -σε τι
πράγµα;- στον περιορισµό των εκποµπών και στη δράση κατά
της κλιµατικής αλλαγής. 

Θα ήθελα να δώσω κάποια στοιχεία. Η Κίνα πόσα δισεκατοµ-
µύρια τόνους εξέπεµψε το 2023; Η Κίνα εξέπεµψε 12 δισεκατοµ-
µύρια τόνους το 2023, οι Ηνωµένες Πολιτείες εξέπεµψαν 4,6
δισεκατοµµύρια, η Ευρωπαϊκή Ένωση εξέπεµψε συνολικά 2,5 δι-
σεκατοµµύρια. Οι εβδοµήντα µε ογδόντα περίπου εκατοµµύρια
τόνοι εκποµπών της Ελλάδας εµπρός στα νούµερα που ανέφερα
είναι ασήµαντη ή αστεία ποσότητα.

Οπότε θα µπορούσε ίσως κάποιος να πει ότι και η όποια µεί-
ωση τελικά πετύχουµε, η όποια τελικά συνεισφορά µας, θα είναι
ασήµαντη και αστεία. Μπορεί να είναι µια σταγόνα στον ωκεανό,
αλλά νοµίζω πως αν δεν µαζευτούν πολλές τέτοιες σταγόνες, δεν
θα έχουµε ποτέ έναν ωκεανό. Δηλαδή, αν ο καθένας δεν κάνει
ό,τι µας αναλογεί, δεν θα έχουµε ποτέ µια σοβαρή παγκόσµια
αντίδραση στην κλιµατική κρίση και το µέτρο δεν θα είναι οι δύο
βαθµοί κελσίου, αλλά θα είναι οι τρεις, οι τέσσερις, οι πέντε,
όπως λένε και τα πιο δυσµενή σενάρια. 

Οπότε ναι, εµείς κάνουµε αυτό που µπορούµε και µας αναλο-
γεί και λειτουργούµε στην Ευρώπη, στον κόσµο, αν θέλετε, ως
παράδειγµα. Αυτό πρέπει να το δεχτείτε. Πρέπει να το αναγνω-
ρίσουµε όλοι ότι η Ελλάδα δεν είναι πια ουραγός, δεν είµαστε
τελευταίοι. Είµαστε σε αρκετά πράγµατα στην ενεργειακή πολι-
τική πρωτοπόροι. 

Ακούστηκαν πολλά για την αποθήκευση ενέργειας, επειδή κά-
ποιοι λένε και ξαναλένε ότι στην αποθήκευση είµαστε στο µηδέν
και όσες φορές και αν τους διαψεύδουµε και εµείς και η πραγ-
µατικότητα, συνεχίζουν.

Η πραγµατικότητα είναι ότι από το 2019 η λέξη «αποθήκευση»
ήταν εντελώς άγνωστη ενεργειακά. Σήµερα η πραγµατικότητα
είναι ότι έχουµε γύρω στα 1.600 MW σε υλοποίηση σε έργα απο-
θήκευσης µε χρηµατοδότηση από το Ταµείο Ανάκαµψης 450 εκα-
τοµµυρίων ευρώ. Αυτό κάναµε µέχρι τώρα, από το 2019 µέχρι
σήµερα και σε αυτό το νοµοσχέδιο επανερχόµαστε µε νέα µέτρα
τα οποία αυξάνουν την ισχύ της αποθήκευσης, χωρίς αυτή τη
φορά να δίνουµε ταρίφες, χωρίς να δίνουµε ενισχύσεις. Κατηγο-
ρηθήκαµε γιατί δεν τα κάναµε αυτά από την αρχή, από το 2019,
γιατί γίνεται αυτό τώρα. Μα, γιατί τώρα το κόστος του εξοπλι-
σµού έχει πέσει.

Και κάτι τελευταίο, γιατί το άκουσα και αυτό και νοµίζω ότι δεν
θα ήθελα να το αφήσω αναπάντητο: Οι περικοπές, η πετάµενη
ενέργεια που ακούστηκε. Για κάποια µεγέθη -για να ξέρουµε και
πάλι γιατί µιλάµε- ναι, όντως το 2023 είχαµε 260 γιγαβατώρες σε
περικοπές, είναι περίπου το 0,45% της συνολικής ζήτησης ηλε-
κτρισµού της χώρας.

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ (ΦΡΕΝΤΥ): Των ΑΠΕ λέµε!
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Το 2024 είναι κάτω από το 1% της συνολικής ζήτη-
σης, άρα είναι περίπου το 1,5% της συνολικής παραγωγής από
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ΑΠΕ στη χώρα. Το τονίζω για να το βάλουµε στη σωστή προ-
οπτική. Είναι το 1,5% και φυσικά δεν ισχύει αυτό που ακούγεται,
ότι πετάµε ενέργεια στα σκουπίδια και κάτι άλλα τέτοια γραφικά.
Το θέµα είναι ότι ο καταναλωτής δεν επιβαρύνεται σε αυτό σε τί-
ποτα απολύτως, δεν την πληρώνει αυτή την ενέργεια. Αυτή η
ενέργεια περικόπτεται –πότε;- όταν δεν έχει οικονοµική αξία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και βεβαίως, αυτό που θέλουµε να κάνουµε είναι να επιβρα-

βεύουµε τον καταναλωτή. Πώς θα το κάνουµε αυτό; Μέσα από
τα δυναµικά τιµολόγια που έρχονται κυρίως θέλουµε να βοηθή-
σουµε τις επιχειρήσεις για να µειώσουν το ενεργειακό τους κό-
στος, έτσι ώστε να µπορούν να τιµολογούνται χαµηλότερα τις
ώρες που τα φωτοβολταϊκά υπερπαράγουν.

Θα ήθελα να κάνω µία µνεία επίσης στο αν θέλουµε να γίνονται
έργα από µικρούς ή από µεγάλους. Θα το ξαναπώ -αν µου επι-
τρέπεται- όλοι έχουν χώρο στην αγορά της ενέργειας και µεγά-
λοι και µικροί, τους χρειαζόµαστε όλους και όλους τους
στηρίζουµε µε τα εργαλεία και τις πολιτικές µας. Και τα µεγάλα
έργα τα θέλουµε, γιατί πετυχαίνουν αισθητά µικρότερες τιµές
και τα µικρά έργα τα θέλουµε, γιατί επιτυγχάνουν την ενεργειακή
δηµοκρατία. Όλους τους θέλουµε.

Επειδή πολλά ακούστηκαν περί ενεργειακής δηµοκρατίας και
πάλι θα ήθελα εδώ να καταθέσω έναν πίνακα.

(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός κ. Αλεξάνδρα Σδούκου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σε ό,τι αφορά την αυτοπαραγωγή, έχουµε σήµερα 816 MW.
Από αυτά τα 726 MW έχουν συνδεθεί από το 2019 µέχρι σήµερα,
επί ηµερών µας δηλαδή, που µας κατηγορείτε ότι δεν είµαστε
υπέρ της ενεργειακής δηµοκρατίας, έχουµε βάλει το 89% της εγ-
κατεστηµένης ισχύος για αυτοκατανάλωση. Αυτό το 89% είναι
πάνω από είκοσι επτάµισι χιλιάδες σταθµοί.

Και στα εµπορικά έργα, όχι στην αυτοπαραγωγή, το ίδιο ακρι-
βώς κάνουµε. Σε αριθµό έργων το 97% περίπου του συνόλου
είναι µικρά έργα. Δεν θα σχολιάσω πόσα έχουν µπει κατά την πε-
ρίοδο 2015-2019, έχουν µπει 35 µόλις MW, λιγότερο από χίλιους
σταθµούς, θα το δείτε στον πίνακα. Αυτή, λοιπόν, είναι η ενερ-
γειακή δηµοκρατία στην πράξη µε νούµερα και µε αποδείξεις.

Και για να κλείσω λίγο αυτή την ενότητα, εµείς προφανώς θέ-
λουµε και στηρίζουµε τις ΑΠΕ, όλες τις ΑΠΕ από όλους τους εν-
διαφερόµενους και από το µικρό φωτοβολταϊκό που µπαίνει σε
µία στέγη, ένα φωτοβολταϊκό που µπαίνει σε ένα χωράφι για έναν
αγρότη, γιατί πετυχαίνει χαµηλότερη τιµή και τα µεγάλα και τα
αιολικά στη στεριά, στη θάλασσα, τη γεωθερµία, τη βιοµάζα, όλα
όσα συµβάλλουν στο να έχουµε ένα διαφοροποιηµένο µείγµα.

Σε ό,τι αφορά τις επενδύσεις, γιατί ξέρω ότι κάποιοι έχετε αλ-
λεργία στη λέξη «επενδύσεις», εµείς και τις πιστεύουµε και τις
ενθαρρύνουµε. Υπάρχει ένα τεράστιο επενδυτικό ενδιαφέρον για
τον ενεργειακό τοµέα της Ελλάδας. Δεν χρειάζεται να το επανα-
λάβω, νοµίζω ότι το ξέρετε όλοι σας. Έχουµε φτάσει σε ένα ση-
µείο να µας ζητάνε κάποιοι να απολογηθούµε για αυτό το
επενδυτικό ενδιαφέρον, να ζητήσουµε συγγνώµη επειδή αυτό το
επενδυτικό ενδιαφέρον ξεπερνάει κατά δέκα φορές τις ανάγκες
και τις στοχεύσεις που έχουµε, αλλά δεν θα απολογηθούµε γι’
αυτή την επιτυχία του ενεργειακού τοµέα. Και όσο και αν κάποιοι
δεν θέλουν επενδύσεις, ή θέσεις εργασίας, ή ανάπτυξη στην οι-
κονοµία, ή διεθνή κεφάλαια που εισρέουν στη χώρα, εµείς τα θέ-
λουµε και το σηµαντικότερο είναι ότι µπορούµε να τα κάνουµε
πράξη πέντε χρόνια τώρα. Αυτή την εµπιστοσύνη των επενδυτών
την οποία έχουµε κερδίσει τα τελευταία πέντε χρόνια θέλουµε
να τη διατηρήσουµε.

Ένα τελευταίο θετικό που φέρνει αυτό το νοµοσχέδιο είναι µία
νέα πρωτοβουλία σε ό,τι αφορά την ενεργειακή εξοικονόµηση.
Αυτή τη φορά επικεντρωνόµαστε στα κτήρια του δηµοσίου. Προ-
τείνουµε, λοιπόν, ένα νέο πρόγραµµα µεγάλης κλίµακας το οποίο
θα µας επιτρέψει να πιάσουµε τους στόχους της ενεργειακής
αναβάθµισης στον δηµόσιο τοµέα. Μιλάω για το πρόγραµµα
αυτό των συστάδων, σε clusters, δηµοσίων κτηρίων, να έχουµε

µία συστάδα πανεπιστηµίων, µία συστάδα σχολείων, µία συ-
στάδα νοσοκοµείων, στρατοπέδων, για να µπορούµε να προκη-
ρύξουµε αυτές τις συστάδες και να πετύχουµε ενεργειακή
αναβάθµιση µε µεγαλύτερη κλίµακα και όσο το δυνατόν φθηνό-
τερα. Νοµίζω ότι όλοι συµφωνούµε ότι δεν είναι η εικόνα σήµερα
των δηµόσιων κτιρίων αυτή που µας αξίζει, να µπαίνουµε σε δη-
µόσιες υπηρεσίες, να βλέπουµε καµένες λάµπες, να βλέπουµε
σόµπες. Δεν είναι εικόνα ούτε για τους εργαζόµενους στα κτήρια
αυτά ούτε για τους πολίτες που τα επισκέπτονται ούτε και για
τον φορολογούµενο στο τέλος της ηµέρας που πληρώνει τους
λογαριασµούς του ρεύµατος.

Κλείνω µε την τροπολογία για την τηλεθέρµανση. Να πω -το
ανέφερε ο Υπουργός- ότι δεν είναι µία µονοµερής ενέργεια του
Υπουργείου. Υλοποιεί µία συµφωνία µεταξύ όλων των εµπλεκο-
µένων. Όλοι αποδέχθηκαν -ήταν µία δύσκολη διαπραγµάτευση-
ότι αυτή η λύση είναι κοινά αποδεκτή, µακροπρόθεσµα βιώσιµη,
ωφέλιµη για την τοπική κοινωνία. Παρουσιάσαµε αυτή τη λύση
στο Υπουργείο, διαµορφώθηκε από κοινού και έγινε αποδεκτή
από όλους και δεν µπορώ να καταλάβω πώς ήρθαν σήµερα κά-
ποιοι που είναι προφανώς βασιλικότεροι του βασιλέως για να κα-
ταγγείλουν ότι ήταν άδικη αυτή η συµφωνία, ή ήταν λανθασµένη.

Η αλήθεια είναι αυτή -και το ξέρετε πολύ καλά- ότι δεν είναι
απλά µία καλή και δίκαιη συµφωνία, είναι και η µόνη συµφωνία
που διασφαλίζει τόσο άµεσα όσο και µακροπρόθεσµα τα συµφέ-
ροντα των πολιτών στο Αµύνταιο, στην Πτολεµαΐδα, στην Κο-
ζάνη, που θα έχουν εξασφαλισµένο το δικαίωµά τους σε µια
προσιτή θέρµανση για τις επόµενες δεκαετίες.

Και αυτό ίσως είναι κάτι που δεν µπορείτε να το δεχτείτε. Μπο-
ρεί να είναι κάτι που ενοχλεί, ότι λύνουµε δηλαδή το πρόβληµα,
ότι συµφωνούν οι τοπικές κοινωνίες, ότι έχουµε µπροστά µας,
λοιπόν, µία λύση, γιατί ίσως µπορεί να σας αρέσει να τρέφεστε
από τα προβλήµατα και απεχθάνεστε τις λύσεις. Νοµίζω ότι αυτή
είναι η διαφορά που έχει αυτή η παράταξη και αυτή η Κυβέρνηση
και αυτή η διαφορά είναι απολύτως σαφής και αντιληπτή πια από
όλες τις Ελληνίδες και όλους τους Έλληνες. Είµαστε εδώ για να
βρίσκουµε δίκαιες και βιώσιµες λύσεις για όλες και όλους και
αυτό θα συνεχίσουµε να κάνουµε. Γι’ αυτό θα ήθελα να σας κα-
λέσω να ψηφίσετε το νοµοσχέδιο αυτό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ (ΠΑΡΙΣ) ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Είµαστε και ε-
µείς εδώ, κυρία Υπουργέ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, η κ. Διονυσία-Θεοδώρα Αυ-
γερινοπούλου.

ΔΙΟΝΥΣΙΑ-ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς, θα ήθελα να εκ-
φράσω τα βαθιά µου συλλυπητήρια στους κατοίκους της περιο-
χής της Βαλένθια της Ισπανίας για την τραγική απώλεια δεκάδων
συµπολιτών τους λόγω των χθεσινών πληµµυρών και να εκφρά-
σουµε και την αλληλεγγύη µας, αλλά και τη δέσµευσή µας ότι θα
εντείνουµε τις κοινές παγκόσµιες προσπάθειες για την πρόληψη
και την προσαρµογή στην κλιµατική κρίση και για την αποτροπή
και τη µείωση µελλοντικών φυσικών καταστροφών.

Με το παρόν νοµοσχέδιο επιδιώκουµε τη βελτίωση του πλαι-
σίου εξοικονόµησης ενέργειας και των νέων ενεργειακών έργων,
άµεσα συνδεδεµένο µε την αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης,
καθώς και τον εκσυγχρονισµό και την αναβάθµιση του πλαισίου
για τη διαχείριση των αποβλήτων και την επίλυση χωροταξικών,
πολεοδοµικών και ειδικότερων άλλων ζητηµάτων.

Μία είναι η λέξη στην οποία συγκλίνουν οι ρυθµίσεις του νο-
µοσχεδίου: Αποτελεσµατικότητα.

Ως κεντρικός περιβαλλοντικός στόχος τού νοµοσχεδίου προ-
βάλλει η αύξηση του ποσοστού της ανακύκλωσης, ο οποίος απο-
τελεί και εθνικό µας στόχο µέσα από ένα ολοκληρωµένο σχέδιο
στο οποίο καλείται να συµµετάσχει µε επικουρικό αλλά και επι-
τελικό πλέον ρόλο το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας.
Οι υποδοµές ανακύκλωσης στη χώρα µας πρέπει να ενισχυθούν
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και όλοι και οι δήµοι πρέπει πλέον να µπορούν να εξοπλιστούν
ανάλογα, ώστε να έχουν τη δυνατότητα να συµβάλλουν στους
περιβαλλοντικούς αυτούς στόχους.

Αντίστοιχες υποδοµές ανακύκλωσης και διαχείρισης αποβλή-
των πρέπει να είναι διαθέσιµες ακόµη και για τους µικρούς ορει-
νούς και νησιωτικούς δήµους που ως τώρα υπολείπονται σε
σχετικές υποδοµές. Η, δε, κυκλική οικονοµία θα δηµιουργήσει
και σε αυτές τις περιοχές νέες και πρόσθετες θέσεις εργασίας.

Περαιτέρω, το νοµοσχέδιο προβλέπει την ενοποίηση των
ΦΟΔΣΑ Κρήτης, Βορείου Αιγαίου, Θεσσαλίας και Δυτικής Ελλά-
δος, σε επίπεδο περιφέρειας αντί νοµού, µε σκοπό τη µεγαλύ-
τερη λειτουργικότητα και αποτελεσµατικότητά τους. Στην
περίπτωση της Δυτικής Ελλάδος, πάντως, πρέπει να θυµίσουµε
ότι η Ηλεία έχει κατορθώσει έως σήµερα, µε µεγάλη προσπάθεια
από µέρους µας, να εφαρµόσει σύγχρονη και πράσινη διαχείριση
των αποβλήτων, µε τη λειτουργία µονάδας επεξεργασίας και
χώρου υγειονοµικής ταφής υπολειµµάτων στην περιοχή της
Τριανταφυλλιάς, η οποία ξεκίνησε να λειτουργεί επί κυβερνή-
σεως Νέας Δηµοκρατίας.

Η ενοποίηση των φορέων διαχείρισης στερεών αποβλήτων
Ηλείας, Αχαΐας και Αιτωλοακαρνανίας, µε τη συγκρότηση του
νέου φορέα διαχείρισης Δυτικής Ελλάδος, δηµιουργεί την επι-
φύλαξη µήπως επιβαρυνθούν δυσανάλογα το εργοστάσιο απο-
βλήτων του νοµού και κορεστεί στην πράξη το κύτταρο του ΧΥΤΥ
µε την πιθανή µεταφορά σε αυτόν αποβλήτων από άλλους νο-
µούς. Ούτε τη βιωσιµότητα της διαχείρισης αποβλήτων θα εξυ-
πηρετούσε µια τέτοια εξέλιξη ούτε µία εκ των βασικών αρχών
διαχείρισης των αποβλήτων, που είναι η επεξεργασία τους κοντά
στην πηγή. Αντιθέτως, θα πρέπει και οι τρεις νοµοί και ο καθένας
από αυτούς να αποκτήσουν στο µέλλον επαρκείς υποδοµές για
τη δική τους κυκλική οικονοµία. 

Βρίσκεται, δε, στη σωστή κατεύθυνση η διευθέτηση ζητηµά-
των σχετικά µε την εγκατάσταση έργων Ανανεώσιµων Πηγών
Ενέργειας προς ενίσχυση της ποικιλίας ενέργειας από ΑΠΕ και
από διαφορετικές τεχνολογίες στο ενεργειακό µείγµα. Οµοίως,
η προώθηση της εγκατάστασης σταθµών αποθήκευσης, ώστε να
περιοριστούν οι απορρίψεις πράσινης ενέργειας και επίσης, να
µειωθεί το κόστος κατά τις βραδινές ώρες που η παραγωγή από
φωτοβολταϊκούς σταθµούς είναι περιορισµένη.

Ακόµη, µε το νοµοσχέδιο παρέχεται σε µονάδες από συµβα-
τικά καύσιµα, που συνδέονται στο σύστηµα µεταφοράς ηλεκτρι-
κής ενέργειας και οι οποίες έχουν παύσει ή θα παύσουν να
λειτουργούν, να τροποποιούν τις άδειες παραγωγής ηλεκτρικής
ενέργειας και να µετατρέπονται σε σταθµούς αποθήκευσης της
ηλεκτρικής ενέργειας. Μία πολύ σηµαντική δυνατότητα, καθώς
επιµέρους στόχο και προϋπόθεση της ενεργειακής µετάβασης
αποτελεί η δυνατότητα αποθήκευσης της παραγόµενης πράσι-
νης ενέργειας και η ορθολογική της παροχή στο δίκτυο. Η, δε,
δυνατότητα παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας µε την αδειοδό-
τηση πλωτών φωτοβολταϊκών σταθµών πάνω σε υδάτινους όγ-
κους, όπως σε λίµνες, µας δίνει πρόσθετες δυνατότητες
χωροθέτησης ΑΠΕ και αµβλύνει ενδεχόµενες συγκρούσεις χρή-
σεων γης. Οµοίως σηµαντική για την ενεργειακή µετάβαση και
την εφαρµογή της ενεργειακής καινοτοµίας είναι και η ρύθµιση
για το µεταβατικό καθεστώς για τη διακίνηση και διάθεση υδρο-
γόνου σε πρατήρια υδρογόνου.

Ένα είναι σίγουρο. Για να πετύχει στην πράξη η απεξάρτηση
από τα ορυκτά καύσιµα, η µετάβαση σε µία πιο πράσινη οικονο-
µία και για να ζήσουµε σε ένα πιο υγιές και βιώσιµο περιβάλλον,
δεν αρκούν µόνο δεσµεύσεις και λόγια. Χρειάζονται πράξεις και
διακυβέρνηση µε αποφασιστικότητα και λειτουργικότητα.

Και αυτό το νοµοσχέδιο σε αυτό ακριβώς κατατείνει. Με πρα-
κτικά βήµατα, όπως αυτά που περιλαµβάνει το νοµοσχέδιο, υλο-
ποιούµε στην πράξη και δεσµεύσεις για την αντιµετώπιση της
κλιµατικής κρίσης και τις οποίες θα παρουσιάσουµε εν µέρει και
στις 12 µε 22 Νοεµβρίου στο Μπακού του Αζερµπαϊτζάν, όπου
θα µεταβούµε εν όψει της 29ης διάσκεψης του ΟΗΕ για το κλίµα. 

Εκεί η Ελλάδα, µαζί µε άλλα κράτη, θα κληθεί να στηρίξει τις
κύριες προτεραιότητες της διάσκεψης, οι οποίες περιλαµβάνουν:
Πρώτον, τον νέο συλλογικό ποσοτικοποιηµένο στόχο για την κλι-
µατική χρηµατοδότηση. Δεύτερον, την ενίσχυση των εθνικά κα-

θορισµένων συνεισφορών και την ανακοίνωση προθέσεών µας
για πιο φιλόδοξες δεσµεύσεις µείωσης εκποµπών ευθυγραµµι-
σµένες µε τον στόχο περιορισµού της µέσης αύξησης της παγ-
κόσµιας θερµοκρασίας ως τον 1,5 βαθµούς κελσίου. Τρίτον, τη
λειτουργία του ταµείου για απώλειες και ζηµίες. Τέταρτον, την
ολοκλήρωση των κανόνων για τις διεθνείς αγορές άνθρακα και
πέµπτον, την επιτάχυνση της προσαρµογής στην κλιµατική αλ-
λαγή µε την προώθηση των εθνικών σχεδίων προσαρµογής και
την εξασφάλιση των απαραίτητων πόρων. Επιπλέον, η COP29 θα
εξετάσει τη σταδιακή κατάργηση των επιδοτήσεων στα ορυκτά
καύσιµα και τη µεταρρύθµιση των διεθνών χρηµατοπιστωτικών
θεσµών. 

Αυτοί οι συλλογικοί στόχοι, τους οποίους πρέπει και εµείς να
υποστηρίξουµε δυναµικά όπως κάνουµε ως σήµερα, είναι στόχοι
οι οποίοι µας αναγκάζουν να αποφύγουµε την εσωστρέφεια και
την άγονη αντιπαράθεση και να πάµε την Ελλάδα και τη νέα
γενιά, µε ασφάλεια, σε ένα πιο αισιόδοξο µέλλον µπροστά. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ για την οικονοµία του χρόνου και…

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κι εγώ
τον λόγο για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν µπορείτε να
πάρετε τώρα τον λόγο. 

Η κ. Σεµίνα Διγενή έχει τώρα τον λόγο…
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κύριε Πρόεδρε, δεν καταλαβαίνω

γιατί κάνετε αυτές τις διακρίσεις. Αλήθεια. Στην κ. Κτενά δεν δώ-
σατε δικαίως τον λόγο πριν; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ναι, έγινε αντικατά-
σταση και µίλησε ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

Τώρα ήδη κάλεσα την κ. Διγενή, η οποία έχει τον λόγο. Μετά,
αν θέλετε κάτι, ελάτε να µου το πείτε εµένα.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ναι, θα έρθω να σας πω ένα µυ-
στικό! 

Μα, είναι δυνατόν; Έχω έρθει από τους πυροσβέστες, έχω
φάει τα δακρυγόνα της ζωής µου, εκεί γίνεται χαµός και δεν µου
δίνετε τον λόγο να το πω. Αυτό θέλω να πω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Διγενή, έχετε
τον λόγο.

ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Πριν αναφερθούµε στο νοµο-
σχέδιο, θα θέλαµε να καταγγείλουµε αυτό το απαράδεκτο αίσχος
της άγριας επίθεσης των ΜΑΤ στους εποχικούς πυροσβέστες. Αντί
η Κυβέρνηση να ικανοποιήσει τα δίκαια αιτήµατα των εποχικών
πυροσβεστών, τους σακάτεψε µε ΜΑΤ και χηµικά. Ξυλοκόπησαν
επίσης και δηµοσιογράφο του «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ» που κάλυπτε την
επίθεση των ΜΑΤ. Χτύπησαν αυτούς που όλο το καλοκαίρι πά-
λευαν µε τις πυρκαγιές, κάτω από αντίξοες συνθήκες και τώρα θε-
ωρούνται περιττοί και απολύονται. Και όλα αυτά, την ηµέρα που
η Κυβέρνηση ανακοινώνει την παράταση της αντιπυρικής περιό-
δου εξαιτίας της ξηρασίας. 

Ζητάµε, απαιτούµε, να αφεθούν ελεύθεροι αυτοί που συνελή-
φθησαν επειδή διεκδικούσαν το αυτονόητο και φυσικά να αφεθεί
ελεύθερος και ο δηµοσιογράφος που έκανε τη δουλειά του.
Μήπως θυµάστε σε ποια θέση είµαστε στην ελευθερία του Τύπου; 

Επίσης, µου έκανε πολύ µεγάλη εντύπωση που από την αρχή
της ηµέρας σήµερα δεν άκουσα από τους συναδέλφους της
Νέας Δηµοκρατίας το παραµικρό γι’ αυτό το αίσχος που συνέβη.
Οι ήρωες των καλοκαιριών έγιναν τώρα το φθινόπωρο αόρατοι. 

Πάµε στο νοµοσχέδιο. Κανονικά η διαχείριση των απορριµµά-
των θα έπρεπε να έχει στο επίκεντρό της τον σεβασµό στην
υγεία, στο εισόδηµα του λαού και στο περιβάλλον µε βάση τις
σηµερινές επιστηµονικές και τεχνολογικές δυνατότητες. Αυτό
που συµβαίνει, όµως, στην πραγµατικότητα είναι η πολιτική της
εµπορευµατοποίησης της διαχείρισης των αποβλήτων µε βάση
τις κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Μιας πολιτικής που
την πληρώνει ο λαός µε χαράτσια, µε καρκίνο και άλλες επιπτώ-
σεις στην υγεία του και φυσικά καταστροφή του περιβάλλοντος. 

Αυτήν την περιβόητη στρατηγική της πράσινης µετάβασης µε
το απλησίαστο ρεύµα, µε τις στρατιές των ανέργων, που εξαφα-
νίζει από τον χάρτη ολόκληρες περιοχές εκεί που προχωράει η
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απολιγνιτοποίηση, αφανίζει το πράσινο και τις αγροτικές καλ-
λιέργειες για να φυτρώνουν παντού ΑΠΕ, την πληρώνουµε όλοι
πανάκριβα. Και βέβαια συνοδεύεται από όλες τις κυβερνήσεις
και τις περιφερειακές αρχές µε υποκρισία και φανφάρες για την
προστασία του περιβάλλοντος που γίνεται, τάχα, προς όφελος
όλων. 

Μιλάµε για προκλητική αντιλαϊκή κλιµάκωση και το ΚΚΕ ήταν
και είναι η µόνη πολιτική δύναµη που αντιστέκεται σε όλα τα επί-
πεδα. Κάτι βέβαια που δεν έκανε κανένα αυτί να ιδρώσει, αντί-
θετα, η ιδιωτικοποίηση αυτού του τοµέα προχώρησε ακόµη πιο
βαθιά ώστε να λεηλατηθεί όσο πιο πολύ γίνεται το λαϊκό εισό-
δηµα και µε τα ανταποδοτικά τέλη και µε το τέλος ταφής και µε
τη µετακύλιση της εισφοράς των εταιρειών ως παραγωγών απο-
βλήτων στην τελική τιµή των προϊόντων. 

Εννοείται πως όλο αυτό συµβαίνει µέσα σε άθλιες εργασιακές
σχέσεις στις εταιρείες του κλάδου. Η αλήθεια είναι -και το ξέ-
ρετε, άλλο αν δεν σας ενδιαφέρει- πως η προστασία του περι-
βάλλοντος και της υγείας του λαού είναι ασυµβίβαστη µε την
κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων, τα κέρδη των οποίων
µπαίνουν εµπόδιο στο να αξιοποιηθούν το επιστηµονικό δυνα-
µικό, η επιστηµονική γνώση και η ανάπτυξη της τεχνολογίας,
ώστε η διαχείριση των απορριµµάτων να γίνεται µε γνώµονα την
υγεία του λαού και την προστασία του περιβάλλοντος. 

Η εµπορευµατοποίηση και του περιβάλλοντος, όπως και όλων
των κοινωνικών αγαθών, εξασφαλίζουν την επικυριαρχία του κέρ-
δους πάνω στο συλλογικό συµφέρον.

Να πούµε, επίσης, πως µέσα στο πλήθος των νέων διατάξεων
έχουµε και την προώθηση της καρκινογόνας καύσης των σύµ-
µεικτων αποβλήτων και µάλιστα µε όρους τυπικής καπιταλιστικής
επένδυσης. Σχεδιασµός, χωροθέτηση, περιβαλλοντική αδειοδό-
τηση, κατασκευή και εκµετάλλευση, όλα στα χέρια του κεφα-
λαίου, µε αποκλειστικό φυσικά κριτήριο την εξασφάλιση του
προσδοκώµενου ποσοστού κέρδους. Υγειονοµικές και περιβαλ-
λοντικές βόµβες, δηλαδή. 

Επιβεβαιώνεται τελικά η γενική διαπίστωση του ΚΚΕ ότι κάθε
κυβέρνηση στη χώρα µας είναι χειρότερη από όλες τις προηγού-
µενες, καθώς πάνω στο πλέγµα των αντιλαϊκών καταστάσεων
που παραλαµβάνει προσθέτει και υλοποιεί νέα µέτρα σε βάρος
των όρων διαβίωσης της εργατικής τάξης, των λαϊκών στρωµά-
των, της νεολαίας. 

Όµως, εµείς δεν αποδεχόµαστε ότι το 2024 µπορεί να θεωρεί-
ται πολυτέλεια το φθηνό ρεύµα για όλους. Είναι δικαίωµα του
λαού το φθηνό ρεύµα και για να γίνει αυτό πρέπει να υπάρξει
αξιοποίηση όλων των µορφών ενέργειας που διαθέτει η χώρα,
µε στόχο την ενεργειακή κάλυψη του συνόλου των αναγκών µας.

Να πούµε και µια κουβέντα για την ανακύκλωση. Δεν έχει γίνει
ούτε υπάρχει πρόθεση να γίνει σοβαρή προσπάθεια στην ανα-
κύκλωση. Ο λόγος είναι ότι όλο το σύστηµα είναι προσανατολι-
σµένο, όπως αποτυπώνεται και στο ΕΣΕΚ, στην παραγωγή
εναλλακτικών δευτερογενών καυσίµων από την επεξεργασία των
υπολειµµατικών αστικών αποβλήτων και την ενεργειακή αξιοποί-
ησή τους. Το ΕΣΕΚ τα λέει αυτά.  Άρα, ποιος ο λόγος να επενδύ-
σουν στην ανακύκλωση έτσι όπως είναι το θεσµικό πλαίσιο; 

Στη, δε, θαλάσσια µεταφορά αστικών αποβλήτων υπάρχει ένα
ελλιπέστατο θεσµικό πλαίσιο, κυρίως ως προς την υγιεινή και την
ασφάλεια όσων εργάζονται στους αντίστοιχους κλάδους. Με
αυτή τη διάταξη διευρύνονται οι κατηγορίες των προς µεταφορά
αποβλήτων και µάλιστα κατά παρέκκλιση από κάθε άλλη εθνική
διάταξη. Δεν µπαίνει κανένας σχετικός περιορισµός. Αρκεί τα
προς µεταφορά αντικείµενα - απόβλητα να χαρακτηρίζονται ως
ανακυκλώσιµα, κάτι το οποίο χωράει πολλές ερµηνείες. Μπορεί
να έχει και επικίνδυνα τοξικά απόβλητα, όπως παραδείγµατος
χάριν οι συσσωρευτές. Άρα, εδώ θα πρέπει να µπουν περιορι-
σµοί για το τι ακριβώς είναι ανακυκλώσιµο και µε ποιους όρους
θα γίνεται αυτό το πράγµα για την ασφάλεια και την υγιεινή όσων
εργάζονται στους εµπλεκόµενους κλάδους. 

Η ρίζα και η επίλυση των περιβαλλοντικών προβληµάτων είναι
ζητήµατα βαθιά πολιτικά. Το περιβάλλον βρίσκεται σήµερα πε-
ρισσότερο από ποτέ στο στόχαστρο της ολοµέτωπης επίθεσης
του ιµπεριαλισµού και των πολυεθνικών. Τα οξυµένα προβλή-
µατά του προστίθενται στα άλλα µεγάλα προβλήµατα της ανερ-

γίας, της αποδιάρθρωσης και περιορισµού των κοινωνικών ερ-
γασιακών και δηµοκρατικών δικαιωµάτων των εργαζοµένων. 

Η καταστροφή του περιβάλλοντος παίρνει στη χώρα µας µε-
γάλες διαστάσεις. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ρύπανση της ατµό-
σφαιρας, των επιφανειακών και υπόγειων νερών, µαζί και των
θαλασσών, επιδείνωση των φυσικών καταστροφών, ανεξέλεγκτη
διαχείριση των απορριµµάτων και των τοξικών αποβλήτων. Ση-
µαίνει ανεπαρκή έως ανύπαρκτη επεξεργασία των αστικών λυ-
µάτων, χρήση ορµονών, γενετικά µεταλλαγµένους οργανισµούς,
κατάχρηση χηµικών λιπασµάτων, φυτοφαρµάκων και αντιβιοτι-
κών, καταστροφές των δασών και σπανίων οικοσυστηµάτων, τσι-
µεντοποίηση ελεύθερων χώρων, ανορθολογική εκµετάλλευση
των φυσικών πόρων, πολεοδοµικό χάος και βεβαίως, φθορά των
µνηµείων του πολιτισµού µας. 

Θέλετε, τελειώνοντας, κι ένα ακόµη ανήθικο εργαλείο; Χώρες
οι οποίες θα παράγουν λιγότερη ποσότητα αερίων θερµοκηπίου
από το όριο που τους αντιστοιχεί, θα µπορούν να πουλάνε τη
διαφορά τους σε χώρες οι οποίες θα αποκτούν έτσι το νόµιµο
δικαίωµα να παράγουν περισσότερο από το προβλεπόµενο γι’
αυτές όριο. Θεσµοθετείται, δηλαδή, ένα σκληρό παζάρι µεταξύ
κρατών, αλλά και βιοµηχανικών µονάδων σε βάρος των πραγµα-
τικών αναπτυξιακών δυνατοτήτων και αναγκών των αντίστοιχων
χωρών και λαών, µε βασικό κριτήριο αν συµφέρει να µειώσουν
την ενεργειακή τους παραγωγή που στηρίζεται στα ορυκτά καύ-
σιµα. 

Οι δυνάµεις του ΚΚΕ βρέθηκαν όλο το προηγούµενο διάστηµα
και τώρα απέναντι στις αντιλαϊκές πολιτικές συνολικά για το ζή-
τηµα της διαχείρισης των αποβλήτων. Μπήκαν µπροστά στον
αγώνα του λαού για να τεθούν εµπόδια στους αντιπεριβαλλοντι-
κούς και αντιλαϊκούς σχεδιασµούς που προωθούνται για λογα-
ριασµό του πολυεθνικού κεφαλαίου το οποίο αρνείται να δώσει
λύσεις στα µεγάλα περιβαλλοντικά προβλήµατα του πλανήτη
που το ίδιο δηµιουργεί στο κυνήγι του κέρδους. 

Δεν χρειάζεται να επαναλάβω τις διεκδικήσεις µας. Ακούστη-
καν ήδη από τον γραµµατέα και την εισηγήτριά µας και θα ακου-
στούν ξανά µεταξύ άλλων και στη µεγάλη πανελλαδική
πανεργατική απεργία στις 20 του Νοέµβρη. Τη στηρίζουµε µε
όλες µας τις δυνάµεις. Γιατί εµείς έτσι αντιλαµβανόµαστε την
πραγµατική αντιπολίτευση στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας και την αντεργατική αντιλαϊκή πολιτική της. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Ορίστε, κυρία Πέρκα, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό µιας και

δεν είναι εδώ ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος. Δεν είναι
καθόλου σωστό να επικαλείστε τα είκοσι τέσσερα δευτερόλεπτα
που µίλησε η κ. Κτενά, γιατί δεν ήσασταν εδώ. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Εγώ θα µιλήσω λιγότερο. Είπα
ότι καλώς µίλησε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, πάρτε τον
λόγο και κάντε τη δήλωσή σας. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Στη Βουλή βρισκόµαστε. Αλίµονο
αν δεν µπορούµε να πούµε εδώ αυτό που συµβαίνει σήµερα εκεί
µε τους πυροσβέστες. 

Θα αναφερθώ κι εγώ στο ίδιο περιστατικό. Οι άνθρωποι απερ-
γούν, οι άνθρωποι διεκδικούν το δικαίωµα στην εργασία. Είναι
ούτε δυόµισι χιλιάδες, οι οποίοι επί πέντε χρόνια είναι εποχικοί.
Τώρα δεν τους ανανεώνουν τη σύµβαση, όταν έχουν τρείς χιλιά-
δες εξακόσιες οργανικές θέσεις κενές. Είναι απαράδεκτο.
Ήρθαν τα ΜΑΤ, ήµουν παρούσα, απροκάλυπτα µέσα στο κτήριο
και έριξαν δακρυγόνα. Αυτό είναι σοβαρό; Μπορεί να συµβεί δη-
λαδή µοιραίο γεγονός. Και µετά, όταν πήγαµε να διαµαρτυρη-
θούµε, έριξαν και σε εµάς.

Είναι απαράδεκτο αυτό που συµβαίνει και πραγµατικά πρέπει
η ελληνική Βουλή να το ξέρει. Θα το δηµοσιοποιήσουµε και πε-
ραιτέρω το θέµα. Πήγαµε να πούµε τι κάνετε, γιατί. Γιατί; Είµαι
εδώ και βλέπω. Δεν σας προκαλεί κανείς. Και µου έριξαν δακρυ-
γόνο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Μάν-

τζο, έχετε τον λόγο.

1842 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τα συµβάντα στη
Λεωφόρο Κηφισίας στο Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας και
Κλιµατικής Κρίσης προφανώς είναι πολύ σοβαρά. Υπάρχουν ει-
κόνες στα κινητά όλων µας, στα social media, η µαρτυρία της συ-
ναδέλφου, δηµοσιογραφικές πληροφορίες οι οποίες λένε, ούτε
λίγο ούτε πολύ, ότι όσο εµείς εδώ µιλούµε για το φυσικό περι-
βάλλον κατά τα λοιπά, οι άνθρωποι που καθηµερινά και όλο το
καλοκαίρι το προασπίζουν και το υπερασπίζουν, τρώνε ξύλο κι
απ’ ό,τι κατανοώ και Βουλευτές και δηµοσιογράφος του «ΡΙΖΟ-
ΣΠΑΣΤΗ». Ειπώθηκε ήδη.

Αυτό το οποίο εµείς θέλουµε ως Εθνική Αντιπροσωπεία -γιατί
επαναλαµβάνω είµαστε κλεισµένοι εδώ και συµβαίνουν γεγο-
νότα- είναι η Κυβέρνηση να µας ενηµερώσει. Το είπα κι εγώ, το
έχουν πει όλοι οι συνάδελφοι, να ενηµερωθεί η Εθνική Αντιπρο-
σωπεία τι ακριβώς συνέβη στο Μαρούσι σε µια διαδήλωση των
εποχικών πυροσβεστών που διαδηλώνουν και ζητούν, επαναλαµ-
βάνω, το αυτονόητο να γίνουν δωδεκάµηνες συµβάσεις για να
µη χάνεται και η τεχνογνωσία τους, να µην είναι κι αυτοί στον
δρόµο και η πολιτεία µας να εκµεταλλεύεται, να αξιοποιεί την τε-
χνογνωσία τους στην πρόληψη, για να µη ζούµε δασικές πυρκα-
γιές κάθε καλοκαίρι. Τι έγινε κι αυτή ακριβώς η διαδήλωση
εξελίχθηκε όπως εξελίχθηκε ώστε να πέφτουν δακρυγόνα, χη-
µικά µέσα σε κλειστό χώρο και να συµβαίνουν αυτά τα γεγονότα. 

Κυρία Υπουργέ, σας άκουσα µε προσοχή. Λέτε ότι κάποιοι από
εµάς έχουν αλλεργία στις επενδύσεις. Δεν ξέρω αν αναφέρεστε
στο ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής. Εγώ µπορώ να σας πω εµείς σε τι
έχουµε αλλεργία. Έχουµε αλλεργία στην καταχρηστική, υπέρµε-
τρη και αδικαιολόγητη χρήση αστυνοµικής βίας. Εάν πρόκειται
για τέτοια περίπτωση -γνωρίζω ότι δεν είναι το χαρτοφυλάκιο
σας- θα σας παρακαλέσω και θα ζητήσω για µία ακόµη φορά να
ενηµερωθείτε από τους αρµόδιους για να ενηµερώσετε το Σώµα
τι ακριβώς συνέβη και συµβαίνει ακόµα στη Λεωφόρο Κηφισίας
στην έδρα του Υπουργείου Πολιτικής Προστασίας και Κλιµατικής
Κρίσης εις βάρος των εποχικών πυροσβεστών. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε. Έχετε

τον λόγο, κυρία Καραγεωργοπούλου, ως Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος. 

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Καταγγέλλουµε για άλλη µια
φορά αυτό το φρικώδες έγκληµα σε βάρος των συνανθρώπων
µας. Στεκόµαστε αλληλέγγυα µαζί τους. Η Ζωή Κωνσταντοπού-
λου ήταν παρούσα για ώρες στο σηµείο. Αυτήν την στιγµή βρί-
σκεται στο πλευρό των τραυµατιών, γιατί υπάρχουν σοβαρά
τραυµατισµένοι εποχικοί πυροσβέστες. Εάν µπορέσει, θα έρθει
και αργότερα. Σε άλλη περίπτωση η ίδια, ως αυτόπτης µάρτυ-
ρας, θα καταγγείλει όσα συνέβησαν σήµερα, όσα απαράδεκτα
προσβάλλουν τη δηµοκρατία, στον ίδιο χρόνο που γιορτάζετε
στο Ζάππειο Μέγαρο. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε τώρα

τον κατάλογο και παρακαλώ τον Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ - Κινήµα-
τος Αλλαγής τον κ. Πάρι Κουκουλόπουλο να πάρει τον λόγο.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ (ΠΑΡΙΣ) ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τα ειλικρινή
µας συλλυπητήρια στον αδερφό ισπανικό λαό, κύριε Πρόεδρε,
και αυτονόητα καταγγέλλουµε, αλλά απορούµε κιόλας. Είναι δυ-
νατόν να ζητάνε όλα τα κόµµατα ενηµέρωση για όλα αυτά που
έχουν γίνει και να µην υπάρχει η παραµικρή ενηµέρωση από την
Κυβέρνηση, για κάποιους συµπολίτες µας που διεκδικούσαν το
αυτονόητο δικαίωµα στην εργασία; Όχι ότι διακρίνεται το δι-
καίωµα στην εργασία ανάλογα το ποιος είναι κάθε φορά, αλλά
µια περισσότερη ευαισθησία γι’ αυτούς που δίνουν πραγµατικά
το είναι τους στην κατάσβεση των πυρκαγιών νοµίζω άξιζε.
Πραγµατικά είναι να απορεί κανείς µε την Κυβέρνηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, ζήτησα να
πάρω τον λόγο για να µιλήσω αποκλειστικά για την τροπολογία
που µε πανηγυρικούς τόνους παρουσιάσατε και αφορά τη τηλε-
θέρµανση. Την παρουσιάζετε ως ένα δώρο, ρυθµίζετε -λέει- κά-
ποια χρέη, παραλείποντας να πείτε ότι κάποια τρέχουσας φύσης
χρέη γιγαντώθηκαν -δεν µεγάλωσαν απλά- επί των ηµερών σας
ως αποτέλεσµα επιλογών σας. Αναφέροµαι στις διαρκείς διακο-
πές -εκτός από την περσινή χρονιά, το ξέρετε- που είχε η τηλε-

θέρµανση Κοζάνης που της προκάλεσαν µεγάλη οικονοµική
ζηµιά, στη συνειδητή καθυστέρηση επί τρία χρόνια ολοκλήρωσης
και ένταξης της «Πτολεµαΐδας 5» στο δίκτυο, γιατί θέλατε να την
κάνετε από την αρχή να λειτουργεί ως µονάδα αερίου και γεγο-
νός που σε συνδυασµό µε τη µη εφαρµογή του ν.4951 που εσείς
ψηφίσατε, δηµιούργησε ένα υπέρογκο δήθεν χρέος στην τηλε-
θέρµανση Πτολεµαΐδας. Έτσι οδηγήσατε εκβιαστικά, µε τη ΔΕΗ
στο πλευρό σας, τους δήµους να υπογράψουν τη σύµβαση που
σήµερα πρακτικά ακυρώνουµε µε νόµο.

Στην αρχή του χρόνου -ήσαστε παρούσα- σας είχα παρουσιά-
σει εκ µέρους του ΠΑΣΟΚ µια ολοκληρωµένη και βιώσιµη λύση
την οποία αγνοήσατε και αγνοείτε µέχρι σήµερα επιδεικτικά. Για
ποιον λόγο; Γιατί ζητάει πρόσβαση στον ηλεκτρικό χώρο. Θίξαµε
την ιερή αγελάδα της ενεργειακής ολιγαρχίας την οποία έχετε
εγκαθιδρύσει στη χώρα. Αυτό. Γι’ αυτό λέτε «όχι».

Να τα βάλουµε τα πράγµατα σε µια σειρά, κυρία Υπουργέ. Ο
στόχος των µηδενικών εκποµπών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ένας
στόχος στον οποίο συµµετέχουµε απόλυτα από την πλευρά του
ΠΑΣΟΚ, ξέρετε πολύ καλά ότι είναι ένας στόχος πάρα πολύ δύ-
σκολος. Γιατί; Γιατί η ζήτηση της ηλεκτρικής ενέργειας ανεβαίνει
ραγδαία και θα ανεβαίνει ραγδαία τα επόµενα χρόνια. Ο λόγος;
Αφ’ ενός µεν οι µεγάλες βάσεις δεδοµένων και η τεχνητή νοηµο-
σύνη δηµιουργούν καταναλώσεις τεράστιες και αφ’ ετέρου γιατί
-όπως είπατε νωρίτερα- πρέπει να ηλεκτρίσουµε µια σειρά πα-
ραδοσιακών δραστηριοτήτων, από θέρµανση µέχρι βιοµηχανι-
κές. Είναι τεράστια η πρόκληση. Δεν είναι καθόλου εύκολο το
εγχείρηµα. 

Ήδη χώρες που έχουν σε αφθονία καθαρή ενέργεια, όπως
είναι οι Σκανδιναβικές χώρες και ο Καναδάς, ηλεκτρίζουνε µια
σειρά δραστηριοτήτων εδώ και πάρα πολλά χρόνια. Αυτό ακρι-
βώς σας προτείναµε -είχα µια ευκαιρία να σας προτείνω τον Γε-
νάρη µήνα- για την τηλεθέρµανση, να την ηλεκτρίσουµε µε ΑΠΕ.
Τόσο απλό.

Ζητήσαµε να παραχωρήσατε χώρο ηλεκτρικό 350 µεγαβάτ
στους τρεις ενεργειακούς δήµους που θα κατανεµηθούν ανά-
λογα µε τον πληθυσµό τους, για να τα χρησιµοποιήσουν όπως
αυτοί θέλουν. Παράλληλα, ο «Άγιος Δηµήτριος 5» να αποσυρθεί
από τη λειτουργία µόλις ο Δήµος Κοζάνης ολοκληρώσει τους
απαραίτητους ηλεκτρολέβητες και το δικό του φωτοβολταϊκό
πάρκο. Για τη, δε, «Πτολεµαΐδα 5» ξέρετε καθαρά τη θέση µας
και µετά από δέκα χρόνια ακατανόητης εµµονής σας. Πρέπει να
γίνει ό,τι κάνει η Γερµανία και η Πολωνία. 

Τι επιτυγχάνουµε µε την πρότασή µας, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι; Αντιµετωπίζονται όλα τα χρέη σε χρόνο απολύτως
ορατό. Δεύτερον, η τιµή της τηλεθέρµανσης παραµένει ανταγω-
νιστική και φιλική για τους καταναλωτές, τους πωλητές. Κρατιέ-
ται ψηλά η διαχρονική αξιοπιστία που έχουν αποκτήσει τα δίκτυα
τηλεθέρµανσης στους τρεις δήµους. Οι δήµοι βλέπουν όχι απλά
φως στο τούνελ, αλλά είναι εύρωστοι την επόµενη µέρα αυτοί
και οι δηµότες του και οι πολίτες τους είναι αξιοπρεπείς. Το κό-
στος αυτού που προτείνουµε; Είναι κάτι λιγότερο από 200 εκα-
τοµµύρια. Είναι το ένα τρίτο µιας σαθρής λύσης που προωθείτε.
Γιατί µιλάει για ένα τρίτο; Διακόσια εκατοµµύρια είναι αυτό το
επενδυτικό πρόγραµµα που κάνετε µε τους αγωγούς και όλα τα
υπόλοιπα και 350 είναι η µετατροπή της µονάδας «Πτολεµαΐδα
5» από λιγνιτική σε φυσικό. Το ένα τρίτο αυτού του πράγµατος
σας προτείνουµε, για να µην έχουµε κανένα πρόβληµα και να
έχουµε όλα αυτά τα θετικά οφέλη που είπα νωρίτερα.

Η λύση σας είναι κακή, κυρία Υπουργέ, για πολύ συγκεκριµέ-
νους λόγους. Πρώτον, διότι εξαρτάται το µέλλον της τηλεθέρ-
µανσης από το ρυπογόνο και εισαγόµενο φυσικό αέριο που είναι
και ιδιαίτερου ρίσκου, όπως θα πω και στη συνέχεια. Δεύτερον,
συνεχίζεται η εξάρτηση των δήµων από τη ΔΕΗ, η οποία δυστυ-
χώς µε τις ευλογίες σας πρωταγωνιστεί στο κερδοσκοπικό παι-
χνίδι στην αγορά ενέργειας. Δεν είναι η ΔΕΗ που ξέραµε. Τρίτον,
η διαδηµοτική που προωθείτε είναι εξ ορισµού ένας δυσκίνητος
γραφειοκρατικός µηχανισµός, ιδιαίτερα ενεργοβόρος. Επειδή
είστε από την περιοχή, κυρία Υπουργέ, φανταστείτε τι ηλεκτρικό
ρεύµα θα χρειάζονται τα αντλιοστάσια για να πηγαίνουν ηλε-
κτρική ενέργεια από την «Πτολεµαΐδα 5» στην Κοζάνη ως µονάδα
αερίου την επαύριο ή από την Καρδιά στο Αµύνταιο. Ποιος
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σοφός έχει εγκαταστήσει αυτό ως ένα σύστηµα που κρατάµε για
την εξοικονόµηση ενέργειας;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, να ολοκληρώσω, γιατί κάποιος πρέπει να µι-
λήσει για αυτά.

Είναι κακή λύση, γιατί όλα τα χωριά στην Κοζάνη, την Πτολε-
µαΐδα, όλα τα χρόνια είχαν την απορία γιατί δεν τους καταλαµ-
βάνει και αυτούς αυτό το αγαθό. Σήµερα καλούνται να
πληρώσουν τα ανταποδοτικά ΑΠΕ. Δεν αφορούν κατοίκους της
Κοζάνης και της Πτολεµαΐδας τα ανταποδοτικά ΑΠΕ των δήµων.
Φέρνετε σε αντίθεση τους κατοίκους της πόλης µε τα χωριά.
Όπως επίσης µας φέρνετε µέσω των χειρισµών µε τον ΕΛΑΠΕ
µας στοχοποιείτε έναντι όλης της χώρας. Για ποιον λόγο; Αυτό
θα το δείτε τους επόµενους µήνες και τα επόµενα χρόνια µπρο-
στά σας, µε αυτό που ψηφίζετε. Βέβαια φτωχοποιείτε τους δή-
µους µε την απίστευτη παρακράτηση των κεντρικών αυτοτελών
πόρων που βάζετε ως εγγύηση για όλα αυτά που προωθείτε. Κυ-
ρίως, όµως, είναι έωλη οικονοµικά η λύση σας, κυρία Υπουργέ.

Καταθέτω στα Πρακτικά την απάντηση στο βασικό σενάριο
που έχετε για το CO2, πόσο κοστίζει και για την τιµή του φυσικού
αερίου. Είναι 30 ευρώ το φυσικό αέριο -λέει- και 70 ευρώ το CO2.
Το CO2 αναµένεται να πάει πολύ περισσότερο τα επόµενα χρό-
νια. Το δε φυσικό αέριο φέτος µόνο από 16 Ιανουαρίου µέχρι 15
Μάϊου και όχι όλες τις ηµέρες ήταν κάτω από 30 ευρώ. Όλο το
άλλο διάστηµα µέχρι σήµερα που µιλάµε είναι πολύ πάνω, όπως
φαίνεται και από το σχετικό διάγραµµα, πολύ πάνω από τα 30
ευρώ. Δεν ισχύει η συµφωνία που φέρνετε για τα τιµολόγια που
δεν εγγυάστε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παρασκευάς (Πάρις) Κουκου-
λόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, µε κάποια χρήσιµα ερωτήµατα.
Γιατί αρνείστε τη λύση µας, κυρία Υπουργέ; Γιατί αρνείστε να
δώσετε ηλεκτρικό χώρο, το 5% αυτού που είναι αδειοδοτηµένο
προς εγκατάσταση στη Δυτική Μακεδονία; Επτά giga καλείται να
σηκώσει η Δυτική Μακεδονία στην πλάτη της και ζητάµε το 5%
αυτής της ενέργειας να δοθεί ως ηλεκτρικός χώρος σε τρεις δή-
µους για να έχουν όλα τα πολλαπλά οφέλη που περιέγραψα και
εσείς αρνείστε. Την ώρα µάλιστα που ετοιµάζετε -δεν θα το κα-
ταφέρετε, γιατί δεν θα σας αφήσουν οι τρεις δήµοι που γειτνιά-
ζουν και η περιφέρεια και όλοι µας- και προγραµµατίζετε να µας
βάλετε εκεί φωτοβολταϊκά στη Λίµνη Πολυφύτου.

Κυρία Υπουργέ, δεν θέλουµε επιδοτήσεις. Απαιτούµε το αυτο-
νόητο δικαίωµα της πρόσβασής µας στον ηλεκτρικό χώρο. Δεν
θέλουµε σωτήρες. Σεβασµό σε ό,τι µε µόχθο οικοδοµήσαµε τόσα
χρόνια θέλουµε. Η τηλεθέρµανση Κοζάνης-Πτολεµαΐδας, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ξέρετε ότι είναι µε διαφορά η µε-
γαλύτερη επένδυση που έχει γίνει ποτέ µε φορέα την Τοπική Αυ-
τοδιοίκηση στην Ελλάδα.

Η παρούσα αξία των εγκαταστάσεων ξεπερνά τα 400 εκατοµ-
µύρια και το όφελος των καταναλωτών έχει ξεπεράσει το 1 δισε-
κατοµµύριο ευρώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και µε αυτό κλείστε.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ (ΠΑΡΙΣ) ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω.
Για ένα τέτοιο έργο µιλάµε, για µια τέτοια αυτοδιοίκηση µι-

λάµε. Γιατί της συµπεριφέρεστε έτσι, κυρία Υπουργέ; 
Δεν µίλησα καθόλου, κύριε Πρόεδρε, για όλες διατάξεις που

θα µπορούσα να µιλήσω, µε τη θητεία µου στην αυτοδιοίκηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε τώρα όµως,

κύριε Κουκουλόπουλε, παρακαλώ. Έχουµε πάει στα έντεκα
λεπτά.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ (ΠΑΡΙΣ) ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Όλα τα ζητή-
µατα, το λέω µε λύπη µου και προβληµατισµό και για την αυτο-
διοίκηση, που συζητάµε για τα απορρίµµατα τα έχουµε λύσει
τριάντα χρόνια στη Δυτική Μακεδονία. Είµαστε τριάντα χρόνια
µπροστά από όλη τη χώρα. 

Γιατί συµπεριφέρεστε σε αυτήν την αυτοδιοίκηση µε έναν τέ-
τοιο τρόπο; Και αν δεν σέβεστε στην αυτοδιοίκηση και στο κύρος
που έχει αποκτήσει διαχρονικά σε εκείνη την περιοχή, σεβαστείτε

τουλάχιστον τους πολίτες της.
Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, κάνοντας καθαρό…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κουκουλό-

πουλε, κλείσατε τώρα. Το «κλείνω» το είπατε πέντε φορές µέχρι
τώρα.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ (ΠΑΡΙΣ) ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Να πω τι ψηφί-
ζουµε.

Καταψηφίζουµε την τροπολογία εκτός αν κάνετε την προ-
σθήκη ότι παραχωρείτε 350 µεγαβάτ στους τρεις ενεργειακούς
δήµους. Τότε ναι, θα την ψηφίσουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Κων-
σταντίνος Μεταξάς. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Ντροπή και αίσχος γι’ αυτό που κάνατε, κυρίες και κύριοι της
Κυβέρνησης, στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης απέναντι στους
εποχικούς πυροσβέστες. Δώσατε εντολή για µια δολοφονική επί-
θεση, µε χρήση χηµικών σε κλειστό χώρο. Χτυπήσατε µε γκλοπ
και µε άγριο τρόπο ποιους; Εκείνους που έχουν πληρώσει φόρο
τιµής τις εγκληµατικές σας ελλείψεις, την εµπρηστική πολιτική
σας, η οποία έχει κατακάψει όλη την Ελλάδα; Αλλά για εσάς είναι
ήρωες µόνο όταν τους τρέχετε από άκρη σε άκρη σε όλη τη
χώρα, άυπνους και εξαντληµένους, όταν τους αφήνετε σαν σακιά
να κοιµούνται στους διαδρόµους των πλοίων. 

Στη φιέστα που κάνατε στη Θεσσαλονίκη πριν από λίγες
µέρες, που περίσσεψαν οι φωτογραφίες και οι χειραψίες του
Πρωθυπουργού µε τους πυροσβέστες, δήλωνε ο Πρωθυπουρ-
γός: «Βρισκόµαστε εδώ για να σας πω προσωπικά ένα µεγάλο
ευχαριστώ για τις µάχες που δώσατε στο πεδίο έως σήµερα».
Να ποιο είναι το ευχαριστώ σας! Αυτό είναι! Τώρα τους πετάτε
ξανά σαν σακιά. Τώρα που διεκδικούν τα δίκαια αιτήµατά τους,
τους αντιµετωπίζετε όπως αντιµετωπίζετε και όλους τους εργα-
ζόµενους, δηλαδή µε την καταστολή και τη βία. Στείλατε κόσµο
στο νοσοκοµείο, συλλάβατε πυροσβέστες, τους έχετε τώρα στη
ΓΑΔΑ. Οι αθλιότητές σας έφτασαν σε τέτοιο σηµείο να ξυλοκο-
πήσετε και να συλλάβετε δηµοσιογράφο του «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ».
Ντροπή και αίσχος! Εδώ και τώρα απαιτούµε να αφεθούν ελεύ-
θεροι οι συλληφθέντες. Εδώ και τώρα! Να ξέρετε σπέρνετε ανέ-
µους, θα θερίσετε θύελλες. Ήδη είµαστε ξηµερώµατα, σήµερα
Παρασκευή, οι πυροσβέστες καλούν το πρωί στις 10.00’ εδώ έξω
από τη Βουλή σε κινητοποίηση και θα είναι εδώ, γιατί η κατα-
στολή δεν θα περάσει. Το εργατικό λαϊκό κίνηµα µπορεί να σας
αντιµετωπίσει και σε αυτό το πεδίο.

Σε σχέση µε το νοµοσχέδιο, θα αναφερθώ ιδιαίτερα στο ζή-
τηµα των αποβλήτων και αυτό µιας και προέρχοµαι από µια πε-
ριοχή, το Βόλο, που αυτά που συζητάµε σήµερα, αυτά που
νοµοθετείτε και έχουν νοµοθετήσει οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις για τα απορρίµµατα, έχουν άµεσες εγκληµατικές συνέπειες
στη ζωή και την υγεία χιλιάδων και χιλιάδων κατοίκων. 

Με πολύ απλά λόγια, τα όσα προωθείτε σε σχέση µε τη δια-
χείριση των σκουπιδιών, µια πόλη εκατό είκοσι χιλιάδων κατοίκων
τα αναπνέει κάθε µέρα, µέσω της καύσης τους από το εργοστά-
σιο της «ΑΓΕΤ» που βρίσκεται µέσα στον πολεοδοµικό ιστό και
είναι µια από τις πολλές περιοχές της χώρας που προχωράει
αυτή η κλιµατική σας πολιτική. 

Είναι πρόβληµα το ζήτηµα των αποβλήτων; Προφανώς και
είναι. Πώς απαντά η καπιταλιστική οικονοµία στο πρόβληµα
αυτό; Πώς το λύνει; Όπως απαντάει και σε κάθε άλλο πρόβληµα.
Μέσω της αγοράς, µέσω της διαµόρφωσης δηλαδή προϋποθέ-
σεων για να αξιοποιηθεί και αυτό το πρόβληµα, ώστε να ενισχύ-
σει την κερδοφορία των µονοπωλιακών οµίλων. Είναι πολλά τα
λεφτά. 

Η λεγόµενη αγορά αποβλήτων -αυτούς τους όρους και αυτήν
την ορολογία χρησιµοποιείτε και εδώ, όπως το κάνετε στην
υγεία, στην παιδεία, σε κάθε πτυχή της κοινωνικής ζωής-, αποτι-
µάται σε περίπου 200 δισεκατοµµύρια ευρώ, σε επίπεδο Ευρω-
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παϊκής Ένωσης. Είναι, λοιπόν, πολλά τα λεφτά. Δεν είναι τυχαίο
ότι οι στόχοι του εθνικού σχεδίου για την ενέργεια και το κλίµα,
δηλαδή η εξειδίκευση των στόχων της Ευρωπαϊκής Ένωσης για
τη χώρα µας προσανατολίζονται καθαρά προς την καύση απορ-
ριµµάτων, δηλαδή την πιο φθηνή και κερδοφόρα λύση στη δια-
χείριση των αποβλήτων. 

Τι και αν αυτό οδηγεί στο να θυσιάζεται για παράδειγµα, µια
ολόκληρη πόλη για τα κέρδη των οµίλων µετατρέποντάς τη σε
θάλαµο επικίνδυνων αερίων, αποτεφρωτήρα σκουπιδιών, µε ει-
σαγωγή µάλιστα αποβλήτων και από άλλες χώρες; Και εδώ η κο-
ροϊδία απογειώνεται. Η διατύπωση στο εθνικό σχέδιο για την
ενέργεια και το κλίµα της Νέας Δηµοκρατίας για την καύση
απορριµµάτων είναι προκλητική. Αναφέρεται ως παραγωγή ενέρ-
γειας από δευτερογενή καύσιµα, rdf/srf. Βέβαια ξέρουµε ότι δεν
είναι δική σας έµπνευση αυτά τα λόγια. Τα ίδια έλεγε και η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, που µάλιστα ήταν πρωταθλή-
τρια στις αδειοδοτήσεις για την καύση σκουπιδιών και ιδιαίτερα
στην «ΑΓΕΤ» στο Βόλο, σε ποσότητα που αναλογεί στο 1/6 αυτής
που καίγεται σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Και από τότε
βέβαια έχετε προχωρήσει κι εσείς ως Κυβέρνηση αρκετά. 

Όπως είπε και ο εισηγητής σας, φτιάχνετε τις λεγόµενες µονά-
δες επεξεργασίας αποβλήτων, µια τέτοια προωθείται και στο Βόλο
µέσω ΣΔΙΤ και προϋπολογισµό 45 εκατοµµύρια για να δίνει την
πρώτη ύλη στην «ΑΓΕΤ», να συνεχίζει και να εντείνει το εγκληµα-
τικό της έργο. Είναι πολλά τα λεφτά, επιµένουµε. Και µε το παρόν
νοµοσχέδιο αλλάζετε για άλλη µια φορά την οργανωτική διοικη-
τική δοµή της διαχείρισης των αποβλήτων. Είχατε φτιάξει τους
ΦΟΔΣΑ, µετά τους ΣΥΔΙΣΑ, τώρα ενοποιείτε τους ΦΟΔΣΑ και φτιά-
χνετε ανώνυµες εταιρείες σε επίπεδο περιφερειών. Και προχω-
ράτε σε αυτές τις αλλαγές ξανά για να προσαρµόσετε τη
διοικητική δοµή στις τωρινές απαιτήσεις του µεγάλου κεφαλαίου
που θέλουν µεγάλα έργα, όπως οι µονάδες επεξεργασίας απο-
βλήτων, µε ευρύτερη γεωγραφική εµβέλεια. Και είναι βολική η κρι-
τική που σας κάνουν ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ και άλλα κόµµατα ότι
κινείστε µε προχειρότητα εξαιτίας αυτών των συνεχόµενων αλλα-
γών ή ότι λειτουργείτε συγκεντρωτικά, καταγγέλλοντας τελικά το
πού γίνεται η µοιρασιά των πακέτων προς τους οµίλους και όχι αν
αυτή γίνεται. Βλέπετε δεν µπορούν να σταθούν στην ουσία, αφού
και αυτά τα κόµµατα στηρίζουν τη βασική στρατηγική της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, την πράσινη ανάπτυξη που είναι µαύρη τελικά για
το λαό, την έχουν εξάλλου προωθήσει και ως κυβερνήσεις.

Οι αλλαγές που φέρνετε στο νοµοσχέδιο είναι απότοκο της
βασικής σας στόχευσης, γιατί η διαχείριση αποβλήτων δεν απο-
τελεί µέρος ενός σχεδιασµού που να καλύπτει τις λαϊκές ανάγ-
κες, στο οποίο µπορεί στην πορεία να γίνονται και κάποιες
διορθώσεις ή αλλαγές. Δεν µπορείτε να κάνετε έναν τέτοιο σχε-
διασµό ακριβώς γιατί στόχος σας δεν είναι η διαφύλαξη της δη-
µόσιας υγείας και η προστασία του περιβάλλοντος στο θέµα της
διαχείρισης αποβλήτων, αλλά η ικανοποίηση των µονοπωλιακών
οµίλων στη µεγάλη αυτή µπίζνα. Κι όπως αποδεικνύεται για άλλη
µια φορά σε αυτή την περίπτωση αυτά δεν συµβιβάζονται. 

Μπορεί να υπάρχει φιλολαϊκή διαχείριση στα απόβλητα; Το
ΚΚΕ παρακολουθεί τις επιστηµονικές µελέτες, έρευνες, την πρό-
οδο που έχει συντελεστεί και στο ζήτηµα αυτό. Δεν αποκλείουµε
µε κανέναν τρόπο και καµµία µορφή. Και λέµε ναι, µπορούν τα
επιτεύγµατα της επιστήµης να εφαρµοστούν προς όφελος του
λαού, κάτι που δεν µπορεί όµως να κάνει η καπιταλιστική οικο-
νοµία. Αυτό που κάνετε είναι να υποτάσσετε την επιστήµη στις
πολιτικές αποφάσεις και όχι το αντίθετο. Δεν µπορείτε αλλιώς.
Και επιτρέψτε µου την έκφραση, µιλάµε για βιασµό της επιστή-
µης. Χαρακτηριστικό παράδειγµα, σε µια νύχτα, µε µια τέτοια πο-
λιτική απόφαση τετραπλασιάσατε το ανώτατο επιτρεπόµενο όριο
του ολικού οργανικού άνθρακα στα καυσαέρια των τσιµεντοκλι-
βάνων από 10 µιλιγκράµ ανά κυβικό µέτρο σε 40 µιλιγκράµ ανά
κυβικό µέτρο, του διοξειδίου του θείου από 50 µιλιγκράµ ανά κυ-
βικό µέτρο σε 200 µιλιγκράµ ανά κυβικό µέτρο. Σηµειώνεται ότι
η «ΑΓΕΤ» εκπέµπει το λιγότερο 13 εκατοµµύρια κυβικά µέτρα
καυσαέρια την ηµέρα. Αποκλείετε από τους ελέγχους τον εντο-
πισµό διοξινών. 

Και όλα αυτά γιατί; Για να µην ανεβάσετε το κόστος, όχι επειδή
έγινε ο ανθρώπινος οργανισµός πιο ανθεκτικός σε όλα αυτά τα

επικίνδυνα χηµικά στοιχεία που τα αναπνέουµε κάθε µέρα από
την «ΑΓΕΤ» στο Βόλο. 

Αυτές είναι οι επενδύσεις της καπιταλιστικής οικονοµίας, κυρία
Σδούκου, και προκαλούν κάτι παραπάνω από αλλεργία για τον
λαό, προκαλούν κάτι πολύ χειρότερο από αλλεργία για τους ερ-
γαζόµενους και τα υπόλοιπα λαϊκά στρώµατα.

Κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε. Η εργατική τάξη µπορεί να
επιβάλλει το δίκιο της και στο ζήτηµα της υγείας του λαού, της
προστασίας της ζωής, του σεβασµού του περιβάλλοντος, ανα-
πτύσσοντας την παραγωγικότητα της εργασίας και βελτιώνοντας
την παραγωγή χωρίς να τα φέρνει σε αντιπαράθεση. Η αξιοποί-
ηση της τεχνολογίας και της επιστήµης µε την παραπέρα ανά-
πτυξή τους προς όφελος του λαού και των αναγκών του µπορούν
να γίνουν πράξη µε την κατάργηση των µονοπωλίων, την κοινω-
νικοποίηση της οικονοµίας, τον κεντρικό σχεδιασµό, την εργα-
τική εξουσία. Η λύση που δίνετε εσείς µόνο βάσανα φέρνει στον
λαό. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε.
Τον λόγο έχει ο ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Ιωάννης Δηµητρο-

κάλλης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα χρειαστώ ίσως ένα, δύο λεπτά παραπάνω, γιατί αλλιώς ξε-

κίνησε σήµερα αυτή η συνεδρίαση πριν από δεκατέσσερις ώρες
και αλλιώς έχουµε καταλήξει µε αυτές τις εικόνες βίας κατά των
εποχικών πυροσβεστών, όπου είναι απογοητευτικές και ντροπια-
στικές για κάθε πολίτη που σέβεται τον αγώνα αυτών των ανθρώ-
πων.

Βρισκόµαστε στα τέλη Οκτωβρίου και όµως η Ελλάδα συνεχί-
ζει να πλήττεται από πυρκαγιές. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας αντί να στηρίξει τους εποχικούς πυροσβέστες, που
δίνουν µάχη στην πρώτη γραµµή, επιλέγει την καταστολή και τη
βία για να καταπνίξει τα δίκαια αιτήµατά τους. 

Στηρίζουµε τα δίκαια αιτήµατα των εποχικών πυροσβεστών και
είναι αδιανόητο η πολιτεία να αγνοεί τόσο προκλητικά τις ανάγ-
κες αυτών που θέτουν σε κίνδυνο τη ζωή τους για την προστασία
της κοινωνίας. Αισθανόµαστε ντροπή για την αναλγησία της Κυ-
βέρνησης, η οποία αντί να τους ακούσει στέλνει ΜΑΤ απέναντι
σε ανθρώπους που µε αυταπάρνηση και αυτοθυσία δουλεύουν
για να µπορέσουν να µας προστατεύσουν.

Δεν είναι, όµως, µόνο αυτό, γενικά η πολιτική της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας αναδεικνύει µία σοβαρή αδυναµία σε θέ-
µατα εθνικής κυριαρχίας και ιστορικών αξιώσεων. Η απροθυµία
της για να διεκδικήσει το κατοχικό δάνειο από τη Γερµανία είναι
ενδεικτική της αδιαφορίας για µία διαχρονική ιστορική εκκρεµό-
τητα που προσβάλλει τη µνήµη των θυµάτων της Κατοχής. Πα-
ράλληλα, επιτρέπει στον Πρωθυπουργό της Αλβανίας, Έντι
Ράµα, να επεµβαίνει προκλητικά στην Ελλάδα, δηµιουργώντας
ανησυχίες για την ελληνική µειονότητα στη Βόρεια Ήπειρο και
παραβιάζοντας έµµεσα τις διµερείς ισορροπίες. Την ίδια στιγµή
η υποδοχή του Τούρκου Υπουργού Εξωτερικών, Χακάν Φιντάν,
στην Αθήνα και η συνέχιση της µυστικής διπλωµατίας σε συν-
δυασµό µε τις παραβιάσεις και τις προκλήσεις της Τουρκίας στο
Αιγαίο και την Ανατολική Μεσόγειο, θέτει την Ελλάδα σε έναν
επικίνδυνο δρόµο υποχωρητικότητας. 

Η Ελλάδα χρειάζεται µία εθνική ισχυρή κυβέρνηση και τα βή-
µατα που θα διασφαλίσουν την κυριαρχία και την αξιοπρέπεια
της χώρας µας είναι η άµεση διεκδίκηση του κατοχικού δανείου.
Η Ελλάδα δεν µπορεί να αφήσει ανεκπλήρωτο αυτό το ιστορικό
χρέος. Απαγόρευση εισόδου στον Έντι Ράµα, η χώρα µας δεν
πρέπει να ανέχεται προσβολές και υπονόµευση της εθνικής µας
κυριαρχίας. Και τέλος, πάγωµα των διαπραγµατεύσεων µε την
Τουρκία µέχρι να υπάρξει ο απόλυτος σεβασµός στα εθνικά δι-
καιώµατα και τις διεθνείς συνθήκες. 

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο που ψηφίζεται σήµερα στην Ολο-
µέλεια προβάλλεται ως µέσο εκσυγχρονισµού της διαχείρισης
αποβλήτων, της εξοικονόµησης ενέργειας και της βελτίωσης των
πολεοδοµικών διαδικασιών. Ωστόσο, το περιεχόµενό του όχι
µόνο δεν ανταποκρίνεται στις πραγµατικές ανάγκες των τοπικών
κοινωνιών, αλλά προάγει συγκεντρωτικές πολιτικές που υπονο-
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µεύουν την Τοπική Αυτοδιοίκηση και την περιβαλλοντική βιωσι-
µότητα. 

Συγκεκριµένα, η προτεινόµενη συγχώνευση των Φορέων Δια-
χείρισης Στερεών Αποβλήτων, ΦΟΔΣΑ, σε περιφερειακό επίπεδο,
όπως προβλέπεται για τη Δυτική Ελλάδα στερείται επιστηµονι-
κής τεκµηρίωσης και αδιαφορεί για τις γεωγραφικές, κοινωνικές
και διοικητικές ιδιαιτερότητες της περιοχής. Όπως επισήµανε
εξάλλου στη συνεδρίαση της επιτροπής ο κ. Ελευθέριος Ραβιό-
λος, Πρόεδρος της Επιτροπής Περιβάλλοντος της ΚΕΔΕ, η χω-
ροθέτηση έργων ΑΠΕ και αποθήκευσης ενέργειας απαιτεί
κανόνες που να σέβονται τις τοπικές ανάγκες και δραστηριότη-
τες. 

Στο άρθρο 11 το Υπουργείο αναλαµβάνει αρµοδιότητες που
ανήκουν στην Τοπική Αυτοδιοίκηση χωρίς να διασφαλίζεται ότι
οι τοπικοί φορείς διαθέτουν απαραίτητο προσωπικό και πόρους
για την υλοποίηση αυτών των έργων, γεγονός που περιορίζει τη
δυνατότητά τους να ανταποκριθούν στις ανάγκες των περιοχών
τους. 

Και θα ήθελα να ρωτήσω την κυρία Υπουργό: Είναι συνταγµα-
τικά νόµιµο να υποχρεώσεις µία ανώνυµη εταιρεία, στην προκει-
µένη περίπτωση την «ΠΑΔΥΘ Α.Ε.», να δεχτεί νέους µετόχους
τους Δήµους Λάρισας και Μαγνησίας εάν το διοικητικό της συµ-
βούλιο δεν λάβει τέτοια απόφαση; Είναι συνταγµατικά νόµιµο να
υποχρεώσεις τους δήµους, που βάσει του Συντάγµατος αποτε-
λούν αυτοδιοικητικό και όχι κρατικό θεσµό, να ενταχθούν σε µία
ανώνυµη εταιρεία; Είναι νόµιµο να υποχρεώσεις τους σηµερι-
νούς µετόχους της «ΠΑΔΥΘ Α.Ε.», οι οποίοι κατέβαλαν χρήµατα
για να αποκτήσουν τις µετοχές τους, αυτές που κατέχουν, να τις
δωρίσουν στους Δήµους της Λάρισας και της Μαγνησίας; Και τι
θα γίνει στην περίπτωση που οι εν δυνάµει δωρολήπτες δεν απο-
δεχθούν τις δωρεές αυτές;

Και κάτι άλλο που δεν είδα πουθενά στο νοµοσχέδιο. Δεν ανα-
φέρεται τι θα γίνει µε το προσωπικό σε σχέση εργασίας δηµο-
σίου δικαίου αορίστου χρόνου που υπηρετεί στους καταργού-
µενων συνδέσµους. Αν υπονοείτε ότι θα µεταφερθούν στο περι-
φερειακό ΦΟΔΣΑ, τότε είναι συνταγµατικά νόµιµο να υποχρεώ-
σεις τους εργαζοµένους αυτούς να µετακινηθούν σε µία
ανώνυµη εταιρεία, στην οποία υποχρεωτικά θα εργάζονται µε
σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου;

Επιπλέον, η µεταφορά των αδειοδοτικών διαδικασιών για πο-
λεοδοµικά θέµατα σε κεντρικές δοµές ή ιδιώτες αφαιρεί τον το-
πικό έλεγχο από τις υπηρεσίες δόµησης ειδών, οι οποίες
διαθέτουν εξειδικευµένη γνώση για τις πολεοδοµικές ανάγκες
κάθε περιοχής. Η Κυβέρνηση αντί να ενισχύσει τις τοπικές υπη-
ρεσίες εισάγει ρυθµίσεις που επιβαρύνουν τη γραφειοκρατία και
διαταράσσουν τη συνέχεια στη διαχείριση. Οι τοπικές ΥΔΟΜ
είναι καθοριστικής σηµασίας, καθώς διαθέτουν την ευελιξία να
προσαρµόζουν τις αποφάσεις τους στις πολεοδοµικές και περι-
βαλλοντικές ανάγκες ευαίσθητων ζωνών, παραδοσιακών κέν-
τρων και νησιωτικών περιοχών, στοιχεία που παραβλέπονται
πλήρως από την Κυβέρνηση.

Παράλληλα, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει διατάξεις άσχετες µε
τον τίτλο και τον αρχικό σκοπό του, οι οποίες φαίνεται να εξυπη-
ρετούν ιδιωτικά συµφέροντα εις βάρος της περιβαλλοντικής προ-
στασίας. Ενώ οι ρυθµίσεις για τις Ανανεώσιµες Πηγές Ενέργειας,
ΑΠΕ, θα έπρεπε να ενισχύουν την ενεργειακή αυτάρκεια στην
πραγµατικότητα ακολουθείται µια fast track διαδικασία που διευ-
κολύνει οικονοµικούς φορείς χωρίς να λαµβάνονται υπ’ όψιν οι το-
πικές ανάγκες. Η δυνατότητα των τοπικών αρχών να συµµετέχουν
ουσιαστικά και να έχουν λόγο στις αποφάσεις είναι ζωτικής σηµα-
σίας για την ανάπτυξη ενός αποτελεσµατικού περιβαλλοντικού
πλαισίου ειδικά όσον αφορά την αξιοποίηση των ΑΠΕ.

Η βιαστική διαβούλευση διάρκειας µόλις δεκαπέντε ηµερών
αναδεικνύει την απουσία διάθεσης της Κυβέρνησης να λάβει υπ’
όψιν τις απόψεις των τοπικών κοινωνιών και των ειδικών. Η έλ-
λειψη επαρκούς διαλόγου και ουσιαστικής συµµετοχής των εν-
διαφεροµένων οδηγεί σε νοµοθετικές πρωτοβουλίες, που δεν
µπορούν να ικανοποιήσουν τις ανάγκες των τοπικών φορέων και
των πολιτών, δηµιουργώντας συνθήκες κοινωνικής δυσαρέ-
σκειας.

Επιπρόσθετα, η απαλλαγή συγκεκριµένων περιφερειών, όπως

τα Ιόνια Νησιά και η Κρήτη, χωρίς καµµία αιτιολόγηση, παραβιά-
ζει την αρχή της ίσης µεταχείρισης, δηµιουργεί άνιση µεταχεί-
ριση µεταξύ των περιφερειών και πλήττει σοβαρά τη συνοχή της
περιφερειακής διακυβέρνησης. 

Οι ρυθµίσεις που αφορούν τη διαχείριση αποβλήτων και την
ανακύκλωση είναι ανεπαρκείς και αποµακρυσµένες από τις απαι-
τήσεις µιας ολοκληρωµένης περιβαλλοντικής πολιτικής. Η συγ-
χώνευση των τοπικών ΦΟΔΣΑ σε ενιαία περιφερειακά σχήµατα
οδηγεί σε γραφειοκρατικοποίηση της διαχείρισης αποβλήτων,
περιορίζοντας τη δυνατότητα ευελιξίας και προσαρµογής στις
τοπικές ανάγκες. 

Όπως σηµειώνει και ο Δήµαρχος Χανίων Παναγιώτης Σηµαν-
δηράκης, τα διαχρονικά προβλήµατα στελέχωσης και χρηµατο-
δότησης των ΦΟΣΔΑ παραµένουν ανεπίλυτα, δυσχεραίνοντας
την υλοποίηση νέων περιβαλλοντικών στόχων και την ανταπό-
κρισή τους στις σύγχρονες προκλήσεις. 

Εν τέλει, αυτό το νοµοσχέδιο δεν συνεισφέρει στην προώθηση
της Τοπικής Αυτοδιοίκησης και βιώσιµης ανάπτυξης. Με το πρό-
σχηµα του εκσυγχρονισµού υπονοµεύεται η αποκεντρωµένη δια-
κυβέρνηση, προωθώντας τη συγκέντρωση εξουσίας και τη
διευκόλυνση ιδιωτικών συµφερόντων σε τοµείς που πρέπει να
παραµένουν υπό δηµόσιο έλεγχο. Αυτές οι επιλογές δεν αποτε-
λούν πρόοδο, αλλά αποµακρύνουν τη χώρα από τις αρχές της
δηµοκρατικής διακυβέρνησης και του σεβασµού προς τις τοπι-
κές κοινότητες. 

Η αλήθεια είναι ξεκάθαρη. Το νοµοσχέδιο αυτό δεν προωθεί
την περιβαλλοντική προστασία ή την ενδυνάµωση της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης. Το κράτος λειτουργεί πλέον ως µηχανισµός εξυ-
πηρέτησης ιδιωτικών συµφερόντων, αποκλείοντας τους πολίτες
και τις τοπικές κοινωνίες από τη συµµετοχή στη λήψη αποφά-
σεων. Πρέπει να αντιληφθούµε ότι πίσω από τα εντυπωσιακά
λόγια, κρύβεται ένα συγκεντρωτικό σύστηµα που στερεί την Το-
πική Αυτοδιοίκηση από την εξουσία να προστατεύει το περιβάλ-
λον και να ικανοποιεί τις πραγµατικές ανάγκες των πολιτών. 

Σας ευχαριστώ και ευχαριστώ για την ανοχή σας. 
Και περιµένουµε από την Κυβέρνηση εξηγήσεις γι’ αυτό που

έγινε σήµερα. Να είστε καλά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώνουµε τον

κατάλογο των οµιλητών Βουλευτών µε τη Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ
κ. Αικατερίνη Καζάνη. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΚΑΖΑΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι, θα ήθελα κι εγώ από τη

µεριά µου να εκφράσω τη συµπαράστασή µου στους εποχικούς
πυροσβέστες για τα επεισόδια στο Υπουργείο Πολιτικής Προ-
στασίας. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο αφορά ζητήµατα µεγάλης σηµασίας,
όπως είναι η διαχείριση των απορριµµάτων και οι ΑΠΕ. Αποδει-
κνύεται, όµως, για άλλη µια φορά η έλλειψη σοβαρής περιβαλ-
λοντικής και ενεργειακής πολιτικής από την Κυβέρνηση.
Ασχολείται µε τα επουσιώδη και όχι µε τα σηµαντικά. Η Κυβέρ-
νηση προσπαθεί να αποψιλώσει την Τοπική Αυτοδιοίκηση, µετα-
φέροντας αρµοδιότητές της στην κεντρική εξουσία. Γι’ αυτόν τον
λόγο η ΚΕΔΕ και το σύνολο της αυτοδιοίκησης είναι απέναντί
σας. 

Δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη για να επιλυθούν χρόνια προ-
βλήµατα. Το παράδειγµα της Εύβοιας είναι χαρακτηριστικό. Το
πρόβληµα της διαχείρισης των απορριµµάτων υφίσταται πολλά
χρόνια. Καθηµερινά τα απορρίµµατα του νοµού ταξιδεύουν εκα-
τοντάδες χιλιόµετρα µακριά, στην Άµφισσα και στην Ιστιαία. Η
πρακτική αυτή είναι παράλογη αν αναλογιστούµε ότι η διαδροµή
Κύµη-Άµφισσα και πίσω διαρκεί σχεδόν δώδεκα ώρες. Το ετήσιο
κόστος µεταφοράς και ταφής επιβαρύνει τον προϋπολογισµό
του κάθε δήµου. Εδώ και χρόνια οι κάτοικοι της Εύβοιας γίνονται
αποδέκτες υποσχέσεων για τη δηµιουργία δηµόσιας ΜΕΑ. 

Ο εµπαιγµός πρέπει να σταµατήσει. Για ποιον λόγο έχει καθυ-
στερήσει τόσο η δηµιουργία ΜΕΑ; Για ποιον λόγο χάθηκε η χρη-
µατοδότηση; Τι σκοπιµότητες εξυπηρετείτε; Οι αρµόδιοι πρέπει
µε σαφήνεια να ενηµερώσουν τους κατοίκους της Εύβοιας για
τις προθέσεις τους. 

Ως προς τις ΑΠΕ, οι είσοδός τους τα τελευταία χρόνια στο
ενεργειακό µείγµα είναι τεράστια. Ο Υπουργός κατά τη διάρκεια
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της επιτροπής αναφέρθηκε σε δαιµονοποίησή τους. Αν είναι
όντως έτσι, πού οφείλεται το φαινόµενο αυτό; Γιατί η ελληνική
κοινωνία επιδεικνύει τόσο µεγάλο προβληµατισµό προς τα έργα
ΑΠΕ; Ποια είναι η ευθύνη της πολιτείας σε αυτό; 

Κύριε Υπουργέ, στην επιτροπή αναφέρετε ότι δεν γίνεται όλοι
να θεωρούµε τον τόπο µας ιερό. Κατανοώ την επιθυµία σας να
αφαιρέσετε κάθε συναισθηµατισµό από την εξίσωση, γι’ αυτό και
εγώ θα σας µιλήσω µε αριθµούς. 

Το νησί της Εύβοιας καταλαµβάνει λιγότερο από το 3% του ελ-
ληνικού εδάφους, για την ακρίβεια το 2,79%. Το 20%, όµως, των
εγκατεστηµένων ανεµογεννητριών της Ελλάδας βρίσκεται στο
νησί αυτό. Μιλάµε, λοιπόν, για εξακόσιες δεκαεπτά ανεµογεννή-
τριες στην Εύβοια σε σύνολο δυο χιλιάδων οκτακοσίων είκοσι
εννέα σε ολόκληρη την επικράτεια. Σε επίπεδο ενέργειας στην
Εύβοια παράγεται το 23% της συνολικής παραγόµενης ενέρ-
γειας πανελλαδικά. 

Οι αριθµοί αυτοί πρόκειται σύντοµα να αυξηθούν κατά εκατον-
τάδες. Έτσι το επόµενο χρονικό διάστηµα πρόκειται να εγκατα-
σταθούν γιγάντιες ανεµογεννήτριες ύψους διακοσίων επτά
µέτρων και µε διάµετρο πτερωτής εκατόν δεκαπέντε µέτρων.
Συγκεκριµένα, αναµένονται ενενήντα οκτώ ανεµογεννήτριες στον
Δήµο Διρφύων-Μεσσαπίων και Μαντουδίου-Λίµνης-Αγίας Άννας,
τριάντα πέντε ανεµογεννήτριες στη Νότια Καρυστία και εκατόν
τριάντα πέντε στον Δήµο Κύµης - Αλιβερίου και στον Δήµο Ερέ-
τριας. Και όλη αυτή η εικόνα θα ολοκληρωθεί µε την εγκατά-
σταση υπεράκτιων αιολικών πάρκων στην περιοχή των Αγίων
Αποστόλων και στην Κύµη. 

Να σηµειωθεί ότι αµέσως µετά την πυρκαγιά του 2021, που
έκαψε πάνω από πεντακόσιες χιλιάδες στρέµµατα στη Βόρεια
Εύβοια, υπήρξε αδειοδότηση για ανεµογεννήτριες και στους δύο
πληγέντες δήµους. Η πολιτεία αδειοδοτεί συνεχώς την εγκατά-
σταση νέων µονάδων. Δεν λαµβάνει υπ’ όψιν ότι οι περιοχές του
νησιού έχουν ήδη υποβαθµιστεί από τα υπάρχοντα αιολικά, ενώ
έχουν πληγεί από φυσικές καταστροφές. 

Η υπερσυγκέντρωση αιολικών πάρκων στην Εύβοια προκαλεί
ανεπανόρθωτη καταστροφή στο φυσικό περιβάλλον. Ανεµογεν-
νήτριες εγκαθίστανται σε περιοχές «NATURA», σε ζώνες ειδικής
προστασίας, αλλά και σε βιότοπους, ακόµα και σε περιοχές που
έχουν κηρυχθεί αναδασωτέες. 

Στην Κεντρική Εύβοια βρίσκεται το µοναδικό ελατοδάσος του
Αιγαίου που φιλοξενεί το τελευταίο φυσικό οικοσύστηµα του νη-
σιού, µε σπάνια προστατευόµενη χλωρίδα και πανίδα. 

Ακόµα επηρεάζονται οι τοπικές οικονοµικές δραστηριότητες,
όπως ο αγροτοκτηνοτροφικός τοµέας, η µελισσουργία και ο του-
ρισµός. 

Η Κυβέρνηση επιθυµεί να µετατρέψει το νησί σε ένα απέραντο
εργοστάσιο παραγωγής ενέργειας. Η ευαισθησία και το ενδια-
φέρον της µετά από κάθε φυσική καταστροφή λήγει µετά τις
πρώτες ανακοινώσεις. Το είδαµε στην Εύβοια, το βλέπουµε και
στον Έβρο. 

Κύριε Υπουργέ, εξακολουθείτε να πιστεύετε ότι οι τοπικές κοι-
νωνίες άδικα εναντιώνονται και δηλώνουν τις ΑΠΕ; Θεωρείτε ότι
στην Εύβοια τηρείται η αρχή της αναλογικότητας; Στην Ελλάδα
επικρατεί ένα κατακερµατισµένο σύστηµα χωροταξικού σχεδια-
σµού. Η ενσωµάτωση των ΑΠΕ µε όρους βιώσιµης ανάπτυξης
εµποδίζεται. Το ειδικό χωροταξικό έπρεπε να έχει αναθεωρηθεί
από το 2018. Μετά από συνεχείς παρατάσεις αναµένουµε επιτέ-
λους την ολοκλήρωσή του και την ένταξή του σε διαδικασία ανοι-
χτής και χρηστής διαβούλευσης. 

Στην Εύβοια η αρχή της αναλογικότητας έχει παραβιαστεί. Η
Τοπική Αυτοδιοίκηση και οι κάτοικοι δεν συµµετέχουν στη χωρο-
θέτηση των αιολικών πάρκων, παρ’ όλο που βιώνουν καθηµερινά
τις επιπτώσεις τους. Αλλά θα µας πείτε ότι οι τοπικές κοινωνίες
επωφελούνται από τα ανταποδοτικά τέλη. Ποια ανταποδοτικά
τέλη; Αυτά που δεν έχουν πληρωθεί από τον Γενάρη του 2023;
Ή αυτά που δεν πρόκειται να καταβληθούν, επειδή οι συµβάσεις
έχουν λήξει; 

Παρ’ όλο που τα αιολικά πάρκα λειτουργούν κανονικά και εµ-
πορεύονται την παραγόµενη ενέργεια, οι λογαριασµοί ρεύµατος
παραµένουν υψηλοί. Οι κάτοικοι ζουν σε ένα περιβάλλον υπο-
βαθµισµένο χωρίς βασικές υποδοµές, χωρίς σύγχρονο και ασφα-

λές οδικό δίκτυο, µε φαινόµενα λειψυδρίας που επηρεάζουν την
ύδρευση σε καθηµερινή βάση. 

Κύριε Υπουργέ, συµφωνούµε ότι η πράσινη µετάβαση απαιτεί
τη χρήση ΑΠΕ κι επιτάσσει την αξιοποίηση της τεχνολογίας και
των φυσικών πόρων. Οι επενδύσεις σαφώς είναι σηµαντικές.
Ταυτόχρονα, όµως, πρέπει να λαµβάνουµε υπ’ όψιν την τοπική
κοινωνία. Πρέπει να µην επιβαρύνονται οι συγκεκριµένες περιο-
χές, αλλά να υπάρχει ίση µεταχείριση, να λαµβάνουµε υπ’ όψιν
τις ιδιαιτερότητες κάθε περιοχής, µε γνώµονα την προστασία τού
περιβάλλοντος, τη δίκαιη και βιώσιµη ανάπτυξη. 

Η Εύβοια έχει εκπληρώσει το χρέος της. Είναι καιρός να εκ-
πληρώσετε κι εσείς το χρέος σας απέναντι στον ευβοϊκό λαό. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ για την οικονοµία του χρόνου. 
Ολοκληρώσαµε τον κατάλογο των οµιλητών και θα πάµε σε

έναν κύκλο δευτερολογιών για όποιον το επιθυµεί εκ των ειδικών
αγορητών και εισηγητών. Είναι πολύ περασµένη η ώρα. Έχει τέσ-
σερα, πέντε λεπτά όποιος το επιθυµεί.

Ξεκινάµε από τον κ. Καζαµία εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας.

Κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, η κυρία Υφυπουρ-

γός κάθεται στην Αίθουσα εδώ και τρεις ώρες αµίλητη, ενώ την
στιγµή αυτή οι τραυµατίες από τα γεγονότα που έλαβαν χώρα
στο Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας στη Λεωφόρο Κηφισίας
βρίσκονται στα νοσοκοµεία. Η Ζωή Κωνσταντοπούλου βρέθηκε
εκεί, µαζί µε άλλους Βουλευτές και από το ΚΚΕ. Ήταν εκεί και η
κ. Πέρκα. Βρέθηκαν σε έναν κλειστό χώρο στον οποίο χρησιµο-
ποιήθηκαν δακρυγόνα. 

Η Κυβέρνηση αποφάσισε να αντιµετωπίσει το ζήτηµα των επο-
χικών πυροσβεστών στέλνοντας τα ΜΑΤ και όλη αυτή η κατά-
σταση έχει ξεκινήσει από µία εντελώς αλλοπρόσαλλη πολιτική.
Η Κυβέρνηση συνέχεια διατυµπανίζει το γεγονός ότι αντιµετωπί-
ζουµε µία κλιµατική κρίση και για χρόνια έχει ελλείψεις στην Πυ-
ροσβεστική τεσσάρων χιλιάδων οργανικών θέσεων. Έχει επο-
χικούς πυροσβέστες εκπαιδευµένους, τους οποίους µπορούσε
να χρησιµοποιήσει για να συµπληρώσει τις περισσότερες από
αυτές τις θέσεις. Και υπόσχεται ότι θα συµπληρώσει αυτές τις
θέσεις µε άλλες προσλήψεις µελλοντικά, σε βάθος χρόνου και
ταυτόχρονα τους απολύει. Δεν έχει νόηµα αυτή η πολιτική, να
απολύει εποχικούς πυροσβέστες και ταυτόχρονα να υπόσχεται
ότι έχει πρόγραµµα προσλήψεων πυροσβεστών. 

Αυτή είναι αλλοπρόσαλλη πολιτική. Η Κυβέρνηση η ίδια, όταν
αντιµετωπίζει τις πυρκαγιές, µιλάει για τους πυροσβέστες αυ-
τούς και τους αποκαλεί «ήρωες» και σήµερα τους χτυπάει. Μία
κυβέρνηση που χτυπάει αυτούς που αποκαλεί ήρωες, είναι µια
κυβέρνηση η οποία δεν ξέρει τι κάνει. Δεν ξέρει πού πάει. Και αυ-
τούς τους τραµπουκισµούς φοβόµαστε, κυρία Υφυπουργέ, που
εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση και δεν έχετε να πείτε απολύτως
τίποτα…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Θα σας απαντήσω, κύριε Καζαµία. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Καιρός είναι να απαντήσετε! Κά-
θεστε εκεί µε µία απίστευτη ψυχραιµία, ενώ γίνονται όλα…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Έπρεπε να ενηµερωθώ, κύριε Καζαµία…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Μη µε διακόπτετε. Να απαντήσετε
όταν έρθει η ώρα να απαντήσετε. 

Κάθεστε όµως τόση ώρα µε µία απίστευτη ψυχραιµία…
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Θα απαντήσω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, σας

παρακαλώ. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: …που εντυπωσιάζει τους πάντες.

Θα έπρεπε να έχετε πολύ πιο νωρίς εντολές από την Κυβέρνηση
να κάνετε δήλωση και να εξηγήσετε, όχι τι έγινε. Εµείς ξέρουµε
τι έγινε, γιατί οι άνθρωποί µας είναι εκεί. Να µας εξηγήστε τι κά-
νατε και γιατί τα κάνετε αυτά. 
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Αυτό θέλουµε να µας πείτε, όχι να µας δώσετε µια αναφορά
τού τι έγινε. Να µας αιτιολογήσετε τι είναι αυτά που κάνετε στους
εποχικούς πυροσβέστες, τα οποία είναι απαράδεκτα. Αυτοί οι
τραµπουκισµοί δεν θα περάσουν. Αύριο στις 10 το πρωί θα είµα-
στε όλοι συγκεντρωµένοι να τους υποστηρίξουµε. 

Έχω να πω και λίγα λόγια για το νοµοσχέδιο, αλλά στον χρόνο
που αποµένει θα αναφερθώ σε ένα σηµείο µόνο. Υπάρχει ένα
άρθρο στο νοµοσχέδιο, µιας και µιλάµε για τους πυροσβέστες,
το άρθρο 68, το οποίο κάνει λόγο για τη δηµιουργία ενός συµ-
πληρωµατικού ταµείου για την αρωγή των πληγέντων στο Μάτι
και για την αναµόρφωση των πυρόπληκτων περιοχών που κάηκαν
στο Μάτι. 

Αυτό το ταµείο, το συµπληρωµατικό, έρχεται να συµπληρώσει
µία δωρεά που έκανε η κυπριακή κυβέρνηση όταν έγινε η κατα-
στροφή στο Μάτι. Από τότε έχουν περάσει έξι χρόνια -έξι χρό-
νια!- και ακόµη δεν έχετε ξοδέψει τα χρήµατα της κυπριακής
αρωγής, 12 εκατοµµύρια. Και τώρα ακόµη σχεδιάζετε το ότι µπο-
ρεί να χρειαστείτε και λίγο παραπάνω, αν δεν φτάσουν αυτά τα
χρήµατα. Έτσι αντιµετωπίζετε τα προβλήµατα, κυρία Υφυ-
πουργέ.

Η Πλεύση Ελευθερίας εξήγησε ότι όλο αυτό το νοµοσχέδιο
βασίζεται σε αποσπασµατικές τροποποιήσεις νόµων που έχετε
ψηφίσει στο µεγαλύτερο µέρος εσείς και η Κυβέρνησή σας.
Διορθώνετε τον εαυτό σας. Αυτό δεν είναι µεταρρύθµιση. 

Κάνετε µία υπερσυγκέντρωση εξουσιών για να προφτάσετε.
Δίνετε τη µερίδα του λέοντος στην πράσινη µετάβαση σε λίγες
επιχειρήσεις, σε ένα ολιγοπώλιο και δεν µπορείτε να συµπεριλά-
βετε την κοινωνία στην προσπάθειά σας. Αυτού του είδους τις
πολιτικές η Πλεύση Ελευθερίας δεν πρόκειται να τις υποστηρίξει
και γι’ αυτό θα καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Να απαντήσω, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Στο τέλος θα απαν-

τήσετε. Θα ακολουθήσουν οι υπόλοιποι ειδικοί αγορητές και ει-
σηγητές και θα κλείσετε εσείς.

Τον λόγο εκ µέρους της Νέας Αριστεράς έχει η ειδική αγορή-
τρια κ. Πέρκα. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα απαντήσω εγώ στον κ. Καζαµία. Θα σας πω εγώ γιατί δεν

απαντάει η Κυβέρνηση. Δεν τη νοιάζει! Τα νοµοσχέδια να περ-
νάνε, τα χρήµατα να µοιράζει στους εκλεκτούς, ο ηλεκτρικός
χώρος να µοιράζεται, όλα να γίνονται όπως θέλει, θα φάνε ξύλο
και οι πυροσβέστες και οι Βουλευτές και όλοι µας. Δεν υπάρχει
καµµία ευαισθησία, καµµία ενσυναίσθηση.

Τους χειροκροτήσαµε τους γιατρούς και τους νοσηλευτές; Τα
είδατε. Χειροκροτήσαµε τους πυροσβέστες; Δυόµισι χιλιάδες
είναι; Ούτε καν, δύο χιλιάδες διακόσιοι είναι οι καηµένοι τώρα,
πέντε χρόνια. Άντε να κάνουν οικογένεια. Θα πουν και για το δη-
µογραφικό; Θα κλάψουν και γι’ αυτό. Άντε να κάνουν οικογένεια,
να στρώσουν τη ζωή τους.

Κόβονται οι συµβάσεις. Δεν σας χρειαζόµαστε µετά. Αρχίζει η
αντιπυρική περίοδος νωρίτερα. Βγαίνει και η κλιµατική κρίση, την
οποία σκέφτεστε όταν πρόκειται να κάνετε καµµιά αλλαγή, αλλά
πάλι δεν τα πάτε καλά. Θα πω όµως και γι’ αυτά, έχω λίγο χρόνο.

Σήµερα ήµουν εκεί. Αν δεν ήµουν εκεί, να έχω και µια επιφύ-
λαξη ότι προκλήθηκε η Αστυνοµία, ότι κάτι έγινε. Ήµουν εκεί! Και
εκεί που όλα ήταν καλά και ωραία, δεν ήµουν την ώρα που έπε-
σαν µέσα. Υπήρξε µια ένταση. Ηρέµησαν όλοι. Το ΕΚΑΒ πήρε
έναν τραυµατία, στην πρώτη σύγκρουση και όλα ωραία και καλά.
Έχω κάτι φωτογραφίες που είµαστε χαρούµενοι µε τους πυρο-
σβέστες και λέµε «µπράβο, στον αγώνα». Και ξαφνικά από τη µια
οµάδα ΔΙΑΣ, από την άλλη ΜΑΤ και αρχίζουν τα δακρυγόνα. Και
πάω εγώ και λέω: «Τι κάνετε;». Είπα: «Είµαι Βουλευτής, τι κάνετε
ακριβώς;». Έχουν ρίξει κάτω έναν άνθρωπο και τον χτυπάνε.
Πάνω µου ήρθε το δακρυγόνο. Σκασίλα τους και αν είσαι Βου-
λευτής και αν είσαι και πυροσβέστης και αν σε χρειαζόµαστε. 

Αυτή είναι η κατάσταση. Αυτή τη δηµοκρατία γιορτάζουµε σή-
µερα και αύριο. Καταλαβαίνετε ότι εµείς δεν θα παραστούµε σε
αυτό το πανηγύρι. Τέρµα τα αστεία. Εδώ θα µιλάµε πια µε σο-
βαρό τρόπο και η κοινωνία θα αρχίσει να µας ακούει. Σήµερα
αυτό το είδαν όλοι και θα µάθουν όλοι αυτό που έγινε και θα έχει
και συνέχεια. 

Και πράγµατι, κυρία Υφυπουργέ, έπρεπε να έχετε πάρει ήδη
τον κ. Χρυσοχοΐδη και τον κ. Κικίλια και να πείτε: «Είµαι σε δύ-
σκολη θέση. Πέστε µου τι να πω.». Αυτή είναι η θέση σας. Πράγ-
µατι δεν φταίτε εσείς για ό,τι έγινε εκεί. Πρέπει να µάθετε όµως.
Εδώ οι Βουλευτές µάς λένε αυτά. Δεν ανησυχείτε τι έγινε εκεί;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Θέλετε να διακόψω δηλαδή τους οµιλητές; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ, µη
διακόπτετε. 

Εγώ διευθύνω τη συζήτηση.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κάντε ό,τι καταλαβαίνετε. 
Να πάµε και στο νοµοσχέδιο. Επειδή πολλά ακούσαµε, για το

ότι είναι αντισυνταγµατικό δεν υπάρχει αµφιβολία. Και γίνεται,
λέει, ένα έκτακτο συµβάν. Βεβαίως! Είναι δυνατόν η διενέργεια
διαγωνισµού για προµήθεια να θεωρείται έκτακτο και από το
συλλογικό όργανο να πηγαίνει σε ένα µονοπρόσωπο, που είναι
ο Γενικός Γραµµατέας και να µας λέτε ότι δεν αντίκειται αυτό
στο Σύνταγµα; Δεν είµαστε τόσο άσχετοι. Έχουµε δουλέψει σε
αυτή τη ζωή. 

Τον κύριο Υπουργό σήµερα, τον κ. Σκυλακάκη, τον έπιασε ο
πόνος για τη δυτική Μακεδονία. Πάρα πολύ χάρηκα. Για να
δούµε λίγο. Στα 1,6 δισεκατοµµύρια ήταν το Ταµείο Δίκαιης Με-
τάβασης. Ο Πρωθυπουργός µάς έλεγε 7,5 δισεκατοµµύρια. Τα
ωραία που ακούσατε σήµερα, µας τα λέει ο κ. Μητσοτάκης εδώ
και χρόνια και για την απολιγνιτοποίηση κ.λπ.. 

Πόσα απορροφήθηκαν από αυτά, κυρία Υφυπουργέ µου;
Πόσες θέσεις εργασίας οφείλονται στο Ταµείο Δίκαιης Μετάβα-
σης και στο καθεστώς του αναπτυξιακού νόµου; Μηδέν! Δεκαέξι
πολυδιαφηµιζόµενες εµβληµατικές επενδύσεις στο master plan,
δεκαέξι µε ονοµατεπώνυµο ποιες θα ήταν. Στα σχέδια έγιναν
πέντε. Σήµερα είναι µηδέν. 

Και βεβαίως έχουν αρχίσει οι επενδυτές -έχω και τις εταιρείες
µε τα ονοµατεπώνυµα- να αποσύρουν το ενδιαφέρον τους. Βε-
βαίως το αποσύρουν, γιατί όπως είπα και πριν, σε µία χώρα που
η δικαιοσύνη και η διαφάνεια υπολείπονται, πρέπει να βρουν ένα
ταίρι από εδώ, την «ΤΕΡΝΑ» -δεν ξέρω ποιον- για να µπορέσει να
έρθει µια εταιρεία να κάνει µια σοβαρή δουλειά. Αυτά είναι γνω-
στά. 

Πάµε παρακάτω για την τροπολογία για την τηλεθέρµανση.
Από τη µια µας λέει ο κ. Σκυλακάκης ότι θα δίνει µπόνους σε
όποιον χρησιµοποιεί ηλεκτρικό ρεύµα. Μπράβο, αλλά στη δυτική
Μακεδονία που της χρωστάει πολλά η χώρα γιατί έδωσε φως και
εξηλεκτρισµό σε όλη τη χώρα, πάρε φυσικό αέριο Φλώρινα,
τέρµα η τηλεθέρµανση. Φυσικό Αέριο για θέρµανση στο σπίτι;
Είναι απαράδεκτο. Δεν τα ξαναλέω. 

Έρχεται για την Πτολεµαΐδα, την Κοζάνη και το Αµύνταιο να
κάνουν ένα deal φοβερό. Η ΔΕΗ µόνη της µέτρησε τα χρέη που
ανάγκασε την Πτολεµαΐδα να κάνει ηλεκτρολέβητες, χρεώθηκε
και 130 εκατοµµύρια τα οποία θα πληρώσει ένα τρίτο το Υπουρ-
γείο και το ελληνικό δηµόσιο, το ένα τρίτο πάλι το Υπουργείο
απαιτητό από τη ΔΕΗ και το ένα τρίτο από το τέλος των ΑΠΕ και
από τις ΚΑΠ των δήµων. Να στραγγαλιστούν οι δήµοι και να πλη-
ρώσει όλος ο ελληνικός λαός και κυρίως η πόλη της δυτικής Μα-
κεδονίας αυτήν την επιλογή. 

Και ρωτάω µόνο ένα πράγµα. Δεν µας παρουσιάσατε πουθενά,
όχι το κόστος της µεταβατικής περιόδου -το λένε και το ξαναλένε
ότι πέτυχαν καλή τιµή, καµαρώνει και ο περιφερειάρχης- αλλά
να µας πείτε τι θα γίνει µετά το 2026. Το καταλαβαίνω. Δεν θα
θέλατε να γίνεται η πράξη, δηλαδή «χ» τιµή για την τιµή του διο-
ξειδίου του άνθρακα για τους ρύπους και «ψ» τιµή για την προ-
µήθεια του αερίου. Άµα κάνουµε αυτόν τον υπολογισµό, θα
δούµε πόσο θα πληρώνουν οι καταναλωτές και αυτή η πόλη της
δυτικής Μακεδονίας που στήριξε τα πάντα.

Και να σας πω και κάτι ακόµα που γίνεται και το ξέρετε καλά;
Κλείνει ο ΑΗΣ Μελίτης, σταµατάει η λειτουργία του, υπάρχει ένα
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χωριό που λέγεται Αχλάδα που είναι γύρω, γύρω ορυχεία και κα-
ταρρέει. Σκάβουν -έχει πάει και µεγάλη εταιρεία, έχει πάει ο Μυ-
τιληναίος- βγάζουν τον λιγνίτη και τον καίνε µερικά χιλιόµετρα
παραδίπλα στη βόρεια Μακεδονία -πολύ πράσινο αυτό!- και οι
µεταφορείς της περιοχής έχουν µείνει χωρίς δουλειά. Είχανε
απώλεια τελευταία και µε έχει πληγώσει πολύ. Και κάνουν χιλιό-
µετρα σε όλη την Ελλάδα. Γιατί; Γιατί παίρνουν µεταφορείς από
τα Μπίτολα. Εβδοµήντα νταλίκες την ηµέρα πάνε και έρχονται
Φλώρινα-Μπίτολα. Το βλέπει η κοινωνία αυτό. Και σου λέει µετά
τι πράσινη µετάβαση, τι απολιγνιτοποίηση; Οι άνεργοι αυξάνον-
ται, οι περιοχές ερηµώνουν, έδρες χάνονται και εδώ καµαρώ-
νουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και µε αυτό κλείστε,
παρακαλώ. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κλείνω. 
Δεν τελειώνουν αυτά, αλλά µην ακούω και τι ωραία που τα

έχουµε πάει όλα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης κ. Μπούµπας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πούµε για

το έγκληµα των εποχικών πυροσβεστών σε λίγο. Απλά να ολο-
κληρώσουµε λίγο για αυτό το επιδερµικό νοµοσχέδιο περί της
διαχείρισης στερεών αποβλήτων, φωτοβολταϊκά στη θάλασσα,
στον αέρα, στο βουνό, όπου θέλετε, να δούµε τις κεραίες κινητής
τηλεφωνίας και κατά πόσο αυτές επηρεάζουν τα ηλεκτροµαγνη-
τικά κύµατα και πού θα είναι διάσπαρτες µέσα στον αστικό ιστό.
Να φέρουµε το µπλε, πράσινο -δεν ξέρω τι θα είναι- υγραέριο
για τα πρατήρια υγρών καυσίµων. Από τη µία θέλουµε να αυξή-
σουµε τον στόλο των ηλεκτρικών οχηµάτων και από την άλλη δεν
έχουµε αυτοκίνητα µε υγραέριο, αλλά ας το φέρουµε και αυτό.
Να δούµε πολεοδοµικά τα ενεργειακά υλικά πόσο θα κοστίσουν
για τα νέα κτήρια και πάει λέγοντας.

Σήµερα για πάτε να δείτε αυτές τις µοντέρνες χωµατερές. Δεν
είναι καν χώροι υγειονοµικής ταφής υπολειµµάτων. Δεν γίνεται
διαλογή στο κύτταρο, δεν υπάρχουν οι ενδεδειγµένες µεµβρά-
νες, δυσοσµία όπως και στον ΧΥΤΑ πλέον, στη µοντέρνα χωµα-
τερή που έχω στην εκλογική µου περιφέρεια στις Σέρρες στο
Παλαιόκαστρο. Κυρία Υπουργέ, -σας είπα και στις επιτροπές-
κάντε µία µέτρηση να δούµε εκεί τους ρύπους αλλά να δούµε
και τη δυσοσµία, το ότι αυτοί οι κάτοικοι πραγµατικά υποφέρουν
από την υγεία τους. Το ίδιο και στον ΧΥΤΑ Μαυροράχης Θεσσα-
λονίκης, κάναµε προχειροδουλειές. Πληρώσαµε 53 εκατοµµύρια
πρόστιµα για τις ανεξέλεγκτες χωµατερές, µέχρι και 80.000 ευρώ
την ηµέρα. Τα καταγγείλαµε αυτά, αλλά τίποτα.

Φέρνετε τώρα µια τροπολογία. Φωνάζαµε ως Ελληνική Λύση
ότι είναι έγκληµα µε βίαιο τρόπο να σταµατήσουµε το λιγνίτη -
άλλες χώρες τώρα το κατάλαβαν, βλέπε Γερµανία Πολωνία- γιατί
οι προϋποθέσεις ήταν για το 2038. Αλλά ο κ. Μητσοτάκης είχε
µια πρεµούρα να κλείσει τον λιγνίτη πιο µπροστά. 

Ακούστε εγώ σας είπα, κυρία Υπουργέ, να πούµε ξεκάθαρα
την αλήθεια στους πολίτες που µας βλέπουν. Το ηλεκτρικό
ρεύµα θα είναι ακριβό µέχρι το 2050. Σας παρέθεσα έναν πίνακα.
Είναι στοιχεία από το ΕΣΕΚ. Αν το αµφισβητείτε, αµφισβητείτε
τον εθνικό σχεδιασµό. Λέει ότι θα είναι 145 ευρώ η µεγαβατώρα
το 2025, του χρόνου. Στα 95 ευρώ θα πέσει µεγαβατώρα το 2050.
Από την στιγµή που το ηλεκτρικό ρεύµα είναι ένα χρηµατιστη-
ριακό προϊόν, ολιγαρχικής της τάξης ενός τραστ επιχειρηµατιών,
τι περιµένουµε τώρα; Να έχουµε ηλεκτρικό ρεύµα για το µερο-
καµατιάρη Έλληνα πολίτη; Θα τρελαθούµε;

Οι εταιρείες που παίρνουν τα φωτοβολταϊκά είναι η
«SIEMENS», είναι ο όµιλος «MOTOR OIL», είναι µια δανέζικη εται-
ρεία και µια άλλη γερµανική. Μην τρελαθούµε τώρα. 

Οι άνθρωποι µάλλον οργίζονται αδικούµενοι ή βιαζόµενοι. Πιο
πολύ οργίζονται οι άνθρωποι όταν αδικούνται παρά όταν τους
βιάζουν, έλεγε ο Θουκυδίδης. Θα µας τρελάνετε τώρα µε τους
εποχικούς; Μπήκα µέσα, τόση ώρα αυτό κάνω. Η Ελληνική Λύση
έκανε επίκαιρη -δεν έχει σηµασία ποιος την έκανε- πριν από έναν
χρόνο. Εδώ µαλώναµε µε τον Υφυπουργό τον Ίκαρο, τον κ.
Τουρνά. 

Τι έλεγε; Μπείτε µέσα να δείτε την επίκαιρη, κύριε Πρόεδρε.
Προµελετηµένο ήταν. Τον ρωτήσαµε τι θα κάνεις µε τους εποχι-
κούς πυροσβέστες. Άλλα λόγια να αγαπιόµαστε. Θα έπαιρνε
επτακόσιους πυροσβέστες, µοριοδότηση µέχρι σαράντα επτά
ετών, µετά αν τους έδινε συν έναν χρόνο για κάθε αντιπυρική πε-
ρίοδο. Δυόµισι χιλιάδες άτοµα, όταν έχουµε ελλείψεις τεσσερά-
µισι χιλιάδες άτοµα στην Πυροσβεστική, είχαν τακτοποιηθεί.
Αλλά εµπαίζαν από τότε. Scripta manent, µπείτε δείτε στα Πρα-
κτικά τι έλεγε ο Υφυπουργός. Και µάλιστα µας είπε ότι υποβαθ-
µίζουµε και τους πυροσβέστες, αν είναι δυνατόν! 

Εµείς µιλούσαµε ότι αυτοί οι άνθρωποι δικαιούνται να προσ-
ληφθούν, γιατί είναι πάνω από πέντε χρόνια µε εµπειρία, µπα-
ρουτοκαπνισµένοι στις πυρκαγιές. Να εφαρµοστεί επιτέλους ο
ν.3932. Γιατί ήταν λάθος ο νόµος του ΠΑΣΟΚ, κύριοι του ΠΑΣΟΚ,
ο ν.2621, που πήρατε τις αρµοδιότητες από τη δασική και τις πή-
γατε στην πυροσβεστική και είχαν να συναντηθούν δεκαεννέα
ολόκληρα χρόνια οι δύο φορείς! 

Εδώ τι γίνεται τώρα; Έχουµε αναλυτικά και την Έκθεση
Γκουρµπάτση και την Έκθεση Γκολντάµερ. Φώναζε ο κ. Μητσο-
τάκης ότι θα εφαρµόσει την Έκθεση Γκολντάµερ. Την είχε πάρει
από τον κ. Τσίπρα. Δεν την εφάρµοσε κανείς, γιατί θα µπορούσαν
να επιλυθούν πολλά ζητήµατα. Πού είναι, όταν ο κ. Τουρνάς, ο
Υφυπουργός Κλιµατικής Αλλαγής έλεγε άλλα λόγια να αγαπιό-
µαστε; Από τότε δεν δεσµευόταν ότι αυτοί οι άνθρωποι θα τα-
κτοποιηθούν, γιατί το δικαιούνται. Είναι ένα έγκληµα προµελε-
τηµένο για τους εποχικούς πυροσβέστες. Θα µας τρελάνετε; Το
κατέθεσε η Ελληνική Λύση σε οποιοδήποτε κόµµα στο δηµοκρα-
τικό κοινοβουλευτικό τόξο. 

Βάζει αυτή η Κυβέρνηση τα παιδιά µας, τους ένστολους -παι-
διά µας είναι και οι αστυνοµικοί, παιδιά µας και οι πυροσβέστες
και οι λιµενικοί και οποιοσδήποτε- να έρχονται σε µια αντιπαρά-
θεση. Δεν τους αποκαθίστανται και ήταν προµελετηµένο µε βάση
την επίκαιρη ερώτηση που καταθέσαµε. Μπείτε να δείτε τις δη-
λώσεις του Υφυπουργού. Τους εµπαίζουν αυτούς τους ανθρώ-
πους που έχουν οικογένειες, που δικαιούνται, έχουν εµπειρία,
παλεύουν µε τη φωτιά, είναι σε µια ηλικία 47 ετών. 

Και µε τέσσερις χιλιάδες πεντακόσια κενά η πυροσβεστική, µε
τρείς χιλιάδες εξακόσια οχήµατα τριακονταπενταετίας έπρεπε
να οργανωθεί το σώµα. Και έχεις τον κ. Τουρνά να µου λέει εµένα
για το «AntiNero I», το «AntiNero II», 83 εκατοµµύρια εδώ, 75 εκα-
τοµµύρια εκεί και οι εποχικοί πυροσβέστες στην ανεργία. Να
τους χαιρόµαστε. Αυτή είναι η Ελλάδα να αγκαλιάσει τα παιδιά
της. Καθηγητής είστε, κύριε Πρόεδρε. Τα παιδιά είναι ιερό
πράγµα. Αυτοί είναι παιδιά µας. Τι να κάνουµε;

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Κτενά.

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας πραγµατικά εχθρεύεται

τους εργαζόµενους για να µην πω ότι σιχαίνεται τους εργαζόµε-
νους. Δεν εξηγείται διαφορετικά αυτή η στάση της απέναντι σε
όποιον διεκδικεί τα αυτονόητα.

Δεν είναι η πρώτη φορά που χτυπάτε, σακατεύετε, προσαγά-
γετε απεργούς διαµαρτυρόµενους εργαζόµενους που διεκδι-
κούν το δικαίωµα στη δουλειά. Το κάνατε µε τους γιατρούς, το
κάνετε τώρα και µε τους εποχικούς πυροσβέστες. Το έχετε τερ-
µατίσει. 

Απαιτούµε να αφεθούν ελεύθεροι όσοι έχουν συλληφθεί. Απαι-
τούµε να γίνουν δεκτά τα δίκαια αιτήµατα των εποχικών πυρο-
σβεστών. Καλούµε όλους τους εργαζόµενους να δείξουν την
αλληλεγγύη τους και τη συµπαράστασή τους αύριο στις 10.00’
στο συλλαλητήριο εδώ απ’ έξω, στο Σύνταγµα.

Θα συνεχίσω µε τις θέσεις µας πάνω στις τροπολογίες, ξεκι-
νώντας από την τροπολογία που αφορά στην τηλεθέρµανση.
Πρώτον, ο λαός της περιοχής δεν οφείλει τίποτα. Του οφείλουν,
του οφείλει η ΔΕΗ. Δεν οφείλει ο λαός στη ΔΕΗ. Με τη ρύθµιση
που φέρνετε ουσιαστικά το δηµόσιο πληρώνει τα επιχειρηµατικά
σχέδια της ΔΕΗ. Δεν θέλω να επεκταθώ γιατί δεν έχω χρόνο. 

Επίσης δεν λύνεται το πρόβληµα των χρεών. Είναι µε τέτοια
πανάκριβη, πολύ υψηλή τιµή. Το µόνο που κάνετε τώρα είναι να
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ρυθµίζετε εις βάρος του λαού της περιοχής και του δηµοσίου,
αλλά πολύ σύντοµα πάλι οι δήµοι θα συσσωρεύσουν χρέη. Και
βέβαια χρέη τα οποία θα πρέπει να αντιµετωπίσουν µε το να πε-
ριορίσουν άλλες δραστηριότητες, να µην µπορούν να καλύψουν
άλλες σηµαντικές ανάγκες του δήµου. 

Για την τροπολογία του Υπουργείου Δικαιοσύνης πρόκειται για
µπαλώµατα απέναντι στον πραγµατικά αντιδραστικό δικαστικό
χάρτη που ψηφίστηκε πριν λίγο καιρό. Δεν µπορεί να αντιµετω-
πίσει τα µεγάλα προβλήµατα που δηµιούργησε, όπως είναι ο συ-
νωστισµός, όπως είναι η δικονοµική ανασφάλεια σε διαδίκους
και δικηγόρους, όπως είναι όλα αυτά τα προβλήµατα τα οποία
υπήρχαν, παραµένουν και θα παραµένουν και φυσικά τώρα και
µε ένα ακόµα χειρότερο θεσµικό πλαίσιο. 

Επίσης, θα στηρίξουµε την τροπολογία τόσο της Νέας Αριστε-
ράς για εννεάµηνη άδεια φροντίδας τέκνων και στις αναπληρώ-
τριες εκπαιδευτικούς καθώς και την τροπολογία του ΠΑΣΟΚ για
απαλλαγή από τα πρόστιµα σε αυθαίρετα του δηµοσίου που χρη-
σιµοποιούνται για σχολεία και προνοιακές δοµές. 

Και µία ερώτηση προς εσάς, κυρία Υπουργέ. Μία από τις νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις, αν καταλαβαίνω καλά, και διορθώστε µας
αν κάνω λάθος, παρακαλώ εξηγήστε µας, που αφορά στα πλωτά
µε το άρθρο 26 εξαιρούνται από τον περιορισµό της κάλυψης
του 5% της επιφάνειας του ταµιευτήρα συγκεκριµένα είδη ταµι-
ευτήρων, όπως είναι για παράδειγµα αυτά που έχουν δηµιουρ-
γηθεί σε µη ενεργές εξορυκτικές εκµεταλλεύσεις; Γιατί τότε
αυτό σηµαίνει ότι γίνεται ακόµα πιο αντιδραστική η ρύθµιση και
ακόµα πιο επικίνδυνη η ρύθµιση που φέρνετε και επιβεβαιώνεται
αυτό που είπαµε ότι κάνετε απλά την αρχή, δεν πρόκειται για κάτι
µικρό. Είναι κάτι µικρό που θα µεγαλώνει διαρκώς. 

Δεν έχω τον χρόνο να µαζέψω τη θέση µας για το νοµοσχέδιο,
τα είπαµε. Απλά θα πω ότι απέναντι στην αγωνία της Κυβέρνησης
να πιάσει τους στόχους της «πράσινης µετάβασης» και απέναντι
στην ένταση µε την οποία επιχειρείτε να επιβάλλετε αυτή την πο-
λιτική µόνο µία απάντηση µπορεί να υπάρξει, οργανωµένη, µα-
ζική αντίσταση και διεκδίκηση. Το ΚΚΕ θα είναι εκεί, θα είναι στην
πρώτη γραµµή, για να ανοίξει ο δρόµος για µια κοινωνία που
πραγµατικά στο κέντρο θα έχει τον άνθρωπο.

Θα σας αφήσω µε το εξής: Σας προτείνω να διαβάσετε ένα
πραγµατικά εµβληµατικό βιβλίο του Αµερικανού συγγραφέα
Ντον Ντελίλο, τον «Υπόγειο κόσµο», που δηµοσιεύτηκε το 1997.
Το θέµα του είναι το τρίπτυχο σκουπίδια-ενέργεια-χρήσεις γης,
ακριβώς αυτό που πραγµατεύεται το νοµοσχέδιό σας. Εκεί απο-
τυπώνεται ανάγλυφα και το τρίπτυχο και οι σχέσεις µεταξύ τους.
Βέβαια -και εδώ έγκειται η ιδιοφυΐα τού λογοτέχνη- επειδή τίποτα
δεν συµβαίνει εν κενώ, το φόντο αυτής της ιστορίας είναι η µε-
ταπολεµική ιστορία των ΗΠΑ, δηλαδή οι επιπτώσεις της καπιτα-
λιστικής ανάπτυξης στα χρόνια του ψυχρού πολέµου στην πιο
ισχυρή µέχρι τότε οικονοµία της αγοράς. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Τώρα τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµα-

τος Αλλαγής κ. Παρασύρης.
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Και εγώ µε τη σειρά µου να δηλώσω την απόλυτη και αµέριστη

συµπαράσταση στους εποχικούς πυροσβέστες, στους ήρωες
χρόνια τώρα και µέχρι χθες, που σήµερα η Κυβέρνηση τους ρί-
χνει δακρυγόνα και τους βαράει µε τα γκλοµπς. Στα δίκαια αιτή-
µατά τους προφανώς συµπαραστεκόµαστε. Για τον λόγο αυτόν
και ο Πρόεδρός µας αύριο το πρωί έχει συνάντηση µε τους επο-
χικούς πυροσβέστες. Θεωρώ προφανώς να έχουν εξελιχθεί έτσι
τα πράγµατα όλη τη βραδιά και η Κυβέρνηση να µην έχει ενηµε-
ρώσει την Εθνική Αντιπροσωπεία, όταν µάλιστα συζητάµε για ένα
νοµοσχέδιο που έχει να κάνει προφανώς µε το περιβάλλον και
προφανώς ήταν η κατάλληλη στιγµή έτσι ώστε η Κυβέρνηση εδώ
και αρκετή ώρα να µας έχει δώσει απαντήσεις για όλα τα περι-
στατικά αυτά.

Κυρία Υπουργέ, επειδή σας άκουσα και θα σας πω την πραγ-
µατικότητα και επειδή σας εκτιµώ σε σχέση µε την τεχνοκρατική
σας προσέγγιση στα ζητήµατα, να σας πω, κατ’ αρχάς, ότι εµείς

από την αρχή και στην επιτροπή σας είπαµε ότι υπάρχουν αρκε-
τές θετικές ρυθµίσεις και γι’ αυτό και τις υπερψηφίζουµε. Εµείς
δεν σας ψέγουµε για την αποθήκευση, σας ψέγουµε που καθυ-
στερήσατε να φέρετε την αποθήκευση. Και, βέβαια, εσείς το
στρογγυλέψατε, αλλά αν έµενα στην οµιλία του Υπουργού, θα
είχα πάρα πολλά να πω.

Για παράδειγµα αναφέρω αυτό που είπε και στην επιτροπή και
σήµερα ότι καλύτερος εκδηµοκρατισµός από φθηνές τιµές στον
καταναλωτή δεν υπάρχουν. Και διερωτώµαι, όπως διερωτώνται
και όλοι µέσα στο Σώµα, δεν ξέρω αν ζούµε σε άλλη χώρα. Πώς
έχετε αυτή την αίσθηση ότι είναι οι τιµές φθηνές του ρεύµατος;
Δώσατε έναν πίνακα εδώ, αλλά ξέρετε ότι οι τιµές γίνονται µε
στάθµιση µε βάση το εισόδηµα. Και, µάλιστα, σας έχω κάνει και
µια ερώτηση στην οποία δεν µου έχει απαντήσει επαρκώς γύρω
από την ενεργειακή φτώχεια και µαθαίνουµε τα στοιχεία για την
ενεργειακή φτώχεια από το εξωτερικό και όχι από την Ελλάδα,
γιατί δεν έχει προχωρήσει ακριβώς η οµάδα εργασίας για να
δώσει τα στοιχεία τα σχετικά.

Πώς ευελπιστείτε ότι θα έχουµε φθηνό ρεύµα στο άµεσο µέλ-
λον, όταν στο ίδιο το ΕΣΕΚ οι τιµές είναι υψηλές; Θα έχουµε φθη-
νές τιµές το 2050. Εντάξει, σε αυτό µπορεί να συµφωνήσουµε,
αλλά και στην οµιλία τη δική µου, αλλά και πολλών συναδέλφων
σας µιλήσαµε για το θεσµικό κενό και το δοµικό κενό που υπάρ-
χει στην αγορά για το Χρηµατιστήριο Ενέργειας, για το target
model, για το ότι δεν γίνεται προσπάθεια να το αλλάξετε, για το
ότι δεν υπάρχει αποθήκευση και για το ότι δεν υπάρχουν διασυν-
δέσεις και λεωφόροι µεγάλοι, οι οποίοι θα εξήγαγαν αυτό το
ρεύµα. 

Άρα, πώς πιστεύετε ότι υπάρχει αυτό το φθηνό ρεύµα; Πού
υπάρχει αυτό το φθηνό ρεύµα για να απολαύσουµε όλοι µαζί
αυτόν τον εκδηµοκρατισµό της ενέργειας που εσείς λέτε;

Θέλω να κλείσω µε κάτι. Είναι το άρθρο 29, το οποίο διέλαθε
της προσοχής όλης της Εθνικής Αντιπροσωπείας. Σας το λέω
γιατί θέλω να σας προστατεύσω. Το άρθρο 29 είναι η συνέχεια
ενός σκανδάλου, του 4821 άρθρο 100, µε το οποίο διαµοιρά-
στηκε ο ενεργειακός χώρος στην Κρήτη σε δύο εταιρείες. Ακού-
στε το ωραίο, πώς ο κοπανιστός αέρας γίνεται εκατοµµύρια στη
χώρα αυτή. 

Το 2011 -ήµουνα Βουλευτής εδώ και ευτυχώς είχα κάνει δύο
επίκαιρες ερωτήσεις τότε στον Υπουργό- ένας επιχειρηµατίας
είχε τη φαεινή ιδέα να καπαρώσει εξήντα βουνά στην Κρήτη -να
καπαρώσει στην κυριολεξία εξήντα βουνά την Κρήτη- και για να
τα ηλεκτρίσει είπε τότε ότι «θα φτιάξω εγώ το καλώδιο ενάµισι
δισεκατοµµύριο, ιδιωτικό καλώδιο για να το πάω στην Κρήτη να
ηλεκτρίσω τα συγκεκριµένα έργα». Πέρασαν δέκα χρόνια. Είχαν
ουσιαστικά σβήσει αυτές οι άδειες, τα εξήντα βουνά. Ξαφνικά µε
ένα άρθρο 100 του 4821 ο ΑΔΜΗΕ -δηλαδή το δηµόσιο, 80% δη-
µόσιο, 20% Κινέζοι- δίνει 1,5 δισεκατοµµύριο και φτιάχνει το κα-
λώδιο, αλλά αναβιώνουν οι άδειες του κυρίου επενδυτή και αυτές
οι άδειες είναι τώρα που περνάνε µέσα από τα δηµοτικά συµβού-
λια και από το περιφερειακό συµβούλιο Κρήτης. Και µετά διερω-
τάται η Κυβέρνηση γιατί δαιµονοποιούµε τις ΑΠΕ και γιατί οι
τοπικές κοινωνίες είναι απέναντι στις ΑΠΕ.

Και έχει και συνέχεια αυτό. Όταν η Κυβέρνηση του είπε «εµείς
θα σου φτιάξουµε το καλώδιο», του είπε «θα πάρεις τη µισή χω-
ρητικότητα στο καλώδιο, αλλά δεν θα την πάρεις µόνος σου, θα
την πάρεις µε µία άλλη εταιρεία µαζί» και αυτή την άλλη εταιρεία
την πήρε, την αγόρασε εταιρεία από τα Ηνωµένα Αραβικά Εµι-
ράτα και ο άλλος επιχειρηµατίας που είχε την αρχική ιδέα πού-
λησε αυτόν τον κοπανιστό αέρα στη ΔΕΗ έναντι 170 εκατοµ-
µυρίων ευρώ. Είδατε πόσο ωραία σε αυτήν τη χώρα ο κοπανι-
στός αέρας στοιχίζει 170 εκατοµµύρια ευρώ στις πλάτες του ελ-
ληνικού λαού, στις πλάτες του κρητικού λαού; Αυτό έχει συµβεί
στην Κρήτη και δεν µιλάει κανένας και διερωτάσθε µετά γιατί
έναν δήµο που θέλει να µειώσει το ενεργειακό του κόστος και
θέλει να έχει µια ελάχιστη συµµετοχή, έτσι ώστε να µπορεί να
παράγει ενέργεια, τον καλείτε τον ίδιο δήµο να πρέπει να γνω-
µοδοτήσει θετικά στον κύριο µε τον κοπανιστό αέρα. Αυτό έχει
συµβεί στην ενεργειακή πολιτική της χώρας.

Και κλείνω, µε προκάλεσε ο κ. Τσακαλώτος, προκάλεσε το
ΠΑΣΟΚ, ότι είµαστε καλοί, έχουµε ιδέες, έχουµε θέσεις, αλλά
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µας λείπει το επαναστατικό στοιχείο. Να σας πούµε, λοιπόν, κάτι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, όµως,

κύριε Παρασύρη.
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρό-

εδρε.
Υπάρχουν τρία στοιχεία, υπάρχει το πολιτικό, η πολιτική αντί-

δραση -και αυτή οργανώνουµε- υπάρχει η νοµική και η συνταγ-
µατική -και αυτό είναι ένα θέµα µε το άρθρο 29, το οποίο κάποια
στιγµή πρέπει να οργανωθεί, το έχει θίξει και ο Πρόεδρός µας-
και προφανώς υπάρχει και η κινηµατική αντίδραση. Το ΠΑΣΟΚ
δεν υπήρξε ποτέ κόµµα των σαλονιών. Όταν χρειαστεί, θα βγει
και στον δρόµο. Γι’ αυτό, µη µας προκαλείτε να µας βγάλετε
στους δρόµους!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Λαζαρίδης.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευ-

σης, ότι είστε πάρα πολύ προβλέψιµοι όχι µόνο σε αυτό το νο-
µοσχέδιο αλλά συνολικά, όλα στη χώρα είναι µαύρα, αυτή η
Κυβέρνηση είναι µια κακιά Κυβέρνηση, είναι µια Κυβέρνηση η
οποία µισεί τους εργαζόµενους -το ακούσαµε και αυτό- και δεν
κάνει απολύτως τίποτα για να πάει η χώρα παραπέρα. Τα ίδια
ακριβώς λέγατε το 2019 µε το 2023.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: (Δεν ακούστηκε)
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Κυρία Πέρκα, σας άκουσα µε µε-

γάλη προσοχή, τα ίδια λέγατε και ο ελληνικός λαός αποφάσισε
διαφορετικά. Προσέξτε, κρατήστε παρακαλώ αυτό που θα σας
πω, το ίδιο θα συµβεί και την άνοιξη του 2027, γιατί ο ελληνικός
λαός θέλει λύσεις, δεν θέλει θεωρίες. Και αυτό κάνετε διαρκώς.

Έρχοµαι τώρα σε κάτι το οποίο το θεωρώ πολύ σηµαντικό.
Σας ακούσαµε πάλι να λέτε «οι διαπλεκόµενοι, τα µεγάλα συµ-
φέροντα, αυτή η Κυβέρνηση εξυπηρετεί µόνον τους λίγους και
όχι τους πολλούς», ενώ συµβαίνει ακριβώς το αντίθετο.

Και θα σας πω ένα παράδειγµα µόνο, για να καταλάβετε ότι
αυτά τα οποία λέτε δεν έχουν καµµία ουσιαστική αξία. Αποθή-
κευση ηλεκτρικής ενέργειας, που και σε αυτή έχουµε πολύ µε-
γάλη κριτική: Προσέξτε τώρα, η Ευρωπαϊκή Ένωση, για να
ενισχυθεί η αντισυγκέντρωση των σταθµών αποθήκευσης, όρισε
ότι δεν µπορεί ένας ενεργειακός όµιλος να λάβει ενίσχυση για
περισσότερο από το 25% της ισχύος σταθµών αποθήκευσης που
δηµοπρατούνται από τη ΡΑΑΕΥ. Αυτή η Κυβέρνηση, αυτή η πο-
λιτική ηγεσία, ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης, που λέτε
ότι διαπλεκόµαστε -εντάξει;- ήρθε και όρισε το εξής, ότι κανένας
ενεργειακός όµιλος δεν µπορεί να λάβει ενίσχυση για περισσό-
τερο από το 16,67% της συνολικά δηµοπρατούµενης ισχύος.
Αυτό ισχύει σήµερα, η Ευρωπαϊκή Ένωση 25%, εµείς 16,67%.

Εποµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η Κυβέρνηση -
τονίζω και πάλι- αυτός ο Πρωθυπουργός, αυτή η πολιτική ηγεσία,
υπερασπίζονται τους καταναλωτές και όχι τους επενδυτές. 

Και επειδή άκουσα το ΠΑΣΟΚ και τον κ. Μάντζο να µας κάνουν
και µαθήµατα: Δεν ήρθε το ΠΑΣΟΚ από παρθενογένεση, κύριε
Μάντζο, ούτε δηµιουργήθηκε στις 13 Οκτωβρίου µετά την επα-
νεκλογή του κ. Ανδρουλάκη. Έχει ιστορία και µάλιστα ιστορία όχι
καλή, γιατί δεν θέλετε να θυµηθούµε τώρα τα σκάνδαλα των ηµε-
ρών του ΠΑΣΟΚ. Ένα κρατούµενο. 

Και από εκεί και πέρα, πρέπει εδώ να καταλάβετε ότι υποσχό-
µενο, το ΠΑΣΟΚ, στους πάντες τα πάντα, δεν θα κερδίσετε τις
εκλογές. 

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Δεν τάξαµε τίποτα.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Αυτό κάνετε, κύριοι. Αυτό κάνετε.

Γιατί, να σας πω κάτι; Ήρθατε και κερδίσατε τις εκλογές του
2009 υποσχόµενοι στους πάντες τα πάντα µε το «λεφτά υπάρ-
χουν». Και έσκασε η χώρα στα χέρια σας και τί κάνατε; Την πα-
ρατήσατε, κύριε Μάντζο. Την παράτησε το ΠΑΣΟΚ και κλήθηκε
µετά η κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου να λύσει τα προβλήµατα.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Εσείς συνεχίσατε τα µνηµόνια µετά.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Έρχοµαι τώρα, κύριε Πρόεδρε,

επειδή έχουµε ακούσει πάρα πολλά το τελευταίο διάστηµα, στο
ζήτηµα των ανεµογεννητριών. Έχουµε ακούσει ότι εµείς είµαστε
Νέρωνες και καίµε τα δάση για να εγκατασταθούν ανεµογεννή-
τριες. Τα έχουµε ακούσει αυτά από διάφορους λαϊκιστές. 

Λοιπόν -για να τελειώνουµε- η εγκατάσταση ανεµογεννητριών
επιτρέπεται υπό όρους εντός των δασικών εκτάσεων; Σήµερα
που µιλάµε, επιτρέπεται; Επιτρέπεται. Επιτρέπεται σύµφωνα µε
το Σύνταγµα, σύµφωνα µε τον νόµο και το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας. Εποµένως, δεν υπάρχει κανένας λόγος να καταστρα-
φεί η δασική έκταση για να δηµιουργηθούν οι ανεµογεννήτριες. 

Άρα, αυτά τα οποία λέτε είναι και fake news και ψέµατα και
στο τέλος της ηµέρας δεν πείθουν και τον ελληνικό λαό. 

Έρχοµαι στο ζήτηµα της τηλεθέρµανσης. Έρχεται η Κυβέρ-
νηση, βρίσκει µία λύση, πολύ έντιµα ο Υπουργός από το Βήµα
της Βουλής λέει: «έχουµε ευθύνες και η Νέα Δηµοκρατία και ο
ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ, γιατί από το 2010 γνωρίζουµε ότι πάµε
στην απολιγνιτοποίηση» και το καταψηφίζετε. Και το καταψηφί-
ζετε, χωρίς να λέτε στον ελληνικό λαό και να λέτε και στην Εθνική
Αντιπροσωπεία ποια είναι η λύση. 

Πείτε µας, κύριε Μάντζο, ποια είναι η λύση. Άκουσα πριν τον
κ. Κουκουλόπουλο. Ο κ. Κουκουλόπουλος το 2010-2011 ήταν
Υφυπουργός Εσωτερικών. Στην κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου
ήταν Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης. Τι έκανε,
που προέρχεται και από την Κοζάνη; Απολύτως τίποτα. Τώρα έρ-
χεστε στη θεωρία. Γι’ αυτό σας λέω ότι υπόσχεστε στους πάντες
τα πάντα και όταν θα έρθετε -που δεν θα έρθετε- στην εξουσία,
να δω τι θα κάνετε.

Κλείνω. Άκουσα, πάλι, για την Τοπική Αυτοδιοίκηση, ότι παίρ-
νουµε -λέει- αρµοδιότητες, ότι έχουµε στόχο να µειώσουµε τις
δυνατότητές τους κ.λπ.. Πού τα βρίσκεται αυτά και τα λέτε; 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Στο νοµοσχέδιο είναι.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Πού τα βλέπετε αυτά και τα λέτε;

Πραγµατικά, πού τα λέτε και σε ποιον τα λέτε; 
Μη γελάτε, κύριε Μάντζο. Γιατί γελάτε; Επειδή σας λέµε την

αλήθεια;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Είπε κάτι εύστοχο η κ. Πέρκα.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Επειδή, κυρία Πέρκα, είστε λαλί-

στατη -και ξέρετε την εκτίµηση που έχω στο πρόσωπό σας- θέλω
να σας θυµίσω ότι, όταν τον Απρίλιο του 2015 ήσασταν στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ -δεν ήσασταν Βουλευτής, νοµίζω, αλλά ήσασταν γενική
γραµµατέας- µε αναδροµικό και ΠΝΠ από τον Μάρτιο του 2015,
ήρθε ο τότε ΣΥΡΙΖΑ που κυβερνούσε τη χώρα και µάζεψε όλα τα
αποθεµατικά των οργανισµών, των δήµων και των περιφερειών
στην Τράπεζα της Ελλάδος και µας οδηγήσατε σε ένα τρίτο
αχρείαστο µνηµόνιο, τότε κάνατε διάλογο µε την Τοπική Αυτοδι-
οίκηση; 

Όχι, κυρία Πέρκα. 
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Η χώρα πτώχευσε. Πτωχεύσατε

τη χώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε συνά-

δελφε, µην ανοίγουµε άλλα θέµατα.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής,

επειδή άκουσα, πάλι, κάποιους πατριώτες της φακής να λένε διά-
φορα για τα εθνικά µας θέµατα. Πρέπει να καταλάβετε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, το εξής: Αυτή η Κυβέρνηση, µε Πρωθυ-
πουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη τα πεντέµισι χρόνια, έχει µεγα-
λώσει την Ελλάδα. Έχει µεγαλώσει την Ελλάδα µέσα από την
οριοθέτηση των θαλασσίων ζωνών µε την Αίγυπτο και µε την Ιτα-
λία, µε την επέκταση των χωρικών υδάτων στο Ιόνιο στα δώδεκα
ναυτικά µίλια. Διατηρούµε το δικαίωµα να το κάνουµε ανά πάσα
στιγµή και στο Αιγαίο. Δεν τίθεται προς συζήτηση όλο αυτό, το
ξέρετε. Και είναι η Κυβέρνηση που θωράκισε τις ελληνικές Ένο-
πλες Δυνάµεις. 

Σταµατήστε, λοιπόν, αυτό κι αναφέροµαι κυρίως στο ΠΑΣΟΚ.
Κύριε Μάντζο,…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ωραία.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε. Το έχετε πει

πέντε φορές.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Στον κ. Σαµαρά να τα πείτε!
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ο ελληνικός λαός, κύριε Μάντζο,
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προτιµάει να έχει µία κυβέρνηση µε λάθη, παρά µια λάθος κυ-
βέρνηση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα ολοκληρώσουµε

την πολύωρη σηµερινή συζήτηση επί του σχεδίου νόµου µε την
Υφυπουργό κ. Σδούκου.

Ορίστε, κυρία Σδούκου, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και συγγνώµη που πα-
ρενέβην προηγουµένως.

Καταλαβαίνω να θέλετε να θέσετε, κυρία Πέρκα, ξεκινώντας
από εσάς, θέµατα, γεγονότα τα οποία µάλιστα, όπως µας ενηµε-
ρώσατε, ζήσατε και η ίδια. Εγώ να σας ενηµερώσω βρίσκοµαι
από τις 10.00’ µέσα σε αυτή την Αίθουσα και παρακολουθώ από
το πρωί όλες τις οµιλίες και όλες τις παρεµβάσεις επί του νοµο-
σχεδίου. 

Δέχοµαι, επίσης, να θέλετε να καταθέσετε τα γεγονότα όπως
νοµίζετε. Όµως, να µιλάτε, κύριε Καζαµία, µε τέτοια επιθετικό-
τητα προς το πρόσωπό µου κατά τη διάρκεια συζήτησης του νο-
µοσχεδίου, ενώ υπάρχει µια σειρά οµιλητών, εγκαλώντας µε,
συγγνώµη, το θεωρώ απαράδεκτο, για να µη σας πω ότι είναι και
µία παράσταση λαϊκισµού. Γιατί ακόµη και δήλωση να ήθελα να
κάνω, κύριε Καζαµία, θα περίµενα από σεβασµό να ολοκληρώ-
σετε όλοι τις οµιλίες σας, να µιλήσω µε τους αρµόδιους συνα-
δέλφους τους, τους κυρίους Υπουργούς και βεβαίως να έρθω να
ενηµερώσω το Σώµα της Εθνικής Αντιπροσωπείας ως προς το τι
έγινε. Τι έγινε λοιπόν; 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Σας είπα: Γιατί έγινε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Καζαµία, µη

διακόπτετε! 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Πράγµατι, το µεσηµέρι, κύριε Μάντζο, έγινε µία
κυρία συγκέντρωση διαµαρτυρίας έξω από το Υπουργείο. Στη
συγκέντρωση αυτή η αντιπροσωπεία των εποχικών πυροσβεστών
έγινε δεκτή από τον Αρχηγό του Πυροσβεστικού Σώµατος, από
τον κ. Βάγια. Στη συνέχεια αυτή η αντιπροσωπεία έγινε δεκτή
από τον Υφυπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας, τον κ. Τουρνά. Έγιναν διαδοχικές συναντήσεις και µε τους
δύο και συµφωνήθηκε να γίνει και µία νέα συνάντηση µε τον
Υπουργό την προσεχή Τετάρτη. 

Λίγη ώρα µετά αποχώρησε η αντιπροσωπεία και µία οµάδα
εποχικών πυροσβεστών εισέβαλε µε τη βία στο Υπουργείο,
έσπασε την πόρτα και κατέλαβε χώρους του Υπουργείου, όπως
για παράδειγµα ήταν η είσοδος του Ενιαίου Συντονιστικού Κέν-
τρου Επιχειρήσεων και Διαχείρισης Κρίσεων, παρακωλύοντας µε
αυτόν τον τρόπο την εύρυθµη λειτουργία της καρδιάς του Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος. Και µε αυτή την κατάσταση και µε αυτή
την κρίση η Αστυνοµία πήρε την έγκριση από τον εισαγγελέα κι
έτσι αποµακρύνθηκαν οι εν λόγω κύριοι. Πάνω στην αποµά-
κρυνση συνέβησαν κάποια επεισόδια.

Όµως, θα ήθελα να πάω στην ουσία του θέµατος, γιατί νοµίζω
ότι αυτό έχει µεγαλύτερη σηµασία. Παρ’ όλο που δεν είναι στο
χαρτοφυλάκιο µου, θέλω να πω τι ισχύει σύµφωνα µε τη νοµο-
θεσία, το προεδρικό διάταγµα 36/2019. Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
ήταν αυτή που θέσπισε το εν λόγω θεσµικό πλαίσιο. Τι προβλέ-
πεται σε αυτό; Προβλέπεται η πρόσληψη εποχικών πυροσβεστών
µε διάρκεια απασχόλησης έξι µηνών ετησίως κατά την αντιπυ-
ρική περίοδο. Πότε προσλαµβάνονται οι εποχικοί πυροσβέστες;
Προσλαµβάνονται κάθε χρόνο µε αυτό το καθεστώς και για µία
πενταετία. Σωστά; Σωστά. Φέτος, λοιπόν, λήγει η διάρκεια των
συµβάσεων των προσληφθέντων εποχικών πυροσβεστών των
διαγωνισµών του 2019 και του 2020. Για τον λόγο αυτόν προβλέ-
πεται και θα διενεργηθεί νέος διαγωνισµός για να µπορούν να
καλυφθούν οι συγκεκριµένες θέσεις. 

Σε κάθε περίπτωση αυτός ο νέος διαγωνισµός, όπως παγίως
γίνεται, τι προβλέπει; Προβλέπει µια υψηλή µοριοδότηση για
όσους έχουν προϋπηρεσία ως εποχικοί πυροσβέστες. Εδώ αυτό
που έχει σηµασία να ακουστεί είναι ότι από το 2022 η συντριπτική
πλειονότητα των πυροσβεστών που προσλαµβάνονται στις µο-
νάδες δασοκοµάντος προέρχεται από αυτήν τη δεξαµενή των
εποχικών πυροσβεστών. Άρα, µε αυτόν τον τρόπο ουσιαστικά το

2025 θα έχουν προσληφθεί ως δασοκοµάντος χίλια τριακόσια
σαράντα άτοµα που ήταν εποχικοί πυροσβέστες. Συνολικά στο
Πυροσβεστικό Σώµα φέτος θα γίνουν οκτακόσιες τριάντα προσ-
λήψεις. 

Να θυµίσω ότι το 2019 η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
παρέλαβε περίπου δεκατρείς χιλιάδες εκατό πυροσβέστες. Η δύ-
ναµη του Πυροσβεστικού Σώµατος σήµερα είναι δεκατέσσερις
χιλιάδες επτακόσιοι πυροσβέστες και µε τις νέες προσλήψεις το
2025 θα ξεπεράσουν τις δεκαπέντε χιλιάδες πεντακόσιες και µε
τους δυόµισι χιλιάδες εποχικούς θα φθάσουν τελικά να είναι δε-
καοκτώ χιλιάδες πυροσβέστες στην επόµενη αντιπυρική πε-
ρίοδο. Αυτή είναι η ενηµέρωση ως προς το θέµα που θέσατε.

Κυρία Πέρκα, επανέρχεστε ξανά και ξανά για το ζήτηµα της
τηλεθέρµανσης. Εάν δεν σας αρέσει, µην την ψηφίζετε. Νοµίζω
ότι ο καθένας κρίνεται εδώ µέσα. Εσείς ως κοινοβουλευτική πολύ
περισσότερο κρίνεστε από τις αποφάσεις σας, κυρία Πέρκα. Νο-
µίζω ότι την ψήφο εµπιστοσύνης την έχουν ήδη δώσει οι κάτοικοι
της δυτικής Μακεδονίας µέσω των τοπικών αρχών. Έχουµε µια
συµφωνία µεταξύ όλων των εµπλεκοµένων. Όλοι αποδέχθηκαν
ότι είναι µια λύση κοινά αποδεκτή, µακροπρόθεσµα βιώσιµη,
ωφέλιµη για την τοπική κοινωνία και εσείς αρνείστε να το απο-
δεχθείτε. Θα κριθεί αυτό από την ιστορία και από το µέλλον.

Κύριε Παρασύρη, επειδή και εγώ σας εκτιµώ και εκτιµώ κάθε
φορά τις παρατηρήσεις που κάνετε στα νοµοσχέδια και στον κοι-
νοβουλευτικό έλεγχο, θα έλεγα ας µην προτρέχετε σε σχέση µε
τις ΑΠΕ στην Κρήτη. Σήµερα τεχνικά η Κρήτη θεωρείται ότι είναι
κορεσµένη υπό την έννοια ότι δεν χωράει έργα ΑΠΕ, γιατί δεν
έχει ολοκληρωθεί η ηλεκτρική διασύνδεση. Τα µόνα που επιτρέ-
ψαµε ήταν τα µικρά φωτοβολταϊκά αυτού του διαγωνισµού. Το
ΥΠΕΝ εκπονεί µια ειδική µελέτη και ως προς το πόσες ΑΠΕ χω-
ρούν να µπουν στην Κρήτη, σε ποιες περιοχές, ένα χωροταξικό
των ΑΠΕ πού θα επιτρέπεται και πού όχι, µε ποιες διαδικασίες,
µε πολύ διαφανείς κανόνες, µε γνώµονα την προστασία προφα-
νώς του περιβάλλοντος, µε γνώµονα την ενεργειακή δηµοκρατία,
δηλαδή να βοηθήσουµε τις επιχειρήσεις της Κρήτης και τα νοι-
κοκυριά να κάνουν αυτοπαραγωγή για να µειώσουν το ενεργει-
ακό τους κόστος. Οπότε θα έλεγα µην παρασύρεστε ακόµη, µην
αναφέρεστε στο θέµα της Κρήτης και περιµένετε µέχρι να ολο-
κληρώσουµε τη µελέτη.

Κυρία Κτενά, σε ό,τι αφορά τη νοµοτεχνική, να σας απαντήσω
ότι αυτό που φέρνουµε ουσιαστικά αφορά στα παλιά ορυχεία,
τα οποία παλιά ορυχεία τεχνητά έχουν γίνει ταµιευτήρες. Δεν
είναι συστήµατα. Έτσι κι αλλιώς ισχύει εκεί η µέγιστη ισχύς ανά
έργο, αλλά αφορά αποκλειστικά και µόνο, λοιπόν, στα ορυχεία.
Ίσως να µην έχετε κατανοήσει το περιεχόµενο της συµφωνίας
για την τηλεθέρµανση, αλλά δίνουµε λύση για τη ρύθµιση των
ληξιπρόθεσµων οφειλών.

Κύριε Μπούµπα, αναφερθήκατε στο ενεργειακό κόστος. Ακού-
στε, η ενεργειακή πολιτική της χώρας προφανώς είναι µια πολι-
τική η οποία έχει ξεκινήσει χρόνια πριν, έχει µια διαχρονικότητα,
έχει µια διαδοχικότητα και σίγουρα τα αποτελέσµατα αυτής αρ-
γούν. Δεν είναι παρεµβάσεις τις οποίες βλέπει κανείς από τη µια
στιγµή στην άλλη, πολύ περισσότερο όταν µιλάµε για µεγάλα
έργα, εµβληµατικά έργα στη χώρα, όπως είναι οι ηλεκτρικές δια-
συνδέσεις, οι διασυνδέσεις εντός Ελλάδος, οι διασυνδέσεις
εκτός Ελλάδος.

Ένα όµως, είναι βέβαιο. Ότι η ενεργειακή πολιτική…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχω την εντύπωση

ότι κάποιοι συνάδελφοι έθεσαν κάποια θέµατα και προβλέπεται
από τον Κανονισµό…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Πρέπει να τελειώνει, κύριε Πρό-
εδρε.

Εννιά λεπτά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εννιά µίλησε και ο κ.

Παρασύρης.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Μετά µου λέτε γιατί δεν απαντώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εσείς βέβαια, κύριε

Καζαµία, δεν τα υπερβήκατε. Η κ. Πέρκα έφθασε στα επτά, επτά-
µισι. Τα έχουµε γραµµένα εδώ.

Συγγνώµη, τώρα. Μην απαντάτε τότε, κυρία Υπουργέ. Να ρω-
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τούν οι Βουλευτές και να µην απαντά ο Υπουργός. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Μετά µου λένε, κύριε Πρόεδρε, γιατί δεν απαντώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αυτό ζητάτε;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ναι, ναι.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Τα ακούσαµε, τελείωσε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Δεν απαντούµε και φωνάζετε. Απαντούµε και πάλι
φωνάζετε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Τα έχετε ξαναπεί.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πρέπει να σεβα-

στούµε τον κ. Μπούµπα στον οποίο απαντάει. Ειλικρινά, εγώ εκ-
πλήσσοµαι για την αντίδραση ο Υπουργός να απαντά
συγκεκριµένα και να δίνει λύσεις ώστε να µην υπάρχουν απορίες.
Γιατί το ερώτηµα του Βουλευτή και η απάντηση του Υπουργού
είναι και ενηµέρωση του λαού. Ο λαός µάς ακούει, µας κρίνει,
µας συγκρίνει και είναι ό,τι δηµοκρατικό υπάρχει.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Μάλλον δεν αρέσουν οι απαντήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ,
δώστε και την τελευταία απάντησή σας, για να κλείσω εγώ να
ακούει εµένα ο κόσµος.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Θα συνεχίσουµε στο Υπουργείο να υλοποιούµε µία
ενεργειακή πολιτική, όπως υλοποιούµε τα τελευταία πέντε χρό-
νια, µε γνώµονα τη µείωση του ενεργειακού κόστους και την προ-
στασία των καταναλωτών και των επιχειρήσεων. 

Συµφωνώ µαζί σας ότι πολλές φορές ο κόσµος λέει «µπαίνουν
ΑΠΕ στη χώρα, αλλά δεν βλέπω ακόµη ένα χειροπιαστό αποτέ-
λεσµα στους λογαριασµούς του ρεύµατος». Και πράγµατι είναι
ένα εύλογο ερώτηµα. Έχω να σας πω βέβαια ότι αν δεν έµπαιναν
οι ΑΠΕ που µπήκαν στο ενεργειακό σύστηµα τα τελευταία πέντε
χρόνια, θα πληρώναµε πολύ περισσότερο, θα πληρώναµε πολύ
µεγαλύτερους λογαριασµούς ρεύµατος. Είναι, λοιπόν, µια πολι-
τική η οποία σταδιακά έχει το αποτύπωµά της. Εµείς θα συνεχί-

σουµε µέσα από τις πολιτικές να µειώνουµε ακόµη περισσότερο
το ενεργειακό κόστος, το οποίο έχει ήδη µειωθεί και θα το δείτε
ότι θα µειωθεί και ακόµη περισσότερο τα επόµενα χρόνια. 

Για να µη χρονοτριβήσω θα σταµατήσω εδώ και είµαι στη διά-
θεσή σας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστούµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών και του συ-
νόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας: «Ρυθµίσεις για τον εκσυγχρονισµό της διαχείρισης
αποβλήτων, τη βελτίωση του πλαισίου εξοικονόµησης ενέργειας,
την ανάπτυξη των έργων ενέργειας και την αντιµετώπιση πολεο-
δοµικών ζητηµάτων». 

Έχει υποβληθεί αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφοφορίας
επί των άρθρων 3, 4, 5, 6, 7 και 13 του σχεδίου νόµου από Βου-
λευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής και η ονοµαστική ψηφοφορία, καθώς και η ψηφοφορία
επί της αρχής, των άρθρων που δεν περιλαµβάνονται στην ονο-
µαστική ψηφοφορία, των τροπολογιών και του συνόλου του νο-
µοσχεδίου θα πραγµατοποιηθεί σήµερα, Παρασκευή 1η

Νοεµβρίου -καλό µήνα- 2024 και ώρα 11.00’.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 1.46’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα το πρωί,
Παρασκευή 1η Νοεµβρίου 2024 και ώρα 9.00’ µε αντικείµενο ερ-
γασιών του σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση επί-
καιρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία: ψήφιση επί της
αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών και του συνόλου του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, όπως
ήδη προανέφερα.

Λύεται η συνεδρίαση. 
Καληνύχτα σας. Καλό ξηµέρωµα, πάντα µε υγεία.
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